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Αθήνα, σήµερα στις 28 Σεπτεµβρίου 2020, ηµέρα Δευτέρα και
ώρα 10.10’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Α’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΝΙΚΗΤΑ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι η Διαρκής Επι-
τροπή Οικονοµικών Υποθέσεων καταθέτει την έκθεσή της στο
σχέδιο νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών: «Επείγουσες ρυθµί-
σεις για την αντιµετώπιση των καταστροφικών συνεπειών από
την πορεία του µεσογειακού κυκλώνα “Ιανός”, περαιτέρω µέτρα
για την αντιµετώπιση των συνεχιζόµενων συ- νεπειών της πανδη-
µίας του κορωνοϊού COVID-19 και άλλες κατεπείγουσες διατά-
ξεις».

Επίσης, ο Υφυπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού καθώς και
οι Υπουργοί Οικονοµικών, Εξωτερικών και Υγείας κατέθεσαν στις
25-9-2020 σχέδιο νόµου: «Κύρωση του Μνηµονίου Κατανόησης
στον τοµέα του Αθλητισµού µεταξύ του Υπουργείου Πολιτισµού
και Αθλητισµού της Ελληνικής Δηµοκρατίας και του Υπουργείου
Νεολαίας και Αθλητισµού της Δηµο- κρατίας του Αζερµπαϊτζάν».
Είναι και επίκαιρο.

Ο Υφυπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού καθώς και οι
Υπουργοί Οικονοµικών και Εξωτερικών κατέθεσαν στις 25-9-2020
σχέδιο νόµου: «Κύρωση του Μνηµονίου Κατανόησης Αθλητικής
Συνεργασίας µεταξύ του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού
της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Γενικής Αρχής Πρόνοιας Νε-
ολαίας και Άθλησης των Ηνωµένων Αραβικών Εµιράτων».

Ο Υφυπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού καθώς και οι
Υπουργοί Οικονοµικών, Εξωτερικών και Υγείας κατέθεσαν στις
25-9-2020 σχέδιο νόµου: «Κύρωση του Μνηµονίου Κατανόησης

στον Τοµέα του Αθλητισµού µεταξύ της Ολυµπιακής Επιτροπής
του Κράτους του Κατάρ και του Υπουργείου Παιδείας και Θρη-
σκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλητισµού της Ελληνικής Δηµοκρα-
τίας».

Ο Υφυπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού καθώς και οι
Υπουργοί Οικονοµικών, Εξωτερικών και Υγείας κατέθεσαν στις
25-9-2020 σχέδιο νόµου: «Κύρωση του Πρωτοκόλλου Αθλητικής
Συνεργασίας µεταξύ του Υπουργείου Παιδείας και Θρησκευµά-
των, Πολιτισµού και Αθλητισµού της Ελληνικής Δηµοκρατίας και
του Υπουργείου Φυσικής Αγωγής και Αθλητισµού της Κυβέρνη-
σης της Δηµοκρατίας της Βουλγαρίας».

Τέλος, οι Υπουργοί Οικονοµικών, Ανάπτυξης και Επενδύσεων,
Εξωτερικών, Προστασίας του Πολίτη, Εργασίας και Κοινωνικών
Υποθέσεων, Πολιτισµού και Αθλητισµού, Δικαιοσύνης, Εσωτερι-
κών, Μετανάστευσης και Ασύλου, Υποδοµών και Μεταφορών,
Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής και Επικρατείας κατέθεσαν
στις 25-9-2020 σχέδιο νόµου: «Τροποποίηση του ν.4557/2018 (Α’
139) για την πρόληψη και κατα- στολή της νοµιµοποίησης εσό-
δων από εγκληµατικές δραστηριότητες και της χρηµατοδότησης
της τροµοκρατίας - Ενσωµάτωση στην ελληνική νοµοθεσία της
Οδηγίας (ΕΕ) 2018/843 (L 156) και του άρθρου 3 της Οδηγίας
(ΕΕ) 2019/2177 (L 334)».

Παραπέµπονται στις αρµόδιες Διαρκείς Επιτροπές.
Μετά τις ανακοινώσεις, προχωρούµε στη σηµερινή ηµερήσια

διάταξη.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Περιµένετε, κύριε, να

ακούσετε την εισήγηση. Τι ζητάτε τον λόγο επί της διαδικασίας,
χωρίς να έχετε ακούσει την εισήγηση; Άρα επί ποίου θέµατος;

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

Θ’ ΑΝΑΘΕΩΡΗΤΙΚΗ ΒΟΥΛΗ

ΙΗ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Α’
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της 

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών: «Επεί-
γουσες ρυθµίσεις για την αντιµετώπιση των καταστροφικών συ-
νεπειών από την πορεία του µεσογειακού κυκλώνα “Ιανός”,
περαιτέρω µέτρα για την αντιµετώπιση των συνεχιζόµενων συ-
νεπειών της πανδηµίας του κορωνοϊού COVID-19 και άλλες κα-
τεπείγουσες διατάξεις».

Το παραπάνω νοµοσχέδιο, µετά την απόφαση την οποία έλαβε
η Διαρκής Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων, ύστερα από πρό-
ταση του αρµόδιου Υπουργού, συζητείται µε τη διαδικασία του
επείγοντος, σύµφωνα µε το άρθρο 76 παράγραφος 5 του Συν-
τάγµατος και το άρθρο 110 του Κανονισµού της Βουλής.

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της
στις 24 Σεπτεµβρίου του 2020 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε
µία συνεδρίαση, ενιαία επί της αρχής, των άρθρων και των τρο-
πολογιών. Ως γνωστόν, η εγγραφή θα είναι ελεύθερη. Όταν ανέ-
βει η κ. Βούλτεψη, θα ανοίξει το σύστηµα εγγραφών. Όταν κατέ-
βει η κ. Παπανάτσιου, θα κλείσει το σύστηµα εγγραφών.

Επ’ αυτού κατ’ αρχάς του κοµµατιού και όχι επί του θέµατος
επί του οποίου θέλει ο κ. Χήτας τον λόγο -τον οποίο θα πάρει
αµέσως µετά-, υπάρχει αντίρρηση;

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα γίνει ονοµαστική
ψηφοφορία;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Λοβέρδο, µέχρι
στιγµής το Προεδρείο δεν έχει ενηµερωθεί για κάτι τέτοιο από
κανένα κόµµα. Μέχρι στιγµής. Πάντως, επειδή το έθεσε ο κ. Λο-
βέρδος, αυτονόητο είναι, επειδή -όπως είπα- στις 18.00’ έχουµε
κοινοβουλευτικό έλεγχο, αν κάποιο κόµµα σε κάποιο άρθρο ή επί
του συνόλου θέλει ονοµαστική, εγκαίρως, παρακαλώ, να ενηµε-
ρωθεί το Προεδρείο, ώστε να ξέρει και η Αίθουσα.

Κύριε Χήτα, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά, για κάποιο θέµα
διαδικαστικό που µου είπατε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ πολύ
που µου δίνετε τον λόγο.

Θα ήθελα να ενηµερώσω εσάς, το Προεδρείο και την Εθνική
Αντιπροσωπεία ότι µετά τις τελευταίες εξελίξεις δεν µπορούµε
να µείνουµε άπραγοι. Και πριν από λίγη ώρα καταθέσαµε επί-
σηµα -και το ανακοινώνω και σε εσάς, κύριε Πρόεδρε- και ζητάµε
την απόσυρση αυτή τη στιγµή του µνηµονίου συνεργασίας. την
κύρωση συµφωνίας να το πω πιο απλά, µεταξύ Ελλάδος και Α-
ζερµπαϊτζάν.

Το Αζερµπαϊτζάν, κύριε Πρόεδρε, µε τη συνέργεια της Τουρ-
κίας τα τελευταία εικοσιτετράωρα επιτίθεται κατά της Αρµενίας.
Προβαίνει σε δολοφονίες αµάχων και κτηνωδίες κατά των αδελ-
φών µας Αρµενίων. Την ίδια ώρα, λοιπόν, έρχεται στην Εθνική
Αντιπροσωπεία και κατατέθηκε την 25η του Σεπτέµβρη, κατέθεσε
η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας στο ελληνικό Κοινοβούλιο,
αυτό το µνηµόνιο συνεργασίας µεταξύ Ελλάδος και Αζερµπαϊ-
τζάν. Αντιλαµβάνεστε ότι είναι αδιανόητο η Εθνική Αντιπροσω-
πεία να συζητήσει µε τροµοκράτες, δολοφόνους, που επιτίθενται
αυτή τη στιγµή κατά της Αρµενίας.

Το πιο πάνω µνηµόνιο στο οποίο αναφέροµαι, αυτή η κύρωση
συµφωνίας που έρχεται στην Εθνική Αντιπροσωπεία, είναι να συ-
ζητηθεί αύριο, όπως και εσείς είπατε πριν από λίγο, και µετά θα
εισαχθεί προς ψήφιση.

Με δεδοµένες τις εξελίξεις, τις οποίες πρέπει να τις ακολου-
θούµε -δεν γίνεται να γυρνάµε την πλάτη ή να κλείνουµε πεισµα-
τικά τα µάτια σε όλα αυτά που συµβαίνουν-, ζητάµε, κύριε Πρό-
εδρε, την άµεση απόσυρση του συµφώνου συνεργασίας Ελλά-
δος - Αζερµπαϊτζάν. Ξαναλέµε, είναι αδιανόητο. Το καταθέσαµε
επίσηµα στον Πρόεδρο της Βουλής και το ζητάµε και από εσάς
και, φυσικά, να διανεµηθεί και σε όλους τους Αρχηγούς των κοµ-
µάτων, για να ενηµερωθούν σχετικά.

Κύριε Πρόεδρε, το διαδικαστικό του ζητήµατος έχετε αποδεί-
ξει ως Προεδρείο ότι το γνωρίζετε πάρα πολύ καλά, αφ’ ενός µε
την καθυστέρηση που παρουσιάζει η εισαγωγή στην Ολοµέλεια

της πρότασης της Ελληνικής Λύσης για σύσταση Εξεταστικής
Επιτροπής για τα Σκόπια, αλλά και οι κατατεθείσες κυρώσεις µε
τα Σκόπια, τις οποίες -όπως προκύπτει- δεν έχετε ακόµα εισαγά-
γει στην Ολοµέλεια της Βουλής. Άρα επαναλαµβάνω ότι η Ελλη-
νική Λύση ζητάει επίσηµα -και ελπίζουµε πραγµατικά να γίνει
πράξη- την απόσυρση της κύρωσης της συµφωνίας µε το Αζερµ-
παϊτζάν. Δεν είναι δυνατόν να σκοτώνουν οι τροµοκράτες άµα-
χους οµόδοξους και εµείς να συζητάµε εδώ συνεργασία µε δο-
λοφόνους.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Επί της ουσίας δεν

µπορώ να σας δώσω απάντηση, ούτε εγώ ούτε κανένας άλλος
Προεδρεύων. Ακούστηκε, όµως, στείλατε επιστολή στον Πρό-
εδρο. Άρα αύριο ο Πρόεδρος θα κάνει τη συνεννόησή του µε την
Κυβέρνηση και ενδεχοµένως να συµβεί κι αυτό που λέτε ή όχι,
αλλά εγώ δεν µπορώ να σας πω και ούτε µπορώ και να πάρω
θέση ως Προεδρεύων. Ως Κακλαµάνης, όµως, µπορώ να πάρω
θέση και σαφέστατα παίρνω θέση υπέρ των Αρµενίων. 

Τον λόγο έχει η κ. Βούλτεψη. 
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Συζητούµε σήµερα ένα πάρα πολύ σηµαντικό νοµοσχέδιο, το

οποίο έφτασε στη Βουλή µε απίστευτη ταχύτητα. Ακούω από τις
προηγούµενες συνεδριάσεις µας και βλέπω ότι υπάρχει µία διά-
σταση µεταξύ του τι συζητούµε εδώ µέσα και του τι γίνεται εκτός
της Αίθουσας, δηλαδή ακούω µια κριτική -και είδα και την ανάρ-
τηση του Αρχηγού της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης το Σάββατο-
ότι η Κυβέρνηση, οι αυτοδιοικητικοί και τα µέσα ενηµέρωσης
έπνιξαν τους πληµµυροπαθείς για δεύτερη φορά. Φυσικά δεν
ισχύει κάτι τέτοιο και απορώ πώς είναι δυνατόν να ασκείτε µια
κριτική που δεν έχει καµµία σχέση µε την πραγµατικότητα. Ο κ.
Τσίπρας και ο ΣΥΡΙΖΑ και όλοι όσοι ασκούν αυτή την κριτική γνω-
ρίζουν, πρώτον, ότι από το πρωί ως το βράδυ τα µέσα ενηµέρω-
σης παίζουν σκηνές, ειδήσεις, ρεπορτάζ από τις πληγείσες
περιοχές µε µαρτυρίες και ζωντανές εικόνες. Επίσης, άκουσα την
κριτική ότι δεν λαµβάνει µέρος ο στρατός. Είναι γνωστό σε ό-
λους ότι ο στρατός λαµβάνει µέρος µε αξιωµατικούς και οπλίτες,
µε µηχανήµατα, µοιράζει καθηµερινά επτακόσιες µερίδες φαγη-
τού, τις οποίες ετοιµάζει. Άρα, λοιπόν, δεν ισχύει αυτή η κριτική. 

Στη Βουλή έφτασε µε πρωτοφανή ταχύτητα το νοµοσχέδιο του
Υπουργείου των Οικονοµικών. Αν σκεφτείτε ότι οι καταστροφές
συνέβησαν 18 και 19 Σεπτεµβρίου, στις 24 Σεπτεµβρίου άρχισε
η συζήτηση στην Επιτροπή Οικονοµικών. Οι πρώτες αποφάσεις
είχαν ήδη ληφθεί πριν έρθει αυτό το νοµοσχέδιο σε µας, δηλαδή
η αναστολή φορολογικών υποχρεώσεων, οι αποζηµιώσεις στα
νοικοκυριά, 600 ευρώ για τις πρώτες ανάγκες, συν 600 ευρώ
στους πολύτεκνους, συν 600 ευρώ για τα άτοµα µε αναπηρία,
6.000 ευρώ για οικοσκευή και 4.500 ευρώ για την περίπτωση
πρόκλησης αναπηρίας από τραυµατισµό. Και αµέσως ανακοινώ-
θηκε κι ένα συνολικό ποσό 50 εκατοµµυρίων ευρώ προς τις πε-
ριφέρειες από τα Υπουργεία Εσωτερικών και Υποδοµών. Παράλ-
ληλα, γνωρίζετε όλοι και το γνωρίζουν οι άνθρωποι σε αυτές τις
περιοχές ότι τα κλιµάκια του ΕΛΓΑ συνεχίζουν την καταγραφή
ζηµιών, ενώ ο Υπουργός κ. Σταϊκούρας έχει ανακοινώσει ότι θα
αποζηµιωθούν και οι ζηµιές που κανονικά δεν προβλέπεται να
αποζηµιωθούν. Τα κλιµάκια του Υπουργείου Υποδοµών ήδη στις
24 Σεπτεµβρίου ήταν σε θέση να ανακοινώσουν συγκεκριµένα
στοιχεία: τρεις χιλιάδες σαράντα πέντε κτήρια µε ζηµιές κ.λπ.,
τρεις χιλιάδες τριακόσιοι είκοσι έξι έλεγχοι µέσα σε τρεις µέρες
και δεν νοµίζω να θυµάται κανείς στο παρελθόν τέτοια ταχύτητα. 

Σήµερα καλούµαστε να υπερψηφίσουµε επιδόµατα 5.000
ευρώ ανά φυσικό πρόσωπο και 8.000 ευρώ ανά επιχείρηση, όλα
ακατάσχετα και µη συµψηφιζόµενα µε ενδεχόµενες οφειλές
προς το δηµόσιο, στεγαστική συνδροµή, αναστολή ή ρύθµιση
δανειακών υποχρεώσεων, συµµετοχή επιχειρήσεων και ελεύθε-
ρων επαγγελµατιών που έχουν πληγεί στην επιστρεπτέα προκα-
ταβολή IV, αναστολή για ένα έτος πλειστηριασµών και κατα-
σχέσεων κινητής και ακίνητης περιουσίας φυσικών προσώπων
και επιχειρήσεων, προστασία θέσεων εργασίας µε αναστολή και
µε αποζηµίωση του ειδικού σκοπού µαζί µε το δώρο Χριστουγέν-
νων, παράταση συµβάσεων εργαζοµένων στις αρµόδιες υπηρε-
σίες του Υπουργείου Υποδοµών. Και όλα αυτά είναι µέτρα που
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νοµίζω ότι δεν µπορεί να διαφωνεί κανείς και δεν µπορεί και να
µεµψιµοιρεί.

Τώρα, θέλω να πω κάτι. Ο ΣΥΡΙΖΑ για άλλη µια φορά παριστά-
νει, υποδύεται, τον προστάτη των φτωχών και των αδυνάµων και
το θύµα του συστήµατος. Μας λέει ότι µε το πιστόλι στον κρό-
ταφο έγιναν όσα έγιναν επί των ηµερών του, λες και εµείς, ας
πούµε, δεν είχαµε πιστόλι στον κρόταφο, όταν ο συνέταιρος του
ΣΥΡΙΖΑ µας αποκαλούσε «προδότες», «γερµανοτσολιάδες» και
«Τσολάκογλου». Δεν µπορεί, λοιπόν, να µιλάτε τώρα, όλον αυτόν
τον καιρό, για την προστασία του δηµόσιου τοµέα, αφού µε το
δικό σας µνηµόνιο, µετά από όλους τους γνωστούς καταστροφι-
κούς ηρωισµούς, φτάσαµε σ’ αυτό το µνηµόνιο, µε το οποίο µε-
ταφέρθηκε το σύνολο της δηµόσιας περιουσίας στο υπερταµείο.
Εδώ σ’ αυτή την Αίθουσα ψηφίστηκαν όλοι οι σχετικοί νόµοι, µε
τους οποίους µεταφέρθηκε, αυτόµατα και χωρίς αντάλλαγµα,
στο υπερταµείο αποκρατικοποιήσεων η συµµετοχή του δηµοσίου
σε πολλές κρατικές επιχειρήσεις. Το καταθέτω για τα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Σοφία Βούλτεψη καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Με ΦΕΚ πήγανε όλες αυτές οι επιχειρήσεις στο ΤΑΙΠΕΔ. Μι-
λάµε τώρα για ΟΣΕ, ΟΑΚΑ, ΕΛΤΑ, να µην τα λέµε ξανά, ΕΥΔΑΠ,
ΕΥΑΘ, ΔΕΗ κ.λπ.. Αυτά ήταν δηµόσιος τοµέας και ξαφνικά βρέ-
θηκαν στο υπερταµείο, που έχει γίνει εγγυητής για τα δάνεια της
Ελλάδας. Το καταθέτω και αυτό στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Σοφία Βούλτεψη καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και τώρα παριστάνετε τους υπερασπιστές της πρώτης κατοι-
κίας και ξιφουλκείτε κατά των τραπεζών. Δεν µπορείτε να το κά-
νετε ούτε αυτό, γιατί τις τράπεζες τις κλείσατε µε πέντε πράξεις
νοµοθετικού περιεχοµένου, πριν από το γελοίο δηµοψήφισµα για
την ακρίβεια. Οι καταθέσεις από 180 περίπου δισ., που ήταν τον
Οκτώβριο του 2014, όταν υποτίθεται ότι βγήκαµε από το µνηµό-
νιο ήταν 145 δισ. Άρα είχαµε εκροή καταθέσεων. Η χρηµατιστη-
ριακή αξία των τραπεζών έπεσε στο ναδίρ, από 33,4 δισ. το 2014
σε 8,3 δισ. το 2018. Και οι τράπεζες, βέβαια, ενώ ορκιζόσασταν
ήδη από το πρώτο µνηµόνιο ότι θα µπουν υπό δηµόσιο έλεγχο,
δεν µπήκαν ποτέ όχι µόνο υπό δηµόσιο έλεγχο, αλλά αφελληνί-
στηκαν κιόλας εντελώς, καταρρακώθηκαν, ήρθαν τα ξένα funds
επί ΣΥΡΙΖΑ, τα οποία τα αποκαλούσατε «κοράκια της καταστρο-
φής» -ν.4354, τα ξέρετε αυτά.

Άρα, λοιπόν τώρα, ενώ έρχεται η Κυβέρνηση και παίρνει µέτρα
για τους πληγέντες, όσον αφορά στους πλειστηριασµούς, έρχε-
στε µε µία τροπολογία και, ενώ γνωρίζετε ότι επίκειται νόµος γι’
αυτό το ζήτηµα, λέτε ότι αυτό πρέπει να γίνει γενική διάταξη για
όλη τη χώρα, ενώ πρόκειται να έρθει νόµος µόνιµος, όχι µε πα-
ρατάσεις που η µία ήταν χειρότερη από την άλλη. Διότι ξέρετε
πάρα πολύ καλά ότι πάλι επί ΣΥΡΙΖΑ ψηφίστηκαν οι ηλεκτρονικοί
πλειστηριασµοί. Το καταθέτω και αυτό στα Πρακτικά, είναι το
Φύλλο της Εφηµερίδας της Κυβέρνησης για τη διενέργεια πλει-
στηριασµού µε τη χρήση ηλεκτρονικών µέσων.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Σοφία Βούλτεψη καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ήταν αυτό άλλο ένα πολυνοµοσχέδιο, το 2017, διότι είχαµε
αξιολόγηση και µνηµόνιο τότε, και όταν ψηφίστηκε και το µεσο-
πρόθεσµο πλαίσιο δηµοσιονοµικής στρατηγικής, το 2018, θυµά-
στε ότι µαζί µε τα θηριώδη πλεονάσµατα θεσµοθετήθηκε και η
δυνατότητα τα ξένα funds να έχουν έδρα εκτός Ελλάδας, ήρθη
η υποχρέωση των τραπεζών να ενηµερώνουν για την πώληση
ενός δανείου σε ξένο fund δώδεκα µήνες νωρίτερα, προβλέψατε
ότι γι’ αυτό µπορεί να γίνει ενηµέρωση µε ένα απλό mail ή sms
και βέβαια µειώσατε τον χρόνο για την εκδίκαση για την επανά-
ληψη ενός πλειστηριασµού από τριάντα µέρες που ήτανε στις
οκτώ. Άρα δεν µπορείτε τώρα να λέτε ότι υπερασπίζεστε την
πρώτη κατοικία, διότι είναι προφανές ότι µε δικούς σας νόµους
έχουµε φτάσει στο σηµείο που φτάσαµε. Και µε εκείνη την τρο-

πολογία που κάνατε ήταν µέχρι 31 Δεκεµβρίου του 2019 και
έπαψε η προστασία της πρώτης κατοικίας τον Φεβρουάριο. Άρα,
λοιπόν, όταν λέµε κάποια πράγµατα, πρέπει να λαµβάνουµε υπ’
όψιν µας και ποια είναι τα είναι τα δικά µας έργα και ποιες είναι
οι δικές µας ηµέρες. 

Ξέρετε επίσης ότι, πέραν των ευεργετικών µέτρων στα οποία
αναφέρθηκα, το νοµοσχέδιο περιλαµβάνει και µέτρα για την κα-
ταπολέµηση της πανδηµίας, όσον αφορά τον ΕΝΦΙΑ και την επέ-
κταση της µείωσης του ΦΠΑ σε ορισµένα νησιά, όπως η έκπτωση
της διαφηµιστικής δαπάνης για τα φορολογικά έτη του 2020 και
2021, για να µπορούν οι εταιρείες να διαφηµιστούν και να τονω-
θεί η κατανάλωση, αλλά και για να ενισχυθούν τα µέσα ενηµέ-
ρωσης, που αυτό είναι το βασικό τους έσοδο. 

Και ξέρετε πολύ καλά ότι έχει πέσει κατακόρυφα η διαφήµιση,
διότι οι επιχειρήσεις βρέθηκαν σε πλήρη αδυναµία. Δεν θα επω-
φεληθούν οι µεγάλοι, όπως λέτε, κύριοι συνάδελφοι της Αντιπο-
λίτευσης. Δεν θα επωφεληθούν µόνο οι µεγάλοι, οι οποίοι έτσι κι
αλλιώς προσφέρουν θέσεις εργασίας, αλλά θα επωφεληθούν και
οι µεσαίοι και οι µικροί. 

Διότι δεν καταλαβαίνω, γιατί υπάρχει το επιχείρηµα: «Τι χρει-
άζεται µια επιχείρηση στο Λιανοκλάδι;». Αυτή είναι η διαφορά
µας. Εµείς θέλουµε οι επιχειρήσεις να είναι ανθηρές και να µπο-
ρούν να διαφηµίζονται και να προβάλλουν τις υπηρεσίες και τα
προϊόντα τους σε όλη την Ελλάδα, όχι µόνο στις µεγάλες πόλεις. 

Επίσης ένα άλλο που θέλω να πω είναι το εξής: Με αυτό το νο-
µοσχέδιο εγκρίνονται και 118 εκατοµµύρια ευρώ επιπλέον για
πρόσληψη εκπαιδευτικού προσωπικού, επιπλέον των διακοσίων
εκατοµµυρίων ευρώ που ήταν πάλι επιπλέον. Δεν ακούω, όµως,
αυτό να ακούγεται πουθενά. Ακούω µόνο µια γενική κριτική, γιατί
δεν βρέθηκαν αίθουσες. 

Ποιες αίθουσες; Τα σχολεία είναι χτισµένα µε αντισεισµικούς
κανονισµούς. Ποιος θα πάρει την ευθύνη; Ποιος θα βάλει την
υπογραφή του για µια αίθουσα που θα βρεθεί κάπου; Για αυτό
και σε όλον τον κόσµο δεν βρέθηκαν Αίθουσες -σας διαβεβαιώ-
και κάνουν τα συστήµατα εκ περιτροπής κ.τ.λ. για τα οποία γί-
νονται διαδηλώσεις µαθητών. Στο εξωτερικό, οι µαθητές διαδη-
λώνουν για τον αντίθετο λόγο που διαδηλώνουν εδώ. Διότι αί-
θουσες δεν µπορούν να βρεθούν, κύριοι συνάδελφοι. Δεν χτίζον-
ται σχολεία. Κανείς δεν έχτισε σχολεία από την αρχή. Και στην
Ιταλία, γι’ αυτό κάνουν µάθηµα στα πάρκα. Διότι είναι σεισµογε-
νής η περιοχή και φοβήθηκαν ακόµη και τα µονοθέσια θρανία για
τα οποία µιλούσα τόσο πολύ, γιατί δεν έχουν τα παιδιά σε περί-
πτωση σεισµού πώς να µπουν από κάτω. 

Όταν λέµε κάτι και παίρνουµε αποσπασµατικά από τη µια
χώρα και από την άλλη και λέµε «γιατί το Υπουργείο Οικονοµικών
δεν έδωσε να πάρουµε µονοθέσια θρανία;», να σκεφτούµε πού
θα µπουν αυτά και τι θα γίνει. Να σκεφτούµε τις ευθύνες µας.
Ποιος θα βάλει υπογραφή ότι θα χρησιµοποιηθούν αυτά; Ποιος
θα είναι υπεύθυνος όταν θα γίνει ένας σεισµός;

Βλέπω τώρα, όµως, ότι αυτό για τα επιπλέον χρήµατα που εξα-
σφάλισε το Υπουργείο Οικονοµικών για τους εκπαιδευτικούς δεν
προβάλλεται πουθενά. Δεν το έχω ακούσει πουθενά. Πώς γίνεται
τα τόσο «µπουκωµένα», όπως λέτε, µέσα ενηµέρωσης να µη µας
το λένε αυτό από το πρωί ως το βράδυ; Γιατί δεν ακούµε από το
πρωί έως το βράδυ τα µέτρα για τους πληµµυροπαθείς, τα οποία
είναι εξαιρετικά ευεργετικά; Εγώ βλέπω όλα τα δελτία -ξέρετε
και από επαγγελµατική ενασχόληση- και δεν είδα πουθενά µε έν-
ταση αυτό το θέµα, ούτε ως απάντηση στις καταλήψεις. Έχουµε
καταλήψεις. Να βγει κάποιος, ένας «µπουκωµένος» που λέτε και
να πει: «Μισό λεπτό, αύριο ψηφίζει η Βουλή άλλα 120 εκατοµµύ-
ρια.». Δεν το είδα πουθενά αυτό.

Και δεν βλέπω και καµµία απάντηση για το θέµα του κ. Καλο-
γρίτσα, ο οποίος είπε ότι ήταν µπροστινός και έδειχνε το αρι-
στερό του πρόσωπο το επιχειρηµατικό για να γίνει το «ΣΥΡΙΖΑ
Channel». Και τώρα, κάποιοι ψάχνουν 3 εκατοµµύρια ευρώ -ας
πούµε- και είναι στα δικαστήρια.

Η ενηµέρωση -επειδή η βασική κατηγορία είναι αυτή, δηλαδή
το άρθρο του νοµοσχεδίου που αναφέρεται στην ανάγκη ενηµέ-
ρωσης- είναι σηµαντική…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)
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Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω ένα λεπτό; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεχίστε, κυρία συ-

νάδελφε. 
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Σας ευχαριστώ. 
Η ενηµέρωση είναι πάρα πολύ σηµαντική. Με τα δωρεάν µη-

νύµατα του Εθνικού Συµβουλίου Ραδιοτηλεόρασης, του οποίου
έχω υπάρξει µέλος, δεν γίνεται αυτή η δουλειά. Διότι ένα κανάλι,
οποιοδήποτε κανάλι, πρέπει να έχει έσοδα. Άρα στο prime time,
που λέµε, θα βάλει αυτούς που τον πληρώνουν για να ζήσει, να
πληρώσει τους εργαζόµενους και να υπάρχει και η πλουραλι-
στική ενηµέρωση. Το καλοκαίρι που ήταν δωρεάν τα µηνύµατα
εγώ έβλεπα τα δωρεάν αυτά µηνύµατα για τις µάσκες στα παιδιά
στις δώδεκα τα µεσάνυχτα. Δεν τα βάζουν. Έχουµε ελεύθερη οι-
κονοµία. Σου λέει: «Αυτός που θα πληρώνει για να µπορέσω να
ζήσω θα πάει prime time». Το δωρεάν έτσι γινόταν πάντα. Για
αυτό δεν είχαν ποτέ απόδοση αυτά που κάναµε από το ΕΣΡ και
να αναρωτιόµασταν το γιατί.

Η προηγούµενη καµπάνια ήταν επιτυχηµένη. Μπορεί να έγιναν
κάποια λάθη, αλλά πήραν µέρος χίλια διακόσια τριάντα δύο µέσα
ενηµέρωσης. Να έγιναν λάθη σε δύο, τρεις, τέσσερις, πέντε πε-
ριπτώσεις. Δεν πήρε κανείς και 3 εκατοµµύρια για να στήσει κα-
νάλι. 

Ο νόµος που θα χρησιµοποιηθεί είναι του 2016. Είναι έκτακτη
περίσταση. Ξέρετε πάρα πολύ καλά ότι και οι δηµοσιογραφικές
ενώσεις που ήρθαν είπαν: «Αντιλαµβανόµαστε την ανάγκη για τα-
χύτητα.». Ξέρετε πάρα πολύ καλά ότι ένας διαγωνισµός δεν µπο-
ρεί να πάει τόσο γρήγορα. 

Δεύτερον, έχω δει και την τροπολογία του Κινήµατος Αλλαγής
για κριτήρια κ.τ.λ.. Σε πρώτη φάση, όπως είπε και ο ίδιος ο Υ-
πουργός, θα πάει στα πανελλαδικής εµβέλειας. Σε αυτούς
έχουµε δώσει άδειες. Έχει πληρώσει χρήµατα το κράτος. Προ-
φανώς, υπάρχουν στοιχεία και βάσει αυτών θα γίνουν. Αν και ξέ-
ρετε ότι και αυτό είναι πολύ σχετικό, γιατί µπορεί ένα κανάλι
γενικά να µην έχει µεγάλη θεαµατικότητα και να έχει η συγκεκρι-
µένη εκποµπή και να θες να το βάλεις εκεί. Δηλαδή η επιρροή
παίζει πάρα πολύ µεγάλο ρόλο. Μπορεί να είναι ένας µόνο άν-
θρωπος, αλλά να έχει πολύ µεγάλη επιρροή στον κόσµο και να
πρέπει να το παίξει η δική του εκποµπή. Τα κριτήρια δεν µπορούν
να είναι πλήρως αντικειµενικά. Μπορούν να είναι, όµως, σχετικά.
Και αυτό δεν υπάρχει αµφιβολία ότι θα γίνει. 

Κοιτάξτε, νοµίζω ότι συµφωνούµε όλοι στα µέτρα τα ευεργε-
τικά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία συνάδελφε,
κλείνετε µε αυτό.

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Υπάρχουν διαφωνίες σε αυτά τα οποία αναφέρθηκα. Είναι

προφανές ότι εµείς θέλουµε να κάνουµε αυτή την καµπάνια της
ενηµέρωσης. Και θα την κάνουµε, γιατί είναι αναγκαία. Ο καθέ-
νας, βέβαια, µπορεί να ψηφίσει ό,τι θέλει. Δηµοκρατία έχουµε.
Από εκεί όµως, µέχρι που λέτε ξανά αυτή την επίθεση στον Τύπο,
ενώ ο Τύπος, τα µέσα ενηµέρωσης έχουν καταρρακωθεί, πρώ-
τον, τόσο πολύ. Δεύτερον, είναι τα µοναδικά εργαλεία που
έχουµε στα χέρια µας για να µπαίνουµε στα σπίτια. Ειλικρινά, δεν
το αντιλαµβάνοµαι. 

Νοµίζω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι πρέπει να αλλάξετε
αφήγηµα, διότι έχετε κυβερνήσει. Και από τα δέκα µνηµονιακά
χρόνια, στα οποία αναφέρεστε, τα µισά είναι δικά σας. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Παρακαλώ, να καθα-
ριστεί το Βήµα.

Τον λόγο έχει η γενική εισηγήτρια του ΣΥΡΙΖΑ, η συνάδελφος
κ. Αικατερίνη Παπανάτσιου. 

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα και

από αυτή τη συνεδρίαση να εκφράσω τα βαθιά µου συλλυπητή-
ρια στις οικογένειες των θυµάτων της σφοδρής κακοκαιρίας,
αλλά και σε όλους τους πολίτες που επλήγησαν. 

Η κλιµατική αλλαγή βαθαίνει και εξελίσσεται. Εσείς µπορεί να
την ανακαλύψατε µετά τις εκλογές του Ιουλίου του 2019, αλλά
εµείς την αντιλαµβανόµαστε σαν ένα σηµείο καµπής, όπου πραγ-

µατικά θα πρέπει να µας κάνει να επανεξετάσουµε αρκετά ση-
µεία από τις πολιτικές που εισηγούµαστε. Αυτές θα µπορούν να
αφορούν από τη φορολογία µέχρι τους όρους προστασίας του
περιβάλλοντος και προς τα πού θα πρέπει στρέψουµε την οικο-
νοµική ανάπτυξη.

Ζητήµατα, λοιπόν, όπως αυτά της κλιµατικής αλλαγής, της µεί-
ωσης των ανισοτήτων, των εργασιακών σχέσεων, της δίκαιης
ανάπτυξης, της ευηµερίας και όλα µαζί υπό το πρίσµα της οικο-
νοµικής µεγέθυνσης και στη σκιά της τέταρτης τεχνολογικής
επανάστασης θα αποτελέσουν τα διακυβεύµατα της επόµενης
περιόδου. 

Δυστυχώς, όµως, τα έκτακτα καιρικά φαινόµενα έρχονται σε
µια περίοδο που η πλειονότητα των πολιτών πιέζεται από τη δια-
χείριση των συνεπειών της πανδηµίας. Κατά τη διάρκεια της συ-
ζήτησης στις επιτροπές τέθηκαν σοβαρές ενστάσεις. Και θα
πρέπει να µας απαντήσετε σε αυτές. 

Ζήτηµα πρώτο: Θα πρέπει να σηµειώσω ξανά τη διαδικασία
που ακολουθήσατε για πολλοστή φορά, καταθέτοντας ένα ση-
µαντικό νοµοσχέδιο ξηµερώµατα. Εκµεταλλευόµενοι την κατά-
σταση από τη θεοµηνία, εισάγετε διατάξεις που ουδεµία σχέση
έχουν µε την έκτακτη ανάγκη των περιοχών, ενώ, αντίθετα, απο-
τελούν δώρα σε συγκεκριµένους κύκλους. Απαράδεκτα πράγ-
µατα είναι αυτά.

Καταλάβετέ το, είστε υπόλογοι και για το τελευταίο ευρώ των
συµπολιτών µας. Προφανώς, εδώ αναφέροµαι στη ρύθµιση για
τις υπερ-αποσβέσεις της διαφηµιστικής δαπάνης και στην εν
λευκώ διαδικασία απευθείας ανάθεσης για τα µηνύµατα ενηµέ-
ρωσης του κοινού, σχετικά µε την πανδηµία. 

Στην πρώτη διάταξη χαρίζετε εκατοµµύρια ευρώ, ζηµιώνοντας
έµµεσα το δηµόσιο, σε µεγάλες επιχειρήσεις, που είναι και οι
µόνες, άλλωστε, που διαφηµίζονται εν µέσω πρωτοφανούς οικο-
νοµικής ύφεσης.

Κατ’ αρχάς, θα πρέπει να σηµειώσουµε εδώ ότι κάθε διαφηµι-
στική καµπάνια για ζητήµατα υγείας θα πρέπει να είναι δωρεάν
από τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης. Η ρύθµιση που έρχεται είναι
σαν να µην έχει συµβεί τίποτα µε τη λίστα Πέτσα και κάνετε ακρι-
βώς το ίδιο, θεσµοθετείτε µια νέα λίστα Πέτσα, δηλαδή χωρίς
διαφάνεια, χωρίς διαγωνισµούς, µε απευθείας αναθέσεις και µά-
λιστα χωρίς κανένα κοστολόγιο. 

Εξαγορά συναινέσεων και συνειδήσεων λέγεται αυτό, κύριοι
της Κυβέρνησης, και όχι χρηµατοδότηση των µέσων µαζικής ενη-
µέρωσης. Δίνετε δηµόσιο χρήµα στα κανάλια πανελλήνιας εµβέ-
λειας, όπως µας είπε ο κ. Πέτσας στην επιτροπή την Παρασκευή,
για να σας λιβανίζουν από το πρωί µέχρι το βράδυ, εξωραΐζοντας
την κατάσταση, αποσιωπώντας και διαστρεβλώνοντας γεγονότα. 

Τώρα, βέβαια, προσπαθείτε να βγάλετε από το κάδρο τον
κύριο Πρωθυπουργό, ο οποίος είχε δηλώσει ότι η Κυβέρνησή
του δεν ενεπλάκη στο µοίρασµα των χρηµάτων στα µέσα ενηµέ-
ρωσης, καθώς απλά επιλέχθηκε µια εταιρεία. Δεν είπε ούτε λέξη
για τις διαδικασίες που οδήγησαν στη συγκεκριµένη απόφαση
ούτε για την παράκαµψη του υφιστάµενου πλαισίου. 

Τι νοµίζετε πως είναι το δηµόσιο χρήµα, κύριοι της Κυβέρνη-
σης; Προσωπική σας περιουσία; Σας ζητήσαµε να αποσύρετε
αυτές τις διατάξεις και εσείς επί της ουσίας δεν απαντήσατε κάτι
συγκεκριµένο. Ειδικά για τις αποσβέσεις είπατε ότι όποιος ξέρει
από οικονοµία, ξέρει ότι η αγορά θα κινηθεί. Σας ρωτάω: Όποιος
ξέρει από οικονοµία ή όποιος καταλαβαίνει ότι πρέπει να στηριχ-
θούν οι πολύ µεγάλες επιχειρήσεις εις βάρος των µικρών και των
µεσαίων; Μην µπερδεύετε τα ιδεολογικά θέλω σας µε την πραγ-
µατικότητα, κύριοι συνάδελφοι. 

Σας εξηγήσαµε και στην επιτροπή µε το παράδειγµα επιχείρη-
σης που αν δώσει άλλο ένα εκατοµµύριο για διαφηµίσεις το
2020, ισόποσο δηλαδή µε αυτό που κατέβαλε το 2019, διπλασιά-
ζει τη δαπάνη, µε σκοπό να εκπίπτει αντί του ενός εκατοµµυρίου
που πραγµατικά κατέβαλε, ποσό δύο εκατοµµύρια ευρώ. Μάλι-
στα αν προκύψουν ζηµιές, δίνετε και τη δυνατότητα αυτές να µε-
ταφέρονται στην πενταετία, ώστε να µπορούν να τις αποσβέ-
σουν. 

Ξέρουµε όλοι ότι η αγορά χρειάζεται τα χρήµατα της κατανά-
λωσης των µισθωτών, τους οποίους έχετε συµπιέσει, ενώ οι µι-
κρές και µεσαίες επιχειρήσεις δεν έχουν ανάγκη από εκπτώσεις
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στις διαφηµιστικές δαπάνες, αλλά από µη επιστρεπτέες ενισχύ-
σεις, όπως έχουµε τονίσει και καταθέσει επίσηµα στο πρό-
γραµµά µας. Για ποιους το κάνετε, λοιπόν;

Ζήτηµα δεύτερο. Αντί να προχωρήσετε σε πιο εξειδικευµένα
µέτρα εξαιτίας του συνδυασµού των φυσικών καταστροφών και
των καταστροφών από την κλιµατική αλλαγή και της υγειονοµι-
κής κρίσης κι αφού επισκεφθήκατε καθυστερηµένα τις πληγείσες
περιοχές, εξαγγείλατε όσα ήδη προβλέπει ο µηχανισµός που δη-
µιουργήθηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών το 2018. Κανένα νέο
µέτρο ενίσχυσης, καµµιά επιπλέον παροχή για να αντιµετωπιστεί
η πρωτοφανής καταστροφή. 

Ζήτηµα τρίτο. Στο άρθρο µε τον περιπαικτικό τίτλο «Περί προ-
στασίας των θέσεων εργασίας» ακολουθείτε την πεπατηµένη της
πανδηµίας, επιδεικνύοντας τη µονοµέρειά σας. Επιδοτείτε την
αναστολή των συµβάσεων εργασίας θέτοντας σαν όρο τη δια-
σφάλισή τους για τρεις µήνες. Και σας ρωτάµε µε κάθε ειλικρί-
νεια: Θεωρείτε ότι αυτό το µοντέλο λειτούργησε για την προ-
στασία των θέσεων εργασίας; Ή το θεωρείτε χρήσιµο, επειδή
αυτό σηµαίνει περισσότεροι, φθηνότεροι και ακόµη πιο ευέλικτοι
εργαζόµενοι; 

Ζήτηµα τέταρτο, σχετικά µε τον ΕΝΦΙΑ. Η καθυστέρηση στις
εκκαθαρίσεις του ΕΝΦΙΑ δηµιουργεί αλλεπάλληλα προβλήµατα
στους πολίτες και τον σχεδιασµό τους για την εξυπηρέτηση των
οφειλών τους. Οι πολίτες που έχουν δει τα εισοδήµατά τους να
µειώνονται λόγω των παλινωδιών και των ελλείψεων στον σχε-
διασµό της Κυβέρνησης, έχουνε δικαίωµα στην ορθή και έγκυρη
ενηµέρωση για τις υποχρεώσεις τους. 

Με τον τρόπο που εισάγετε για την πληρωµή της πρώτης
δόσης δεν δίνετε κίνητρο σε αυτούς που θα επιλέξουν να πλη-
ρώσουνε τώρα. Αλλά επιπρόσθετα δεν δίνετε και καµµία διευκό-
λυνση σε όσες και όσους επιλέξουν να κάνουν χρήση της δυνα-
τότητας να πληρώσουν και τις δύο δόσεις µαζί. Το πώς θα το κά-
νουν αυτό οι πολίτες δεν φαίνεται να σας απασχολεί. 

Επιπλέον πρέπει να µας απαντηθεί γιατί η διάταξη για την κα-
τάργηση του ΕΝΦΙΑ στα µικρά και ακριτικά νησιά, όπου µε βάση
την αιτιολογική έκθεση καθυστερεί περαιτέρω την έκδοση των
εκκαθαριστικών, έρχεται έναν χρόνο µετά την απόρριψη από την
Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας της αντίστοιχης τροπολογίας
του ΣΥΡΙΖΑ.

Τελευταίο σηµείο για τον ΕΝΦΙΑ. Το 2018 ψηφίσαµε µια διά-
ταξη από το Υπουργείο Οικονοµικών για τις φυσικές καταστρο-
φές και τα κατεστραµµένα ακίνητα. Αυτή η διάταξη είναι ακόµη
ενεργή και έχει αναφορά στην απαλλαγή από τον ΕΝΦΙΑ για το
έτος της φυσικής καταστροφής. Αν θεωρούµε ότι καλύπτει
µέρος των πληγέντων, θα πρέπει οι καταγραφές των ζηµιών να
γίνουν άµεσα και γρήγορα. Αν πάλι δεν τους καλύπτει, σας καλώ
να το δείτε και να µεριµνήσετε ούτως ώστε να καλύψει όλες τις
περιπτώσεις. 

Ζήτηµα πέµπτο, σχετικά µε τον ΦΠΑ. Η πρόταση του ΣΥΡΙΖΑ
είναι µείωση του ΦΠΑ στην εστίαση από 13% στο 6% για όσο
διαρκεί η κρίση. Ωστόσο πρέπει να σηµειώσουµε ότι όσον αφορά
στα θέατρα, τους κινηµατογράφους και τις συναυλίες, χώροι οι
οποίοι δεν ξεπέρασαν ουσιαστικά ποτέ τη φάση του lockdown,
η µείωση του ΦΠΑ είναι δώρο άδωρο. Επί της ουσίας, δεν έχετε
κάνει απολύτως τίποτε για τους εργαζόµενους στον πολιτισµό.
Ποια είναι η ουσία της παράτασης του µειωµένου συντελεστή,
όταν δεν υπάρχει κατανάλωση κι όταν κλείνετε τους χώρους αυ-
τούς ανά δεκαπενθήµερο; 

Ζήτηµα έκτο, τρεις σηµαντικές επισηµάνσεις. Γιατί εξαιρείτε
από τις επιδοτήσεις του πρώτου άρθρου τις ηµιτελείς κατοικίες,
κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας; Περιµένω απάντηση από τους κυ-
ρίους Υπουργούς. Αν, δηλαδή, κάποιος πολίτης έχτιζε το σπίτι
του και τον βρήκε εν τω µεταξύ ο κυκλώνας, από ό,τι φαίνεται
δεν θα αποζηµιωθεί. 

Πάµε στο κοµµάτι της αναστολής των πλειστηριασµών. Ανα-
φέρθηκε η εισηγήτρια της Νέας Δηµοκρατίας, η κ. Βούλτεψη,
στην τροπολογία που καταθέσαµε για την αναστολή των πλει-
στηριασµών µέχρι την ψήφιση του νέου νόµου, που, όπως είπατε
κι εσείς, έρχεται από τον επόµενο χρόνο. Μέχρι τότε, όµως, απ’
ό,τι είπε ο κ. Μητσοτάκης στη ΔΕΘ, πρέπει να υπάρχει αναστολή.
Το δήλωσε ο κ. Μητσοτάκης, δεν είναι κάτι που πάµε εµείς. Εµείς

απλά σάς εξυπηρετούµε αυτή τη στιγµή. Καταθέτουµε µια τρο-
πολογία για να υλοποιήσουµε τις εξαγγελίες του κυρίου Πρωθυ-
πουργού και σας καλούµε να την υπερψηφίσετε αν θέλετε να
είστε ειλικρινείς και να ακολουθήσετε αυτά που ανακοίνωσε ο
Πρωθυπουργός. 

Πάµε τώρα στην αναστολή που υπάρχει στο σηµερινό νοµο-
σχέδιο, µέχρι και τις 30-9-2021 κάθε πράξης αναγκαστικής εκτέ-
λεσης στις πληγείσες περιοχές. Ωστόσο, ρώτησα και τις επι-
τροπές, τι συµβαίνει µε τις διαδικασίες που ολοκληρώνονται ή
ολοκληρώθηκαν την εβδοµάδα αυτή µέχρι την ψήφιση του νό-
µου. Πώς σκοπεύετε να προστατεύσετε αυτούς τους πολίτες. 

Παρ’ ότι στις καταστροφές περιλαµβάνεται τεράστιο φυτικό
και ζωικό κεφάλαιο, στο νοµοσχέδιο δεν υπάρχει καµµία ανα-
φορά για τα µέτρα στήριξης, αποζηµίωσης και ανακούφισης των
πληγέντων αγροτών, κτηνοτρόφων, µελισσοκόµων και αλιέων.
Πρέπει άµεσα να προχωρήσετε σε καταγραφές των καταστρο-
φών. Εµείς έχουµε προτείνει και κάποιον τρόπο µε τις συνολικές
κατά περιοχή εκτιµήσεις, ώστε να επισπευσθεί η διαδικασία απο-
ζηµίωσης. 

Κλείνοντας, έχουµε άλλη µια προσπάθεια της Κυβέρνησης να
κάνει την κρίση ευκαιρία. Με την επίφαση της κάλυψης των αναγ-
κών που δηµιούργησε η θεοµηνία, έρχεται ένα νοµοσχέδιο που
µέσα σε αυτό εισάγονται διατάξεις άσχετες µε τον τίτλο του. Το
νοµοσχέδιο προσπαθεί να καλύψει δύο διαφορετικές ανάγκες
αυτές των πολιτών, από τη µια µεριά, από τις φυσικές καταστρο-
φές και αυτές της παράταξής µας, που θεωρεί ότι είναι επεί-
γουσα η ενίσχυση των µέσων µαζικής ενηµέρωσης και δη των
καναλιών πανελλήνιας εµβέλειας και των µεγάλων επιχειρήσεων.
Αναµετρηθήκατε και µε τις δύο ανάγκες και η δεύτερη, για άλλη
µια φορά, επισκίασε την πρώτη. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, η οικονοµική κρίση βαθαίνει και γίνεται
αισθητή στους εργαζόµενους, στα χαµηλά και µεσαία στρώµατα
όλο και πιο πολύ. Η πανδηµία και η υγειονοµική κρίση υφίσταται
και οξύνεται. Η Κυβέρνηση έχει ενισχύσει το αίσθηµα ανασφά-
λειας των πολιτών αφήνοντας την πλειονότητα απροστάτευτη.

Η κοινωνία σάς έδωσε τον χρόνο να προετοιµαστείτε και εσείς
εκλάβατε αυτή τη συλλογική µας ανταπόκριση σαν συναίνεση σε
αυταρχικές πολιτικές και σε χαριστικές διατάξεις σε «ηµετέρους»
σας. 

Εµείς, έχοντας καταθέσει ένα εµπεριστατωµένο πρόγραµµα
στήριξης, έχουµε στρέψει την προσοχή µας στις κοινωνικές διερ-
γασίες που έχει πυροδοτήσει η δική σας διαχείριση. Εκεί που
εσείς βλέπετε ταραξίες και καταλήψεις, εµείς βλέπουµε µαθητές
που ζητούν τα αυτονόητα, µικρότερα τµήµατα και προστασία.
Εκεί που εσείς βλέπετε εργαζόµενους του πολιτισµού στο
µαύρο, εµείς βλέπουµε τον πολιτισµό µας, την κληρονοµιά µας
και αυτούς που τον στηρίζουν. Εκεί που εσείς προπαγανδίζετε
πως όλα βαίνουν καλώς, εµείς βλέπουµε και ακούµε δυσαρεστη-
µένους επαγγελµατίες, επισφαλείς εργαζόµενους και στρατιές
νέων ανέργων. Εκεί που εσείς βλέπετε ανεύθυνους νέους στις
πλατείες, εµείς βλέπουµε τη νέα γενιά που θέλει, µπορεί και πρέ-
πει να ζήσει αλλιώς. Και εκεί που εσείς βλέπετε πόλεµο και κα-
ταπατητές, εµείς βλέπουµε κυνηγηµένα προσφυγόπουλα. 

Η προπαγάνδα και η παραποίηση της πραγµατικότητας ήταν
ένας τρόπος για να ανέλθετε στην εξουσία, που τώρα, όµως, δεν
θα σας πάει µακριά, καθώς αυτοί που πλήττονται από τις πολιτι-
κές σας δεν περιµένουν από τα ενισχυµένα µέσα µαζικής ενηµέ-
ρωσης για να µάθουν την κατάσταση. Αντίθετα, τη βιώνουν καθη-
µερινά. 

Η κατάσταση σε όλα τα παραπάνω µέτωπα σας ξεφεύγει και
εσείς αυτοχειροκροτείστε. Εµείς θα παρακολουθήσουµε και θα
ακολουθήσουµε την κοινωνική κίνηση, όχι για να σας κουνή-
σουµε το δάκτυλο, αλλά γιατί η στήριξη της κοινωνίας και η ταξι-
κή µας τοποθέτηση σε αυτή αυτό επιτάσσει. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Οι ηλεκτρονικές εγ-
γραφές οµιλητών τελείωσαν. Να κλείσει το σύστηµα και να έρθει
στο Βήµα ο ειδικός αγορητής από το Κίνηµα Αλλαγής, ο συνά-
δελφος κ. Βασίλης Κεγκέρογλου.

Ορίστε, κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο.
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ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η κλιµατική κρίση σε συνδυα-

σµό και µε τους νέους κινδύνους που αναδύονται παγκοσµίως,
όπως οι υγειονοµικοί, επιβάλλουν να τεθεί ξανά στο επίκεντρο
των πολιτικών ο άνθρωπος και το περιβάλλον. Εµείς τουλάχιστον
στο Κίνηµα Αλλαγής στη νέα σοσιαλδηµοκρατική πρόταση που
επεξεργαστήκαµε για τη βιώσιµη ανάπτυξη τοποθετήσαµε ξανά
τον άνθρωπο και τις ανάγκες του στο επίκεντρο αυτής της πολι-
τικής που οδηγεί σε µια ευρύτερη πρόοδο για τον άνθρωπο, για
το περιβάλλον, για τον τόπο µας, για το µέλλον.

Κάθε φορά που µια φυσική καταστροφή πλήττει την πατρίδα
µας -και όχι λίγες φορές µε απώλεια ανθρώπινων ζωών- αναδει-
κνύονται δύο σηµαντικά προβλήµατα του κράτους: η αδυναµία
και η συνεχής µετάθεση εκσυγχρονισµού του συστήµατος πρό-
ληψης και η κωδικοποίηση σταθερού θεσµικού πλαισίου για την
αντιµετώπιση των επιπτώσεων των φυσικών καταστροφών. Βέ-
βαια, ορισµένες φορές αναδεικνύεται ως κρισιµότερο πρόβληµα
η έλλειψη αντανακλαστικών και ικανότητας συντονισµού και δια-
χείρισης των κρίσεων από υψηλά στελέχη.

Ο κρατικός µηχανισµός, παρά τις χρόνιες αδυναµίες, δεν έχει
πάντα τις ίδιες χαµηλές επιδόσεις και αυτό χάρη στο ανθρώπινο
δυναµικό που σχεδόν πάντα εργάζεται µε αυτοθυσία και σε δύ-
σκολες συνθήκες.

Είχαµε αποτελεσµατικότητα το 1999 -αναφέρω ενδεικτικά-
στον σεισµό της Αττικής, αδυναµίες το 2007 και εφεύρεση άλ-
λοθι, όπως αυτό του στρατηγού ανέµου. Το ίδιο συνέβη στη Μάν-
δρα το 2017 και πολύ χειρότερα στο Μάτι το 2018, που συνέπε-
σαν και οι αδυναµίες του κράτους και η ανικανότητα των υψηλά
ιστάµενων στελεχών,  ενώ τώρα ο «Ιανός» έκανε το δήθεν επιτε-
λικό κράτος να τρικλίζει παρ’ όλο που εδώ και εννέα µήνες έχει
ψηφιστεί ο ν.4662 για τον Εθνικό Μηχανισµό Αντιµετώπισης Κρί-
σεων. Στην Εύβοια πριν από λίγες µέρες δεν χρησιµοποιήθηκε
το «112», µε την αιτιολογία ότι δεν είναι εργαλείο για πάσα νόσο.
Όµως, και στην Καρδίτσα, όπως παραδέχτηκε ο Δήµαρχος, κά-
ποιοι δεν πήραν το µήνυµα, επειδή έπεσαν οι τηλεπικοινωνίες,
ένα µήνυµα, βέβαια, που ούτως ή άλλως στάθηκε πολύ αργά. 

Την Παρασκευή στην ακρόαση µε εξέπληξαν οι τρεις περιφε-
ρειάρχες που µιλούσαν ως αναρµόδιοι σχολιαστές, βάζοντας
ερωτήµατα και αιτήµατα χωρίς να παρουσιάζουν το τι έπραξαν
στο πλαίσιο των αρµοδιοτήτων τους, γιατί η αρµοδιότητά τους
είναι ο σχεδιασµός, η µελέτη, η κατασκευή και η συντήρηση αν-
τιπληµµυρικών έργων, η εφαρµογή και η επιβολή όλων των ανα-
γκαίων προληπτικών µέτρων για την αντιµετώπιση έκτακτων
αναγκών. Τα περιφερειακά συντονιστικά όργανα πολιτικής προ-
στασίας διαχειρίζονται 818 εκατοµµύρια ευρώ από τα ΠΕΠ. Ίσως
οι δύο νέοι Περιφερειάρχες, ο κ. Σπανός και η κ. Κράτσα, όπως
είπα και στην επιτροπή, που είναι νέοι να εννοούσαν ότι οι ευθύ-
νες είναι των προηγούµενων, του κ. Μπακογιάννη και του κ. Γα-
λιατσάτου. 

Φυσικά οι όποιες ευθύνες των περιφερειαρχών δεν απαλλάσ-
σουν την Κυβέρνηση και το κεντρικό κράτος. Υπάρχουν πορί-
σµατα, όπως της ανεξάρτητης επιτροπής του 2018 στο καλάθι
των αχρήστων, ανεφάρµοστοι νόµοι ενός δήθεν επιτελικού κρά-
τους που πνίγεται στα ρηχά και επιλέγει κάθε φορά εµβαλωµα-
τικές λύσεις, όπως αυτές που προωθεί η Κυβέρνηση.

Το νοµοσχέδιο που συζητάµε δεν είναι στη λογική ενός ολο-
κληρωµένου σχεδίου, αφού ουσιαστικά καλύπτει και, µάλιστα,
µε πληµµελή τρόπο, το κοµµάτι της άµεσης οριζόντιας στήριξης
-µόνο αυτό καλύπτει- και αδυνατεί να παρουσιάσει ή έστω να
δροµολογήσει κάποιο µέτρο µακράς πνοής. Είναι ελλιπέστατο,
αφού θα µπορούσε να ρυθµίζει άµεσα θέµατα και να καθορίζει
διαδικασίες και να µην παραπέµπει σε υπουργικές αποφάσεις,
που είναι σίγουρο ότι θα προσθέσουν καθυστερήσεις. 

Κατ’ αρχάς, πρέπει να πω ότι υπάρχει ένα ζήτηµα µε τους πί-
νακες των πληγέντων. Είναι διαφορετικός του άρθρου 1 και δια-
φορετικός εκεί που αναφέρεται στα εργασιακά και δεν περιλαµ-
βάνονται νοµοί που επλήγησαν, όπως είναι του Ηρακλείου και
της Ηλείας. Μπορεί στο Ηράκλειο να µην είχε ζηµιές σε σπίτια
και επιχειρήσεις, είχε όµως τεράστιες ζηµιές γύρω από το εργο-
τάξιο του νέου αεροδροµίου που κατασκευάζεται. Καταστρά-
φηκε η αγροτική και η δηµοτική οδοποιία και πληµµύρισαν και

καταστράφηκαν καλλιέργειες. Δεν αναφέρεται καν.
Είστε πολύ αναλυτικοί -και αυτό µου προξένησε εντύπωση-

στην τροπολογία που καταθέσατε για τη συγκρότηση των Επι-
τροπών Εκτίµησης Ζηµιών σε επιχειρήσεις. Προσέξτε. Εκτός από
δηµόσιους υπαλλήλους και υπαλλήλους του ευρύτερου δηµό-
σιου τοµέα -πολύ καλά µέχρι εδώ- να υπάρχουν και ιδιώτες-µέλη
του τεχνικού και οικονοµικού επιµελητηρίου, βεβαίως, αλλά µε
δύο προϋποθέσεις: Να είναι στους πραγµατογνώµονες και, βέ-
βαια, να τους προτείνει το τεχνικό και οικονοµικό επιµελητήριο.
Το ασυµβίβαστο για εσάς δεν ισχύει, ο λογιστής µιας επιχείρη-
σης να εκτιµά και τη ζηµιά της; Αν είναι δυνατόν! Παρακαλώ,
µετά από πρόταση των τεχνικών επιµελητηρίων, να µπει η λίστα
των εµπειρογνωµόνων σε κάθε περιοχή µπορεί να χρησιµοποι-
ηθεί. Πρέπει να το προσθέσετε στη διάταξη. 

Μαζί, βέβαια, µε τα έκτακτα µέτρα για τα προβλήµατα που
άφησε πίσω του ο «Ιανός», η Κυβέρνηση φέρνει και µια σειρά
από ρυθµίσεις για τρέχοντα θέµατα αναγκαία µεν, αλλά που
υπάρχει το ερώτηµα: Περίµενε τον «Ιανό» για να τα φέρει µε τη
διαδικασία του επείγοντος; 

Για τη διαφηµιστική δαπάνη στα µέσα µαζικής ενηµέρωσης πε-
ριµένατε τον «Ιανό»; Για τις κατά παρέκκλιση διατάξεις προµη-
θειών και έργων µε το ΙΥΤ, Ινστιτούτο του Υπουργείου Υγείας,
περιµένατε τον «Ιανό»; Για τις δόσεις του ΕΝΦΙΑ, για τις εκλογές
των υπηρεσιακών συµβουλίων στην εκπαίδευση που είναι τον Νο-
έµβρη πάλι τον «Ιανό» περιµένατε. 

Κουβέντα δεν λέτε, όµως, για τις εξακόσιες καταλήψεις και
καµµία πρόνοια για τα εκατό σχολεία που είναι κλειστά λόγω κο-
ρωνοϊού. Κατά τα άλλα, το µείζον είναι να εξοικονοµηθούν δύο
ώρες για µια υπηρεσιακή υποχρέωση, γιατί δύο ώρες θα είναι αν
εφαρµοστεί πραγµατικά η ηλεκτρονική ψηφοφορία για να µην
πω και λιγότερο και δεν υπάρχει ανάγκη να υπάρχουν διαφωνίες
και διαβουλεύσεις για το ποια µέρα θα είναι, διότι θα είναι πολύ
λίγος ο χρόνος. Και, βέβαια, µην τις µπερδεύετε µε τις συνδικα-
λιστικές εκλογές. Άλλο είναι οι συνδικαλιστικές εκλογές, που
πράγµατι δεν πρέπει να είναι στο ωράριο, κατά την προσωπική
µου άποψη, και άλλο οι υπηρεσιακές, που αφορούν άλλα πράγ-
µατα. 

Επίσης, τώρα θυµηθήκατε τα εκπαιδευτικά κενά. Σας τα λέ-
γαµε από τον Αύγουστο. Είναι αµφίβολο αν θα λυθεί µε τη διά-
ταξη που προτείνετε.

Εµείς θα ψηφίσουµε, για να αντλήσετε πόρους και από το
ΕΣΠΑ και από άλλες πηγές, αλλά δεν αντιµετωπίζεται ολοκλη-
ρωµένα ούτε το θέµα της εκπαίδευσης. Είναι το πεδίο της από-
λυτης αποτυχίας σας. Συνεχίζετε την αποτυχία της προηγού-
µενης κυβέρνησης.

Κυρίες και οι συνάδελφοι, για το Κίνηµα Αλλαγής είναι ανα-
γκαίο να υπάρξει ολοκληρωµένο σχέδιο επαναφοράς των πλη-
γεισών περιοχών στη φυσιολογική τους λειτουργία. Οι διαθέσιµοι
πόροι από κάθε πηγή -προϋπολογισµό, ΠΔΕ, ΕΣΠΑ, Ευρωπαϊκό
Ταµείο Αλληλεγγύης- πρέπει να συνδυαστούν και να αξιοποι-
ηθούν.

Το σχέδιο πρέπει να περιλαµβάνει εκτός από τα άµεσα και
επόµενα µέτρα µακράς πνοής, στήριξη των κατοίκων που επλή-
γησαν, των επιχειρήσεων, των εργαζοµένων, των αγροτών, των
κτηνοτρόφων, χωρίς γραφειοκρατία και χρονοτριβές και η ορι-
ζόντια στήριξη των 5.000 ευρώ και 8.000 ευρώ πρέπει να δοθεί
άµεσα στους πληγέντες και χωρίς εξαιρέσεις. Όταν λέµε «κατοι-
κία», εννοούµε και την κατοικία που µένει και τις βοηθητικές λει-
τουργίες της, είτε είναι υπόγεια είτε είναι παρακείµενες απο-
θήκες είτε οτιδήποτε άλλο, γιατί δεν τα ξεκαθαρίζετε και θα
υπάρχουν προβλήµατα. Δεν βάζετε µέσα τις αγροτικές εκµεταλ-
λεύσεις ρητά και κατηγορηµατικά, τις αγροτικές αποθήκες, τις
υποδοµές.

Χρειάζεται να προχωρήσει άµεσα η εξατοµίκευση ζηµιών και
καλώς ήρθε η τροπολογία που πρέπει να διορθωθεί για τις επι-
χειρήσεις, το ίδιο για τα σπίτια και για τις άλλες υποδοµές.

Πρέπει να υπάρξει αναστολή όλων -µην τα λέτε κάθε φορά
ονοµαστικά- των φορολογικών, ασφαλιστικών, δηµοτικών, δανει-
ακών υποχρεώσεων και παράταση όλων των προθεσµιών. Ό,τι
προθεσµία είναι αυτή παρατείνεται µέχρι τις 30 Μαρτίου 2021.
Και πρέπει να τις εξειδικεύσουν τα Υπουργεία µε υπουργικές
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αποφάσεις.
Μια διάταξη που µπορεί να µπει είναι η χορήγηση των δικαιού-

µενων αγροτικών επιδοτήσεων από τον ΟΠΕΚΕΠΕ, λόγω ανωτέ-
ρας βίας, χωρίς την προϋπόθεση του φυτικού και ζωικού
κεφαλαίου, η διασφάλιση ρευστότητας στους ιδιοκτήτες κατοι-
κιών, στις επιχειρήσεις, στους επαγγελµατίες, στους αγρότες µε
την εγγύηση του δηµοσίου για την αποκατάσταση των ζηµιών και
την επαναφορά στην οµαλή κοινωνική και οικονοµική ζωή, η ανά-
κληση όλων των απολύσεων που έγιναν την ηµέρα της θεοµηνίας
µέχρι τη δηµοσίευση αυτού του νόµου -που τις απαγορεύει- αλλά
έχει περάσει ένα διάστηµα και καταβολή όλου του µισθού στους
εργαζόµενους, όχι τα 534 ευρώ. Ο εργαζόµενος στην επιχείρηση
-ας έχει πληγεί, να τη στηρίξει το κράτος και να ορθοποδήσει-
πρέπει να έχει όλες τις αµοιβές και όλα τα δικαιώµατα, όχι ανα-
στολή και καταστολή, εργασία.

Επίσης, πρέπει να γίνει η παράταση όλων των προνοιακών
προγραµµάτων, του ελάχιστου εγγυηµένου εισοδήµατος, αλλά
και της ισχύος των αποφάσεων και πάλι για τα ΑΜΕΑ και για
άλλες κατηγορίες και η άµεση αποκατάσταση της πρόσβασης -
ακόµα δεν έχει γίνει- σε αγροτικές εκµεταλλεύσεις και σε απο-
µακρυσµένους οικισµούς.

Τα µέτρα των επόµενων ηµερών οφείλουν να είναι ενταγµένα
στον ολοκληρωµένο σχεδιασµό, να είναι µονιµότερα, να στηρί-
ξουν την οικονοµία, την κοινωνία και την εργασία στο πλαίσιο της
παραγωγικής ανασυγκρότησης, να είναι µέτρα για την επιδότηση
της εργασίας και της παραγωγής και όχι επιδότηση της αναστο-
λής.

Πρέπει να βάλετε επιτέλους -έστω πιλοτικά- στις πληγείσες
περιοχές τη διάταξη φορολογικής ελάφρυνσης των επιχειρή-
σεων, στην περίπτωση που δηµιουργούν επιπλέον θέσεις εργα-
σίας, για κάθε 1.000 ευρώ -το έχουµε πει εκατό φορές- µισθο-
λογική δαπάνη απαλλαγή φόρων για 1.500 ευρώ.

Πρέπει να γίνει υλοποίηση των σχεδιασµένων έργων υποδο-
µής και νέα αναγκαία έργα µε την εποπτεία και την εγγύηση του
κράτους, ώστε να µην ξαναζήσουµε τα ίδια και να µην ξανασχο-
λιάζουν οι περιφερειάρχες.

Το Κίνηµα Αλλαγής, που από την πρώτη στιγµή βρέθηκε κοντά
στους πληγέντες, δεν αρκείται στην κριτική, αλλά καταθέτει συγ-
κεκριµένες προτάσεις για τη βελτίωση των µέτρων, προκειµένου
να υπάρξει ανακούφιση των πληγέντων και οµαλοποίηση της
ζωής.

Προφανώς στις θετικές διατάξεις θα προτείνουµε «ναι», µε τις
συµπληρώσεις που έχουµε ήδη καταθέσει και θα καταθέσουµε.

Έχουµε ένα τεράστιο ζήτηµα στο οποίο θα αναφερθώ αναλυ-
τικότερα, που έχει να κάνει µε τα µέσα µαζικής επικοινωνίας.

Κατ’ αρχάς, για το άρθρο που αφορά την έκπτωση διαφηµι-
στικής δαπάνης κατά τα φορολογικά έτη 2020 και 2021 είµαστε
θετικοί, εντάξει, αλλά γιατί η ίδια αυτή η διαδικασία της «υπερα-
πόσβεσης», όπως µπορούµε να τη χαρακτηρίσουµε, να µην ισχύ-
σει και για άλλες επιχειρήσεις, αλλά έστω στις επιχειρήσεις που
τώρα επλήγησαν; Για ό,τι κάνουν σε υποδοµές, σε τεχνολογικό
εξοπλισµό, σε επενδύσεις, ό,τι µέσα αγοράσουν και αντικατα-
στήσουν ή ό,τι επισκευές κάνουν οι επιχειρήσεις πρέπει να έχουν
απόσβεση µέσα στην ίδια χρονιά και µάλιστα αυξηµένη. Γιατί να
µη γίνει το ίδιο; Ακριβώς το ίδιο να γίνει! Ψηφίζουµε, λοιπόν,
«ναι» σε αυτό και ζητούµε να µπει και για τις υπόλοιπες επιχει-
ρήσεις.

Έρχοµαι, όµως, στο άρθρο που αφορά τη διάταξη για την κα-
τανοµή της διαφηµιστικής δαπάνης. Το καταψηφίζουµε για τον
πολύ απλό λόγο ότι την πρώτη φορά υποτίθεται ότι ήταν βια-
στικό, εντάξει, ήρθαµε, δεν έγινε και καµµιά προσπάθεια πέρα
από την Επιτροπή Θεσµών και Διαφάνειας που έβαλε κάποιους
κανόνες, αλλά δεν τηρήθηκαν, ένα σωρό δικαιολογίες. Ας πούµε
ότι υπήρχαν, δεν τις αποδεχόµαστε εµείς, αλλά ας πούµε ότι
υπήρχαν. Τώρα γιατί τα ίδια;

Θεωρείτε ότι µπορείτε να επηρεάσετε τα µέσα σε αυτά που
γράφουν; Εγώ είµαι σίγουρος πως δεν µπορείτε να τα επηρεά-
σετε, όσο και αν πληρώνετε, διότι η διαφηµιστική δαπάνη είναι
δικαιούµενο. Βεβαίως, αδικείτε κάποιους και εδώ είναι το ζήτηµα.
Θέλετε να υπάρξουν κανόνες;

Εµείς προτείναµε µε την τροπολογία µας συγκεκριµένους κα-

νόνες, κατ’ αρχάς εφαρµογή του νόµου που έχει να κάνει µε το
30% των περιφερειακών και των τοπικών µέσων. Το δεύτερο είναι
η αποτελεσµατικότητα της διαφήµισης. Άρα τηλεθέαση, ακροα-
µατικότητα, κυκλοφορία, επισκεψιµότητα, αριθµός εργαζοµένων,
πραγµατικό µέσο. Γιατί δεν το κάνετε;

Έχουµε καταθέσει και την πρόταση για την πληρωµή αυτού
του 2� που είναι -λέει- για µια επιτροπή επικοινωνίας -και δεν ξέ-
ρω τι άλλο είναι- δεοντολογίας µόνο από τις δηµόσιες δαπάνες,
τις δηµόσιες επιχειρήσεις, τους ΟΤΑ και τις εισηγµένες στο Χρη-
µατιστήριο. Γιατί να πληρώνει ο µικρός επιχειρηµατίας, ο επαγ-
γελµατίας για µία διαφηµιστική δαπάνη αυτό το ποσό; Δεν
υπάρχει κανείς λόγος.

Και επιπλέον, πρέπει να δείτε την τροπολογία που σας έχω κα-
ταθέσει για να αρθεί το πρόβληµα µε τις ΔΟΥ που απορρίπτουν
τα παραστατικά που δεν έχουν µέσα 4 λεπτά που αντιστοιχούν
σε 200 ευρώ διαφήµιση.

Για το τέλος του 2�, κύριε Υπουργέ, το είπα χθες στον κ. Βε-
συρόπουλο και είπε ότι δεν υπάρχει πρόβληµα. Εγώ που µιλώ µε
τους ελεγκτές, τα έχουν απορρίψει όλα, τουλάχιστον στο Ηρά-
κλειο και όχι τα παραστατικά, έχουν απορρίψει και τα βιβλία της
κατηγορίας που είναι αυτές οι επιχειρήσεις εξ αυτού του λόγου.

Έχουµε το θέµα που έχει να κάνει, λοιπόν, µε έναν θεσµό που
είναι τα µέσα επικοινωνίας, που συνδέεται µε τον έλεγχο της
εξουσίας, που πρέπει το 2020 να συµφωνήσουµε ότι υπάρχουν
κανόνες, ότι η Ελληνική Δηµοκρατία δεν υστερεί, δεν είναι ανά-
πηρη στο να δηµιουργήσει έναν θεσµό διαφάνειας µε τον οποίο
να µπορεί µε ψηλά το κεφάλι κάθε µέσο να γράφει αυτό που
θέλει και να ελέγχει την κυβέρνηση και η κυβέρνηση να πράττει
αυτό που πρέπει και αυτό που κρίνει σωστό και, βεβαίως, να
υπάρχει η κριτική των άλλων πολιτικών δυνάµεων.

Για αυτό σας κάνω έκκληση, δείτε αυτή την τροπολογία µε την
εγγύηση της ανάρτησης στη «ΔΙΑΥΓΕΙΑ» όλων των ποσών που
κατανέµονται σε µέσα. Τι έχεις να φοβηθείς, αν κάνεις σωστά τη
δουλειά σου; Αυτό είναι το τελεσίδικο ερώτηµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Κεγκέρογλου,
ολοκληρώστε.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Και µόνο ότι δεν αναρτώνται -τε-
λείωσα, κύριε Πρόεδρε- είναι πρόβληµα και θα πρέπει να το
δείτε.

Καταθέτω στα Πρακτικά τα δηµοσιεύµατα για τις ζηµιές στις
καλλιέργειες, στην αγροτική και δηµοτική οδοποιία περιοχών του
Ηρακλείου -δεν είναι σε όλο τον νοµό- είναι συγκεκριµένων πε-
ριοχών, εκεί όπου κατασκευάζεται το νέο διεθνές αεροδρόµιο,
που έχει κλείσει λόγω της κατασκευής, ρυάκια και ποτάµια και
έτσι καταστράφηκαν καλλιέργειες, αγροτική και δηµοτική οδο-
ποιία. Τα καταθέτω στα Πρακτικά.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Κεγκέρογλου κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει τώρα

ο ειδικός αγορητής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, ο
συνάδελφος κ. Γεώργιος Λαµπρούλης.

Ορίστε, κύριε Λαµπρούλη, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θέλουµε και από αυτό εδώ το Βήµα να εκφράσουµε τα συλ-

λυπητήριά µας στους οικείους των νεκρών από τις πληµµύρες,
όπως και τη συµπαράστασή µας στους δεκάδες χιλιάδες κατοί-
κους των Ιονίων Νησιών, της Θεσσαλίας, της Στερεάς Ελλάδας
και των άλλων περιοχών, των οποίων τα σπίτια, καταστήµατα,
οχήµατα, χωράφια, ζώα και κτηνοτροφικές εγκαταστάσεις έχουν
πνιγεί στα νερά και τις λάσπες, ενώ µεγάλες είναι οι καταστρο-
φές σε δίκτυα συγκοινωνίας, ύδρευσης, άρδευσης, ηλεκτρισµού
και άλλες υποδοµές.

Και ακριβώς αυτή η τραγική κατάσταση που βιώνουν χιλιάδες
κάτοικοι δεν ήταν µοιραίο να συµβεί αποδίδοντάς την απλά στα
ακραία καιρικά φαινόµενα ή στην κακιά την ώρα, αλλά είναι απο-
τέλεσµα της εγκληµατικής πολιτικής διαχρονικά όλων των αστι-
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κών κυβερνήσεων, Νέας Δηµοκρατίας, ΣΥΡΙΖΑ, ΠΑΣΟΚ, αλλά και
των στελεχών τους σε περιφέρειες και δήµους που δεν φρόντι-
σαν να σχεδιάσουν ή να θωρακίσουν µε σύγχρονα αντιπληµµυ-
ρικά έργα και υποδοµές και τις συγκεκριµένες περιοχές που
έχουν ξαναζήσει τέτοια προβλήµατα και αντίστοιχα να οργανώ-
σουν την Πολιτική Προστασία και όλες τις υπηρεσίες, ώστε να
αντιµετωπίζουν τα προβλήµατα που δηµιουργούν τα καιρικά φαι-
νόµενα.

Και όλα αυτά συµβαίνουν τη σηµερινή εποχή, όπου η επιστήµη
και η τεχνολογία έχουν κάνει τεράστια βήµατα προόδου, ικανά
να αντιµετωπίσουν τα αποτελέσµατα των καιρικών συνθηκών, µε
ανάλογη φυσικά πολιτική πρόληψης, τη δηµιουργία και κατα-
σκευή όλων των αναγκαίων σύγχρονων αντιπληµµυρικών, αντι-
διαβρωτικών και αντιπυρικών έργων που πρέπει να γίνουν, έργα
που θα έδιναν διέξοδο και σε χιλιάδες εργαζόµενους που µαστί-
ζονται από την ανεργία.

Το ότι δεν σχεδιάζονται και δεν υλοποιούνται όλα αυτά τα ανα-
γκαία έργα είναι διότι για την πολιτική που υπηρέτησαν και υπη-
ρετούν διαχρονικά όλες οι κυβερνήσεις αυτά τα έργα δεν είναι
έργα ανάπτυξης, δηλαδή δεν έχουν επιχειρηµατικό ενδιαφέρον,
δεν εξασφαλίζουν κέρδη στους επιχειρηµατικούς οµίλους και γι’
αυτό και δεν χρηµατοδοτούνται, για παράδειγµα, από την Ευρω-
παϊκή Ένωση, αφού χαρακτηρίζονται ως µη επιλέξιµα. Και ακρι-
βώς αυτή η πολιτική είναι απόρροια του καπιταλιστικού τρόπου
οργάνωσης της κοινωνίας µας, που έχει ως βασικό στόχο της το
µέγιστο δυνατό κέρδος, θυσιάζοντας και τις ανθρώπινες ζωές. 

Και αυτό που αποδεικνύεται για ακόµα µία φορά µε τραγικό
τρόπο είναι πως πολιτική προστασία της ανθρώπινης ζωής και
της λαϊκής περιουσίας από καιρικά φαινόµενα ή από άλλους κιν-
δύνους, όπως είναι τα βιοµηχανικά ατυχήµατα, η µόλυνση περι-
βάλλοντος και άλλα, και καπιταλιστικός δρόµος οργάνωσης της
κοινωνίας δεν µπορούν να συνυπάρξουν, αφού κριτήριο είναι το
κέρδος που οδηγεί όχι µόνο στην ένταση της εκµετάλλευσης των
εργαζοµένων, αλλά και στο να θυσιάζεται ο άνθρωπος γι’ αυτό
σε καιρικά φαινόµενα, σε κάθε είδους καταστροφή ή ακόµα και
σε ιµπεριαλιστικούς πολέµους. Αυτός είναι και ο πραγµατικός
ένοχος.

Ακριβώς ενάντια σε αυτόν τον αντίπαλο και τις πολιτικές που
τον στηρίζουν χρειάζεται να στρέψουν τα πυρά τους οι εργαζό-
µενοι, οι αγρότες, οι κτηνοτρόφοι, οι αυτοαπασχολούµενοι, οι
συνταξιούχοι και µε την πάλη τους, µαζί µε τα µέτρα ανακούφι-
σης, να διεκδικήσουν την οργάνωση συνολικά µιας άλλης κοινω-
νίας και αντίστοιχα της οικονοµίας και των υπηρεσιών που θα
υπηρετούν τις σύγχρονες ανάγκες του λαού µας. 

Και ακριβώς τα όσα ψίχουλα προβλέπονται στο νοµοσχέδιο
και οι όποιες υποσχέσεις και τα πολλά «θα» που ακούµε, κύριοι
της Κυβέρνησης, όπως εξάλλου έκαναν και οι προηγούµενες κυ-
βερνήσεις, ΣΥΡΙΖΑ και ΠΑΣΟΚ, δείχνουν τα όρια του ίδιου του
συστήµατος που υπηρετείτε, που ακόµα και αν θέλατε -που δεν
θέλετε-, δεν µπορείτε, γιατί δεν σας επιτρέπετε να ικανοποιήσετε
όχι µόνο, για παράδειγµα, τα τεράστια προβλήµατα που προέκυ-
ψαν από τις πληµµύρες, αλλά και το σύνολο των προβληµάτων
που ταλανίζουν την πλειοψηφία του λαού µας, για τα οποία ευ-
θύνεστε όλοι σας µε τις πολιτικές διαχρονικά. 

Διότι µόνο ως πρόκληση απέναντι στις χιλιάδες πληγέντες
είναι τα όσα ανακοίνωσε έως τώρα η Κυβέρνηση, θυµίζοντας το
γνωστό ρητό «να σε κάψω, Γιάννη µου, να σ’ αλείψω λάδι». Εδώ
ακόµα και τα επιδόµατα των 5 και 8 χιλιάδων ευρώ που προβλέ-
πονται στο νοµοσχέδιο, και σύµφωνα µε τα όσα µάς είπε στην
επιτροπή ο Περιφερειάρχης Θεσσαλίας, αλλά παραδέχεστε και
εσείς έµµεσα µέσω της τροπολογίας για ενίσχυση των περιφε-
ρειών µε προσωπικό που θα αξιοποιηθεί προς αυτή την κατεύ-
θυνση καταγραφής των δικαιούχων, των πληγέντων, φωτογρα-
φίζει και αναδεικνύει ένα από τα τεράστια προβλήµατα των πε-
ριφερειών, των δήµων και του κρατικού εν γένει µηχανισµού. Και
το λέµε αυτό, γιατί στην Εύβοια, για παράδειγµα, ακόµα περιµέ-
νουν να αποζηµιωθούν, όπως και στα Ιόνια νησιά που ακόµα πε-
ριµένουν οι κάτοικοι να αποζηµιωθούν από το 2014. 

Όµως, πέρασαν ήδη δέκα µέρες από τις τελευταίες πληµµύ-
ρες και οι κάτοικοι  των περιοχών προσπαθούν µόνοι τους να αν-
τεπεξέλθουν στα τεράστια προβλήµατα που προέκυψαν. Και

απέναντι σε αυτή την τραγική κατάσταση τα µέτρα που φέρνετε,
και µάλιστα µε επείγουσες διαδικασίες, τόσο για τις πληµµύρες
όσο και για την αντιµετώπιση της πανδηµίας είναι και αποσπα-
σµατικά και ανεπαρκή. Αποτελούν ψίχουλα που σε καµµία περί-
πτωση δεν ανταποκρίνονται στις κατεπείγουσες οξυµένες ανά-
γκες του λαού µας, γιατί εκτός από τα άµεσα µέτρα, όπως είναι
η εξασφάλιση τροφής, η υγειονοµική περίθαλψη, η στέγη κ.λπ.
προς τους πληγέντες, πρέπει άµεσα να ολοκληρωθούν οι κατα-
γραφές όλων των ζηµιών στα σπίτια, στα καταστήµατα, στις καλ-
λιέργειες και πάει λέγοντας. Οι αποζηµιώσεις θα πρέπει να είναι
στο 100%, χωρίς όρους και προϋποθέσεις, µε ευθύνη του κρά-
τους. Επίσης, θα πρέπει να ξεκινήσουν άµεσα και να ολοκληρω-
θούν η αποκατάσταση των οδικών δικτύων και τα αντιπληµµυρικά
έργα που είναι άκρως απαραίτητα, γιατί έρχεται και χειµώνας.

Εδώ και τώρα θα πρέπει να εκπονηθεί σχέδιο και να γίνουν όσα
χρειάζονται χωρίς καµµία αναβολή, ώστε να αποκατασταθούν η
ηλεκτροδότηση και η υδροδότηση των περιοχών, ενώ θα πρέπει
να παρέµβουν άµεσα και συντονισµένα Κυβέρνηση, περιφέρεια
και δήµοι µε κινητοποίηση όλων των αρµόδιων υπηρεσιών για
την άντληση των νερών, όπου αυτά υπάρχουν ακόµα και για τον
καθαρισµό από τη λάσπη των κατοικιών, των καλλιεργειών και
του οδικού δικτύου. 

Ακόµα, θα πρέπει να αποκατασταθούν άµεσα οι ζηµιές και να
στελεχωθούν µε το αναγκαίο προσωπικό οι µονάδες υγείας, τα
κέντρα υγείας και τα νοσοκοµεία. Θα πρέπει άµεσα να στηριχ-
θούν οικονοµικά από το κράτος όλοι οι πληγέντες µε τη χορή-
γηση µηνιαίου έκτακτου βοηθήµατος στο ύψος του χαµένου
εισοδήµατος, όπως είναι εργαζόµενοι, επαγγελµατίες, αγρότες,
µε βάση δηλαδή το τι θα έβγαζαν.

Απαιτείται απαλλαγή από τον φόρο εισοδήµατος και αλληλεγ-
γύης για τις µικρές επιχειρήσεις, τους αγρότες και τους εργαζό-
µενους που έχουν πληγεί. Επίσης, απαιτείται απαλλαγή από το
χαράτσι του ΕΝΦΙΑ και όχι υποκριτική πρόβλεψη του νοµοσχε-
δίου για µετάθεση εξόφλησής του τον Μάρτιο, λες και τότε θα
µπορούν να ανταποκριθούν οι πληγέντες.

Ακόµα, θα πρέπει να παγώσουν τα χρέη όλων των πληγέντων,
εργαζόµενων, επαγγελµατιών, αγροτών, κτηνοτρόφων σε εφο-
ρία, ασφαλιστικά ταµεία, δήµους, τράπεζες, ΔΕΗ, τηλεφωνία,
χωρίς προσαυξήσεις και τόκους για όσο διάστηµα αδυνατούν να
πληρώσουν.

Επιπλέον, θα πρέπει να ολοκληρωθεί άµεσα η καταγραφή των
ζηµιών φυτικού και ζωικού κεφαλαίου και να αποζηµιωθούν στο
100% χωρίς όρους και προϋποθέσεις και χωρίς τις αναχρονιστι-
κές προβλέψεις του κανονισµού του ΕΛΓΑ. Ειδικά για τους κτη-
νοτρόφους και µελισσοκόµους θα πρέπει να γίνουν δεκτές οι
δηλώσεις των πληγέντων για τις απώλειες σε ζώα και σε σµήνη
µελισσών, δεδοµένου ότι παρασύρθηκαν µακριά ή θάφτηκαν στη
λάσπη και δεν µπορούν να βρεθούν. Επίσης, θα πρέπει να εξα-
σφαλιστεί µε ευθύνη του κράτους ο εφοδιασµός των πληττόµε-
νων κτηνοτρόφων µε ζωοτροφές, αλλά και µε τα αναγκαία µέσα,
ώστε να επιβιώσουν τα ζώα τους. 

Οι συνδεδεµένες ενισχύσεις θα πρέπει να δοθούν χωρίς καµ-
µία προϋπόθεση, όριο ή πλαφόν στην παράδοση της παραγωγής
µε µόνο κριτήριο τη δήλωση ΟΣΔΕ, ενώ θα πρέπει να δοθεί απο-
ζηµίωση στο 100% για κτηριακές εγκαταστάσεις, αποθήκες, στα-
βλικές εγκαταστάσεις, µηχανολογικό και άλλο εξοπλισµό, όπως
εργαλεία, αυτοκίνητα, εφόδια, ζωοτροφές κ.λπ.. Επιπλέον, θα
πρέπει να εξασφαλιστεί µε κρατική συνδροµή η αποκατάσταση
των καλλιεργήσιµων εκτάσεων που υπέστησαν διάβρωση, επιχω-
µάτωση, αποχωµάτωση και πάει λέγοντας.

Σε αυτά τα αιτήµατα του κόσµου, των φορέων πώς απαντά η
Κυβέρνηση; Διότι καλές οι περατζάδες, αλλά τα προβλήµατα θα
λυθούν; Και αυτό το λέµε, γιατί η έως τώρα πείρα δείχνει ακρι-
βώς το αντίθετο, όπως συµβαίνει και µε τα ζητήµατα αντιµετώ-
πισης των προβληµάτων που αφορούν τη δηµόσια υγεία στο
πλαίσιο της πανδηµίας και του δεύτερου κύµατος αυτής. Διότι
πέρα από τη διαχρονική τεράστια πολιτική ευθύνη όλων των κυ-
βερνήσεων για την τραγική κατάσταση του δηµόσιου συστήµα-
τος υγείας, η σηµερινή εκρηκτική κατάσταση φέρει εξ ολο-
κλήρου τη σφραγίδα της σηµερινής κυβερνητικής πολιτικής.
Έχετε τεράστια ευθύνη, αφού παίξατε στον τζόγο των καπιταλι-
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στικών κερδών τις θυσίες του λαού και τον χρόνο που κερδήθηκε
από τον λαό στην πρώτη φάση της πανδηµίας.

Μάλιστα, έρχεστε σήµερα και εκβιάζετε τον λαό βάζοντάς του
το δίλληµα για αυτοπροστασία ή καραντίνα, προχωρώντας
ακόµα παραπέρα την πάγια τακτική σας για αντιµετώπιση της
πανδηµίας αποκλειστικά και µόνο µέσω της ατοµικής ευθύνης.

Όµως, η απαραίτητη αυτοπροστασία και προσωπική υπευθυ-
νότητα του καθένα δεν µπορεί να συγκαλύψει την κυβερνητική
ανευθυνότητα, τις έως τώρα παλινωδίες, αλλά και την απαράδε-
κτη πολιτική που εκδηλώνεται από την ίδια την κατάσταση στο
δηµόσιο σύστηµα υγείας µέχρι τους χώρους δουλειάς, όπου
συγκεντρώνονται χιλιάδες εργαζόµενοι, αλλά και στα µέσα µαζι-
κής µεταφοράς και στα σχολεία, όπου ο συνωστισµός καλά κρα-
τεί και τα υγειονοµικά πρωτόκολλα και οι υποδείξεις των ειδικών
πάνε περίπατο.

Αλήθεια, πώς απαντάτε απέναντι στις διεκδικήσεις των µαχό-
µενων υγειονοµικών, αλλά και των άλλων φορέων, όπως των ερ-
γαζόµενων και των συνταξιούχων για προσλήψεις γιατρών, νοση-
λευτών και όλου του αναγκαίου µόνιµου προσωπικού στις δηµό-
σιες µονάδες υγείας και στα νοσοκοµεία, µε ιδιαίτερο βάρος
στον τοµέα της πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας, για ανάπτυξη
αντίστοιχα του αναγκαίου αριθµού κλινών µονάδων εντατικής θε-
ραπείας, για επίτευξη των δοµών του ιδιωτικού τοµέα υγείας και
για αύξηση της χρηµατοδότησης στα νοσοκοµεία και τα κέντρα
υγείας; 

Καµµία δέσµευση, διότι δεν µπορεί –έτσι είπε- να γίνει τίποτα
από αυτά που λέτε, γιατί υπάρχουν νοµικοί και οικονοµικοί σκό-
πελοι. Αυτή ήταν η απάντηση του Υπουργείου Υγείας απέναντι
στα αιτήµατα της Οµοσπονδίας Νοσοκοµειακών Γιατρών πριν
από λίγες µέρες στις κινητοποιήσεις που υπήρχαν σε όλη τη
χώρα από τους µαχόµενους υγειονοµικούς στην κατεύθυνση
διεκδίκησης λύσεων στα οξυµένα προβλήµατα που ταλανίζουν
το δηµόσιο σύστηµα υγείας. 

Όµως, αυτοί οι σκόπελοι δεν σας εµπόδισαν και δεν σας εµ-
ποδίζουν να αξιοποιείτε την πανδηµία, για να νοµοθετείτε µε fast
track διαδικασίες, κατά παρέκκλιση των ισχυουσών διατάξεων,
σωρεία αντεργατικών, αντιλαϊκών µέτρων, αντισυνταγµατικών
διατάξεων, που έχουν πισωγυρίσει τα εργασιακά δικαιώµατα
στον 19ο αιώνα, όπως, για παράδειγµα, πρόσφατα η νοµοθέτηση
της απλήρωτης υπερωριακής εργασίας.

Για όλα αυτά δεν υπάρχουν νοµικά και οικονοµικά εµπόδια και
αυτή την αδίστακτη ταξική πολιτική είστε αποφασισµένοι, όπως
έκαναν και οι προηγούµενες κυβερνήσεις, να υλοποιήσετε απα-
ρέγκλιτα, αδιαφορώντας για τη ζωή, την υγεία, τα δικαιώµατα
της πλειοψηφίας του λαού, µια πολιτική που θεωρεί και την υγεία
του λαού αφ’ ενός κόστος για το κεφάλαιο και το κράτος του και
αφ’ ετέρου πεδίο κερδοφόρο για µπίζνες των µεγάλων επιχειρη-
µατικών συµφερόντων. 

Απόδειξη γι’ αυτό είναι το γεγονός πως την ίδια ώρα που οι
σκόπελοι –αυτό που είπαµε, οι οικονοµικοί και νοµικοί- σας εµ-
ποδίζουν να ενισχύσετε το δηµόσιο σύστηµα υγείας, έρχεστε
πριν από λίγες µέρες µε κοινή υπουργική απόφαση και δίνετε νέα
προνόµια στους επιχειρηµατικούς οµίλους που δραστηριοποι-
ούνται στην υγεία, σπρώχνοντάς τους εκ νέου πελατεία. 

Έτσι, στο έδαφος των τεράστιων ελλείψεων στις δηµόσιες
δοµές, που είναι σαφές πως θα διατηρηθούν, ο ιδιωτικός τοµέας
θα χρυσοπληρωθεί για νοσηλείες σε απλές κλίνες και κλίνες µο-
νάδων εντατικής θεραπείας, ενώ δεν θα εφαρµόζονται τα claw-
back και το rebate ως ένα ακόµα δωράκι που ζητούσαν επίµονα
όλο το προηγούµενο διάστηµα οι κλινικάρχες και συγχρόνως
τους δίνετε τη δυνατότητα επέκτασης και αύξησης έως 40% των
ιδιωτικών κλινών ΜΕΘ, χωρίς µάλιστα έλεγχο καταλληλότητας,
ο οποίος θα γίνει µετά τη λήξη της κρίσης, αφού όµως πρώτα θα
έχουν νοσηλεύσει ασθενείς. 

Αλήθεια, εδώ δεν υπάρχουν σκόπελοι; Όµως, ακριβώς αυτή
τη γαλαντοµία σας δεν τη δείχνετε και στην αναγκαία λήψη µέ-
τρων προστασίας των εργαζοµένων στους τόπους δουλειάς για
την τήρηση όλων των απαραίτητων µέσων για την υγεία και την
ασφάλειά τους µε ευθύνη της εργοδοσίας. Δεν προχωράτε στην
αποφασιστική µείωση του αριθµού των µαθητών ανά τάξη ή µε
έκτακτα κονδύλια για µαζικούς διορισµούς εκπαιδευτικών και

άλλων εργαζοµένων για την αναβάθµιση υποδοµών, για την κα-
θαριότητα, για µέτρα υγιεινής και ατοµικά µέσα προστασίας σε
όλες τις εκπαιδευτικές βαθµίδες. 

Βέβαια, για την Κυβέρνηση αλλά και για το Υπουργείο Παι-
δείας όλα αυτά, όπως δήλωσαν το προηγούµενο διάστηµα, είναι
κόστος. Αλήθεια, από τις τσέπες σας θα δοθούν όλα αυτά τα
αναγκαία κονδύλια; Ο λαός µας τα έχει πληρώσει στο πολλαπλά-
σιο για να έχει υγεία, παιδεία, πρόνοια που να ανταποκρίνονται
στις συνεχώς διευρυνόµενες σύγχρονες ανάγκες του και εσείς
του τα στερείτε και του κουνάτε από πάνω και το δάχτυλο, θεω-
ρώντας τον και υπεύθυνο εάν διεκδικεί, αντιπαλεύει τις πολιτικές
σας, που τον οδηγούν µέρα µε τη µέρα στην εξαθλίωση. 

Για αυτό εντείνετε και τα µέτρα καταστολής, ενώ συγχρόνως
προωθείτε ρυθµίσεις µε στόχο τη χειραγώγηση των εργαζοµέ-
νων και κατ’ επέκταση του λαού. Διότι σε τι άλλο αποσκοπεί, για
παράδειγµα, το άρθρο 13 του νοµοσχεδίου, που το φέρνετε και
σε επείγουσα νοµοθετική ρύθµιση; Σε τι, λοιπόν, αποσκοπεί το
άρθρο 13, πέραν από την ωµή, άµεση και ευθεία παρέµβαση στη
λειτουργία των οργανώσεων των εκπαιδευτικών, µε την πρό-
βλεψη της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας, δηλαδή την ψηφοφορία
χωρίς τη φυσική παρουσία, χωρίς εφορευτική επιτροπή, που
µπορεί να διασφαλίζει το αδιάβλητο, πέρα και έξω από τις ρυθ-
µίσεις των καταστατικών, που δεν επιτρέπουν ούτε επιστολική
ψήφο;

Όµως, ο βαθύτερος στόχος σας είναι να χτυπήσετε τη ζων-
τανή λειτουργία των οργανώσεων των εργαζοµένων, εκεί που η
διαπάλη των ιδεών και των θέσεων διαµορφώνουν τη στάση των
εργαζοµένων και επιδρά θετικά στη συµµετοχή τους στους αγώ-
νες, στη διεκδίκηση των αναγκών τους, στην αντίσταση και
δράση ενάντια στην αντιλαϊκή πολιτική. Αυτό επιχειρείτε να εµ-
ποδίσετε. 

Εµείς, κύριε Πρόεδρε, ζητούµε -όπως το πράξαµε και στην επι-
τροπή- την απόσυρση αυτού του συγκεκριµένου άρθρου από το
νοµοσχέδιο, το οποίο βρίσκει αντίθετο και τις αντίστοιχες οργα-
νώσεις των εκπαιδευτικών, αλλά και τη µεγάλη πλειοψηφία των
συνδικάτων. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του ΣΤ’ Αντιπροέδρου της Βουλής) 

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, µε το άρθρο 11 για την κατανοµή δια-
φηµιστικής δαπάνης, για το οποίο το Κοµµουνιστικό Κόµµα –το
είπαµε και στην επιτροπή- έχει καταθέσει σχετική τροπολογία,
την οποία είχαµε καταθέσει και σε προηγούµενη συζήτηση στην
Ολοµέλεια, σε άλλο νοµοσχέδιο. Την επαναφέρουµε, λοιπόν.
Τότε δεν είχε τοποθετηθεί κανένα κόµµα, πολύ δε περισσότερο
η Κυβέρνηση απέναντι σε αυτή την τροπολογία.

Τι λέει αυτή η τροπολογία; Δυο λόγια, κύριε Πρόεδρε, και
κλείνω. Όπως έχουµε ως κόµµα τονίσει επανειληµµένα, τα µηνύ-
µατα που σχετίζονται µε την προστασία της δηµόσιας υγείας, ει-
δικά για την αντιµετώπιση της πανδηµίας, θα πρέπει να µεταδί-
δονται και να καταχωρίζονται σε όλα τα µέσα µαζικής ενηµέρω-
σης δωρεάν και όχι µε όρους διαφηµιστικής καµπάνιας. Σε όλες,
βέβαια, τις άλλες περιπτώσεις, όπου για την προβολή Υπουρ-
γείων, φορέων του δηµόσιου και ευρύτερου δηµόσιου τοµέα,
των πρώην ΔΕΚΟ, χρειάζεται να υπάρχει δαπάνη προς τα µέσα
µαζικής ενηµέρωσης για τη διαφήµιση, αυτή θα πρέπει να γίνεται
µε όρους πλήρους διαφάνειας και µε αντικειµενικά κριτήρια,
χωρίς απαράδεκτους αποκλεισµούς και χωρίς επιδότηση ανύ-
παρκτων µέσων, γιατί αλλιώς η υπόθεση παραπέµπει σε συναλ-
λαγή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία, κλείστε, κύριε
Λαµπρούλη.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Τέλος, στην τροπολογία αυτό που προβλέπεται είναι η κατάθεση
στοιχείων για το πώς ξοδεύτηκαν τα χρήµατα του ελληνικού
λαού, τα τελευταία τουλάχιστον δέκα χρόνια, για την προώθηση
της κρατικής διαφήµισης. 

Με βάση τα ανωτέρω, κύριε Πρόεδρε, καταψηφίζουµε επί της
αρχής το νοµοσχέδιο. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο ειδι-

κός αγορητής από την Ελληνική Λύση, ο συνάδελφος κ. Βασί-
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λειος Βιλιάρδος. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο ξεκίνηµα της πρώτης συ-

ζήτησης του νοµοσχεδίου ο κ. Σκυλακάκης ρώτησε εάν συµφω-
νούµε µε τον χαρακτηρισµό του ως επείγον. Η απάντησή µας
ήταν αυτονόητη. Πρόκειται για τη γνωστή παγίδα της Κυβέρνη-
σης, όπου το πρώτο µέρος του σχεδίου νόµου αφορά πράγµατι
επείγουσες ανάγκες της κοινωνίας, έτσι όπως την έχει καταντή-
σει η τρόικα εσωτερικού, δηλαδή η Νέα Δηµοκρατία, το ΚΙΝΑΛ
και ο ΣΥΡΙΖΑ, που συµφωνούν ακόµη και στη διαπραγµάτευση
των θαλασσίων ζωνών µε την Τουρκία, δηλαδή και της αιγιαλίτι-
δας ζώνης, όχι µόνο της υφαλοκρηπίδας και της ΑΟΖ. Αν είναι
δυνατόν!

Τα υπόλοιπα µέτρα, όπως η απαράδεκτη ενίσχυση των µέσων
µαζικής επικοινωνίας για να το ανταποδώσουν µε τη στήριξη της
Κυβέρνησης, δεν έχουν ασφαλώς καµµία επείγουσα µορφή.
Είναι παγίδα, επειδή αν ψηφίσουµε «ναι» επί της αρχής, θα θεω-
ρηθεί πως συµφωνούµε µε τη στήριξη των µέσων µαζικής ενη-
µέρωσης, ενώ εάν ψηφίσουµε «όχι», ότι δεν ενδιαφερόµαστε για
τους πληγέντες του «Ιανού».

Θεωρούµε ντροπή αυτού του είδους τα τεχνάσµατα, λαϊκισµό
της χείριστης µορφής, δηµαγωγία. Εάν πάντως η Κυβέρνηση
ήθελε πράγµατι να στηρίξει επειγόντως τα θύµατα του «Ιανού»,
θα το έκανε µε µία ΠΝΠ, όπως το έκανε στην περίπτωση της Εύ-
βοιας. Δεν το έκανε, προφανώς για να περάσει τις διατάξεις για
τα µέσα µαζικής επικοινωνίας. 

Ο κ. Σταϊκούρας τώρα ανήγγειλε µία σειρά επιπλέον µέτρων,
απαριθµώντας τα µε τον ποµπώδη τόνο, όπως συνηθίζει. Όµως,
οφείλουµε να του θυµίσουµε πως ο κ. Σκυλακάκης σε πρόσφατη
συνέντευξή του στον «ALPHA 989» τόνισε πως ό,τι ξοδεύουµε
είναι µελλοντικοί φόροι, λόγω του υψηλού χρέους και της ανάγ-
κης να διατηρηθεί η πρόσβαση στις αγορές. Απαντώντας δε σε
ερώτηση εάν προβλέπει σε βάθος χρόνου νέο µνηµόνιο, εάν ξε-
φύγει η χώρα σε δαπάνες, είπε πως δεν θα είναι σε µεγάλο
βάθος χρόνου. 

Στην ουσία, λοιπόν, ανήγγειλε ένα νέο µνηµόνιο, εύλογα, αφού
η Κυβέρνηση διατηρεί 38,5 δισεκατοµµύρια ευρώ ως ρεζέρβα,
αντί να αυξήσει το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων για να
αναπτυχθεί η χώρα. 

Με τη σειρά του ο κ. Βεσυρόπουλος στη δεύτερη επιτροπή,
αφού διάβαζε, ως συνήθως µονότονα, τα βασικά σηµεία του σχε-
δίου νόµου, επικεντρώθηκε στον µύθο της επιτυχηµένης διακυ-
βέρνησης λόγω του δανεισµού της χώρας µε χαµηλά επιτόκια.
Θέλησε να µας πείσει, δηλαδή, θεωρώντας ότι απευθύνεται σε
ανόητους, πως επειδή η Κυβέρνηση δανείστηκε 14 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ, η Ελλάδα βαδίζει στον σωστό δρόµο, όταν είναι αυ-
τονόητα τα εξής:

Πρώτον, κανένας δεν υπερηφανεύεται όταν δανείζεται αυξά-
νοντας τα χρέη του, αλλά όταν τα εξοφλεί. 

Δεύτερον, το επιτόκιο διατηρείται χαµηλό επειδή η Ευρωπαϊκή
Κεντρική Τράπεζα αγοράζει πλέον ελληνικά οµόλογα έχοντας
διαθέσει ήδη πάνω από 10 δισεκατοµµύρια ευρώ, ενώ µια κεν-
τρική τράπεζα µπορεί να διατηρεί το επιτόκιο ακόµη και στο
µηδέν για όσο χρονικό διάστηµα θέλει, ανεξαρτήτως του ύψους
του χρέους, όπως τεκµηριώνεται από την Ιαπωνία. 

Και τρίτον, αυτό που έχει σηµασία ειδικά για τις επενδύσεις
που έπρεπε να ενδιαφέρουν περισσότερο από κάθε τι άλλο την
Ελλάδα, είναι το πραγµατικό επιτόκιο και όχι το ονοµαστικό,
όπου πραγµατικό, όπως γνωρίζουµε, είναι το ονοµαστικό συν τον
αποπληθωρισµό. Αυτό σηµαίνει πως στην Ελλάδα, µε ετήσιο
αποπληθωρισµό στο 1,9%, το πραγµατικό επιτόκιο είναι 1,18%,
µε το οποίο δανειστήκαµε την τελευταία φορά, συν 1,9%, δηλαδή
3,08%, όσο περίπου τον Σεπτέµβριο του 2009, που όλοι γνωρί-
ζουµε τι ακολούθησε.

Ξανά ο κ. Σκυλακάκης, αναφερόµενος στο άρθρο 8 του νοµο-
σχεδίου µε το οποίο παρέχεται η δυνατότητα ελάφρυνσης
φόρων µε την έκπτωση των διαφηµιστικών δαπανών και που στην
ουσία είναι µία νέα λίστα Πέτσα από την πίσω πόρτα, προσπά-
θησε να µας πείσει πως η διευκόλυνση των διαφηµίσεων θα είναι
θετική για την οικονοµία. Του απαντήσαµε, όµως, πως για όποιον
γνωρίζει από επιχειρήσεις δεν κάνει καµµία διαφήµιση όταν δεν

υπάρχει ζήτηση, όταν κινδυνεύει να κλείσει ή όταν κλείνει, όπως
ήδη συµβαίνει µε τις υπόλοιπες επιχειρήσεις που επιβίωσαν από
τα µνηµόνια. Ενδεχοµένως, µόνο οι µεγάλες εταιρείες για να
κλείσουν τις εναποµείνασες µικρές, αυξάνοντας έτσι τη µη ισορ-
ροπηµένη αναδιανοµή των εισοδηµάτων που σκοτώνει τη µεσαία
τάξη, µετά τη χαµηλότερη. Αυτό ακριβώς θα προκαλέσει το
άρθρο 8. 

Τέλος, ο κ. Πέτσας αναφερόµενος στο άρθρο 11, που επιτρέ-
πει µε συνοπτικές διαδικασίες τη διαπραγµάτευση της τοποθέ-
τησης διαφήµισης για ενηµέρωση από το κράτος χωρίς δηµο-
σίευση διαγωνισµού και χωρίς να αναγράφεται καν το κόστος
από το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους, µας διαβεβαίωσε πως
θα είναι συνολικά 2 εκατοµµύρια ευρώ µόνο για κανάλια, όµως,
πανελλαδικής εµβέλειας, δηλαδή για τα συστηµικά που στηρί-
ζουν την Κυβέρνησή του. 

Το άρθρο αυτό µαζί µε το άρθρο 9, όπου αναστέλλεται το
τέλος της συνδροµητικής τηλεόρασης για έναν χρόνο, κόστους,
κατά το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους, 18 εκατοµµύρια ευρώ,
έχουν συνολικό κόστος για τους Έλληνες 20 εκατοµµύρια ευρώ,
ακριβώς, δηλαδή, όσο η πρώτη λίστα Πέτσα. 

Στην ουσία, δε, πρόκειται για µία έµµεση διάσωση του τζίρου
των καναλιών, για να στηρίξουν, µε τη σειρά τους, την αποτυχη-
µένη πολιτική της Κυβέρνησης στην οικονοµία, στο µεταναστευ-
τικό κ.ο.κ., όπως φαίνεται πλέον και από τις δηµοσκοπήσεις. 

Αλήθεια, σε ποια επιχείρηση και σε ποιον άλλο κλάδο της οι-
κονοµίας επιδοτεί το κράτος τον τζίρο του; Είναι συµβατές αυτές
οι επιδοτήσεις µε τον φιλελευθερισµό που επικαλείται η Νέα Δη-
µοκρατία; Δεν πρόκειται ξεκάθαρα για ένα µέτρο σοβιετικού
τύπου προς όφελος, όµως, των ελίτ και όχι των πολιτών; Είναι
δυνατόν να ψηφίσουµε τέτοιες διατάξεις, που σπέρνονται κου-
τοπόνηρα µέσα στο νοµοσχέδιο για τους πληγέντες; Δεν είναι
ντροπή η χρήση τέτοιων τεχνασµάτων;

Ειδικά όσον αφορά την αναστολή των τελών της συνδροµητι-
κής τηλεόρασης δήθεν προς όφελος των πολιτών -αυτών, βέ-
βαια, που έχουν συνδροµητική τηλεόραση- ρωτήσαµε γιατί δεν
γίνεται το ίδιο µε τα τέλη της κινητής τηλεφωνίας, έτσι ώστε να
ανακουφιστεί το κοινωνικό σύνολο, που πληρώνει τις υψηλότε-
ρες τηλεπικοινωνιακές υπηρεσίες στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Όσον αφορά τώρα το νοµοσχέδιο, αυτό έχει δεκατέσσερα
άρθρα και τρία µέρη, όπου µόνο το πρώτο µέρος, µε τα πέντε
άρθρα του, αναφέρεται σε µέτρα ενισχύσεων για τις ζηµιές από
τον «Ιανό», δίνοντας, όµως, το όνοµά του στο νοµοσχέδιο, προ-
φανώς για λόγους παραπλάνησης. Τα µέτρα καλύπτουν τις Πε-
ριφέρειες Θεσσαλίας, καθώς επίσης τις Περιφερειακές Ενότητες
Φθιώτιδας, Κεφαλληνίας, Ιθάκης, Ζακύνθου, Λευκάδας, Κοριν-
θίας και Ευρυτανίας. 

Σε γενικές γραµµές θεωρούµε πως δεν είναι επαρκή, ενώ ο κό-
σµος πρέπει να αποζηµιωθεί για όλα αυτά που έχασε, ιδίως οι
επιχειρήσεις των παραπάνω περιοχών, οι επιχειρήσεις στις ο-
ποίες δεν δίνετε ποτέ σηµασία. 

Εκτιµάµε, πάντως, τα συµπληρωµατικά µέτρα που εξήγγειλε
ο Υπουργός όσον αφορά τη βελτίωση των υποδοµών. Όπως εί-
παµε, όµως, οφείλει να προσεχθεί η άναρχη ανάπτυξη στην πε-
ριοχή, η οποία, ενδεχοµένως, εξυπηρετεί µόνο τα µεγάλα συµφέ-
ροντα. Ειδικά όσον αφορά τον περίφηµο δρόµο στο πουθενά,
τον Ε65, του νέου εθνικού κατασκευαστή, της «ΤΕΡΝΑ», που θε-
ωρείται ότι κόστισε για το µεσαίο τυφλό τµήµα του, Ξυνιάδα -
Τρίκαλα, έως και 1 δισεκατοµµύριο ευρώ µαζί µε τις απαλλοτριώ-
σεις, ενώ τώρα άλλα 350 εκατοµµύρια ευρώ για το νότιο άκρο,
σηµειώσαµε πως αυτός έκλεισε στην κακοκαιρία. Δεν είχε προ-
βλεφθεί, αλήθεια, το ενδεχόµενο ισχυρής βροχόπτωσης; Θα
αναζητηθούν εδώ ευθύνες; 

Και η σήραγγα της Όθρυος, όµως, της «ΕΡΓΟΣΕ» επίσης έκ-
λεισε λόγω πληµµύρας. Πρόκειται για ένα πανάκριβο έργο ΕΣΠΑ
του «ΑΚΤΩΡΑ», που κατασκευαζόταν επί δύο δεκαετίες, από το
2002, ενώ υπήρξαν σκιές σκανδάλου που οδήγησαν σε µεγάλες
καθυστερήσεις, όπως συνήθως συµβαίνει µε όλα αυτά τα τε-
χνητά έργα. 

Είναι δυνατόν µε την πρώτη καταιγίδα κρίσιµες, σύγχρονες και
πανάκριβες υποδοµές να αχρηστεύονται;

Λίγο πιο κάτω, στους Σοφάδες Καρδίτσας, σε µια κατ’ εξοχήν
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γεωργική περιοχή, έχουν κατασκευαστεί φωτοβολταϊκά σε
εδάφη υψηλής παραγωγικότητας, τα οποία επίσης πληµµύρισαν
και καταστράφηκαν. Θα δοθούν, αλήθεια, αποζηµιώσεις και γι’
αυτά; Θα φροντίσει η Κυβέρνηση για τα τοξικά τους απόβλητα;

Συνεχίζοντας, θα προσθέσουµε πως µπορεί µεν µια κτηνοτρο-
φική ή άλλη παραγωγική µονάδα να µην έχει πάθει ζηµιές, αλλά
να έχει αποκλειστεί, γεγονός που σηµαίνει πως θα ζηµιωθεί έµ-
µεσα, οπότε πρέπει επίσης να αποζηµιωθεί. Θα αναφέρω την Κοι-
νότητα Ανάβρας της Μαγνησίας, η οποία αποτελεί φωτεινό πα-
ράδειγµα ολοκληρωµένης αγροτικής ανάπτυξης. Ο «Ιανός» προ-
κάλεσε ζηµιές στους δρόµους και σε κάποιες εγκαταστάσεις.
Οπότε, εάν µείνουν έτσι, σιγά-σιγά το µοντέλο αυτό θα χαθεί. 

Εν προκειµένω, απευθύναµε ερώτηµα, που θα καταθέσουµε
αργότερα στα Πρακτικά. 

Συνεχίζοντας, στο δεύτερο µέρος αναφέρονται µέτρα κατα-
πολέµησης των συνεπειών της πανδηµίας και άλλες επείγουσες
φορολογικές διατάξεις, δηλαδή µερικά ακόµη µέτρα από τα
πολλά που έχουν δροµολογηθεί µε διάσπαρτες τροπολογίες.
Επίσης, όπως αναλύσαµε ήδη, µία δεύτερη επανάληψη της λί-
στας Πέτσα.

Οφείλεται, αλήθεια, στην πτώση της δηµοτικότητας της Κυ-
βέρνησης; Διαφορετικά, πάντως, δεν µπορούµε να εξηγήσουµε
γιατί κατατίθενται επειγόντως αυτού του είδους οι διατάξεις.

Στο τρίτο µέρος τώρα, µε τις λοιπές επείγουσες φορολογικές
διατάξεις, υποθέτουµε πως θα προστεθούν και άλλες κατά την
προσφιλή τακτική της Κυβέρνησης, ενώ σήµερα υπάρχει µία
µόνο για την εκλογή εκπαιδευτικών συµβουλίων.

Επί των άρθρων τώρα: Με το πρώτο δίνονται 5.000 ευρώ σε
κάθε φυσικό πρόσωπο και 8.000 ευρώ σε κάθε επιχείρηση που
έχει πληγεί από τον «Ιανό». Τα ίδια ποσά, δηλαδή, που δόθηκαν
και στην Εύβοια. Το άρθρο είναι το ίδιο µε το αντίστοιχο για την
Εύβοια, µε την προσθήκη, όµως, κυρώσεων για ψευδείς δηλώ-
σεις. Φυσικά, αµφιβάλλουµε εάν τα ποσά αυτά επαρκούν για τις
ζηµιές που υπέστησαν οι κάτοικοι, ενώ δεν δίνεται κοστολόγηση
από το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους. Συµπληρώσαµε εδώ πως
πρέπει να συµπεριληφθούν και τα κενά κτήρια στα δικαιούµενα
αποζηµίωσης, καθώς, επίσης, να οριστεί ένα χρονικό όριο για
την καταβολή της, επειδή δεν έχουν ακόµη δοθεί στην Εύβοια. 

Πρόσφατα ακούσαµε πως θα πληρώνονται σε σαράντα οκτώ
ώρες, κάτι που δεν µπορούµε να καταλάβουµε, αφού δεν έγινε
το ίδιο στην Εύβοια. Εκτός αυτού, συµπληρώσαµε πως θα πρέπει
να υποχρεωθούν οι ασφαλιστικές εταιρείες να πληρώσουν, αφού
συνήθως προσπαθούν µε διάφορα τεχνάσµατα να το αποφύ-
γουν. 

Το δεύτερο άρθρο αφορά τη µη κατάσχεση του επιδόµατος,
επίσης όπως νοµοθετήθηκε για την Εύβοια. Ζητήσαµε εδώ να
προστεθεί το ακατάσχετο των τραπεζικών λογαριασµών έτσι
ώστε να µη δηµιουργούνται «παραθυράκια». 

Με το τρίτο άρθρο αναστέλλονται οι κατασχέσεις έως τον Σε-
πτέµβριο του 2021. Επίσης έχουµε αµφιβολίες εδώ σχετικά µε
την επάρκεια του χρονικού διαστήµατος, θεωρώντας πως θα
πρέπει να διενεργηθεί εκτίµηση και νέα ρύθµιση. 

Συνεχίζοντας, στο άρθρο 5 δίνεται αναστολή τριών µηνών για
συµβάσεις εργασίας σε επιχειρήσεις της περιοχής µε το γνωστό
επίδοµα των 534 ευρώ, όπως ακριβώς µε τα µέτρα της πανδη-
µίας, µε το δώρο των Χριστουγέννων να υπολογίζεται µε το επί-
δοµα και όχι µε τον µισθό, κάτι που θεωρούµε ασφαλώς απαρά-
δεκτο. 

Ελπίζουµε πάντως να υπάρχει σχέδιο για την επόµενη µέρα.
Θεωρούµε πως αυτό είναι το πιο σηµαντικό, έτσι ώστε να επι-
στρέψουν οι εργαζόµενοι στις δουλειές τους ή κάπου αλλού, αν
ορισµένες επιχειρήσεις κλείσουν, αφού δεν είναι δυνατόν να επι-
δοτούνται οι εργαζόµενοι στο διηνεκές, όσο και αν θέλουµε.

Στις παραπάνω περιοχές έχουν γίνει µεγάλες καταστροφές σε
χωράφια και στην κτηνοτροφία, ενώ χρειάζεται να επισκευα-
στούν δρόµοι και υποδοµές, για να µην υπάρχουν περαιτέρω ζη-
µιές σε επιχειρήσεις. 

Στο δεύτερο µέρος του νοµοσχεδίου, µε το άρθρο 6 δίνεται
παράταση για την εξόφληση του ΕΝΦΙΑ σε έξι ισόποσες δόσεις
σε πέντε µήνες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Βιλιάρδο, πρέ-

πει να το µαζέψετε.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.
Θεωρούµε πως πρόκειται για κοροϊδία, αφού δεν διευκολύνει

ιδιαίτερα τους φορολογούµενους µια παράταση µε τη σύµπτυξη
δόσεων, ενώ εµείς είµαστε αντίθετοι γενικότερα µε τον ΕΝΦΙΑ,
θεωρώντας τον δηµευτικό φόρο.

Δυστυχώς δεν υπάρχει ο χρόνος για τα επόµενα άρθρα. Θα
τα πω στη δευτερολογία µου.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Βιλιάρδος κατα-

θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κλείνει ο κύκλος των

εισηγητών µε τον κ. Κρίτωνα Αρσένη από το ΜέΡΑ25. Έχετε τον
λόγο.

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Βουλεύτριες και Βουλευτές, κύριοι Υπουργοί, κατ’ αρχάς ως

ΜέΡΑ25 θέλουµε να εκφράσουµε ξανά και από την Ολοµέλεια
τη συµπαράστασή µας στα θύµατα και τους πληγέντες και τις οι-
κογένειες των θυµάτων από τη µεγάλη αυτή καταστροφή. 

Πριν ξεκινήσουµε τη συζήτηση και την εξέταση του τι προτείνει
η Κυβέρνηση απέναντι σε αυτούς τους ανθρώπους, θα ήθελα να
αναφερθώ και σε µια άλλη καταστροφή που έγινε αυτές τις µέ-
ρες. Ήταν, για πολλοστή φορά, µία ακόµη πυρκαγιά στη χωµα-
τερή της Φυλής. Για πολλοστή φορά είχαµε τους ανθρώπους
στις γειτονικές περιοχές, αλλά και ευρύτερα, να κλείνονται στα
σπίτια τους, καθώς, όπως γνωρίζετε, οι τόνοι πλαστικών που καί-
γονταν εκλύουν διοξίνες που είναι πάρα, µα πάρα, πολύ επιβα-
ρυντικές για την υγεία. 

Επειδή όταν υποχρεώνεις τους ανθρώπους να κλείνονται στα
σπίτια τους, ενεργοποιείται η οδηγία SEVESO και υπάρχει υπο-
χρέωση της πολιτείας να δηλώσει το ατύχηµα στην Ευρωπαϊκή
Επιτροπή, ένα βασικό ερώτηµα είναι αν έγινε αυτή η δήλωση. Θα
σας το απαντήσω. 

Προφανώς και δεν έγινε, γιατί η Ελλάδα δεν έχει δηλώσει κα-
νένα ατύχηµα SEVESO στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή. Και δεν θα
γίνει ποτέ, παρ’ όλο που η Φυλή καίγεται ξανά και ξανά, παρ’ όλο
που κάθε µήνα καίγεται ένας χώρος αποθήκευσης - διαχείρισης
απορριµµάτων. Δεν θα γίνει, γιατί αυτό που ετοιµάζετε εσείς,
αυτό που προκρίνετε ενάντια στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή, που
σας τα απορρίπτει και δεν σας τα χρηµατοδοτεί, είναι µονάδες
καύσης των σύµµεικτων στην πράξη απορριµµάτων παντού,
αλλά τη µεγάλη µονάδα καύσης ξανά στη Φυλή, για να καίγεται
η Φυλή µέρα µε την ηµέρα, κάθε µέρα.

Σας καλούµε, λοιπόν, να σταµατήσετε αυτές τις µονάδες καύ-
σης, να κάνετε αυτό που σας λέει και η Ευρωπαϊκή Επιτροπή,
που απέρριψε το ΣΔΙΤ Πελοποννήσου που είχε φτιάξει ο ΣΥΡΙΖΑ,
αλλά λατρέψατε εσείς, ως υπερκοστολογηµένο, ότι παραβιάζει
τις ευρωπαϊκές οδηγίες και τελικά αποτελεί παράνοµη κρατική
ενίσχυση προς την εταιρεία ΤΕΡΝΑ. Κι εσείς φέρνετε αυτό το
ΣΔΙΤ και το κάνετε µοντέλο που το πολλαπλασιάζετε σε όλη την
Ελλάδα. 

Θα συζητήσουµε ξανά και ξανά, όσο οι κυβερνήσεις και τα
κόµµατα που έχουν περάσει από τη διακυβέρνηση αρνούνται να
ακούσουν, τι προκαλεί αυτές τις πληµµύρες, τι προκαλεί αυτές
τις καταστροφές. Τα ποτάµια και τα ρέµατα πληµµυρίζουν όταν
έχουµε ακραία καιρικά φαινόµενα; Όχι υποχρεωτικά. Θα οδη-
γούσε υποχρεωτικά µια τέτοια µεγάλη καταιγίδα, ένας κυκλώνας
σ’ αυτές τις ζηµιές; Όχι υποχρεωτικά, αν ο άνθρωπος δεν βάλει
το χέρι του, άµα δεν κλείσουµε τις κοίτες είτε µε µπαζώµατα είτε
µε παράνοµα κτισίµατα είτε µε λανθασµένα δηµόσια έργα που
οδηγούν σε στένωση, αν δεν στενέψουµε τη φυσική ροή του νε-
ρού, αν δεν διοχετεύσουν, όπως κάνουµε πλέον στα Μεσόγεια,
όλα τα νερά της Αττικής Οδού και της παράκαµψης του Υµηττού
σε ένα ρεµατάκι, αν δεν παρέµβουµε εµείς να αγνοήσουµε αυτή
τη φυσική καταστροφή. 

Κι όµως, παρ’ όλο που ακόµα και οι περιφερειάρχες το έθεσαν
στη συζήτηση, δεν θα κάνετε τα έργα διαπλάτυνσης εκεί που
χρειάζονται, εκεί που εµείς οι άνθρωποι µπαζώσαµε, κλείσαµε,
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χτίσαµε, εµποδίσαµε την κοίτη. Αυτό θα το ξεχάσετε για ακόµη
µια φορά. Κι όµως εκεί είναι το ζήτηµα. 

Αυτό που θα κάνετε είναι τα ζαρζανέτια, εγκιβωτισµούς κοι-
τών, όλα αυτά που σχεδιάζετε να κάνετε από την Πικροδάφνη
µέχρι τον Ποδονύφτη µέχρι το µεγάλο ρέµα Ραφήνας µέχρι το
ρέµα της Βραυρώνας, µε όλα τα φυσικά ρέµατα που έχουν µείνει
στην Αττική. Αυτό θα κάνετε και αυτή είναι η σκέψη σας για τα
αντιπληµµυρικά, γιατί είναι τα έργα των εργολάβων. Δεν είναι,
όµως, τα έργα που προστάτευαν από τις πληµµύρες.

Στους ανθρώπους που επλήγησαν προσφέρετε 5.000 ευρώ και
στις εταιρείες 8.000 ευρώ. Για τους ανθρώπους που έµειναν
χωρίς σπίτι 5.000 ευρώ εν µέσω κορωνοϊού, µπροστά σε ένα
πάρα πολύ πιθανό καινούργιο lockdown, µε τους ανθρώπους
που βρίσκονται να έχουν πληγεί στην πιο εύθραυστη, την πιο δύ-
σκολη στιγµή της οικονοµίας, ακριβώς λόγω της πολλαπλής κρί-
σης, της φτωχοποίησης των µνηµονίων και τώρα του κορωνοϊού. 

Πώς θα αντεπεξέλθουν αυτοί οι άνθρωποι, όταν ήδη η κατά-
σταση είναι δραµατική έτσι κι αλλιώς για τις επιχειρήσεις τους,
έτσι κι αλλιώς για τις οικογένειές τους, λόγω του κορωνοϊού και
της κρίσης; Και βέβαια, δεν αποζηµιώνετε πλήρως για τις ζηµιές,
δεν προχωράτε σε αποζηµίωση, ιδίως για τις αγροτικές επιχει-
ρήσεις. 

Αυτό που σκέφτεστε είναι να µεταφέρετε κάποιες υποχρεώ-
σεις προς το δηµόσιο προς τα πίσω. Μα, η παράταση πώς θα
σώσει αυτούς τους ανθρώπους, όταν είναι κλειστές οι επιχειρή-
σεις τους, όταν έχει πληγεί η τοπική οικονοµία σε τέτοιον βαθµό,
που δεν θα µπορέσουν να έχουν ούτε στο µέλλον αυτά τα έσοδα;
Χρειάζεται πραγµατικά µια διαγραφή των απαιτήσεων του δηµο-
σίου απέναντι σε αυτούς τους ανθρώπους, γιατί ρεαλιστικά, κύ-
ριε Υπουργέ, δεν θα έχουν τα χρήµατα.

Προχωράτε στο άρθρο 3 µε την αναστολή στην ουσία των
πλειστηριασµών και κυρίως των κατασχέσεων. Εµείς θεωρούµε
ότι είναι πολύ σωστό το να σταµατήσουν οι κατασχέσεις και οι
πλειστηριασµοί, όµως σας καλούµε να το κάνετε σ’ όλη την Ελ-
λάδα, γιατί όλη η Ελλάδα αυτή τη στιγµή βρίσκεται σε µια πολύ
βαθιά οικονοµική κρίση. Όλη η Ελλάδα αυτή τη στιγµή αντιµετω-
πίζει τον κίνδυνο των κατασχέσεων και των εξώσεων. 

Έχετε φέρει ένα νοµοσχέδιο, έναν νόµο πλέον, τον «ΗΡΑΚΛΗ»,
ο οποίος αν θέλετε και συµβολικά από τον τίτλο του σηµατοδοτεί
ακριβώς τον τρόπο που σκέφτεστε, σαν να είναι οι δανειολήπτες
αυτοί η κόπρος του Αυγεία, σαν να χρειάζεται να καθαριστεί η
ελληνική κοινωνία από τους δανειολήπτες και όχι αυτές οι χιλιά-
δες άνθρωποι να στηριχθούν. 

Εµείς προτείνουµε ένα άλλο σχέδιο, κύριε Υπουργέ, σας το
έχουµε καταθέσει, το σχέδιο «ΟΔΥΣΣΕΑΣ», που προτείνει τα
απαραίτητα αυτά µέτρα για την προστασία των δανειοληπτών,
γιατί αυτοί οι δανειολήπτες είναι οι σύγχρονοι «Οδυσέες», που
έχουν έναν τιτάνιο αγώνα, µια οδύσσεια για να φτάσουν σπίτι
τους και το σπίτι τους να γίνει δικό τους. Είναι ένα µέτρο που
προστατεύει αυτούς τους ανθρώπους, που σταµατάει την πλη-
ρωµή των δανείων γι’ αυτούς που δεν µπορούν και µπορούν να
κρατάνε το σπίτι τους µ’ ένα ενοίκιο, µε κοινωνικά κριτήρια, που
βασίζεται συµµετοχικά σε τοπικό επίπεδο και που -όταν αποκα-
τασταθεί η αγορά- θα µπορούν αυτοί οι άνθρωποι να έχουν ξανά
τη δυνατότητα ή να αγοράσουν το υπόλοιπο, να πληρώσουν το
ενοίκιο ή να πουλήσουν το σπίτι τους και να πληρώσουν µε αυτά
τα υπόλοιπα χρήµατα το ενοίκιο και να τους µείνουν και χρήµατα
που δικαιούνται έτσι κι αλλιώς. Βέβαια, αυτό το σχέδιο καλύπτει
και το θέµα της κεφαλαιοποίησης των τραπεζών που εσείς δεν
καλύπτετε µ’ αυτόν τον νόµο.

Παράταση συµβάσεων εργασίας στο άρθρο 4 για τους εργα-
ζόµενους ορισµένου χρόνου στη Γενική Γραµµατεία Υποδοµών
του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών στον τοµέα για την
αποκατάσταση επιπτώσεων φυσικών καταστροφών. Μα, µε τον
ρυθµό που γίνονται πλέον αυτές οι φυσικές καταστροφές, ποιος
σ’ αυτή την Αίθουσα δεν συµφωνεί ότι αυτές είναι πάγιες και
διαρκείς ανάγκες; 

Κύριε Υπουργέ, σας το είπα ξανά και ξανά, όµως δεν βλέπω
να κάνετε την παραµικρή δήλωση για το θέµα. Ξέρετε ή δεν ξέ-
ρετε ότι τον Μάρτιο του 2020, πριν από λίγους µήνες, το Δικα-
στήριο της Ευρωπαϊκής Ένωσης έβγαλε απόφαση που υποχρεώ-

νει τα κράτη-µέλη για οποιαδήποτε θέση απασχόλησης καλύπτει
πάγιες και διαρκείς ανάγκες η σύµβαση να είναι αορίστου χρό-
νου, να είναι στην πράξη µόνιµη; Είναι ή όχι υποχρέωση της πο-
λιτείας να καλύψει πλέον αυτές τις ανάγκες µε µόνιµες θέσεις
απασχόλησης και άρα αυτές οι συµβάσεις να είναι αορίστου χρό-
νου; 

Επιπλέον, στο άρθρο 5 προχωράτε σε αναστολή των συµβά-
σεων εργασίας µέρους ή όλων των εργαζοµένων για τις επιχει-
ρήσεις που έχουν πληγεί. Θα µπορεί να πει κανείς ότι οι επι-
χειρήσεις αυτές ίσως να µην µπορούν να καλύψουν πλέον τη µι-
σθοδοσία, όµως την ίδια στιγµή στους ανθρώπους που µένουν
χωρίς δουλειά δίνετε το επίδοµα των 534 ευρώ, ανεξαρτήτως
του τι έχει συµβεί αυτή τη στιγµή στη ζωή τους σ’ αυτές τις πλη-
γείσες περιοχές, ανεξαρτήτως του ποιος ήταν ο προηγούµενος
µισθός τους, ποιες είναι οι υποχρεώσεις τους, την ίδια στιγµή
που, όπως θα δούµε αργότερα, στους καναλάρχες δίνετε «λευ-
κές» επιταγές, κύριε Υπουργέ. «Λευκές» επιταγές στους κανα-
λάρχες, 500 ευρώ στους εργαζόµενους που χάνουν τη δουλειά
τους, την ίδια στιγµή που δίνετε τα «δωράκια» µε την προσαυξη-
µένη έκπτωση, τη φοροαπαλλαγή σε συγκεκριµένες διαφηµίσεις
στα κανάλια, την ίδια στιγµή που δίνετε την αναστολή καταβολής
τέλους συνδροµητικής τηλεόρασης, που στην πράξη πάλι τα κα-
νάλια ωφελεί, για να είµαστε ειλικρινείς.

Προχωράτε µε το µεγάλο «δωράκι», τη νέα λίστα Πέτσα προς
τα κανάλια. Αυτός είναι ο λόγος που δεν φέρατε αυτό το νοµο-
σχέδιο, δεν φέρατε αυτά τα µέτρα µε ΠΝΠ, όπως κάνατε σε κάθε
άλλη περίπτωση, ακόµα και σε περιπτώσεις που δεν δικαιολο-
γούνταν, όπως το ΚΕΘΕΑ. Δεν το φέρνετε σε ΠΝΠ, για να µπο-
ρέσετε να έχετε και αυτή τη νέα λίστα Πέτσα, γιατί ακόµα και οι
δικοί σας ψηφοφόροι πλέον διαµαρτύρονται µ’ αυτά που κάνετε
και µ’ αυτά που δεν κάνετε για τη διαχείριση του κορωνοϊού, γι’
αυτά που δεν κάνετε στα δηµόσια σχολεία, γι’ αυτά που δεν κά-
νετε στη δηµόσια υγεία, οπότε ήταν κατεπείγον να φέρετε τη νέα
ρευστότητα, τα νέα «δωράκια» προς αυτές τις επιχειρήσεις. 

Είναι εντυπωσιακό ότι ακόµα και για την παιδεία προτείνετε
πάλι µικρές συµβάσεις για την κάλυψη των κενών. Αλήθεια, αυτά
τα κενά στην παιδεία είναι έκτακτα κενά; Αυτά τα κενά στην παι-
δεία δεν είναι οι οργανικές θέσεις που δεν έχουν πληρωθεί; Δεν
είναι οι πάγιες και διαρκείς ανάγκες; Πάλι δεν εφαρµόζεται η
απόφαση του Δικαστηρίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Δεν πρέπει
αυτές οι συµβάσεις να είναι αορίστου χρόνου, να είναι µόνιµοι
αυτοί οι εργαζόµενοι; Δεν κάνατε αυτό που έπρεπε, δηλαδή να
δηµιουργήσετε νέες αίθουσες κι έτσι τα παιδιά στην Πετρούπολη
είναι σε κατάληψη για τις άθλιες συνθήκες που ζουν και για τον
κίνδυνο που τους εκθέτετε λόγω κορωνοϊού µε τα είκοσι επτά
και τα είκοσι οκτώ άτοµα ανά τάξη. Θα µπορούσαν να χωριστούν
τα τµήµατα αυτά σε τµήµατα δεκαπέντε ατόµων, για να λειτουρ-
γούν τα σχολεία και να προστατεύεται η δηµόσια υγεία, οι οικο-
γένειες, τα παιδιά, οι παππούδες και οι γιαγιάδες τους. Αν τα
κάνατε όλα αυτά, τότε θα χρειαζόσασταν και έκτακτο προσω-
πικό. Εσείς µε συµβάσεις ορισµένου χρόνου θέλετε να καλύψετε
τις πάγιες και διαρκείς ανάγκες της παιδείας, τα µόνιµα κενά.

Καµµία αναφορά βέβαια και στην υγεία σ’ αυτό το έκτακτο νο-
µοσχέδιο, που κατά τα άλλα περιέλαβε διάφορα άλλα πράγµατα,
στην υγεία που µένει µέρα µε τη µέρα χωρίς µονάδες εντατικής
θεραπείας, στην υγεία που έχει τεράστια κενά σε προσωπικό. 

Μισό δισεκατοµµύριο, κύριε Υπουργέ, έχω υπολογίσει το κό-
στος τού να προσλάβετε, να καλύψετε όλα τα κενά στην υγεία,
όλα τα κενά του οργανογράµµατος. Το µισό δισεκατοµµύριο
είναι µεγάλο ποσό µπροστά στα δισεκατοµµύρια που ξοδεύονται
αυτή τη στιγµή για την αντιµετώπιση των επιπτώσεων του κορω-
νοϊού, µπροστά στα δισεκατοµµύρια που σκοπεύετε να ξοδέψετε
για τις εξοπλιστικές ανάγκες, µπροστά στα 12 δισεκατοµµύρια
που δίνετε στα funds που παίρνουν τα σπίτια των ανθρώπων για
τα κόκκινα δάνεια µέσω του «ΗΡΑΚΛΗ»; Μεγάλο ποσό το µισό
δισεκατοµµύριο για να καλύψετε όλα τα κενά αυτή τη στιγµή
στην υγεία; Γιατί δεν το κάνετε; Θα σας απαντήσω γιατί. Για να
µη δυσαρεστήσετε τους κλινικάρχες, για να µην έχετε αξιοπρεπή
δηµόσια υγεία, για να µπορούν οι πολίτες στην αδυναµία τους
να εξυπηρετηθούν σωστά να τρέχουν και να δίνουν ό,τι έχουν
και δεν έχουν στις κλινικές.

18958 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Αρσένη, ολο-
κληρώστε.

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Αυτή είναι η πολιτική σας, τα µεγάλα «δωράκια» στους κλινι-

κάρχες, στους καναλάρχες και τα πεντακόσια ευρώ στους αν-
θρώπους που έµειναν άνεργοι λόγω φυσικών καταστροφών και
λόγω του κορωνοϊού. 

Το ΜέΡΑ25 θα σταθεί απέναντι σ’ αυτή τη στρατηγική σας επι-
λογή που δεν είναι καν ιδεολογική. Θα σταθεί απέναντι όχι µόνο
ονοµατίζοντας, όχι µόνο στον δρόµο δίπλα σ’ αυτούς τους αν-
θρώπους, αλλά και µε τις τροπολογίες µας, για να σας δείχνουµε
το πόσο εφικτό τελικά είναι σ’ αυτό το Κοινοβούλιο να εφαρµό-
ζεις την κοινή λογική υπέρ του δηµοσίου συµφέροντος.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Στους εισηγητές και
αγορητές έδειξα µια µικρή ανοχή. Θα δείξω και στους συναδέλ-
φους, γιατί στο επείγον οι χρόνοι «µαζεύουν». Υπενθυµίζω, όµως,
ότι στις έξι η ώρα πρέπει να ξεκινήσει ο κοινοβουλευτικός έλεγ-
χος που περιλαµβάνει δεκαέξι επίκαιρες ερωτήσεις.

Ο κύριος Υπουργός είπε ότι θέλει να προχωρήσει λίγο η δια-
δικασία και ύστερα θα µιλήσει. Υποθέτω ότι οι Κοινοβουλευτικοί
Εκπρόσωποι θα περιµένουν τον Υπουργό, αλλά µπορούν ανά
πάσα στιγµή να ζητήσουν τον λόγο.

Από τους Υπουργούς που έχουν διατάξεις µέσα στο νοµοσχέ-
διο, είναι εδώ ο κ. Οικονόµου, είναι ο πρώτος. Θα του δώσω για
τρία λεπτά τον λόγο, να πει για τη διάταξη που περιλαµβάνεται
στο νοµοσχέδιο και να τον απελευθερώσουµε.

Κύριε Οικονόµου, ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Προστασίας του

Πολίτη): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, από την
πρώτη στιγµή ανάληψης της ευθύνης της διακυβέρνησης της
χώρας έως σήµερα η Κυβέρνηση προσεγγίζει µε ρεαλισµό κάθε
µορφής αναφυόµενη πρόκληση και λαµβάνει όλα τα αναγκαία
µέτρα για την αντιµετώπισή της. Αποτελεί, πιστεύω, πλέον κοινή
παραδοχή ότι διατρέχουµε µία περίοδο όπου σε ιδιαίτερα σύν-
τοµο χρονικό διάστηµα οι δυνάµεις της Ελληνικής Αστυνοµίας
έχουν κληθεί να ανταποκριθούν σε ένα νέο διευρυµένο και δια-
φοροποιηµένο πλέγµα προκλήσεων για τη δηµόσια τάξη, την
ασφάλεια και τη δηµόσια υγεία των συµπολιτών µας.

Με τα γεγονότα στον Έβρο ακόµα νωπά στη µνήµη όλων, αλλά
και µε τη σκέψη µας σε όσα συνέβησαν πριν από λίγες ηµέρες
στην περιοχή της Μόριας, οφείλουµε να εγκύψουµε στις ανάγκες
των στελεχών της Ελληνικής Αστυνοµίας ως ελληνική πολιτεία
µε αµεσότητα και αποφασιστικότητα, λαµβάνοντας επιβεβληµέ-
νες από τις περιστάσεις πρωτοβουλίες, που θα αντιµετωπίσουν
αποτελεσµατικά την ανάγκη διατήρησης µιας επιχειρησιακής
ετοιµότητας διαρκείας για το σύνολο των αστυνοµικών δυνά-
µεων.

Οφείλουµε να µη λησµονούµε την καθηµερινή µάχη στελεχών
της Ελληνικής Αστυνοµίας, τόσο για τη διασφάλιση της δηµό-
σιας τάξης και εµπέδωση του αισθήµατος ασφάλειας όσο και
ενάντια στην εξάπλωση της πανδηµίας του COVID-19.

Επίσης, αναγνωρίζουµε τη διαρκή προσπάθεια των υπαλλήλων
των σωφρονιστικών καταστηµάτων, οι οποίοι, κάτω από ένα
κλίµα κατανόησης και συνεργασίας εντός των καταστηµάτων
κράτησης, έχουν καταφέρει έως σήµερα να κρατήσουν την παν-
δηµία µακριά από µια ιδιαιτέρως ευάλωτη πληθυσµιακή οµάδα,
αυτή των κρατουµένων, διασφαλίζοντας την υγεία και την εύ-
ρυθµη λειτουργία στους χώρους κράτησής τους.

Πρόκειται για µία πρωτόγνωρη υγειονοµική πρόκληση, που
αφορά το σύνολο της κοινωνίας, η οποία γεννά µε τη σειρά της
πλήθος νέων, επιπρόσθετων αναγκών προς κάλυψη, ώστε να
µπορούν οι υπηρεσίες του Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη
να προστατεύονται και να επιχειρούν αποτελεσµατικά κατά την
καθηµερινή άσκηση των καθηκόντων τους.

Με σύσσωµη την κοινωνία να αναγνωρίζει το έργο που επιτε-
λείται από τα στελέχη της Ελληνικής Αστυνοµίας και των σωφρο-
νιστικών καταστηµάτων, οφείλουµε ως πολιτεία να εξασφαλί-
σουµε τον απαραίτητο υλικοτεχνικό και υγειονοµικό εξοπλισµό
κατά την εκτέλεση των καθηκόντων τους. Στόχος µας είναι οι

άµεσες και συγκροτηµένες διαδικασίες προµήθειας πάσης φύ-
σεως ατοµικών και γενικών εφοδίων, µέσων και υπηρεσιών.

Η σηµερινή νοµοθετική πρωτοβουλία στοχεύει αποκλειστικά
προς αυτή την κατεύθυνση, δίνοντας τη δυνατότητα υλοποίησης
και ολοκλήρωσης στοχευµένων προµηθειών στο πλαίσιο της
έκτακτης ανάγκης διαχείρισης των µεταναστευτικών ροών, αλλά
και των προληπτικών µέτρων για περιορισµό της διασποράς της
πανδηµίας.

(Στο σηµείο αυτό την προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ)

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η Κυβέρνηση αποδεικνύει για µία
ακόµη φορά σήµερα ότι βρίσκεται αταλάντευτα πλάι στα στε-
λέχη της Ελληνικής Αστυνοµίας και τους σωφρονιστικούς υπαλ-
λήλους, χωρίς, φυσικά, να θέτει σε δεύτερη µοίρα τους κρατού-
µενους, µέσα από νοµοθετικές πρωτοβουλίες που στοχεύουν
στη διασφάλιση της δηµόσιας τάξης, της ασφάλειας και δηµό-
σιας υγείας, ιδιαίτερα σε µια κρίσιµη χρονικά συγκυρία για την
πατρίδα µας.

Για τον λόγο αυτό, άλλωστε, ζητάµε τη στήριξη της εν λόγω
τροπολογίας.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, εισερχόµαστε στον κατάλογο των οµιλητών. Πρώ-
τος οµιλητής είναι ο κ. Μάξιµος Χαρακόπουλος από τη Νέα Δη-
µοκρατία.

Ελάτε, κύριε συνάδελφε.
ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καθώς η επαρχία των Φαρσά-

λων βρέθηκε στο µάτι του κυκλώνα, θα εστιάσω την οµιλία µου
στα µέτρα που λαµβάνονται στο υπό συζήτηση νοµοσχέδιο για
τη στήριξη των πολιτών που έζησαν τον εφιάλτη της πληµµύρας,
από την οποία δυστυχώς θρηνήσαµε και νεκρούς.

Αναµφίβολα µιλούµε για ακραία καιρικά φαινόµενα. Θεωρώ,
όµως, καθήκον να µεταφέρω στην Εθνική Αντιπροσωπεία και
στην Κυβέρνηση πρώτον, την οργή και την αγανάκτηση των πο-
λιτών της επαρχίας µας για τον πληµµελή έως ανύπαρκτο καθα-
ρισµό ποταµών, καναλιών και ρεµάτων, αβελτηρία που διόγκωσε
τις συνέπειες της έντονης βροχόπτωσης. Δεύτερον, την αγωνία
και την ανησυχία τους για την αρωγή της πολιτείας, το ύψος των
αποζηµιώσεων και τον χρόνο που θα αποζηµιωθούν, προκειµέ-
νου να µπορέσουν να ξαναστήσουν το σπιτικό τους που βούλιαξε
στη λάσπη και να σταθούν και πάλι στα πόδια τους. Τρίτον, τον
προβληµατισµό τους για την επόµενη ηµέρα. Θα υπάρξει ένα
ολοκληρωµένο σχέδιο αντιµετώπισης των πληµµυρικών φαινο-
µένων στη Θεσσαλία; Αξίζει τον κόπο να επισκευάσουν το σπίτι
τους ή στο επόµενο ακραίο καιρικό φαινόµενο, που δυστυχώς
λόγω της κλιµατικής αλλαγής είναι όλο και συχνότερα, θα φου-
σκώσει το ποτάµι και θα καταστρέψει και πάλι το βιος τους;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αναµφίβολα η Κυβέρνηση αν-
τέδρασε τάχιστα. Με εντολή του Πρωθυπουργού Κυριάκου Μη-
τσοτάκη, κυβερνητικό κλιµάκιο βρέθηκε την εποµένη της κα-
ταστροφής στην πρώτη γραµµή, στα Φάρσαλα και στην Καρδί-
τσα, και ανακοίνωσε άµεσα µέτρα στήριξης των πληγέντων. Η
κριτική της Αντιπολίτευσης ως προς αυτό ήταν εντελώς άδικη
και αυθαίρετη. Τέτοιες ώρες δεν χρειάζεται µικροψυχία.

Η δέσµη µέτρων που ανακοινώθηκε συνιστά µία γενναία ανάσα
για τους πληγέντες. Απαιτείται, όµως, ένας µεσοπρόθεσµος σχε-
διασµός, που θα δηµιουργήσει τις προϋποθέσεις οικονοµικής
ανάκαµψης της περιοχής. Κοµβικής σηµασίας σε αυτόν τον σχε-
διασµό είναι το φράγµα του Ενιπέα στη Σκοπιά Φαρσάλων. Είναι
ένα έργο πνοής, που έχει µελετηθεί πριν από πενήντα χρόνια και
δυστυχώς εξακολουθεί να παραµένει στα χαρτιά του.

Η υλοποίηση αυτού του παλλαϊκού αιτήµατος της επαρχίας
Φαρσάλων, πρώτον, θα θωρακίσει αντιπληµµυρικά όλο τον φαρ-
σαλικό κάµπο, δεύτερον, θα αρδεύσει µία εύφορη περιοχή που
απειλείται µε ερήµωση και, τρίτον, θα λύσει οριστικά το πρό-
βληµα ύδρευσης της πόλης των Φαρσάλων, που χρόνια τώρα
πίνει εµφιαλωµένο νερό.

Κανένα σχέδιο ανασυγκρότησης της περιοχής δεν θα είναι ου-
σιαστικά αναπτυξιακό, χωρίς το φράγµα της Σκοπιάς. Είναι, λοι-
πόν, επιβεβληµένο τώρα να υπάρξει µελέτη του έργου, που θα
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αλλάξει τη ζωή στα Φάρσαλα.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, oι εµπερίστατοι συµπολίτες µας

στα Φάρσαλα µου ζήτησαν να σας µεταφέρω, να µεταφέρω στην
Εθνική Αντιπροσωπεία και στην Κυβέρνηση, ερωτήσεις, παρατη-
ρήσεις και προβληµατισµούς, µε την ελπίδα ότι θα βοηθήσουν
στην καλύτερη νοµοθέτηση. Νοµίζω ότι τους το οφείλουµε και
γι’ αυτό δίνω τον λόγο σε αυτούς.

Ο Μιχάλης, ο Γιώργος και άλλοι στον Σταυρό και σε άλλα χω-
ριά ζητούν να αποσαφηνιστεί αν αποζηµιώνονται οι δευτερεύου-
σες κατοικίες.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Επτά λεπτά, έχουµε, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Πέντε λεπτά έχε-

τε.
ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Αν και στην παράγραφο 4 του

πρώτου άρθρου φαίνεται ότι αποζηµιώνονται, στην παράγραφο
8 αναγράφεται ότι ιδιοκτήτες κενών κατοικιών δεν δικαιούνται
έκτακτης ενίσχυσης. Το ζήτηµα είναι σηµαντικό, γιατί πολλοί δια-
τηρούν πατρικό στα χωριά τους, τα επισκέπτονται σαββατοκύ-
ριακα, γιορτές ή καλοκαίρια. Αν αυτά τα σπιτικά κλείσουν ορι-
στικά, θα επιταχυνθεί η πλήρης ερήµωση των χωριών. Ζητούν να
πληροφορηθούν ποιος έχει την ευθύνη για τον καθαρισµό της
κοίτης του ποταµού και των καναλιών που χύνονται σε αυτό,
όπως και τη συντήρηση των αναχωµάτων.

Ο Στάθης, ο Αποστόλης και άλλοι στην Υπέρεια ρωτούν αν θα
συντηρηθούν και πότε τα αποστραγγιστικά δίκτυα και αν θα
υπάρξει συνολικότερη µελέτη για τα αρδευτικά έργα στην επαρ-
χία Φαρσάλων. Ζητούν ταχύτερες διαδικασίες καταγραφής των
ζηµιών και αποζηµιώσεις για τον µηχανολογικό τους εξοπλισµό,
τις βλάβες στα τρακτέρ και τις ηλεκτρολογικές εγκαταστάσεις
των γεωτρήσεων. Πολλοί µε το τέλος της αρδευτικής περιόδου
µάζεψαν τις κουλούρες στο κεφαλάρι του χωραφιού, τα λάστιχα
ποτίσµατος και τα πήρε η πληµµύρα. Σύµφωνα µε το γράµµα του
κανονισµού του ΕΛΓΑ, αποζηµιώνονται µόνο όσα είναι απλωµένα
στο χωράφι. Νοµίζω είναι εύλογο να αποζηµιωθούν.

Ο Γιώργος από το Βασιλί, όπου θρηνήσαµε και την ηλικιωµένη
άτυχη, ρωτά τι θα γίνει µε τις ζηµιές στα συστήµατα θέρµανσης,
την αποκατάσταση καυστήρα και λέβητα. Καθώς ο χειµώνας
είναι προ των πυλών, οι διαδικασίες πρέπει να τρέξουν γρήγορα.

Ο Φώτης, ο Αποστόλης και όλοι οι κάτοικοι του Δίλοφου ζη-
τούν την ταχεία αποκατάσταση της γέφυρας που τους συνδέει
µε το Αχίλλειο και τα Φάρσαλα, απαραίτητη και για την έγκαιρη
µετάβαση των παιδιών στο σχολείο. Οµοίως, ο Θανάσης και οι
κάτοικοι στο Ναρθάκι και το Καστράκι ζητούν την αποκατάσταση
της κατεστραµµένης γέφυρας που τους συνδέει µε τα Δένδρα.
Ο Νίκος από την Απελιά αλλά και όλοι οι αγρότες ζητούν γρήγο-
ρες αποζηµιώσεις. Ο Βασίλης, ο Μιχάλης και άλλοι αγρότες από
το Πολυνέρι και όλη την επαρχία ζητούν να δοθούν εφάπαξ τον
Οκτώβριο κοινοτικές ενισχύσεις, το «τσεκ», όπως λένε οι αγρό-
τες. Θεωρώ ότι αν το αιτηθεί το αρµόδιο Υπουργείο δεν θα έχει
αντίρρηση η Ευρωπαϊκή Επιτροπή. Ζητούν να διασφαλιστεί η
συνδεδεµένη ενίσχυση στο βαµβάκι, παρ’ ότι δεν θα πληρούν το
πλαφόν παραγωγής. Έχει γίνει στο παρελθόν µε ζηµιές και πι-
στεύω ότι µπορεί να γίνει. Ζητούν fast track αποζηµιώσεις από
τον ΕΛΓΑ, ο οποίος µε βάση τον µέσο όρο της προηγούµενης
τριετίας µπορεί να αφαιρέσει την παραγωγή που θα παραδοθεί
φέτος από όσους µπορέσουν να συλλέξουν βαµβάκι και καλαµ-
πόκι και να αποζηµιώσει άµεσα για το υπόλοιπο της διαφοράς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε συνάδελφε,
παρακαλώ, ολοκληρώστε, έχετε ξεπεράσει τα επτά λεπτά.

ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ο Νίκος από το Ευύδριο αλλά
και κτηνοτρόφοι, όπως ο νεαρός Θανάσης από τα Φάρσαλα, που
πάλεψε για να σώσει τα ζώα του από πνιγµό, ζητούν να αποζη-
µιωθούν και τα ζώα που παρασύρθηκαν από τα νερά. Η απαίτηση
να φωτογραφηθούν τα νεκρά ζώα, όταν έχουν ενώτιο, είναι δη-
λαδή τσιπαρισµένα, είναι πολυτέλεια στις παρούσες συνθήκες.
Όπως επίσης παράλογο είναι να τους ζητούν φωτογραφίες µε
τις ζωοτροφές, για τις οποίες έχουν παραστατικά, προκειµένου
να τους αποζηµιώσουν, όταν µε την πληµµύρα δεν έµεινε τίποτα
όρθιο, ενώ και πολλοί κτηνοτρόφοι, που δένουν µόνοι τους τις

µπάλες µε τα άχυρα, εκ των πραγµάτων δεν έχουν παραστατικά
για να αποζηµιωθούν παρ’ ότι έχουν πάθει ζηµιά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ, κύριε
συνάδελφε, ολοκληρώσατε.

ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ο Νίκος από το Ανωχώρι αλλά
και πολλοί άλλοι ζητούν να δοθεί προκαταβολή αποζηµίωσης
από τον ΕΛΓΑ τουλάχιστον 100 ευρώ το στρέµµα, για να µπορέ-
σουν να ορθοποδήσουν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε συνάδελφε,
σας παρακαλώ, αν µιλάει ο καθένας από οκτώ λεπτά δεν θα τε-
λειώσουµε.

ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Τέλος, τι θα γίνει µε τα δηµητριακά και άλλες παραγωγές που

ήταν στις αποθήκες και καταστράφηκαν;
Κύριε Πρόεδρε, τα µέτρα που ανακοίνωσε ο Πρωθυπουργός

και ψηφίζουµε σήµερα για την ανακούφιση των πληγέντων είναι
αναµφίβολα γενναία. Εκείνο όµως που πρέπει να δούµε την επό-
µενη µέρα είναι τα αναγκαία έργα υποδοµών στη Θεσσαλία, έτσι
ώστε να µη χρειαστεί ποτέ ξανά να ψηφίζουµε µέτρα ανακούφι-
σης για πληµµυροπαθείς του Κάµπου.

Πριν κατέβω από το Βήµα, κύριε Υπουργέ, θα παρακαλούσα
να δείτε θετικά το αίτηµα του Επιµελητηρίου Λάρισας, που ζητάει
στις θετικές διατάξεις για την έκπτωση διαφηµιστικής δαπάνης
των επιχειρήσεων να συµπεριληφθούν όλες οι κατηγορίες του
διαφηµιστικού κλάδου. Καταθέτω το σχετικό έγγραφο του επι-
µελητηρίου στα Πρακτικά και παρακαλώ να το δείτε θετικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μάξιµος Χαρακόπουλος κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή, αλλά ακού-
στηκε η φωνή των ανθρώπων του Κάµπου.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ακούστε τώρα,

επειδή µόλις µπήκαµε στον κατάλογο των οµιλητών, έχει καθο-
ριστεί ο χρόνος στα πέντε λεπτά στον καθένα. Λοιπόν, όλοι οι
οµιλητές είναι περίπου σαράντα έξι. Ο χρόνος και µε τα πέντε
λεπτά αντιλαµβάνεστε ότι είναι περίπου τριακόσια λεπτά. Άρα,
λοιπόν, έξι ώρες. Δεν έχουν µιλήσει οι Υπουργοί που έχουν κα-
ταθέσει τροπολογίες και κυρίως οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσω-
ποι. Στις 18.00’ η ώρα θα διακόψουµε οπωσδήποτε για να γίνει ο
κοινοβουλευτικός έλεγχος. Αντιλαµβάνεστε δηλαδή, όπως πάµε
έτσι, δεν θα τελειώσουµε ούτε στις 23.00’. Δεν είναι δυνατόν να
πάει ο κοινοβουλευτικός έλεγχος µετά, διότι δεν τηρείται το ωρά-
ριο. Αυτό δεν αφορά εσάς, κύριε Χαρακόπουλε, γενικά µιλάω,
διότι πρέπει να σεβαστούµε τον χρόνο. Δεν φταίνε τίποτα οι συ-
νάδελφοι που θα ακολουθήσουν να µιλήσουν µόνο τρία και τέσ-
σερα λεπτά. Αν µιλάει ο ένας οκτώ λεπτά δεν είναι δυνατόν.
Μιλήσατε οκτώ λεπτά και δεκαεννιά δευτερόλεπτα. Μιλάω γενι-
κότερα. Σας παρακαλώ πολύ να τηρείται ο χρόνος.

Ο κ. Ηγουµενίδης από τον ΣΥΡΙΖΑ τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε άµεση συνάφεια µε τα έκτα-

κτα µέτρα αντιµετώπισης για τον κορωνοϊό, που συζητάµε σή-
µερα, επιτρέψτε µου να επισηµάνω µια διάσταση που αφορά την
ίδια τη λειτουργία της κοινοβουλευτικής δραστηριότητας. Να ξε-
καθαρίσω και να είµαι απόλυτα σαφής: Είναι κατανοητά τα µέτρα
προστασίας που πρέπει να παίρνει από το Κοινοβούλιο. Βεβαίως
και επιβάλλεται αυτά τα µέτρα να επικαιροποιούνται, να αναπρο-
σαρµόζονται, κατά την πορεία του ελέγχου της πανδηµίας. Βε-
βαίως και πρέπει η Βουλή να στέλνει ένα µήνυµα προς όλη την
κοινωνία. Όµως, άλλο είναι αυτό και άλλο η καθιέρωση µιας πρα-
κτικής που στέλνει ένα άλλο µήνυµα στον κόσµο και ενδεχοµέ-
νως κινδυνεύει να αγγίξει τον πυρήνα της δηµοκρατικής λειτουρ-
γίας του Κοινοβουλίου. Και όσο σαφής ήµουν σε σχέση µε τα
µέτρα, το ίδιο σαφής είµαι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε
Πρόεδρε, στο ότι δεν µπορεί ο Βουλευτής να ψηφίζει από το
σπίτι του. Αυτή είναι η προσωπική µου θέση. Η απόφαση για ψη-
φοφορία από απόσταση, ακόµα και σε περιπτώσεις άρσης ασυ-
λίας, πιστεύω ότι υποβαθµίζει τη λειτουργία του Κοινοβουλίου. 

Αλλά δεν είναι µόνον αυτό. Γιατί οι οµιλίες έγιναν πέντε λεπτά
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στη σηµερινή διαδικασία; Πειράζει αν γίνονταν και αν συνεχιζό-
ταν η διαδικασία και αύριο; Πόσες συνεδριάσεις και πόσα νοµο-
σχέδια έχει φέρει η Κυβέρνηση µε περιορισµένο χρόνο, περιο-
ρισµένο αριθµό οµιλητών, που βεβαίως στερεί τον λόγο από συ-
ναδέλφους που θέλουν να µιλήσουν; Πιστεύω ότι κανένας από
όσους σκέφτονται την ψήφο από απόσταση δεν έχει τίποτα στο
πίσω µέρος του µυαλού του. 

Ωστόσο, για να κλείσω το πρώτο θέµα που ήθελα να αναφέρω,
δυσκολεύοµαι να επιχειρηµατολογήσω ότι αυτό εδώ το θέµα δεν
σχετίζεται µε την πρόσφατη πρόταση άρσης ασυλίας, που δεν
πέρασε, τον Υπουργό που ζήτησε συγγνώµη ή τον κ. Μητσοτάκη
που µιλούσε για θερινή ραστώνη. Πιστεύω ότι ο Βουλευτής έχει
καθήκοντα και ο ρόλος του είναι στο Κοινοβούλιο. 

Σχετικά µε το νοµοσχέδιο υπάρχουν δύο πλευρές, γιατί ούτως
ή άλλως ο χρόνος τρέχει αµείλικτος. Νέα λίστα Πέτσα: Παρά τον
αρχικό εξευτελισµό, παρά το ότι κανένας δεν είναι να ένιωσε την
ανάγκη να απαντήσει σε τίποτα. Είναι µόνο, όµως, αυτό στοιχείο
της αλαζονείας, της αλαζονικής έπαρσης, αν το θέλετε, που δια-
κρίνει την Κυβέρνηση; Ο κατ’ εξοχήν αρµόδιος Υπουργός για ζη-
τήµατα προστασίας του πολίτη ευτυχώς αποτυπώθηκε σε εικόνα,
που µε γλιτώνει από τις χίλιες λέξεις, για το πώς αντιµετωπίζει
το ράσο ή το χέρι του ιερέα. Το ίδιο σε εικόνα αποτυπώθηκε ο
Αναπληρωτής Υπουργός Εξωτερικών, που µε γλιτώνει από άλλες
χίλιες λέξεις. Από πολλές χιλιάδες λέξεις µάς γλιτώνει όλους η
εικόνα των Μυκηνών, όπου τι είπε η Υπουργός και µένει στη θέση
της; «Τι έγινε; Λίγο µαύρο στο χώµα.». 

Κατά τη γνώµη µου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το θράσος,
η αλαζονεία, η έπαρση και η κυνικότητα που κρύβει η συµπερι-
φορά των Υπουργών της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας ου-
σιαστικά κρύβει την πραγµατική ιδεολογική και πρακτική αντί-
ληψη της Νέας Δηµοκρατίας για την εκτελεστική εξουσία. Ο
ίδιος ο κ. Μητσοτάκης είπε στη ΔΕΘ τη µαγική φράση «ο ιός δεν
είναι ταξικός». Δυστυχώς για εσάς, κύριε Μητσοτάκη, ο ιός, στην
ευρύτερη έννοια και η αρρώστια και η υγεία είναι ταξική υπό-
θεση, όπως κι η βαθιά οικονοµική κρίση είναι βαθύτατα ταξική.
Δεν ζουν την κρίση της πανδηµίας όλοι µε τον ίδιο τρόπο. Δεν
έχουν όλοι την πολυτέλεια να πάνε µε ταξί ή ιδιωτικό µέσο στη
δουλειά τους, αντί να στοιβάζονται στα µέσα µαζικής µεταφο-
ράς, που τα αφήσατε υγειονοµικές βόµβες να κινούνται ανάµεσά
µας. Δεν έχουν όλοι τις καταθέσεις να τους περιµένουν, τώρα
που βάζουν λουκέτο στην επιχείρηση ή που κλείνει η δουλειά
τους ή που µένουν χωρίς δουλειά. Δεν είναι όλοι ιδιοκτήτες
µέσων ενηµέρωσης για να παίρνουν τα δώρα που ο εκπρόσωπος
Τύπου σας, κάθε λίγο και λιγάκι, τους στέλνει. Δεν έχουν όλοι
την πολυτέλεια της ιδιωτικής ασφάλειας για να µη βρεθούν στο
ράντζο του κρατικού νοσοκοµείου, που κινδυνεύει να µείνει
ακόµα και χωρίς κρεβάτια ΜΕΘ. 

Η κρίση, λοιπόν, και ο ιός έχουν βαθύτατα ταξικό αποτύπωµα,
όπως και το επιτελικό κράτος που εγκαθιδρύετε. Και ευτυχώς σε
αυτό βεβαίως έχει ταξικό πρόσηµο και η απάντηση, µε τους αν-
θρώπους του πολιτισµού, τη νεολαία, τους ανθρώπους, τους ερ-
γαζόµενους, τις παραγωγικές δυνάµεις, για την υπεράσπιση των
αξιών και της αξιοπρέπειας του τόπου.

Θέλω την ανοχή σας για να κλείσω µε ένα θέµα. Άκουσα και
τον κ. Χαρακόπουλο, που αναφέρθηκε στο πέρασµά του «Ιανού»
από την περιοχή του, παρακολουθώ την ειδησεογραφία, είδα τα
µέσα µαζικής ενηµέρωσης, είδα τις κινήσεις της Κυβέρνησης,
ακούω διάφορα και από τη σηµερινή συζήτηση. Δεν έχω να προ-
σθέσω επί της ουσίας τίποτα στην πρόταση που έκανε η εισηγή-
τρια του ΣΥΡΙΖΑ, µε την οποία συµφωνώ απολύτως. Θα µου
επιτρέψετε, όµως, κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, να αναφερθώ σε
µια καταστροφή και στον Νίκο Καζαντζάκη. Σε ένα χωριό της
Κρήτης, στους Οψιγιάδες, είναι οι περιοχές που είναι ακουµπι-
σµένη η ρόγα του σταφυλιού για να γίνει σταφίδα, είναι ακουµ-
πισµένοι οι κόποι της χρονιάς που πέρασε και ο πλούτος της
χρονιάς που έρχεται. 

Μια ξαφνική νεροποντή το καταστρέφει. Οι εικόνες που περι-
γράφει, πέρα από την απαράµιλλη βεβαίως ικανότητα και τον
λόγο του Καζαντζάκη, θα µπορούσαν να είναι εικόνες όχι ενός
χωριού της Κρήτης τότε, η εικόνα µε την σταφίδα που περιγρά-
φει, αλλά η εικόνα ενός χωριού της Κεφαλλονιάς, της Καρδίτσας

κ.λπ.. Και το παιδί, ο Καζαντζάκης, πάει στον πατέρα του. «Τον
είδα να στέκεται στο κατώφλι, ακίνητος και δάγκανε τα µουστά-
κια του. Πίσω του, όρθια, η µητέρα έκλαιγε. Πατέρα, φώναξα,
πάει η σταφίδα µας! Εµείς δεν πάµε, αποκρίθηκε. Σώπα! Ποτέ
δεν ξέχασα τη στιγµή ετούτη. Θαρρώ πως στάθηκε στις δύσκο-
λες στιγµές της ζωής µου µεγάλο µάθηµα. Αναθυµόµουν τον πα-
τέρα µου ήσυχο, ασάλευτο, να στέκεται στο κατώφλι. Μήτε
βλαστηµούσε, µήτε παρακαλούσε, µήτε έκλαιγε. Ασάλευτος κοί-
ταζε τον όλεθρο και έσωζε µόνος αυτός, ανάµεσα σε όλους τους
γειτόνους, την αξιοπρέπεια του ανθρώπου.». Ευχαριστώ τον Κα-
ζαντζάκη για την βοήθεια που µου πρόσφερε σε δύσκολες στιγ-
µές της ζωής µου.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Όπως βλέπετε,

παραβιάζεται ο χρόνος. Εγώ θα αφήσω τον πρώτο κύκλο των
οµιλητών απ’ όλα τα κόµµατα µε µία ανοχή, γιατί είναι οι πρώτοι
Βουλευτές που παίρνουν τον λόγο, αλλά από εκεί και πέρα θα
τηρείται αυστηρά το πεντάλεπτο.

Κύριε Ηγουµενίδη, όσον αφορά αυτό που είπατε, ότι η επιστο-
λική ψήφος πλήττει τον πυρήνα της δηµοκρατίας, σ’ αυτό δεν
νοµίζω ότι έχετε δίκιο. Εξάλλου, πρέπει να σας πω ότι στη Διά-
σκεψη των Προέδρων αποφασίστηκε να υπάρχει η επιστολική
ψήφος. Ο Πρόεδρος της Βουλής απευθύνθηκε στο Επιστηµονικό
Συµβούλιο της Βουλής, που οµόφωνα γνωµοδότησε ότι είναι
συνταγµατική αυτή η ρύθµιση κάτω από τις παρούσες συνθήκες,
γιατί αυτό που προέχει είναι η προστασία της υγείας και των Βου-
λευτών και των υπαλλήλων. 

Συνεπώς επιτρέψτε µου να πω ότι ήταν λίγο υπερβολικό αυτό
που είπατε, ότι πλήττεται ο πυρήνας της δηµοκρατίας. Στην τρο-
ποποίηση του Κανονισµού της Βουλής, που θα γίνει αύριο, ο
Πρόεδρος της Βουλής θα αναφερθεί εκτενώς πάνω σ’ αυτό το
θέµα και θα γίνει και τροποποίηση.

Συνεχίζουµε µε τον κ. Μουλκιώτη.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Τι να πούµε; Γι’

αυτό θα συζητήσουµε τώρα;
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Όχι, ζητώ τον λόγο για ένα λεπτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ο κ. Λοβέρδος ως

Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος ζήτησε τον λόγο για ένα λεπτό.
Κύριε Λοβέρδο, έχετε τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ούτε για ένα λεπτό.
Κύριε Πρόεδρε, ενώ φοράτε µάσκα, τη βγάλατε για να µιλή-

σετε. Υπάρχει µία σύγχυση. Στη Διακοµµατική Επιτροπή για Ανά-
πτυξη της Θράκης, που έγινε µία συζήτηση, συνάδελφος της
Νέας Δηµοκρατίας µάς είπε ότι κυρίως όταν µιλάµε πρέπει να
τις φοράµε, εκτός του Βήµατος. Πάρτε µία απόφαση, ρωτώντας
και τους γιατρούς, γιατί υπάρχει θέµα. Μια φορά κάνουµε το ένα,
µια φορά κάνουµε το άλλο. Για παράδειγµα, η κ. Γιαννάκου είπε,
ως γιατρός, ότι όταν µιλάς από την Έδρα δεν εκπέµπεις. Άλλοι
λένε το αντίθετο. Πάρτε µία απόφαση, να την τηρούµε όλοι µε
τον ίδιο τρόπο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ο κ. Μουλκιώτης
από το Κίνηµα Αλλαγής έχει τον λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όταν κάθε χρόνο παρατηρούµε

και βιώνουµε δεκάδες εικόνες και έχουµε και προσωπικές εµπει-
ρίες από κατεστραµµένες περιοχές, µε γνωστά τραγικά αποτε-
λέσµατα σε όλα τα µέρη της χώρας υπάρχει ζήτηµα. Εάν συνε-
χίζουµε να αντιµετωπίζουµε το θέµα των φυσικών καταστροφών,
των πυρκαγιών, των πληµµυρών µε τον ίδιο τρόπο που το αντι-
µετωπίσαµε µέχρι και σήµερα, οι συνέπειες για εµάς, τα παιδιά
µας, αλλά και τα παιδιά των παιδιών µας θα είναι χωρίς αµφιβο-
λία συνεχείς και καταστροφικές από κάθε άποψη, οικονοµική,
κοινωνική, περιβαλλοντική και βεβαίως µε ανθρώπινες απώλειες.
Και αυτό είναι δράµα. 

Είµαι βέβαιος ότι µε αυτή τη διαπίστωση δεν θα υπάρξει καµ-
µία διαφωνία. Η χώρα µας για πολλούς γνωστούς λόγους, όπως
απρογραµµάτιστη αστικοποίηση, αυθαίρετη δόµηση, αποψίλωση
δασών, πυρκαγιές, µπαζώµατα ρεµάτων, καταπατήσεις, έλλειψη
αντιπληµµυρικών έργων, που είναι µόνιµο και διαρκές φαινόµενο,
δεν διαθέτει σήµερα ικανοποιητική θωράκιση αντιπληµµυρικής
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προστασίας.
Επακόλουθο όλων αυτών των στρεβλώσεων είναι ότι πολλές

περιοχές της χώρας πλήττονται συχνά από καταστροφικές πληµ-
µύρες µε ανυπολόγιστες ζηµιές, µε υποβάθµιση του περιβάλλον-
τος, αλλά και ανθρώπινα θύµατα, ακόµη ίσως και στις σχετικά
µικρής έντασης και διάρκειας βροχοπτώσεις. 

Αυτή, δυστυχώς, είναι η πραγµατικότητα και δυστυχώς η ση-
µερινή νοµοθετική πρωτοβουλία δεν είναι στη λογική ενός ολο-
κληρωµένου σχεδίου για την αντιµετώπιση φυσικών καταστρο-
φών. Είναι επειδή έτυχε. Εάν δεν γινόταν αυτό, δεν θα είχαµε σή-
µερα τη συγκεκριµένη νοµοθετική πρωτοβουλία.

Επιπλέον, η Κυβέρνηση φέρνει διατάξεις που αναφέρονται στα
µέσα µαζικής ενηµέρωσης, οι οποίες, αν µη τι άλλο, είναι τουλά-
χιστον προκλητικές. Είναι αυτό παράδειγµα καλής νοµοθέτησης
ή µήπως είναι άλλο ένα δείγµα καλής νοµοθέτησης αλά Κυβέρ-
νηση Μητσοτάκη µε εν λευκώ εξουσιοδότηση για χρηµατοδό-
τηση των µέσων ενηµέρωσης χωρίς κανόνες, χωρίς κριτήρια,
χωρίς όρους και προϋποθέσεις, χωρίς διαφάνεια; Τι είναι αυτό,
τέλος πάντων; 

Δεν είναι προκλητικό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αλλά και
απολύτως αντιδηµοκρατικό και αποδεικνύει καθεστωτική αντί-
ληψη το γεγονός ότι την ίδια ώρα που η Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας δεν στηρίζει το ΕΣΥ, το εκπαιδευτικό σύστηµα,
τους µικροµεσαίους, τους αγρότες, να παίρνει χρήµατα από τον
κρατικό προϋπολογισµό, δηλαδή από το υστέρηµα των πολιτών,
και να το διαθέτει για την προπαγάνδα της επιχειρώντας να χει-
ραγωγήσει τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης; Την ίδια ώρα, δηλαδή,
που χρειάζονται όσο το δυνατόν περισσότερες ΜΕΘ και δεν τις
έχουµε, υγειονοµικό υλικό, γιατροί, νοσηλευτές, υποδοµές, σχο-
λικές αίθουσες, που βλέπετε τι γίνεται, την ίδια ώρα που χρει-
άζονται χίλια δυο πράγµατα, σκορπάει η Κυβέρνηση 2 εκατοµ-
µύρια ευρώ για διαφηµίσεις. Ξέρουµε όλοι ότι όσοι διαχειρίζον-
ται δηµόσιο χρήµα οφείλουν να είναι πάρα πολύ προσεκτικοί και
να µην προκαλούν µε τις αποφάσεις τους, γιατί η αλαζονεία που
τους δίνουν οι δήθεν δηµοσκοπικές προβλέψεις είναι κακός οδη-
γός και σύντοµα θα βρεθούν µπροστά σε οδυνηρές εκπλήξεις,
εάν βεβαίως συνεχίζουν να συµπεριφέρονται µε τέτοιον προκλη-
τικό τρόπο. 

Εάν η Κυβέρνηση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλει να πει
κάτι διαφορετικό, εάν η Κυβέρνηση, κύριε Υπουργέ, θέλει να πει
κάτι διαφορετικό, τότε να υιοθετήσετε την τροπολογία που κα-
τέθεσε το Κίνηµα Αλλαγής.

Το σηµερινό νοµοσχέδιο ουσιαστικά καλύπτει µόνο το κοµµάτι
της άµεσης, οριζόντιας στήριξης, ενώ αδυνατεί να παρουσιάσει
ή έστω να δροµολογήσει κάποιο µέτρο µακράς πνοής. 

Ειδικά σε ό,τι αφορά το άρθρο 5 και τα έκτακτα και επείγοντα
µέτρα για την προστασία των θέσεων εργασίας, είναι η αλήθεια
ότι πρωτοτυπήσατε, κύριε Υπουργέ, καθώς για πρώτη φορά οι
εργαζόµενοι µπαίνουν σε αναστολή µετά από φυσική καταστρο-
φή, επιδοτώντας στην πράξη την επιδοτούµενη ανεργία. Σας κά-
ναµε συγκεκριµένες παρατηρήσεις και προτάσεις κατά τη
συνεδρίαση των επιτροπών και απάντηση δεν έχουµε πάρει µέχρι
και τώρα. Ρωτήσαµε, γιατί χρησιµοποιείτε το εργαλείο της ανα-
στολής σύµβασης εργασίας και γιατί η αποζηµίωση στον εργα-
ζόµενο να είναι 534 ευρώ, αντί να έχουν αποζηµίωση των ονο-
µαστικών µισθών; Απάντηση δεν πήραµε µέχρι τώρα. 

Προτείναµε, επίσης, να υπάρχει διάταξη που να ακυρώνει τις
όποιες απολύσεις έγιναν από την ηµέρα της καταστροφής, της
πρόκλησης της ζηµιάς, µέχρι και τη δηµοσίευση του νόµου. Τι
θα κάνετε, κύριε Υπουργέ, µε αυτό; Θα υιοθετήσετε αυτή την
πρότασή µας; Θα νοµοθετήσετε, δηλαδή, την προστασία των ερ-
γαζοµένων ή απλώς λόγια; Γιατί η αλήθεια είναι ότι µάλλον δεν
είχε γίνει ο υπολογισµός για τους εργαζόµενους. Διαχειρίζεστε
τα ζητήµατα µόνο µε καθαρά επικοινωνιακούς όρους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η οικονοµία, η αγορά εργασίας
και οι πολίτες χρειάζονται µέτρα για την επιδότηση της εργασίας
και της παραγωγής και όχι µέτρα για την αναστολή της εργασίας
και της επιδοτούµενης ανεργίας. Αυτό, δυστυχώς, η Κυβέρνηση
δεν το έχει αντιληφθεί µέχρι σήµερα. Γι’ αυτόν τον λόγο πρέπει
να υπάρξει αναγκαία θέσπιση προοδευτικών, µονιµότερων µέ-
τρων για τη στήριξη και των επιχειρήσεων και των εργαζοµένων.

Το έχουµε προτείνει πάρα πολλές φορές, αλλά δυστυχώς δεν το
ακούτε. Εµείς λέµε, έστω και τώρα, πιλοτικά, κύριε Υπουργέ, να
υπάρξει ένα πρόγραµµα εργασίας για τη στήριξη των επιχειρή-
σεων σ’ αυτές τις περιοχές που επλήγησαν, σύµφωνα µε το
οποίο για κάθε 1.000 ευρώ µισθολογική δαπάνη η επιχείρηση να
επιδοτείται για 1.500 ευρώ. Κάντε το, για να δούµε πώς θα πάει
αυτό το πείραµα, µήπως είναι καλύτερα τα αποτελέσµατα. Μη
συνεχίζετε να επιδοτείτε την ανεργία, δηλαδή να κάνετε ανα-
στολή και να µη γίνεται καµµία άλλη διαδικασία. Είναι λάθος αυτή
η επιδότηση. Εµείς θέλουµε επιδότηση εργασίας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, επιτρέψτε µου να πω δύο πράγµατα ακόµη
και θα κλείσω. Θα αναφερθώ στην εκπνοή του ν.4495/2017 στις
30 Σεπτεµβρίου 2020. Όλοι είναι ανάστατοι. Και οι πολίτες οι
οποίοι δεν προλαβαίνουν να νοµιµοποιήσουν τα ακίνητά τους και
οι µηχανικοί. Υπάρχει η υγειονοµική κρίση. Οι υπηρεσίες λόγω
της υποστελέχωσής τους δεν λειτουργούν. Εξακολουθούν να
µην έχουν αναρτηθεί οι αεροφωτογραφίες του 2011 και δεν ξέ-
ρουν εάν υπάρχουν νοµιµοποιήσεις ή όχι και εάν υπάρχουν αυ-
θαίρετα ή όχι. Πώς, λοιπόν, λήγει η προθεσµία, όταν η ίδια η
πολιτεία δεν έχει κατοχυρώσει τις προϋποθέσεις, για να γίνουν
σωστές διαδικασίες για τη διαδικασία νοµιµοποίησης των αυθαι-
ρέτων;

Δεύτερον, υπάρχει πρόβλεψη, πράγµατι, ότι πολίτες, οι οποίοι
έχουν υποστεί φυσικές καταστροφές να αποζηµιώνονται για την
κύρια κατοικία. Κύριε Υπουργέ, προσέξτε, υπάρχει αποκλεισµός
ορισµένων πολιτών, οι οποίοι, ναι µεν, έχουν πληγεί από τα φυ-
σικά φαινόµενα, όµως δεν έχει υποστεί ζηµιά η κύρια κατοικία,
αλλά οι βοηθητικοί χώροι της κύριας κατοικίας που είναι απαραί-
τητοι για τη λειτουργία της κύριας κατοικίας. Αυτοί που έχουν
υποστεί τέτοια ζηµιά δεν αποζηµιώνονται. 

Εµείς στο Κίνηµα Αλλαγής καταθέσαµε τροπολογία και ζητάµε
για αυτούς τους ανθρώπους -και αναφέροµαι στην πρώτη ζηµιά,
στις πρώτες πληγείσες περιοχές στην Εύβοια, που έχει µεγάλα
ζητήµατα, αλλά και στη Θεσσαλία, στη Φθιώτιδα- να αποζηµιώ-
νονται οι βοηθητικές κατοικίες και εγκαταστάσεις που είναι απα-
ραίτητες για τη λειτουργία της κατοικίας.

Καταλήγω, κύριε Πρόεδρε, βλέποντας και τον Υφυπουργό
Υγείας: Κύριε Υφυπουργέ, στο Νοσοκοµείο της Θήβας, η παθο-
λογική κλινική έκλεισε. Προχθές, τη Δευτέρα, εδώ, εσείς είπατε
ότι υπάρχουν προβλήµατα, αλλά θα συνεχίσει να λειτουργεί.
Έκλεισε η παθολογική κλινική. Ακούγεται µεθόδευση να µεταφέ-
ρονται από το Κέντρο Υγείας της Αλιάρτου γιατροί πρωτοβάθ-
µιας µονάδας φροντίδας υγείας στο νοσοκοµείο, δηλαδή γενικοί
γιατροί, όχι παθολόγοι, σε µονάδα δευτεροβάθµιας υγείας. Αυτό
και επιστηµονικά λέγεται -δεν είµαι γιατρός- ότι δεν είναι επιτρε-
πτό.

Τι γίνεται µε τη δοµή φιλοξενίας προσφύγων στη Θήβα, έχει
ήδη πάνω από επτά κρούσµατα; Και έχουµε και άλλα ζητήµατα
που αντιµετωπίζουµε. Κοιτάξτε, να λάβετε πρόνοια, ώστε να λει-
τουργήσει η παθολογική κλινική άµεσα. Τίθεται µεγάλο ζήτηµα
και µεγάλο πρόβληµα για το Νοσοκοµείο της Θήβας. 

Και θέλω, κύριε Πρόεδρε, να καταλήξω λέγοντας το εξής:
Μπορεί να κρίνεστε ως Κυβέρνηση, αλλά κρινόµαστε και όλοι.
Για αυτόν τον λόγο, σήµερα, έχουµε αυτές τις συγκεκριµένες
προτάσεις και πήραµε αυτή τη συγκεκριµένη υπεύθυνη θέση ως
Αντιπολίτευση. Και θα συνεχίσουµε τον ίδιο θεσµικό ρόλο να τον
υπηρετούµε. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ ευχαρι-
στώ, κύριε συνάδελφε. 

Τον λόγο έχει ο Υφυπουργός Υγείας κ. Κοντοζαµάνης για τρία
λεπτά, για να παρουσιάσει την τροπολογία 481/25-9-2020, που
αφορά τα ζητήµατα παράτασης ισχύος της ρύθµισης για την αν-
τιµετώπιση εκτάκτων αναγκών λόγω του κορωνοϊού, παράταση
θητείας Διοικητικού Συµβουλίου ΙΦΕΤ και διαδικασία αποδοχής
δωρεών. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Ευχα-
ριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
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Σε ό,τι αφορά την τροπολογία 481/75 του Υπουργείου Υγείας
έχει τρία άρθρα. Ουσιαστικά, έρχεται µε το πρώτο άρθρο να
δώσει παράταση σε ισχύουσες ρυθµίσεις για την αντιµετώπιση
εκτάκτων αναγκών λόγω κορωνοϊού. Κυρίως αφορά στη δυνατό-
τητα του Ινστιτούτου Φαρµακευτικής Έρευνας και Τεχνολογίας
και άλλων αναθετουσών αρχών αρµοδιότητας του Υπουργείου
Υγείας να συνάπτουν συµβάσεις για την αγορά υγειονοµικού υλι-
κού και φαρµάκων για την κάλυψη των αναγκών. 

Επίσης, παρατείνεται η δυνατότητα προσφυγής στη διαδικα-
σία αναγκαστικής διάθεσης στο δηµόσιο κλινών ιδιωτικών θερα-
πευτηρίων και κλινικών, κλινών µονάδων εντατικής θεραπείας,
ξενοδοχείων, ιδιωτικών χώρων κ.τ.λ. προκειµένου να αντιµετω-
πίσουµε την έκτακτη κατάσταση του κορωνοϊού. 

Με το άρθρο 2, παρατείνεται η ισχύς της θητείας του Διοικη-
τικού Συµβουλίου της «ΙΦΕΤ Α.Ε.» έως και την 31η Δεκεµβρίου
2020, προκειµένου να µη διαταραχθούν οι διαδικασίες ανοικτών
διαγωνιστικών διαδικασιών που βρίσκονται σε εξέλιξη για την
προµήθεια υγειονοµικού και λοιπού εξοπλισµού, πάλι για την κά-
λυψη έκτακτων αναγκών λόγω κορωνοϊού.

Με το άρθρο 3 της τροπολογίας δίνεται η δυνατότητα έως και
το τέλος του 2020 στον Υπουργό Υγείας να αποδέχεται δωρεές,
κυρίως ειδικού νοσοκοµειακού εξοπλισµού, πάσης φύσεως,
µέσων ατοµικής προστασίας. Επεκτείνουµε τη δυνατότητα δω-
ρεών, κυρίως σε ό,τι αφορά τις εργασίες για την κατασκευή των
µονάδων εντατικής θεραπείας, προκειµένου και πάλι σε αυτή την
περίπτωση να αντιµετωπίσουµε την έκτακτη κατάσταση του κο-
ρωνοϊού. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ,

κύριε Υπουργέ. 
Τον λόγο έχει ο κ. Ιωάννης Δελής από το Κοµµουνιστικό Κόµµα

Ελλάδας. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κυρίες και κύριοι, θα µπορούσε κάποιος να

αναρωτηθεί, τι δουλειά έχει στο νοµοσχέδιο για τον «Ιανό» ένα
άρθρο, όπως το άρθρο 13, το οποίο θεσµοθετεί την ηλεκτρονική
ψηφοφορία στις εκλογές των υπηρεσιακών συµβουλίων των εκ-
παιδευτικών. Και όµως, η συγκεκριµένη ενέργεια της Κυβέρνη-
σης µόνο τυχαία δεν είναι. Διότι η κυβερνητική πολιτική και
τακτική είναι πια ολοφάνερες. 

Στη λογική «τώρα που βρήκαµε παπά να θάψουµε πέντε-έξι»,
η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας µεθοδικά αξιοποιεί τα προ-
βλήµατα που προκύπτουν από την πανδηµία, προκειµένου να επι-
ταχύνει και να βαθύνει την αντιλαϊκή, αντεργατική πολιτική σε
όλα τα επίπεδα και σε όλους τους τοµείς. Όπως είναι επίσης
γνωστό, η αντιλαϊκή πολιτική πάντα είναι νύχι-κρέας µε την κρα-
τική καταστολή, µε το χτύπηµα της οργάνωσης και της συλλογι-
κής δράσης των εργαζοµένων, µε την υπονόµευση της ίδιας της
λειτουργίας των σωµατείων. 

Όπως η αντιλαϊκή πολιτική έχει µια σταθερή συνέχεια µε όλες
τις αστικές κυβερνήσεις, έτσι και η σηµερινή απαράδεκτη διά-
ταξη για την ηλεκτρονική ψηφοφορία δεν είναι παρά η συνέχεια
της αντεργατικής ρύθµισης του ΣΥΡΙΖΑ -για να µην ξεχνιόµαστε-
για την παρεµπόδιση των γενικών συνελεύσεων των σωµατείων
µέσω της αυξηµένης απαρτίας που προέβλεπε, αλλά και του κα-
τάπτυστου νόµου της Νέας Δηµοκρατίας για τον περιορισµό των
διαδηλώσεων και την παρέµβαση στην εσωτερική λειτουργία των
σωµατείων µέσω του περιβόητου Ηλεκτρονικού Μητρώου. 

Στόχο σταθερό όλοι σας έχετε την αποµόνωση των εργαζοµέ-
νων, την υπονόµευση και την ακύρωση κάθε ζωντανής λειτουρ-
γίας, συζήτησης και επαφής. Θέλετε να είναι ο καθένας µοναχός
του µπροστά σε έναν υπολογιστή, κλεισµένος στους τέσσερις
τοίχους του σπιτιού του, αποµονωµένος από τους συναδέλφους
του, ξεκοµµένος από τη συλλογική συζήτηση, τη ζωντανή δια-
πάλη, όλα αυτά δηλαδή που είναι τα στοιχεία της υγείας του κι-
νήµατος. 

Αυτό που επιδιώκετε δεν είναι τίποτα άλλο από τη χειραγώ-
γηση, την ενσωµάτωση, ακόµα και τη διάλυση του συνδικαλιστι-
κού κινήµατος. Ματαιοπονείτε, όµως. Ποτέ, µα ποτέ, δεν πρόκει-
ται να τα καταφέρετε. 

Αποσύρετε, λοιπόν, τώρα το κατάπτυστο άρθρο για την ηλε-
κτρονική ψηφοφορία. Καλά θα κάνει επιτέλους η Κυβέρνηση,

αντί να απεργάζεται τέτοια αντισυνδικαλιστικά σχέδια, να σκύψει
επιτέλους σοβαρά πάνω στα προβλήµατα για την εκπαίδευση.
Να σκύψει σοβαρά επιτέλους πάνω από τα εκρηκτικά προβλή-
µατα των σχολείων. Να ακούσει τις αγωνίες των µαθητών, των
γονιών και των εκπαιδευτικών.

Διότι φέτος η σχολική χρονιά ξεκίνησε µέσα στις πρωτόγνω-
ρες συνθήκες µιας πανδηµίας και ενός κορωνοϊού που δεν αστει-
εύεται. Και αν και πέρασαν έξι µήνες από το προληπτικό κλείσιµο
των σχολείων τον περασµένο Μάρτη, αν και η υποδειγµατική τή-
ρηση των οδηγιών από τον λαό άφησε πολύτιµα χρονικά περι-
θώρια στην Κυβέρνησή σας να µεριµνήσει για την προστασία της
υγείας του λαού, αποδείχτηκε, τελικά, ότι η κυβερνητική σας πο-
λιτική είχε -και έχει- άλλες προτεραιότητες και διαχειρίζεται την
πανδηµία µε βασικό κριτήριο όχι την προστασία της υγείας του
λαού, αλλά την κερδοφορία των επιχειρηµατικών οµίλων. Αυτός
είναι ο πρώτος σας στόχος.

Όσο για την εκπαίδευση, την ώρα που η αποφυγή του συγ-
χρωτισµού αποτελεί το πιο αποτελεσµατικό µέτρο για το φρενά-
ρισµα της εξάπλωσης του ιού και παρ’ όλο που είχε όλον τον
καιρό η Κυβέρνηση να καταγράψει, να ετοιµάσει, να αξιοποιήσει
ένα σωρό χώρους δηµοσίων κτηρίων κατάλληλους για να στεγά-
σουν τα δεκαπεντάρια -το πολύ δεκαπεντάρια- µαθητικά τµήµατα
που πρέπει ειδικά τώρα να λειτουργούν, πήγε πίσω ακόµα και
από αυτά που έκανε τον περασµένο Ιούνιο η ίδια η Κυβέρνηση
και µε πολύ λιγότερα, µάλιστα, κρούσµατα, επιτρέποντας να λει-
τουργούν σήµερα χιλιάδες υπεράριθµα µαθητικά τµήµατα, σαν
να µη συµβαίνει τίποτα. Έφτασε, όµως, αυτή η Κυβέρνηση να
νοµοθετεί µέσα στο καλοκαίρι ακόµα και την αύξηση των µαθη-
τών ανά τµήµα. 

Παραπέρα, αντί να µονιµοποιήσει τις χιλιάδες περιπλανώµε-
νους για χρόνια αναπληρωτές εκπαιδευτικούς και να προσλάβει
όλο το απαραίτητο εκπαιδευτικό προσωπικό έγκαιρα, την 1η του
Σεπτέµβρη δηλαδή, κοµπάζει για την πρόσληψη των µισών από
τους περσινούς αναπληρωτές.

Αυτή τη στιγµή, είναι είκοσι χιλιάδες τα κενά στα σχολεία. Να
πούµε δεκαπέντε χιλιάδες, µιας και προσλάβατε πριν από λίγες
ηµέρες άλλες πέντε χιλιάδες. Επιπλέον, νοµοθετήσατε και µια
νέα ελαστική εργασιακή σχέση, αυξάνοντας την ποικιλία του
µπουκέτου των ελαστικών εργασιακών σχέσεων, τη λεγόµενη
«τρίµηνη εκπαιδευτική εργασιακή σύµβαση». 

Αντί η Κυβέρνηση να φροντίσει µε δραστικό τρόπο για την κα-
θαριότητα των σχολείων µονιµοποιώντας κατ’ αρχάς τις εννιάµισι
χιλιάδες καθαρίστριες, που φυσικά και δεν φτάνουν σήµερα για
τον καθαρισµό των δεκατριών χιλιάδων σχολικών µονάδων σε
όλη τη χώρα, κοκορεύεται γιατί στην εργασιακή οµηρία αυτών
των καθαριστριών έδωσε άλλη µορφή, εντατικοποιώντας φυσικά
παραπέρα τη δύσκολη δουλειά τους, χωρίς να παραλείπει βε-
βαίως και αυτή η Κυβέρνηση να πετάει σταθερά το µπαλάκι της
καθαριότητας των σχολείων στους δήµους. 

Αντί να φροντίσει η Κυβέρνησή σας για τη διενέργεια δωρεάν
µαζικών επαναλαµβανόµενων τεστ στην εκπαίδευση, αντί η ίδια
η πολιτεία να µεριµνά για τα τεστ των ύποπτων κρουσµάτων που
σκάνε συνεχώς όλο και περισσότερο στα σχολεία σε µαθητές και
εκπαιδευτικούς, τι κάνετε; Αντί να µεριµνήσετε για τα απαιτού-
µενα µέσα ατοµικής προστασίας, τι κάνατε; Τους δώσατε ένα µίνι
παγουρίνο και βέβαια ζήσαµε τον περιβόητο τραγέλαφο της µά-
σκας. 

Ξέρετε, όµως, κάτι; Ότι όσο µεγάλη κι αν είναι η µάσκα που
µοιράσατε, δεν φτάνει για να κρύψει τις τεράστιες ευθύνες σας
για την επικίνδυνη υγειονοµική κατάσταση στην οποία µε την πο-
λιτική σας οδηγήσατε τα σχολεία να λειτουργούν. Και όσο κι αν
συκοφαντείτε εσείς και τα παπαγαλάκια σας τις κινητοποιήσεις
των µαθητών που δυναµώνουν σε όλη τη χώρα, να ξέρετε ότι οι
πραγµατικοί υποκινητές αυτών των αγώνων είστε εσείς οι ίδιοι
και τα αποτελέσµατα της δικής σας πολιτικής, της διαχρονικά
αντιεκπαιδευτικής, µιας πολιτικής που επιτρέπει σήµερα, το
2020, το αίσχος στο Ειδικό Σχολείο Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευ-
σης στο Κορδελιό που λειτουργεί σε πολυκατοικία χωρίς αυλή
για παιδιά µε αναπηρία! 

Είναι αποτελέσµατα µιας πολιτικής που µέσα στην πανδηµία
τα παιδιά κάνουν µαθήµατα σε υπόγειες αίθουσες σε πολλές συ-
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νοικίες της Θεσσαλονίκης και σε όλη τη χώρα, σε εικοσιεπτάρια
ή εικοσιεννιάρια τµήµατα. Μιας πολιτικής που µέσα στην πανδη-
µία αντί τα ολιγοµελή τµήµατα των λυκείων να γίνονται όλο και
περισσότερα, να πολλαπλασιάζονται, δηλαδή, εσείς να καταρ-
γείτε, τα λιγοστεύετε, για να γίνουν πολυπληθή τα τµήµατα. Μιας
πολιτικής που την προσχολική αγωγή, όταν αυτή δεν στριµώχνε-
ται όπως-όπως σε αίθουσες Μουσικής, Εικαστικών, σε γυµναστή-
ρια µαζί µε τα ποντίκια όπως στο Ντεπό της Θεσσαλονίκης ή στα
kibo που στήνονται οπουδήποτε κι αν βρεθεί έστω και λίγο χώ-
ρος στα σχολεία, τότε υπάρχουν ακόµα και σήµερα νηπιαγωγεία,
όπως το 82ο Νηπιαγωγείο της Θεσσαλονίκης, που ακόµη δεν
άνοιξε, δεν ξεκίνησε τη σχολική χρονιά για αυτά τα παιδιά, γιατί
δεν υπάρχουν αίθουσες. 

Αυτή η πολιτική όλο και περισσότερο, κύριε Υπουργέ, συναντά
την αντίδραση του λαού. Και να είστε σίγουροι ότι το ΚΚΕ θα
φροντίζει αυτή η αντίδραση να είναι και οργανωµένη και συνει-
δητή. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Επόµενος οµιλη-

τής είναι η κ. Χρηστίδου Ραλλία από τον ΣΥΡΙΖΑ. 
Από εδώ και πέρα θα τηρείται το πεντάλεπτο αυστηρά, γιατί

αλλιώς δεν θα τελειώσουµε σήµερα. Έγινε µια παραβίαση από
τους πρώτους οµιλητές, είπαµε να γίνει ένας κύκλος από όλα τα
κόµµατα και να υπάρχει µια ανοχή για τους πρώτους οµιλητές,
αλλά παρακαλώ από δω και πέρα να το τηρούµε. Απ’ ό,τι βλέπω
οι περισσότεροι οµιλητές είναι Νέα Δηµοκρατία και ΣΥΡΙΖΑ,
εκτός των δύο περιπτώσεων του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελ-
λάδας και δύο του ΚΙΝΑΛ. 

Συνεπώς παρακαλώ να τηρείτε το πεντάλεπτο.
ΡΑΛΛΙΑ ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ: Θα προσπαθήσω, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ερχόµαστε σήµερα να συζητή-

σουµε ένα νοµοσχέδιο που θεωρητικά προορίζεται να βοηθήσει
τους συµπολίτες µας που επλήγησαν από τον «Ιανό», για την
ακρίβεια τους συµπολίτες µας που επλήγησαν και από τον «Ιανό»
και να τους συνδράµει στην πολλαπλή δοκιµασία που περνάνε. 

Αντ’ αυτού, τι κάνει το εν λόγω νοµοσχέδιο; Κάνει πραγµατι-
κότητα ένα σύνθηµα που ακούµε πολύ συχνά από την παράταξή
σας και δυστυχώς το ακούµε σαν ένα κακό, κακόγουστο, πολύ
άσχηµο αστείο. «Κάνει την κρίση ευκαιρία» για φίλους και «ηµε-
τέρους», για αυτούς που η παράταξή σας έχει συµφέρον να ευ-
νοήσει για ακόµα µια φορά. 

Παράλληλα οι συµπολίτες µας που έχασαν στη θεοµηνία του
«Ιανού» τα πάντα έχοντας ήδη «κάψει» τις οικονοµικές εφεδρείες
λόγω πανδηµίας, λόγω καραντίνας, λόγω οικονοµικής κρίσης,
που έχει αρχίσει ελέω Νέας Δηµοκρατίας από νωρίτερα, τώρα
παίρνουν ουσιαστικά ένα νοµοσχέδιο µε το όνοµά τους στο τίτλο,
αλλά ελάχιστα πέρα από αυτό. 

Και εξηγούµαι. Το νοµοσχέδιο λέει υποκριτικά ότι σχεδιάστηκε
για να βοηθήσει όσους επλήγησαν από τον «Ιανό». Ποιοι είναι
αυτοί οι πολίτες; Οι ωφελούµενοι θα πρέπει να είναι τα φυσικά ή
νοµικά πρόσωπα που έχουν πληγεί από τις περιοχές από την Κε-
φαλλονιά µέχρι και την Καρδίτσα, που έχει δεχτεί όπως είναι γνω-
στό τα χειρότερα χτυπήµατα και θρηνεί νεκρούς αυτή τη στιγµή.
Και µε ποιον τρόπο ακριβώς έρχεται το νοµοσχέδιο αυτό να βοη-
θήσει; Με µια εφάπαξ ενίσχυση 5.000 ευρώ ανά κατοικία και
8.000 ευρώ ανά επιχείρηση και ζηµιές. 

Ωστόσο, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, όσο και να άργη-
σαν τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης να καλύψουν το ζήτηµα του
«Ιανού» και των ζηµιών του, οι εικόνες που είδαµε όλες και όλοι
απέδειξαν ότι οι ζηµιές και στα σπίτια και στα καταστήµατα ήταν
ολοσχερείς και όχι αυτές που διορθώνονται µε ποσά αυτής της
κατηγορίας. 

Αντίστοιχο µέτρο είχε ληφθεί από την Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ
για τις πληµµύρες του 2007 µε τον ν.4501/2017, ενώ η συνθήκη
τώρα είναι κατά πολύ χειρότερη. 

Η καταστροφή των µαγαζιών στην αγορά της Καρδίτσας και
της αγροτικής παραγωγής του νοµού, που είναι και από τους πιο
φτωχούς νοµούς πανελλαδικά, έρχεται ως επίλογος σε µήνες οι-
κονοµικής κρίσης, καραντίνας και αναδουλειάς και όχι σε κανο-
νικές συνθήκες. Οι άνθρωποι, εποµένως, όσο χρηστή διαχείριση
και να έχουν κάνει, είναι λογικό να µην µπορούν να επανεκκινή-

σουν από µόνοι τους τις ζωές τους και τις δουλειές τους. Επο-
µένως η κλίµακα της καταστροφής είναι τέτοια, που αφορά το
σύνολο της οικονοµικής ζωής σε πολλές περιοχές. 

Αν δεν στηριχθούν οι επιχειρήσεις συνολικά, η µία µετά την
άλλη, επηρεασµένες από τον γενικό οικονοµικό µαρασµό, θα
κλείσουν όλες. Οι εργαζόµενοι των περιοχών που έχουν πληγεί
µετατρέπονται σε ανέργους µε επίδοµα που είναι ουσιαστικά το
50% του µισθού. Με αυτά τα χρήµατα οι άνθρωποι αυτοί τι θεω-
ρείτε ότι θα πρωτοκάνουν; Θα φτιάξουν τα σπίτια τους; Θα αν-
ταποκριθούν στις ανελαστικές υποχρεώσεις; Θα στηρίξουν ως
πελάτες την τοπική κοινωνία; Ποιες προοπτικές υπάρχουν για να
γυρίσουν κάποια στιγµή στη δουλειά τους, αν οι επιχειρήσεις
που τους εργοδοτούν δεν στηριχθούν ουσιαστικά; 

Η αναστολή µέχρι τέλος του µήνα της διενέργειας κάθε πρά-
ξης αναγκαστικής εκτέλεσης επί κινητής και ακίνητης περιουσίας
δεν φτάνει για να προστατέψει τους οικονοµικά ευάλωτους, µιας
και οι ευάλωτοι θα παραµείνουν και την άλλη βδοµάδα, που µπαί-
νει Οκτώβρης. Αυτό αποδεικνύει ότι δεν υπάρχει καµµία, µα καµ-
µία, πρόνοια για γενική προστασία της πρώτης κατοικίας από
πλειστηριασµούς, γεγονός που είναι απαράδεκτο, ιδιαίτερα σε
µια πρωτόγνωρη κατάσταση όπως είναι αυτή που ζούµε τώρα. 

Στην ίδια λογική είναι και η παράταση της πρώτης δόσης του
ΕΝΦΙΑ. Γιατί να έχει νόηµα η όλη πρωτοβουλία; Θα έπρεπε πολύ
απλά να παραταθεί το σύνολο των δόσεων του ΕΝΦΙΑ, τουλάχι-
στον. Γιατί µόνο για έναν µήνα; Ποιο είναι το νόηµα σε αυτό; Για
τους πληγέντες µε πολύ χαµηλά εισοδήµατα θα µπορούσε να
υπάρξει κάποια πρόνοια προσωρινής εξαίρεσης του φόρου, για
να ανακουφιστούν περισσότερο. 

Η Κυβέρνηση διά του στόµατος του κ. Πέτσα έχει πει δυστυ-
χώς πάρα πολλές φορές ότι δεν θέλει να ξοδεύει χρήµατα για
ενίσχυση της πραγµατικής οικονοµίας, καθώς εµφορείται από το
πνεύµα της σύνεσης. Λοιπόν, το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο -που
δίνει ασπιρίνη για την ασθένεια του «Ιανού», αλλά έχει επιφυλάξει
πραγµατική ενίσχυση για αλλού- δείχνει κατάµουτρα και σε εµάς
αλλά και στους πολίτες ότι δεν είναι έτσι τα πράγµατα. 

Η Κυβέρνηση επιλέγει για ακόµα µία φορά να µη στηρίξει τον
πολύ κόσµο, όχι από σύνεση, αλλά για να περισσέψει η µερίδα
του λέοντος για να στηριχτούν οι «ηµέτεροι», οι φίλοι και όσοι
σιγοντάρουν και τη στηρίζουν επικοινωνιακά. 

Με τα άρθρα 8 και 11 γίνονται φοροαπαλλαγές για ακόµα µια
φορά σε πολύ µεγάλες επιχειρήσεις και κανάλια και ετοιµάζεται
και η νέα λίστα Πέτσα, µε απευθείας χρηµατοδοτήσεις σε µέσα
µαζικής επικοινωνίας της προτίµησης της Κυβέρνησης, µε τη
γνωστή λογική των απευθείας αναθέσεων και µε τη γνωστή δι-
καιολογία ότι θα ενηµερωθούν και θα ενηµερώσουν το κοινό για
τον κορωνοϊό. Κοινώς δεν διαθέτουµε τα χρήµατα για να αντιµε-
τωπίσουµε ουσιαστικά τον κορωνοϊό, νοσοκοµεία, µονάδες εν-
τατικής θεραπείας, γιατρούς, δασκάλους, µάσκες, τεστ και τόσα
άλλα, αλλά διαθέτουµε ένα σωρό χρήµατα για να ενηµερώσουµε
τον κόσµο για τον κορωνοϊό, δήθεν. 

Και τι νόηµα έχει, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, αν έχουµε
σκοπό και τρόπο να µην κάνουµε τίποτα για το πρόβληµα; Η
σκέτη ενηµέρωση ποιον ωφελεί, αν όχι τους µιντιακούς σας φί-
λους, που µε δικαιολογία τον COVID παίρνουν ζεστό κρατικό
χρήµα για να σας αποθεώνουν και να κάνουν το µαύρο άσπρο
όταν χρειάζεται;

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, και ευχαριστώ για την ανοχή σας, λέ-
γοντας ότι η κοινωνική πλειοψηφία, κυρίες και κύριοι της Κυβέρ-
νησης, στενάζει από τις δυσκολίες, την εγκατάλειψη και την
κοροϊδία που εισπράττει από τη νέα σας κανονικότητα. Το βλέ-
πουµε στους εργαζόµενους του πολιτισµού που τους προσβά-
λατε προ ηµερών ότι είναι στο µαύρο. Και η Υπουργός Πολιτισ-
µού κάνει τα ίδια και οι Υφυπουργοί σας λέγοντας δήθεν ότι επι-
λέγουν να εργάζονται µαύρα. Σε επαγγελµατίες που είναι εκτός
δουλειάς κοντά έναν χρόνο τώρα επίσηµα και βρήκατε να τους
πείτε αυτό, να τους κατηγορήσετε, δηλαδή, και από πάνω.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρία Χρηστίδου,
ευχαριστούµε πολύ. Σας παρακαλώ πολύ. Δεν είναι σωστό να µι-
λήσετε άλλο, ούτε να κλείσουµε το µικρόφωνο.
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ΡΑΛΛΙΑ ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ: Όσο, λοιπόν, εσείς ασχολείστε µε τη
δήθεν ενηµέρωση του COVID και αφήνετε στη µοίρα τους τα θύ-
µατα του «Ιανού» δηµιουργείτε στην κοινωνία ένα δικαιολογη-
µένο κύµα αγανάκτησης, το οποίο, όµως, θα δείτε πάρα πολύ
σύντοµα πως καµµία καλοταϊσµένη λίστα Πέτσα δεν θα µπορεί
να ελέγξει. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Με συγχωρείτε.
Πρέπει οι συνάδελφοί σας να µιλήσουν τρία και τέσσερα λεπτά
στο τέλος; Εγώ θέλω λίγη κατανόηση. Αυτά λέει ο Κανονισµός
για τη διαδικασία του επείγοντος. Αυτή είναι η διαδικασία.

Κύριε Αποστόλου, έχετε τον λόγο για να δείξετε το παρά-
δειγµα εσείς.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, είναι άδικο, γιατί
έχω βιώσει πριν ενάµιση µήνα ανάλογες καταστάσεις και θα είµαι
χρήσιµος τουλάχιστον όσον αφορά την ενηµέρωση στο τι έχει
συµβεί µέχρι σήµερα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ναι, αλλά έχετε
πάντοτε περιεκτικό λόγο. Οπότε πιστεύω ότι θα το τηρήσετε.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επι-
τρέψτε µου να ξεκινήσω µε µια διαπίστωση εξαιτίας αυτών που
σας είπα ότι έχω βιώσει στην Εύβοια εδώ και ενάµιση µήνα. 

Όντως έπεσε, κύριε Υπουργέ, πολύ νερό και τότε και πριν
εννέα ηµέρες στις περιοχές που επλήγησαν. Όµως, όλες οι κα-
ταστροφές είχαν µια βασική αιτία, την απουσία έργων πρόληψης
και διαχείρισης και η απουσία τέτοιων έργων θα αποτελεί στο
εξής το µεγάλο φόβητρο για την επανάληψη ανάλογων ακραίων
φαινοµένων. 

Η εικόνα του µισού Κέντρου Υγείας του Μουζακίου να το έχει
πάρει το ποτάµι είναι χαρακτηριστική. Το κέντρο χτίστηκε παίρ-
νοντας από το ποτάµι ζωτικό χώρο, τον οποίο δοθείσης ευκαι-
ρίας τον αναζήτησε µέσα από την πληµµύρα.

Η καταστροφή που συζητούµε σήµερα δεν άφησε αλώβητη
καµµία δραστηριότητα, από τα σπίτια, τις επιχειρήσεις, τις καλ-
λιέργειες, την κτηνοτροφία µέχρι το οδικό δίκτυο, µέχρι όλες τις
υποδοµές. Γι’ αυτό, λοιπόν, όντως υπάρχουν διαχρονικές ευθύ-
νες. 

Όµως, στους πολίτες της Καρδίτσας και των άλλων περιοχών
που επλήγησαν πρέπει να δοθεί απάντηση στο ερώτηµά τους:
ποιοι από τους εκπροσώπους τους από την κεντρική διοίκηση
µέχρι την περιφερειακή και την τοπική αυτοδιοίκηση τους άφη-
σαν ανυπεράσπιστους; Αυτό είναι το ερώτηµά τους αυτή την
ώρα και πρέπει να απαντηθεί.

Όµως, επειδή προέχει η αποκατάσταση των ζηµιών και η ανα-
κούφιση των πληγέντων, έχω να πω ότι τα περισσότερα µέτρα
από αυτά που ήδη έχουν ανακοινωθεί αποτελούν µια επανάληψη
των γνωστών ήδη από προηγούµενες καταστροφές. Τίποτα το
ιδιαίτερο. Όχι µόνο δεν επαρκούν, αλλά και βάζουν τους πληγέν-
τες σε µια πολύπλοκη διαδικασία που καθιστούν δύσκολη την
απορρόφησή τους. Γι’ αυτά θα αναφερθώ για να µην επαναλη-
φθούν τα ίδια και στις περιπτώσεις που συζητάµε σήµερα. 

Ξεκινώ από το επίδοµα διαβίωσης, τα 600 ευρώ, που υποτίθε-
ται είναι η άµεση παρέµβαση στους πληγέντες για να ζήσουν, να
επιβιώσουν. Εδώ και ενάµιση µήνα έχουν υποβάλει αίτηµα στους
δύο δήµους, της Χαλκίδας και των Ψαχνών, δυόµισι χιλιάδες -οι
πληγέντες είναι περισσότεροι- και έχουν πληρωθεί πεντακόσιοι
ενενήντα. Δηλαδή, περίπου ένας στους πέντε έχει κάνει χρήση
της συγκεκριµένης ενίσχυσης. Δεν έχει γίνει καµµία πληρωµή
ούτε για την αντικατάσταση της οικοσκευής.

Θέλετε να σας αναφέρω ένα παράδειγµα; Πώς να δείξει ένας
πολίτης που επλήγη και το ψυγείο του το πήρε το ποτάµι, όταν
ακόµη υπάρχουν σπίτια που είναι χωµένα στις λάσπες;

Δεν έχει γίνει καµµία πληρωµή και των 5.000 ευρώ για επι-
σκευές σπιτιών, γιατί ακόµα µένει ανοιχτό αν θα υλοποιηθούν οι
υπουργικές διαβεβαιώσεις που έδωσαν οι συνάδελφοί σας στη
Χαλκίδα για αποζηµίωση στα υπόγεια και στις δευτερεύουσες
κατοικίες. 

Όλες αυτές οι καθυστερήσεις καθιστούν, επίσης, αναγκαία την
παράταση όλων των προθεσµιών που λήγουν αυτές τις µέρες.
Θα µείνει όλος ο κόσµος ουσιαστικά χωρίς να κάνει χρήση των

συγκεκριµένων µέτρων. 
Εκεί, όµως, που τα πράγµατα κυριολεκτικά έχουν βαλτώσει και

στις δύο καταστροφές είναι η ανικανότητα της Κυβέρνησης να
απαντήσει συγκεκριµένα, όχι µόνο για το ύψος των αποζηµιώ-
σεων του αγροτικού χώρου, αλλά και για τον χρόνο που θα κα-
ταβληθούν οι συγκεκριµένες αποζηµιώσεις. 

Τα πρώτα στοιχεία, αγαπητοί συνάδελφοι, δείχνουν ότι στη
Θεσσαλία χάθηκε το 15% της ελληνικής παραγωγής σε βαµβάκι
λίγο πριν τη συλλογή του, τουλάχιστον διακόσιες πενήντα χιλιά-
δες στρέµµατα. 

Ανάλογη, βεβαίως, είναι και η κατάσταση στον τοµέα της καλ-
λιέργειας του καλαµποκιού, πόσω µάλλον όταν υπάρχει ένα τε-
ράστιο πρόβληµα αυτή την ώρα µε τις ζωοτροφές που ήδη έχουν
καταστραφεί. 

Όσο και να συντοµευθούν οι διαδικασίες των εκτιµήσεων των
ζηµιών θα υπάρξει πρόβληµα ακόµη και επιβίωσης για τους συγ-
κεκριµένους αγρότες, αφού ήδη βρίσκονται εδώ και καιρό σε
πολύ δύσκολη οικονοµική κατάσταση και δεν θα έχουν να περι-
µένουν καµµία πληρωµή πριν τα τέλη του Οκτωβρίου που θα
δοθεί η προκαταβολή της ενιαίας ενίσχυσης. 

Πρέπει, λοιπόν, να βρεθεί τρόπος και υπάρχει η δυνατότητα
µε τη χρήση των δηλώσεων ΟΣΔΕ ή ακόµη και αεροφωτογρα-
φιών να τους καταβληθεί µια προκαταβολή ενός ποσοστού. 

Εσείς, κύριε Υπουργέ, είστε από αγροτικό χώρο και το αντι-
λαµβάνεστε, ότι πρέπει να δοθεί τουλάχιστον το 50% της απο-
ζηµίωσης και το υπόλοιπο όταν ολοκληρωθούν οι εξατοµικεύσεις
των ζηµιών, µιας και για να γίνει αυτό χρειάζεται χρόνος µέχρι
να απορροφηθούν τα νερά που υπάρχουν σήµερα. 

Κύριε Υπουργέ, το βαµβάκι και η Θεσσαλία πάνε µαζί. Αποτε-
λούν την καρδιά του αγροτικού κόσµου και του αγροτικού χώ-
ρου. Το ξεχάσατε αυτό και στη σηµερινή σας παρέµβαση. 

Δεν έµεινε, επίσης, αλώβητη ούτε η κτηνοτροφία. Μόνο στην
Καρδίτσα χάθηκαν περισσότερα από είκοσι πέντε χιλιάδες µε-
λισσοσµήνη, δώδεκα χιλιάδες αιγοπρόβατα και ένας απροσδιό-
ριστος αριθµός ακόµη βοοειδών. Πρέπει να υπάρξει έγκαιρη
αποτίµηση και αποζηµίωση τόσο στον ζωικό πληθυσµό όσο και
στις εγκαταστάσεις και τον εξοπλισµό. 

Ειδικά στην κτηνοτροφία αυτό που έχει συµβεί απέναντί της
είναι απαράδεκτο. Ακόµα περιµένει τη δέσµευση του Υπουργού
Αγροτικής Ανάπτυξης που έγινε πριν το Πάσχα ότι θα υπάρξει
εξαιτίας της πανδηµίας ενίσχυση ιδιαίτερα στους κτηνοτρόφους
και ακόµη περιµένουν. Πρόκειται για εµπαιγµό. Είναι αδιανόητο
τόσους µήνες να µην µπορούν να εκταµιευθούν συγκεκριµένα
χρήµατα, που τουλάχιστον, κατά τη δήλωσή τους, υπάρχουν. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ, κύριε
Αποστόλου. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, και σας
ευχαριστώ για την ανοχή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Να είµαστε λίγο
συνεπείς, για να τελειώσουµε.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Όλη η διαδικασία αυτή, που σή-
µερα και τις προηγούµενες ηµέρες φέρνετε ουσιαστικά για τον
αγροτικό χώρο -αναφέροµαι εκεί ιδιαίτερα- πραγµατικά αποτελεί
εµπαιγµό. Όπως είπα και στην αρχή, οι διατάξεις του νοµοσχε-
δίου αφορούν στη µισή Ελλάδα. Ήταν ευκαιρία για εσάς να δώ-
σετε ένα στίγµα ουσιαστικής συµπαράστασης στους πληγέντες.
Δεν το κάνατε. Αρκεστήκατε µόνο στην επικοινωνιακή διαχείριση. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, να ξέ-
ρετε ότι αυτό θα το πληρώσετε στον ελληνικό λαό. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Η κ. Μαριλίζα Ξε-

νογιαννακοπούλου από τον ΣΥΡΙΖΑ έχει τον λόγο. 
ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριοι Υπουργοί, µια αντιπρο-

σωπεία Βουλευτών του ΣΥΡΙΖΑ πήγαµε στην Κεφαλλονιά και
στην Ιθάκη για να δούµε από κοντά τις καταστροφές και για να
συµπαρασταθούµε στους ανθρώπους στα νησιά µας. 

Πρέπει να σας πω, κύριε Υπουργέ, ότι η καταστροφή είναι µε-
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γάλη, η απελπισία του κόσµου είναι µεγάλη. Η καταστροφή έχει
να κάνει µε µεγάλες δηµόσιες υποδοµές. Δηλαδή, αυτή τη
στιγµή έχουν τεράστιο πρόβληµα τα δίκτυα. Στην ουσία ακόµα
και ολόκληρα κοµµάτια των νησιών, ιδιαίτερα στην Κεφαλλονιά,
είναι χωρίς ηλεκτροδότηση δώδεκα µέρες µετά τον «Ιανό». Και,
φυσικά, αυτό έχει ως συνέπεια να µην υπάρχει και ύδρευση,
αλλά να υφίστανται και τραγικές υγειονοµικές συνθήκες γιατί τα
εργοστάσια αφαλάτωσης λειτουργούν µε ηλεκτρισµό. 

Υπάρχει τεράστια καταστροφή στη γεωργία -είναι η περίοδος
της ελαιοπαραγωγής τώρα που επλήγη- στην κτηνοτροφία, στη
µελισσοκοµία, αλλά επίσης και στην αλιεία και στα επαγγελµα-
τικά σκάφη. Το ίδιο το Λιµενικό έχει καταµετρήσει πάνω από
εξήντα σκάφη τα οποία κατεστράφησαν.

Αυτό που κυρίως βιώνει ο κόσµος είναι η απόγνωση για το τι
θα γίνει από εδώ και πέρα, γιατί αυτό το χτύπηµα του «Ιανού»
ήταν το τελειωτικό χτύπηµα µετά από ένα πάρα πολύ δύσκολο
καλοκαίρι λόγω της κρίσης της πανδηµίας, λόγω του ότι η Κυ-
βέρνηση δεν στήριξε την πραγµατική οικονοµία και τις τουριστι-
κές περιοχές και τώρα τα προβλήµατα έχουν πολλαπλασιαστεί.

Εγώ θα σας πω τις διαπιστώσεις που έχουµε κάνει από την επί-
σκεψή µας αυτή, µιλώντας µε τους δηµάρχους, µιλώντας µε τους
παραγωγικούς φορείς και τους κατοίκους.

Κύριε Υπουργέ, υπήρχε, κατ’ αρχάς, ένα πρόβληµα πρόληψης,
πρόβληµα πρόληψης όπως και οι προηγούµενοι συνάδελφοι
είπαν, όσον αφορά τα αντιπληµµυρικά έργα, γιατί αυτές οι θεο-
µηνίες γίνονταν και στο παρελθόν, αλλά αυτή τη φορά ήταν το
φαινόµενο πολύ µεγαλύτερο σε έκταση και σε καταστροφές.

Όµως, ακούσαµε τον κ. Χαρδαλιά να λέει την Παρασκευή εδώ
στη Βουλή ότι για την Εύβοια δεν είχε σωστή ενηµέρωση από τις
υπηρεσίες του. Αυτό, βέβαια, είναι πρωτάκουστο να το λέει ένας
Υφυπουργός και να µη λαµβάνει µέτρα -αν όντως ισχύει αυτό-
αλλά στην περίπτωση του «Ιανού» δεν ισχύει, βέβαια, γιατί όλη η
Ελλάδα γνώριζε και πολύ περισσότερο η Πολιτική Προστασία ότι
επρόκειτο να γίνει αυτή η µεγάλη θεοµηνία. Και, βέβαια, οι συ-
νέπειες ήταν προβλέψιµες. Όταν τα καλώδια στη ΔΕΗ κατά βάση
στα νησιά δεν είναι υπόγεια, είναι κοντά σε δέντρα και είναι η
πρώτη καταστροφή που γίνεται, θα έπρεπε να είχε γίνει προµή-
θεια από γεννήτριες, για να µπορέσει να αντιµετωπιστεί το πρό-
βληµα εγκαίρως.

Μας είπαν οι δήµαρχοι ότι θα ήθελαν τουλάχιστον να υπάρ-
χουν δορυφορικά τηλέφωνα -και αυτό σας το λέω και για το µέλ-
λον- γιατί όταν έπεσαν τα δίκτυα του ηλεκτρισµού και όλες οι
επικοινωνίες, δεν µπορούσαν καν να συντονιστούν µε τους ανα-
γκαίους φορείς και τα διάφορα συνεργεία που έπρεπε για να
αποκατασταθούν οι ζηµιές. Άρα, λοιπόν, αυτό είναι το πρώτο
συµπέρασµα.

Το δεύτερο συµπέρασµα είναι ότι υπήρχε πολύ µεγάλη αργο-
πορία στην παρουσία και της Κυβέρνησης και ιδιαίτερα της Πε-
ριφέρειας. Η Περιφέρεια εµφανίστηκε µετά από πέντε µέρες και
αφού πήγε πρώτα το κλιµάκιο του ΣΥΡΙΖΑ, όπως, δυστυχώς,
έγινε και στην Καρδίτσα, όταν πήγε ο Πρόεδρος Αλέξης Τσίπρας
και το κλιµάκιο του ΣΥΡΙΖΑ και µετά είδαµε να εµφανίζεται ο
Πρωθυπουργός και η Κυβέρνηση.

Το τρίτο συµπέρασµα είναι ότι τα µέτρα είναι ανεπαρκή. Είναι
ανεπαρκή όσον αφορά και τις αποζηµιώσεις και, µάλιστα, επειδή
αναφέρθηκαν και οι προηγούµενοι συνάδελφοι, µπαίνει και θέµα
µεγάλης καθυστέρησης. Το θέµα της Εύβοιας είναι ενδεικτικό,
που είπε ο συνάδελφος κ. Αποστόλου.

Και νοµίζω ότι πρέπει να σκεφθείτε, κύριε Υπουργέ, επειδή
πλέον πρέπει και να µάθουµε να συµβιώνουµε µε τις φυσικές κα-
ταστροφές, αλλά και να µπορούµε να ανταποκρινόµαστε αµέσως
στις ανάγκες αυτών που πλήττονται κάθε φορά, αυτή την πρό-
ταση και για να υπάρχει µια προκαταβολή αποζηµιώσεων, προ-
κειµένου να αντιµετωπίζονται όλα αυτά τα ζητήµατα.

Και, βέβαια, υπάρχει και ένα πολύ µεγάλο θέµα -το είπε η ει-
σηγήτριά µας κ. Παπανάτσιου- όσον αφορά την ανάγκη στοχευ-
µένων µέτρων για την τοπική οικονοµία, για τις επιχειρήσεις που
καταστράφηκαν, για τους παραγωγούς που έχουν καταστραφεί,
όπως επίσης πρέπει να σκεφθείτε -και πολύ σοβαρά και τέθηκε
από όλους τους Βουλευτές, από όλα τα κόµµατα- το θέµα του
ποιες κατοικίες αποζηµιώνετε. Η κ. Παπανάτσιου µίλησε για την

ανάγκη για τις ηµιτελείς.
Άκουσα τον κ. Χαρακόπουλο -και συµφωνώ απόλυτα- ότι πρέ-

πει να σκεφθείτε ότι και η δεύτερη κατοικία πρέπει να αποζηµιω-
θεί, κύριε Υπουργέ. Ξέρετε, σε αυτά τα µέρη η δεύτερη κατοικία
δεν είναι απλώς εξοχικό, είναι τα πατρικά, είναι τα σπίτια όπου
πάνε οι συνταξιούχοι και περνούν τον µισό χρόνο και υπάρχει ου-
σιαστικός κίνδυνος µετά από αυτή την καταστροφή -και ιδιαίτερα
στην Άσσο είναι τραγική η κατάσταση- να υπάρχει ερήµωση των
χωριών και των νησιών µας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Θα κλείσω µε ένα ερώτηµα, κύριε Υπουργέ: Δεν έχω ακούσει
-και κλείνω, κύριε Πρόεδρε- καµµία συζήτηση όσον αφορά το Τα-
µείο Αλληλεγγύης της Ευρωπαϊκής Ένωσης και θα ήθελα να σας
ρωτήσω, γιατί πραγµατικά µου έχει κάνει εντύπωση. Αυτό το τα-
µείο είναι ακριβώς για τις µεγάλες φυσικές καταστροφές, ιδιαί-
τερα από την κλιµατική αλλαγή. Θα ήθελα να ξέρω γιατί ακόµα
δεν έχει προβλεφθεί να προσφύγει η χώρα µας εκεί, τη στιγµή
που είναι φυσική καταστροφή, υπάρχουν και οικονοµικά προβλή-
µατα και είναι πάρα πολλά τα µέτωπα. Θα πρέπει και η χώρα µας
να αξιοποιήσει στο έπακρο και το Ταµείο Αλληλεγγύης της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ ευχαρι-
στώ, κυρία Ξενογιαννακοπούλου, και ειδικά για την τήρηση του
χρόνου.

Παρακαλείται η κ. Ζέττα Μακρή από τη Νέα Δηµοκρατία να
προσέλθει στο Βήµα. Στη συνέχεια θα µιλήσει ο Υπουργός Οικο-
νοµικών και αµέσως µετά ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του
ΣΥΡΙΖΑ κ. Τσακαλώτος.

Ορίστε, κυρία Μακρή, έχετε τον λόγο.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είχα την αβά-

σιµη από ό,τι αποδείχθηκε ελπίδα ότι η συζήτηση αυτή θα εξε-
λισσόταν σε µία πολιτισµένη, γόνιµη αντιπαράθεση µε κατάθεση
βελτιωτικών προτάσεων και µε απόλυτο σεβασµό στους νεκρούς
που τους θρηνούν οι οικογένειές τους, αλλά και µε πλήρη ενσυ-
ναίσθηση για τις απώλειες περιουσιών.

Πολιτεύοµαι στον Νοµό Μαγνησίας και είδα µε τα µάτια µου
την καταστροφή που προκάλεσε ο τυφώνας, είδα υποδοµές δια-
λυµένες, είδα σπίτια πληµµυρισµένα, είδα καλλιέργειες κατε-
στραµµένες, είδα ανθρώπους απεγνωσµένους και συνειδητο-
ποίησα πόσο εύκολα και πόσο ξαφνικά, αλλά κυρίως πόσο αναί-
τια µπορεί να ανατραπούν τα πάντα στη ζωή µας.

Η απόγνωση των συµπατριωτών µου, ο βουβός πόνος, η αγω-
νιώδης προσπάθεια να σώσουν ό,τι µπορούσαν και η αξιοπρεπής
παρά τις δυσκολίες στάση τους δεν επιτρέπουν σε κανέναν από
εµάς ούτε να πανηγυρίσει για την ορθότατη και ταχύτατη νοµο-
θετική πρωτοβουλία της Κυβέρνησης ούτε να την καταδικάσει
και να τη µηδενίσει. Και αυτό γιατί η Κυβέρνηση έπρεπε να ενερ-
γήσει αµέσως, έπρεπε να πάρει πρωτοβουλία ταχύτατης βοή-
θειας ρύθµισης και ανακούφισης των πληγέντων.

Η Κυβέρνηση έπραξε το καθήκον της και θα κριθεί, θα κριθεί
από την ταχύτητα αποκατάστασης των ζηµιών για όλους τους
πληγέντες, θα κριθεί από τον συντονισµό και από τα συνεργεία
ελέγχου, θα κριθεί από την καλύτερη αποκατάσταση των ζηµιών
και από το ύψος των πόρων που θα διατεθούν και από ό,τι φαί-
νεται, θα είναι πολλοί, έτσι προκύπτει από τις πρώτες εκτιµήσεις.

Με την τοποθέτησή µου αυτή δεν επαινώ την Κυβέρνηση για
το αυτονόητο, απλώς το επισηµαίνω. Θα µπορούσα, βεβαίως, να
επισηµάνω ότι το αυτονόητο δεν ήταν ο κανόνας σε εξίσου δυ-
σάρεστες και δύσκολες περιπτώσεις στο παρελθόν. Δεν θα επι-
µείνω περισσότερο σε αυτό, αλλά θα πρέπει να τονίσω ότι το
καθήκον της πρέπει να πράξει και η Αντιπολίτευση και το καθή-
κον της είναι να επικροτήσει και να συµφωνήσει, να ψηφίσει τα
µέτρα και να συµβάλει στη βελτίωσή τους. Όσοι περιµένουν τη
βοήθεια του κράτους θα επιδοκιµάσουν τη συναίνεση και τη συ-
νέργεια. Δεν αντιλαµβάνονται γιατί τον τυφώνα «Ιανό» θα πρέπει
να τον ακολουθήσει τυφώνας ανακοινώσεων, αντεγκλήσεων και
κατηγοριών.
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Θα µπορούσαµε και εµείς εύκολα να θυµίσουµε και να επικρί-
νουµε τις χείριστες συµπεριφορές, ψευδείς και προσβλητικές για
τους Έλληνες πολίτες, µε απόκρυψη θανάτων, µε χειραγώγηση
της ενηµέρωσης, µε προκλητική αδιαφορία.

Επίσης, θα µπορούσαµε να θυµίσουµε απώλειες πολλών ευ-
ρωπαϊκών χρηµατοδοτήσεων, καθώς και κακές επιλογές κατα-
νοµής και έγκρισής τους σε έργα που δεν είχαν προστιθέµενη
αξία για τους πολίτες και δεν ενίσχυαν τις υποδοµές, αλλά δεν
είναι ώρα να το πράξουµε. Αν πράγµατι σεβόµαστε τους νε-
κρούς, αν υπολογίζουµε τους πληγέντες, ας ακονίσουµε τα αν-
τιπολιτευτικά µας µαχαίρια µε άλλη ευκαιρία και άλλη αφορµή.

Πέραν των µέτρων που φέρνει η Κυβέρνηση µε το υπό συζή-
τηση νοµοσχέδιο για τη ρύθµιση θεµάτων που δεν έχουν ήδη επι-
λυθεί µε άλλες νοµοθετικές παρεµβάσεις, ας θυµίσουµε τις
κυβερνητικές πρωτοβουλίες που εξαγγέλθηκαν και επιταχύνθη-
καν µετά και την επιτόπια επίσκεψη του Πρωθυπουργού στην
Καρδίτσα και ειδικότερα τις χρηµατοδοτήσεις που ήδη εγκρίθη-
καν, βοηθώντας τους δήµους στο δύσκολο έργο που έχουν ανα-
λάβει για να αντιµετωπίσουν τις άµεσες ανάγκες τους και να
στηρίξουν τους πληγέντες δηµότες τους, τις χρηµατοδοτήσεις
έκτακτων έργων υποδοµών, απαραίτητων για τη στήριξη των
αγροτών και των κτηνοτρόφων, την παράταση των παροχών κοι-
νωνικής πρόνοιας, που είναι µερικές από τις πρώτες υλοποιηθεί-
σες κυβερνητικές ενέργειες και θα ακολουθήσουν και άλλες.

Όπως είπα και στην αρχή της τοποθέτησής µου, δεν επαινώ
την Κυβέρνηση, καίτοι ενήργησε γρήγορα και αποτελεσµατικά.
Θα επαινέσω, όµως, την Αστυνοµία, την Πυροσβεστική, τους αν-
θρώπους της Γενικής Γραµµατείας Πολιτικής Προστασίας που
µε αυτοθυσία και αυταπάρνηση περιόρισαν κατά το δυνατό τις
ανθρώπινες απώλειες και τις καταστροφές, βοήθησαν τους αν-
θρώπους και θρήνησαν και οι ίδιοι απώλειες, όπως του Βολιώτη
πυροσβέστη Δεσποτόπουλου.

Στο σπάνιο αυτό φαινόµενο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πο-
λιτεία και πολίτες αντέδρασαν σωστά και χρέος όλων µας είναι
να στηρίξουµε την Κυβέρνηση, την περιφέρεια και τους δήµους
και να ικανοποιήσουµε όσο γίνεται πληρέστερα τις ανάγκες των
συµπολιτών µας, να απαλύνουµε τον πόνο και την αγωνία τους.

Ας υπερψηφίσουµε, λοιπόν, το παρόν νοµοσχέδιο και ας ζη-
τήσουµε από την Κυβέρνηση -εγώ τουλάχιστον αυτό θα κάνω-
να ρυθµίσει και άλλες εκκρεµότητες, να πράξει ό,τι απαιτείται
για να µετριάσει τον πόνο της απώλειας, όχι της ζωής, γιατί εκεί
είµαστε ανίσχυροι, τον πόνο της απώλειας περιουσίας που απο-
κτήθηκε µε κόπο και ιδρώτα, που κληρονοµήθηκε από γονείς και
παππούδες, που µεγάλωσε παιδιά και εγγόνια.

Αυτή την έκκληση την κάνω από σεβασµό και τιµή προς όλους
όσους έχασαν ανθρώπους και περιουσίες, αλλά δεν έχασαν το
κουράγιο και την αξιοπρέπειά τους. Ας µην τους απογοητεύ-
σουµε µε τη στάση µας εδώ! 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-
ριστώ, κυρία Μακρή, και ιδιαίτερα για την τήρηση του χρόνου.

Τον λόγο έχει τώρα ο Υπουργός Οικονοµικών κ. Χρήστος Σταϊ-
κούρας και µετά θα µιλήσει ο Πρόεδρος του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Κυρίες

και κύριοι συνάδελφοι, θα πιάσω το νήµα από εκεί που το άφη-
σαν οι δύο τελευταίοι οµιλητές από τα κόµµατα της Νέας Δηµο-
κρατίας και του ΣΥΡΙΖΑ, δηλαδή θα µιλήσω εντός θέµατος, γιατί
ακούσαµε και πολλά που είναι εκτός θέµατος και εκτός νοµοσχε-
δίου.

Η κατάσταση είναι δύσκολη, η κατάσταση στους δήµους που
πλήττονται, σε περίπου είκοσι δήµους και τρεις περιφέρειες,
είναι πραγµατικά δύσκολη και συνεχίζει να είναι δύσκολη. Οι πο-
λίτες αγωνιούν και πράγµατι σε αρκετές περιπτώσεις οι πολίτες
αγανακτούν. Αγανακτούν για διαχρονικές ευθύνες και απαιτούν
σοβαρότητα, υπευθυνότητα, ταχύτητα και µας αξιολογούν ό-
λους.

Μέχρι τώρα φαίνεται ότι εµπιστεύονται την Κυβέρνηση. Αυτό
δεν σηµαίνει ότι θριαµβολογούµε, ούτε όµως ότι καταστροφο-
λογούµε. Και προφανώς θα κριθούµε, θα αξιολογηθούµε και θα
λογοδοτήσουµε. 

Ακούσαµε σήµερα ότι στο νοµοσχέδιο εντάσσονται και άσχε-
τες µε τις πληµµύρες διατάξεις, ενώ γνωρίζετε ότι αρκετές από
αυτές είναι επείγουσες. Ταυτόχρονα, όµως, βλέπουµε να έχουν
κατατεθεί άσχετες µε τις πληµµύρες τροπολογίες από την Αντι-
πολίτευση. Αυτό δεν είναι λίγο αντιφατικό; 

Ακούσαµε για καθυστερηµένες επισκέψεις στους τόπους, αν
ο ένας πολιτικός Αρχηγός πήγε τη Δευτέρα και ο άλλος την
Τρίτη. Η ουσία είναι, γιατί το βίωσα, γιατί έχω γεωγραφικές πε-
ριοχές στην Περιφερειακή Ενότητα Φθιώτιδας, ότι από την Πα-
ρασκευή το βράδυ ήταν εκεί και ο Δήµος και η Περιφέρεια και η
Κυβέρνηση, ενώ το Σάββατο το πρωί όλο το κυβερνητικό κλιµά-
κιο ήταν στις πληγείσες περιοχές. Λειτουργήσαµε έγκαιρα, µε-
θοδικά και υπεύθυνα. 

Άκουσα σήµερα έναν συνάδελφο να λέει ότι κρυβόµαστε από
τους πληγέντες και ότι τους φοβόµαστε. Θέλω να σας ενηµε-
ρώσω ότι χθες το βράδυ βρέθηκα σε ανοιχτή εκδήλωση που ορ-
γάνωσαν κόµµατα της Αντιπολίτευσης στο Λιανοκλάδι και δεν
είδα κανέναν φόβο, ίσα-ίσα που αναπτύξαµε µε πληρότητα την
επιχειρηµατολογία µας, συζητήσαµε και καταθέσαµε σκέψεις και
προβληµατισµούς, όπως και ακούσαµε, γιατί πρέπει να ακούµε.

Συνεπώς σήµερα θα ήθελα να σας ενηµερώσω για το σύνολο
των µέτρων, όπως έκανα και την προηγούµενη Πέµπτη, γιατί νο-
µίζω ότι υπάρχουν κενά στην επιχειρηµατολογία που ακούω. Σί-
γουρα δεν είναι αντιληπτό ότι πολλά µέτρα είναι συµπληρω-
µατικά µεταξύ τους. Θεωρείται ότι είναι αµοιβαία αποκλειόµενα,
ενώ όλα είναι συµπληρωµατικά µεταξύ τους, έτσι ώστε να κάνουν
ένα πακέτο µέτρων το οποίο να µπορέσει να αντιµετωπίσει πολλά
από τα προβλήµατα των συµπατριωτών µας. Πολλά δε µέτρα
προφανώς δεν είναι στο σχέδιο νόµου. Ακούω να λένε κάποιοι
συνάδελφοι ότι δεν επαρκούν αυτά τα µέτρα που έχουµε στο
σχέδιο νόµου. Μα, θα δείτε από την ανάπτυξη που θα κάνω ότι
πολλά µέτρα έχουν ήδη υλοποιηθεί, αλλά δεν χρειάζονται νοµο-
θέτηση, χρειάζονται απλές υπουργικές αποφάσεις.

Ξεκινάω από το Ταµείο Αλληλεγγύης που, όπως πολύ σωστά
είπατε, κυρία συνάδελφε, έχουν ξεκινήσει οι σχετικές διαδικασίες
από το Υπουργείο Ανάπτυξης και Επενδύσεων και θα υπάρχει
πληρέστερη ενηµέρωση προς εσάς αργότερα. Πολύ εύλογος ο
προβληµατισµός και ναι, αυτό το έχουµε κάνει έγκαιρα. 

Συνεπώς ας µιλήσουµε λίγο -και στο σηµείο αυτό θα καταθέσω
και δύο νοµοτεχνικές βελτιώσεις- για το τι έχουµε κάνει και να
συνεννοηθούµε στο τι επιπλέον ζητούν κάποιοι εδώ στην Αί-
θουσα, γιατί πράγµατι είµαστε διατεθειµένοι, είµαι διατεθειµένος
να ακούσω για πρόσθετες παρεµβάσεις, αν αυτό το πλέγµα εκτι-
µάται ότι δεν έχει όρους πληρότητας και ταχύτητας, γιατί εύλογα
το άκουσα αυτό.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Οικονοµικών κ. Χρήστος Σταϊ-
κούρας καταθέτει τις προαναφερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώ-
σεις, οι οποίες έχουν ως εξής:
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18968 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Κατ’
αρχάς, το πρώτο θέµα είναι η αναστολή των φορολογικών υπο-
χρεώσεων. Είχαµε πει την προηγούµενη Πέµπτη -µιλάµε για πε-
ρίπου µία εβδοµάδα από τότε που έγινε η καταστροφή- ότι έχουν
υπογραφεί οι σχετικές υπουργικές αποφάσεις του αρµόδιου
Υφυπουργού κ. Βεσυρόπουλου για την αναστολή όλων των εκ-
κρεµών βεβαιωµένων και ληξιπρόθεσµων φορολογικών υποχρε-
ώσεων. Άκουσα συνάδελφο του ΣΥΡΙΖΑ να λέει ότι αυτό το κά-
νουµε για µία εβδοµάδα. Άκουσα συνάδελφο του ΣΥΡΙΖΑ να λέει
ότι ο ΕΝΦΙΑ δεν είναι µέσα. Μα, προφανώς, είναι µέσα ο ΕΝΦΙΑ.
Εδώ, συνεπώς, είναι το ΦΕΚ στις 24 Σεπτεµβρίου 2020, αριθµός
φύλλου 4127, που επιβεβαιώνει όλα αυτά που σας είπα πριν από
λίγο.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Οικονοµικών κ. Χρήστος Σταϊ-
κούρας καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Άρα σε ό,τι αφορά τους είκοσι δήµους της χώρας και τις τρεις
γεωγραφικές περιοχές, τις τρεις περιφερειακές ενότητες, οι πο-
λίτες αυτών των δηµοτικών διαµερισµάτων δεν έχουν να πληρώ-
σουν φορολογικές υποχρεώσεις για το επόµενο εξάµηνο. 

Παρεµπιπτόντως, το πρώτο µέτρο δεν είναι στο σχέδιο νόµου,
αλλά νοµίζω ότι συµφωνούµε πως είναι ένα εύλογο µέτρο που
θα έπρεπε να πάρουµε. 

Δεύτερον, αποζηµιώσεις για τις πρώτες ανάγκες των νοικοκυ-
ριών και για οικοσκευές. Πράγµατι είναι αυτό που λέµε για τα
600 ευρώ, που δεν είναι πάντα 600, αλλά είναι και περισσότερα.
Ας ξεκινήσουµε, όµως, από τα 600 ευρώ. Τι θα έπρεπε να κάνει
πρώτα η πολιτεία; Προφανώς να βγάλει µια προκαταβολή στους
δήµους, ώστε µετά από αιτήσεις που θα έκαναν οι πολίτες, νοι-
κοκυριά και επιχειρήσεις, να µπορέσουν να βοηθήσουν τα νοικο-
κυριά. 

Στις 21 Σεπτεµβρίου του 2020 βγήκε σχετική απόφαση για επι-
χορήγηση των δήµων ύψους 8 εκατοµµυρίων 50 χιλιάδων ευρώ.
Το καταθέτω στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Οικονοµικών κ. Χρήστος Σταϊ-
κούρας καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Άρα το Υπουργείο Εσωτερικών επιχορήγησε τους δήµους -για
να µην επανέλθω, πρόκειται για τη γνωστή λίστα των είκοσι
δήµων- µε περίπου 8 εκατοµµύρια ευρώ για την υλοποίηση του
Προγράµµατος Κοινωνικής Προστασίας, µε σκοπό τη χορήγηση
οικονοµικών ενισχύσεων σε πληγέντες από φυσικές καταστρο-
φές. Αρκεί το ποσό; Όχι. Είναι η προκαταβολή. Εκτιµούµε ότι θα
διαµορφωθεί περίπου στα 20 εκατοµµύρια ευρώ και θα καλύψει
αυτές τις πρώτες ανάγκες.

Αυτά που λέτε για 5.000 και για 8.000 είναι συµπληρωµατικές
αυτού του µέτρου, δεν είναι αµοιβαία αποκλειόµενες, αλλά ερ-
χόµαστε να συµπληρώσουµε. Και όπως θα ακούσετε µετά, για
τις επιχειρήσεις συµπληρώνουµε και επιπρόσθετα µε πόρους και
υπάρχει και η προκαταβολή, γιατί αυτό είναι κάτι που άκουσα. 

Άρα το δεύτερο µέτρο είναι το µέτρο της αποζηµίωσης για τις
πρώτες ανάγκες των νοικοκυριών και για τις οικοσκευές. Κινη-
θήκαµε, νοµίζω, γρήγορα, χρηµατοδοτήσαµε τους δήµους και
σας ανέφερα το ποσό, σας ανέφερα την απόφαση. Χθες, απ’ όσο
γνωρίζω εγώ, η διαδικασία προχωρά οµαλά τουλάχιστον στην
Περιφερειακή Ενότητα Φθιώτιδας. 

Τρίτο ερώτηµα: Ακούω εύλογα από συναδέλφους της Αντιπο-
λίτευσης να λένε ότι υπάρχουν και οι υποδοµές και να βοηθή-
σουµε να γίνουν οι υποδοµές. Και εδώ κινηθήκαµε σε δύο πα-
ράλληλους άξονες που δεν υπήρχαν µέχρι τώρα σε προηγούµε-
νες παρεµβάσεις. Διότι άκουσα από την εισηγήτρια του ΣΥΡΙΖΑ
να λέει «Τι κάνετε; Απλά αντιγράφετε ό,τι βρήκατε». 

Πρώτη παρατήρηση: Επιχορηγήσαµε µε περίπου 29 εκατοµ-
µύρια ευρώ είκοσι έναν δήµους και τρεις περιφέρειες. 

Καταθέτω στα Πρακτικά όλες τις αποφάσεις µε ηµεροµηνία
21 Σεπτεµβρίου 2020. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Οικονοµικών κ. Χρήστος Σταϊ-
κούρας καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες αποφά-
σεις, οι οποίες βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-

τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)
Μιλάµε για 22,45 εκατοµµύρια ευρώ για τους δήµους και 6,5

εκατοµµύρια ευρώ για τις περιφέρειες. Έγινε η επιχορήγηση για
να γίνει η αντιµετώπιση των ζηµιών και των καταστροφών που
προκλήθηκαν από τη θεοµηνία. Επαναλαµβάνω, µιλάµε για περί-
που 29 εκατοµµύρια ευρώ. 

Θα µου πείτε: «Μα, αυτό θα έπρεπε να το κάνετε». Έρχεται το
Υπουργείο Υποδοµών και λέει στους δήµους αυτούς: «Φέρτε µου
τεχνικά δελτία…» -ξέρω ότι ο Δήµος Λαµιέων θα το υποβάλει
αυτή την εβδοµάδα- «…προκειµένου να σας δώσω άλλο 1 εκα-
τοµµύριο βοήθεια.».

Εκτιµούµε ότι µετά την υποβολή των τεχνικών δελτίων από
τους δήµους προς την κεντρική κυβέρνηση θα χρειαστούν επι-
πρόσθετα 22 εκατοµµύρια ευρώ. Σιγά-σιγά θα διαπιστώσετε και
πόσο µεγάλος είναι ο λογαριασµός και πόσο αναγκαίοι είναι οι
πόροι από την ελληνική πολιτεία για να χορηγηθούν άµεσα προς
αυτούς: δήµους, πολίτες, νοικοκυριά και επιχειρήσεις. 

Άρα ερχόµαστε και λειτουργούµε συµπληρωµατικά -το επανα-
λαµβάνω- και Υπουργείο Εσωτερικών και Υπουργείο Υποδοµών.
Στη µία περίπτωση δώσαµε τα λεφτά, στην άλλη περίπτωση πε-
ριµένουµε τα τεχνικά δελτία για να δώσουµε στον κάθε δήµο 1
εκατοµµύριο. Εκτίµηση 29 και 22, για να έχουµε µία αίσθηση των
µεγεθών. 

Τέταρτο σηµείο, αποζηµιώσεις στους αγρότες, πολύ µεγάλο
πρόβληµα. Άκουσα και τον συνάδελφο από την Εύβοια και από
άλλα κόµµατα της Αντιπολίτευσης, πράγµατι, έχετε δίκιο. Εδώ
υπάρχει πολύ σοβαρό ζήτηµα και πρέπει να αντιµετωπιστεί. Τι
κάνουµε συνεπώς; Και επιβεβαιώνεται από αυτό που είδα ο ίδιος
χθες το βράδυ. Τα κλιµάκια του ΕΛΓΑ σε όλη τη χώρα καταγρά-
φουν και τις ζηµιές και τις απώλειες, όλες όµως τις ζηµιές και τις
απώλειες, είτε αυτές καλύπτονται µέχρι σήµερα από τον ΕΛΓΑ,
είτε πρόκειται να µπορούν δυνητικά να καλυφθούν µέσω των
κρατικών οικονοµικών ενισχύσεων, είτε πρόκειται γι’ αυτές που
επί του παρόντος -υπάρχει σήµερα το απόγευµα σύσκεψη στο
Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης µε το Υπουργείο Οικονοµικών-
δεν προβλέπεται δυνατότητα αποζηµίωσης.

Άρα το θέµα αυτό µας προβληµατίζει και χρειάζεται να ανα-
λάβουµε επιπλέον πρωτοβουλίες σε σχέση µε ό,τι έγινε µε προ-
ηγούµενες θεοµηνίες. Άρα ούτε αυτό είναι επανάληψη του
παρελθόντος. 

Εδώ συνεπώς ο ΕΛΓΑ έχει να διατελέσει πολύ πιο σηµαντικό
ρόλο και, προφανώς, αν θέλετε να µπούµε και σε λεπτοµέρειες,
υπάρχει µεγάλο θέµα µε το βαµβάκι. Και προφανώς θα υπάρχουν
µάρτυρες έτσι ώστε να µπορέσει να φανεί σε ένα χωράφι τι πρό-
βληµα υπάρχει, αλλά και αυτά έχουν ληφθεί υπ’ όψιν από τις πε-
ριφέρειες, τον ΕΛΓΑ και τις άλλες αρµόδιες υπηρεσίες. 

Πέµπτο, συµπληρωµατικά -συγγνώµη που επαναλαµβάνω πολ-
λές φορές τη λέξη «συµπληρωµατικά», αλλά για κάποιους πρέπει
να γίνει κτήµα- ερχόµαστε και δίνουµε εφάπαξ ενίσχυση µε το
άρθρο 1 του σχεδίου νόµου που συζητάµε, µε τη µορφή επιδό-
µατος σε φυσικά πρόσωπα και επιχειρήσεις που έχουν πληγεί.
Προβλέπεται πράγµατι έκτακτη εφάπαξ ενίσχυση µε τη µορφή
επιδόµατος, η οποία ανέρχεται σε 5.000 ευρώ για τα φυσικά πρό-
σωπα και σε 8.000 για κάθε επιχείρηση. 

Ερώτηµα: Πόσο γρήγορα θα πάρουν οι πολίτες τα χρήµατα;
Φτιάχνουµε, ολοκληρώνεται η βάση δεδοµένων, σε συνεργασία
µε το Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρνησης, ώστε µέσω της
πλατφόρµας να δηλώσουν οι πολίτες τις ζηµιές, για να αποζη-
µιωθούν το ταχύτερο δυνατό. 

Ερώτηµα: Το επίδοµα αυτό είναι αφορολόγητο, ανεκχώρητο
και ακατάσχετο; Ναι, το άρθρο 2 το επιβεβαιώνει. 

Άρα στο ερώτηµά σας: πόσο γρήγορα θα πάνε οι πόροι στην
πραγµατική οικονοµία, εδώ πού είµαστε; Ψηφιακή διακυβέρ-
νηση, Υπουργείο, δηµιουργία σχετικής πλατφόρµας, αποζηµίω-
ση το ταχύτερο δυνατό. 

Έκτο, επιχορήγηση επιχειρήσεων που έχουν πληγεί από θεο-
µηνίες. Εύλογα, λένε συνάδελφοι, δεν αρκούν οι 8.000 στην επι-
χείρηση. Άκουσα την τελευταία συνάδελφο του ΣΥΡΙΖΑ και έχει
δίκιο. Πολλές φορές στις επιχειρήσεις µπορεί να µην αρκούν οι
8.000. Θα χρειαστούν περισσότερα χρήµατα. Μας ρωτούν πόσο
γρήγορα θα βρείτε τους πόρους για να αποζηµιώσετε, µε δεδο-
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µένο ότι αυτές οι διαδικασίες είναι χρονοβόρες.
Τι κάνουµε; Βελτιώνουµε το θεσµικό πλαίσιο, ακριβώς για να

επιταχύνουµε σε πολύ µεγάλο βαθµό τη διαδικασία επιχορήγη-
σης των επιχειρήσεων. 

Τι κάναµε, κατ’ αρχάς; Διευρύναµε την περίµετρο των στελε-
χών που δύνανται να συµµετέχουν στις αρµόδιες επιτροπές
ελέγχου, προβλέποντας τη δυνατότητα αξιοποίησης στελεχών
από τον δηµόσιο τοµέα αλλά και από τους επίσηµους επιστηµο-
νικούς συµβούλους του δηµοσίου.

Δεύτερον, τι κάναµε; Βγαίνει ΦΕΚ σήµερα -θα καταθέσω την
απόφαση στα Πρακτικά, µισό λεπτό µόνο να πω κάτι επί της από-
φασης- και διαµορφώνουµε ένα ευέλικτο σχήµα ως προς την
προώθηση των ζηµιών των πληττόµενων επιχειρήσεων προς
αξιολόγηση και καταβολή της επιχορήγησης, έτσι ώστε αυτή να
τροφοδοτείται σε τακτά χρονικά διαστήµατα από τα νέα δεδο-
µένα που θα έχουµε και να προχωρά η όλη διαδικασία. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Οικονοµικών κ. Χρήστος Σταϊ-
κούρας καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα από-
φαση, η οποία βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας
της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τρίτον -το είπα την Πέµπτη, αλλά διαπιστώνω ότι οι συνάδελ-
φοι δεν το κατάλαβαν- προβλέπουµε την προκαταβολή ως µέλος
της επιχορήγησης, όπως αυτή θα έχει προκύψει από την επι-
τροπή ελέγχου, προς τις επιχειρήσεις που έχουν πληγεί από τη
θεοµηνία. 

Η σχετική απόφαση υπεγράφη πρόσφατα, στις 25 Σεπτεµ-
βρίου. Έχω αυτό εδώ το χαρτί, που λέει ότι σε εξαιρετικές περι-
πτώσεις όπου παρατηρούνται σηµαντικές και εκτεταµένες ζηµίες
τόσο σε αριθµό πληγεισών επιχειρήσεων όσο και σε µέγεθος κα-
ταστροφής µπορεί να παρέχεται προκαταβολή έναντι του συνο-
λικού ποσού της επιχορήγησης. Η περιφέρεια -για να δούµε τη
διαδικασία και θα ήθελα να ακούσω διαφορετικές σκέψεις, αν
έχετε- υποβάλλει ανά δεκαπενθήµερο στην αρµόδια Διεύθυνση
του Υπουργείου Οικονοµικών κατάσταση των επιχειρήσεων που
επλήγησαν και για τις οποίες έχει ολοκληρωθεί η εκτίµηση και η
καταγραφή των ζηµιών.

Άρα καλύπτουµε και το κοµµάτι πλέον της προκαταβολής. Επι-
πλέον, για να ενηµερώσουµε τους πολίτες, όλα τα κέντρα ενη-
µέρωσης και υποστήριξης δανειοληπτών του Υπουργείου
Οικονοµικών σε όλες τις περιφέρειες της χώρας µπορούν να ενη-
µερωθούν και να ενηµερώσουν ακριβώς αυτούς οι οποίοι πλήτ-
τονται για τις σχετικές διαδικασίες ως προς την επιχορήγηση κι
όχι µόνο αυτό. Βάλαµε και τηλεφωνική γραµµή ενηµέρωσης και
καθοδήγησης στη Γενική Γραµµατεία Οικονοµικής Πολιτικής του
Υπουργείου Οικονοµικών.

Άρα σας έχω εδώ καταθέσει µία σειρά από στοιχεία που επι-
βεβαιώνουν ότι στον εύλογο προβληµατισµό της Αντιπολίτευσης
αλλά και συναδέλφων της κυβερνητικής πλειοψηφίας πόσο γρή-
γορα θα αποζηµιώνονται επιπλέον οι επιχειρήσεις που δεν τους
αρκούν οι 8.000, ναι, την προκαταβολή την είχαµε ούτως η άλλως
προβλέψει και παίρνει ΦΕΚ 

Όµως, να έχουµε και µία αίσθηση των µεγεθών. Πόσες επιχει-
ρήσεις αιτήθηκαν µέχρι τώρα, µε τα στοιχεία της Παρασκευής;
Είναι δύο χιλιάδες εννιακόσιες έξι: στην Περιφερειακή Ενότητα
Καρδίτσας -µεγάλο πρόβληµα- δύο χιλιάδες διακόσιες επιχειρή-
σεις, στην Περιφερειακή Ενότητα Κεφαλλονιάς Ιθάκης -έχετε
δίκιο, κυρία συνάδελφε- τετρακόσιες πενήντα επιχειρήσεις, στην
Περιφερειακή Ενότητα Ζακύνθου εκατόν εβδοµήντα τρεις επι-
χειρήσεις, στη Λάρισα πενήντα, στη Φθιώτιδα είκοσι τρεις, στη
Μαγνησία επτά, στη Λευκάδα τρεις και στα Τρίκαλα µηδέν. Για
να έχουµε και µια αίσθηση του τι υποβάλλει κάθε επιχείρηση ζη-
τώντας αποζηµίωση από την ελληνική πολιτεία. 

Επίσης, καταθέσαµε και µία τροπολογία, στην οποία ουσια-
στικά συµπληρώνεται το άρθρο -για να µιλήσω και για τα δύο,
κύριε Πρόεδρε- για σύσταση επιτροπών µε απόφαση του περι-
φερειάρχη για την εκτίµηση και καταγραφή των ζηµιών στις βιο-
µηχανικές και βιοτεχνικές µονάδες και παρατείνονται µέχρι τέλος
του έτους διάφορες προθεσµίες για την υποβολή δήλωσης για
τον καθορισµό της επιφάνειας ή της χρήσης ακινήτου και για την
υποβολή υπεύθυνης δήλωσης από τον ενδιαφερόµενο για τη δια-
γραφή οφειλών από τέλη καθαριότητας και φωτισµού για ακί-

νητα που δεν χρησιµοποιούνται κατά το διάστηµα της αναφοράς. 
Έβδοµον, παροχή στεγαστικής συνδροµής σε φυσικά και νο-

µικά πρόσωπα. Εδώ έχει ξεκινήσει η διαδικασία µε εντατικούς
ρυθµούς. Γίνονται οι πρώτες καταγραφές στο πλαίσιο συνεργα-
σίας και µε τις υπηρεσίες των δήµων. Γιατί εδώ εµείς εκπροσω-
πούµε την Κυβέρνηση. Υπάρχουν οι περιφέρειες και οι δήµοι.
Απαιτείται συντονισµός και θεωρώ ότι µέχρι τώρα έχουµε ικανο-
ποιητικά αποτελέσµατα. 

Όγδοον, αναστολή ή ρύθµιση δανειακών υποχρεώσεων στους
πολίτες των δήµων που έχουν πληγεί. 

Καταθέτω στα Πρακτικά την ανακοίνωση της Ελληνικής Ένω-
σης Τραπεζών, η οποία έγινε µετά από τηλεφωνική επικοινωνία
που είχα εγώ προσωπικά µε τη Γραµµατέα της Ελληνικής Ένω-
σης Τραπεζών µε ηµεροµηνία 21 Σεπτεµβρίου, όπου λέει η Ελ-
ληνική Ένωση Τραπεζών ότι το κάθε πιστωτικό ίδρυµα εξετάζει
κατά περίπτωση και δροµολογεί άµεσα µέτρα στήριξης των πλη-
γέντων. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Οικονοµικών κ. Χρήστος Σταϊ-
κούρας καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα ανακοί-
νωση, η οποία βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας
της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ένατον, επιστρεπτέα προκαταβολή. Η επιστρεπτέα προκατα-
βολή 4 που είχαµε πει ότι θα ήταν τον Νοέµβριο θα συµπεριλάβει
αυτές τις επιχειρήσεις αυτών των περιοχών, χωρίς να λαµβάνεται
υπ’ όψιν η µείωση του ποσοστού τζίρου και η χρήση ταµειακής
µηχανής. 

Δέκατον, αναστολή πλειστηριασµών και κατασχέσεων, όχι -
όπως άκουσα συνάδελφο του ΣΥΡΙΖΑ- για έναν µήνα αλλά για
έναν χρόνο. Αναστολή πλειστηριασµών και κατασχέσεων επί κι-
νητής και ακίνητης περιουσίας φυσικών ή νοµικών προσώπων
στις πληγείσες περιοχές: άρθρο 3 του υπό συζήτηση σχεδίου
νόµου. 

Εδώ συνεπώς µέχρι 30-9-2021 σε αυτές τις γεωγραφικές πε-
ριοχές που κηρύχθηκαν πληγείσες από την Πολιτική Προστασία
αναστέλλονται πλειστηριασµοί, κατασχέσεις, αποβολές και προ-
σωπικές κρατήσεις.

Ενδέκατον, άρθρο 5 του σχεδίου νόµου: Υπάρχει προστασία
των θέσεων απασχόλησης µε διάταξη που αφορά την οικονοµική
ενίσχυση των εργαζοµένων στις πληγείσες περιοχές. 

Δωδέκατον, υπάρχουν διευκολύνσεις, µέσω παρατάσεων, σε
διαδικασίες και προθεσµίες του Υπουργείου Οικονοµικών. 

Παράλληλα και ταυτόχρονα µε τα µέτρα που σας ανέφερα,
παράλληλα µε τις αναστολές των φορολογικών υποχρεώσεων,
προχωρήσαµε σε παρατάσεις ως προς τις καταληκτικές προθε-
σµίες µέτρων στήριξης για την ενίσχυση από τις επιπτώσεις του
κορωνοϊού, όπως είναι ο τρίτος κύκλος επιστρεπτέας προκατα-
βολής και η αποζηµίωση ειδικού σκοπού. Ειδικά συνάδελφοι -
από όλα τα κόµµατα- από τις περιοχές που πλήττονταν και
πλήττονται -ενδεικτικά θα σας πω Καρδίτσα- µας ζητούσαν να
δώσουµε µια παράταση µιας εβδοµάδας στην υποβολή δηλώ-
σεων στην τρίτη επιστρεπτέα που λήγει σήµερα, για να µπορέ-
σουν πολλές επιχειρήσεις σε αυτούς τους δήµους ή τους νοµούς
-ας πούµε Καρδίτσα- να υποβάλουν τα έγγραφά τους. Μέχρι σή-
µερα έχουν υποβάλει αίτηση για την τρίτη επιστρεπτέα εκατόν
εξήντα επτά χιλιάδες εξακόσιες τριάντα επιχειρήσεις. Αυτό δεί-
χνει και το µέγεθος της επιτυχίας του σχήµατος της επιστρε-
πτέας προκαταβολής. Διότι εάν αυτό το µέτρο δεν ικανοποιούσε
τις επιχειρήσεις, δεν θα δήλωναν τόσο µαζικά προς την ελληνική
πολιτεία για να χρηµατοδοτηθούν και στην πρώτη και στη δεύ-
τερη και στην τρίτη και εκτιµώ και στην τέταρτη φάση. 

Επίσης, εκδόθηκε η τροποποίηση της ΚΥΑ, µε την οποία πα-
ρατείνεται η λήξη προθεσµίας καταχώρισης για αποζηµίωση ει-
δικού σκοπού κατά µία εβδοµάδα, για να εξυπηρετήσουµε, για
να ικανοποιήσουµε και αυτούς πολίτες. 

Συνεπώς, συµπερασµατικά -και µίλησα για το πρώτο σκέλος
του νοµοσχεδίου, για το φορολογικό κοµµάτι θα µιλήσει ο κ. Βε-
συρόπουλος και θα έρθει και ο κ. Πέτσας για να αναπτύξει τη
δική του διάταξη- εργαζόµαστε µεθοδικά, υπεύθυνα και συνε-
κτικά ώστε το ταχύτερο δυνατόν, κατά το βέλτιστο χρόνο, να διο-
χετεύσουµε πόρους στους πληγέντες -νοικοκυριά και
επιχειρήσεις- και να ανακουφίσουµε, όσο είναι εφικτό, τους συµ-
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πατριώτες µας. 
Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα για ένα
λεπτό τον λόγο, για να κάνω µία ερώτηση προς τον κύριο Υπουρ-
γό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Τον λόγο έχει ο
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κινήµατος Αλλαγής, για να
κάνει µία διευκρινιστική ερώτηση εν όψει της τροπολογίας. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Είχαµε ενηµερωθεί, κύριε Πρόεδρε, από τον Τύπο για τα δώ-

δεκα µέτρα που θα ανακοίνωνε ο Υπουργός κ. Σταϊκούρας, τις
δώδεκα κατηγορίες µέτρων. Στη δέκατη κάνατε αναφορά για
πλειστηριασµούς που αναστέλλονται και άλλες σχετικές διαδι-
κασίες. Σήµερα το πρωί -σήµερα το πρωί!- σε πρωινή ζώνη στον
«ΑΝΤ-1» ακούσαµε ότι στην Καρδίτσα επιδίδονται από δικαστι-
κούς επιµελητές έγγραφα, εξώδικα για εκπλήρωση υποχρεώ-
σεων. Είναι δέκα µέρες µετά τον «Ιανό». Δεν θα έπρεπε να έχετε
πάρει µέτρα, πριν η Βουλή ψηφίσει, διακοπής κάποιων διαδικα-
σιών εν όψει της αναστολής τους;

Το ακούω ως τραγικό αυτό, µέσα στα νερά και τις πληµµύρες
να επιδίδει ο άλλος εξώδικα!

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ορίστε, κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Είναι προ-

φανές ότι η ελληνική πολιτεία νοµοθετεί ακριβώς για να καλύψει
αυτούς τους προβληµατισµούς τους οποίους αναδείξατε. Αντί-
στοιχο προβληµατισµό είχαµε, κύριε συνάδελφε, για την περί-
πτωση του ΕΝΦΙΑ, διότι ξέρετε πολύ καλά ότι πήγαν εκκαθαρι-
στικά του ΕΝΦΙΑ το Σαββατοκύριακο. Και διευκρινίσαµε από την
προηγούµενη εβδοµάδα, ότι αυτοί οι πολίτες δεν θα πληρώσουν
για έξι µήνες, µε βάση το εκκαθαριστικό που τους έχει πάει, διότι,
πράγµατι, θα υπήρχε αυτή η δυσαρµονία µεταξύ νοµοθέτησης
και υλοποίησης. 

Γι’ αυτό τον λόγο φέρνουµε µε τη µορφή του επείγοντος το
σχέδιο νόµου, για να καλύψουµε αυτές τις περιπτώσεις. Και,
προφανώς, αν έχει γίνει οποιαδήποτε ενέργεια σαν αυτή που
λέτε, δεν ισχύει.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ: Κύριε Υπουργέ, έχουν ολοκλη-
ρωθεί κάποιοι πλειστηριασµοί…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Παρακαλώ! Θα τα
πείτε όταν έρθει η ώρα.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ: Τα έχω πει.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Παρακαλείται να

έρθει στο Βήµα ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Κουτσούµπας.

Κύριε Πρόεδρε, συγγνώµη για την καθυστέρηση, έχετε τον
λόγο.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κεν-
τρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Κυρίες και κύριοι, και από αυτό το Βήµα θέλουµε να εκφράσουµε
τα συλλυπητήριά µας στις οικογένειες των θυµάτων, καθώς και
την αµέριστη συµπαράστασή µας στους πληγέντες που δίνουν
αγώνα να ξεχώσουν από τις λάσπες ό,τι σώθηκε από την κατα-
στροφή.

Κύριοι της Κυβέρνησης, εµείς δεν θα σας κάνουµε µια ανούσια
κριτική για το πότε πήγε ο Πρωθυπουργός στην Καρδίτσα, αν
πήγε την Κυριακή ή την Τρίτη. Αυτή η, ας την πούµε, κριτική, είναι
βολική για την Κυβέρνηση. Εµείς εστιάζουµε στο τι δεν έγινε από
την Κυβέρνηση, τι δεν έγινε, επίσης, από τις προηγούµενες κυ-
βερνήσεις, αλλά και τις περιφερειακές και δηµοτικές αρχές αυτά
τα χρόνια και ιδιαίτερα την κρίσιµη φάση της πληµµύρας και,
προφανώς, στις µεγάλες καθυστερήσεις για τη γρήγορη κατα-
γραφή και αποκατάσταση των ζηµιών, στο γεγονός ότι για µέρες
µένουν χωριά αποκοµµένα από τον υπόλοιπο νοµό, στην Καρδί-
τσα, αλλά και κάτοικοι που δεν είχαν ούτε ένα πιάτο φαΐ. Για
µέρες ολόκληρες οι περιοχές δεν είχαν ρεύµα ή πόσιµο νερό. Το
2020 όλα αυτά! Την ακέραιη ευθύνη την έχει η Κυβέρνηση.

Δεν υποτιµάµε τη σφοδρότητα του φαινοµένου στην Καρδί-
τσα, στη Στερεά, Δυτική και Ανατολική, στην Κεφαλλονιά και

αλλού, σε όλες τις περιοχές που επλήγησαν, αλλά δεν µπορούµε
να δεχτούµε ότι ένας ολόκληρος κρατικός µηχανισµός σήµερα
δεν ενισχύεται και, κατά συνέπεια, δεν προετοιµάζεται και δεν
εκπαιδεύεται µε βάση το χειρότερο σενάριο και µε οδηγό την
προστασία της ανθρώπινης ζωής και των κόπων µιας ζωής. 

Παρακολουθούµε το ίδιο έργο µε εναλλαγή ρόλων. Πριν ήταν
η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ που επικαλούνταν αποκλειστικά την κλι-
µατική αλλαγή για να κρύψει δικές της ευθύνες, τώρα τα ίδια
λένε τα στελέχη της σηµερινής Κυβέρνησης. Την ίδια, ώρα, βέ-
βαια χάνονται ζωές, σπίτια, χωράφια, µηχανήµατα, ζώα, µαγαζιά,
υποδοµές. Τα όσα είδαµε στην επίσκεψή µας στην Καρδίτσα,
είναι τραγικά. Ο κόσµος, πραγµατικά, παραµένει βουτηγµένος
στη λάσπη. 

Εµείς θέτουµε δύο ερωτήµατα: Πρώτον, πρέπει όλος αυτός ο
κόσµος να ξανασταθεί στα πόδια του, να µπορέσει να ζήσει και
να δουλέψει στην Καρδίτσα, στο Μουζάκι, στα Φάρσαλα, αλλά
και πιο πριν στην Εύβοια; Δεύτερον, πρέπει όλος αυτός ο κόσµος
να πάρει στήριξη από το κράτος, αντίστοιχη, όµως, των κατα-
στροφών που υπέστη και αντίστοιχη του εισοδήµατος που είχε
πριν καταστραφεί, να αποζηµιωθεί, δηλαδή, στο 100%;

Σε αυτά τα αυτονόητα ερωτήµατα η Κυβέρνηση, αλλά και άλλα
κόµµατα, δεν απαντάνε θετικά. Ο καθένας µπορεί να λέει ό,τι
θέλει. Οι πράξεις, όµως, µετράνε. Και από όσα έχει εξαγγείλει η
Κυβέρνηση, οι πράξεις θα είναι κάποια ηµίµετρα και αποζηµιώ-
σεις µε το σταγονόµετρο, όπως οι αποζηµιώσεις που δόθηκαν
στην Εύβοια ή παλιότερα στο Μάτι.

Το άλλο επίπεδο των εξαγγελιών που αφορά έργα αντιπληµ-
µυρικά, αντιδιαβρωτικά, υποδοµές και άλλα, τα ακούει βερεσέ ο
κόσµος και στην Καρδίτσα και αλλού. Κάποια στιγµή, όµως, πρέ-
πει να παίρνουν και την ευθύνη τους οι κυβερνήσεις, οι περιφέ-
ρειες και οι δήµοι. Ξέρουµε όλοι ότι αυτές οι περιοχές είναι γε-
µάτες κανάλια, ποτάµια, φράγµατα. Ούτε αυτά δεν είχαν καθα-
ριστεί, ούτε τα αναχώµατα, έστω, συντηρούνται, ούτε νέα σχέ-
δια, πολύ περισσότερο νέα έργα, µε ενιαίο σχέδιο υλοποιούνται. 

Εµείς λέµε ότι τώρα πρέπει να ξεκινήσουν ολοκληρωµένα
έργα και σε αυτή την περιοχή και αλλού, παίρνοντας υπόψη τα
εξής: Τον µεγάλο πληµµυρικό κίνδυνο, τον οποίο ακόµα διατρέ-
χει όλη τη Θεσσαλία και άλλες περιοχές -και η Καρδίτσα ως πρω-
τεύουσα του νοµού πιο συγκεκριµένα- το γεγονός ότι το σύνολο
των υδάτινων πόρων της περιοχής µπορεί µε διευθετήσεις, µε
φράγµατα και µια σειρά άλλα τεχνικά έργα, αντί να πνίγουν τις
πόλεις, να εκτονώνουν µεγάλους όγκους νερού, όταν απαιτείται,
σε έκτακτες συνθήκες, και αντίστοιχα να αξιοποιούνται στο έπα-
κρο, στη συνέχεια, για τις αγροτικές καλλιέργειες. 

Δεν έχετε, όµως, τέτοιο σχέδιο, ούτε θέλετε ούτε µπορείτε. Το
πιο πιθανό είναι να δούµε αντιπληµµυρικά έργα αποσπασµατικά,
γιατί και εδώ µπαίνει «κόφτης». Η Ευρωπαϊκή Ένωση, οι µεγάλοι
κατασκευαστικοί όµιλοι εδώ τέτοια έργα δεν τα έχουν στις προ-
τεραιότητές τους. Μάλιστα, η Ευρωπαϊκή Ένωση έχει κατά και-
ρούς οµολογήσει πως τα έργα κοστίζουν περισσότερο από τις
κουτσουρεµένες αποζηµιώσεις που δίνονται µετά από καταστρο-
φές, όπως πυρκαγιές, πληµµύρες, σεισµούς. Δεν προχωράνε τέ-
τοια έργα, γιατί δεν αποδίδουν τα κέρδη που προσδοκούν και
επιθυµούν οι όµιλοι. Αυτή είναι η αλήθεια και κοστίζει, δυστυχώς,
και σε ζωές. 

Άρα πρέπει να βάλουµε ως λαός συνολικά άλλη πυξίδα. Γιατί
τέτοια έργα αντιπληµµυρικά, αντιπυρικά, αντισεισµικά τα έχουµε
ανάγκη για να προστατέψουµε τη ζωή µας και τους κόπους µας.
Δεν λείπουν ούτε οι οικοδόµοι ούτε οι µηχανικοί ούτε οι γεωλόγοι
ούτε οι γεωπόνοι. Πολλοί µάλιστα ξοδεύουν τις γνώσεις τους και
τη δουλειά τους σε άλλους κλάδους, αν δεν είναι άνεργοι.

Έχουµε και το δυναµικό, έχουµε και τη γνώση κι εµείς πι-
στεύουµε ως εργατικό λαϊκό κίνηµα ότι πρέπει αυτά τα έργα να
τα διεκδικήσουµε συνολικά από τις κυβερνήσεις. Δεν δεχόµαστε
ότι θα είναι κανονικότητα µετά από έντονα καιρικά φαινόµενα να
χάνουµε συνανθρώπους µας. Ακραία φαινόµενα θα έχουµε και
είχαµε πάντα. Έτσι είναι η φύση. Μόνο που πλέον µπορούµε και
να προβλέπουµε πιο έγκαιρα και να είµαστε πιο προετοιµασµένοι
για τα χειρότερα. Αυτές τις δυνατότητες δίνει η ίδια η εποχή µας
και παλεύουµε για µια οικονοµία που αυτές οι δυνατότητες θα
µπορούν να αξιοποιούνται για την ευηµερία των πολλών και όχι
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για τα κέρδη των λίγων. 
Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, λέτε αποζηµιώσεις 5.000

ευρώ για τα νοικοκυριά, 8.000 ευρώ για τους επαγγελµατίες.
Έχει στήσει κανείς εδώ µέσα σπιτικό από την αρχή µε 5.000
ευρώ; Όλοι εσείς που παίζετε την επιχειρηµατικότητα στα δά-
χτυλα, όπως λέτε, ξέρετε καµµιά κατεστραµµένη επίσης µικρή
επιχείρηση να ξαναφτιάχνετε, να µπορεί να ξεκινήσει έστω µε
8.000 ευρώ; Έχετε καταλάβει ότι τα εµπορεύµατα τα πήραν οι
χείµαρροι, ότι µηχανήµατα και εξοπλισµός διαλύθηκαν; Κι αυτό
δεν αφορά δυο-τρία µαγαζιά. Μιλάµε για το 80% των µαγαζιών
της Καρδίτσας. Αλήθεια, αυτός ο κόφτης στα 8.000 ευρώ πώς
µπήκε; 

Γιατί όταν είναι να στηριχτούν επενδυτικά σχέδια µεγάλων οµί-
λων, φεύγουν από εδώ µέσα µε αποφάσεις εκατοντάδες εκατοµ-
µύρια. Εσείς τα ψηφίζετε. Δεν τα ξέρετε; Όπως σήµερα θα
ψηφίσετε νέα δαπάνη για τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης και τη
µετάδοση µηνυµάτων για τον κορωνοϊό. 

Λέτε αναστολή πληρωµής του ΕΝΦΙΑ και άλλων ληξιπρόθε-
σµων οφειλών για έξι µήνες, λες και µετά οι άνθρωποι θα έχουν
να πληρώσουν, 600 ευρώ επιπλέον σε κάθε νοικοκυριό που έχει
πληγεί η κύρια κατοικία και 600 ευρώ στις πολύτεκνες οικογέ-
νειες. Μετά από έξι µήνες τι θα γίνει; Θα έχουν χρήµατα να πλη-
ρώσουν; 

Ας πάρουµε έναν αγρότη. Δούλευε όλο τον χρόνο για να µα-
ζέψει τώρα τη σοδειά του και µε τα χρήµατα που θα πάρει να ξε-
χρεώσει υποχρεώσεις σε προµηθευτές, τράπεζες, άλλα χρέη για
να µπορέσει να ζήσει. Τώρα καταστράφηκαν µαζί µε τη σοδειά
του και τα µηχανήµατά του και οι εκτάσεις που πρέπει να απο-
κατασταθούν, για τα οποία δεν προβλέπεται βέβαια καµµία απο-
ζηµίωση από τον ΕΛΓΑ. Μιλάµε για τριακόσιες πενήντα χιλιάδες
στρέµµατα, εκ των οποίων οι διακόσιες πενήντα χιλιάδες είναι
100% καταστροφή, σύµφωνα µε τις δικές σας εκτιµήσεις, χώρια
τις καταστροφές των κτηνοτρόφων, του ζωικού κεφαλαίου που
µέχρι την Παρασκευή δεν είχαν καταγραφεί ακόµη. 

Αν υπάρχει µια µεγάλη θηλιά στους µικρούς αγρότες, τους
κτηνοτρόφους, τους επαγγελµατίες, ξέρετε ότι είναι τα τραπε-
ζικά δάνεια. Αφού δεν έχουν για να πληρώνουν, γιατί δεν προ-
χωράτε στη διαγραφή των χρεών προς τις τράπεζες όσων κα-
ταστράφηκαν ολοσχερώς; Θα πληρώνουν µε αυτοπεποίθηση;
Εδώ και τώρα η Κυβέρνηση λέµε να πάρει µέτρα για την 100%
αποζηµίωση των πληγέντων, όπως απαιτούν οι πληγέντες, 100%,
ούτε ευρώ λιγότερο. Με επιδοµατάκια δεν θα ανασάνει αυτός ο
κόσµος. 

Κυρίες και κύριοι, πραγµατικά βρισκόµαστε σε µια κρίσιµη
καµπή στη µάχη µε την πανδηµία. Θα συµφωνήσουµε σε αυτό
µαζί σας. Το πώς φτάσαµε όµως ως εδώ, το πώς από τα σχεδόν
µηδενικά κρούσµατα φτάσαµε να µετράµε καθηµερινά εκατον-
τάδες κρούσµατα δεν θέλετε να το συζητάµε, γιατί τότε θα φα-
νούν ολοκάθαρα οι δικές σας κυβερνητικές ευθύνες τις οποίες
από την αρχή της πανδηµίας προσπαθείτε να κρύψετε πίσω από
την επίκληση της ατοµικής ευθύνης. 

Από την πρώτη στιγµή ακολουθήσατε την τακτική να αναγο-
ρεύετε την αντιµετώπιση της πανδηµίας αποκλειστικά και µόνο
σε ζήτηµα προσωπικής ατοµικής ευθύνης. Μόνο που τώρα και
ενώ βρίσκεται σε εξέλιξη το δεύτερο κύµα µε τα κρούσµατα,
τους νοσηλευόµενους, τους διασωληνωµένους να αυξάνονται
συνεχώς, κάνατε ένα βήµα παραπέρα. Προχωρήσατε σε έναν
απαράδεκτο, προκλητικό εκβιασµό µε το «αυτοπροστασία ή κα-
ραντίνα» που είπε ο Πρωθυπουργός στο διάγγελµά του, µόνο
που η αυτοπροστασία έχει τα όριά της, κύριοι της Κυβέρνησης. 

Η µάσκα µπορεί να είναι απαραίτητη για να προστατευτούµε
και να προστατέψουµε, αλλά δεν εµποδίζει τον λαό να βλέπει τη
γύµνια του δηµόσιου συστήµατος υγείας, τον συνωστισµό στα
µέσα µαζικής µεταφοράς, στα σχολεία, την έλλειψη µέτρων προ-
στασίας στους χώρους δουλειάς που αναδεικνύονται σε νού-
µερο ένα κίνδυνο, σύµφωνα και µε τα επίσηµα στοιχεία, εκτός αν
η Κυβέρνησή σας θέλει να φορέσουµε τη µάσκα και στα µάτια.

Ακούσαµε τον Πρωθυπουργό να λέει πως τώρα είµαστε πιο
έτοιµοι µπροστά στο δεύτερο κύµα πανδηµίας. Θέλετε να µιλή-
σουµε για την ετοιµότητά σας να αντιµετωπίσετε µια τέτοια κα-
τάσταση; Γιατί εµείς η µόνη ετοιµότητα που βλέπουµε είναι η

ετοιµότητά σας να αξιοποιήσετε την πανδηµία ως µια µεγάλη ευ-
καιρία για να ωφεληθεί το κεφάλαιο και να επιβάλει µέτρα που
εδώ και καιρό βρίσκονται στα συρτάρια του και τα συρτάρια σας. 

Ναι, δείξατε µεγάλη ετοιµότητα στους χώρους δουλειάς όπου
αντί για µέτρα προστασίας της υγείας των εργαζοµένων, επιβά-
λατε την παραπέρα εντατικοποίηση και την απλήρωτη δουλειά,
την ίδια ώρα που προσφέρετε νέα προνόµια και επιδοτήσεις σε
οµίλους. Ναι, δείξατε µεγάλη ετοιµότητα για το δηµόσιο σύ-
στηµα υγείας όπου ενώ η κατάσταση βρίσκεται στο «κόκκινο», ο
ιδιωτικός τοµέας συνεχίζει να θησαυρίζει, αφού η Κυβέρνησή
σας σπρώχνει εκ νέου πελατεία στον ιδιωτικό τοµέα, όπως και
πριν την πανδηµία, όπου λόγω των τεράστιων ελλείψεων, σο-
βαρά περιστατικά είτε περίµεναν σε πολύµηνες λίστες αναµονής
στον δηµόσιο τοµέα µε κίνδυνο της ζωής τους ή αναγκάζονταν
να ξεπαραδιάζονται πηγαίνοντας στον ιδιωτικό. 

Τώρα µε νέα κοινή υπουργική απόφαση όχι µόνο πριµοδοτείτε
τις δουλειές του ιδιωτικού τοµέα, αλλά και τις χρυσοπληρώνετε.
Αυτό κάνετε. Θα χρυσοπληρώσετε για νοσηλείες σε απλές κλίνες
και κλίνες ΜΕΘ, αφού, όπως αναφέρει η νέα κοινή υπουργική
απόφαση, σε περίπτωση νοσηλείας σε ΜΕΘ ή χειρουργείου σε
ιδιωτική κλινική, εφαρµόζεται το ηµερήσιο νοσήλιο του ενιαίου
κανονισµού του ΕΟΠΥΥ, πολλαπλασιαζόµενο µε τον συντελεστή
µισθολογικού κόστους 2,09. Και αυτό προφανώς θα γίνει µέσω
των ασφαλιστικών ταµείων.

Παράλληλα δίνετε τη δυνατότητα -το δικαίωµα- στα ιδιωτικά
θεραπευτήρια να επεκταθούν και να αυξήσουν µέχρι και 40% τα
ιδιωτικά κρεβάτια ΜΕΘ, χωρίς µάλιστα να πραγµατοποιηθεί και
ο παραµικρός έλεγχος καταλληλότητας. Οι κλινικάρχες υποτίθε-
ται θα ελεγχθούν αν πληρούν τις απαιτούµενες προϋποθέσεις µε
τη λήξη της κρίσης, αφού πρώτα θα έχουν νοσηλεύσει ασθενείς.
Για τον ιδιωτικό τοµέα βρήκατε λεφτά, αφού για τη χρηµατοδό-
τηση όλων αυτών προβλέπεται έκτακτη χρηµατοδότηση τουλά-
χιστον 30 εκατοµµυρίων ευρώ από τον κρατικό προϋπολογισµό,
δηλαδή από τις τσέπες των εργαζόµενων, του λαού. 

Την ίδια ώρα, µιλώντας για το δηµόσιο σύστηµα υγείας, προ-
σπαθείτε να παρουσιάζετε το µαύρο άσπρο, λες και δεν ακούµε
κάθε µέρα πόσα κρεβάτια ΜΕΘ έχουν αποµείνει στο ένα ή στο
άλλο νοσοκοµείο. Πραγµατικά τα νούµερα είναι τροµακτικά. Σας
το λέµε για άλλη µια φορά: αφήστε τα µπαλώµατα, τώρα πριν να
είναι αργά προχωρήστε σε δηµιουργία ΜΕΘ, κάντε µαζικές
προσλήψεις γιατρών και νοσηλευτών, προχωρήστε τώρα σε ένα
σχέδιο επίταξης όλων των δοµών και υπηρεσιών του ιδιωτικού
τοµέα υγείας-πρόνοιας, ικανοποιήσετε δίκαια αιτήµατα των υγει-
ονοµικών γιατρών και γενικότερα, όλων των υγειονοµικών που
δίνουν τη µάχη για την προστασία της υγείας και τη ζωής του
λαού. 

Ναι, λέτε ότι δείξατε µεγάλη ετοιµότητα στα σχολεία και τα
πανεπιστήµια. Στα σχολεία είκοσι πέντε και πάνω µαθητές στοι-
βαγµένοι σε αίθουσες «κλουβιά», καθαρίστριες λείπουν, εκπαι-
δευτικοί επίσης. Τα πανεπιστήµια δεν έχουν ανοίξει ακόµα. Δική
σας είναι η ευθύνη. Πάρτε την ευθύνη σας και ανοίξτε τώρα τα
πανεπιστήµια. Εκατό χιλιάδες παιδιά πέρασαν φέτος, τους δώ-
σατε συγχαρητήρια και είναι ακόµη επί ξύλου κρεµάµενοι.

Πολλές οικογένειες ήδη πληρώνουν ενοίκια για να µένουν τα
παιδιά τους, όµως τα σπίτια που νοίκιασαν είναι ακατοίκητα,
αφού είναι κλειστές οι σχολές. Ντροπή σας!

Ούτε µια µάσκα της προκοπής δεν δώσατε στα σχολεία. Βέ-
βαια, απ’ ό,τι φαίνεται, το µέγεθος της µάσκας δεν ήταν λάθος.
Αυτό το µέγεθος παραγγείλατε, γιατί αυτό που θέλατε ήταν οι
µαθητές να έχουν καλυµµένα όχι µόνο τα στόµατά τους, αλλά
και τα µάτια τους για να µη βλέπουν τη δική σας ανευθυνότητα.
Σας αποστόµωσαν και εσάς και τα διάφορα καλοπληρωµένα «πα-
παγαλάκια» σας οι χιλιάδες µαθητές στο κέντρο της Αθήνας και
σε άλλες πόλεις που φορώντας όλοι µάσκες απαίτησαν τα αυτο-
νόητα, αποφασιστική µείωση του αριθµού µαθητών ανά τάξη,
έκτακτα κονδύλια για µαζικούς διορισµούς εκπαιδευτικών και ερ-
γαζοµένων στην καθαριότητα, µέτρα υγιεινής και ατοµικά µέτρα
προστασίας. 

Όταν οι µαθητές και οι µαθήτριες σάς λένε για τις ευθύνες
σας, σας λένε αγωνιστικά µαζί µε τους δασκάλους τους, τους
γονείς τους, τις προτάσεις τους, τις σκέψεις τους για το τι πρέπει
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να γίνει στα σχολεία τους, ακόµα και από πού πρέπει να εξοικο-
νοµηθούν χρήµατα του προϋπολογισµού -γιατί όχι, άλλωστε-
τους θεωρείτε και υποκινούµενους. 

Αµφισβητείτε ακόµα και το δικαίωµα της άποψης, της ενηµέ-
ρωσης και της γνώσης για το πόσο στοιχίζουν, για παράδειγµα,
τα πολεµικά αεροπλάνα που αγοράζετε από τη Γαλλία και πόσο
κοστίζουν στον ελληνικό λαό οι στρατιωτικές συµφωνίες µε τις
Ηνωµένες Πολιτείες, µιας και σήµερα µας επισκέπτεται ένα από
τα «γεράκια» του Πενταγώνου, ο Ποµπέο, σε Θεσσαλονίκη και
αύριο σε Σούδα και οι εργαζόµενοι, οι φορείς της Θεσσαλονίκης
και της Κρήτης κάνουν κινητοποιήσεις. Μη µας πείτε πάλι ότι έρ-
χεται για να βοηθήσει αυτός τον ελληνικό λαό και να βάλει στη
θέση της την επιθετική Τουρκία, γιατί ξέρετε πολύ καλά αυτό που
ξέρει και ο ελληνικός λαός, ότι δηλαδή αυτά τα «γεράκια» είναι
που υποδαυλίζουν τους ανταγωνισµούς, τις επεµβάσεις, τις πο-
λεµικές συγκρούσεις. Είναι όλοι αυτοί και εσείς µαζί που θα στεί-
λετε τα παιδιά µας σαν κρέας στα κανόνια τους και µάλιστα
αµέσως µόλις τελειώνουν το σχολείο, από τα δεκαοκτώ τους
χρόνια, µε βάση τη µείωση του ορίου ηλικίας που προωθείτε για
την υποχρεωτική κατάταξη στον στρατό, δηλαδή µόλις τελει-
ώνουν το λύκειο. 

Είστε όλοι εσείς που θέλετε τους µαθητές των δεκαεπτά και
δεκαοκτώ χρόνων να ψηφίζουν στις βουλευτικές εκλογές, στις
ευρωεκλογές, στις τοπικές εκλογές, αλλά δεν τους αναγνωρίζετε
το δικαίωµα να έχουν πολιτική άποψη, να έχουν γνώµη για όσα
βιώνουν, να αποφασίζουν µέσα από συλλογικές δηµοκρατικές
διαδικασίες για τις µορφές πάλης και να διεκδικούν τα αυτο-
νόητα. Αντίθετα, τους στέλνετε εισαγγελείς, τις δυνάµεις κατα-
στολής, την άδικη τιµωρία µέσα στο σχολείο. Αυτή είναι η δηµο-
κρατία σας, αυτοί είναι οι όρκοι πίστης σας στις ελευθερίες και
τα ατοµικά δικαιώµατα. 

Κυρίες και κύριοι, µας είπατε επίσης χωρίς ίχνος ντροπής ότι
δείξατε µεγάλη ετοιµότητα για τα µέσα µεταφοράς, όπου καθη-
µερινά µετακινούνται χιλιάδες εργαζόµενοι στοιβαγµένοι σαν
σαρδέλες. Επειδή θα αρχίσετε πάλι να λέτε για την ανανέωση
του στόλου -τα ακούσαµε αυτά και από τον Πρωθυπουργό- σας
απαντάµε ότι το µόνο που κάνατε ήταν να αρπάξετε την ευκαιρία
για να προχωρήσετε ακόµα παραπέρα την ιδιωτικοποίησή τους,
αφού µέσω leasing και ΣΔΙΤ το 30% περίπου του συνολικού στό-
λου στην Αθήνα θα ανήκει πλέον σε ιδιωτικούς οµίλους, αντί να
προχωρήσετε σε επίταξη ιδιωτικών µέσων µαζικής µεταφοράς
µε ένταξή τους σε ένα ενιαίο κρατικό σχέδιο για να σταµατήσει
σήµερα ο επικίνδυνος καθηµερινός συνωστισµός, αντί να κάνετε
προσλήψεις µόνιµου προσωπικού για να αυξηθούν τα δροµολό-
για.

Την ίδια ετοιµότητά σας να ωφεληθούν και µέσα στην πανδη-
µία οι επιχειρηµατικοί όµιλοι τη βλέπουµε και στο σηµερινό νο-
µοσχέδιο που τους προσφέρετε µερικά ακόµα «δωράκια» ως
δήθεν µέτρα για την αντιµετώπιση των συνεπειών της πανδηµίας.
Τι κάνετε; Εξασφαλίζετε, για παράδειγµα, δεκάδες εκατοµµύρια
ευρώ στους οµίλους των µέσων µαζικής ενηµέρωσης, ενισχύετε
επιχειρήσεις για διαφηµιστικές δαπάνες στο όνοµα της τόνωσης
της αγοράς, ενώ προβλέπετε ξανά την απευθείας ανάθεση σε
εταιρεία για το µοίρασµα «ζεστού» χρήµατος σε µέσα µαζικής
ενηµέρωσης για µηνύµατα που αφορούν την πανδηµία του κο-
ρωνοϊού. 

Τι κάνει ο ΣΥΡΙΖΑ για να σας βγάλει από τη δύσκολη θέση;
Δίνει την πάσα σε µεγαλοεπιχειρηµατίες, τους οποίους καλεί να
µη δεχτούν τη χρηµατοδότηση για τη µετάδοση των µηνυµάτων
κι έτσι ορισµένοι θα εµφανιστούν από πάνω και ως ευεργέτες,
όπως ήδη συµβαίνει. 

Αν πραγµατικά δεν θέλετε να δώσετε τα χρήµατα του ελληνι-
κού λαού σε οµίλους για να σας προβάλλουν τα διαφηµιστικά
µηνύµατα για την πανδηµία, τότε γιατί απορρίψατε την πρόταση,
την τροπολογία του ΚΚΕ; Το ΚΚΕ επανειληµµένα έχει τονίσει ότι
τα µηνύµατα που σχετίζονται µε την προστασία της δηµόσιας
υγείας και ζωής και ειδικά για την αντιµετώπιση αυτής της παν-
δηµίας θα έπρεπε να µεταδίδονται και να καταχωρούνται σε όλα
τα µέσα ενηµέρωσης εντελώς δωρεάν και όχι µε όρους διαφηµι-
στικής καµπάνιας. Σε όλες τις άλλες περιπτώσεις, όπως για πα-
ράδειγµα για την προβολή Υπουργείων, φορέων του δηµοσίου ή

του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα που χρειάζεται να υπάρχει δα-
πάνη διαφήµισης προς τα µέσα, αυτή θα πρέπει να γίνεται επίσης
µε όρους πλήρους διαφάνειας, µε αντικειµενικά κριτήρια, χωρίς
απαράδεκτους αποκλεισµούς, χωρίς επιδότηση ανύπαρκτων
µέσων, γιατί αλλιώς αυτό είναι συναλλαγή ποινικά κολάσιµη.

Σήµερα επανακαταθέτουµε την τροπολογία αυτή που προβλέ-
πει µε καθαρό τρόπο, πρώτον, τα µηνύµατα για τη δηµόσια υγεία
να µεταδίδονται απολύτως δωρεάν, δεύτερον, η δηµοσιοποίηση
των στοιχείων της όποιας κρατικής διαφήµισης να γίνεται άµεσα
και, τρίτον, να υπάρχει αναδροµικός έλεγχος δεκαετίας για να
δει ο ελληνικός λαός πού πήγαν τα χρήµατα της κρατικής δια-
φήµισης. Πρόκειται για τροπολογία συγκεκριµένη και δίκαιη, η
οποία υπηρετεί τα συµφέροντα του ελληνικού λαού, χώρια που
θα εξοικονοµηθούν εδώ που τα λέµε και χρήµατα για το κράτος
για να τα δώσει σε πληµµυροπαθείς, για να ενισχύσει τα νοσο-
κοµεία, την υγεία και τα σχολεία.

Σας καλούµε, λοιπόν, να την ψηφίσετε και να αφήσετε τις φιο-
ριτούρες, να αφήσετε την κοροϊδία. Εδώ µέσα ο καθένας ας ανα-
λάβει τις ευθύνες του.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστούµε κι

εµείς, κύριε Πρόεδρε.
Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ κ.

Ευκλείδης Τσακαλώτος. Μετά τον κ. Τσακαλώτο θα µιλήσει ο
Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ, αλλά µας
είπαν ότι θα έλθει µετά τις δύο.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε.
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Όταν ο κ. Σκυλακάκης µάς παρουσίασε το γιατί αυτό είναι ένα

νοµοσχέδιο που πρέπει να ψηφιστεί µε τη µορφή που το ψηφί-
ζουµε σήµερα, µας είπε ότι βρισκόµαστε συνεχώς απέναντι σε
εξωγενείς κρίσεις. Νοµίζω ότι δεν έχει καταλάβει τίποτα και ελ-
πίζω η Κυβέρνηση να έχει καταλάβει κάτι παραπάνω. Όλες αυτές
οι κρίσεις που έχουµε αντιµετωπίσει τα τελευταία δέκα χρόνια
έχουν ένα πολύ σηµαντικό κοµµάτι ενδογένειας.

Όσον αφορά στη χρηµατοπιστωτική κρίση, δεν έχετε ακούσει
καθόλου ότι τα δοµηµένα οµόλογα είχαν ως ρίζα τα δάνεια
στους πιο φτωχούς ανθρώπους στις νότιες πολιτείες της Αµερι-
κής; Δεν έχετε ακούσει ότι τα τελευταία είκοσι-τριάντα χρόνια
χρέη όλων των ειδών έχουν αυξηθεί, είτε είναι για ιδιώτες είτε
είναι για τράπεζες είτε είναι για κράτη; Γιατί; Διότι στην εποχή
του νεοφιλελευθερισµού δανειζόµαστε συνεχώς από το µέλλον.
Δεν λύνουµε τα πολιτικά προβλήµατα, δεν λύνουµε τα οικονοµικά
προβλήµατα και πάµε στον δανεισµό όλων των ειδών. Γι’ αυτό
περιµένουµε και νέες χρηµατοπιστωτικές κρίσεις, διότι υπάρχει
µια ενδογένεια.

Πραγµατικά θεωρούνται η πανδηµία και ο COVID εντελώς εξω-
γενείς παράγοντες; Δεν έχετε ακούσει για τη διατροφική αλυ-
σίδα, για το πώς παράγουµε, για τη µαζικότητα της παραγωγής
και πώς χρειάζεται να ξαναδούµε την παραγωγή και την παρα-
γωγική ανασυγκρότηση, ακριβώς γιατί ο τρόπος που έγινε η παγ-
κοσµιοποίηση έχει δηµιουργήσει µεγάλο κίνδυνο και πολλές
κοινωνίες και οικονοµίες είναι ευάλωτες σ’ αυτές τις πανδηµίες;

Λέει τίποτα ο κ. Πισσαρίδης γι’ αυτά; Για το µοντέλο ανάπτυ-
ξης που χρειαζόµαστε, για να έχουµε µια προφύλαξη από τέτοιες
πανδηµίες και να βάλει στο κέντρο τι παράγουµε, πώς παρά-
γουµε, γιατί παράγουµε;

Και τώρα φτάνουµε σε αυτά που έγιναν Καρδίτσα. Και αυτό
είναι εξωγενές; Πραγµατικά, το πιστεύετε; Δεν το πιστεύατε, δεν
σας βόλευε τότε µε το Μάτι. Αλλά τώρα ακόµα συνεχίζετε να µην
καταλαβαίνετε; Ακούσατε, όχι µόνο από τους Βουλευτές και τις
Βουλευτίνες του ΣΥΡΙΖΑ, αλλά από όλες τις πλευρές, γιατί τα
µέτρα που παρουσιάζετε για την Καρδίτσα και άλλες περιοχές -
που έχουν την αµέριστη συµπαράστασή µας αυτοί οι άνθρωποι-
ότι δεν είναι αρκετά. Άκουσα, όµως και την αγωνία, το µοντέλο
ανάπτυξης που είχαµε, τις υποδοµές που είχαµε, όσα ακούσατε
από τον κ. Αποστόλου; Δεν του απαντήσατε του κ. Αποστόλου.
Δεν κατάλαβα εγώ. Στην Εύβοια «καλώς τα κάναµε και θα κά-
νουµε και καλά τα πράγµατα και στην Καρδίτσα» ή «στην Εύβοια
δεν τα κάναµε καλά» µε τη δικιά τους κρίση «και τώρα θα κά-
νουµε καλύτερα»; Θα ήθελα µία απάντηση σε αυτό.
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Όµως, ο κ. Αποστόλου και άλλοι πήγαν πολύ πιο πέρα. Και ο
κ. Κουτσούµπας από το ΚΚΕ. Για όλο το µοντέλο ανάπτυξης που
έχει δηµιουργήσει αυτό, λέτε κάτι στον Πισσαρίδη για αυτό;
Εκτός από το ότι θα κάντε κάτι για την κλιµατική αλλαγή, το έχετε
καταλάβει ότι το δικό σας το µοντέλο έχει δηµιουργήσει αυτή
την «ευαλωτότητα», δηλαδή να είµαστε ευάλωτοι σε κάθε κρίση,
γιατί δεν έχουµε το περιβάλλον στο κέντρο και το βασικό µας
µοντέλο ανάπτυξης είναι για το πώς θα βοηθήσουµε τους επεν-
δυτές να µην έχουν περιορισµούς και περιβαλλοντολογικούς...

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, µιλώ πριν από τον Πρόεδρο, άρα έχω δώδεκα
λεπτά, όχι έξι. Έτσι δεν είναι;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Επειδή θα µιλήσει
και ο Πρόεδρος, προβλέπεται στον Κανονισµό. Δεν θα σας δια-
κόψουµε.

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Μην παρεµβαίνετε, παρακαλώ. Θα υπάρχει µία ανοχή. Ο Κα-

νονισµός τα λέει, δεν τα λέω εγώ.
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Νοµίζω άλλα λέει. Αλλά µη δια-

φωνήσω γι’ αυτό.
Αυτή η Κυβέρνηση υποτίθεται ότι είναι η κυβέρνηση των επεν-

δύσεων. Δεν είναι σαν τους συριζαίους, που δεν καταλαβαίνουν
πώς γίνεται επένδυση, πότε πρέπει να γίνει επένδυση. Μόνο
εσείς καταλαβαίνετε. Να σας πω εγώ τι καταλαβαίνω ότι είναι η
σηµασία της επένδυσης. Επενδύεις τώρα, όταν προσδοκάς κά-
ποια κέρδη στο µέλλον ή θέλεις να αποφύγεις κάποιες ζηµιές
στο µέλλον. Έτσι καταλαβαίνω ότι είναι η επένδυση.

Έπρεπε να επενδύσετε, όσο είχαµε το πρώτο κύµα πανδηµίας
σε περισσότερες ΜΕΘ τότε; Έπρεπε να επενδύσετε στο να
έχουµε περισσότερα δροµολόγια στα µέσα µαζικής µεταφοράς;
Έπρεπε να επενδύσετε για να έχουµε λιγότερους µαθητές στην
τάξη; Έπρεπε να επενδύσετε να στηριχθεί ο κόσµος της εργα-
σίας και οι επιχειρήσεις, όπως προσπαθήσαµε να σας πούµε ότι
δεν φτάνει αυτό που κάνετε; Αυτό σηµαίνει επένδυση. Αυτό ση-
µαίνει επένδυση και για το κράτος και για τον ιδιωτικό τοµέα. Και
για τον δηµόσιο τοµέα δεν θέλατε να το κάνετε, γιατί δεν θέλατε
να αλλάξετε αυτό το µοντέλο που έχει δηµιουργήσει τις τρεις
κρίσεις που όλοι αναλύουµε. Γιατί δεν θέλετε ο δηµόσιος τοµέας
στο µέλλον να µπορεί να προστατεύσει τους πολίτες από παν-
δηµίες και από κλιµατικές κρίσεις και από οικονοµικές κρίσεις.

Και αντί αυτού τι κάνετε; Έχουµε διάφορα άρθρα που δεί-
χνουν µια ειδική λογική. Μας είπατε, κύριε Σταϊκούρα, ότι δεν θα
απαντήσετε εσείς, αλλά ότι θα πάρουµε για το άρθρο 11 και για
το άρθρο 8 µία απάντηση από το κ. Πέτσα.

Πολλοί συνάδελφοι και συναδέλφισσες µας είπαν τι είναι το
πρόβληµα µε το άρθρο 11 και το πώς θα γίνουν οι διαφηµίσεις.
Είπαν κατ’ αρχάς -αν το ακούσατε καλά- ότι και ο νόµος τώρα
έχει µεγάλη ευελιξία, αν θέλετε να µπορείτε να κάνετε διαφηµι-
στικές καµπάνιες πιο γρήγορα. Ο ίδιος ο νόµος που τώρα θέλετε
να εξαιρέσετε. Σας είπαν ότι θα µπορούσατε να το είχατε σχε-
διάσει από τον Μάρτη, τον Απρίλη, τον Μάιο, όπου όλος ο κό-
σµος µιλούσε για δεύτερο κύµα. Εγώ σας λέω όµως και άλλο
ένα. Ότι θα µπορούσατε να είχατε επενδύσει και στην πρωτο-
βάθµια υγεία. Γιατί τι καλύτερη πληροφόρηση για τους πολίτες
ένας δυνατός θεσµός πρωτοβάθµιας υγείας; Αυτή δεν ήταν µία
από τις βασικές δουλειές που έπρεπε να κάνει η πρωτοβάθµια
υγεία; Να µπορεί να είναι κοντά στον πολίτη, να µπορεί να τους
πληροφορεί. Και το µόνο που µένει για εσάς είναι η διαφηµιστική
καµπάνια, που, όπως καταλαβαίνουµε όλοι -ας µην κρυβόµαστε-
είναι ένα δωράκι στους δικούς σας τους φίλους που τόσο σας
έχουν βοηθήσει. Και θα µπορούσατε να µη γίνει κατευθείαν ανά-
θεση, αν το είχατε σχεδιάσει το καλοκαίρι.

Πάµε τώρα και στο άρθρο 8 που έχουµε για την προσαυξη-
µένη έκπτωση διαφηµιστικής δαπάνης. Πραγµατικά, θεωρείτε ότι
αυτός ο τρόπος να ξοδέψουν τα λεφτά είναι ο βέλτιστος; Δηλαδή
τι κάνετε; Δίνετε ένα κίνητρο στις επιχειρήσεις που θέλουν να ξο-
δέψουν στις διαφηµίσεις όσο ξόδεψαν τον προηγούµενο χρόνο,
να το ξαναξοδέψουν και να είναι µεγαλύτερη κερδοφορία αυτό,
παρά να πάρουν περισσότερους εργαζόµενους. Έτσι δεν είναι;
Άρα δίνετε ένα κίνητρο σε αυτή την οικονοµική κρίση αντί οι επι-

χειρήσεις να µπορούν να πάρουν δυο-τρεις εργαζόµενους πα-
ραπάνω, να το ξοδέψουν σε δαπάνες. Γιατί έτσι καταλαβαίνετε
ότι είναι τα βασικά κίνητρα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να τελειώσω και κάτι
άλλο που είπε ο κ. Σκυλακάκης. Όσοι µας παρακολουθείτε, θα
ξέρετε ότι είχαµε µία ευθεία και ειλικρινή ανταλλαγή απόψεων
για το σύστηµα υγείας. Μας είπε ο κ. Σκυλακάκης ότι παραδώ-
σαµε εµείς πεντακόσιες εξήντα ΜΕΘ. Δεν µας είπε, όµως, πόσες
βρήκαµε. Δεν µας είπε και πόσες παρέδωσε η Νέα Δηµοκρατία
πριν έρθουµε εµείς. Είχατε αφήσει τη χώρα µε τετρακόσιες
τριάντα θέσεις, ναι ή όχι; Και δεν µας είπε πόσες έφτιαξε από τη
µέρα που ανέλαβε µέχρι να ξεσπάσει η πανδηµία. Γιατί αυτή είναι
η ερώτηση. Πόσο είχατε, αφού λέτε ότι σας αφήσαµε λίγες θέ-
σεις, µέχρι τον Μάρτη να το αυξήσετε; Μπορείτε να µας απαν-
τήσετε αυτό;

Μας ανέφερε και για τις δαπάνες υγείας το 2014 και το 2018,
όταν εµείς -και εσείς δεν έχετε ποτέ αµφισβητήσει αυτά τα στοι-
χεία- αυξήσαµε τις δαπάνες υγείας του δηµοσίου, για να φτά-
σουµε σταδιακά µε το σχέδιο που είχαµε κοντά στον µέσο όρο
-όχι στο µέσο όρο, γιατί και αυτός ήταν πολύ µεγάλος στόχος-
της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Και µας αναφέρετε για την κατάσταση
των νοσοκοµείων το 2019; Έχετε εικόνα πού ήταν τα νοσοκοµεία
το 2014; Έχετε εικόνα γι’ αυτό που έλεγε ο κ. Γεωργιάδης όταν
το έκοβε και έλεγε ότι είναι δικιά µου δουλειά και δεν θέλω να
µου πάρει τη δόξα το ΔΝΤ;

Και, τέλος, συνεχίζετε να λέτε ότι έχουµε και δηµοσιονοµικό
πρόβληµα για το εξάµηνο του ΣΥΡΙΖΑ το 2015. Θα επαναλάβω,
λοιπόν, αυτό που είπα στην προηγούµενη συνεδρίαση. Ντροπή
σας που το λέτε αυτό. Είναι ντροπή. Αφήσατε τη χώρα υποχρε-
ωµένη, χρεοκοπηµένη, µε άδεια ταµεία, µε αρρύθµιστο το χρέος
µε δεσµεύσεις για πλεόνασµα 4,5% και σας φταίµε εµείς.

Αναλάβατε ποτέ τις ευθύνες σας; Τη µία µας φταίει ο ΣΥΡΙΖΑ,
την άλλη οι νέοι, µετά φταίνε οι µετανάστες. Είναι η στιγµή να
καταλάβετε τι είναι οι προκλήσεις που έχετε. Και αφού θεωρείτε
ότι τίποτα δεν έγινε λάθος πριν από το 2010, αφού δεν καταλα-
βαίνετε τίποτα σε αυτό το µοντέλο ανάπτυξης που έχει δηµιουρ-
γήσει τις τριπλές κρίσεις, δεν µπορείτε και σε αυτή την κρίση να
βγάλετε τη χώρα από το τέλµα που έχει φτάσει.

Πρέπει να έρθει µία νέα κυβέρνηση που έχει µια κατανόηση τι
έγινε λάθος, γιατί δηµιουργούνται αυτές οι κρίσεις, να καταλάβει
την ενδογένεια αυτών των κρίσεων, για να µπορέσει να µας βγά-
λει άλλη µια φορά από εκεί που µας φτάσατε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Ευχαριστώ πολύ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ο Υπουργός Δι-

καιοσύνης, ο κ. Τσιάρας, έχει τον λόγο για να αναπτύξει τη διά-
ταξη που ενδιαφέρει το Υπουργείο του.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, βρίσκοµαι στο Βήµα του ελληνικού Κοι-
νοβουλίου για να υποστηρίξω το άρθρο 3 που αφορά στην αναγ-
καστική εκτέλεση του υπό συζήτηση νοµοσχεδίου. 

Πριν, όµως, καταθέσω τις σύντοµες σκέψεις µου και τη σύν-
τοµη αιτιολόγηση, θα ήθελα για πολύ λίγο να µιλήσω σε εσάς όχι
ως Υπουργός Δικαιοσύνης, αλλά ως Βουλευτής Καρδίτσας και
να σας πω ότι αυτό το οποίο συνέβη από τις 18 προς τις 19 Σε-
πτεµβρίου στον Νοµό Καρδίτσας είναι κάτι το οποίο κυριολεκτικά
δεν µπορεί να το χωρέσει ο ανθρώπινος νους. Είναι µια ανείπωτη
καταστροφή, η οποία καταλαµβάνει όλη την έκταση του νοµού
Καρδίτσας, από τα ορεινά της Αργιθέας, που έχουν εξαφανιστεί
κοµµάτια δρόµων και έχουν παρασυρθεί από τα νερά δεκάδες
γεφύρια, µέχρι την πόλη της Καρδίτσας που έχει καταστραφεί
το σύνολο του επαγγελµατικού και του επιχειρηµατικού κόσµου,
αλλά βεβαίως και στην καταστροφή της αγροτικής παραγωγής. 

Για όσους γνωρίζουν η Καρδίτσα είναι ένας καθαρά αγροτικός
τόπος. Το βαµβάκι, το οποίο επρόκειτο να συλλεγεί λίγες µέρες
µετά ουσιαστικά τη συγκεκριµένη θεοµηνία, αντιλαµβάνεστε ότι
δεν µπορεί σε καµµία περίπτωση να συλλεγεί και οι καταστροφές
είναι κυριολεκτικά ανυπολόγιστες. 

Η ελληνική πολιτεία -νοµίζω ότι το ξέρετε όλοι- αντέδρασε έγ-
καιρα. Υπήρξαν αντανακλαστικά που δεν υπήρξαν προηγούµενες

18974 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



εποχές, όχι µόνο από την Κυβέρνηση, αλλά από το σύνολο του
πολιτικού κόσµου και αυτό είναι κάτι το οποίο πρέπει να το δεχτώ
και να το οµολογήσω δηµόσια. 

Ο Πρωθυπουργός από την πρώτη στιγµή σε επικοινωνία µε
όλους µας έδωσε εντολή προκειµένου να µεταβεί τέσσερις-πέντε
ώρες µετά, τη στιγµή που σταµάτησε η νεροποντή, κυβερνητικό
κλιµάκιο στην Καρδίτσα. Ουσιαστικά ο ίδιος δύο µέρες µετά βρέ-
θηκε, προκειµένου να δει ιδίοις όµµασι τι ακριβώς έχει συµβεί
και, βεβαίως, να δροµολογήσει ένα πλαίσιο απαντήσεων και λύ-
σεων ή επιλογών που θα µπορούσαν να βοηθήσουν τον νοµό µας
ειδικά αυτή τη δύσκολη περίοδο. Δύο µέρες µετά ο Υπουργός
Οικονοµικών υπέγραψε απόφαση µε την οποία ουσιαστικά χρη-
µατοδοτούνται σε πρώτη φάση όλοι οι δήµοι του νοµού, προκει-
µένου να υποστηρίξουν τους πολίτες του τόπου. Και, βεβαίως,
είναι γνωστό ότι το σύνολο της πολιτικής ηγεσίας της πατρίδας
µας βρέθηκε εκεί. 

«Χαίροµαι» γιατί σε τόσο σύντοµο χρονικό διάστηµα το ελλη-
νικό Κοινοβούλιο καταφέρνει να νοµοθετήσει µέτρα ανακούφι-
σης και, βεβαίως, σε αντίθεση µε δεδοµένα άλλων εποχών, γιατί
πρέπει να το πούµε και αυτό, τα αντανακλαστικά τα οποία επι-
δεικνύονται και από τους ανθρώπους οι οποίοι έχουν το συγκε-
κριµένο ρόλο, αλλά, βεβαίως, γιατί υπάρχει και µια κεκτηµένη
εµπειρία, νοµίζω ότι είναι ένα θετικό δείγµα προς κάθε κατεύ-
θυνση, που αφ’ ενός µεν, βεβαίως, για την Κυβέρνηση είναι κάτι
πάρα πολύ θετικό, αλλά και για τους πολίτες του τόπου, τους πο-
λίτες του Νοµού Καρδίτσας, αντιλαµβάνεστε ότι είναι ένα γεγο-
νός το οποίο δηµιουργεί µια αχτίδα αισιοδοξίας και µια αχτίδα
ελπίδας ότι µπορεί πολύ σύντοµα να βρεθούν εκεί που ήταν. 

Έχει γίνει πολύς λόγος αν τα µέτρα είναι ικανοποιητικά ή όχι,
αν τα ποσά τα οποία θα δοθούν, τα 600 ευρώ στους πολίτες, τα
5.000 ευρώ στα νοικοκυριά ή τα 8.000 ευρώ στις επιχειρήσεις
είναι αρκετά προκειµένου να γίνει ξανά το ξεκίνηµα, να γίνει η
επανεκκίνηση της τοπικής οικονοµίας. 

Νοµίζω ότι όλοι έχουµε την εµπειρία να σταθούµε µε έναν
πολύ σοβαρό τρόπο απέναντι σε ένα γενικευµένο φαινόµενο, το
οποίο εκτιµάται ακόµα και σήµερα που µιλάµε. Ακόµη και σήµερα
που µιλάµε µπορεί να ψηφίζουµε µια δέσµη µέτρων, αλλά θέλω
να σας πω ότι αυτό που έχει συµβεί στην πραγµατικότητα κατα-
γράφει ανυπολόγιστες καταστροφές. 

Δεν είναι αρκετά τα µέτρα. Το ξέρουµε όλοι. Τα µέτρα, όµως,
θα εξειδικευτούν. Θα υπάρξουν περισσότερα µέτρα. Είναι µια
συζήτηση η οποία έχει γίνει µε την παρουσία του ίδιου του Πρω-
θυπουργού µε όλους τους αρµόδιους φορείς, οι οποίοι συµµε-
τείχαν σε αυτήν τη σύσκεψη. Είναι µια διαβεβαίωση της ελληνι-
κής πολιτείας διά της Κυβερνήσεως ότι η προσπάθεια αυτή δεν
σταµατάει στην εξαγγελία των µέτρων της Εύβοιας. 

Ξέρετε ποιο είναι το µοναδικό στοιχείο που διαφοροποιεί τις
συνέπειες της θεοµηνίας στον Νοµό Καρδίτσας; Ότι η κατα-
στροφή είναι από άκρη σε άκρη. Δεν είναι ένα φαινόµενο εντο-
πισµένο γεωγραφικά, όπως συνέβη στους όµορους νοµούς των
Τρικάλων, της Λάρισας ή ακόµη και της Μαγνησίας. Στην Καρδί-
τσα η καταστροφή είναι κυριολεκτικά από τον βορρά µέχρι τον
νότο και από την ανατολή µέχρι τη δύση. 

Γι’ αυτό και νοµίζω ότι πλέον όλων αυτών που µπορεί σήµερα
να ψηφίζουµε και που µπορεί, βεβαίως, επαναλαµβάνω µε µε-
γάλη ταχύτητα να φέρνει η Κυβέρνηση ώστε να τίθενται υπ’ όψιν
του ελληνικού Κοινοβουλίου, αυτό το οποίο ετέθη από την πρώτη
στιγµή είναι να υπάρξει ένα συνολικό σχέδιο ανάκαµψης της οι-
κονοµίας του τόπου για να µπορέσει να σταθεί ξανά ο Νοµός
Καρδίτσας στα πόδια της. Και αυτή νοµίζω ότι είναι µια ανάγκη,
η οποία πρέπει να περιγράφεται και µε τη δέουσα ευθύνη και µε
τη δέουσα σοβαρότητα από όλους στο ελληνικό Κοινοβούλιο. 

Είναι πολύ εύκολο να κάνει κανείς κριτική ή πολύ εύκολο να
προσφέρει κανείς τα πάντα σε όλους. Όταν, όµως, υπάρχουν κά-
ποια συγκεκριµένα δεδοµένα και όταν υπάρχουν πολίτες, οι
οποίοι είναι στα όρια κυριολεκτικά της αγανάκτησης, της απελ-
πισίας και, βεβαίως, του φόβου για την επόµενη µέρα, αυτό που
χρειάζονται τουλάχιστον από το πολιτικό σύστηµα είναι να επι-
δειχθεί η απαιτούµενη ευθύνη και η απαιτούµενη σοβαρότητα. 

Σε ό,τι αφορά την αρµοδιότητα του Υπουργείου Δικαιοσύνης,
θα σας πω ότι για το άρθρο 3 που αφορά στους πλειστηριασ-

µούς προβλέπεται η αναστολή κάθε πράξης αναγκαστικής εκτέ-
λεσης επί κινητής ή ακίνητης περιουσίας, φυσικών ή νοµικών
προσώπων έως τις 30-9-2021. Και, βεβαίως, µιλάµε για τις περιο-
χές που κηρύχθηκαν σε κατάσταση έκτακτης ανάγκης µε από-
φαση της Γενικής Γραµµατείας Πολιτικής Προστασίας εξαιτίας
των φυσικών καταστροφών που προκλήθηκαν από την πορεία
του µεσογειακού κυκλώνα «Ιανός». 

Για το ίδιο χρονικό διάστηµα αναστέλλονται οι προθεσµίες
άσκησης ενδίκων µέσων και βοηθηµάτων που αφορούν σε εκ-
κρεµείς διαδικασίες αναγκαστικής εκτέλεσης.

Σε τι αποσκοπούµε µε αυτή τη διάταξη; Στο να στηριχθούν οι
πληγείσες περιοχές, τις οποίες αναγνωρίζει η πολιτεία, αλλά, βε-
βαίως, αποδεικνύεται ότι υπάρχει µια πραγµατική ανάγκη λήψης
αυτού του παρόντος εξαιρετικού µέτρου, προκειµένου να ανα-
κουφιστούν οι κάτοικοι των περιοχών αυτών. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Τον λόγο έχει
τώρα ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας και Αρχηγός
του ΣΥΡΙΖΑ κ. Αλέξης Τσίπρας.

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Ενδεχοµένως να µη ζητούσα σήµερα να λάβω τον λόγο, αν δεν
πίστευα ότι αυτό που κάνετε είναι -και το κάνετε συστηµατικά-
βαθύτατα προσβλητικό για τους πολίτες και βαθύτατα προκλη-
τικό και επικίνδυνο για τη δηµοκρατία. 

Την ώρα που η οικονοµία καταρρέει, την ώρα που η πανδηµία
κατά κοινή οµολογία έχει ξεφύγει και πέφτετε από τη µία αντί-
φαση στην άλλη, την ώρα που παρουσιάζεστε ανίκανοι να δια-
χειριστείτε ακόµα και τις πληµµύρες στη Θεσσαλία και στα νησιά
του Ιονίου, την ώρα που η ανασφάλεια κυριεύει την πλειοψηφία
των Ελλήνων και των νοικοκυριών και εσείς δεν έχετε εν τω µε-
ταξύ δώσει ούτε 1 ευρώ για να ενισχύσετε τα δηµόσια νοσοκο-
µεία µε µόνιµους γιατρούς και νοσηλευτές, για να ενισχύσετε τα
δηµόσια σχολεία µε περισσότερους εκπαιδευτικούς να µην κά-
νουν τα παιδιά µας µάθηµα στοιβαγµένα είκοσι πέντε-είκοσι
πέντε έως είκοσι επτά στις τάξεις, την ώρα που δεν έχετε ενισχύ-
σει τις δηµόσιες συγκοινωνίες και στοιβάζονται οι πολίτες, ενώ
τους κουνάτε το δάχτυλο να είναι προσεκτικοί και να κρατάνε
αποστάσεις, τι κάνετε; Δίνετε και άλλα λεφτά και άλλα χρήµατα
στα µέσα µαζικής ενηµέρωσης πάλι χωρίς όρους, πάλι χωρίς κρι-
τήρια, προφανώς γιατί έχετε ανοίξει εδώ µια φάµπρικα, προφα-
νώς γιατί βρίσκεστε σε πανικό και αδυναµία διαχείρισης της
πραγµατικότητας. Και εφόσον δεν µπορείτε να διαχειριστείτε την
πραγµατικότητα, αυτό που θέλετε είναι να εκβιάζετε τα µέσα
ενηµέρωσης να αποκρύπτουν την πραγµατικότητα. 

Αυτό δεν έχει ξαναγίνει. Σπεύδετε να δώσετε σήµερα επιπλέον
2 εκατοµµύρια στα κανάλια εθνικής εµβέλειας για την προβολή
µηνυµάτων για την πανδηµία, ενώ όλοι γνωρίζουµε ότι βάσει
νόµου υποχρεούνται να προβάλλουν δωρεάν τέτοιου είδους µη-
νύµατα. Αυτά είναι ανήκουστα πράγµατα. Εµφανίζεστε σαν τον
τοκογλύφο σε µια περίοδο, όπου τα κανάλια όντως αντιµετωπί-
ζουν προβλήµατα οικονοµικά, όπως οι περισσότερες επιχειρή-
σεις στην Ελλάδα, να τους δίνετε χρήµατα, έχοντας προφανώς
την αίσθηση ή επιδιώκοντας να σας τα ανταποδώσουν σε προ-
παγάνδα, σε αποσιώπηση, σε συκοφάντηση όσων σας ασκούν
κριτική. Οφείλω, όµως, να οµολογήσω ότι τα αντανακλαστικά
σας είναι εξαιρετικά. Πόσο άµεσα σπεύδετε τώρα, τώρα που βλέ-
πετε την οργή των πολιτών για την ανικανότητα -κι εσείς, κύριε
Τσιάρα, την ξέρετε καλά την οργή, στον τόπο σας την είδατε-
τώρα που βλέπετε την οργή των πολιτών να φουντώνει για την
ανικανότητά σας να διαχειριστείτε µείζονες κρίσεις, σπεύδετε να
δώσετε λεφτά στα κανάλια για να αποκρύψουν ή να διαστρεβλώ-
σουν την πραγµατικότητα. 

Αλλά προφανώς -κι εκεί είναι το πρόβληµα- δεν δείχνετε τα
ίδια αντανακλαστικά στα θέµατα που αφορούν τις ζωές των Ελ-
λήνων. Επισκέφθηκα την πόλη σας, κύριε Τσιάρα, την Καρδίτσα,
την προηγούµενη Δευτέρα. Θα ήµουν εκεί το Σάββατο αν δεν
ήταν η Διεθνής Έκθεση Θεσσαλονίκης. Ήταν εκεί αντιπροσωπεία
Βουλευτών του ΣΥΡΙΖΑ. Αλλά για τέσσερις µέρες, µέχρι να
βρεθώ εγώ στην οδό Κουµουνδούρου και να συνοµιλήσω µε κα-
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ταστηµατάρχες σε απόγνωση, για τέσσερις µέρες, όχι µόνο δεν
είχε πάει κλιµάκιο κυβερνητικό, όχι µόνο δεν είχε πατήσει το πόδι
του εκεί Υπουργός -δεν λέω για τον Πρωθυπουργό- ούτε καν η
δηµοτική αρχή, ο δήµαρχος, δεν βρέθηκε δίπλα τους, να τους
χτυπήσει την πλάτη, να τους πει «εδώ είµαστε». Κρυµµένοι, κι ο
δήµαρχος, και η περιφερειακή αρχή, κι ο περιφερειάρχης, και οι
αντιπεριφερειάρχες. Και πέρασε τώρα µια ολόκληρη εβδοµάδα
από το πέρασµα του «Ιανού» και υπάρχουν ακόµη ολόκληρα
χωριά αποκλεισµένα στην Περιφέρεια Θεσσαλίας, ακόµη. Η Καρ-
δίτσα όλη πνίγηκε και ο κ. Μητσοτάκης πήγε την Τρίτη, µετά από
έξι µέρες, και πήγε σαν κλέφτης. Και, εντάξει, πήγε µε τον τρόπο
που πήγε. Αλλά προσέξτε. Τους υπαίτιους της καταστροφής
τους έκρυψε κάτω από τις γενναίες φτερούγες του. Και αναφέ-
ροµαι στον, εδώ και πάνω από δέκα χρόνια, Περιφερειάρχη Θεσ-
σαλίας όσο και στον Δήµαρχο της Καρδίτσας σήµερα και πρώην
Αντιπεριφερειάρχη Θεσσαλίας. Διότι όλα τα µέσα µαζικής ενη-
µέρωσης έµαθαν το ονοµατεπώνυµο µιας περιφερειάρχη τα προ-
ηγούµενα τέσσερα χρόνια. Για οτιδήποτε συνέβαινε στην Αττική
-στις άλλες περιφέρειες δεν το αναδείκνυαν- έφταιγε η περιφε-
ρειάρχης. Το όνοµα του κ. Αγοραστού δεν θα το µάθουµε ποτέ
ούτε το όνοµα του δηµάρχου σήµερα. Διότι οι ευθύνες οι δια-
χρονικές, που αφορούν την τοπική αυτοδιοίκηση, δεν είναι του
ενός χρόνου, είναι ευθύνες τις τελευταίες δεκαετίες. 

Αλλά εν τοιαύτη περιπτώσει δέκα µέρες µετά -ας αφήσουµε
τις ευθύνες για το τι έγινε, ας δούµε πώς ανταποκριθήκατε- και
οι υποδοµές συνεχίζουν να είναι κατεστραµµένες, οι εργασίες
αποκατάστασης γίνονται µε ρυθµό χελώνας και είναι ακόµα απο-
κλεισµένα χωριά και κάτοικοι στον ορεινό όγκο των Αγράφων.
Γέφυρες και οδικό δίκτυο δεν έχουν αποκατασταθεί και η επικοι-
νωνία µε τους ανθρώπους αυτούς είναι και θα είναι για καιρό
αδύνατη ή στην καλύτερη περίπτωση προβληµατική. Και το ερώ-
τηµα που θέσαµε -διότι κι εµείς διαχειριστήκαµε δυσκολίες µε
φυσικές καταστροφές και υποστήκαµε και την κριτική και για
λάθη, και για αδυναµίες, και για παραλείψεις- αλλά στις κατα-
στροφές αυτές, την επόµενη µέρα, βρισκόταν εκεί κλιµάκιο της
παλιάς ΜΟΜΑ, του στρατού, και αποκαθιστούσε όσες επικοινω-
νίες, οδικά δίκτυα, µπορούσαν να αποκατασταθούν άµεσα, στην
Κρήτη, στη Σκόπελο, παντού. Εσείς γιατί δεν το σκεφτήκατε
αυτό; Δεν σας πέρασε από το µυαλό ή µήπως σας πέρασε από
το µυαλό, αλλά σκεφτήκατε ότι αν αποκαταστήσουν αυτές τις
ζηµιές στο οδικό δίκτυο οι δυνάµεις και τα συνεργεία του ελλη-
νικού στρατού, οι απευθείας αναθέσεις σε εργολάβους και προ-
µηθευτές δεν θα µπορούν να γίνουν µετά; Αυτή είναι η πραγµα-
τικότητα. 

Πάµε τώρα να δούµε τι συµβαίνει στον Δήµο της Καρδίτσας,
στην πόλη της Καρδίτσας, για να µου πείτε αν είναι να αγανακτεί
κανείς και να λέει «Ε, όχι!». Θα σας πω τώρα. Η εικόνα, δέκα
µέρες µετά, εξακολουθεί να θυµίζει βιβλική καταστροφή. Τα κα-
ταστήµατα εξακολουθούν να καθαρίζονται από τους ιδιοκτήτες
τους, χωρίς καµµία απολύτως βοήθεια από τον δήµο και την πε-
ριφέρεια. Τα πεζοδρόµια είναι γεµάτα µε κατεστραµµένα εµπο-
ρεύµατα. Η λάσπη έχει καλύψει τα πάντα. Από τις επτά χιλιάδες
εγγεγραµµένες επιχειρήσεις στο Επιµελητήριο Καρδίτσας το
80% έχει καταστροφές, οι οποίες είναι ολικής φύσεως καταστρο-
φές, είτε έχουν καταστραφεί ολοσχερώς οι άνθρωποι είτε έχουν
καταστροφές στο 60% έως 90% της εµπορικής τους περιουσίας.
Κι εσείς οµιλείτε για την άµεση αποκατάσταση και επούλωση των
πληγών µε µια βοήθεια-κοροϊδία των 8.000 ευρώ, όταν οι ζηµιές
ξεπερνούν τις 50.000 έως 200.000 ευρώ. Γιατί δεν πάτε να τις
καταγράψετε; Και µιλάµε για µία πόλη των σαράντα πέντε χιλιά-
δων κατοίκων, δεν µιλάµε για κάποιον οικισµό. Ως διά µαγείας,
όµως, ουδείς µιλάει σήµερα για την Καρδίτσα, δέκα µέρες µετά.
Την έχουµε ξεχάσει, δεν υπάρχει στον χάρτη. Όταν εγώ πήγα και
συνάντησα τους πολίτες, µετά από την οργή τους -θέλω να είµαι
ειλικρινής µαζί σας- το πρώτο κύµα οργής ήταν στην τοπική αυ-
τοδιοίκηση. Το δεύτερο κύµα οργής ήταν στα µέσα ενηµέρωσης.
Ξέρετε τι µου λέγανε; «Εµείς εδώ δεν είµαστε Ελλάδα; Μόνο η
Μάνδρα είναι Ελλάδα; Πού ήρθε ένας σταθµός να δείξει τι
έχουµε πάθει εδώ, ένα κανάλι να δείξει τις πληγές µας, να τις
µάθει το πανελλήνιο να κινητοποιηθεί και η Κυβέρνηση να αντα-
ποκριθεί;». Και βεβαίως όσο περνάει ο καιρός, θα πάρει η µπάλα

προφανώς και τις κυβερνητικές επιλογές. 
Θα µου πείτε: Και πόσα να δώσουµε; Και τι να δώσουµε; Και

πώς να δώσουµε; Ξέρετε ποιο είναι το µεγάλο θέµα; Το µεγάλο
θέµα είναι ότι αυτοί οι άνθρωποι έχουν πληγεί από την πληµµύρα
την καταστροφική, εν µέσω µιας περιόδου, όπου ήδη είχαν δει
τις οικονοµίες τους να µειώνονται εξαιτίας της βαθιάς ύφεσης,
που στο δεύτερο τρίµηνο ήταν 15,2%, κύριε Σταϊκούρα, και µε
βάση όσα λέει το Γραφείο Προϋπολογισµού της Βουλής, το τρί-
το τρίµηνο θα είναι µεγαλύτερη από 15,2% -έτσι λέει- και εν µέσω
µιας περιόδου, όπου έχουµε δει όλοι ένα νέο κύµα κόκκινων δα-
νείων και τους ανθρώπους αυτούς να βρίσκονται επί ξύλου κρε-
µάµενοι και, µάλιστα, εν µέσω µιας περιόδου όπου εσείς δεν
έχετε καµµία δηµοσιονοµική υποχρέωση από την Ευρωπαϊκή
Ένωση.

Δεν έχετε την υποχρέωση πλεονάσµατος 3,5%, όπως είχαµε
εµείς όταν σε αντίστοιχες καταστροφές σκεφτόµασταν και το τε-
λευταίο ευρώ, ούτε έχετε καµµία αδυναµία πρόσβασης στις αγο-
ρές. Ίσα-ίσα, έχετε την Κοµισιόν και την Ευρωπαϊκή Κεντρική
Τράπεζα και όλους τους αξιωµατούχους που παλαιότερα µε το
σταγονόµετρο παρατηρούσαν τι σπαταλάµε -τι ξοδεύουµε, γιατί
δεν σπαταλούσαµε- να σας λένε «heavy spending, σπαταλήστε
χρήµατα για να σώσετε την κοινωνία και την οικονοµία». Και έρ-
χεστε σε αυτούς τους ανθρώπους και τους λέτε «πάρτε 8.000
ευρώ» σε ζηµιές που, επαναλαµβάνω, είναι ανυπολόγιστες. 

Τα ίδια κάνετε και στον κάµπο, στους αγρότες. Και όχι µόνο
στην Καρδίτσα, αλλά και στη Λαµία και σε άλλες περιοχές. 

Μόλις πριν από λίγο, όµως, και γι’ αυτό έλεγα ότι θα εκπλα-
γείτε και ενδεχοµένως και εσείς θα αναφωνήσετε, «έ, όχι!», πλη-
ροφορήθηκα ότι δικαστικοί επιµελητές επιδίδουν πράξεις κατά-
σχεσης και διαταγές πληρωµής στους πληγέντες κατοίκους της
Καρδίτσας. Αναρωτιέµαι, κύριε Τσιάρα, γιατί σας αφορά…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Δεν
ακούσατε, κύριε Πρόεδρε, τι είπα.

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς): Κύριε Τσιάρα, είναι συγκεκριµένες καταγγελίες.
Να επιβλέψετε εάν εφαρµόζεται ή όχι η αναστολή, για την οποία
µας είπατε πριν από λίγο, και να επιβλέψετε -εσείς έχετε την ευ-
θύνη, εσείς είστε Κυβέρνηση- εάν είναι αληθείς ή όχι αυτές οι
καταγγελίες. Διότι οι άνθρωποι αυτοί δεν είναι ότι ξαφνικά τρε-
λάθηκαν, δεν βγήκαν ξαφνικά να λένε πράγµατα τα οποία δεν
συµβαίνουν, προφανώς και συνέβησαν αυτά που σας λέω. Δικα-
στικοί επιµελητές να επιδίδουν πράξεις κατάσχεσης και διαταγές
πληρωµής σε πληγέντες κατοίκους της Καρδίτσας. Και το ερώ-
τηµα είναι: Πόσο δύσκολο ήταν να δείξετε ταχύτητα σ’ αυτό το
ζήτηµα της αναστολής των υποχρεώσεων αυτών των ανθρώπων
απέναντι σε κάθε οφειλέτη για ένα εύλογο χρονικό διάστηµα;
Πώς είναι δυνατόν τα αντανακλαστικά σας, τα αντανακλαστικά
του Πρωθυπουργού και των Υπουργών να είναι τόσο άµεσα όταν
πρόκειται για την απαλλαγή µεγαλοοφειλετών σε τράπεζες και
στο δηµόσιο, που είναι ιδιοκτήτες καζίνο όµως, αλλά όχι µικροε-
παγγελµατίες στην Καρδίτσα και όταν πρόκειται για µικρούς επι-
χειρηµατίες ή µεσαίους, που βλέπουν τους κόπους µιας ζωής να
καταστρέφονται, να µην έχετε αντανακλαστικά; Αυτό είναι το
ερώτηµα που σας θέτω. Πράγµατι, εκεί πρέπει να αναφωνήσου-
µε όλοι µαζί: Έ, όχι, λοιπόν! 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ)

Και ξέρετε κάτι; Θα λογοδοτήσετε γι’ αυτά, για την υποκρισία,
αλλά και για την αναισθησία σας απέναντι στους ανθρώπους της
µεσαίας τάξης. 

Όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και στη διαχείριση της
πανδηµίας υπάρχει ο ίδιος κυνισµός και η ίδια αδιαφορία. Βγήκε
προχθές ο κ. Μητσοτάκης να κάνει ένα διάγγελµα απέναντι στον
ελληνικό λαό, λίγο πριν ο ίδιος φύγει για τριήµερο στο εξοχικό
του στην Τήνο, για να µας πει ότι εάν τα πράγµατα δεν πάνε
καλά, θα φταίτε εσείς, οι πολίτες όλοι, ο ίδιος δεν θα έχει καµµία
ευθύνη. Η ευθύνη του ήταν µόνο όταν τράβηξε το χειρόφρενο,
την ώρα όµως που το ίδιο έπρατταν οι κυβερνήσεις σε όλο τον
κόσµο και στην Ευρώπη. Τώρα, που επτά µήνες έχει αφήσει το
Εθνικό Σύστηµα Υγείας ανοχύρωτο, που άνοιξε τον τουρισµό
χωρίς υγειονοµικά πρωτόκολλα, για να κάνει το χατίρι της «TUI»
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και των άλλων µεγάλων τουριστικών πρακτορείων, τώρα που έχει
αφήσει τους πολίτες χωρίς πρόσβαση σε δωρεάν τεστ για κορω-
νοϊό, ο ίδιος δεν έχει καµµία ευθύνη. Ευθύνη έχουν µόνο οι πο-
λίτες. 

Ξέρετε πώς λέγεται αυτό; Αυτό λέγεται ανευθυνότητα. Αυτό
που κάνετε είναι από τη µία ανευθυνότητα και από την άλλη συ-
κοφάντηση. Συκοφάντηση των πολιτών. Ανευθυνότητα, γιατί συ-
νεχίζετε, επαναλαµβάνω, να µην κάνετε τα αυτονόητα. Δεν δίνετε
χρήµατα για τη δηµόσια υγεία. Έχουµε αυτή τη στιγµή 5% λιγό-
τερους µόνιµους και έκτακτους γιατρούς και νοσηλευτές απ’ ό,τι
είχαµε έναν χρόνο πριν και έχουµε κρίση πανδηµίας. Δεν προ-
χωράτε σε ουσιαστικές, σε µόνιµες προσλήψεις, ούτε σε µία και
σε έκτακτο προσωπικό που είναι προφανώς ανεπαρκές για να
καλύψει το πρόβληµα. Έχουµε, όπως σας είπα και πιο πριν, εί-
κοσι χιλιάδες λιγότερους αναπληρωτές στα δηµόσια σχολεία και
στοιβάζονται τα παιδιά ανά είκοσι πέντε ή είκοσι επτά στις τάξεις,
ενώ το βράδυ τα ίδια παιδιά µπορεί να κληθούν να διαλυθούν
ησύχως -και σωστά- εάν είναι εννιά στην πλατεία. Στην πλατεία
δεν µπορούν να είναι δέκα, στις αίθουσες µπορούν να είναι εί-
κοσι επτά. 

Επίσης, δεν έχετε κάνει καµµία ουσιαστική παρέµβαση στα
µέσα µαζικής µεταφοράς. 

Πείτε µου κάτι τώρα. Θα σας κόστιζε, θα κόστιζε τόσο πολύ
στον δηµόσιο προϋπολογισµό, κύριε Σταϊκούρα, να νοµοθετή-
σετε τη συνταγογράφηση του τεστ του κορωνοϊού για όλους
τους πολίτες δωρεάν και να το πληρώνει ο ΕΟΠΥΥ στην τιµή που
πραγµατικά κοστίζει; Το κόστος του είναι 20 µε 25 ευρώ και κα-
λούνται πολίτες σε ιδιωτικά νοσηλευτήρια και εργαστήρια να το
πληρώνουν 120 ή 130 ευρώ. Πόσο θα κόστιζε αυτό; 

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Πληρώνουν 70 ευρώ.
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-

κής Αριστεράς): Να µας πείτε εσείς πόσο κάνει, λοιπόν, που ξέ-
ρετε καλύτερα. Εµείς εκτιµούµε, έχουµε τη γνώση, την πληρο-
φορία, ότι 20 µε 25 ευρώ στοιχίζει στο ελληνικό δηµόσιο. Εάν
έχετε άλλη πληροφόρηση εσείς, να την πείτε. Γι’ αυτό κάνουµε
διάλογο εδώ. 

Πόσο θα στοίχιζε αυτό στο δηµόσιο ταµείο; Προφανώς, λιγό-
τερα απ’ αυτά που δίνετε στα κανάλια. Βέβαια, έτσι δεν θα έβγα-
ζαν κέρδος οι διάφοροι γνωστοί και φίλοι. Δεν θα έβγαζαν κέρ-
δος τα ιδιωτικά διαγνωστικά κέντρα και τα ιδιωτικά νοσηλευτή-
ρια. Εντάξει, έτσι είναι, αλλά να πούµε την αλήθεια, η κρίση ως
ευκαιρία για κάποιους. Όπως και µε τις µονάδες εντατικής θε-
ραπείας, όπου στα ιδιωτικά νοσηλευτήρια αυξήσατε στο διπλά-
σιο το κόστος του δηµοσίου και θα δοθούν συνολικά πάνω από
30 εκατοµµύρια ευρώ. Γιατί την περίοδο της κρίσης να είναι το
κέρδος στη σκέψη ορισµένων; 

Δεν θα τα πω εγώ. Ας τα ψάξουν αυτοί που πρέπει να τα ψά-
ξουν. Ποιοι είναι αυτοί που κερδίζουν, γιατί κερδίζουν και πώς γί-
νονται αναθέσεις. Δεν θα µπω σε αυτό, µπαίνω στη λογική. Η
αντίληψή σας την ώρα της κρίσης, αντί να ενισχύσουµε την πα-
ρέµβαση του κράτους, το δηµόσιο σύστηµα υγείας, την έννοια
του δηµόσιου χώρου, να καλύψουµε τις ανάγκες της κοινωνίας,
εσείς και πάλι σκέφτεστε το κέρδος κάποιων ιδιωτών.

Ευλόγως, λοιπόν, αναρωτιέται ο µέσος πολίτης και λέει: Για
κάποιους λεφτά υπάρχουν, για τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης, για
τους κλινικάρχες, αλλά για κάποιους άλλους δεν υπάρχουν
λεφτά, για τους επαγγελµατίες στην Καρδίτσα, για τους αγρότες
που βλέπουν την περιουσία τους να καταστρέφεται.

Ανευθυνότητα, λοιπόν, έλλειψη αίσθησης ευθύνης. Ταυτό-
χρονα, όµως, και συκοφάντηση και αυτό είναι το χειρότερο. Γιατί,
έχετε βρει τώρα ποιος είναι ο φταίχτης για τα πάντα. Είναι οι πο-
λίτες που δεν υπακούν και κυρίως οι νέοι άνθρωποι, αυτοί οι
απείθαρχοι που διασπείρουν τον ιό γιατί δεν πέφτουν νωρίς για
ύπνο, αυτοί που αγωνίζονται στα σχολεία τους για να είναι ασφα-
λείς και για να έχουν ποιοτική µόρφωση και εσείς τους εξισώνετε
σκοπίµως µε τους συνωµοσιολόγους και λέτε ότι οι µαθητές
διεκδικούν να µη φοράνε µάσκα και ότι το κίνηµά τους είναι το
κίνηµα εναντίον της µάσκας ή το κίνηµα της τυρόπιτας. Όσο
τους συκοφαντείτε, όµως, τόσο θα φουντώνετε την αντίδραση
που έρχεται από κάτω. Έτσι συµβαίνει, όπου υπάρχει δράση
υπάρχει και αντίδραση. 

Όλες οι χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης λαµβάνουν µέτρα,
άµεση δράση για να ανακόψουν το δεύτερο κύµα της πανδηµίας.
Εσείς το µόνο που κάνετε είναι να βρίζετε τους νέους ανθρώ-
πους και να κλείνετε τα περίπτερα. 

Εντάξει, ας συγκρίνουν οι πολίτες, τι γίνεται αλλού και τι γίνε-
ται εδώ. Έχετε µετατρέψει τη διαχείριση της πανδηµίας σε
blame game. Προφανώς δεν το κάνετε τυχαία αυτό. Υπάρχει από
πίσω µια λογική, ένα σχέδιο: Να στρέψετε το ένα κοµµάτι της
κοινωνίας απέναντι στο άλλο. Οι µεγαλύτεροι να κατηγορούν
τους νεότερους. Οι ντόπιοι να κατηγορούν τους πρόσφυγες και
να επιτίθενται σε παιδάκια µε µωροµάνες και ότι αυτοί θα µας
φέρουν το πρόβληµα. Οι εργαζόµενοι και οι επιχειρηµατίες να
γίνονται τα πειραµατόζωα της οικονοµικής σας πολιτικής που
διαλύει τον κόσµο της εργασίας, αλλά και τη µεσαία τάξη. Δεν
σας ενδιαφέρει όµως τίποτα από όλα αυτά. 

Και επανέρχοµαι όµως, για να κλείσω µε το θέµα των επιπλέον
2 εκατοµµυρίων στα µέσα µαζικής ενηµέρωσης. Πάρτε το πίσω,
κύριε Υπουργέ. Κύριε Πέτσα, πάρτε το πίσω, γιατί είναι ντροπή
για τη δηµοκρατία. Μην ευτελίζετε άλλο µε αυτόν τον τρόπο τη
δηµοσιογραφία και την ενηµέρωση. Δεν θα σωθείτε από αυτό.
Ό,τι και να κάνετε, η πραγµατικότητα είναι τόσο πεισµατάρα που
δεν µπορεί να κρυφτεί. 

Και απευθύνοµαι και στους ιδιοκτήτες των τηλεοπτικών σταθ-
µών εθνικής εµβέλειας. Μην τα πάρετε από τα χρήµατα. Δώστε
τα λεφτά αυτά στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας. Δώστε τα στους
πληµµυροπαθείς της Καρδίτσας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Δεν πρόκειται να σας σώσουν δύο εκατοµµύρια ευρώ. Μη γί-

νεστε και εσείς συνένοχοι µιας κυβέρνησης που επιθυµεί να µε-
τατρέψει τη χώρα στο πεδίο της ενηµέρωσης σε Ουγγαρία του
Όρµπαν. Είναι σηµαντικότερο ζήτηµα η αξιοπρέπεια και η αξιο-
πιστία από ορισµένες χιλιάδες ευρώ. 

Πριν κατέβω, όµως από αυτό το Βήµα, να µην παραλείψω, κυ-
ρίες και κύριοι της Κυβέρνησης και της κοινοβουλευτικής πλει-
οψηφίας, για να µη λέτε πια ότι είµαι σκληρός διαρκώς και αγε-
νής µαζί σας, να συγχαρώ την Κυβέρνηση σας και τον κ. Μητσο-
τάκη προσωπικά για το κοινό ανακοινωθέν που έβγαλε σήµερα
ο Υπουργός Εξωτερικών, ο κ. Δένδιας µε τον Αµερικανό οµόλογό
του για τη στρατηγική συνεργασία Ελλάδας - Ηνωµένων Πολι-
τειών, το οποίο αναρτήθηκε σήµερα, αµετάφραστο βέβαια, στο
επίσηµο site του Υπουργείου Εξωτερικών και στο οποίο ανακοι-
νωθέν τόσο η ελληνική όσο και αµερικανική Κυβέρνηση χαιρετί-
ζουν µαζί την ιστορική, όπως λένε, Συµφωνία των Πρεσπών. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Η ιστορία έχει και µαύρες σελίδες. 
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-

κής Αριστεράς): Ορίστε, κυρία Βούλτεψη, δικό σας. 
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-

κής Αριστεράς κ. Αλέξης Τσίπρας καταθέτει για τα Πρακτικά το
προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµή-
µατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτι-
κών της Βουλής)

Τώρα, που συµφωνούµε, λοιπόν, και το λέει µε την υπογραφή
της και η Κυβέρνηση σας, κυρία Βούλτεψη και κυρίες και κύριοι
Βουλευτές της Συµπολίτευσης, ότι είναι ιστορική αυτή η συµφω-
νία, τι κρύβεστε λοιπόν; Τι φοβάστε; Φέρτε, τώρα που βγάλατε
τις περικεφαλαίες να ψηφίσετε ένας, ένας, µία, µία τις κυρώσεις
των συµφωνιών. Δεν θα σας κατηγορήσει κανείς. Εκατόν πενή-
ντα οκτώ συγγνώµες είναι. Δεν είναι και πολλές. Μια ψυχή που
είναι να βγει, ας βγει. 

Σας περιµένουµε να υπερψηφίζετε όλοι µαζί την ιστορική αυτή
συµφωνία. Εκατόν πενήντα οκτώ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

έχει ο Υπουργός Οικονοµικών κ. Σταϊκούρας. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Άκουσα

µε ιδιαίτερη προσοχή τον Αρχηγό της Αξιωµατικής Αντιπολίτευ-
σης να επαναλαµβάνει συνέχεια τη φράση: «Αυτή είναι η πραγ-
µατικότητα». Πραγµατικότητα και κ. Τσίπρας είναι λέξεις ασύµ-
βατες. Εικονική πραγµατικότητα και κ. Τσίπρας -είναι γνωστό- οι
πολίτες το έχουν ταυτίσει. Άρα µας µίλησε για µια εικονική πραγ-
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µατικότητα.
Κυβερνήσατε τεσσεράµισι χρόνια. Έχει αποδειχθεί ότι η οικο-

νοµία δεν είναι το ατού σας. Έχει αποδειχθεί ότι και η αντιµετώ-
πιση των φυσικών καταστροφών -να θυµίσω τη Μάνδρα, το Μάτι-
δεν είναι το ατού σας. Ούτε, όµως, είναι το ατού σας η διαχείριση
των θεσµικών ζητηµάτων. Διότι έχουν τεθεί από την Κυβέρνηση
κάποια ερωτήµατα για κάποια δηµοσιεύµατα, τα οποία δεν έχουν
πάρει απαντήσεις. Άρα πολλή προσοχή όταν κουνάτε το δάχτυλο
σε αυτή την Κυβέρνηση, όταν οι πολίτες γνωρίζουν. Και ότι όταν
µιλάτε για συγγνώµη, προφανώς πρέπει να πείτε πολλές περισ-
σότερες συγγνώµες για όλα αυτά.

Να µαζέψω λίγο και να σταχυολογήσω ό,τι ακούσαµε: Πανι-
κός, ανευθυνότητα, αναισθησία, κυνισµός, αδιαφορία, οργή, ανι-
κανότητα, τέλµα, κρυµµένοι σαν κλέφτες, δίνουµε δώρα. 

Εγώ ένα θα σας πω: Ας ακούσουµε την κοινωνία. Η κοινωνία
λέει: «Ευτυχώς, που δεν κυβερνάτε εσείς σήµερα». Διότι αν κυ-
βερνούσατε εσείς σήµερα, τότε δεν θα είχαµε αντιµετωπίσει τα
θέµατα µε σοβαρότητα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Άκουσα τον κ. Τσίπρα να λέει ότι είµαστε κρυµµένοι. Θα επα-

ναλάβω αυτό που είπα στην πρωτολογία µου. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: ...(Δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συγγνώµη,

µισό λεπτό. 
Παρακαλώ, ησυχία. Ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευ-

σης ακούστηκε από όλους µε προσοχή. Παρακαλώ, να κάνουµε
το ίδιο και για τον Υπουργό. 

Συνεχίστε, κύριε Υπουργέ. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Άκουσα

τον κ. Τσίπρα να λέει ότι είµαστε κρυµµένοι. Ο κ. Τσιάρας θα µι-
λήσει για τον Νοµό Καρδίτσας πολύ αναλυτικά. 

Ας πάµε στον όµορο νοµό, στον Νοµό Φθιώτιδας. Την Παρα-
σκευή το βράδυ ήµουν εκεί, µαζί µε τον συνάδελφο του ΣΥΡΙΖΑ
και τους συναδέλφους της Νέας Δηµοκρατίας. 

Χθες, ήµουν σε ανοιχτή εκδήλωση στο Λιανοκλάδι που είχε ορ-
γανωθεί από κόµµατα της Αντιπολίτευσης. Ήµουν εκεί. Πού εί-
δατε ότι είµαστε κρυµµένοι; Ίσα-ίσα, που καταθέτουµε τις σκέ-
ψεις, τις προτάσεις και φαίνεται µια ανταπόκριση από την κοινω-
νία. Και µπορώ να σας δώσω και άλλα στοιχεία, όπως έδωσα. Επί
αυτών, όµως, δεν µιλάτε. 

Είπα ότι τα µέτρα είναι συµπληρωµατικά. Μίλησα για δώδεκα
µέτρα. Είναι συµπληρωµατικά. Και, προφανώς, δόθηκαν έγκαιρα
τα µέτρα. Να υπενθυµίσω πότε έγινε ανακοίνωση. Η ανακοίνωση
του Υπουργείου Οικονοµικών έγινε το Σάββατο 19 Σεπτεµβρίου
του 2020, δηλαδή λίγες ώρες µετά το συµβάν. Το Σάββατο το
µεσηµέρι υπήρχε ανακοίνωση του Υπουργείου Οικονοµικών, κα-
τόπιν εντολής του Πρωθυπουργού και συνεννόησης της Κυβέρ-
νησης µε συγκεκριµένα µέτρα. Και ερχόµαστε κάθε τέσσερις
µέρες εδώ και λογοδοτούµε για το πώς πάει η υλοποίηση αυτών
των µέτρων. Πότε το κάνετε εσείς για τις φυσικές καταστροφές;
Πότε, αφού δεν πηγαίνατε καν. Και λέτε για εµάς που είµαστε
σχεδόν µέρα παρά µέρα εκεί µε τους συναδέλφους; Αυτό θα µου
επιτρέψετε να σας πω θέλει θράσος. Και έχετε πολύ θράσος.

Άκουσα τον κ. Τσίπρα να λέει για πέντε και οκτώ χιλιάδες, για
µέτρα τα οποία δεν έχουν υλοποιηθεί. Πράγµατι, υπήρχε ένας
προβληµατισµός από συνάδελφο του ΣΥΡΙΖΑ. Και εδώ, πρέπει
να είµαστε πολύ ακριβείς. 

Στην περίπτωση της Εύβοιας, έγιναν χίλιες τετρακόσιες είκοσι
δύο αιτήσεις. Έχουν πληρωθεί µέχρι σήµερα εξακόσιες είκοσι
δύο, όχι το νούµερο που ακούστηκε. Η κοινή υπουργική από-
φαση βγήκε στις 15 Σεπτεµβρίου. Από τότε πληρώνουµε κανο-
νικά. 

Τι δεν έχει πληρωθεί; Δεν έχουν πληρωθεί όλες οι αιτήσεις, οι
οποίες είναι εντελώς εσφαλµένες. Τι σηµαίνει «εσφαλµένες»; Ση-
µαίνει λάθος ΑΦΜ -δεν πιστεύω να θέλετε να πληρώσουµε λάθος
ΑΦΜ- λάθος τραπεζικούς λογαριασµούς, ίδιο ακίνητο, αλλά δη-
λωµένο µε άλλο ιδιοκτησιακό καθεστώς. Έχει στείλει το Υπουρ-
γείο Υποδοµών e-mail, έχει πάρει και τηλέφωνο για να διορθω-
θούν, προκειµένου να πληρώσουµε το ταχύτερο δυνατό. 

Άκουσα: «Δεν έχετε ταχύτητα». Σε πέντε µέρες έχουµε νοµο-
θετήσει και υπάρχει υπουργική απόφαση για την αναστολή των

φορολογικών υποχρεώσεων για έξι µήνες. Και βγάλαµε και ανα-
κοίνωση για να µην υπάρχει καµία παρερµηνεία ή παρεξήγηση
από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση για τον ΕΝΦΙΑ. Σε µία εβδο-
µάδα νοµοθετούµε τους πλειστηριασµούς και τις κατασχέσεις.
Έχουµε δείξει άµεσα αντανακλαστικά. Και θέλω να σας πω ότι
αυτό αναγνωρίζεται από τους συναδέλφους της Αξιωµατικής Αν-
τιπολίτευσης όταν βρισκόµαστε µαζί κατά τόπους, εκεί που έγι-
ναν οι πληµµύρες. Αναγνωρίζονται. Και τους ευχαριστώ τους
συναδέλφους του ΣΥΡΙΖΑ, όταν βρίσκονται εκεί. Άλλα λόγια λένε
εδώ.

Άκουσα τον κ. Τσίπρα να λέει ότι βάλαµε τη χώρα στο 3,5%
του ΑΕΠ πρωτογενή πλεονάσµατα. Υποθέτω τα έχει µπερδέψει.
Ο ίδιος µε το τρίτο µνηµόνιο έβαλε 3,5% πρωτογενές πλεόνα-
σµα. Κι έκανε κι ένα πολύ µεγάλο ατόπηµα. Είπε ότι: «Σας λέει η
Ευρώπη: Σπαταλήστε τα χρήµατα». Προσέξτε το ρήµα: σπατα-
λήστε χρήµατα. Προφανώς έχουµε ριζική διαφωνία µαζί σας.
Εµείς δεν σπαταλάµε πόρους. Εµείς αξιοποιούµε πόρους.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Προσέξτε τι είπε: «Σπαταλήστε». Σας αντιπροσωπεύει απόλυτα

αυτό το ρήµα. «Σπαταλήστε». 
Εµείς δηµιουργούµε πόρους και τους αξιοποιούµε επ’ ωφελεία

των πολιτών, κυρίως στα χαµηλότερα εισοδηµατικά στρώµατα
µε οικονοµική αποτελεσµατικότητα και κοινωνική δικαιοσύνη. Δεν
σπαταλάµε πόρους όπως εσείς. Αξιοποιούµε πόρους. 

Και κλείνω µε ορισµένα συγκεκριµένα θέµατα. 
Ο κ. Τσακαλώτος κάποια στιγµή είπε το απίστευτο ότι η χώρα

είναι σε τέλµα και ότι είναι χρεοκοπηµένη. Δεν χρειάζεται να µι-
λήσουµε για το πρώτο εξάµηνο του 2015. Ας µην πηγαίνουµε στο
παρελθόν, γιατί βούτηξε στο παρελθόν. Ξέρουµε πολύ καλά όλοι
τι έγινε. Ξέρουµε πολύ καλά ποιος έβαλε τη χώρα σε νέα µνηµό-
νια. Ξέρουµε πολύ καλά ποιος οδήγησε τη χώρα στο τέλµα. Ξέ-
ρουµε πολύ καλά ποιος ξέρει και ποιος δεν ξέρει να επενδύει.

Κι έρχοµαι σε αυτό που είπατε. Στην αρχή της οµιλίας είπατε
ότι µέσα στην κρίση δεν αξιοποιούσαµε πόρους για να επενδύ-
σουµε στην υγεία. Προς το τέλος της οµιλίας σας είπατε ότι: «Το
θέµα δεν είναι πόσους πόρους σπαταλάτε κατά τη διάρκεια της
κρίσης, αλλά πόσους πόρους αξιοποιείτε πριν την κρίση». Τελικά
πριν την κρίση ή µετά την κρίση; Άρα εδώ δεν έχετε σαφή θέση.

Κύριε Τσακαλώτο, αν δεν το καταλάβατε να σας το επανα-
λάβω. Στην αρχή της τοποθέτησής σας είπατε: «Μέσα στην υγει-
ονοµική κρίση δεν αξιοποιήσαµε πολλούς πόρους…»

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Άρα εσείς κάνατε λάθος και εί-
πατε «σπαταλάµε».

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Δεν έκα-
να. Όπως βλέπετε, το «σπαταλήσατε» εξακολουθεί να αφορά
εσάς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριοι συ-
νάδελφοι, σας παρακαλώ πάρα πολύ να ολοκληρωθεί η διαδικα-
σία µε ηρεµία. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Είπατε ότι
το κρίσιµο θέµα είναι πόσους πόρους χρησιµοποιείτε µέσα στην
υγειονοµική κρίση για να ενδυναµώσετε την υγεία. Όταν σας
έδωσε απάντηση ο Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµικών, τι
απαντήσατε εσείς; «Όχι. Το κρίσιµο θέµα είναι πόσες κλίνες δη-
µιουργείς πριν δηµιουργηθεί η υγειονοµική κρίση, γιατί τότε απο-
δεικνύεις αν θέλεις να ενδυναµώσεις τη δηµόσια υγεία». Μετα-
φέρετε τα γκολπόστ αριστερά κι δεξιά. 

Η αλήθεια είναι ότι σήµερα στο ΕΣΥ υπάρχουν -κι έχετε πάρει
απαντήσεις- επτακόσιες εβδοµήντα πέντε κλίνες ΜΕΘ ΕΣΥ χωρίς
τις ιδιωτικές κλίνες και τα στρατιωτικά νοσοκοµεία και θα αυξη-
θούν πολύ περισσότερο. 

Υπήρχε σχετική αναφορά πριν από λίγο του κ. Πέτσα στους
κοινοβουλευτικούς συντάκτες. Την επαναλαµβάνω: «Η προσπά-
θεια ενίσχυσης του ΕΣΥ για να αντέξει τις όποιες πιέσεις από την
διπλή απειλή του κορωνοϊού και της γρίπης συνεχίζεται. Μέσα
στον Οκτώβριο το Εθνικό Σύστηµα Υγείας θα αποκτήσει ακόµα
εξήντα επτά κλίνες ΜΕΘ από δωρεές, ενώ από τον Δεκέµβριο θα
αρχίσουν να προστίθενται εκατόν εβδοµήντα τέσσερις κλίνες
ΜΕΘ και ΜΑΦ από τη µεγάλη δωρεά του Ιδρύµατος «Σταύρος
Νιάρχος». 

Και κλείνω, επειδή µιλήσατε και για προσωπικό, στην υγεία
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από το 2015 και µετά δεν είχαν γίνει προσλήψεις µόνιµου προ-
σωπικού. Προχωρήσαµε σε έξι χιλιάδες διακόσιες προσλήψεις
έκτακτου προσωπικού, γιατρών και νοσηλευτών. Οι περισσότε-
ροι από αυτούς θα µονιµοποιηθούν. Επιπλέον, ολοκληρώνονται
άµεσα οι προσλήψεις χιλίων διακοσίων τριών γιατρών σε µόνιµες
θέσεις ιατρικού προσωπικού και προκηρύσσονται άλλες τετρα-
κόσιες. Άµεσα ολοκληρώνεται µέσω ΑΣΕΠ η κάλυψη χιλίων εκα-
τόν δεκαέξι θέσεων λοιπού προσωπικού και ξεκινά η εξειδίκευση
δυόµισι χιλιάδων νοσηλευτών. 

Στην εκπαίδευση που είπατε προχωρήσαµε σε µόνιµους διο-
ρισµούς τεσσερισήµισι χιλιάδων εκπαιδευτικών και ειδικού βοη-
θητικού και εκπαιδευτικού προσωπικού στην ειδική αγωγή και
την εκπαίδευση. Επιπροσθέτως ολοκληρώνονται άµεσα δέκα χι-
λιάδες πεντακόσιοι µόνιµοι διορισµοί στη γενική εκπαίδευση.

Άρα, όσο εσείς θα κινδυνολογείτε, εµείς δεν θα θριαµβολο-
γούµε αλλά θα αποτυπώνουµε την πραγµατικότητα και θα συνε-
χίσουµε να εργαζόµαστε µε χαµηλά το κεφάλι, µε σεµνότητα, µε
σοβαρότητα και µε υπευθυνότητα. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω
τον λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Τσα-
καλώτο, έχουν ζητήσει µε βάση τον Κανονισµό µετά την οµιλία
του κ. Τσίπρα…

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Θέλω να απαντήσω στον Υπουρ-
γό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας κατα-
λαβαίνω, αλλά δεν γίνεται τώρα. Θα απαντήσουν πρώτα όλοι οι
Υπουργοί στον κ. Τσίπρα και µετά αµέσως µετά ως Κοινοβουλευ-
τικός Εκπρόσωπος, βεβαίως, θα έχετε τον λόγο.

Έχει ζητήσει τον λόγο ο κ. Τσιάρας, ο κ. Πέτσας, η κ. Κερα-
µέως και αµέσως µετά εσείς.

Ευχαριστώ.
Κύριε Τσιάρα, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Κυρίες

και κύριοι συνάδελφοι, προφανώς ο Αρχηγός της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης εισερχόµενος δεν άκουσε την έκκληση που
έκανα προς όλες τις πτέρυγες για υπευθυνότητα και σοβαρό-
τητα απέναντι στον πόνο και στην πραγµατική απελπισία των
Καρδιτσιωτών. Αντίθετα, προσπάθησε να λειτουργήσει µε έναν
τρόπο που για µένα προσωπικά είναι πολιτικά απαράδεκτος,
αλλά θα σας εξηγήσω µε συγκεκριµένα ζητήµατα και µε συγκε-
κριµένη αιτιολόγηση το γιατί. 

Μίλησε για απουσία του κράτους ο κ. Τσίπρας. Αλήθεια το πι-
στεύετε αυτό, κύριοι συνάδελφοι; Εγώ προσωπικά βρέθηκα στην
Καρδίτσα και έµεινα εκεί µέχρι την Τετάρτη το πρωί. Τέσσερις
ώρες µετά το σταµάτηµα της νεροποντής, µε εντολή του Πρω-
θυπουργού υπήρχε κυβερνητικό κλιµάκιο στην Καρδίτσα µε συµ-
µετοχή Υπουργών, µε συµµετοχή Γενικών Γραµµατέων προκει-
µένου να υπάρξει µια άµεση καταγραφή της πραγµατικότητας. 

Για πείτε µου πότε επί των δικών σας ηµερών σε δύο ηµέρες
υπήρχε υπουργική απόφαση για χρηµατοδότηση των δήµων
µετά από µια φυσική καταστροφή; Πότε είδατε µετά από τρεις
ηµέρες να υπάρχουν εκατόν πενήντα µηχανικοί του Υπουργείου
Υποδοµών, προκειµένου να καταγράψουν την πραγµατικότητα;
Πότε ο Πρωθυπουργός µε έξι Υπουργούς που βρέθηκε στην
Καρδίτσα προκειµένου να δει τι ακριβώς έγινε, συνιστά µια πραγ-
µατικότητα που επαναλήφθηκε επί των δικών σας ηµερών; 

Κοιτάξτε, προσπάθησα να αποφύγω την αναφορά στο παρελ-
θόν. Αυτά τα λέτε εσείς, τα λέει ο πρώην Πρωθυπουργός, µε το
Μάτι και τη Μάνδρα, µε την απώλεια ζωών εκατοντάδων ανθρώ-
πων να βαραίνουν την ελληνική πολιτεία και να δηµιουργούν τέ-
τοιου είδους ζητήµατα; Πόσο σοβαρή είναι αυτή η προσέγγιση;
Πείτε µου, σας παρακαλώ. 

Δεν ενηµέρωσε κανείς τον Αρχηγό της Αξιωµατικής Αντιπολί-
τευσης ότι ήταν ένα καιρικό φαινόµενο που συµβαίνει µια φορά
στα ογδόντα χρόνια µε βάση τις καταγραφές των επιστηµόνων.
Ξέρετε ότι το νερό που έπεσε στην Καρδίτσα σε δεκαέξι ώρες
ισοδυναµεί µε τις βροχοπτώσεις οκτώ µηνών; Τα γνωρίζατε
αυτά; Τα µάθατε; Ψάξατε να βρείτε και λίγο περισσότερο τι ακρι-

βώς συνέβη πριν αρχίσουµε την πλειοδοσία και τη γνωστή πρα-
κτική; 

Ξέρετε ότι από την πρώτη στιγµή ο ΕΛΓΑ βρίσκεται εκεί µε την
παρουσία και του προέδρου του ΕΛΓΑ όλες αυτές τις ηµέρες και
του αντιπροέδρου, αλλά βεβαίως και πλήθος εκτιµητών, προκει-
µένου να δουν ποια είναι η φυσική καταστροφή και σε ποια
έκταση, εν πάση περιπτώσει, πρέπει να δοθούν οι αποζηµιώσεις; 

Το γεγονός ότι µε εντολή του Πρωθυπουργού από την πρώτη
στιγµή δεν καταβάλλεται το τέλος της αίτησης για όλους αυτούς
που έχουν υποστεί καταστροφές, δεν είναι κάτι το οποίο έπρεπε
να το έχετε υπ’ όψιν σας; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, λυπάµαι πραγµατικά. Ακόµη και
το γεγονός ότι ήρθα σήµερα να νοµοθετήσω εδώ για την ανα-
στολή των πλειστηριασµών για έναν χρόνο είναι κάτι που κ. Τσί-
πρας ή δεν το διάβασε ή δεν το κατάλαβε. Αν θέλουµε να παίξου-
µε επικοινωνιακά σόου, προφανώς είναι πάρα πολύ εύκολο και
δεν το κάναµε… 

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Κοιτάξτε, αντί να κάνουµε τα επικοινωνιακά σόου που έκαναν

κάποιοι άλλοι κάποτε γνωρίζοντας ότι υπάρχουν νεκροί, εµείς
προτιµήσαµε να είµαστε εκεί και να τρέχουµε δίπλα στους πολί-
τες της Καρδίτσας. Αυτή είναι η διαφορά µας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αυτό είναι που δεν έχετε καταλάβει. Αντί να κάνουµε αυτά τα

γνωστά τα οποία…
(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριοι συ-
νάδελφοι, σας παρακαλώ. Ήταν πριν ο Αρχηγός της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης εδώ και ήταν όλοι προσεκτικοί και δεν υπήρξε
θόρυβος και όταν υπήρξε, σταµατήσαν. Σας παρακαλώ πολύ!

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Αυτά τα
οποία είδαµε να γίνονται µε ένα προκλητικότατο τρόπο σε µια
προηγούµενη περίοδο, δεν επαναλήφθηκαν τώρα. Ήµασταν εκεί
δίπλα στους πολίτες της Καρδίτσας και κάναµε ό,τι ήταν δυνα-
τόν. Και θα έπρεπε κανονικά το σύνολο του πολιτικού κόσµου,
όλες οι πτέρυγες του Κοινοβουλίου να πουν ένα µεγάλο ευχαρι-
στώ στην Πυροσβεστική που έκανε τα πάντα προκειµένου να
βοηθήσει τον κόσµο. 

Το µήνυµα του Πρωθυπουργού ήταν να µη χαθούν ανθρώπινες
ζωές. Ξέρετε σε τι έκταση ήταν αυτό το καιρικό φαινόµενο όταν
έχουµε τα αντίστοιχα παραδείγµατα του πρόσφατους παρελθόν-
τος και πόσο θα µπορούσαµε να θρηνούµε σήµερα; 

Βεβαίως, λυπούµαστε που τρεις συνάνθρωποί µας έχασαν τη
ζωή τους. Για µας η αξία της ανθρώπινης ζωής, ξέρετε, είναι
πραγµατικά ανυπολόγιστη και δεν θα µπορούσαµε ποτέ να παί-
ζουµε µε αυτό το ζήτηµα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επαναλαµβάνω. Είναι πολύ εύ-
κολο σε µια λογική πολιτικής που η αντιπαράθεση δίνει τη δυνα-
τότητα να χρησιµοποιεί κανείς όλα τα όπλα, να το κάνει µε έναν
κυνικό τρόπο. 

To πόσο εύκολα µπορεί κάποιος να λυπάται γι’ αυτό που συ-
νέβη στην Καρδίτσα και αµέσως µετά να χαίρεται, γιατί υποτίθε-
ται ότι δικαιώθηκε πολιτικά, νοµίζω ότι το είδαµε µόλις νωρίτερα
µε την παρουσία του Αρχηγού της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε, κύριε Υπουργέ.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Κύριε Πρό-

εδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Λο-

βέρδο, κύριε Χήτα, µισό λεπτό. Δεν µπορώ να κάνω κάτι άλλο,
έχουν ζητήσει αµέσως µετά τον Αρχηγό της Αξιωµατικής Αντιπο-
λίτευσης οι Υπουργοί. Αµέσως µετά τους Υπουργούς θα µιλήσει
ο κ. Τσακαλώτος.

Έχει ζητήσει ο κ. Τσακαλώτος και µετά θα µιλήσετε εσείς, κύ-
ριε Λιβανέ. Κατανοώ ότι πρέπει να πάτε σε µία επιτροπή, αλλά,
δυστυχώς, δεν µπορώ να παρακάµψω την απάντηση του κ. Τσα-
καλώτου. Το καταλαβαίνω, αλλά έχει υπάρξει αλλαγή.
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ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, στον Υπουργό ήθε-
λα να απαντήσω.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Φεύγει ο κύριος Υπουργός. Εάν φύ-
γει, δεν έχει νόηµα να µιλήσω. Στον Υπουργό Δικαιοσύνης ήθελα
να µιλήσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρακα-
λώ, αν ο κ. Τσακαλώτος το δεχτεί, µε µεγάλη µου χαρά.

Σας παρακαλώ, πρέπει να µιλήσει, είναι Αναπληρωτής.
Κύριε Πέτσα, έχετε τον λόγο.
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Απλώς ήθελα να παρέµβω για να σχολιάσω δύο, τρία σηµεία

που είπε ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης.
Το βασικό ζητούµενο που πρέπει όλοι να αποφασίσουµε στην

Αίθουσα είναι αν χρειάζεται ή όχι µία επαγγελµατική εκστρατεία
ενηµέρωσης για τον κορωνοϊό. Η Κυβέρνηση φρονεί πως ναι και
η Κυβέρνηση εκλέγεται για να υλοποιεί την πολιτική της, για αυτή
την εξέλεξαν οι πολίτες, όχι για αυτά που νοµίζει η Αξιωµατική
Αντιπολίτευση.

Και έδειξε η πρώτη καµπάνια -«Μένουµε στο σπίτι και µένουµε
ασφαλείς»- ότι αυτή η καµπάνια ενηµέρωσης έσωσε ζωές και πι-
στεύουµε ότι θα ξανασώσει ζωές και τώρα.

Αν, λοιπόν, απαντάµε καταφατικά ότι χρειάζεται µία καµπάνια
ενηµέρωσης, πρέπει να δούµε αν µπορεί να συνδυαστεί µε τα
δωρεάν µηνύµατα κοινωνικού περιεχοµένου, όπως είπε ο Αρχη-
γός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. Και, πράγµατι, µπορεί να
συνδυαστεί. Και το ίδιο κάναµε και τον Μάρτιο και τον Μάιο και
το ίδιο κάναµε και τώρα µόλις άνοιξαν τα σχολεία µε ειδική καµ-
πάνια, µε ειδικά µηνύµατα του Υπουργείου Παιδείας και Θρη-
σκευµάτων που εγκρίθηκαν από το Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτη-
λεόρασης και έπαιξαν δωρεάν από τα κανάλια.

Όµως, µαζί µε τα δωρεάν µηνύµατα πρέπει να έχουµε και µια
επαγγελµατική εκστρατεία ενηµέρωσης και το ποσό αυτή τη
φορά που προκρίνουµε είναι 2 εκατοµµύρια ευρώ για τα τηλεο-
πτικά κανάλια εθνικής εµβέλειας, γιατί αυτό καλύπτει την αποτε-
λεσµατικότητα που θέλουµε µε το συγκεκριµένο ποσό, το οποίο
είναι σχετικά περιορισµένο. Και γιατί καλύπτει; Γιατί έχει όλα τα
χαρακτηριστικά που θέλουµε, όπως θα σας πει οποιοσδήποτε
ασχολείται µε το µάρκετινγκ, ακόµα και πρωτοετείς φοιτητές
µπορούν να σας το πουν ότι η τηλεόραση µπορεί να καλύψει
αυτό που χρειαζόµαστε τώρα, που είναι η ευαισθητοποίηση των
πολιτών για να εφαρµόσουν σωστά τα µέτρα που συστήνουν οι
ειδικοί και θεσπίζει η πολιτεία.

Επίσης, ο κ. Τσίπρας είπε ότι τα 2 εκατοµµύρια ευρώ δεν θα
κόστιζαν και τίποτα, θα κάλυπταν όλα τα τεστ -υποτίθεται- που
θα µπορούσε να κάνει η πολιτεία για το σύνολο του πληθυσµού.
Δεν τα πάτε καλά µε τους αριθµούς, δεν τα πάει ο κ. Τσίπρας
καλά µε τους αριθµούς, είναι γνωστό αυτό.

Όµως, είναι δυνατόν να λέµε ότι για έντεκα εκατοµµύρια -δέκα
εκατοµµύρια, να σας πω εγώ- Έλληνες, αν βγάλουµε έξω τα
πολύ µικρά παιδιά, µε τα 20 ευρώ που είπε ο κ. Τσίπρας ότι κο-
στίζει ένα τεστ -αν κοστίζει 20 ευρώ- κοστίζει αυτό το ποσό που
φτάνει στα δισεκατοµµύρια, αν κάνουµε επανάληψη τα τεστ;
Γιατί δεν µιλάµε για ένα τεστ προφανώς, µιλάµε για κάποια τεστ
µέσα στη διάρκεια των επόµενων µηνών, όχι µόνο για έναν. Όλο
αυτό το ποσό κοστίζει δισεκατοµµύρια. Είναι δυνατόν να µιλάµε
και να συγκρίνουµε τα δισεκατοµµύρια µε τα 2 εκατοµµύρια
ευρώ µιας εκστρατείας που έρχεται ακριβώς για να σώσει ζωές,
για να µην επιβαρυνθεί το σύστηµα υγείας, για να µην καταλαµ-
βάνονται κλίνες ΜΕΘ ή οι µονάδες εντατικής θεραπείας πολύ πε-
ρισσότερο;

Επίσης, αυτό το ποσό των 2 εκατοµµυρίων ευρώ είναι το
0,029% του πακέτου των 6,8 δισεκατοµµυρίων ευρώ που ανακοί-
νωσε ο Πρωθυπουργός στη Θεσσαλονίκη πριν από µερικές εβδο-
µάδες, για να στηρίξουµε την οικονοµία σε αυτή τη φάση της,
ένα ελάχιστο ποσό σε σχέση µε την ευρύτερη πολιτική µας στή-
ριξης της οικονοµίας και µην µπερδεύουµε την κοινωνική πολι-
τική µε µια καµπάνια ενηµέρωσης όπως αυτή.

Η κοινωνική πολιτική, το να στηρίξουµε τον κόσµο της εργα-
σίας, η ανάγκη να µείνει ο παραγωγικός ιστός στη θέση του µε
τα εργαλεία που χρησιµοποιεί το Υπουργείο Οικονοµικών, το

Υπουργείο Εργασίας και τα άλλα Υπουργεία της Κυβέρνησης
είναι άλλο πράγµα και άλλο πράγµα η ενηµέρωση.

Επίσης -να κλείσω- όσον αφορά το θέµα των αυταρχικών υπο-
τιθέµενων αντανακλαστικών, ποιος θέλει να µοιάσει µε τον κ.
Όρµπαν; Αυτός που ενδεχοµένως ήθελε να χρησιµοποιήσει
µπροστινούς, όπως ο κ. Καλογρίτσας, ο οποίος ο ίδιος το καταγ-
γέλλει για να ελέγξει τους αρµούς της εξουσίας;

Εµείς θέλουµε να ενηµερώσουµε τους πολίτες, δεν θέλουµε
κανέναν να χειραγωγήσουµε, θέλουµε να σώσουµε ζωές και
αυτό θα κάνουµε.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Η κ. Κερα-
µέως έχει τον λόγο για τριάντα δευτερόλεπτα.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο σχέδιο νόµου του Υπουρ-
γείου Οικονοµικών εµπεριέχονται δύο διατάξεις που αφορούν το
Υπουργείο Παιδείας.

Η πρώτη στο άρθρο 10 προβλέπει ότι ενισχύονται οι πιστώσεις
για την πρόσληψη επιπλέον εκπαιδευτικού και ειδικού εκπαιδευ-
τικού και ειδικού βοηθητικού προσωπικού για την οµαλή λειτουρ-
γία των εκπαιδευτικών δοµών τη σχολική χρονιά 2020 - 2021,
δεδοµένων και των αυξηµένων αναγκών λόγω του κορωνοϊού.
Μιλάµε για πρόσθετα κονδύλια ύψους 100 έως 118 εκατοµµυ-
ρίων ευρώ που προστίθενται στα επιπλέον κονδύλια 200 εκατοµ-
µυρίων ευρώ για προσλήψεις εκπαιδευτικού προσωπικού.

Με όλα αυτά, λοιπόν, µιλάµε για άνω των 300 εκατοµµυρίων
ευρώ κονδύλια, τα οποία είναι επιπλέον των µόνιµων διορισµών,
επιπλέον των τριάντα δύο χιλιάδων προσλήψεων αναπληρωτών
που έχουν ήδη γίνει.

Δεύτερη διάταξη στο άρθρο 13: Προβλέπεται ότι οι εκλογές
για την ανάδειξη των αιρετών µελών των υπηρεσιακών συµβου-
λίων του εκπαιδευτικού προσωπικού και ειδικού εκπαιδευτικού
προσωπικού ειδικής αγωγής και εκπαίδευσης θα πραγµατοποι-
ούνται εφεξής ηµέρα Σάββατο και όχι εργάσιµη ηµέρα και ώρα,
προκειµένου να µη διακόπτεται η εκπαιδευτική λειτουργία και να
µην αναστέλλεται η λειτουργία των σχολείων. Και προβλέπεται,
επίσης, η δυνατότητα για ηλεκτρονική διεξαγωγή της ψηφοφο-
ρίας. Η εφαρµογή των ρυθµίσεων αυτών θα ισχύσει ήδη από τις
επικείµενες εκλογές του µηνός Νοεµβρίου.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Ορίστε, κύριε Τσακαλώτο, έχετε τον λόγο. Εγώ θα σας πω ότι
έχετε µιλήσει -για να είµαι προς όλους δίκαιος- έντεκα λεπτά και
είκοσι τρία δευτερόλεπτα. Θα σας δώσω τέσσερα λεπτά, για να
µην υπάρχουν προβλήµατα.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πρώτα, να εξηγήσω στον κ. Σταϊκούρα κάτι που αν άκουγε την

οµιλία µου θα το καταλάβαινε. Είπα πόσες θέσεις ΜΕΘ µας άφη-
σαν, πόσες θέσεις ΜΕΘ φτάσαµε εµείς. Και λέω πόσες κάνατε
πριν από την πανδηµία, για να αναδείξω το επιχείρηµα ότι δεν
σας ενδιαφέρει ο δηµόσιος τοµέας. Δηλαδή, αν είχε πέσει η παν-
δηµία άλλο έναν χρόνο µετά, το 2021, θα είχατε επενδύσει σε
αυτό; Θα είχατε την πρόληψη; Ήταν -νοµίζω- τόσο σαφές αυτό
που ήθελα να πω, που µόνο κάποιος που θέλει γρήγορα να τα-
πώσει τον αντίπαλο, που δεν ακούει το επιχείρηµα, µπορούσε να
το παρεξηγήσει, αλλά δεν είναι αυτό το κυρίαρχο, ότι δεν µπο-
ρείτε να διαβάσετε, να αναγνώσετε, να καταλάβετε τι λέει ο αν-
τίπαλος, γιατί έχετε συνηθίσει στα κανάλια να µην έχετε δύσκολη
δουλειά, οπότε δεν ακούτε καν το αντεπιχείρηµα, γιατί δεν α-
κούτε, δεν έχετε αντεπιχειρήµατα.

Αλήθεια, ο κ. Τσίπρας παρουσιάζει µια εικονική πραγµατικό-
τητα; Δηλαδή αυτό που περιέγραψε για την Καρδίτσα και την
ολική καταστροφή και τους ανθρώπους που είναι σε απόγνωση
είναι εικονική πραγµατικότητα; Μήπως είναι εικονική πραγµατι-
κότητα αυτό που είπαν και είπε και ο κ. Τσίπρας, όταν πήγαν δικοί
µας άνθρωποι, ότι δεν έχουν δει κανέναν Υπουργό εκεί; Πήγαν
στους µαγαζάτορες. Αυτό είναι εικονική πραγµατικότητα; Μήπως
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είναι εικονική πραγµατικότητα ότι έχει εξαφανιστεί η Καρδίτσα
από τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης, ενώ όταν γίνονταν οι δικές
µας καταστροφές -που είχε την εντιµότητα ο Πρόεδρός µας να
πει ότι και εκεί κάναµε λάθη- ήταν κάθε µέρα στα κανάλια, όπως
ήταν κάθε µέρα, όπως είπε πάλι ο κ. Τσίπρας, η Δούρου, ενώ
τώρα ο κ. Αγοραστός δεν είναι πουθενά; Και αυτό είναι εικονική
πραγµατικότητα;

Είναι εικονική πραγµατικότητα η λίστα Πέτσα -και τώρα συνε-
χίζετε για αυτό- ενώ ξέρατε από το καλοκαίρι ότι µπορεί να υπάρ-
χει και δεύτερη πανδηµία, δεύτερο κύµα και θα µπορούσατε να
έχετε ετοιµάσει την καµπάνια;

Είναι εικονική πραγµατικότητα ότι δεν επενδύσατε στην πρω-
τοβάθµια υγεία, για να µπορούν να έχουν οι πολίτες πραγµατική
πληροφόρηση; Διότι, συγχωρέστε µε, όσο και να εκτιµάω τα κα-
νάλια και να τα ακούω, πιο πολύ θα ακούσω έναν τοπικό γιατρό
να µου εξηγεί ποιοι είναι οι κίνδυνοι, αλλά αυτό δεν είναι για
εσάς. Αυτή για εσάς δεν είναι η πραγµατικότητα. Εικονική πραγ-
µατικότητα είναι του Αλέξη Τσίπρα πραγµατικά, ενώ έχει µαλλιά-
σει η γλώσσα του να εξηγεί πόσο σηµασία έχει η πρωτοβάθµια
υγεία;

Είναι εικονική πραγµατικότητα ότι τα σχολεία άνοιξαν µε είκοσι
πέντε χιλιάδες εκπαιδευτικά κενά, ότι πήρατε τους µισούς ανα-
πληρωτές από ό,τι πέρυσι; Αυτή είναι εικονική πραγµατικότητα;

Μήπως εσείς δεν έχετε µια εικόνα για την πραγµατικότητα;
Μήπως η λίστα Πέτσα και τα κανάλια τελικά δεν θα σας βοηθή-
σουν, γιατί δεν παίρνετε ούτε καν την πληροφόρηση και έχετε
γύρω σας ανθρώπους που σας λένε αυτό που θέλετε να ακού-
σετε και όχι αυτό που χρειάζεται να µάθετε;

Και να ξέρετε ότι ο ελληνικός λαός πολύ γρήγορα θα καταλά-
βει ποια είναι πραγµατικά η εικονική πραγµατικότητα και ποια
είναι η πραγµατικότητα που ζει κάθε µέρα µε την τριπλή κρίση.

Δεν νοµίζω ότι θα αλλάξετε. Δεν νοµίζω ότι θα αλλάξετε και
ότι θα πιστέψετε στον δηµόσιο τοµέα, δεν νοµίζω ότι θα αλλά-
ξετε για να στηρίξετε την οικονοµία, γιατί έχετε άλλα συµβόλαια,
έχετε άλλα χρέη, κάτι που φαίνεται κάθε µέρα που περνάει.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στώ, κύριε Τσακαλώτο. 

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Λοβέρδος. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ήθελα τον λόγο για

ένα θέµα Κανονισµού που πρέπει να ρυθµιστεί. Δεν φταίτε εσείς,
αλλά ήθελα να πω κάτι στον κ. Τσιάρα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τι να κάνω
εγώ, κύριε Λοβέρδο; 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Τώρα τι να κάνω; Τι να το κάνω τώρα
εκ των υστέρων που µου δίνετε τον λόγο; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Λο-
βέρδο, υπάρχει Κυβέρνηση. Εσείς το ξέρετε, είστε πιο έµπειρος
από εµάς. Τι να κάνω εγώ τώρα για τον κ. Τσιάρα; Να τον φέρω
στην Αίθουσα; 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Όχι, κύριε Πρόεδρε. Ο Κανονισµός
λέει ότι όταν µιλούν οι Υπουργοί, οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσω-
ποι έχουν δικαίωµα να ζητήσουν τον λόγο. Τώρα µε τη σειρά που
πήραν τα πράγµατα, δεν γινόταν. Δεν θέλω να σας τρώω και τον
χρόνο, οπότε παραιτούµαι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
έχει τώρα ο κ. Χήτας και αµέσως µετά ο κ. Λιβανός. 

Όπως καταλαβαίνετε, αν συνεχίζαµε µε αυτή τη διαδικασία, οι
Βουλευτές δεν θα τελείωναν ποτέ. Ο κ. Χήτας διαµαρτύρεται για
το ακριβώς αντίθετο. Δεν µπορούσα να κάνω κάτι άλλο. 

Ορίστε, κύριε Χήτα, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Βέβαια, θα αλλάξω λίγο τη σειρά, γιατί προηγήθηκαν διάφορα.
Πάντως, κύριε Πέτσα, µε όλον τον σεβασµό και παρά το γεγο-

νός ότι δεν µας πείσατε µε αυτά που είπατε, να ξέρετε ότι έχετε
πετύχει κάτι. Έχετε πετύχει να περάσετε στην ιστορία ως η «λί-
στα Πέτσα» και µάλιστα σε sequel: 1, 2 και 3. Ό,τι και να κάνετε,
αυτό δεν θα φύγει ποτέ από πάνω σας. Κάποιοι πολιτικοί έχουν
συνδέσει το όνοµά τους µε κάτι. Για παράδειγµα, λέµε «νόµος
Ορφανού», «νόµος Κατρούγκαλου», «λίστα Πέτσα». Αυτό θα σας

ακολουθεί µια ζωή. 
Και επιτρέψτε µου να ασχοληθώ µε αυτό, γιατί είµαι άνθρωπος

της επικοινωνίας. Είµαι δηµοσιογράφος είκοσι επτά χρόνια στα
ιδιωτικά κανάλια και όχι µόνο. Ξέρω, λοιπόν, και ξέρουµε πώς
λειτουργεί το σύστηµα. 

Κύριε Σταϊκούρα -και θα επανέλθω σε λιγάκι, κύριε Πέτσα, στη
«λίστα Πέτσα»- εµείς δεν θα σκυλέψουµε πάνω στα τρία φέρετρα
που έχουµε, ούτε θα κάνουµε µικροπολιτική για όσα έγιναν στην
Καρδίτσα. Όχι, δεν θα το κάνουµε αυτό. Όµως, θέλω να σας πω
το εξής, γιατί κάποια στιγµή ξεχνιέστε και δεν αντιλαµβάνεστε
ότι ο κόσµος εκεί έξω µας παρακολουθεί.

Κύριε Υπουργέ, σήµερα εδώ θα έπρεπε να συζητάµε για τα
αυτονόητα, να φέρετε ελαφρύνσεις για τον κόσµο. Και αυτά,
όπως σας είπα και στον διάδροµο, καλά τα κάνατε. Και θα σας
το πω και εδώ ενώπιον όλων. Αλλάξατε πολλά και αυτό είναι
προς τιµήν σας. Δεν έχω πρόβληµα να το πω. Εµείς δεν είµαστε
εδώ µόνο για να πυροβολούµε. Όχι, θα το πω! Ωστόσο, δεν µας
επιτρέπετε να ψηφίσουµε, γιατί αντί να φέρετε ένα νοµοσχέδιο
µόνο για τους πληγέντες, για να ανακουφίσουµε αυτούς τους αν-
θρώπους και όλη η Εθνική Αντιπροσωπεία να δώσει το παρά-
δειγµα και να ψηφίσει αυτό το νοµοσχέδιο και να δείξει ότι είναι
ενωµένη γι’ αυτούς τους ανθρώπους, αρχίζετε τις αλχηµείες, όχι
δικές σας, αλλά άλλων Υπουργείων, όπως όχι λίστες, όχι αυτά,
πράγµατα κ.λπ.. Τα φέρνετε όλα µαζί και δεν µπορούµε να τα
ψηφίσουµε. Έτσι, αδικείτε τους εαυτούς σας, γιατί κάνετε µια
προσπάθεια να πάρετε κάποια µέτρα ελάφρυνσης για τον κόσµο,
αλλά τα µπερδεύετε µε άλλα πράγµατα, µε συνέπεια το αποτέ-
λεσµα που βγαίνει να είναι αρνητικό. Έτσι, δεν µπορείτε να έχετε
ούτε τη συµµετοχή όλων µας, αλλά µπερδεύετε και εµάς. Αυτό
είναι το πρόβληµα και αδικείτε τον εαυτό σας. Αυτό κάνετε!

Και θα σας πω και κάτι άλλο. Ο κόσµος εκεί υποφέρει, η κοι-
νωνία δεν αντέχει τη σύγκριση και την πρόκληση. Όταν βλέπει,
συγκρίνει και προκαλείται. Βλέπει, λοιπόν, ότι εδώ έχουµε κοκο-
ροµαχίες για το πώς θα τους σώσουµε, την ίδια ώρα, που λίγες
µέρες νωρίτερα, για παράδειγµα, είχαµε φτιάξει µέσα σε τέσσε-
ρις µέρες τους καινούργιους καταυλισµούς στη Μόρια. Εκεί
υπήρξε άµεση ανταπόκριση, ενώ εδώ ισχύει κάτι διαφορετικό.

Κύριε Πέτσα, πραγµατικά δεν είχε στεγνώσει το µελάνι και
φέρνετε και δεύτερη λίστα για να καµουφλάρετε µε ένα περιτύ-
λιγµα, αν θέλετε, τα νέα δωράκια που δίνετε στους µεγαλοεπι-
χειρηµατίες και τους καναλάρχες. Αυτά είναι! Είναι ξεκάθαρα τα
πράγµατα. Αυτή είναι η αλήθεια! Όσο και να θέλετε να την αλ-
λάξετε, είναι η αλήθεια. Ούτως η άλλως, τα κοινωνικά µηνύµατα
είναι δωρεάν. Υποχρεώστε τους να παίξουν κι άλλα και να καλούν
στις εκποµπές τούς ειδικούς που θα µιλάνε για την πανδηµία.
Δωρεάν! Γιατί πρέπει να δώσουµε χρήµατα; 

Θα πρέπει να κοιτάξουµε και τον µικροµεσαίο, γιατί έτσι δηµι-
ουργείται το αίσθηµα της αδικίας. Ο µικροµεσαίος που έχει πλη-
γεί και δεν πριµοδοτείται από την Κυβέρνηση, ενώ η Κυβέρνηση
χαϊδεύει τους µεγαλοκαρχαρίες, νιώθει αδικία. Πραγµατικά έτσι
είναι. Αυτοί που θα κερδίσουν πραγµατικά είναι οι µεγάλες πο-
λυεθνικές και οι µεγάλες εταιρείες.

Και τώρα έρχοµαι σε ένα θέµα που η αλήθεια είναι ότι το είχα
χαµηλά στη λίστα, αλλά ο κ. Τσίπρας ήρθε εδώ ορεξάτος και µας
το ανέβασε ψηλά. Αναφέροµαι στο θέµα της Συµφωνίας των
Πρεσπών. 

Κατ’ αρχάς θα ήθελα να πω στον πρώην Πρωθυπουργό, ο
οποίος αναµένει εκατόν πενήντα οκτώ «συγγνώµες» -και ορθώς
θα πω εγώ- από τη Νέα Δηµοκρατία, ότι αντί να αναµένει «συγ-
γνώµες», καλό θα είναι κάποια στιγµή ο ΣΥΡΙΖΑ να απολογηθεί
ενώπιον του ελληνικού λαού για τη Συµφωνία των Πρεσπών. 

Η αλήθεια είναι, κύριοι Υπουργοί και κύριοι συνάδελφοι της
Νέας Δηµοκρατίας, ότι πραγµατικά τώρα αρχίζουν τα δύσκολα.
Έχει ενδιαφέρον να δούµε ποιος από εσάς θα κληθεί να βγάλει
το φίδι από την τρύπα. Διότι οι πληροφορίες αναφέρουν ότι το
κυβερνών κόµµα δυσκολεύεται να βρει εισηγητές για τις κυρώ-
σεις µε τα Σκόπια. Ποιος, λοιπόν, θα είναι αυτός που θα εισηγη-
θεί αυτές τις δύο κυρώσεις; Εγώ έχω στο µυαλό µου δύο, τρεις
που θα µπορούσαν να το κάνουν και οι οποίοι µάλλον δεν θα στε-
νοχωρηθούν κιόλας να υπεραµυνθούν της Συµφωνίας των Πρε-
σπών. Όµως, έχω στο µυαλό µου και ανθρώπους της Νέας Δηµο-
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κρατίας οι οποίοι µάλλον θα είναι µε σκυµµένο το κεφάλι εκείνη
την ηµέρα εδώ µέσα. Ποιος, λοιπόν, θα βάλει το κεφάλι του στη
λαιµητόµο των Πρεσπών; Να σας δούµε εδώ! Διότι η πρόταση
της Ελληνικής Λύσης ήταν µία και ξεκάθαρη από την πρώτη µέρα
και αφορούσε τη σύσταση εξεταστικής επιτροπής για να δούµε
τις ευθύνες. Αφήστε αν αλλάζει η συµφωνία ή δεν αλλάζει. Εµείς
δεν λέµε τέτοια πράγµατα. Ελάτε να δούµε τι έγινε εκείνες τις
µέρες. Ακόµα περιµένουµε και δεν βλέπω κάποια ιδιαίτερη ευαι-
σθησία.

Οι δήθεν κοκοροµαχίες Νέας Δηµοκρατίας και ΣΥΡΙΖΑ στο ελ-
ληνικό Κοινοβούλιο µε φόντο το ξεπούληµα της Μακεδονίας
έχουν τελειώσει. Ο κόσµος δεν παραµυθιάζεται άλλο από αυτά,
γιατί και οι δύο έχετε πολύ µεγάλες ευθύνες.

Επίσης, δεν είπε κανείς για το δωράκι που έκανε ο κ. Τσίπρας,
ο ΣΥΡΙΖΑ, στη Νέα Δηµοκρατία. Δεν προαναγγέλλονται οι ονο-
µαστικές ψηφοφορίες, κύριε Τσίπρα. Περιµένετε να έρθουν
πρώτα οι κυρώσεις στο ελληνικό Κοινοβούλιο, να οριστούν οι ει-
σηγητές και κάντε ονοµαστική ψηφοφορία εκείνη την ηµέρα. Εκεί
να δούµε «πόσα απίδια παίρνει ο σάκος»! Διότι αυτό που κάνατε
ήταν δώρο στον κ. Μητσοτάκη. Τον προετοιµάσατε για τις δια-
θέσεις σας, απέσυρε φυσικά τις κυρώσεις για ένα χρονικό διά-
στηµα και είστε µια χαρά. Γι’ αυτό λέµε ότι είστε ίδιοι στα µεγάλα
και τα σηµαντικά.

Κύριοι Υπουργοί, κύριε Σταϊκούρα, -ο οποίος δεν είναι τώρα ε-
δώ- και, κύριε Πέτσα, σας είπα και πριν ότι εµείς δεν κατηγορού-
µε συνέχεια. Μάλιστα, σήµερα θα σας πούµε ένα ακόµα «µπρά-
βο» για όσα κατάφερε η έρευνα της Ελληνικής Αστυνοµίας, της
Αντιτροµοκρατικής και της ΕΥΠ για τα τριάντα τρία µέλη των
ΜΚΟ που συλλάβατε. Εξαρθρώσατε ένα κύκλωµα για αδικήµατα
συγκρότησης, ένταξης σε εγκληµατική οργάνωση και πάει λέ-
γοντας. Αυτό έγινε σήµερα. Είναι ένα δηµοσίευµα της εφηµερί-
δας «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ», το οποίο και θα καταθέσουµε στα Πρα-
κτικά. 

Τι κάνατε, λοιπόν, εδώ; Κάνατε το λογικό. Και εδώ είναι άλλη
µια δικαίωση της Ελληνικής Λύσης. Δεν είµαστε ξενοφοβικοί, κύ-
ριοι της Αριστεράς, δεν έχουµε τίποτα µε τους ανθρώπους αυ-
τούς οι οποίοι µπαίνουν παράνοµα στη χώρα µας. Κάποιοι τους
εκµεταλλεύονται, κάποιοι τους εργαλειοποιούν. Φωνάζουµε εδώ
και ενάµισι, δύο χρόνια και λέµε ότι από τις τετρακόσιες πενήντα
ΜΚΟ, που είναι ο καρκίνος της λαθροµετανάστευσης, οι είκοσι,
τριάντα είναι υγιείς, σωστές και λειτουργικές. Όλες οι άλλες απο-
τελούνται από επιτήδειους που θέλουν να βγάλουν χρήµατα, να
εργαλειοποιήσουν όλους αυτούς τους ανθρώπους, να τους στεί-
λουν εδώ και αυτοί να οικονοµάνε. 

Σήµερα, λοιπόν, κάνατε τη δουλειά σας. Λέει µέσα το δηµοσί-
ευµα ότι έπειτα από τις φωτιές στη Μόρια, η Ελληνική Αστυνοµία,
η Αντιτροµοκρατική και η ΕΥΠ έκαναν την έρευνα και συνέλαβαν
αυτούς τους τριάντα τρεις απατεώνες που έβγαζαν λεφτά πάνω
στον ανθρώπινο πόνο και εις βάρος της Ελλάδας. Κάντε το αυ-
τονόητο, σας λέγαµε, κλείστε τις ΜΚΟ. Έπρεπε να βάλουν
φωτιά; Αν όλα αυτά τα είχατε κάνει πριν ενάµιση χρόνο, δεν θα
είχαµε φτάσει εδώ που έχουµε φτάσει. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Χήτας κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν δηµοσίευµα, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Πάµε λίγο στα ελληνοτουρκικά χρόνια. Χρόνια, επίσης, φωνά-
ζουµε και φωνάζει ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης Κυριάκος
Βελόπουλος για προµήθεια «anti-drone» και «anti-UAV» συστη-
µάτων. Είδατε τι έκαναν προχθές στο Καστελόριζο αυτοί µε τους
οποίους θέλετε να κάνετε διάλογο; Με drone αµαύρωσαν την ελ-
ληνική σηµαία. Με αυτούς θέλετε να µιλήσετε! Με αυτούς! Με
αυτούς τους τροµοκράτες θέλετε να µιλήσετε! Και ποια είναι τα
δεδοµένα για τον διάλογο; Η Τουρκία προσθέτει συνεχώς διεκ-
δικήσεις εις βάρος µας. Συνέχεια! Εµείς δεν έχουµε ξεκαθαρίσει
τι δεν συζητάµε. Λέµε µόνο τι συζητάµε. 

Δεν έχουµε βγει ξεκάθαρα να πούµε ότι δεν συζητάµε γι’ αυτά,
για αφοπλισµό νησιών, για Θράκη, να πούµε ότι δεν συζητάµε γι’
αυτά. Λέµε απλά θα συζητάµε για την υφαλοκρηπίδα. Αυτό λέµε
µόνο, δεν το έχουµε ξεκαθαρίσει.

Το µόνο που µας µένει πηγαίνοντας σε αυτόν τον διάλογο, πη-

γαίνοντας σε αυτή τη µάχη είναι για το πώς θα χάσουµε λιγό-
τερα. Το λέω µε λύπη ψυχής, πραγµατικά, αλλά αυτή είναι η αλή-
θεια. Και υπάρχει περίπτωση ελληνική κυβέρνηση να προχω-
ρήσει σε µερικό αφοπλισµό νησιών; Είναι αυτό ποτέ δυνατόν;
Ρωτήστε τα εκατοµµύρια των Ελλήνων που µας παρακολουθούν
αν δέχονται απόσυρση ελληνικών ενόπλων δυνάµεων από τα
νησιά από τα νησιά του Αιγαίου και την παράδοση των τοπικών
πληθυσµών στις ορέξεις των Τούρκων. Ρωτήστε αν δέχεται έστω
ένας Έλληνας! Κανένας δεν το δέχεται. 

Και εµείς ρωτάµε: Ισχύει κάτι τέτοιο; Απάντηση δεν παίρνουµε.
Είπατε ότι δεν ισχύει κάτι τέτοιο, ότι δεν ισχύει. 

Σήµερα λοιπόν υπάρχει απάντηση του State Department σε
ερώτηση του κ. Ιγνατίου αν υπάρχει συζήτηση και θέµα αφοπλι-
σµού των νησιών και απαντάει το State Department: «Όπως γνω-
ρίζετε µιλήσαµε γι’ αυτό και ο Υπουργός έχει βεβαίως µιλήσει γι’
αυτό πάρα πολλές φορές για την ανάγκη αποκλιµάκωσης στην
Ανατολική Μεσόγειο. Καλωσορίζουµε την ανακοίνωση της 22ας
Σεπτεµβρίου για την επανέναρξη των διερευνητικών συνοµιλιών
Ελλάδας-Τουρκίας και φυσικά το ενθαρρύνουµε. Οπότε είµαι βέ-
βαιος ότι θα συζητηθεί το θέµα». «Οπότε είµαι βέβαιος ότι θα συ-
ζητηθεί το θέµα»!

Απονευρώνετε την Ελλάδα. Μην τολµήσετε και το κάνετε αυτό.
Πραγµατικά! Και διαψεύστε σήµερα το State Department, όχι την
Ελληνική Λύση. Το State Department τα λέει αυτά σήµερα. Είναι
πολύ σηµαντικά, πάρα πολύ σηµαντικά θέµατα. 

Σήµερα ξεκινήσαµε την κοινοβουλευτική µας µέρα ζητώντας
ο Κυριάκος Βελόπουλος από την Εθνική Αντιπροσωπεία και από
τον Πρόεδρο της Βουλής µε τον πλέον επίσηµο τρόπο να µην
µπει αύριο στις επιτροπές το θέµα της κύρωσης των Συµφωνιών
Ελλάδας και Αζερµπαϊτζάν µετά από όσα έχουν γίνει. 

Η Ελληνική Λύση καλεί την Κυβέρνηση να επιδείξει πλήρη στή-
ριξη στην πραγµατική σύµµαχο Αρµενία και απερίφραστη κατα-
δίκη, κύριε Πέτσα, στα εγκλήµατα των Αζέρων. Απερίφραστη!
Όχι όπως έκανε το Υπουργείο Εξωτερικών που δεν πήρε θέση
υπέρ της Αρµενίας, αλλά κρύφτηκε πίσω µια διπλωµατική –και
φοβική θα πω- ανακοίνωση, γιατί αυτό κάνατε. Η ανακοίνωση της
Κυβέρνησης δεν αντιπροσωπεύει τους Έλληνες για τους οµόδο-
ξους Αρµένιους. Δεν τους αντιπροσωπεύει. 

Ελπίζω µέχρι το τέλος της κοινοβουλευτικής ηµέρας να πά-
ρετε την απόφαση να µην φέρετε αύριο στις επιτροπές τη συµ-
φωνία και όχι για να δικαιωθεί η Ελληνική Λύση. Εµείς το αυτο-
νόητο κάναµε, αλλά δεν µπορούµε την ώρα που οι τροµοκράτες,
υποχείρια των Τούρκων, σφάζουν άµαχους Αρµενίους, εµείς να
κουβεντιάζουµε για συµφωνία µε τους Αζέρους. Δεν γίνεται,
πολύ απλά. 

Σε ό,τι αφορά τον κορωνοϊό, µε τριάντα κρούσµατα, κύριε
Πέτσα, κλείσαµε τη χώρα, κάναµε lockdown, µε τετρακόσια δεν
κάνουµε. Κλείσαµε τη χώρα µε τα τριάντα πέντε. Δεν είµαστε
υπέρ του lockdown, άλλο θέλω να πω. Απλά λειτουργήσαµε λά-
θος τότε, µάλλον αυτό αποδεικνύεται, και πρόχειρα και βιαστικά,
λες και ο κορωνοϊός θα εξαφανιζόταν µετά από δύο µήνες, ενώ
ξέραµε ότι θα ήταν εδώ. Γι’ αυτό λέω ότι ήταν λάθος. 

Η εικόνα που έχουµε είναι αυτό που σας λέω, είναι η σύγκριση
και το αίσθηµα της αδικίας. Δώδεκα η ώρα, Σάββατο το βράδυ,
κύριε Κοινοβουλευτικέ Εκπρόσωπε της Νέας Δηµοκρατίας,
ήµουν σε περιοδεία στην Καβάλα και βγήκα στο µπαλκόνι. Στις
δώδεκα και πέντε τρία περιπολικά περνούσαν από την παραλία
της Καβάλας και έκαναν συστάσεις να µπει ο κόσµος µέσα –είναι
εικόνες απίστευτες αυτές-, την ίδια ώρα που στο θέατρο της
Θεσσαλονίκης, στο Θέατρο Βράχων, ήταν τέσσερις χιλιάδες κό-
σµος µέσα! Είναι οι ανισότητες που τρελαίνουν τον κόσµο. Δεν
θα κερδίσετε το παιχνίδι της επικοινωνίας έτσι, µε αυτά τα λάθη. 

Κλείνω µε το εξής, κύριε Πρόεδρε, ενάµισι λεπτό θέλω ακόµα. 
Σας είπα λοιπόν ότι ήµασταν σε περιοδεία, ο Αντώνης Μυλω-

νάκης ήταν στην Ξάνθη και στα Ποµακοχώρια, εγώ ήµουν στη
Δράµα και στην Καβάλα. Μετέβη και η κ. Μπακογιάννη στην
Ξάνθη τις µέρες εκείνες, όµως όχι ως Βουλευτής της Νέας Δη-
µοκρατίας. Και εδώ είναι το λάθος της. Δεν ταξίδεψε ως Βουλευ-
τής της Νέας Δηµοκρατίας, κύριοι συνάδελφοι. Ταξίδεψε ως
Πρόεδρος της Διακοµµατικής Επιτροπής της Βουλής για τη
Θράκη µας. Και ήταν λάθος της που συναντήθηκε µε «σύλλογο»,
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ο οποίος προωθεί προκλητικά και µεθοδικά τις τουρκικές µεθο-
δεύσεις κατά της ελληνικής κυριαρχίας. Ήταν απαράδεκτο αυτό. 

Εµείς καταδικάζουµε είτε το εκούσιο είτε το ακούσιο εθνικό
και θεσµικό ατόπηµα της κ. Μπακογιάννη.

Σε ό,τι αφορά τις καταλήψεις γιατί σφάζονται ένθεν κακείθεν
των µεγάλων κοµµάτων στα τηλεοπτικά κανάλια –εµείς δεν σφα-
ζόµαστε γιατί δεν µας καλούν, αν µας καλούσαν, µπορεί να φαν-
ταζόµαστε και εµείς, αλλά δεν µας δίνεται η δυνατότητα να δού-
µε- έχουµε να πούµε τα εξής: Ακόµη και την παιδεία εργαλειοποι-
είτε. Δεν έχετε ιερό και όσιο. Ακόµα και τα παιδιά µας τα εργα-
λειοποιείτε, για να κάνετε µικροπολιτική και αντιπαραθέσεις.
Εκµεταλλεύεστε τα παιδιά µας. Δηλαδή αυτοί που είναι µέσα στα
σχολεία είναι ψευτοαριστεροί και αυτοί που είναι απ’ έξω είναι
ψευτοδεξιοί. «Ταµπελιάζετε» τα παιδιά µας, βάζετε ταµπέλες!
Φοβερό!

Γι’ αυτό εµείς, η Ελληνική Λύση, λέµε ότι δεν πρόκειται ποτέ
να µπούµε σε αυτή την κουβέντα για τα παιδιά. Πραγµατικά! Έξω
τα κόµµατα από τα σχολεία, έξω τα κόµµατα από τα πανεπιστή-
µια, να µην υπάρχουν ούτε παρατάξεις ούτε τίποτα. Η παιδεία
και η εκπαίδευση είναι κάτι διαφορετικό και τα κόµµατα είναι κάτι
διαφορετικό. Ετοιµάζετε κοµµατικούς οπαδούς και στελέχη από
αυτές τις ηλικίες και αυτό είναι πραγµατικά ντροπή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία Μι-
χαηλίδου, για µισό λεπτό έχει ζητήσει τον λόγο ο κ. Πέτσας. 

Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ. 
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό): Για

να µην υπάρχουν εντυπώσεις σε αυτά που είπε ο κ. Χήτας, δεν
υπάρχει καµµία ελληνική κυβέρνηση που να συζητά το θέµα της
οχύρωσης των νησιών µας. Το έχω πει από την Παρασκευή σε
συνέντευξή µου όταν ρωτήθηκα στον κ. Χατζηνικολάου στον
«REAL», το Σάββατο στο «ΣΚΑΪ», σήµερα στην ενηµέρωση των
πολιτικών συντακτών. Τι παραπάνω θέλετε, για να πείτε ότι δεν
έχετε ακούσει την απάντηση της Κυβέρνησης; Δεν υπάρχει καµ-
µία ελληνική κυβέρνηση όχι µόνο αυτή, αλλά καµµία ελληνική κυ-
βέρνηση!

Ευχαριστώ. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Χαίροµαι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Η κ. Μι-

χαηλίδου έχει τον λόγο. 
ΔΟΜΝΑ - ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, για την τροπολογία του Υπουρ-

γείου Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων στο υπό συζήτηση
νοµοσχέδιο θέλω να τονίσω ότι η πολιτεία θέλει να αναδείξει την
προστασία και τη βοήθεια που δίνει στους πιο ευάλωτους συµ-
πολίτες µας. 

Για τον λόγο αυτό καταθέσαµε τροπολογία µε δύο άρθρα, τα
οποία είχαν σκοπό να ενισχύσουν τους πιο ευάλωτους συµπολί-
τες µας τόσο στο κοµµάτι των αρνητικών επιπτώσεων της παν-
δηµίας -που ακόµη ταλανίζουν όλους µας- όσο και από τις
καταστροφικές πληµµύρες του «Ιανού» ως επί το πλείστον στην
Περιφέρεια Θεσσαλίας. 

Με το πρώτο άρθρο της τροπολογίας που καταθέσαµε αυτό
που κάνουµε είναι ότι ζητούµε την αυτοδίκαιη παράταση των επι-
δοµάτων στέγασης και του ελάχιστου εγγυηµένου εισοδήµατος
για τους συµπολίτες µας στις πληττόµενες από τον «Ιανό» περιο-
χές. Καταλαβαίνουµε πολύ καλά και η ίδια το κατάλαβα όπως και
οι υπόλοιποι Υπουργοί της Κυβέρνησης επισκεπτόµενοι την Καρ-
δίτσα τις προηγούµενες ηµέρες ότι η δυσκολία η οποία έχει
έρθει στην καθηµερινότητα τόσο των πολιτών όσο και των κοι-
νωνικών υπηρεσιών είναι πολύ µεγάλη. Οπότε γι’ αυτόν τον λόγο
δεν θέλουµε να τους ταλαιπωρούµε άλλο µε επιπρόσθετα δικαιο-
λογητικά. Αυτοδίκαια οι αποφάσεις οι εγκριτικές για τους δι-
καιούχους του ελάχιστου εγγυηµένου εισοδήµατος και του επι-
δόµατος στέγασης παρατείνονται για δύο µήνες. 

Το δεύτερο άρθρο αφορά στο πρόγραµµα στέγασης και ερ-
γασίας για τους άστεγους. Όσον αφορά το πρόγραµµα αυτό,
αναγνωρίζουµε τις αρνητικές επιπτώσεις του κορωνοϊού και αυτό
που κάνουµε είναι να παρατείνουµε για έξι µήνες την υπαγωγή
των υφιστάµενων δικαιούχων στο επίδοµα στέγασης, στο ύψος
όµως του προγράµµατος στέγασης και εργασίας. Οπότε δεδο-

µένης της πανδηµίας αναγνωρίζουµε τις αυξηµένες ανάγκες των
ευάλωτων συµπολιτών µας οι οποίοι είναι άστεγοι και αυτό που
κάνουµε είναι ότι συνεχίζουν και παίρνουν το επίδοµα στέγασης,
στο υψηλότερο ύψος όµως του προγράµµατος στέγασης και ερ-
γασίας ανέργων, έτσι ώστε να συνεχίσουν χωρίς διακοπή να βρί-
σκονται σε ένα αυξηµένο υποστηρικτικό πλαίσιο µέχρι να επι-
τευχθεί η σταδιακή µετάβασή τους σε καθεστώς αυτόνοµης δια-
βίωσης.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Πριν τον κ.

Λιβανό, θα δώσω τον λόγο στον κ. Κεγκέρογλου να τοποθετηθεί
για δύο λεπτά για την τροπολογία. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Πολύ σύντοµα, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς, είναι θετική η τροπολογία της κ. Μιχαηλίδου, µόνο

που υπάρχει ένα ζήτηµα τεράστιο από την αρχή της πανδηµίας
αλλά τώρα και λόγω των φαινοµένων και των προβληµάτων που
προκάλεσε ο «Ιανός». Υπάρχει το πρόγραµµα ΤΕΒΑ, είναι το τα-
µείο επισιτιστικής και υλικής βοήθειας προς απόρους, προς τους
αδύναµους συµπολίτες µας. Δεν έχει υπάρξει κάποια µεταβολή
λόγω πανδηµίας ή λόγω των φαινοµένων να µπορούν να στηρί-
ξουν παραπάνω οι συµπράξεις που είναι αρµόδιες για να προµη-
θευτούν είδη για τους ανθρώπους που έχουν πληγεί. Ακόµα και
µάσκες για τους άπορους θα µπορούσαν να έχουν πάρει και αρ-
νήθηκε το Υπουργείο να δώσει αυτή τη διευκόλυνση στην πράξη.
Θεωρώ ότι πρέπει να το εξετάσει ξανά. 

Έρχοµαι στην τροπολογία, για την οποία πήρα τον λόγο. Είναι
δύο τροπολογίες που αφορούν τα µέσα µαζικής επικοινωνίας.

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Κεγ-

κέρογλου, σας παρακαλώ. Μιλήστε για την τροπολογία. Αφήστε
την κ. Μιχαηλίδου. Μιλήστε ως εισηγητής για την τροπολογία. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Τελείωσα µε την κ. Μιχαηλίδου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας παρα-

καλώ. Και δίκαια παραπονούνται. 
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Θέλω κι εγώ τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Είναι ειση-

γητής ο κ. Κεγκέρογλου. Εσείς δεν είστε εισηγήτρια. 
Παρακαλώ, κύριε Κεγκέρογλου, συνεχίστε.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Αναλώνω τον χρόνο µου ως ει-

σηγητής, κυρία συνάδελφε.
Η τροπολογία, λοιπόν, που έχουµε καταθέσει για την κατανοµή

της διαφηµιστικής δαπάνης, δεν αφορά ντε και καλά τα δύο εκα-
τοµµύρια µόνο, αλλά αφορά τη θεσµική διαδικασία µε την οποία
η σύγχρονη πολιτεία µας το 2020 θα ξεφύγει από αυτές τις αλ-
ληλοκατηγορίες, από τις υπόνοιες, από τις προσπάθειες από τη
µια µεριά χειραγώγησης των µέσων και όλα τα υπόλοιπα τα
οποία είναι γνωστά στο δηµόσιο διάλογο, τις λίστες και όλα τα
υπόλοιπα. Επιτέλους, διαφάνεια, διαύγεια, κανόνες. Υπάρχουν
οι κανόνες. Σας τους προτείνουµε. Και θέλουµε τεκµηρίωση γιατί
την απορρίπτετε, αν την απορρίψετε. 

Και, βεβαίως, στο θέµα που έχω θέσει στο κ. Βεσυρόπουλο,
θα ήθελα την προσοχή του κ. Σταϊκούρα. Υπάρχουν πολύ µηδα-
µινά ζητήµατα απόρριψης των βιβλίων και των στοιχείων των επι-
χειρήσεων λόγω του ότι το δύο τοις χιλίοις σε ένα τιµολόγιο,
παραδείγµατος χάριν, 200 ευρώ που είναι τέσσερα λεπτά, δεν
έχει εισπραχθεί. Και αυτό µπορεί να είναι υπερβάλλον ζήλος σε
ορισµένες ΔΟΥ, όµως συµβαίνει και στη Λαµία -το γνωρίζω πολύ
καλά, µου το έχει πει ο κ. Σιµόπουλος- και στο Ηράκλειο. 

Άρα, αυτά είναι ζητήµατα τα οποία πρέπει να τα δείτε.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας, ο
κ. Λιβανός.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Κύριε Πρό-
εδρε, µου πήρατε το κοινό µου, τον ΣΥΡΙΖΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Δεν πειρά-
ζει. Είναι η Κυβέρνηση εδώ. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Μου το
κλέψατε, για να µιλήσει ο κ. Χήτας. Και έφυγε κιόλας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Θα σας
ακούσουµε εµείς.
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ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Κυρίες και
κύριοι Βουλευτές, ο κ. Τσίπρας µε µία εκδροµική περιβολή -θα
µου επιτρέψετε να το πω αυτό, γιατί µου έκανε εντύπωση- ήρθε
σήµερα στη Βουλή για να πει για άλλη µια φορά ψέµατα, για να
κερδοσκοπήσει πολιτικά πάνω στον πόνο των πολιτών της Καρ-
δίτσας και της Θεσσαλίας και όλων όσων επλήγησαν από την κα-
ταστροφή. 

Από την πρώτη στιγµή -και αναφέρθηκε επαρκώς από όλα τα
µέλη της Κυβέρνησης- οι αρµόδιοι Υπουργοί βρέθηκαν στις πλη-
γείσες περιοχές, έκαναν αυτοψία και ανακοίνωσαν µέτρα στήρι-
ξης. Ο ίδιος ο Πρωθυπουργός, ο Κυριάκος Μητσοτάκης, βρέ-
θηκε τις αµέσως επόµενες ηµέρες στις πληγείσες περιοχές –
αµέσως!- και όχι τεσσεράµισι χρόνια µετά, όπως πήγε ο κ. Τσί-
πρας για λόγους απλής εκλογικής µικροκοµµατικής αντιπολίτευ-
σης. 

Μίλησε ο κ. Τσακαλώτος για εικονική πραγµατικότητα, λέγον-
τας ότι αυτή παρουσιάζει η Κυβέρνησή µας για την Ελλάδα σή-
µερα. Το αντίθετο γίνεται. Η εικονική πραγµατικότητα ήταν
ακριβώς τα ψέµατα τα οποία είπε ο κ. Τσίπρας. 

Σας διαβάζω συγκεκριµένο µήνυµα που µας έστειλε τώρα -πα-
ρακολουθούν τη συζήτηση εδώ στη Βουλή- από την Περιφέρεια
Θεσσαλίας ο κ. Αγοραστός, που θεωρεί ο κ. Τσίπρας ότι δεν
υπάρχει στην εικόνα. Εκατόν σαράντα επτά µηχανήµατα σε σα-
ράντα επτά θέσεις επιχειρούσαν και επιχειρούν, δεκατρία µηχα-
νήµατα, εκατόν είκοσι επτά άτοµα από τον Στρατό, τεσσε-
ρισήµισι χιλιάδες γεύµατα. Αυτά µόνο στην Καρδίτσα. Και αυτά
όλα όταν επισκέφθηκε ο κ. Τσίπρας το Μουζάκι. Και είδε αυτά
τα µηχανήµατα να δουλεύουν για την αποκατάσταση της κεντρι-
κής γέφυρας που τη δώσαµε στην κυκλοφορία σε τέσσερις
µέρες. 

Αυτή, λοιπόν, είναι η διαφορά. Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας, αλλά και η Περιφέρεια Θεσσαλίας, κάνουν τη δουλειά
τους. Ο κ. Τσίπρας έρχεται, εµφανίζει αυτή την εικονική πραγ-
µατικότητα του κ. Τσακαλώτου, για να κάνουν παρέα εκτός Αι-
θούσης οι δυο τους σήµερα, λέγοντας ψέµατα. 

Εκτός, όµως, από τα ψέµατα για το τι συµβαίνει σήµερα, µας
είπε ψέµατα και για το παρελθόν. Ο κόσµος, όµως, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, δεν µασάει πλέον σανό. Στην
πρώτη πληµµύρα στη Μάνδρα, που είχαµε είκοσι τέσσερις νε-
κρούς, στις 15-11-2017, υποτίθεται -κατ’ αυτά τα οποία είπε ο κ.
Τσίπρας- ότι έγιναν έργα. Στη δεύτερη πληµµύρα, στις 27-6-2018
-µπορείτε να µετρήστε τους µήνες- δεν είχε γίνει απολύτως τί-
ποτα και έτσι ακριβώς πληµµύρισε ξανά η Μάνδρα.

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Την εποχή εκείνη ο κ. Τσίπρας δεν διανοήθηκε να κατέβει στη

Μάνδρα για να δει τι ακριβώς είχε γίνει. Στάθηκε απλά πάνω στον
εθνικό δρόµο µε την συντρόφισσα του, µε τη συντρόφισσα σας,
την κ. Δούρου, την οποία ήρθε, προφανώς, σήµερα να «ξεπλύνει»
µέσα σε αυτή την Αίθουσα για µικροκοµµατικούς -πιθανόν εσω-
κοµµατικούς- σκοπούς. Δεν τόλµησαν καν να πάνε κάτω, εκεί που
ήταν οι πληγέντες, εκεί που δηµιουργήθηκαν τα προβλήµατα,
γιατί δεν τόλµησαν να αντιµετωπίσουν τους πολίτες. Αυτό ακρι-
βώς που σας είπε πριν ο κ. Σταϊκούρας, που ήταν χθες µαζί µε
τους πολίτες, όπως και ο κ. Μητσοτάκης και το µισό Υπουργικό
Συµβούλιο που πήγε ως κλιµάκιο στις πληγείσες περιοχές της
Kαρδίτσας. 

Αυτή είναι η διαφορά ανάµεσα σε εσάς και τη Νέα Δηµοκρα-
τία. Αυτή είναι η διαφορά ανάµεσα στον Τσίπρα και στον Μητσο-
τάκη.

Για την εκστρατεία ενηµέρωσης των πολιτών: Σοβαρά, πι-
στεύει κανείς εδώ µέσα -εκτός από εσάς, βέβαια δεν ξέρω αν και
εσείς οι ίδιοι το πιστεύετε- ότι δεν είναι απαραίτητη σε αυτή τη
φάση της πανδηµίας; Η εκστρατεία ενηµέρωσης στο πρώτο κύµα
της πανδηµίας, όπως αποδείχθηκε και το παραδέχονται και δικοί
σας Βουλευτές, έσωσε πραγµατικά ζωές. Διαφωνείτε; Δεν την
κρίνετε σήµερα πραγµατικά αναγκαία; Δεν θέλετε να σώσουµε
ξανά ανθρώπινες ζωές, όπως οφείλει να κάνει µια υπεύθυνη πο-
λιτεία; Είναι απαραίτητη η ενηµέρωση, γιατί απαραίτητη είναι -
όσο κι αν προσπαθείτε να κερδοσκοπήσετε σε αυτό- και η αυτο-
προστασία, αλλά και η πιστή τήρηση των µέτρων, για να αποφύ-
γουµε τη δεύτερη καραντίνα, όπως ακριβώς το είπε ο Πρωθυ-

πουργός, όταν -και ακούστε το αυτό, ζείτε στον ίδιο κόσµο µε
εµάς, όχι στην εικονική πραγµατικότητα- το 20% των πολιτών,
ένας στους πέντε συµπολίτες µας, δεν πιστεύει ότι χρειάζεται
χρήση µάσκας, δεν πιστεύει ότι χρειάζονται µέτρα. 

Αυτό, βέβαια -και το καταλαβαίνουν όλοι, εκτός από τον κ. Τσί-
πρα ίσως- δεν σηµαίνει σε καµµία περίπτωση ότι το κράτος απο-
ποιείται την ευθύνη του. Και όλοι πρέπει να αναγνωρίσουµε στον
Πρωθυπουργό της χώρας και σε αυτήν την Κυβέρνηση, ότι πραγ-
µατικά δεν φοβούνται να αναλάβουν τις ευθύνες τους σε καµµία
δυσκολία. 

Σαφώς, λοιπόν, το κράτος έχει τη δική του ευθύνη, αλλά ευ-
θύνη έχουµε και όλοι εµείς οι πολίτες.

Όπως, δε, ξεκαθάρισε και ο αρµόδιος Υπουργός, ο κ. Πέτσας,
η νέα εκστρατεία ενηµέρωσης θα περιλαµβάνει µόνο τους τηλε-
οπτικούς ενηµερωτικούς σταθµούς εθνικής εµβέλειας και το
ποσό αυτό για το οποίο συζητάµε και για το οποίο ήρθε ο εκδρο-
µικός κ. Τσίπρας σήµερα στη Βουλή, αφορά σε δύο εκατοµµύρια
ευρώ µε διαδικασίες πλήρους διαφάνειας και ελέγχου, όπως σας
είπε. 

Για το αστείο, το ευφυολόγηµα του κ. Τσίπρα τώρα µε την ανα-
κοίνωση του ΥΠΕΞ: Ο Κυριάκος Μητσοτάκης ανέδειξε προεκλο-
γικά τις πληµµέλειες της Συµφωνίας των Πρεσπών και σας
κάλεσε, όταν τότε, δυστυχώς για τη χώρα, ήσασταν πλειοψηφία,
να µην την ψηφίσετε. Αφού ψηφίστηκε, αποτελεί ευθύνη της
χώρας µας και της Κυβέρνησής µας να την εφαρµόσει. Εµείς, σε
αντίθεση µε εσάς, τιµούµε τις υπογραφές της χώρας, τιµούµε τη
συνέχεια της χώρας. Αντιληφθείτε, όµως, επιτέλους -και να το
αντιληφθεί ο Αρχηγός σας- ότι είναι Αρχηγός της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης και όχι πρόεδρος του 15µελούς. Ας σταµατήσει
να ερµηνεύει την εξωτερική πολιτική µε όρους ρεβανσισµού και
ας αρθεί, επιτέλους, στο ύψος των περιστάσεων. Κατανοώ ότι
είναι δύσκολο, αλλά πρέπει να το κάνει -πείτε το του εσείς- για
το καλό του τόπου. 

Άσκησε κριτική, όπως άσκησε και ο κ. Τσακαλώτος σε µια προ-
σπάθεια να βρεθούν στο ίδιο µετερίζι και να µην τσακώνονται για
τη µικροεξουσία του κόµµατός σας, για την υγεία. Για τις ΜΕΘ
σας τα είπε ο κ. Σταϊκούρας πολύ αναλυτικά. Δεν θα σας τα πω
εγώ. Ας δούµε, όµως, γενικώς στην υγεία τι παραδώσατε το
2019:

Ένα στα δύο νοσοκοµεία δεν είχαν σε λειτουργία ηλεκτρονικό
φάκελο ασθενούς. Ένα στα δύο νοσοκοµεία ανέφερε ότι υπάρ-
χει εξοπλισµός εκτός λειτουργίας. Οκτώ στα δέκα νοσοκοµεία
έκριναν ανεπαρκή τη στελέχωση των κλινικών παθολογικού
τοµέα. Εννέα στα δέκα νοσοκοµεία έκριναν ανεπαρκή τη στελέ-
χωση των κλινικών χειρουργικού τοµέα και τη στελέχωση δια-
γνωστικού και εργαστηριακού τοµέα. Τέσσερα στα δέκα νοσο-
κοµεία ανέφεραν ότι δεν ήταν εφικτή η κατάρτιση ασφαλούς
προγράµµατος εφηµεριών. Ένα στα δύο νοσοκοµεία δεν διέθετε
σύστηµα διαλογής στο τµήµα επειγόντων περιστατικών. Τέσ-
σερα στα δέκα νοσοκοµεία ανέφεραν ότι υπήρχε πρόβληµα µε
την ασφάλεια των ασθενών, καθώς δεν υφίστατο έκθεση επιτρο-
πής λοιµώξεων. 

Αυτή είναι η κατάσταση στην υγεία την οποία παραδώσατε και
αν εσείς είστε χαρούµενοι γι’ αυτό και µας απειλείτε ότι θέλετε
να ξανάρθετε στην εξουσία, όπως είπε πριν εµµέσως ο κ. Τσα-
καλώτος, τότε ο ελληνικός λαός σας χαρίζει το γέλιο του και σας
περιµένουµε ανά πάσα στιγµή να αναµετρηθούµε.

Βέβαια δεν είδα τον κ. Τσίπρα να πατάει την «πεπονόφλουδα»
του εσωκοµµατικού του αντιπάλου. Έφυγε τρέχοντας µόλις µί-
λησε και δεν µας µίλησε για εκλογές, δεν µας µίλησε για µια πι-
θανή καλύτερη κυβέρνηση την οποία θα µπορούσε να ξανακάνει
ο ίδιος. 

Σχετικά µε την αποστρατικοποίηση των νησιών, επέλεξα να
απαντήσω σε αυτό, παρ’ ότι το κάλυψε ο κ. Πέτσας πριν σε σχέ-
ση µε τις ανακοινώσεις της Κυβέρνησης, γιατί είναι ένα σοβαρό
θέµα και καλό είναι όλοι µέσα σε αυτήν την Αίθουσα, από όποιο
κόµµα και αν προέρχονται, να παρακολουθούν στη συγκεκριµένη
περίπτωση τι είπε το Συµβούλιο Εθνικής Ασφαλείας της Τουρ-
κίας που µιλάει για αποστρατικοποίηση των νησιών, αλλά να µην
τα υιοθετούν και βεβαίως, να µην τα επαναλαµβάνουν για λόγους
προπαγάνδας και επικοινωνίας, η οποία θα γυρίσει απέναντι στη
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χώρα µας. 
Αυτή λοιπόν η ανακοίνωση των Τούρκων δεν έχει έρεισµα στο

Διεθνές Δίκαιο. Αρχικά η Τουρκία δεν είναι συµβαλλόµενο µέρος
στη Συµφωνία των Παρισίων για τα Δωδεκάνησα. Συνεπώς, η
σύµβαση για την Τουρκία είναι στους όρους τους νοµικούς res
inter alios acta και άρα, δεν δικαιούται η ίδια να την επικαλείται.
Παράλληλα, µε βάση το άρθρο 51 του Χάρτη των Ηνωµένων
Εθνών, κάθε χώρα διατηρεί το δικαίωµα της νόµιµης άµυνας. Η
εισβολή των Τούρκων το 1974 στην Κύπρο, η συγκρότηση της
τέταρτης στρατιάς στη Σµύρνη, το casus belli της τουρκικής
εθνοσυνέλευσης αποτελούν ενέργειες που επιτάσσουν την επάν-
δρωση των νησιών µας απέναντι στην τουρκική προκλητικότητα. 

Αυτή είναι η θέση της Ελλάδας. Δεν χρειάζεται να την επανα-
λαµβάνουµε όλη την ώρα, αλλά πρέπει να ακουστεί στη Βουλή
σήµερα, αφού ελέχθησαν αυτά που ελέχθησαν από τον συνά-
δελφο. Είναι δεδοµένο ότι το µόνο που συζητά η Ελλάδα µε την
Τουρκία είναι ο καθορισµός της υφαλοκρηπίδας και της ΑΟΖ. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, για να µην µακρηγορήσω γιατί περνάει
η ώρα και πρέπει να δώσουµε το Βήµα και στους υπόλοιπους συ-
ναδέλφους, οι πολίτες απαιτούν από εµάς, από το σύνολο του
πολιτικού προσωπικού, µπροστά στα µεγάλα εθνικά ζητήµατα,
στα ζητήµατα δηµόσιας υγείας και στις φυσικές καταστροφές
να επιδεικνύουµε εθνική συνεννόηση, συναίνεση και οµοψυχία.
Τη γόνιµη αντιπολίτευση, όποτε την κάνετε, την επιδιώκουµε, τη
θέλουµε, γιατί είναι αναγκαία για την καλή λειτουργία της δηµο-
κρατίας µας.

Όπως άλλωστε αποδείξαµε από την αρχή της πανδηµίας, δεν
διστάσαµε ούτε στιγµή να υιοθετήσουµε σωστές προτάσεις της
αντιπολίτευσης και να αποδεχθούµε τη θετική συµβολή της, όταν
και όπου υπήρχε. Δεν χρειάζεται όµως, κυρίες και κύριοι Βου-
λευτές του ΣΥΡΙΖΑ, να είστε µίζεροι και να προσπαθείτε να κερ-
δοσκοπήσετε πολιτικά πάνω στον πόνο των πολιτών, των συµπο-
λιτών µας.

Έστω και στην ύστατη ώρα, αλλάξτε ρότα, ελάτε να αντιµετω-
πίσουµε όλοι µαζί, όπως υποδειγµατικά το κάναµε και στο πρώτο
κύµα της πανδηµίας, και το δεύτερο και να αντιµετωπίσουµε πα-
ράλληλα και όλες τις δύσκολες προκλήσεις των καιρών µας. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Κλέων Γρηγοριάδης από το ΜέΡΑ25.
ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Σας ευχαριστώ, πολύ κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριε Υπουργέ, εµείς στο ΜέΡΑ

25, όπως ξέρετε όλοι εδώ µέσα, δεν παραδώσαµε στην Κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας κανένα Μάτι, δεν παραδώσαµε στην
Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας δεκαοκτώ χιλιάδες γιατρούς
λιγότερους από όσους χρειάζεται το Εθνικό Σύστηµα Υγείας µας
για να λειτουργεί, δεν παραδώσαµε στην Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας ένα εκπαιδευτικό σύστηµα της χώρας µε είκοσι
πέντε χιλιάδες λιγότερους εκπαιδευτικούς από όσους χρειάζεται
για να λειτουργεί υποτυπωδώς. Όπως πολύ καλά ξέρετε, εµείς
στο ΜέΡΑ25 δεν έχουµε καµµία συµµετοχή σε τίποτε απ’ όλα
αυτά. Ποιο είναι το ενδιαφέρον; 

Το ενδιαφέρον είναι ότι µαζί µε εµάς και ο υπόλοιπος ελληνι-
κός λαός, ακόµα και αν είναι ψηφοφόρος όλων των υπολοίπων
κοµµάτων εκτός από εµάς, επίσης δεν παρέδωσε στην παρούσα
Κυβέρνηση, όπως και στην προηγούµενη που τα ίδια περίπου
έλεγε για τις δυσκολίες που έχει µε αυτά που παρέλαβε, όλα
αυτά τα προβλήµατα. 

Και τελικά θέλω να σας πω απ’ αυτό το Βήµα ότι ήρθε η ώρα
να αρχίσετε να απαντάτε ως υπεύθυνη Κυβέρνηση που κυβερ-
νάει δεκαπέντε µήνες τη χώρα µας επιτέλους κάποια στιγµή στον
ελληνικό λαό. Είναι πανεύκολο κάθε φορά να κοιτάτε την προ-
ηγούµενη κυβέρνηση και να λέτε «Κι εσείς τι κάνατε; Τα ίδια και
χειρότερα κάνατε». 

Ξέρετε κάτι; Εµένα δεν µε ενδιαφέρει καθόλου τι έκανε η προ-
ηγούµενη κυβέρνηση. Δεν την ψήφισα. Επίσης όλοι οι ψηφοφό-
ροι σας δεν ενδιαφέρονται καθόλου για τα έργα και τις ηµέρες
της προηγούµενης κυβέρνησης. Δεν την ψήφισαν, εσάς ψήφι-
σαν. Επίσης, όλοι οι πολίτες αυτής της χώρας, ανεξαρτήτως από

το τι ψήφισαν ή αν δεν ψήφισαν καθόλου, έχουν δικαίωµα σε
απαντήσεις κάθε φορά που έχουν νεκρούς. 

Κι εδώ, επειδή συχνά το ξεχνάµε σε αυτή την Αίθουσα, σ’ αυτό
που συνέβη στην προηγούµενη βδοµάδα, κυρίες και κύριοι Βου-
λευτές, έχουµε νεκρούς. Και µην ακούσω πάλι από την πλευρά
της Νέας Δηµοκρατίας -όχι από εσάς, κύριε Λιβανέ- ακούσαµε
από τον άλλο κοινοβουλευτικό εκπρόσωπο την προηγούµενη
εβδοµάδα, µε αφορµή ένα παρεµφερές νοµοσχέδιο, ότι υπάρχει
µεγάλη πτωµατολογία χωρίς να υπάρχουν πτώµατα.

Γιατί αυτό επιτρέψτε µου να πω -φαντάζοµαι ότι ήταν κάποιο
στιγµιαίο λάθος- αποτελεί τροµακτική αµετροέπεια και προ-
σβολή στη µνήµη των τριακοσίων εβδοµήντα επτά µέχρι χθες
βράδυ συνάνθρωπων µας που πέθαναν από κορωνοϊό σε αυτή
τη χώρα. Υπάρχουν πτώµατα, γι’ αυτό υπάρχει και πτωµατολο-
γία. 

Ήρθε λοιπόν ο καιρός, αγαπητοί κύριοι Βουλευτές, αλλά κυ-
ρίως κύριοι Υπουργοί και κυρίως, κυριότατα, αγαπητέ κύριε
Πρωθυπουργέ, κύριε Κυριάκο Μητσοτάκη, να απαντήσετε όχι
στον ΣΥΡΙΖΑ που σας βολεύει, όχι στο ΠΑΣΟΚ που ίσως να σας
βόλευε για πολλά χρόνια, αλλά στον ελληνικό λαό και θα πρέπει
να του απάντησε όχι µε το επιχείρηµα «Εντάξει εµείς τα κάναµε
χάλια, αλλά εσείς τι κάνατε;», διότι αυτό το επιχείρηµα είναι
φθηνό και εύκολο.

Είναι από τις λίγες φορές που στο ΜέΡΑ25 σκεφτήκαµε ότι
επιτέλους ένα σχέδιο νόµου που έρχεται κι αυτό µε την ειδική
διαδικασία του κατεπείγοντος επιτέλους είναι πράγµατι κατεπεί-
γον. Βεβαίως, είχαµε εύλογα τις αναρωτήσεις µας πώς ξαφνικά
και σας έπιασε πόνος για τους πληγέντες αυτούς ανθρώπους–
τους απλούς ανθρώπους εννοώ-, καθώς µέχρι τώρα δεν επιδεί-
ξατε την ίδια ευαισθησία για τους επαγγελµατικά πληγέντες συ-
νανθρώπους µας που επλήγησαν από τον κορωνοϊό όλο αυτό το
διάστηµα της πανδηµίας. Και ξέρετε καλά ποιους εννοώ. Εννοώ
όλους τους εργαζόµενους στον τουρισµό, όλους τους εργαζό-
µενους στις τέχνες, στις µικρές και τις µεγάλες επιχειρήσεις,
αλλά εννοούµε στο ΜέΡΑ25 και όλους τους µικρούς και µεσαί-
ους επιχειρηµατίες αυτής της χώρας, της πατρίδας µας.

Οκτώ µήνες τώρα όλους αυτούς που προανέφερα τους πλη-
ροφορούν τα φιλικά σας ιδιωτικά µέσα µαζικής ενηµέρωσης ότι
είναι πολύ καλά όλοι τους και ότι δεν τους λείπει απολύτως τί-
ποτα, γιατί µετά το πρώτο γενναίο οκτακοσάρι που εισέπραξαν,
συνεχίζουν ανελλιπώς να λαµβάνουν κάθε µήνα την έκτακτη οι-
κονοµική ενίσχυση των 534 ευρώ. Όλα εντάξει λοιπόν; Ναι, εκτός
από ένα µικρό, τόσο δα µικρούλι πρόβληµα. 

Ένα τεράστιο ποσοστό αυτών των ανθρώπων, όπως ξέρετε
όλοι, οι περισσότεροι από τους µισούς, µετά το πρώτο οκτακο-
σάρι ευρώ, δεν είδαν ποτέ ούτε ένα λεπτό να µπαίνει στις κατα-
θέσεις τους από αυτά τα χρήµατα του κράτους. Πολλές δεκάδες
χιλιάδες βέβαια –να το πω κι αυτό- δεν είδαν ούτε και αυτό το
πρώτο οκτακοσάρι, καθώς, όπως θυµάστε, ήταν εργαζόµενοι
κατά ένα παράξενο µαγικό τρόπο απολύτως αόρατοι από όλα τα
συστήµατα του κράτους µας. Δεν τους έβλεπε κανείς. Πώς δού-
λευαν αυτοί οι άνθρωποι τόσα χρόνια; 

Τα θαυµάσια βεβαίως και ανεξάρτητα αυτά ιδιωτικά µέσα µα-
ζικής ενηµέρωσης, τα οποία ειρήσθω εν παρόδω δεν έχουν κα-
ταφέρει φαίνεται ακόµα να ενηµερωθούν ότι στη Βουλή των
Ελλήνων έχουν εισέλθει και δύο νέα κόµµατα, ώστε να µας δεί-
χνουν πότε πότε και αυτά να µαθαίνουµε τι κάνουν, πληροφο-
ρούν επίσης επί οκτώ συναπτούς µήνες τώρα συστηµατικά τους
µικρούς και µεσαίους επιχειρηµατίες της πατρίδας µας, των
οποίων ο τζίρος ήταν επί τέσσερις µήνες, θυµίζω, αναγκαστικά
µηδενικός, αφού εσείς το κράτος είχε κλείσει αναγκαστικά και
χωρίς να τους ρωτήσει τις επιχειρήσεις τους, ότι όλοι αυτοί είναι
επίσης πολύ καλά και ότι όπως ακριβώς τους εργαζόµενούς τους
έτσι και σε αυτούς, χάρη στην αρωγή της Κυβέρνησής µας, δεν
τους λείπει τίποτα! 

Βεβαίως και σ’ αυτήν την περίπτωση υπήρχε ένα µικρό πρό-
βληµα. Ποιο; Ότι όλες µα όλες οι οφειλές που απέκτησαν αυτό
το διάστηµα, καθώς και όλα µα όλα τα δάνεια και οι υποχρεώσεις
τους που δεν εξυπηρέτησαν… Γιατί; Γιατί ήταν κακοπληρωτές;
Όχι, όπως όλοι πανθοµολογούµενα σ’ αυτήν την Αίθουσα το οµο-
λογούµε. Εξαιτίας της πανδηµίας δεν εξυπηρετήθηκαν και του
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αναγκαστικού lockdown δεν «κουρεύτηκαν» όλες αυτές οι οφει-
λές τους και τα χρέη τους. Δεν «κουρεύτηκαν» από την Κυβέρ-
νησή σας, όπως θα έπρεπε να το είχατε κάνει και θα τους έλθουν
τελικά µαζεµένες όλες οι οφειλές και όλα αυτά τα πράγµατα στο
προσεχές ή λιγότερο προσεχές, αλλά πάντως στο µέλλον, όπως
λέει ο κ. Σταϊκούρας και ασφαλώς προτού ανακάµψει σε φυσιο-
λογικά επίπεδα ο τζίρος τους, αν ποτέ, έτσι που κυβερνάτε αυτήν
τη χώρα, υπάρχει κάποια µικρή πιθανότητα να ανακάµψει ο τζί-
ρος τους. 

Αυτό το γεγονός όλοι οι µικροί και οι µεσαίοι επιχειρηµατίες
στη χώρα µας το γνωρίζουν, ό,τι και αν τους λένε τα κανάλια σας.
Ξέρετε γιατί; Διότι το αισθάνονται κάθε µέρα σαν έναν βρόγχο
που σφίγγει τον λαιµό τους, όπως ακριβώς σαν βρόγχο έχουν
αρχίσει να αισθάνονται και τις επιστρεπτέες προκαταβολές σας
που, όπως το λέει και η λέξη, θα πρέπει να επιστραφούν και µά-
λιστα έντοκα. Τώρα, ακούω, έχετε αρχίσει να συζητάτε για άτο-
κες επιστρεπτέες προκαταβολές ή ακόµα –και το εύχοµαι- και
για ποσά που θα επιστρέψουν που θα είναι λιγότερα απ’ αυτά
που θα πάρουν στην αρχή. Ευχολόγιο είναι πάντως. Δεν το έχετε
κάνει. Μέχρι τώρα όποιος κάνει το λάθος –οι περισσότεροι δεν
παίρνουν- επιστρεπτέα προκαταβολή σας, θα του έλθει τον επό-
µενο Μάρτιο µαζί µε όλους τους λογαριασµούς, τον ΕΝΦΙΑ, τους
τόκους των δανείων, µε τους φόρους της επιχείρησής του που
δεν άνοιξε ποτέ φέτος.

Όταν τελικά, αγαπητοί φίλοι της Συµπολίτευσης, καταλάβετε
κάποια στιγµή ότι όλα αυτά τα προαναφερθέντα «κουρέµατα»
που επιτακτικά σάς ζητάµε δεν είναι ρουσφέτια, δεν είναι σκόντο
και χάιδεµα ψηφοφόρων, το οποίο θα φορτωθεί στην ήδη τετρα-
πλώς πτωχευµένη οικονοµία µας που για εσάς είναι υγιέστατη
και δεν έχει πτωχεύσει ποτέ βεβαίως –το θυµίζω και αυτό, ειρή-
σθω εν παρόδω- δεν είναι τέτοιο πράγµα, αλλά ο µόνος, ο πραγ-
µατικά µοναδικός τρόπος που έχουµε σαν συντεταγµένη πολι-
τεία για να περιοριστεί το ντόµινο των λουκέτων που ήδη ξέρετε
καλά ότι έχει ξεκινήσει και πρόκειται, πολύ φοβόµαστε, να γιγαν-
τωθεί, συµπαρασύροντας πιο κάτω και από τον πάτο την εθνική
χρεοκοπία µας, όπως από τον Μάρτιο κιόλας σας ενηµερώνουµε,
θα είναι πολύ αργά. Κάντε κάτι. Ρίξτε χρήµατα. 

Ο κ. Σταϊκούρας το επανέλαβε µε παρρησία πριν από µία ώρα
εδώ πέρα -ήµουν εδώ και το άκουσα- ότι «εµείς είµαστε των φρο-
νίµων τα παιδιά που κρατάµε τα λεφτά για το τέλος». Σας εξή-
γησε ο Αρχηγός µας, ο Γραµµατέας του κόµµατός µας Γιάνης
Βαρουφάκης, ο οποίος τυγχάνει να είναι ένας από τους πολύ ση-
µαντικούς οικονοµολόγους σ’ αυτόν τον κόσµο, τουλάχιστον
στον τοµέα της µακροοικονοµίας, που είναι ακριβώς ο τοµέας
που αφορά τα µοντέλα κρατών, δηλαδή τα µεγάλα µοντέλα, ότι
σ’ αυτές τις περιπτώσεις, όπως στην περίπτωση του lockdown
που παραλύει τα πάντα για τρεις µήνες, ο µόνος τρόπος είναι
ένας και το παγκόσµιο παράδειγµα υπάρχει. Το κάνουν εντελώς
αντίθετοι ιδεολογικά από εµάς ηγέτες. Το κάνει ο κ. Τραµπ, το
κάνουν οι Ευρωπαίοι ηγέτες που έχουν το µυαλό τους στο κε-
φάλι τους. Είναι το να ρίχνεις άπειρα χρήµατα, όσα περισσότερα
χρήµατα έχεις, την πρώτη στιγµή που τα χρειάζεται η αγορά.
Γιατί; Διότι αν δεν τα ρίξεις την πρώτη εβδοµάδα, τη δεύτερη
χρειάζεσαι τα διπλάσια, την τρίτη χρειάζεσαι τα δεκαπλάσια, στο
τέλος του µήνα χρειάζεσαι τα εκατονταπλάσια. Γιατί; Διότι υπάρ-
χει γεωµετρική πρόοδος στην καταστροφή, στα λουκέτα και στην
κατάρρευση των πάντων.

Μ’ αυτόν τον βίο και την πολιτεία σας και µ’ αυτά τα δείγµατα
γραφής σας ως Κυβέρνηση τους τελευταίους δεκαπέντε µήνες,
έχουµε αποκτήσει την τάση να αναρωτιόµαστε κάθε φορά που
κάνετε κάτι που εκ πρώτης όψεως φαντάζει φιλικό προς τον λαό
µας, µήπως και η «φάβα» κρύβει πάλι κάποιον «λάκκο». Στη ση-
µερινή περίπτωση δυστυχώς κρύβει, κυρίες και κύριοι Βουλευτές
της Συµπολίτευσης, τέσσερις-πέντε και µάλιστα αρκετά ευρύχω-
ρους, κατά τη γνώµη µας, «λάκκους».

«Λάκκος» πρώτος: Με το άρθρο 1 χορηγείται οικονοµική ενί-
σχυση 5.000 ευρώ στα φυσικά πρόσωπα και 8.000 ευρώ στα νο-
µικά πρόσωπα των οποίων επλήγησαν οι κτηριακές εγκαταστά-
σεις. Μια χαρά µέτρο, θα µου πείτε. Βεβαίως, θα συµφωνήσω κι
εγώ, αν δεν συνοδευόταν το «µια χαρά µέτρο» από τη φράση
«υπό την προϋπόθεση όσον αφορά τις επιχειρήσεις ότι ήταν σε

λειτουργία τη συγκεκριµένη µέρα και επίσης υπό την εξαίρεση
λήψης αυτής της οικονοµικής ενίσχυσης όλων των ιδιοκτητών
κενών εγκαταλελειµµένων ή ηµιτελών κατοικιών και επαγγελµα-
τικών χώρων». 

Να το πούµε απλά για να το καταλάβουν όσοι µας ακούνε. Αν,
δηλαδή, το σπίτι ή ο επαγγελµατικός χώρος που έχτισε ένας αν-
θρωπάκος υπέστη ακόµα και ολοκληρωτική καταστροφή, αυτός
ο άνθρωπος δεν θα στηριχθεί από την πολιτεία ούτε µε ένα ευρώ.
Πραγµατικά δεν καταλαβαίνω τίποτα. Είµαι Βουλευτής και δεν
καταλαβαίνω τίποτα. Ένας εστιάτορας ή κάποιος που έχει εµπο-
ρικό κατάστηµα στην Καρδίτσα γιατί δικαιούται περισσότερα από
έναν συνάδελφό του τού οποίου η επιχείρηση έχει βάλει λουκέτο
µετά από τα έντεκα χρόνια των µνηµονίων σας και είναι πλέον
κλειστή στη στήριξή σας, αν καταστράφηκε µερικώς ή εντελώς
η πρώην εµπορική του στέγη; Δεν βλέπετε τον παραλογισµό, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας; Δεν καταλα-
βαίνετε ότι είναι εξ ορισµού το ίδιο θιγµένος κάποιος του οποίου
το σπίτι καταστράφηκε είτε αυτό ήταν ηµιτελές είτε ήταν τελει-
ωµένο; Αποκλείεται –δεν αποκλείεται καθόλου, έτσι είναι κατά
κανόνα- ο πτωχευµένος επιχειρηµατίας µέσα στην κλειστή πια
επιχείρησή του, η οποία καταστράφηκε, να φύλαγε τον πρώην
εξοπλισµό της µε την ελπίδα ότι κάποια στιγµή θα µπορέσει να
τον µεταπωλήσει για να βγάλει ένα µέρος της χασούρας; Δεν
αποκλείεται. Είναι κανόνας, το ξέρετε, αλλά δεν τον αποζηµιώ-
νετε αν µαζί µε την αποθήκη του ή µε την παλιά του εταιρεία ή
τη βιοτεχνία του χάθηκε και ο εξοπλισµός του.

Με το άρθρο 5 και υπό το γνωστό µας πια από τον περασµένο
Μάρτιο πρόσχηµα της διασφάλισης των θέσεων εργασίας στις
πληγείσες περιοχές, αυτήν τη φορά προβλέπετε ότι επιχειρή-
σεις, οι εργοδότες του ιδιωτικού τοµέα στις συγκεκριµένες πε-
ριοχές που έπληξε ο «Ιανός», µπορούν να θέτουν σε αναστολή
τις συµβάσεις εργασίας µέρους ή όλων των εργαζοµένων τους
µέχρι την αποκατάσταση των ζηµιών κ.λπ.. Οι εργαζόµενοι των
οποίων η σύµβαση εργασίας τελεί σε αναστολή σύµφωνα µε το
παρόν –λέει το νοµοσχέδιο που φέρνετε- είναι δικαιούχοι έκτα-
κτης οικονοµικής ενίσχυσης ως αποζηµίωση ειδικού σκοπού 534
ευρώ. 

Ευλόγως εικάζουµε, λοιπόν, ότι εάν για τους επόµενους τρεις
µήνες τα παρασιτικά ιδιωτικά µέσα µαζικής ενηµέρωσης συστη-
µατικά θα τους διαβεβαιώνουν όλους αυτούς ότι εισπράττουν
κάθε µήνα το ποσό των 534 ευρώ και εποµένως είναι πολύ καλά
και, όπως ξέρετε, δεν τους λείπει τίποτα, σ’ αυτούς τους αφιλό-
τιµους εντούτοις θα λείπει, καθώς αν µοιάσουν στους προηγού-
µενους πληγέντες από τον COVID-19, ένα πολύ µικρό ποσοστό
θα λαµβάνει στην πραγµατικότητα το πραγµατικά πολύ µικρό
αυτό επίδοµα. Μη σας πω το ανέκδοτο µε τον γάιδαρο του Χότ-
ζα. Το ξέρετε όλοι. Μόλις µας έµαθαν τα µέσα µαζικής ενηµέρω-
σής σας να µην τρώµε, πρόκειται να πεθάνουµε.

Περνάω τον τρίτο «λάκκο» που είναι «λακουβίτσα». Έχει να
κάνει µε το ότι δεν προσλαµβάνετε σαν σοβαρή χώρα ανθρώ-
πους για καταστροφές, ενώ οι καταστροφές έρχονται κάθε εβδο-
µάδα πια.

Πάω στον τέταρτο «λάκκο» που είναι πολύ σοβαρός. Είναι ο
«λάκκος» µε το άρθρο 7 που επεκτείνει τη µείωση συντελεστών
για συγκεκριµένα αγαθά και υπηρεσίες. Αρχικά ακούγεται αρ-
κετά καλό και λογικό, µέχρι να διαβάσει κανείς ποια είναι τα συγ-
κεκριµένα αγαθά και εκεί µέσα βρίσκει –και το βλέπει σαν
ανέκδοτο- τι άλλο; Τα εισιτήρια των σινεµά, τα εισιτήρια των θε-
άτρων και τα εισιτήρια των συναυλιών. Μα, τις έχετε απαγορεύ-
σει. Δεν το έχετε πάρει χαµπάρι; Δεν έχετε ιδέα ότι έχετε απα-
γορεύσει τις συναυλίες, τα θέατρα και τα σινεµά; Σας ενηµε-
ρώνω εγώ που δεν είµαι στην Κυβέρνηση ότι εδώ και πέντε µέρες
έχουν απαγορευτεί, τουλάχιστον για τα µεγάλα αστικά κέντρα. 

Οι µεγάλοι «λάκκοι» είναι ο πέµπτος και ο έκτος. Με το άρθρο
8 προβλέπεται προσαυξηµένη έκπτωση. Τι σηµαίνει αυτό; Φορο-
απαλλαγή στα απλά ελληνικά για διαφηµιστικές δαπάνες των επι-
χειρήσεων κατά τα εικοσιένα και είκοσι δύο έτη. Είναι σαφές ότι
είναι µια διάταξη-δώρο προς τους φίλους σας, αυτούς που προ-
αναφέρω τόση ώρα, τους µεγάλους διαφηµιζόµενους επιχειρη-
µατίες, αλλά κυρίως τους καλούς σας φίλους, τα τηλεοπτικά
κανάλια. 
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Δεν φτάνει µόνο που το κάνετε αυτό, αλλά και µε το άρθρο 10
κάνετε το ίδιο, δηλαδή σ’ αυτή την περίπτωση, σπάζοντας το
ρεκόρ σας που ήταν στο προηγούµενο νοµοσχέδιο για τον κο-
ρωνοϊό, φέρνετε σ’ ένα νοµοσχέδιο δύο άρθρα-δώρο για τους
παρασιτικούς ολιγάρχες - καναλάρχες. 

Και θα τελειώσω αµέσως µε την εξής φράση: Ενστάσεις σο-
βαρότητας, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, έχουµε και για άλλα
άρθρα του παρόντος σχεδίου νόµου που δεν είπα. Το σηµαντικό,
όµως, δεν είναι αυτό. Το σηµαντικό είναι το διπλό πρόσωπο του
Ιανού, του αρχαίου αυτού Ρωµαίου θεού που έδωσε το όνοµά
του στο τραγικό µετεωρολογικό φαινόµενο που κατέστρεψε τη
ζωή συνανθρώπων µας, αλλά που θα µπορούσε ωραιότατα να
δανείσει το ίδιο αυτό όνοµα και στο σηµερινό σας νοµοσχέδιο,
γιατί είναι διπλοπρόσωπο, όπως συστηµατικά διπλοπρόσωπη
είναι και η διακυβέρνηση της χώρας από εσάς που δεν αρκείται
η Κυβέρνησή σας εδώ και δεκαπέντε µήνες να κλέβει από τον
λαό µας ό,τι του έχει αποµείνει, αλλά θρασύτατα και προκλητι-
κότατα τολµά να ονοµάζει και να παρουσιάζει νοµοθετικά αυτό
το ανήθικο πλιάτσικο ως αρωγή, παροχή, νοιάξιµο και φροντίδα. 

Όσα δώρα, όµως, και αν κάνετε στους σκοταδιστές συνειδή-
σεων και µυαλών παρασιτικούς ολιγάρχες φίλους σας και όσες
φορές και αν αυτοί σάς ανταποδώσουν την εξυπηρέτηση λέγον-
τας ψέµατα και διαβεβαιώνοντάς µας ότι είµαστε όλοι µας πολύ
καλά και δεν µας λείπει απολύτως τίποτα, το σχέδιό σας τελικά
δεν θα περάσει. Ξέρετε γιατί δεν θα περάσει; Διότι µας λείπουν
εδώ και πάρα πολλά χρόνια πάρα πολλά, γιατί µας λείπει η ίδια
µας η ζωή και γιατί εσείς είστε οι απολύτως υπεύθυνοι.

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

έχει η κ. Τζάκρη από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, έχω πει

πολλές φορές σε αυτήν εδώ την Αίθουσα ότι µε δεδοµένη τη µε-
γάλη απειλή του κορωνοϊού, την οποία η κοινωνία και η επιστήµη
στο τέλος θα νικήσουν, η χώρα απειλείται πολύ περισσότερο από
τον πολύ πιο επικίνδυνο, εκτός ιατρικής έρευνας και άρα εκτός
θεραπείας, κυβερνοϊό. Οφείλω να αναγνωρίσω στον Πρωθυ-
πουργό ότι έχει ένα µοναδικό χάρισµα να διαχειρίζεται δύσκολες
καταστάσεις κατά τέτοιον τρόπο, ώστε να τις µετατρέπει σε πο-
λιτικές, οικονοµικές και κοινωνικές καταστροφές που οφείλονται
στην παροιµιώδη ανικανότητα της Κυβέρνησής του να προλάβει
και να αντιµετωπίσει έγκαιρα φαινόµενα που θα µπορούσαν να
έχουν πολύ πιο µικρή έκταση και πολύ µικρότερες επιπτώσεις
στη ζωή των πολιτών.

Δεν ήταν µεταφυσικές ούτε οι καταστροφές στην Εύβοια ούτε
οι καταστροφές στην Καρδίτσα. Γιατί στην Εύβοια, την οποία την
έχετε εξαφανίσει τελείως από τον δηµόσιο διάλογο, είχαν προ-
ηγηθεί καταστροφικές πυρκαγιές. Οι πληµµύρες που προκλήθη-
καν οφείλονται ακριβώς στο γεγονός ότι κανείς δεν αποµάκρυνε
τους κορµούς και κανείς δεν σκέφτηκε, δεν προνόησε σε στοι-
χειώδη αντιπληµµυρική θωράκιση.

Σήµερα, µάλιστα στην Εύβοια, είχαµε το πρωτοφανές φαινό-
µενο η πολιτική προστασία που είχε ειδοποιηθεί µέρες για το
επερχόµενο φαινόµενο, να µην χρησιµοποιήσει το 112 για να ενη-
µερώσει τους πολίτες και µάλιστα, ο αρµόδιος Υπουργός να βγει
µετά και να µας ενηµερώσει ότι αν το χρησιµοποιούσε, θα είχαµε
εκατόµβη νεκρών. Το αποτέλεσµα είναι ότι σήµερα, σαράντα
µέρες µετά, η τοπική κοινωνία βιώνει µια πρωτοφανή εγκατά-
λειψη, έναν απίστευτο κυβερνητικό κυνισµό στο θέµα των απο-
ζηµιώσεων και της αποκατάστασης των περιουσιών και σε τελική
ανάλυση να έχουµε σε µια κοντινή απόσταση µίας ώρας από την
Αθήνα, µια τεράστια καθηµερινή, οικονοµική και κοινωνική κατα-
στροφή.

Στο θέµα τώρα της Καρδίτσας και του µεσογειακού κυκλώνα
«Ιανός» η Κυβέρνηση είχε έναν και µοναδικό σύµµαχο, τη µετε-
ωρολογία, η οποία υποτίθεται ότι παρακολουθούσε εκ του σύ-
νεγγυς το φαινόµενο, είχε εντοπίσει την πολύ χαµηλή ταχύτητα
κίνησης του και είχε, εν πάση περιπτώσει, η κυβέρνηση όλο τον
χρόνο να κινητοποιήσει το τεχνικό και ανθρώπινο δυναµικό που
διέθετε, για να συνδράµει µια µεγάλη πόλη και µεγάλα παραγω-
γικά χωριά του θεσσαλικού κάµπου, ώστε να περιοριστεί η
έκταση της καταστροφής και να αποφευχθεί η κίνηση οχηµάτων

σε επικίνδυνα σηµεία, µε αποτέλεσµα να θρηνήσουµε νεκρούς
όχι για κάποιο φαινόµενο που ξέσπασε εντός µερικών λεπτών ή
µίας ώρας, αλλά για κάτι που ήταν γνωστό επί µια ολόκληρη βδο-
µάδα.

Και τώρα έρχεστε να µας πείτε, αφότου ο Πρωθυπουργός επι-
σκέφθηκε τέσσερις µέρες την περιοχή, ότι δίνετε κάποια βοηθή-
µατα. Και βεβαίως, µε ξεπερνά το γεγονός ότι σήµερα οι κάτοικοι
εκεί έγιναν αποδέκτες διαταγών πληρωµών ή άλλων καταναγκα-
στικών πράξεων και πολλώ δε µάλλον αυτό πλήττει την Κυβέρ-
νηση, εφόσον ο κ. Τσιάρας, ο Υπουργός Δικαιοσύνης, κατάγεται
από εκεί.

Θέλω, όµως, να πω στη νέα επικίνδυνη µορφή διακυβέρνησης
του Πρωθυπουργού, ο όποιος σπεύδει κατόπιν εορτής να εκφρά-
σει τη λύπη του και όπως λέει ο λαός «να βγάλει την υποχρέωση»
µε το διαµαρτυρόµενο λαό αποκλεισµένο, περιστοιχισµένος από
εκατοντάδες αστυνοµικούς και µερικές δεκάδες θαυµαστών και
ωφεληµένων του Επιτελικού του Κράτους, προκειµένου τα δελ-
τία των 20.00’ να δείξουν το καλά σκηνοθετηµένο κάδρο που επι-
θυµούν όσοι φιλοτεχνούν το κάδρο του κ. Μητσοτάκη. Και
βέβαια, όλα αυτά µε τα χρήµατα του Έλληνα φορολογούµενου
και τη χρηµατοδότηση αφειδώς από τα µέσα µαζικής ενηµέρω-
σης.

Μεταβαίνουµε, δυστυχώς, από διακυβέρνηση της κορδέλα
στη διακυβέρνηση της κάµερας. Οι επισκέψεις του Πρωθυπουρ-
γού και τα βιντεάκια που βλέπουν οι Έλληνες πολίτες στα δελτία
των 20.00’ είναι πληρωµένες διαφηµιστικές καταχωρήσεις του
Επιτελικού Κράτους µε τα χρήµατα του Έλληνα φορολογούµε-
νου και µε πρόσχηµα πάντα την πανδηµία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Συµπολίτευσης, κυβερνάτε
επί ενάµιση χρόνο. Δεν έχετε απολύτως τίποτα να δείξετε. Ωστό-
σο, η αποτελεσµατικότητα του Επιτελικού Κράτους όταν πρόκει-
ται για απευθείας αναθέσεις δεκάδων εκατοµµυρίων σε ηµέτε-
ρους, είναι εκπληκτική, ενώ την ίδια στιγµή, όταν πρόκειται να
συνδράµετε την ελληνική κοινωνία και να ωφελήσετε ευθέως
τους πολίτες που έχουν πληγεί από την πανδηµία, χαρακτηρίζε-
στε από µηδενική αποτελεσµατικότητα, γιατί προφανώς τα κίνη-
τρα σας δεν συνάδουν µε την εξυπηρέτηση του δηµόσιου σκο-
πού, αλλά µε τη δηµιουργία παντού, σε όλο το επίπεδο της ελ-
ληνικής οικονοµίας, µηχανισµών οι οποίοι µε το αζηµίωτο εργά-
ζονται για τους δικούς σας µικροπολιτικούς στόχους. Ετοιµάζετε
να ανανεώσετε το µισθωτήριο µιντιακής ασυλίας, φέρνοντας
ανερυθρίαστα για ψήφιση την εν λευκώ εξουσιοδότησή σας, να
διαµοιράσετε ξανά τα ιµάτια του εθνικού καταπιστεύµατος, το
οποίο σας κληροδοτήσαµε, µε νέους όρους κοινωνίας.

Πολύ σωστά ο Πρόεδρός µας Αλέξης Τσίπρας επισήµανε ότι
αποτελεί πολιτική εξαπάτηση να λέτε ότι έχετε δώσει 24,6 δισε-
κατοµµύρια για την αντιµετώπιση των συνεπειών του κορωνοϊού,
ενώ έχετε δώσει µόνο 4,6 δισεκατοµµύρια. την ίδια στιγµή που
δεκάδες εκατοντάδες ελεύθερων επαγγελµατιών δεν έχουν
λάβει το στοιχειώδες επίδοµα των 800 ευρώ του Μαρτίου και
λαµβάνουν ακόµα διαβεβαιώσεις ότι θα ανοίξει η πλατφόρµα των
ενστάσεων από την ΑΑΔΕ.

Και µας καλείτε να ψηφίσουµε το δικαίωµά σας να µεταβιβά-
σετε τα απλήρωτα και δικαιώµατα του κόσµου της εργασίας
προς τους µισθωµένους παρόχους της επικοινωνιακής σας ασυ-
λίας στο κράτος. Αυτό αποτελεί όχι πια αστοχία, αλλά προµελε-
τηµένο πολιτικό, κοινωνικό έγκληµα, διότι ο νόµος για τη
µετάδοση κοινωνικών µηνυµάτων προβλέπει τη δωρεάν µετά-
δοσή τους και το γνωρίζετε και το έχετε ψηφίσει και το κατα-
στρατηγείτε καθηµερινά.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Θέλω να γνωρίζετε ότι όσα αστυνοµικά µέτρα και αν πάρετε,
όσες παραστάσεις θεάτρου του παραλόγου και αν σκηνοθετή-
σετε µε κλεισίµατα περιπτέρων και µίνι µάρκετ και άλλες τόσες
γραφικότητες, για να κερδίσετε χρόνο απλά και µόνο γιατί είστε
ανήµποροι να δώσετε λύσεις, έχετε δηµιουργήσει τόσα προβλή-
µατα, που ούτε εσείς οι ίδιοι θα µπορέσετε να τα αντιµετωπίσετε,
όσες πληρωµένες καταχωρήσεις του επιτελικού κράτους και αν
κάνετε. Ασχολείστε µε τα περίπτερα και δεκαεπτάχρονους, αντί
να διπλασιάσετε και να τριπλασιάσετε τα δροµολόγια των µέσων
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µαζικής µεταφοράς. Ασχολείστε µε το αυτονόητο της χρήσης
της µάσκας, την ίδια ώρα που ο καθ’ ύλην αρµόδιος Υπουργός
δεν τηρεί ούτε στα ελάχιστα τα µέτρα που επιβάλλει στους τρί-
τους να τηρήσουν µε την απειλή κυρώσεων. Και δεν έχετε αντι-
ληφθεί ότι αδύνατον να κοροϊδέψετε τους νέους της χώρας, την
πιο µορφωµένη γενιά της πατρίδας µας µε τέτοια τερτίπια. Και
δεν έχετε αντιληφθεί ότι πάνω από τριακόσια σχολεία τελούν υπό
κατάληψη, διότι οι µαθητές αρνούνται να στοιβάζονται ανά είκοσι
πέντε και ανά είκοσι επτά σε κάθε τµήµα και είστε υπαίτιοι της
απαξίωσης του κύρους των θεσµών.

Την ίδια ώρα, λοιπόν, που στοιβάζετε ανά τριάντα τους µαθη-
τές στις τάξεις, προοδεύετε την ατοµική ευθύνη των παιδιών του
δηµοτικού απέναντι στον παππού τους και τη γιαγιά τους, τη
στιγµή που η δική σας πολιτική ευθύνη ως αρµοδίων εξαντλή-
θηκε στην απευθείας ανάθεση στους ηµετέρους, της αγοράς µα-
σκών και σε σωρεία άλλων απευθείας αναθέσεων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, φυσικά και έχετε τη κοινοβου-
λευτική δύναµη για να περάσετε όλα αυτά τα ευτράπελα και αλ-
λόκοτα που φέρνετε σήµερα εδώ ως περίβληµα και πολιτική
αποπροσανατολισµού του νέου κύµατος εξαγοράς ασυλίας. Έρ-
χεστε, όµως, και µιλάτε για µείωση των φόρων στη διαφήµιση
και φοροαπαλλαγές στους µεγάλους…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία συ-
νάδελφε, έχετε φτάσει στα επτά λεπτά.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Την ώρα που δεν φέρνετε το παραµικρό µέτρο ενίσχυσης των

µικρών και πολύ µικρών επιχειρήσεων, οι οποίες δεν διαφηµίζον-
ται, δεν ακούσαµε να µας λένε κάτι για τις επιχειρήσεις αυτές,
ότι αυξάνετε, για παράδειγµα, τις αποσβέσεις ή ότι µειώνετε τις
φορολογικές και τις ασφαλιστικές υποχρεώσεις για έναν χρόνο,
προκειµένου να τις ελαφρύνετε και επιµένετε, βέβαια, να µην υιο-
θετείτε την πρόταση του Αλέξη Τσίπρα να καταστήσετε µη επι-
στρεπτέα την προκαταβολή για τις µικρές και τις µεσαίες επιχει-
ρήσεις.

Είναι περισσότερο από αυτονόητη η αρνητική µου ψήφος,
διότι όπως είπα όλα αυτά τα κάνατε για να ανανεώσετε τα µισθω-
τήρια της µιντιακής σας ασυλίας. Αλλά ό,τι κι αν κάνετε, φτάνει
πιο σύντοµα, ενδεχοµένως, από ό,τι και εσείς πιστεύατε η στιγµή
που ο τρόπος µε τον οποίο χειρίζεστε την οικονοµία και τα προ-
βλήµατα των Ελλήνων πολιτών θα σας οδηγήσουν και εσάς τους
ίδιους σε ανυπέρβλητο πολιτικό αδιέξοδο, οπότε δεν θα έχουν
καµµία σηµασία αυτά τα δηµοσία δαπάνη µισθωτήρια και θα κα-
ταστεί πραγµατικότητα στη δηµόσια συνείδηση η ανακήρυξη της
7ης Ιουλίου ως εθνικής ηµέρας µνήµης πολιτικής εξαπάτησης από
µια οµάδα πολιτικών απατεώνων.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Η κ. Φω-
τίου έχει τον λόγο.

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ.
Κύριε Υπουργέ, κύριοι συνάδελφοι της Συµπολίτευσης, πι-

στεύω ότι πρέπει να σκεφτείτε σοβαρά ότι το νοµοσχέδιο εδρά-
ζεται εσκεµµένα -και το εννοώ- σε ένα διπλό λάθος.

Ποιο είναι το διπλό λάθος; Πρώτον, αντιµετωπίζει τον «Ιανό»
ως συνήθη θεοµηνία και δεύτερον, θεωρεί ότι η θεοµηνία έρχεται
σε περίοδο κανονικότητας. Αυτό το διπλό λάθος οδηγεί σε µέτρα
συνηθισµένα, προϋπάρχοντα. Γι’ αυτό δεν ανακουφίζονται οι κά-
τοικοι, γι’ αυτό διογκούται η οργή, όσο και να θέλετε να µην την
ακούτε.

Ο ίδιος ο «Ιανός» είναι συνεχιστής µιας νέας πραγµατικότητας
που ζήσαµε στη Μάντρα και στο Μάτι, δηλαδή των ιδιαίτερων
φαινοµένων της κλιµατικής αλλαγής. Ταχύτητα, ένταση, µεγάλη
εµβέλεια, τεράστιο µέγεθος καταστροφής, πολλαπλάσια δύναµη
από ό,τι είχαµε συνηθίσει µέχρι το 2017.

Εσείς, όµως, µένετε στο 2017, στην ενίσχυση των 5.000 ευρώ
ανά κατοικία και 8.000 ευρώ ανά επιχείρηση, που είχαν θεσπιστεί
µε τον ν. 4581/2017 του ΣΥΡΙΖΑ. 

Εποµένως, τι έπρεπε να γίνει; Στα άρθρα 1 και 2 να προβλέ-
ψετε ειδικές στοχευµένες ενισχύσεις. Υπάρχουν περιοχές που
άλλαξαν µορφή. Όλοι το λένε αυτό. Αυτό το νέο πρόσωπο της
καταστροφής δεν κατεγράφη ακόµη ως όφειλε από τις περιφέ-

ρειες. Αντ’ αυτού, βλέπουµε στα κανάλια ο περιφερειάρχης Θεσ-
σαλίας να συγχαίρει τον περιφερειάρχη Αττικής για τη συνδροµή
του ως ένδειξη υψίστης αλληλεγγύης. Είστε σοβαροί; 

Ο «Ιανός» επέρχεται µεσούντος του δεύτερου κύµατος της
πανδηµίας και βρίσκει ανθρώπους και επιχειρήσεις, αγροτική πα-
ραγωγή και κτηνοτροφία στα όρια των αντοχών τους. Οι εργα-
ζόµενοι των περιοχών που επλήγησαν παίρνουν την ενίσχυση
των 534 ευρώ µε αναστολή της σύµβασης εργασίας τους για
τρεις µήνες, όπως λέτε, χωρίς βέβαια να προβλέπει το νοµοσχέ-
διο κάποια στήριξη στις επιχειρήσεις, για να διατηρήσει η επιχεί-
ρηση τις θέσεις εργασίας. 

Χωρίς όµως την αναπλήρωση του 100% του µισθού τους, ό-
πως έχουµε πει πάρα πολλές φορές, η ντόπια αγορά καταρρέει,
όπως και τα νοικοκυριά. Θα σας δώσω ένα παράδειγµα. Έστω,
λοιπόν, ένα νοικοκυριό µε εργαζόµενο, ο οποίος µπαίνει σε ανα-
στολή για τρεις µήνες. Είχε έναν µισθό και καθαρά έσοδα 1.000
ευρώ. Θα πάρει τα µισά. Αυτό σηµαίνει ότι σε τρεις µήνες θα
πάρει 1.500 ευρώ λιγότερα. Όταν θα πάρει, λοιπόν, την ενίσχυση
των 5.000, τι πήρε αυτός ο άνθρωπος; Πήρε 3.500 ευρώ, κατ’
αρχάς. Εποµένως, αφήστε αυτές τις µεγαλοστοµίες που λέτε
τόσο καιρό. 

Τα υπόλοιπα άρθρα του νοµοσχεδίου αφορούν την πανδηµία
και τον COVID-19 µε τον γνωστό, ατελή, αποσπασµατικό και ανε-
παρκή τρόπο για τους πολλούς και τους ευάλωτους, µε δώρα
στις µεγάλες επιχειρήσεις και τα κανάλια για τους εκλεκτούς,
όπως είναι η έκπτωση πράγµατι της διαφηµιστικής δαπάνης από
τα ακαθάριστα έσοδα µιας επιχείρησης. Δηλαδή, εάν ξόδεψες 1
εκατοµµύριο, θα σου υπολογίζω στα έξοδά σου 2 εκατοµµύρια
φέτος. Είναι σοβαρό αυτό; Είναι καλό αυτό το πράγµα;

Επίσης, αυτό που κάνετε για τα κανάλια, που τα έχετε εξαιρέ-
σει από το να πληρώνουν στο δηµόσιο τις οφειλές τους λόγω κο-
ρωνοϊού -ή µήπως όχι;-, τους δίνετε τώρα επιπλέον λεφτά; 

Ακούστε. Να µετρήσουµε, όµως, το µέγεθος της υποκρισίας,
όταν λέτε ότι βοηθάτε τους ευάλωτους, κύριε Υπουργέ. Ήταν
εδώ η Υφυπουργός, αλλά βέβαια µέχρι να µιλήσει κανείς περνάει
καµµιά ώρα και έφυγε και θα ήθελα να το ακούσει. Υπάρχει τε-
ράστιο µέγεθος υποκρισίας, όταν λέει ότι µε την τροπολογία στα
άρθρα 1 και 2 βοηθά τους ευάλωτους. 

Πρώτα-πρώτα, για να πούµε ένα πράγµα. Εσείς είστε εντάξει
µε το ελάχιστο εγγυηµένο εισόδηµα στην κατάσταση της πανδη-
µίας; Είστε εντάξει, δηλαδή, µε τα 200 ευρώ να ζήσει αυτός ο
άνθρωπος; Δεν είναι ντροπή που λέτε ότι το επεκτείνατε αυτό
για δώδεκα µήνες για όλη τη χώρα;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού) 

Όµως, το δεύτερο και χειρότερο είναι το εξής. Τι λέει για τους
αστέγους που βρίσκονται στο πρόγραµµα «Στέγαση και Εργα-
σία», το οποίο εµείς κάναµε το 2017 και το ξέρω απ’ έξω και ανα-
κατωτά; Βάλαµε τετρακόσιες οικογένειες και στοίχισε 5 εκατοµ-
µύρια. Τι λέει αυτό το πρόγραµµα; Λέει για όποιον µπαίνει εκεί
ότι του πληρώνουµε το νοίκι στο σπίτι που πάει, το νερό, το ηλε-
κτρικό, κ.λπ., ότι του δίνουµε και κάτι παραπάνω για τα λειτουρ-
γικά του έξοδα και του δίνουµε και ένα επίδοµα εργασίας, γιατί
όπου τον πάρουν πληρώνουµε εµείς τον εργοδότη. Τι ήρθε και
µας είπε σήµερα; Μας είπε ότι όποιος απεντάσσεται από το πρό-
γραµµα σήµερα, µε συνθήκες κορωνοϊού, στους άστεγους που
θα απενταχθούν από το πρόγραµµα έκανε το φοβερό να τους
πληρώνει το νοίκι! Δηλαδή, δεν ξέρω τι να πω. Δεν µπορούσατε
να επεκτείνετε το πρόγραµµα για δώδεκα µήνες εσείς που κό-
πτεσθε για τους άστεγους;

Θέλω να κάνω µία ερώτηση. Μέχρι πότε κάθε µωρό που θα
βρίσκεται εγκαταλελειµµένο, όπου βρίσκεται σ’ αυτή τη χώρα,
στο Πεδίον του Άρεως κ.λπ., θα ενηµερώνει την κοινή γνώµη
ΜΚΟ και όχι το Υπουργείο της κ. Μιχαηλίδου για το τι θα συµβεί
για το µωρό; Μέχρι πότε θα συµβαίνει αυτό; Εκτός από τα ασυ-
νόδευτα, έχασε και την παιδική προστασία;

Τελειώνω. Εµείς πιστεύουµε ότι ο «Ιανός» απέδειξε την ανυ-
παρξία του Επιτελικού Κράτους. Έχουν βέβαια καταλάβει όλοι
ότι δεν έγινε µόνο, για να συγκεντρώσει ο κ. Μητσοτάκης τον
ένοχο των πάντων, όπως λέγαµε στην αρχή, αλλά και για να προ-
ωθεί χαριστικές διατάξεις σε «ηµέτερους» και να παρεµβαίνει νο-
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µοθετικά για απευθείας αναθέσεις, όπως µε τις µάσκες-αλεξί-
πτωτα, τις λίστες Πέτσα, κ.λπ.. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία Φω-
τίου, είστε στα επτά λεπτά. Σας παρακαλώ να ολοκληρώσετε.

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Το βλέπω. Τελειώνω.
Έχετε τη δυνατότητα να κάνετε αυτά που σας είπαµε µε τρία

δισεκατοµµύρια µόνιµα µέτρα και οκτώµισι δισεκατοµµύρια έκτα-
κτα µέτρα, για να απαντήσουµε στα προβλήµατα του λαού αυτή
τη στιγµή. Άρα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία συ-
νάδελφε, σας παρακαλώ πολύ!

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Άρα έχετε τη δυνατότητα να χρηµατοδοτή-
σετε όλα αυτά τα µέτρα από το τρέχον ΕΣΠΑ, µε µηδενική µάλι-
στα επιβάρυνση στα δηµόσια ταµεία. Δεν το κάνετε για συγκε-
κριµένους λόγους και βεβαίως εµείς δεν θα συνδράµουµε σ’ αυ-
τούς τους λόγους.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να σας παρακαλέσω να

τηρούµε τον χρόνο, γιατί αυτήν τη στιγµή έχουµε άλλους τριάντα
τρεις οµιλητές. Σας το λέω, για να δείτε πού βρισκόµαστε.

Κυρία Πέρκα, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Θα προσπαθήσω, κύριε Πρό-

εδρε, να είµαι όσο πιο σύντοµη γίνεται.
Θα κάνω ορισµένες παρατηρήσεις στα απίστευτα που ακού-

στηκαν.
Το πρώτο είναι ότι φαίνεται οι Βουλευτές της Συµπολίτευσης,

οι Υπουργοί και κυρίως ο Πρωθυπουργός να έχουν αποκτήσει
µία εξοικείωση µε ένα ψέµα που λένε, το οποίο πια πιστεύουν και
το µεταφέρουν κάθε φορά. Ακούσαµε για 3,5% πρωτογενή πλε-
ονάσµατα. Ξεχάσαµε ότι είχαν υπογραφεί για 4,5% και 4,6%.
Ακούσαµε για κάποιο αχρείαστο µνηµόνιο, λες και τα δύο πρώτα
ήταν χρήσιµα. Δεν ακούσαµε για την καταστροφή της χώρας, για
το ποιος ευθύνεται γι’ αυτή, γιατί µπήκαµε σε όλα αυτά. Αυτά
πρέπει να τα λέµε, γιατί κάθε φορά λένε το ίδιο. Αυτό είναι το
πρώτο.

Δεύτερον, δεν υπάρχει η διακριτικότητα να αντιληφθείτε πώς
µερικά πράγµατα εξοργίζουν τους πολίτες. Μη µου ξαναπείτε τι
λέει η κοινωνία, λες και µιλάτε εξ ονόµατος ολόκληρης της κοι-
νωνίας. Ακόµη και τα δικά σας γκάλοπ να πάρουµε, η µισή κοι-
νωνία τουλάχιστον δεν σας πιστεύει. Μη µου λέτε τι θα έκανε ο
ΣΥΡΙΖΑ.

Το τρίτο το επεσήµανε και ο Ευκλείδης Τσακαλώτος. Εδώ θα
χρησιµοποιήσω τον Προυστ. Απάντησε ο κ. Σταϊκούρας, όπως
απαντά κάποιος που προσποιείται ότι κατάλαβε ότι του προσά-
πτουν κάτι άλλο και όχι αυτό που πραγµατικά του προσάπτουν.
Έτσι πάνε και έρχονται τα νούµερα µε τους εκπαιδευτικούς και
µε τους υγειονοµικούς.

Δυο κουβέντες µόνο, γιατί θέλω να είµαι όσο το δυνατόν πιο
σύντοµη. Πάλι η λίστα Πέτσα, πάλι τα ΜΜΕ, µόνο εθνικής εµβέ-
λειας βέβαια, γιατί εδώ που τα λέµε, τα περιφερειακά δεν µας
κάνουν και πολύ καλά τη δουλειά. Υπεραποσβέσεις σε µεγάλες
επιχειρήσεις, οι αποζηµιώσεις είναι στο πλαίσιο που θα ήταν και
εάν δεν υπήρχαν η πανδηµία και η φυσική καταστροφή µαζί, πά-
νε οι αγρότες, οι κτηνοτρόφοι. Υπάρχουν διάφορα, αλλά θέλω
να πω ότι αυτή η κακοδιαχείριση, η διασπάθιση του δηµοσίου
χρήµατος συνεχώς µε απευθείας αναθέσεις κ.λπ., η ανικανότητα
αυτού του Επιτελικού Κράτους, οι ιδεοληψίες σας δεν µπορούν
να καλυφθούν µε την προπαγάνδα από τα µέσα, έχει κοντά πο-
δάρια, διότι θα έρθει η πραγµατική ζωή και θα αναδείξει ποια
είναι η αλήθεια.

Εν πάση περιπτώσει, εγώ θέλω να αναφερθώ κυρίως σε µία
τροπολογία που καταθέσαµε, γιατί συµβαίνει το εξής πράγµα.
Το τελευταίο διάστηµα όλος ο τεχνικός κόσµος και οι ιδιοκτήτες
ζουν έναν παραλογισµό. Όταν λέω για τεχνικό κόσµο, µιλώ για
τεχνικά επιµελητήρια σε όλη τη χώρα και το κεντρικό, όπου,
όπως ξέρετε, δεν ελέγχονται από τον ΣΥΡΙΖΑ, δεν έχει πλειοψη-
φία, αλλά και από τον Σύλλογο Αρχιτεκτόνων, τον ΣΑΔΑΣ, από

πολλούς συλλόγους και πολίτες, οι οποίοι λένε τι; Παράταση
στην τακτοποίηση των αυθαιρέτων. Παράταση, που ο ίδιος ο
Υπουργός έδωσε τον Ιούνιο επικαλούµενος την πανδηµία, ο ο-
ποίος σήµερα δεν αναγνωρίζει ότι υπάρχει η πανδηµία, δεν κα-
ταλαβαίνει ότι υπολειτουργούν ή λειτουργούν µε σοβαρά προ-
βλήµατα οι δηµόσιες υπηρεσίες, ότι πέφτει συνεχώς η ιστοσε-
λίδα του Τεχνικού Επιµελητηρίου λόγω φόρτου και βεβαίως ότι
τα νοικοκυριά έχουν αυξηµένες υποχρεώσεις, ΕΝΦΙΑ, Κτηµατο-
λόγιο κ.λπ..

Πραγµατικά, δεν µπορούµε να καταλάβουµε την άρνηση του
κ. Χατζηδάκη και του κ. Οικονόµου. Θέλουν να το παίξουν µεταρ-
ρυθµιστές; Μία µεταρρύθµιση, όµως, για να µπορέσει να ολο-
κληρωθεί και να λειτουργήσει χωρίς αποκλεισµούς και αδικίες
θέλει και τον χρόνο της. 

Να ξεκαθαρίσουµε ότι εµείς δεν είµαστε υπέρ των απεριόρι-
στων παρατάσεων. Προφανές, είναι θέµα θεσµικής τάξης. Πρέ-
πει να σταµατήσει αυτός ο κύκλος. Για να γίνει, όµως, αυτό
πρέπει η πολιτεία να την εξασφαλίζει και να την τηρεί πρώτη. 

Επιγραµµατικά, η δηµόσια διοίκηση υπολειτουργεί. Οι υπηρε-
σίες δόµησης εξυπηρετούν µε δυσκολία. Πολλές πολεοδοµίες
αδυνατούν να παράσχουν τα στοιχεία. Η ηλεκτρονική πλατ-
φόρµα πέφτει συνεχώς. Επιτροπές που δίνουν εγκρίσεις, είτε δεν
συνεδριάζουν είτε αργούν. Σε αρχαιολογικούς χώρους και ιστο-
ρικούς τόπους απαιτείται γνωµοδότηση από το τοπικό αρχαιολο-
γικό συµβούλιο και το ΚΕΣΑ µε τεράστιες καθυστερήσεις και εκεί
λόγω όγκου και µη συνεδριάσεων. Αεροφωτογραφίες του 2011
δεν υπάρχουν. Οι δασικοί χάρτες δεν έχουν κληρωθεί. Υπάρχουν
χιλιάδες υποθέσεις που εκκρεµούν σε επιτροπές αντιρρήσεων.
Υπάρχει πολύ µεγάλο κενό για τα αυθαίρετα της κατηγορίας 5.
Υπάρχει ισοπεδωτική και άνιση αντιµετώπιση, άσχετα αν έχουν
οικοδοµική άδεια ή δεν έχουν. Δεν έχει ολοκληρωθεί ακόµα το
εργαλείο της Ηλεκτρονικής Ταυτότητας Κτηρίου, µε αποτέλεσµα
το πάγωµα όλων των πράξεων σε περίπτωση άµεσης λήξης της
προθεσµίας για τα αυθαίρετα κατηγορίας 5. Και βεβαίως, διακυ-
βεύεται και το πρόγραµµα «ΕΞΟΙΚΟΝΟΜΩ». 

Εδώ, θα αναφερθώ λίγο και στη δυτική Μακεδονία που –τάχα-
λόγω απολιγνιτοποίησης έχει ένα επιπλέον µπόνους. Δεν µπο-
ρούν οι άνθρωποι. Μόλις γίνεται η πρώτη επιθεώρηση αντιλαµ-
βάνονται ότι χρειάζεται κάτι τακτοποίηση. Χάνουν όµως την έκ-
πτωση 20% εφόσον, λήξει τώρα η προθεσµία. Είναι αντικίνητρο
ακόµη και για αυτό.

Και βεβαίως, µιλάµε για τις φυσικές καταστροφές. Δεν είδα
πουθενά να λαµβάνεται µέριµνα τουλάχιστον για τις πληγείσες
περιοχές. Ακούστε λίγο. Δεν µπορεί τα αυθαίρετα να αντιµετω-
πίζονται εµµονικά ως πρόσοδο στα δηµόσια οικονοµικά µε fast
track διαδικασίες υπαγωγής. Διότι αυτό είπε ο κ. Οικονόµου.
Απαξιώνει έτσι και το έργο των µηχανικών, αφού τους καλεί να
γίνουν φοροεισπράκτορες, ενώ πρέπει να ξέρουµε ότι οι µηχα-
νικοί, εκτός των άλλων, έχουν την ευθύνη της προφύλαξης του
δοµηµένου περιβάλλοντος. 

Και πραγµατικά, δεν είναι εδώ ο κ. Οικονόµου. Θα ήθελα όµως
να του απευθυνθώ και να του θυµίσω την ακαδηµαϊκή του ιδιό-
τητα. Οι Έλληνες µηχανικοί κάνουν σωστά τη δουλειά τους. Για
το αν ένα ακίνητο εµπίπτει σε µία κατηγορία 5, θέλει και τεχνικό
έλεγχο και αυτοψία και αναζήτηση εγγράφων, ώστε να καταλήξει
ο µηχανικός ότι η αυθαιρεσία ανήκει σε αυτήν την κατηγορία και
κατόπιν, να γίνει διαδικασία. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Εµείς, κύριε Υπουργέ, ζητάµε να κάνετε αποδεκτή την τροπο-

λογία που καταθέσαµε και παρατείνει την προθεσµία µέχρι τη
15η Ιανουαρίου 2021, λαµβάνοντας υπ’ όψιν τη δέσµευση του Τε-
χνικού Επιµελητηρίου για την προετοιµασία της Ηλεκτρονικής
Ταυτότητας Κτηρίου µέχρι το τέλος του χρόνου.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

έχει ζητήσει ο κ. Λοβέρδος. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µου ζήτησε ένας συ-

νάδελφος να προηγηθεί. Δεν έχω αντίρρηση. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ωραία. 
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Τον λόγο έχει ο κ. Κωτσός από τη Νέα Δηµοκρατία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αφ’ ενός µεν να ευχαριστήσω

τον κ. Λοβέρδο για την κατανόησή του, αφ’ ετέρου, όµως, να επι-
σηµάνω την υποβάθµιση του ρόλου των Βουλευτών στην κοινο-
βουλευτική διαδικασία, κύριε Πρόεδρε.

Εδώ και δυόµισι ώρες έχει σταµατήσει η ροή των Βουλευτών
που είναι να µιλήσουν. Παρεµβάλλονται Υπουργοί, Κοινοβουλευ-
τικοί Εκπρόσωποι. Θα µπορούσαν οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρό-
σωποι να µιλούν µετά από δυο, τρεις Βουλευτές, για να υπάρχει
και η ροή των Βουλευτών. 

Όπως και να έχει όµως, συζητούµε για ένα θέµα που είναι εξαι-
ρετικά δύσκολο. Εµάς, µάλιστα, που καταγόµαστε από τις περιο-
χές που επλήγησαν µας πονά βαθύτατα. Εδώ, οφείλω να επιση-
µάνω ότι η αλήθεια είναι αµείλικτη. Και όσο κι αν κάποιοι προ-
σπαθούν να την παραχαράξουν, αυτή στο τέλος θα λάµψει. Και
το λέω αυτό, διότι υποστήριξε ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντι-
πολίτευσης ότι ο κυβερνητικός µηχανισµός, οι Υπουργοί, ο Πρω-
θυπουργός ενεργοποιήθηκαν µετά την έλευσή του στην Καρδί-
τσα. 

Στις 19 του µήνα, ενώ το φαινόµενο έγινε στις 18 του µηνός,
ακριβώς την επόµενη µέρα, ο κ. Λιβάνιος, Υφυπουργός Εσωτε-
ρικών, ο κ. Σκρέκας, Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης, ο Γενι-
κός Γραµµατέας του Υπουργείου Υποδοµών, ο κ. Καραγιάννης
ήταν στην Καρδίτσα. 

Στις 20 του µήνα, ήρθε η Υφυπουργός, η κ. Ράπτη. Στις 21 του
µήνα, ήρθε ο κ. Τσίπρας. Και στις 22 του µήνα –αυτή ήταν η µε-
γάλη καθυστέρηση- ήρθε ο Πρωθυπουργός. 

Ε, δεν νοµίζω ότι αυτό συνιστά καθυστέρηση στην αντιµετώ-
πιση ενός εξαιρετικά µοναδικού φαινοµένου που έπληξε την Καρ-
δίτσα. Μάλιστα, έχει δηµιουργήσει τεράστια προβλήµατα στο
σύνολο του νοµού. 

Και λέω «ενός µοναδικού φαινοµένου», διότι σύµφωνα µε τον
καθηγητή τον κ. Λέκκα, µέσα σε δεκαπέντε ώρες στην πόλη της
Καρδίτσας έπεσαν εβδοµήντα εκατοµµύρια τόνοι νερού. Σύµ-
φωνα, δε, µε µια άλλη µελέτη που έχει κάνει ένας εξαιρετικός
µηχανικός υδρολογίας, το φαινόµενο αυτό απαντάται στην Καρ-
δίτσα µία φορά στα πεντακόσια χρόνια, η ποσότητα του νερού
που έπεσε, δηλαδή, µέσα στις δεκαπέντε ώρες. 

Καταλαβαίνετε, η ένταση του φαινοµένου -και το καταθέτω
αυτό στα Πρακτικά, µαζί µε µία σειρά από φωτογραφίες για να
µείνουν µνηµείο στη Βουλή για την καταστροφή που υπέστη η
Καρδίτσα- ήταν τεράστια, αλλά συνοδεύτηκε και από µία τερά-
στια έκταση.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Κωτσός καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Δεν µπορεί να συγκριθεί από το φαινόµενο ούτε µε τη Μάντρα
ούτε µε το Μάτι που εκεί τα φαινόµενα περιορίστηκαν σε µικρές
σχετικά εκτάσεις. Εδώ, µιλάµε για έναν ολόκληρο νοµό. Κυρίως,
µιλάµε και για την πρωτεύουσα του νοµού.

Οι ζηµιές που υπέστησαν οικίες, κτηνοτροφικές και αγροτικές
καλλιέργειες και επιχειρήσεις είναι πραγµατικά δραµατικές. Κιν-
δυνεύει µε κατάρρευση ο παραγωγικός ιστός της Καρδίτσας. Και
το λέω αυτό, διότι όντας αγροτικός νοµός η Καρδίτσα υποστη-
ρίζεται σε πολύ µεγάλο βαθµό από την αγροτική καλλιέργεια,
από την αγροτική παραγωγή. Και τώρα που ήταν η περίοδος της
συγκοµιδής για τους αγρότες µας, τους βαµβακοκαλλιεργητές,
ήρθε αυτή η καταστροφή για να µηδενίσει το εισόδηµά τους. Και
ξέρετε, η βαµβακοκαλλιέργεια είναι και ο οικονοµικός αιµοδότης
της Καρδίτσας. 

Παράλληλα, επειδή επλήγη και η πόλη της Καρδίτσας επλήγη
και το σύνολο του επιχειρηµατικού κόσµου. Άρα, λοιπόν, µια κα-
θολική ζηµιά καθολικά σε έναν νοµό, καταλαβαίνετε τι τεράστιο
πρόβληµα δηµιουργεί στην περιοχή. 

Απαιτείται, λοιπόν, ένα ειδικό πρόγραµµα αρωγής για την Καρ-
δίτσα που θα υποστηρίξει το σύνολο του παραγωγικού τοµέα,
προκειµένου να επανεκκινηθεί η οικονοµική δραστηριότητα στον
νοµό µας. Απαιτείται ένα ειδικό πρόγραµµα αρωγής που θα
εδράζεται σε τρεις άξονες.

Ο πρώτος άξονας θα είναι η στήριξη του πρωτογενούς τοµέα,
που είναι η ατµοµηχανή ανάπτυξης του νοµού Καρδίτσας. Ο δεύ-
τερος άξονας θα έχει να κάνει µε τη στήριξη της επιχειρηµατι-
κότητας. Ο τρίτος άξονας θα έχει να κάνει µε τη στήριξη των
υποδοµών, διότι και οι ζηµιές στις υποδοµές είναι ανυπολόγι-
στες.

Εκατοντάδες χιλιόµετρα δρόµων έχουν καταστραφεί. Πάρα
πολλές γέφυρες έχουν αποκοπεί, ιδιαίτερα, στον ορεινό όγκο το
δίκτυο, αλλά και πάρα πολλές υποδοµές δεν υπάρχουν. Και κα-
ταλαβαίνετε ότι όλο αυτό συνιστά ένα πρωτόγνωρο φαινόµενο. 

Υπήρξε άµεση αντίδραση; Βεβαίως και υπήρξε κατευθείαν από
τον Πρωθυπουργό και τους Υπουργούς. Και κυρίως για εµάς που
ήµασταν Δήµαρχοι και γνωρίζουµε τι συνέβη άλλες φορές, ανα-
φορικά µε τη στήριξη της κεντρικής διοίκησης του κράτους προς
την αυτοδιοίκηση ήταν πρωτόγνωρη η αµεσότητα στην κατάθεση
των χρηµάτων που έχουν να κάνουν µε την αντιµετώπιση των ζη-
µιών και µε την κοινωνική υποστήριξη που ήδη κατατέθηκαν
στους δήµους.

Και µάλιστα, θα έλεγα ότι πέρα από την ταχύτητα που επέδειξε
µέχρι στιγµής στην ανακοίνωση των µέτρων, αλλά και ταυτό-
χρονα στη νοµοθετική πρωτοβουλία η Κυβέρνηση για να υπο-
στηρίξει τις πληγείσες περιοχές, εκεί που θα κριθούµε, θα είναι
και η αµεσότητα, η ταχύτητα µε την οποία θα φτάσουν τα χρή-
µατα στους πληγέντες. 

Εδώ έχω δύο-τρεις προτάσεις να κάνω. Όσον αφορά τον
αγροτικό τοµέα πρέπει να καταβληθεί άµεσα στους αγρότες µας
το 50% της αποζηµίωσης για τις ζηµιές που έπαθαν και στη συ-
νέχεια απολογιστικά, βάζοντας ως µέσο όρο την τελευταία τριε-
τία, να καλυφθεί το σύνολο το 100% της ζηµιάς. 

Όσον αφορά τις επιχειρήσεις, η επιχορήγηση να φτάσει στο
70% και µάλιστα θα πρότεινα να υπάρξει η πρόβλεψη για άτοκο
δάνειο από το Ταµείο Παρακαταθηκών και Δανείων µέσα από τη
Συνεταιριστική Τράπεζα της Καρδίτσας, ούτως ώστε να µπορέ-
σουν στο 100% να αποζηµιωθούν οι επιχειρήσεις για να επανεκ-
κινήσουν τη δραστηριότητά τους κι όταν µε το καλό πάρουν την
επιδότηση, να αποσβεστεί το κοµµάτι του δανείου που αφορά
την επιδότηση και το υπόλοιπο να είναι πενταετές άτοκο δάνειο.
Βέβαια σε αυτή τη διαδικασία, να σηµειώσω πως πρέπει να λη-
φθεί υπ’ όψιν και το γεγονός ότι σε πολλά υπόγεια, αλλά και σε
βοηθητικούς χώρους, υπήρχαν και οικοσυσκευές και καυστήρες
και πρέπει να δούµε τη δυνατότητα αποζηµίωσης και εκεί. 

Τελειώνοντας, εκείνο που θα ήθελα να επισηµάνω είναι πως
και στο ζήτηµα των µαθητών, θα πρέπει να υπάρξει αντίστοιχη
πρόβλεψη µε αυτή που υπήρξε και στο Μάτι. Το έχω πει στην
Υπουργό Παιδείας να υπάρξει ειδικό ποσοστό εισαγωγής των
πληµµυροπαθών µαθητών στα ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα. 

Για την ιστορία θα καταθέσω στα Πρακτικά και το έγγραφο
του Επιµελητηρίου της Καρδίτσας που επισηµαίνει µια σειρά από
µέτρα για τη στήριξη των πληµµυροπαθών, των επιχειρήσεων,
αλλά και των κατοίκων της περιοχής. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Κωτσός καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τελειώνοντας, θέλω να σηµειώσω την ταχύτητα µε την οποία
αντέδρασε η Κυβέρνηση φέρνοντας και την τροπολογία για το
ακατάσχετο της πρώτης δόσης των χρηµάτων που παίρνουν οι
πληµµυροπαθείς και αυτό γιατί παρουσιάστηκε το φαινόµενο να
έχουν δοθεί τα εξακοσάρια στους πληµµυροπαθείς και οι τρά-
πεζες να κρατάνε από αυτά τα 600 ευρώ τις δόσεις των δανείων. 

Θεωρώ, λοιπόν, ότι η Κυβέρνηση αντέδρασε άµεσα, αντέ-
δρασε µε ισχυρά µέτρα. Έτσι πρέπει να συνεχίσουµε για να µπο-
ρέσουµε να ξανακερδίσουµε το χαµένο έδαφος, αλλά κυρίως να
ατενίζουµε το µέλλον µε αισιοδοξία στην Καρδίτσα. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, µίλησε τώρα ένας από τη Νέα Δηµοκρατία,
για να µην υπάρχει θέµα ότι τα λέω προς τον ένα ή προς τον
άλλο. Με επτά κι οκτώ λεπτά η διαδικασία θα τελειώσει µετά από
επτά ώρες. Είναι ακόµα τριάντα οµιλητές, είναι οι εισηγητές,
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είναι ο Υπουργός και τα γνωστά που συµβαίνουν στην Ολοµέ-
λεια, εδώ είστε, δεν είστε άγνωστοι. Άρα αφού κλείσαµε αυτόν
τον κύκλο, σας παρακαλώ να είσαστε εντός του χρόνου σας. 

Τώρα τον λόγο έχει ο κ. Λοβέρδος ο οποίος είναι Κοινοβου-
λευτικός Εκπρόσωπος. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, είµαι

υποχρεωµένος να κάνω µια αναφορά στο ζήτηµα που έθεσε ο
Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης για το θέµα µε τη Βό-
ρεια Μακεδονία. Επειδή, ήµασταν στην Αίθουσα αυτή όταν η
Συµφωνία των Πρεσπών είχε έρθει για κύρωση, θυµόµαστε πολύ
καλά τι ελέγετο. Ο κ. Λιβανός πολύ σωστά µίλησε για τη συνέχεια
του ελληνικού κράτους, δεν υπάρχει καµµία αµφιβολία. Σωστά,
επίσης, γίνεται και αναφορά στο ότι ο κ. Μητσοτάκης ουδέποτε
είπε ως Αρχηγός τότε της Αντιπολίτευσης ότι θα καταργήσει τη
συµφωνία. Αυτά είναι σωστά. 

Θα σας πω, όµως, τι είναι λάθος. Λάθος, πρώτον, είναι ότι ξε-
σηκώνατε τον κόσµο και µιλάω εγώ που ήµουν κατά της συµφω-
νίας µε επιχειρήµατα, αλλά χωρίς να την εκµεταλλεύοµαι. Το
Κίνηµα Αλλαγής, η κ. Γεννηµατά, εγώ προσωπικώς και όλοι οι συ-
νάδελφοι µας ουδέποτε παίξαµε πάνω σε αυτό το θέµα. Δεύτε-
ρον, είχε υποσχεθεί τότε ο Αρχηγός της Αντιπολίτευσης ότι όταν
θα γινόταν κυβέρνηση, θα εµπόδιζε την πρόοδο της πορείας της
Βόρειας Μακεδονίας προς την Ευρωπαϊκή Ένωση, αφού το ΝΑ-
ΤΟ είχε κλείσει ως θέµα. 

Ήρθε η ώρα τον Φεβρουάριο-Μάρτιο του 2020 όταν επιταχυ-
νόταν η έναρξη των ενταξιακών διαπραγµατεύσεων Βόρειας Μα-
κεδονίας και Αλβανίας να µην αξιοποιήσει αυτή τη στιγµή και για
την Αλβανία, δοθείσης της απαράδεκτης συµπεριφοράς του
Πρωθυπουργού Ράµα, αλλά και για τη Βόρεια Μακεδονία, διότι
τα ψιλά γράµµατα της συµφωνίας δεν έχει ακόµα ελεγχθεί κατά
πόσο εφαρµόζονται. Δεν είναι η ώρα, αλλά όταν θα έρθουν οι
τρεις συµβάσεις στην Επιτροπή Εξωτερικών και Άµυνας θα
ασχοληθούµε µ’ αυτό. 

Άραγε, ο συµφωνήσας εταίρος στη συµφωνία τηρεί τις δε-
σµεύσεις του; Δεν είναι η ώρα σήµερα. Υπάρχουν προβλήµατα
εκεί. Δεν βλέπω, όµως, και εκεί να είστε αξιόπιστοι. Αντιθέτως,
δηµιουργείτε πρόβληµα στον εαυτό σας χαρακτηρίζοντας αυτή
τη συµφωνία ως ιστορική. Η κοντή µνήµη είναι απαράδεκτη
µνήµη, το τονίζω και το υπογραµµίζω. 

Το δεύτερο θέµα εξωτερικής πολιτικής που θέλω να θέσω ως
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος σχετίζεται µε την Κύπρο, όχι µε
το Κυπριακό, αλλά µε την Κύπρο. 

Κυρίες και κύριοι, από την επιστολή του Μεβλούτ Τσαβούσο-
γλου στην «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ» προ δεκαπέντε ηµερών, το πιο αξιο-
σηµείωτο ζήτηµα ήταν φυσικά η εκ µέρους τους αναδίπλωση και
παραδοχή ότι τα θέµατα που είναι υπό συζήτηση µε την Ελλάδα
αφορούν τις θαλάσσιες ζώνες. Αυτό είναι νίκη για τη χώρα. Τε-
χνηέντως πέρα από τα δύο θέµατα υφαλοκρηπίδας και ΑΟΖ, έπε-
ται το ζήτηµα της αξιοποίησης των πλουτοπαραγωγικών περιο-
χών υπέρ των κατεχοµένων. Δηλαδή, προσπαθούν να βγάλουν
έξω την Κύπρο, όπως εµείς ως Έλληνες, τους συνέλληνές µας
εκτιµούµε και καταλαβαίνουµε και να δηµιουργήσουν προβλή-
µατα είτε στις σχέσεις µας µε την Κύπρο και στην Κύπρο, είτε
στον διάλογο µε ευθύνη δική µας. 

Την Πέµπτη που είχαµε κοινή συνεδρίαση των Επιτροπών Εξω-
τερικών Ελλάδας και Κύπρου και Άµυνας Ελλάδας και Κύπρου,
εγώ αυτό το θέµα το έθεσα όπως σας το θέτω κι εδώ. Σήµερα
το πρωί ως κόµµα έχουµε εκδώσει ανακοίνωση µε τα ερωτήµατα
αυτά. Τι λέτε εσείς για αυτά; Πώς δικαιολογείτε ότι στην οµιλία
του στον Οργανισµό Ηνωµένων Εθνών ο Πρωθυπουργός δεν
έκανε την παραµικρή αναφορά στα θέµατα αυτά; Είναι τακτική;
Είναι στρατηγική; Ή είναι υποχώρηση από πάγιες θέσεις της Ελ-
λάδας και της Κύπρου; Τα ερωτήµατα είναι εκκρεµή και αναζη-
τούν απάντηση. Και όσο είναι εκκρεµή, τόσο θα τα θέτουµε και
στην Εθνική Αντιπροσωπεία όταν µιλάµε. 

Τώρα σε σχέση µε το σχέδιο νόµου το θεωρώ πραγµατικά κω-
µικό όταν µία Κυβέρνηση παίρνει ένα οικονοµικό µέτρο ενίσχυ-
σης ενός ανθρώπου, µιας οικογένειας, µιας επιχείρησης που
επλήγη από µια φυσική καταστροφή, να λέµε «Πόσα έδωσε;
Τόσα. Βάλε και άλλα τόσα ή βάλε κάτι παραπάνω». Το θεωρώ

κωµωδία και φωτογραφία φτηνής αντιπολίτευσης. Γι’ αυτό εµείς
είπαµε ναι στις συγκεκριµένες οικονοµικές ενισχύσεις, όχι στην
πλειοδοσία η οποία είναι απαράδεκτη και γελοιοποιεί αυτόν που
κάνει την πλειοδοσία. Αµφιβάλλουµε, όµως, για την ταχύτητα των
διαδικασιών όταν ο κόσµος είναι πληµµυρισµένος πραγµατικά
στην Καρδίτσα. 

Καλή η παρέµβαση για στήριξη των πολιτών εκεί που επλήγη-
σαν. Το σχέδιο νόµου κάνει συγκεκριµένη αναφορά σε περιοχές.
Σωστά είπε ο Κεγκέρογλου: Γιατί δεν είναι µέσα η Ηλεία; Την πε-
ριοχή της Ηλείας που επλήγη την ξέρω και είχα από το ρεπορτάζ
την εικόνα και της εκεί καταστροφής. Γιατί δεν είναι µέσα; Γιατί
οι περιοχές του Ηρακλείου, που επίσης το ρεπορτάζ είναι ότι
υπέστησαν προβλήµατα, δεν είναι και αυτές µέσα; Δεν κάνω το
λάθος να πω να βάλετε όλη την Ελλάδα πλειοδοτώντας, αγορά-
ζοντας ψήφους τάχα, άλλα λέω για δύο περιοχές που όλοι οι πο-
λίτες ακούσαµε ότι είχαν πληγεί. Τη µια περιοχή, τη συγκεκρι-
µένη, την ξέρω και πολύ καλά. 

Δεύτερον, προσθέτουµε εκεί όπου σωστά λέτε ότι στις επιτρο-
πές εκτίµησης ζηµιών θα χρησιµοποιηθούν και άνθρωποι οι
οποίοι ανήκουν στον ιδιωτικό τοµέα. Δεν είναι µόνο υπάλληλοι
του δηµοσίου ή του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα. Σωστό, αλλά
όπως είπε ο Βασίλης Κεγκέρογλου, ποιοι θα είναι αυτοί;

Εµείς, λέµε αποκλειστικά οι εµπειρογνώµονες από τους κατα-
λόγους των επιµελητηρίων. Μην µπλέξουµε µε πελατειακές σχέ-
σεις και επαπειλούµενη διαφθορά.

Τώρα, ήθελα να πάρω τον λόγο µετά τον κ. Τσιάρα. Βέβαια,
θέλει µια τροποποίηση όχι τόσο ο Κανονισµός της Βουλής, κύριε
Πρόεδρε, όσο η διαρρύθµιση των συζητήσεων, του διαλόγου
εδώ, όταν πλείονες του ενός Υπουργού ανακοινώνουν τροπολο-
γίες ή επιχειρηµατολογούν υπέρ διατάξεων δικών τους που είναι
στα σχέδια νόµου. Το «ο ένας Υπουργός πίσω από τον άλλον»,
που το συνηθίζουµε επί χρόνια, επί δεκαετίες, δεν είναι σωστό,
γιατί εγείρονται ερωτήµατα για Υπουργό που αποχωρεί, αφού
αγορεύει. Έτσι δεν µπορούµε να µιλήσουµε.

Τώρα, λοιπόν, χωρίς να είναι εδώ ο Υπουργός Δικαιοσύνης,
εγώ τα ερωτήµατα που έχω θα τα θέσω. Το ερώτηµα που αφορά
την Καρδίτσα, που το έθεσα πρώτος σήµερα, το ότι σήµερα το
πρωί επιδίδονταν από δικαστικούς επιµελητές εξώδικες επιστο-
λές ή κλητήρια, απαντήθηκε από τον κ. Σταϊκούρα µε την έννοια
ότι δεν έχει ψηφιστεί ακόµα ο νόµος, που στο άρθρο του το συγ-
κεκριµένο σήµερα ως δέκατη κατηγορία µέτρων προβλέπεται ότι
αυτά θα σταµατήσουν. Ναι, αλλά αυτό δεν σηµαίνει ότι το δηµό-
σιο που είναι πραγµατικά στις επάλξεις δεν µπορούσε να σταµα-
τήσει κάθε τέτοια λειτουργία. Γιατί για φανταστείτε να πνίγεσαι
και να σου επιδίδουν εξώδικο, για να τακτοποιήσεις µία υποχρέ-
ωσή σου. Σε αυτό ο Υπουργός Δικαιοσύνης δεν είχε απάντηση,
το παρέκαµπτε.

Όπως επίσης, χρησιµοποίησε το επιχείρηµα της κλιµατικής αλ-
λαγής που είναι σωστό, αλλά ήταν σαν να άκουγα την κ. Δούρου,
ήταν το ίδιο. Άλλο να το συζητάµε για να πάρουµε µέτρα ως
Εθνική Αντιπροσωπεία, προλαµβάνοντας ό,τι προλαβαίνεται -δεν
προλαµβάνονται όλα, προφανώς, στις φυσικές καταστροφές, ει-
δικά στο νερό δεν προλαµβάνονται όλα- και άλλο όταν συµβαίνει
ένα θανατηφόρο περιστατικό που προκύπτει από καταστροφές,
να λέµε «η κλιµατική αλλαγή». Εκεί ακούγεται σαν δικαιολογία,
φθηνή µάλιστα και ο αντίλογος είναι εύκολος, «µα, τι είναι αυτά
που λες;». Θα πρέπει να αποφεύγονται αυτά τα επιχειρήµατα,
δεν βοηθούν αυτόν που τα αρθρώνει.

Τέλος, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, απασχολεί πολύ την Αντι-
πολίτευση -όχι βέβαια µε την ίδια απόδειξη ευθύνης από τα κόµ-
µατά της- το ζήτηµα της χρηµατοδότησης των µέσων ενηµέ-
ρωσης για την ενηµέρωση περί του COVID-19.

Πρώτο κόµµα που έθεσε, χωρίς να υπάρχει πρωτοβουλία της
Κυβέρνησης στο θέµα αυτό, ήταν το δικό µας, η κ. Γεννηµατά
που µίλησε για µία ευρύτατη επικοινωνιακή καµπάνια για τα θέ-
µατα της µάσκας, της χρήσης µάσκας. Το έθεσε µέσα Σεπτεµ-
βρίου µε την έναρξη του σχολικού έτους και τα ευτράπελα που
είχαν δηµιουργηθεί εκείνη την εποχή, πριν από λίγες µέρες δη-
λαδή.

Δεν έχουµε αντίρρηση σε αυτό, εµείς δεν έχουµε αντίρρηση
στην επικοινωνία και ξέρουµε πολύ καλά -και το ξέρω και προ-
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σωπικά στις τόσες φορές που διετέλεσα Υπουργός- ότι όταν
επαφίεσαι στις διατάξεις του νόµου και στην πρακτική του ΕΣΡ,
οι διαφηµίσεις γίνονται σε χρόνο που δεν τις βλέπει κανένας.

Συµφωνώ, κυρία Βούλτεψη, απολύτως. Το έχω ζήσει να περι-
µένω ως Υπουργός να δω την καµπάνια µου και να τη βλέπω στη
1.00’ τη νύχτα. Το έχω ζήσει, ναι. Άρα, σωστά.

Τι σας πειράζει, όµως, να δεχτείτε την τροπολογία µας για τη
θέσπιση κριτηρίων; Θα µου πει κάποιος, µα 2 εκατοµµύρια ευρώ
είναι. Κατά πρώτον, δεν είναι λίγα, αλλά να το δεχτώ, δεν είναι
και κανένα γιγαντιαίο πόσο, αλλά µε συγχωρείτε, δεν θα ξαναέ-
χουµε προβλήµατα; Τελειώσαµε µε τον COVID-19; Μέχρι εδώ
ήταν; Πάλι τα λέτε αυτά, όπως τα λέγατε το καλοκαίρι; Δεν τα
λέγατε ρητά, αλλά τα υπονοούσατε, αφήνοντας τη χώρα στο
έλεός της. Κυκλοφορούσατε όλοι χωρίς µάσκες, δίνατε το σήµα
ότι τελειώσαµε. Μα, δεν είχαµε τελειώσει. Δεν θα ξαναέχουµε
ανάγκη µιας καµπάνιας; Θα φέρετε άλλη τροπολογία; Πάλι χωρίς
κριτήρια; Μακάρι να µην γίνει τίποτε, µακάρι να έχουµε τελειώσει
µε τον COVID-19 -που δεν φαίνεται- αλλά δεν πρέπει να προνοή-
σετε και για ένα τέτοιο γεγονός, που παρ’ ότι δεν το θέλουµε
µπορεί και να έρθει τρίτο κύµα -ξέρω εγώ- µη κάµψη του φαινο-
µένου της πανδηµίας; Τελειώσαµε µε τις φυσικές καταστροφές;
Εδώ µιλάµε για κλιµατική αλλαγή, θα τις έχουµε συνεχώς µπρο-
στά µας. Τι πειράζει να εξοπλιστούµε µε κριτήρια, όπως λέµε
εµείς και έχουµε καταθέσει τροπολογία, ούτως ώστε όλα αυτά
τα ζητήµατα των επικοινωνιακών αναγκών να επιλύονται από εδώ
και για το µέλλον µε σταθερό τρόπο, µε διαφανή τρόπο και να
αναρτώνται στη «ΔΙΑΦΑΝΕΙΑ» όλα τα ποσά των επιχορηγήσεων;

Νοµίζω ότι είναι κοντόφθαλµη η λογική να µην δέχεται κανείς
τόσο λογικά επιχειρήµατα.

Και µε αυτά, κυρίες και κύριοι, κλείνω. Έχουµε ταλαιπωρηθεί,
ταλαιπωρηθήκαµε και πενθήσαµε στο Μάτι και στη Μάνδρα,
τώρα δεν είχαµε τέτοιας έκτασης, µα και εδώ είχαµε νεκρούς.

Η Βουλή που συγκαλείται τώρα µε τη διαδικασία του επείγον-
τος συγκαλείται για να ψηφίσει µέτρα ανακούφισης και µέτρα
πρόβλεψης -επιµένουµε εµείς- για επόµενες αρνητικές κακές
στιγµές που ίσως έρθουν, ευχόµαστε να µην έρθουν, αλλά εάν
έρθουν, πρέπει να είµαστε εξοπλισµένοι.

Κυρίες και κύριοι, έχουµε από την αρχή της πανδηµίας -θα
έλεγα- και από την αρχή της περιόδου αυτής της Βουλής επιδεί-
ξει πραγµατικά υπεύθυνη στάση. Δεν προσπαθούµε να πυροβο-
λούµε στον ουρανό, µην περάσει κανένα πουλί και το ρίξουµε.
Στοχεύουµε στα σηµεία που πρέπει να κάνουµε αντιπολίτευση
κατά τις δυνάµεις, τις γνώσεις, την επιστηµοσύνη και τη λογική
µας. Δεν συµφωνούµε µε αυτούς που χτυπούν ό,τι κινείται, γιατί
αυτό δεν είναι αντιπολίτευση. Εκεί, όµως, που επιµένουµε προσ-
δοκούµε να ακουστούµε, γιατί όταν ακούγεται η Αντιπολίτευση
σε µια λογική της πρόταση και η Κυβέρνηση κερδίζει -δεν κερδί-
ζει µόνο η Αντιπολίτευση- και πάνω από όλα ο λαός για τον οποίο
υποτίθεται πως όλοι αγωνιζόµαστε.

Ευχαριστώ πολύ.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ναι, σας

είδα.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ας φύγουµε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Γιαν-

νούλη, θα σας πω. Ο Κανονισµός της Βουλής λέει ότι ο Κοινο-
βουλευτικός Εκπρόσωπος…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, έχει µιλήσει…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Με ακού-

τε; Όπως ζήτησε ο κ. Τσακαλώτος, εγώ πρέπει να αποδεχτώ τον
Κανονισµό.

Κύριε Λιβανέ, θα πάρετε όλο τον χρόνο της δευτερολογίας
σας ή µόνο δύο λεπτά;

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Ένα λεπτό,
κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,
έχετε τον λόγο.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Κύριε Γιαν-
νούλη, συγγνώµη, µίλησα και πριν λιγότερο από δώδεκα λεπτά.
Ήθελα απλά να ευχαριστήσω τον κ. Λοβέρδο για την παραποµπή
στην οµιλία µου και να πω απλά ότι η Κυβέρνηση της Νέας Δη-

µοκρατίας και η Νέα Δηµοκρατία όταν ήταν στην αντιπολίτευση
δεν είπε ποτέ ότι θα εµπόδιζε αυτή τη Συνθήκη των Πρεσπών και
την ένταξη της γείτονος στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Είπαµε συγκε-
κριµένα ότι θα ελέγχουµε την εφαρµογή των…

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Τριάντα τριών.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ:…τριάντα

τριών, όπως λέει η κ. Βούλτεψη, κεφαλαίων της συµφωνίας και
θα ελέγχουµε την τήρηση των συµφωνηθέντων και αυτό θα κά-
νουµε.

Ως προς την Κύπρο, είναι σαφές -και θέλω να το πω για άλλη
µία φορά- ότι η Ελλάδα, η ελληνική Κυβέρνηση στηρίζει πάντα
την Κυπριακή Δηµοκρατία µε όλες µας τις δυνάµεις και όλα τα
µέσα και όπως έχει ανακοινώσει ήδη η Κυβέρνηση, στηρίζουµε
σταθερά τη θέση της Κύπρου για την εφαρµογή της απόφασης
του Συµβουλίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης, σχετικά µε την επι-
βολή στοχευµένων κυρώσεων όσον αφορά στις παράνοµες δρα-
στηριότητες της Τουρκίας στην ΑΟΖ της Κύπρου. Και είναι σα-
φές και αυτό, απλά για να καταχωρισθεί στα Πρακτικά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στώ.

Ορίστε, κύριε Γιαννούλη, έχετε τον λόγο. Ελπίζω και εσείς να
είστε µέσα στον χρόνο, για να µπορέσετε να δείξετε το παρά-
δειγµα στους υπόλοιπους, επειδή πραγµατικά…

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Τι ώρα θα τελειώσει; Οι συµπρόεδροί
σας µας λένε ότι θα τελειώσει στις 18.00’.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Δεν νο-
µίζω, δεν υπάρχει τέτοια πρόβλεψη.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Αφού είναι ο κοινοβουλευτικός έλεγ-
χος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Δεν υπάρ-
χει τέτοια πρόβλεψη.

Ορίστε, κύριε Γιαννούλη, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Οφείλω να οµολογήσω, κύριε Πρό-

εδρε, ότι είστε πάρα πολύ καλός στο µασάζ πριν ανέβει ο οµιλη-
τής, προκειµένου να εξοικονοµήσει χρόνο. 

Βέβαια, θέλω να κάνω µία διόρθωση, αγαπητέ Κοινοβουλευ-
τικέ Εκπρόσωπε της Νέας Δηµοκρατίας. Κατ’ αρχάς συγχωρήστε
µε για την επιλογή µου να φοράω σήµερα blue jean, γιατί απ’ ό,τι
µαθαίνω υπάρχει και νέο dress code ή επιτιµητικά σχόλια για το
πώς ντύνονται πλέον οι πολιτικοί Αρχηγοί. 

Θέλω, λοιπόν, κύριε Κοινοβουλευτικέ Εκπρόσωπε, να σας
διορθώσω. Σε αυτό το Βήµα ο κ. Μητσοτάκης είχε σχηµατίσει τη
λέξη «βέτο». Υπάρχει και το βέτο. Είναι η ακριβής µεταφορά σε
ό,τι αφορά την ενταξιακή διαδικασία σε ΝΑΤΟ και Ευρωπαϊκή
Ένωση. 

Επίσης, εάν παρακολουθείτε το διαδίκτυο, θα πρέπει να έχετε
δει ένα βίντεο του συναδέλφου σας σηµερινού Αναπληρωτή
Υπουργού Εσωτερικών µε αρµοδιότητα τη Μακεδονία και τη
Θράκη, ο ΥΜΑΘ, όπως λέµε, ο οποίος µόλις χθες, ο κ. Καράο-
γλου, µακεδονοµάχος από τους λίγους, καλωσορίζει τον Υπουρ-
γό Εξωτερικών της Βόρειας Μακεδονίας στο βαλκανικό φόρουµ
που τελείωσε χθες και λέει επί λέξει «Χαίροµαι πάρα πολύ που
είµαστε σύµµαχοι στο ΝΑΤΟ. Θα χαρώ ακόµα περισσότερο, όταν
θα γίνουµε και εταίροι στην Ευρωπαϊκή Ένωση». 

Σε αυτό το βίντεο, κύριε Κοινοβουλευτικέ Εκπρόσωπε, ακο-
λουθεί η δήλωσή του στις 5 Ιουλίου του 2019. Θέλετε να σας τη
µεταφέρω; Είναι αναρτηµένη στο YouTube. Μπορεί να την ψάξει
η κ. Βούλτεψη που µιλάει στο κινητό. Θεόδωρος Καράογλου:
«Εβδοµήντα βέτο θα θέσουµε, εβδοµήντα ενστάσεις θα καταθέ-
σουµε, για να µη µπουν ποτέ στην Ευρωπαϊκή Ένωση και το ΝΑ-
ΤΟ».

Βέβαια, όλα αυτά γίνονται τη στιγµή -δεν ξέρω αν το γνωρί-
ζετε- που µια ιστορική συµφωνία, όπως αυτή των Πρεσπών, συ-
νοδεύεται από µια ιστορική λαθροχειρία. Μόλις πριν λίγα λεπτά,
το Υπουργείο Εξωτερικών έβγαλε ορθή επανάληψη. Απαλείφεται
-αυτή είναι η Ελλάδα του Κυριάκου Μητσοτάκη!- µετά από τέσ-
σερις ώρες ο όρος «ιστορική συµφωνία», για να γίνει «µνηµείο
σταθερότητας». Έλεος! Έλεος! Δεν υπάρχει πάτος σ’ αυτό το
βαρέλι της υποκρισίας σας, µετά τον θόρυβο που δηµιουργή-
θηκε; 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Ορθή επα-
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νάληψη! 
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Ορθή επανάληψη! 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Αστειεύεστε; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-

καλώ, κύριοι συνάδελφοι!
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Όλα είναι απλά σ’ αυτή τη χώρα! Οι

µάσκες βγαίνουν πάνες-βρακάκια, οι ιστορικές συµφωνίες γίνον-
ται µνηµεία. Μα, σοβαρευτείτε, κυρία Βούλτεψη, έχετε ευθύνη
για µια χώρα! Μη γελάτε! 

Στην Καρδίτσα ξέρετε, δεν γελάνε µε τις δικές σας λαθροχει-
ρίες. Κλαίνε µέσα στις λάσπες! Και είναι νεοδηµοκράτες που
όταν αντίκρισαν µπροστά τους τον Αλέξη Τσίπρα, του είπαν το
εξής απλό, αφοπλιστικό και ανθρώπινο: «Κύριε Τσίπρα, είµαστε
δεξιοί. Δεν σας ψηφίσαµε. Όµως, τρεις µέρες είµαστε παρατη-
µένοι στο έλεος του Θεού». Αυτοί είναι άνθρωποι, δεν είναι κοµ-
µατικοί εγκάθετοι. 

Πάµε παρακάτω. Πάµε στην ιστορική συµφωνία των Πρεσπών
που µετατράπηκε µετά από λίγες ώρες σε µνηµείο συνεργασίας.
Θέλω να σας θυµίσω ότι συνοδεύτηκε και από τη µεγαλύτερη
ιστορική πολιτική απάτη της παράταξής σας, όταν υποδαυλίζατε,
όταν ανεχόσασταν τις βόµβες µολότοφ οι οποίες έµπαιναν στα
σπίτια Βουλευτών του ΣΥΡΙΖΑ, όταν δεν λέγατε κουβέντα για
όλους αυτούς που έκαναν επιθέσεις σε πολιτικούς σας αντιπά-
λους και όταν ψιθυρίζατε κάτω από το αυτί «µη στεναχωριέστε,
εµείς θα την ακυρώσουµε». Εσείς οι µεγάλοι τιµητές της πατρί-
δας και της Μακεδονίας! Και σήµερα ήρθε πάλι η ιστορία να σας
τιµωρήσει, γιατί η πολιτική απάτη έχει ξεπεράσει κάθε προηγού-
µενο. 

Έρχοµαι και στα υπόλοιπα ζητήµατα µε µία παρατήρηση που
θα κάνω µε πολύ σεβασµό στον κ. Λοβέρδο. Και επειδή τα ελλη-
νικά του είναι πάρα πολύ καλά, εγώ θα προτιµούσα και θα σας
συµβούλευα, κύριε Λοβέρδο, όσο κι αν υπολείποµαι σε κοινοβου-
λευτική εµπειρία, αντί της πλειοδοσίας σε ό,τι αφορά τις προτά-
σεις -αν αναφερόσασταν στην Αξιωµατική Αντιπολίτευση- να
χρησιµοποιούσατε τον ρεαλισµό και την πραγµατικότητα. Δεν
είναι πλειοδοσία πολιτική, όταν προσπαθείς να υπάρχει µια επάρ-
κεια στην κάλυψη των αναγκών. Και αυτό είναι υπαρκτό. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δίνω τρία, δώσε τέσσερα. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Ωραία! Εγώ, όµως, θα σας προ-

σθέσω κι άλλες περιοχές, γιατί είµαστε εδώ επί του συγκεκριµέ-
νου. Χαλκιδική, Εύβοια, Λαγκαδάς Θεσσαλονίκης. Πρόκειται για
επίσης παρατηµένες περιοχές που σηµαντικά κοµµάτια τους κα-
ταστράφηκαν το τελευταίο διάστηµα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα κλείσω και µε κάτι τελευταίο, κύριε Πρόεδρε, για λίγα δευ-
τερόλεπτα. Δεν θα σας φάω πολύ χρόνο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Δεν είναι
δικός µου ο χρόνος, κύριε συνάδελφε

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Θα κλείσω, λοιπόν, µε το θέµα της
παιδείας. Νιώθω πραγµατικά ντροπή, νιώθω προσβεβληµένος
που σήµερα η κ. Κεραµέως ήρθε µέσα σε αυτό το νοµοσχέδιο-
σκούπα, σε αυτό το νοµοσχέδιο-σουπερµάρκετ, σε αυτό το νο-
µοσχέδιο-club sandwich, όπως θέλετε πείτε το -γιατί µας κου-
νάτε και το δάχτυλο της καλής νοµοθέτησης και µας εγκαλείτε
να παραµένουµε εντός του θέµατος των νοµοθετικών ρυθµίσεων
και νοµοσχεδίων- να εισηγηθεί µόνο ότι οι εκλογές για τα υπη-
ρεσιακά συµβούλια θα γίνονται Σάββατο. Μπράβο! Χειροκροτά
το κοµµατικό σας ακροατήριο! Μεγάλη µεταρρύθµιση, την ώρα
που συνωστίζονται και συγχρωτίζονται είκοσι πέντε και είκοσι έξι
παιδιά µέσα σε µία τάξη, την ώρα που στο 25ο Νηπιαγωγείο της
Θεσσαλονίκης βάλατε νήπια και προνήπια να κατεβαίνουν δεκαο-
κτώ σκαλιά για το πρώτο υπόγειο, για να είναι η πρώτη επαφή
στη ζωή τους µε το δηµόσιο σχολείο. Είναι εξαιρετικά µεγάλη η
µεταρρύθµιση της κ. Κεραµέως σήµερα για τις εκλογές του Σαβ-
βάτου. Το ήθελε η οµάδα αλήθειας, το ήθελαν οι ψηφοφόροι
σας.

Όµως, στο 29ο Δηµοτικό Σχολείο, κυρία Βούλτεψη, καταστρέ-
ψατε…

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Δεν χτίσατε σχολεία! 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Ακούστε! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας παρα-
καλώ! 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Καταστρέψατε αθλητικές εγκατα-
στάσεις που ήταν και χώρος συγκέντρωσης σε περίπτωση σει-
σµού, για να βάλετε κοντέινερ. 

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Χτίσατε σχολεία; Δεν το θυµάµαι! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-

καλώ, κυρία Βούλτεψη!
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Έχετε στο DNA σας τη διακοπή; 
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: …(Δεν ακούστηκε)
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Δεν κλέψαµε για να χτίσουµε σχο-

λεία, κυρία Βούλτεψη. Αφήστε τα αυτά! «Στο σπίτι του κρεµα-
σµένου δεν µιλάνε για σκοινί»!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας παρα-
καλώ, δεν το επιτρέπω αυτό που γίνεται!

Κύριε Γιαννούλη, σας παρακαλώ συνεχίστε για λίγα δευτερό-
λεπτα. Μου είπατε ένα δευτερόλεπτο και έχετε πάρει ένα λεπτό. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Τι να κάνω, κύριε Πρόεδρε, όταν
προκαλούµαι από τους µόνιµους διακόπτοντες; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας παρα-
καλώ, κύριε Γιαννούλη. Έχετε άλλα 15 δευτερόλεπτα. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Όλα αυτά δεν καλύπτονται ακόµα
κι αν δώσετε δισεκατοµµύρια στα κανάλια! Τα «χαρτζιλίκια Πέτ-
σα», το «Πετσόδεντρο» και όλες αυτές οι προσπάθειες χειραγώ-
γησης θα σας οδηγήσουν σε εντελώς διαφορετικό µονοπάτι.

Εάν πραγµατικά θέλετε να ανορθώσει αυτός ο τόπος, επενδύ-
στε σε πραγµατικές µεταρρυθµίσεις και παρεµβάσεις για τη δη-
µοκρατία, για τον Κοινοβουλευτισµό, για την ισηγορία και για την
ισοτιµία στον δηµόσιο διάλογο. 

Είναι ντροπή σήµερα που το ισοζύγιο…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας παρα-

καλώ, κύριε συνάδελφε!
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Είναι ντροπή, θα έπρεπε να ντρέπεστε και ως δηµοσιογράφος,

κυρία Βούλτεψη, που το ισοζύγιο σήµερα στον δηµόσιο λόγο
είναι 90%...

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Γιαν-
νούλη, σας παρακαλώ! Θα µπούµε σε προσωπική συζήτηση
τώρα. Επιλέξατε τώρα στο τέλος να δηµιουργήσετε ένα θέµα για
να µπούµε σε προσωπική αντιπαράθεση.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, επιτρέψτε µου στην
κυριολεξία µόνο δύο λέξεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Γιαν-
νούλη, από τα πέντε λεπτά έχετε φτάσει στα οκτώ!

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Είναι ντροπή το ισοζύγιο της δηµό-
σιας συζήτησης να είναι 85% Υπουργοί, Αναπληρωτές και υµνη-
τές της Νέας Δηµοκρατίας και το υπόλοιπο 15% να είναι Αξιω-
µατική Αντιπολίτευση, ΚΙΝΑΛ, ΜέΡΑ25 και τα υπόλοιπα κόµµατα. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Γιαν-
νούλη, έχετε κάτω δύο συναδέλφους σας που ήταν πρώην
Υπουργοί στην προηγούµενη Κυβέρνηση των τεσσεράµισι ετών
και η Βουλή έκανε ακριβώς το ίδιο, όπως λέει ο Κανονισµός.
Θέλω να πιστεύω ότι ο κ. Βούτσης στάθηκε στο ύψος των περι-
στάσεων και έκανε αυτό που λέει ο Κανονισµός. Αυτό κάνουµε
και εµείς σήµερα. Εντάξει; 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Δεν σας έψεξα για κάτι, κύριε Πρό-
εδρε. 

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο επί
προσωπικού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Δυστυχώς,
όπως είδατε, κύριε Γιαννούλη, µε αφορµή τη δική σας αναφορά
και βάσει του Κανονισµού, η κ. Βούλτεψη ζητά τον λόγο επί προ-
σωπικού. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Ξέρετε πόσες φορές µου έχετε
αφαιρέσει ένα λεπτό; 

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Προφανώς και δεν ντρέποµαι για τίποτα.
Είναι προφανές ότι δεν ντρέποµαι για τίποτα. Έχω κάνει τη δου-
λειά µου για την πατρίδα µου και ως δηµοσιογράφος και ως πο-
λιτικός και δεν έχω διαψευστεί ποτέ για ό,τι έχω πει ή έχω κάνει. 
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Επίσης, κύριε Γιαννούλη, θέλω να σας θυµίσω ότι αυτή η πα-
ρατήρηση που σας έκανα, ενώ εσείς προηγηθήκατε για να ανα-
φερθείτε σε µένα, ήταν ότι πέντε χρόνια που ήσασταν στην
εξουσία δεν χτίσατε σχολεία. Έτσι; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ωραία, δεν
υπάρχει προσωπικό, κυρία Βούλτεψη. 

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Άρα, λοιπόν, δεν µπορείτε να ζητάτε κάτι
το οποίο δεν κάνατε εσείς!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία
Βούλτεψη, δεν υπάρχει προσωπικό.

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Και δεν καταλαβαίνω γιατί να ντρέποµαι
γι’ αυτό. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

έχει ο κ. Καββαδάς. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θέλω τον λόγο επί

προσωπικού.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος):Βάσει του

Κανονισµού, έχει ένα λεπτό, για να τεκµηριώσει το προσωπικό. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Θεωρώ προσωπική προσβολή…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,

έχετε τον λόγο για να τεκµηριώσετε το προσωπικό, για να κατα-
λάβει η Αίθουσα και οι συνάδελφοί σας το παράλογο. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Λιγότερο από ένα λεπτό θα χρει-
αστώ, κύριε Πρόεδρε, για το γεγονός ότι όταν κάποιος ξύνεται
στη γκλίτσα του τσοµπάνη και διακόπτει, θα τα ακούει. Αυτές οι
ηρωικές και πένθιµες εξοµολογήσεις είναι µέσα στο στοιχείο της
πολιτικής απάτης. Δεν την έψεξα προσωπικά την κ. Βούλτεψη.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας παρα-

καλώ, τόσο τον κ. Γιαννούλη όσο και την κ. Βούλτεψη. Πιστεύω
ότι πρέπει να κλείσει το θέµα και ο καθένας κατανοεί τι συνέβη
εδώ πέρα στην Αίθουσα

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Κύριε Πρόεδρε, θέλω να αναφερθείτε σε
αυτό που είπε ο κ. Γιαννούλης, στο ότι µίλησε για πολιτική απάτη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας πα-
ρακαλώ, εγώ δεν είµαι εδώ πέρα για να κρίνω. Κοιτάξτε. Εγώ έχω
ζήσει και µνηµόνια και σκίσιµο µνηµονίων και έχω ζήσει και το
µακεδονικό και πολλά άλλα. Δεν µου επιτρέπεται από τη θέση
µου να µιλήσω για αυτά τα θέµατα. 

Σας παρακαλώ, όµως, για όλους τους συναδέλφους που είναι
εδώ και περιµένουν υποµονετικά να ακούσουν τους επόµενους
οµιλητές να τους σεβαστείτε και να δώσουµε τον λόγο στον κ.
Αθανάσιο Καββαδά από τη Νέα Δηµοκρατία. 

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Εποµένως, να δεχθούµε ότι δεν έχει ση-
µασία αυτό που είπε ο κ. Γιαννούλης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Εγώ δεν
δέχοµαι τίποτα, κυρία Βούλτεψη, αλλά δεν µπορώ να κάνω κάτι. 

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Να γραφτεί στα Πρακτικά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Δεν µπο-

ρείτε εσείς και ο κ. Γιαννούλης να µονοπωλήσετε το ενδιαφέρον.
Πώς να το κάνουµε; Δυστυχώς είστε και οι δύο τηλεοπτικοί, αλλά
είµαστε εντός της Βουλής. 

Παρακαλώ, κύριε Καββαδά, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΚΑΒΒΑΔΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ο προηγούµενος οµιλητής µίλησε για οκτώµισι λεπτά και δεν

ακούσαµε ούτε µία λέξη για το νοµοσχέδιο, ακούσαµε µόνο γε-
νική πολιτική. Εγώ, λοιπόν, σήµερα ήρθα να µιλήσω για το νοµο-
σχέδιο. 

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι επιπτώσεις
της πανδηµίας στην οικονοµική και κοινωνική ζωή ήδη εδώ και
επτά µήνες αποτελούν τον κανόνα και επιβάλλουν τη διαρκή
λήψη µέτρων. Ταυτόχρονα, όµως, υπάρχουν αστάθµητοι παρά-
γοντες, όπως η θεοµηνία «Ιανός» που έπληξε τη χώρα πριν δέκα
µέρες. 

Η περιφέρειά µου, η Λευκάδα, γλίτωσε µε τις λιγότερες µάλ-
λον ζηµιές συγκριτικά µε τις άλλες περιοχές, όµως έχουµε αρ-
κετές καταστροφές σε υποδοµές και µεγάλες ζηµιές σε ιδιωτικές
περιουσίες, σπίτια, επιχειρήσεις και καλλιέργειες.

Και θέλω εδώ να εκφράσω τη συµπαράστασή µου στον συνά-
δελφό µου από την Κεφαλονιά, τον Παναγή Καππάτο, ο οποίος

διαµαρτύρεται ότι από το πρωί ακούµε για την Καρδίτσα και δεν
ακούµε για την Κεφαλονιά. Λοιπόν, είµαστε σε όλες τις περιοχές,
κύριε Καππάτο και στηρίζουµε όλες αυτές τις περιοχές που
επλήγησαν από τον «Ιανό»

Γι’ αυτό και είµαι βέβαιος ότι το νησί µου και οι συµπολίτες
µου θα καλωσορίσουν και αυτοί, όπως όλοι όσοι επλήγησαν από
τον «Ιανό», το σηµερινό νοµοσχέδιο. Η στήριξη στους πληγέντες
από τα ακραία καιρικά φαινόµενα δεν περιορίζεται µόνο στην οι-
κονοµική ενίσχυση των 5.000 χιλιάδων ευρώ για κάθε πολίτη και
νοικοκυριό και των 8.000 ευρώ για κάθε επιχείρηση Επεκτείνεται
και σε πεδία όπως η αναστολή καταβολής φορολογικών οφειλών
µέχρι τις 18 Μαρτίου του 2021, αλλά και η αναστολή πλειστηρια-
σµών και αναγκαστικών µέτρων για έναν χρόνο.

Επιπλέον, δίνεται η δυνατότητα σε επιχειρήσεις πληγέντων πε-
ριοχών να θέτουν σε αναστολή τις συµβάσεις εργασίας των ερ-
γαζοµένων τους για χρονικό διάστηµα έως τρεις µήνες. Η
ρύθµιση αυτή έχει στόχο να διασφαλίσει τις θέσεις απασχόλησης
και να διευκολύνει τις επιχειρήσεις.

Ειδικά για το νησί µου το µέτρο αφορά τη δηµοτική ενότητα
Απολλωνίων, που ήταν και αυτή που δέχτηκε το ισχυρότερο
πλήγµα από τον κυκλώνα, τις κοινότητες Πόρου και Φτερνού και
τις δηµοτικές ενότητες Καλάµου και Καστού, τα δύο µικρά απο-
µακρυσµένα νησάκια της περιφέρειάς µου.

Οι απολύσεις απαγορεύονται κατά τη διάρκεια της ρύθµισης,
αλλά και για τρεις επιπλέον µήνες µετά τη λήξη της αναστολής.
Ταυτόχρονα για τους εργαζόµενους προβλέπεται έκτακτη οικο-
νοµική ενίσχυση ύψους 534 ευρώ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ένα οριζόντιο χαρακτηριστικό
των µέτρων που λαµβάνονται είναι η πρόνοια για την ταχεία
εφαρµογή τους. Για πρώτη φορά εκταµιεύονται άµεσα πόροι για
αποζηµιώσεις και ενεργοποιούνται ουσιαστικά µέτρα στήριξης. 

Τον ίδιο σκοπό εξυπηρετεί η τροπολογία που επιτρέπει στις
περιφέρειες και ιδίως σε εκείνες που έχουν ελλείψεις προσωπι-
κού ή σε νησιωτικές να συγκροτούν επιτροπές εκτίµησης και κα-
ταγραφής µε τη συµµετοχή υπαλλήλων άλλων υπηρεσιών και
µελών του Τεχνικού και Οικονοµικού Επιµελητηρίου. Έτσι θα επι-
ταχυνθεί η καταγραφή και εκτίµηση των ζηµιών και δεν θα καθυ-
στερεί η καταβολή των αποζηµιώσεων. 

Τέλος, η παράταση ισχύος του µειωµένου συντελεστή ΦΠΑ
13% σε µεταφορές και µη αλκοολούχα ποτά εστίασης µέχρι τις
30 Απριλίου του 2021 είναι ένα ακόµη µέτρο που θα στηρίξει τον
τουρισµό και την εστίαση, δύο κλάδους που αντιµετωπίζουν σο-
βαρά προβλήµατα από τις αρνητικές επιπτώσεις της πανδηµίας. 

Βεβαίως, τα µέτρα που έρχονται είτε µε νοµοσχέδιο είτε µε
υπουργικές αποφάσεις είναι πολύ περισσότερα και δεν περιορί-
ζονται σε αυτά του παρόντος νοµοσχεδίου. Κλείνοντας, θα ήθελα
να προτείνω οι δήµοι που έχουν υποστεί ζηµιές να µπουν σε προ-
τεραιότητα σε ό,τι αφορά την ένταξη έργων που προτείνουµε
στο χρηµατοδοτικό πρόγραµµα «Αντώνης Τρίτσης», αλλά και
κατά την αξιοποίηση των πόρων του Ταµείου Ανάκαµψης. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στη Λευκάδα παρόµοιες πληµ-
µύρες και καταστροφές είχαµε τρεις φορές µέσα στα τελευταία
τέσσερα χρόνια στις ίδιες ακριβώς περιοχές στη νότια Λευκάδα
και συγκεκριµένα στη Βασιλική. Με δεδοµένη την κλιµατική αλ-
λαγή τέτοια φαινόµενα θα τα ζούµε πλέον µε µεγαλύτερη συχνό-
τητα, γι’ αυτό χρειάζεται ένα ενιαίο ολοκληρωµένο σχέδιο αντι-
µετώπισης των προβληµάτων στην πηγή και στο σύνολό τους,
όχι αποσπασµατικές παρεµβάσεις, όχι «µπαλώµατα», αλλά ολο-
κληρωµένα έργα και υποδοµές αντιπληµµυρικής προστασίας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση αποδεικνύει διαρ-
κώς και καθηµερινά ότι και τα αντανακλαστικά διαθέτει και την
τόλµη και την πολιτική βούληση να ανταποκριθεί σε όλα τα απρό-
βλεπτα αντίξοα γεγονότα που συµβαίνουν. Από τα ελληνοτουρ-
κικά και το µεταναστευτικό µέχρι την πανδηµία και τον «Ιανό» σε
κάθε της βήµα δείχνει αποφασιστικότητα, σχέδιο αλλά και τόλµη
και ευελιξία. Αυτές τις πολιτικές αρετές άλλωστε διακρίνει η πλει-
οψηφία των πολιτών που σε κάθε ευκαιρία επαναδιατυπώνει την
προτίµησή της και µάλιστα µε διαφορά στη Νέα Δηµοκρατία και
ακόµα περισσότερο στον ίδιο τον Πρωθυπουργό, Κυριάκο Μη-
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τσοτάκη. 
Το νοµοσχέδιο, όµως, που συζητάµε αφορά όλους τους πλη-

γέντες χιλιάδες συνανθρώπους µας που είδαν σπίτια και επιχει-
ρήσεις να καταστρέφονται. Δεν µπορεί να το σταµατήσουν
κοµµατικά στεγανά. Η ψήφισή του σήµερα είναι έµπρακτη στή-
ριξη στους πληγέντες και ουσιαστική στήριξη στην προσπάθεια
να βγουν όρθιοι οι άνθρωποι, οι κοινότητες και η οικονοµία. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε τον κύ-
ριο συνάδελφο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Κύριε

Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο για µια νοµοτεχνική βελτίωση.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε Υπουρ-

γέ, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Ευχαρι-

στώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα να καταθέσω απλώς νοµοτεχνικές βελτιώσεις. Και

όταν λέω νοµοτεχνικές εννοώ απλά σε µια σειρά από υπουργικές
τροπολογίες που έχουν κατατεθεί.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Οικονοµικών, κ. Χρήστος Σταϊ-
κούρας, καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµο-
τεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε.
Κύριε Γκιόλα, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Δεν θα υπεισέλθω και εγώ στη διελκυστίνδα αν ο ατάραχος

Πρωθυπουργός µας διέθεσε το Σαββατοκύριακό του κάπου
αλλού και πήγε την τέταρτη, την τρίτη ή την πέµπτη µέρα να επι-
σκεφθεί τις πληγείσες από τις υπέρµετρες καταστροφές περιο-
χές και ειδικά την Καρδίτσα. 

Εγώ θα αναφερθώ στον τρόπο της επίσκεψής του. Μιλάµε για
µια επιτόπια επόπτευση και επαφή όχι µε τους ίδιους τους πα-
θόντες, αλλά σε ένα προστατευόµενο περιφρουρούµενο περι-
βάλλον, απλή διέλευση σε κλειστή σύσκεψη φορέων και υπηρε-
σιακών παραγόντων που εν πολλοίς ενέχονται και για τα αποτε-
λέσµατα των καταστροφών και τις ζηµιές που επήλθαν. 

Ας δούµε τώρα, όµως, µια και είναι ο κύριος Υπουργός εδώ,
εάν τα επανορθωτικά µέτρα που λάβατε είναι ικανά και επαρκή
για να καλύψουν τις πρωτοφανείς ζηµιές που έπληξαν αστικές
και αγροτικές περιοχές και κατέστρεψαν περιουσίες και υποδο-
µές σε µεγάλη έκταση. 

Κύριε Υπουργέ, τα είκοσι εκατοµµύρια περίπου που είπατε, τα
οκτώ εκατοµµύρια πενήντα χιλιάδες µε την γρήγορη κατάθεση
και τα επόµενα δώδεκα που έπονται θα καλύψουν το λεγόµενο
εξακοσάρι στις πληγείσες οικογένειες. Πράγµατι τα µαθηµατικά
λένε ότι, αν υπολογίσουµε και τα ΑΜΕΑ, θα φτάσουν για τριάντα
χιλιάδες οικογένειες.

Το θέµα και το ερώτηµα είναι το εξής: Αρκεί αυτή η προσωρινή
ενίσχυση; Το µέγεθος των ζηµιών, η ένταση και η έκταση αυτών
το καθιστούν στην πραγµατικότητα το εξακοσάρι αυτό µια «ασπι-
ρίνη», όταν βλέπουµε να µην λειτουργεί τίποτα, οι τοπικές αγο-
ρές να έχουν παύσει στην πραγµατικότητα, οι φούρνοι µέσα στην
Καρδίτσα, από ό,τι πληροφορούµαστε από τα δελτία των ειδή-
σεων, δεν λειτουργούν. Τρεις, οι µεγαλύτεροι δήµοι της Αργολί-
δας, στέλνουν τρόφιµα στους Καρδιτσιώτες. 

Πώς, λοιπόν, αυτά τα 600 ευρώ θα φτάσουν για κάθε µία οικο-
γένεια, για να περάσουν τις πέντε ή δέκα πρώτες ηµέρες, που
δεν έχουν πού να κατοικήσουν; 

Πάµε στο δεύτερο σηµείο τώρα, στα πεντοχίλιαρα για την επα-
νόρθωση των ζηµιών των κατοικιών και των επιχειρήσεων. Ξεκι-
νάω πάλι από την Καρδίτσα. Δυστυχώς, είναι εύγλωττο. Πονάει
το παράδειγµα, αλλά έτσι είναι. 

Η κ. Ουρανία Σούφλα είναι η Αντιδήµαρχος Καρδίτσας. Νοµίζω
ότι δεν ανήκει στην παράταξη του ΣΥΡΙΖΑ. Υπολόγισε, λοιπόν,
ότι πέντε χιλιάδες κατοικίες αυτή τη στιγµή χρήζουν αποκατά-
στασης, έχουν σχεδόν καταστραφεί. Έτσι είπε. Οι δε επιχειρη-
µατίες την πρώτη µόλις µέρα υπέβαλαν χίλια πεντακόσια αιτή-
µατα οµοίως για πληγείσες επιχειρήσεις, που έχουν ξεπεράσει
τις τρεις χιλιάδες. 

Πάµε, λοιπόν, στα νούµερα, που, κατά τον κ. Πέτσα, εµείς δεν
είµαστε καλοί. Πέντε χιλιάδες κατοικίες επί 5.000 µας κάνει είκοσι
πέντε εκατοµµύρια. Οκτώ χιλιάδες η αποζηµίωση επί πέντε χιλιά-
δες (µπορεί να φτάσει επί πέντε, γιατί δεν είναι µόνο η Καρδίτσα,
είναι και τα χωριά) σαράντα εκατοµµύρια. 

Εξήντα πέντε εκατοµµύρια για επανόρθωση κατοικιών, εξοπλι-
σµών, καταστηµάτων, µόνο για την πληγείσα περιοχή της Καρ-
δίτσας. Μιλάµε για άλλους δεκαεπτά δήµους. Σύµφωνα µε το
νοµοσχέδιο, ήταν δεκαοκτώ. Εσείς µας τους είπατε είκοσι. 

Πώς, λοιπόν, θα φτάσουµε εκεί; Έχει γίνει κάποιος προϋπολο-
γισµός; Παρακαλώ, θα θέλαµε µία απάντηση και επ’ αυτού. 

Νοµίζω ότι τα είπαν γλαφυρά οι συνάδελφοι από τη Συµπολί-
τευση -και ο κ. Κώτσος και ο κ. Τσιάρας- για τις ανάγκες που
χρειάζονται για επανεκκίνηση. Μιλάµε για µία κατεστραµµένη πε-
ριοχή, για µια κατεστραµµένη περιφέρεια. 

Πάµε στις υποδοµές. Χρηµατοδότηση δήµων και περιφερειών
µε 27,9 εκατοµµύρια, καθώς και ένα επιπλέον κονδύλι από το
Υπουργείο Υποδοµών -µέσω του ΠΔΕ µάς είπατε- που µπορεί να
φτάσει τα 22 εκατοµµύρια, δηλαδή συνολικά 50 εκατοµµύρια. 

Στη σύσκεψη και την ακρόαση των φορέων ο κ. Αγοραστός
µόνο για την Περιφέρεια Θεσσαλίας είπε ότι θα απαιτηθούν
πάνω από 100 εκατοµµύρια. «Εγώ τα υπολογίζω σε 150 εκατοµ-
µύρια» είπε επί λέξει.

Δυστυχώς, όποια εκδοχή κι αν εκλάβουµε ως ακριβέστερη, η

πραγµατικότητα θα καταδείξει ότι το µέγεθος των ζηµιών σε δρό-
µους, γεφύρια, δίκτυα ύδρευσης και άρδευσης, δίκτυο της ΔΕΗ,
των σιδηροδροµικών γραµµών, που τις πέταξε, όπως µας είπε ο
κ. Αγοραστός, λιµενικές εγκαταστάσεις στα νησιά θα υπερβεί
κατά πολύ τους υπολογισµούς αυτούς. 

Είστε έτοιµοι; Υπάρχει σχετικό κονδύλι; 
Πάµε στους αγρότες. Οι υποσχέσεις -υποσχέσεις για πλήρη

επανόρθωση είπατε- δεν περιείχαν µία έστω πρόχειρη κοστολό-
γηση ή αποτίµηση. Υποσχεθήκατε, όµως, πλήρη κάλυψη. 

Εδώ είµαστε, αν γίνει κάτι τέτοιο, να σας το θυµίζουµε, να προ-
βάλουµε τις εύλογες και δίκαιες απαιτήσεις των δικαιούχων και
να σας «τραβάµε και λιγάκι το µανίκι».

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, ολοκληρώνω σε ένα λεπτό. 
Με ενδιαφέρον ακούσαµε και την υπόδειξη προς την Ελληνική

Ένωση Τραπεζών. 
Κύριε Υπουργέ, νοµίζω εκεί αντιµετωπιστήκατε µε έναν απα-

ράδεκτο, µε έναν υποτιµητικό τρόπο. Είπατε ότι µιλήσατε εσείς
ηµέρα εργάσιµη στο τηλέφωνο µε τη γραµµατέα του προέδρου
της Ένωσης Ελληνικών Τραπεζών. 

Νοµίζω αυτό ήταν ατόπηµα. Δεν έπρεπε να γίνει κάτι τέτοιο.
Έπρεπε να δεσµευτεί ο πρόεδρος για τον δήθεν διακανονισµό
που θα καταφέρει να κάνει προς τους πληγέντες. Γιατί δεν το
σήκωσε το τηλέφωνο; Πιθανόν αυτό ακριβώς που προείπα, τον
διακανονισµό, τις παροχές και την ανακούφιση που περιµένουν
οι πληγέντες, δεν ήθελε να τα υποσχεθεί. 

Μετ’ ου πολύ επαληθεύτηκαν αυτά τα πράγµατα από τον συ-
νάδελφο τον κ. Λάππα. Πληροφορήθηκα ότι από τη Δευτέρα -το
είπε ο κύριος Τσίπρας, ακούστηκε και από τον κ. Λοβέρδο- τρέ-
χουν οι κλητήρες µε επιδοτήρια για κατασχέσεις, για εγγραφές
προσηµειώσεων υποθήκης. Μάλλον, δεν απηχεί την πραγµατικό-
τητα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε συνάδελφε, πα-
ρακαλώ ολοκληρώστε. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΛΑΣ: Κύριε Πρόεδε, συγγνώµη. Είχα και άλλα
να πω. 

Ήθελα να υποστηρίξω µία τροπολογία που έχουµε καταθέσει
έξι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Όχι, δεν έχετε χρόνο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΛΑΣ: Μα, τι να κάνουµε; Να µην πούµε....
Αν δεν µε είχατε διακόψει, σε µισό λεπτό θα µπορούσα να την

υποστηρίξω. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Δεν έχετε άλλον χρό-

νο. Είµαστε στο νούµερο...
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΛΑΣ: Αναφέροµαι µόνο στην αναστολή κατα-

σχέσεων πρώτης κατοικίας, την οποία ο ίδιος ο Πρωθυπουργός
υποσχέθηκε από τη ΔΕΘ. Ανέφερε συγκεκριµένα: «Δεν θα γίνει
κανένας πλειστηριασµός πρώτης κατοικίας µέχρι το τέλος του
2020». 

Αυτό, λοιπόν, ζητάµε και εµείς και παρακαλούµε τους κυρίους
συναδέλφους από τη Συµπολίτευση να τοποθετηθούν επ’ αυτού. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, θα
έχετε τον λόγο, αφού πω κάτι. 

Παράκληση θερµή. Ο καθένας γνωρίζει ότι ο χρόνος για τους
συναδέλφους Βουλευτές είναι πέντε λεπτά. Εποµένως, ας κανο-
νίσει το περιεχόµενο της οµιλίας του, έτσι ώστε να µην φτάνει
στα έξι και να λέει «να υπερασπιστώ την τροπολογία». 

Σας λέω ότι έχουν µιλήσει µε εσάς δεκαπέντε συνάδελφοι από
σαράντα έξι εγγεγραµµένους και πρέπει να ολοκληρωθεί η ση-
µερινή συζήτηση περίπου στις επτάµισι µε οκτώ η ώρα. Στις έξι
ή στις επτά είχαµε πει ότι θα άρχιζαν οι επίκαιρες; 

Παράκληση θερµή, ο χρόνος προειδοποίησης στα τέσσερα
λεπτά να αποτελεί τη λήξη της δικής σας οµιλίας για το ένα
λεπτό που µένει. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΛΑΣ: Έχουµε µιλήσει µόνο δεκαπέντε Βουλευ-
τές και έχουν περάσει επτά ώρες. Πότε θα µιλήσουµε κι εµείς; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Εγώ δεν ξέρω. Τώρα
ανέλαβα. Ζήτησα και τους χρόνους να τους έχω µπροστά µου.
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Και στον προηγούµενο συνάδελφο, από τη Νέα Δηµοκρατία, µά-
λιστα, τον κ. Καββαδά, εγώ στα πέντε λεπτά του είπα «ολοκλη-
ρώστε». Γι’ αυτό, θα είµαι ακριβής στην εφαρµογή του Κανονι-
σµού. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Ο κύριος

συνάδελφος έκανε εν πολλοίς µια πολύ αξιόλογη τοποθέτηση.
Έβαλε κάτω αριθµούς, είπε στοιχεία, ρώτησε. 

Στο ερώτηµά σας απαντάω ευθέως. Ναι, θα υπάρχουν οι πόροι
για να καλύψουµε το σύνολο των ζηµιών που θα εµφανιστούν
στις εν λόγω περιοχές. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΛΑΣ: Στις αγροτικές; 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Προφα-

νώς. Αρκεί να κατατεθούν αιτήµατα. 
Θέλω να σας ενηµερώσω ότι µε βάση την ηµεροµηνία 27 του

µήνα, δηλαδή µέχρι τις 27 έχουµε δηλωµένες ζηµιές σε δύο χι-
λιάδες τετρακόσιες δεκατέσσερις κατοικίες σε όλες αυτές τις
περιοχές, σε χίλιους τριάντα επτά επαγγελµατικούς χώρους -
προφανώς, η συντριπτική πλειοψηφία είναι στην Καρδίτσα- σε ιε-
ρούς ναούς και δηµόσια κτίρια εβδοµήντα επτά, σε αποθήκες και
στάβλους εννιακόσια πενήντα επτά. Κλειστά εξήντα έξι. Χωρίς
ζηµιές τριακόσια εξήντα τρία. Σύνολο: τέσσερις χιλιάδες εννια-
κόσια δεκατέσσερα. 

Άρα, ναι. Θα έχουµε τους πρόσθετους πόρους να καλύψουµε,
αν απαιτηθεί, αρκεί αυτό να δικαιολογηθεί. 

Μια παρατήρηση µόνο. Δεν κάλεσα τη γραµµατέα του Προ-
έδρου της Ελληνικής Ένωσης Τραπεζών. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΛΑΣ: Αυτήν είπατε. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Κάλεσα

τη Γραµµατέα της Ελληνικής Ένωσης Τραπεζών -µεγάλη δια-
φορά- να την ενηµερώσω, το Σάββατο και όχι τη Δευτέρα, ότι
οριοθετούµε τους δήµους που υπάρχει το πρόβληµα, ώστε αντί-
στοιχα το τραπεζικό σύστηµα στους εν λόγω δήµους να δώσει
τις αντίστοιχες πρόνοιες. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Καλώ στο Βήµα την

κ. Αναστασία Γκαρά από τον ΣΥΡΙΖΑ, η οποία έχει τον λόγο για
πέντε λεπτά και ακολουθεί ο κ. Κατρίνης από το Κίνηµα Αλλα-
γής.

Ορίστε, κυρία Γκαρά.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να µου επιτρέ-

ψετε να εκφράσω απ’ αυτό το Βήµα και εγώ µε τη σειρά µου τη
συµπαράστασή µου στους συµπολίτες µας που επλήγησαν από
τις καταστροφές λόγω των καιρικών φαινοµένων τις προηγούµε-
νες µέρες. 

Θέλουµε να εκφράσουµε τη συµπαράστασή µας σε όλες και
όλους αυτούς που έχουν πληγεί όλο αυτό το διάστηµα της υγει-
ονοµικής και οικονοµικής κρίσης, απόρροια της καταστροφικής
κυβερνητικής διαχείρισης. 

Στον αντίποδα, όµως, της δραµατικής πραγµατικότητας την
οποία βιώνουν οι Έλληνες και οι Ελληνίδες πολίτες έρχεται το
σηµερινό νοµοσχέδιο, το οποίο αποδεικνύει την αναλγησία και
τον κυνισµό αυτής της Κυβέρνησης. 

Εισηγείστε σήµερα µέτρα πενιχρά, ανεπαρκή να στηρίξουν
τους πληγέντες συµπολίτες µας. Αναποτελεσµατικά και τα µέτρα
στην εστίαση, τον πολιτισµό, αλλά και την εργασία. Νοµοθετείτε
σαν να έχετε πάρει απόσταση από την ελληνική πραγµατικότητα,
αλλά και τις ανάγκες της κοινωνίας. 

Ο κυνισµός, όµως, είναι τέτοιος που αντί να ασχοληθείτε, κύ-
ριοι, µε ένα ευρύ πρόγραµµα πραγµατικής στήριξης της κοινω-
νίας, εσείς µε την πρώτη ευκαιρία σκέφτεστε πώς θα κάνετε
φοροαπαλλαγές σε µεγαλοεπιχειρηµατίες µέσω της διαφηµιστι-
κής δαπάνης, αλλά και να µοιράσετε εκ νέου δωράκια εκατοµ-
µυρίων στα κανάλια, πανελλαδικής και µόνο εµβέλειας, µέσω
µιας νέας λίστας Πέτσα.

Άλλωστε -όπως είπε και η κ. Βούλτεψη- η πρώτη λίστα Πέτσα,
άρα η πρώτη ενηµερωτική καµπάνια, θεωρήθηκε ιδιαίτερα επι-
τυχηµένη. Δεν ξέρουµε σε ποιο βαθµό και για ποιους θεωρήθηκε
επιτυχηµένη.

Λέτε λοιπόν ότι η έκπτωση φόρου στη διαφήµιση θα ενισχύσει
τις επιχειρήσεις. Αναρωτιέµαι το κατάστηµα ρούχων, το περί-

πτερο, το εστιατόριο της γειτονιάς µας, πώς ακριβώς θα ωφελη-
θεί απ’ αυτές τις φοροαπαλλαγές; Έχετε αντιληφθεί άραγε τι
συµβαίνει στην ελληνική κοινωνία και οικονοµία; Η οικονοµία κα-
ταρρέει, επιχειρήσεις καθηµερινά κλείνουν, εργαζόµενοι απο-
λύονται, και τα µέτρα τα οποία προτείνετε είναι φοροαπαλλαγές
σε πολύ, πολύ µεγάλες επιχειρήσεις λόγω διαφηµιστικής δαπά-
νης;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριοι Υπουργοί, στην πρώτη
φάση της πανδηµίας η κοινωνία αντιλαµβανόµενη την κρισιµό-
τητα των στιγµών έδωσε στην Κυβέρνηση και χρόνο και ανοχή
για να θωρακίσει το δηµόσιο σύστηµα υγείας αλλά και την οικο-
νοµία. Εσείς, όµως, κύριοι συνάδελφοι, κύριοι Υπουργοί, όχι
µόνο δεν ενισχύσατε τις επιχειρήσεις, δεν αυξήσατε τις ΜΕΘ,
δεν θωρακίσατε το σύστηµα υγείας, δεν προσλάβατε γιατρούς,
καθηγητές, καθαριστές αλλά και όταν ο ΣΥΡΙΖΑ κατέθεσε ένα
ολοκληρωµένο πρόγραµµα άµεσης ενίσχυσης και στήριξης
αυτών των κλάδων, ο κ. Πέτσας τι µας είπε; Μας ενηµέρωσε ότι
για όλους αυτούς τους κλάδους δεν υπάρχουν «λεφτόδεντρα».
Αντ’ αυτού εκµεταλλευτήκατε την ανοχή του κόσµου για να κά-
νετε δουλίτσες µε τα voucher, µικροπολιτική µε απευθείας ανα-
θέσεις, διορισµούς, βολέµατα. Μόνη έγνοια σας οι business! 

Χαρακτηριστικό παράδειγµα άλλωστε πολιτικού κυνισµού,
αναλγησίας, εξαπάτησης του ελληνικού λαού είναι το άρθρο 11
του παρόντος νοµοσχεδίου. Σε τόσο κρίσιµες συνθήκες η Κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας έχει ως µόνη προτεραιότητα τη χο-
ρήγηση δωρεάς στα τηλεοπτικά κανάλια πανελλαδικής εµ-
βέλειας και µάλιστα χωρίς κριτήρια, χωρίς διαφάνεια, χωρίς λο-
γοδοσία. Κι ενώ «λεφτόδεντρα» για την κοινωνία δεν υπάρχουν
–έτσι µας είπε ο κ. Πέτσας, αυτό βιώνουµε και στην καθηµερινό-
τητά µας, παρακολουθώντας και τα νοµοσχέδια τα οποία προ-
τείνονται εδώ- ξαφνικά φυτρώνουν φορτωµένα «λεφτόδεντρα»
για µία νέα λίστα Πέτσα, τα οποία θα κατευθυνθούν στα ΜΜΕ. 

Ενώ επιλέξατε λοιπόν να δώσετε 534 ευρώ επίδοµα στους
πληγέντες, δώσατε ήδη 35 εκατοµµύρια ευρώ στα µίντια, αφού
τους έχετε απαλλάξει και από την πληρωµή των δόσεων για τις
άδειες και τώρα έρχεται και νέο µερίδιο και νέα δωράκια και νέα
εκατοµµύρια. Φαίνεται πως τελείωσε το γλάσο για το πασπάλι-
σµα, εξαντλήθηκε η διάθεση κάποιων ΜΜΕ να καλύπτουν την
ανεπάρκεια της Κυβέρνησης στα σκάνδαλα, τη θλιβερή πραγµα-
τικότητα. 

Κύριοι, κυρίες της Κυβέρνησης η ενηµέρωση των πολιτών
προφανώς είναι αναγκαία. Πρέπει όµως να γίνεται µε βάση την
κείµενη νοµοθεσία, µε διαφάνεια και δηµόσια λογοδοσία. Με
ποια κριτήρια θα επιλέξετε τα µέσα, πόσο κοστολογείται το δευ-
τερόλεπτο µετάδοσης, γιατί κάνετε αδιαφανή ανάθεση; Σε όλα
αυτά δεν µας έχετε απαντήσει, όπως δεν µας είχατε απαντήσει
και γι’ αυτά τα στοιχεία για την πρώτη λίστα Πέτσα.

Γνωρίζετε άλλωστε ότι ο ν.3592/2007 ορίζει ότι οι τηλεοπτικοί
σταθµοί υποχρεούνται να µεταδίδουν δωρεάν µηνύµατα κοινω-
νικού περιεχοµένου ιδίως για θέµατα υγείας, πρόνοιας κ.λπ..
Υποχρεούνται! Γιατί, δεν τηρείτε το νόµο; Όταν όλη η κοινωνία,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχει βάλει πλάτη µε πολλές απώ-
λειες, γιατί δεν ζητά η Κυβέρνηση από τα κανάλια να βάλουν
πλάτη ως υποχρεούνται από τον νόµο;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Θα ολοκληρώσω, κύριε Πρόεδρε, αλλά ζητώ την ανοχή σας
όπως τη δείξατε και στους προηγούµενους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Δεν υπάρχει καµµία
ανοχή σε κανέναν προηγούµενο. Κλείστε. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Φαντάζοµαι, όµως, πως δεν σας αφορά
αυτό και δεν το έχετε καν ζητήσει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώσατε, κυ-
ρία Γκαρά!

ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Ήδη ορισµένα ΜΜΕ έχουν δηµοσιοποι-
ήσει τη διάθεσή τους για δωρεάν καµπάνιες, αλλά αδιαφορείτε.
Υποκριτικά επικαλείστε το επιχείρηµα πως οι µιντιακές επιχειρή-
σεις χρειάζονται στήριξη. Εµείς λέµε ότι βέβαια και χρειάζονται
στήριξη και ελάτε να συζητήσουµε µία στρατηγική για την ενί-
σχυση των µίντια, για την ενίσχυση της δηµοκρατίας, για την ενί-
σχυση της δεοντολογίας, για την ενίσχυση της εργασίας. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Σας ευχαριστούµε,
δεν έχετε άλλο χρόνο.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Ολοκληρώνω. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Όχι, έχετε ολοκληρώ-

σει. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Παρακαλώ να υπάρχει ισότητα και ίση

διαχείριση στους Βουλευτές.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Θα τηρήσουµε τον

Κανονισµό για όλους, γιατί υπάρχουν τριάντα οµιλητές Βουλευ-
τές. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. Θα είχα
ολοκληρώσει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Όχι, ολοκληρώσατε.
Κύριε Κατρίνη, έχετε τον λόγο.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε, την ανοχή

σας ειλικρινά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Δεν είναι θέµα δικό

µου. Είναι θέµα όλων των συναδέλφων. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Αντί αυτών όµως πανικόβλητη η Κυβέρ-

νηση από τις συνεχόµενες αποτυχίες εξαγοράζει µε δηµόσιο
χρήµα πολιτική στήριξη και κάλυψη. Πληρώνει µε δηµόσιο χρήµα
ψέµα, χυδαίες επιθέσεις σε πολιτικούς αντιπάλους, φιµώνει τη
διαφορετική άποψη, πληρώνει για να κρύβει ειδήσεις, να παρα-
ποιεί την αλήθεια, να δηµιουργεί µια νέα πραγµατικότητα. 

Δυστυχώς, κύριοι συνάδελφοι, στις λάσπες της Καρδίτσας,
στα αποκαΐδια της Κορινθίας, σε όλα τα αρνητικά γεγονότα δεν
θάφτηκαν µόνο περιουσίες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρία Γκαρά, παρα-
καλώ ολοκληρώσατε. Δεν έχει άλλο χρόνο, θα κλείσω το µικρό-
φωνο! Κλείστε!

ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Θάφτηκε η είδηση, θάφτηκε η αδέσµευ-
τη ενηµέρωση. Είναι λοιπόν θέµα δηµοκρατίας. Είναι χτύπηµα
στη δηµοκρατία. Αποσύρετε παρακαλώ το άρθρο 11.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Αυτό που κάνατε δεν
είναι καθόλου σωστό, γιατί θα φτάσουµε να µη µιλήσουν συνά-
δελφοι. Αυτό θέλετε;

ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Οι ίδιοι κανόνες να τηρούνται για όλους
τους συναδέλφους!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τηρούνται οι ίδιοι κα-
νόνες. Εγώ τουλάχιστον αυτό τον κανόνα τηρώ. Δεν ξέρω νωρί-
τερα...

ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Παρακαλώ πολύ, υπάρχουν συνάδελφοι
που µιλήσανε παραπάνω χρόνο...(Δεν ακούστηκε)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Καθόλου δεν υπάρ-
χουν. Δεν το ξέρω αυτό. Εγώ τηρώ για τον εαυτό µου τον Κανο-
νισµό και παρακαλώ θερµά.

Τον λόγο έχει ο κ. Κατρίνης για πέντε λεπτά.
Και εγώ δεν καταλαβαίνω γιατί δεν µπορείτε να προγραµµατί-

σετε τα πέντε λεπτά και πρέπει να φέρνετε και µένα σε δύσκολη
θέση, αλλά και να καταχράστε την καλοσύνη των συναδέλφων,
που δεν θα µιλήσουν. 

Λοιπόν έχετε τον λόγο, κ. Κατρίνη, µε θερµή παράκληση για
πέντε λεπτά.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Η σηµερινή µας συζήτηση γίνεται στη σκιά της επίσκεψης Ποµ-

πέο στη χώρα µας, όπου βεβαίως εµείς χαιρετίζουµε και τις δι-
µερείς διαπραγµατεύσεις και τις συζητήσεις. Σε κάθε περίπτωση
όµως θα πρέπει να καταστεί σαφές τόσο στον κ. Ποµπέο όσο και
στους Ευρωπαίους εταίρους ότι στη χώρα µας θεωρούµε το µέ-
τωπο του ελληνισµού ενιαίο και σε κάθε περίπτωση η ωµή παρα-
βίαση της κυπριακής ΑΟΖ από τη γείτονα χώρα δεν είναι κάτι που
µένει εκτός συζήτησης και προφανώς απαιτείται επιβολή κυρώ-
σεων και στο Συµβούλιο Κορυφής αλλά και σε οποιοδήποτε τρα-
πέζι διαλόγου βρεθεί η χώρα µας. 

Συζητάµε ένα νοµοσχέδιο που περιλαµβάνει διατάξεις που
στοχεύουν στην ανακούφιση των πληγών που άνοιξαν οι πρό-
σφατες θεοµηνίες και εµείς ως Κίνηµα Αλλαγής έχουµε εξαρχής
ξεκαθαρίσει ότι στηρίζουµε αυτό το νοµοσχέδιο, βεβαίως µε πα-
ρατηρήσεις και επισηµάνσεις, όπως αναφέρθηκε αναλυτικά ο ει-

σηγητής µας ο Βασίλης Κεγκέρογλου. 
Ζητούµε ενιαίες ηµεροµηνίες αναστολής της καταβολής των

υποχρεώσεων σε δηµόσιο, ασφαλιστικά ταµεία, τράπεζες, τοπική
αυτοδιοίκηση, αναστολή καταβολής όλων των υποχρεώσεων
στις περιοχές που έχουν πάθει πλήρη καταστροφή και όχι να
έχουµε τµηµατικές αναστολές, και βεβαίως το αυτονόητο, δη-
λαδή αυτόµατη εφαρµογή των µέτρων ανακούφισης που ψηφί-
ζουµε σήµερα στη Βουλή σε όσες περιοχές είτε έχουν υποστεί
είτε υποστούν στο µέλλον και αντιµετωπίσουν ανάλογα καιρικά
φαινόµενα ανεξαρτήτως της έκτασης. Γιατί αν καταστραφούν δε-
καπέντε ή χιλιάδες κατοικίες δεν σηµαίνει ότι αυτοί οι οποίοι κα-
ταστράφηκαν, και είναι δεκαπέντε σε µία περιοχή, έχουν ανάγκη
λιγότερης στήριξης απ’ ό,τι οι συµπατριώτες µας στην Καρδίτσα. 

Αναφέρθηκε για το Ηράκλειο ο κ. Κεγκέρογλου. Θέλω κι εγώ
να πω ότι και στην Ηλεία είχαµε ακραία καιρικά φαινόµενα, κύριε
Υπουργέ, όπως χαλαζοπτώσεις, ανεµοθύελλες στο Γιαννιτσο-
χώρι, στο Νεοχώρι, στον Δήµο της Ζαχάρως σε πάρα πολλά
χωριά, όπως και στον δήµο του Πύργου. Θέλω να πιστεύω ότι θα
υπάρχει ανάλογη εφαρµογή των µέτρων ανακούφισης και στους
κατοίκους των περιοχών αυτών οι οποίοι έχουν υποστεί ολική κα-
ταστροφή, έστω και αν είναι µεµονωµένες περιπτώσεις. 

Χρειάζεται λοιπόν η εφαρµογή οριζόντιων µέτρων µε άµεση
ανακούφιση, χωρίς γραφειοκρατία -βέβαια µην υιοθετήσετε το
µοντέλο του κ. Καραµανλή το 2007 στην Ηλεία µε τα τριχίλιαρα,
γιατί ξέρουµε τις παρενέργειες, κύριε Υπουργέ- και εξατοµίκευ-
ση των ζηµιών σε επιχειρήσεις, σε εγκαταστάσεις, καλλιέργειες,
µε χορήγηση των επιδοτήσεων ιδιαίτερα στους παραγωγούς που
έχουν υποστεί ολική καταστροφή, άµεση ενεργοποίηση του
ΕΛΓΑ, διαφάνεια, αντικειµενικότητα και αµεσότητα. 

Πέρα όµως από τα µέτρα τα οποία θα είναι νόµος σε λίγες
ώρες από τώρα -και ελπίζω να εφαρµοστούν το συντοµότερο δυ-
νατό, για να φτάσουν στους ανθρώπους οι οποίοι έχουν υποστεί
την καταστροφή- υπάρχει πικρή γεύση για την προετοιµασία του
κρατικού µηχανισµού για την αντιµετώπιση προληπτικά τέτοιων
φαινοµένων. Η αυτοδιοίκηση επιρρίπτει ευθύνες στο κράτος, το
κράτος λέει ότι κάποια πράγµατα είναι ευθύνη της αυτοδιοίκη-
σης.

Μένει, λοιπόν, το ερώτηµα: Είναι τελικά προετοιµασµένη η Κυ-
βέρνηση; Βλέπουµε και µε το αλαλούµ που έγινε µε την έναρξη
της σχολικής χρονιάς, αλλά και µε το άρθρο 10, όπου σήµερα
ψηφίζουµε τη χρηµατοδότηση για αναπληρωτές και ωροµίσθι-
ους εκπαιδευτικούς, ότι στον τοµέα της εκπαίδευσης δεν ήταν
προετοιµασµένη. 

Το σύστηµα υγείας ήταν θωρακισµένο και στελεχωµένο επαρ-
κώς; Νοµίζω είχε γίνει αναλυτική συζήτηση. Σήµερα παρατείνον-
ται προθεσµίες, µε την τροπολογία 481, για χρήση ιδιωτικών
κλινών ΜΕΘ, αποδοχή δωρεών, λειτουργία υπαίθριων αγορών,
αποστολή δεδοµένων τιµών από τα σουπερµάρκετ. 

Και ρωτάω εγώ. Μήπως ξεπεράσαµε την κρίση της πανδηµίας
και έπρεπε σήµερα να παρατείνουµε αυτές τις προθεσµίες;
Μήπως αυτό είναι απόδειξη ότι η Κυβέρνηση είχε εφησυχάσει
και ήθελε να περάσει ένα λάθος µήνυµα ότι αφήσαµε πίσω την
κρίση και τώρα τρέχει να παρατείνει αυτά που έπρεπε να έχει πα-
ρατείνει εδώ και πάρα πολύ καιρό; 

Δεκαέξι µέρες πριν ο Πρωθυπουργός ανακοίνωσε δώδεκα
µέτρα τόνωσης της οικονοµίας. Μέχρι σήµερα µόνο τρία από
αυτά –δύο στη σηµερινή συζήτηση- έχουν έρθει στη Βουλή για
να κυρωθούν και να εφαρµοστούν. Πόσο χρονικό διάστηµα χρει-
άζεστε για να εφαρµόσετε αυτά που εξαγγέλλετε και να στείλετε
το σωστό µήνυµα και στους επενδυτές και στην αγορά; 

Λέτε για τον ΕΝΦΙΑ ότι τον καταργείτε σε είκοσι έξι ακριτικά
νησιά. Δεν λέτε, όµως, ότι στην έβδοµη µεταµνηµονιακή αξιολό-
γηση δεσµευθήκατε ότι µέχρι το τέλος του πρώτου εξαµήνου θα
εναρµονίσετε αντικειµενικές και εµπορικές αξίες, µε ό,τι αυτό συ-
νεπάγεται για τις λαϊκές συνοικίες, και θα βάλετε τρεις χιλιάδες
ζώνες που είναι εκτός του συστήµατος αντικειµενικών αξιών. Να
το πείτε αυτό στον ελληνικό λαό και όχι να λέτε ότι θα µειώσετε
τον ΕΝΦΙΑ σε αυξηµένες αντικειµενικές και εµπορικές αξίες, οι
οποίες θα γίνουν στο τέλος του εξαµήνου. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)
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Όσον αφορά τους πλειστηριασµούς, ευτυχώς που η Βουλή
αποφασίζει για αναστολή πλειστηριασµών και όχι η Ελληνική
Ένωση Τραπεζών. Και ο ΣΥΡΙΖΑ, όµως, ο οποίος µέχρι 25 Ιουλίου
έλεγε για παράταση του ν.4605, τώρα θυµήθηκε να κάνει ανα-
στολή πλειστηριασµών µέχρι τέλος του 2020 για τους ευάλωτους
δανειολήπτες. Άλλαξε και τη δική του την άποψη.

Για τα ΜΜΕ, κύριε Πρόεδρε, -κι ευχαριστώ και για την µικρή
ανοχή σας- έχουµε πει ότι δεν στηρίζουµε αυτήν τη διάταξη. Θε-
ωρούµε εντελώς άδικη την απόφαση να εξαιρεθούν τα περιφε-
ρειακά µέσα ενηµέρωσης, που µε την ίδια αξιοπιστία, σοβαρό-
τητα και εγκυρότητα συµβάλλουν στην ενηµέρωση των συµπο-
λιτών µας. Ζητήσαµε κριτήρια διαφάνειας, βεβαίως παρουσίας
εργαζοµένων και ακροαµατικότητας, θεαµατικότητας και αντικει-
µενικότητας στην κατανοµή αυτών των ποσών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Δεν καταλαβαίνουµε γιατί η Κυβέρνηση

επιµένει στην ίδια λάθος συνταγή και αποκλείει τα περιφερειακά
µέσα ενηµέρωσης. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Καλώ στο Βήµα την

κ. Καφαντάρη Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ για πέντε λεπτά. 
Τα πέντε λεπτά προβλέπονται από τον Κανονισµό στα επεί-

γοντα νοµοσχέδια. Δεν είναι περιορισµός του Προεδρείου. Αυτός
είναι ο χρόνος που καθορίζεται από τον Κανονισµό της Βουλής. 

Ορίστε, κυρία Καφαντάρη, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά. 
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι της Κυβέρνησης, πόσο µακριά είστε από την πραγµα-

τικότητα! Είναι γεγονός ότι ζείτε σε µία εικονική πραγµατικότητα.
Μπορείτε, κύριοι της Κυβέρνησης και εσείς, οι κυβερνητικοί Βου-
λευτές, να κοιτάξετε τον κόσµο της Καρδίτσας και των Ιονίων
Νήσων, ειδικά της Κεφαλονιάς και της Ιθάκης, στα µάτια; Πραγ-
µατικά αυτό είναι ένα ερώτηµα. 

Φέρνετε ένα σχέδιο νόµου, µέτρα για τον COVID-19, όπως
λέτε, αποκατάσταση πληγέντων κ.λπ. και έχετε την αίσθηση ότι
τελειώνετε ουσιαστικά µε την αποκατάσταση από τις µεγάλες
φυσικές καταστροφές που έπληξαν την πατρίδα µας µε συνήθη
οριζόντια µέτρα. Νοµίζετε ότι κάνατε το καθήκον σας. Όµως,
ποια είναι η πραγµατικότητα στην Καρδίτσα και τα Ιόνια Νησιά,
που θα κάνουν καιρό να συνέλθουν; Να παρουσιαστείτε στον
κόσµο όταν έγινε η µεγάλη φυσική καταστροφή, η οποία τονίζω
ότι ήταν ήδη γνωστή ότι θα συµβεί -η έκτασή της, βέβαια όχι,
αλλά ότι θα συµβεί- δύο µέρες πριν; 

Επιχειρηµατολογήσατε πολύ και βρεθήκατε σε δύσκολη θέση,
κύριοι της Κυβέρνησης και κύριοι Βουλευτές, να υποστηρίξετε
ότι η Κυβέρνηση και οι παράγοντες της κυβερνητικής πλειοψη-
φίας σε όλα τα επίπεδα της δηµόσιας διοίκησης ήταν παρόντες. 

Η αλήθεια, όµως, είναι εντελώς διαφορετική. Έπρεπε να πάει
ο ΣΥΡΙΖΑ, να πάµε εµείς οι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ, µαζί µε τοπικά
στελέχη, την εποµένη της φυσικής καταστροφής στην Καρδίτσα,
να κάνουµε µία αυτοψία για να αναγκαστούν να εµφανιστούν και
οι διάφοροι κυβερνητικοί παράγοντες. Θα έλεγα, λοιπόν, ότι ήταν
ανάγκη να πάει ο Αλέξης Τσίπρας για να µιλήσει πραγµατικά µε
τον κόσµο, όπως κάναµε κι εµείς. Γιατί το χρέος µας είναι πραγ-
µατικά δίπλα στον κόσµο όταν δοκιµάζεται. 

Προσπαθήσατε να το δικαιολογήσετε. Ναι –λέει- πήγαν κυβερ-
νητικά στελέχη αµέσως, παράγοντες κ.λπ.. Με ελικόπτερα δεν
βλέπεις την πραγµατική κατάσταση, ούτε µε συσκέψεις δύο Υφυ-
πουργών σε κλειστό κύκλο µε κάποιους τοπικούς παράγοντες
στην Καρδίτσα, παραδείγµατος χάριν. Μιλήσατε πραγµατικά µε
τον κόσµο; Είδατε τα προβλήµατά του από κοντά; Είδατε τις
ανάγκες που έχουν οι επιχειρήσεις, που έχουν οι εργαζόµενοι,
που έχουν οι αγρότες, που έχουν οι µικροί επιχειρηµατίες; 

Αυτή τη στιγµή οι υποδοµές έχουν ουσιαστικά καταστραφεί
σε µεγάλο βαθµό και αυτό είναι ιδιαίτερα έντονο και στα Ιόνια
Νησιά, Κεφαλονιά-Ιθάκη -που κι εκεί πήγε ο ΣΥΡΙΖΑ- αλλά φυσικά
και στην Καρδίτσα. Οι κίνδυνοι του χειµώνα πλησιάζουν. Τι έχετε
εσείς να προτείνετε εκτός από κάποια οριζόντια µέτρα, τα οποία
λίγο-πολύ ορίστηκαν και στην Εύβοια. Δεν ξέρω αν έχουν απο-
ζηµιωθεί -επιτρέψτε µου, νοµίζω πως όχι ακόµα- οι άνθρωποι και
οι επιχειρήσεις εκεί. 

Θα ήθελα να πω επί του πιεστηρίου, κύριε Υπουργέ, ότι την

προηγούµενη βδοµάδα υπογράφτηκαν οι αποζηµιώσεις για τους
θανάτους στη Χαλκιδική που έγιναν ένα χρόνο πριν. Όχι! Πρέπει
το κράτος, η πολιτεία, εσείς σαν Κυβέρνηση να παρέµβετε και
άµεσα να υπάρχει ανακούφιση των πληγέντων και των ανθρώπων
και των επιχειρήσεων και ειδικά των αγροτών, µιας και µιλάµε για
µια καθαρά αγροτική περιοχή. Η οικονοµία αυτού του νοµού ου-
σιαστικά έχει καταρρεύσει γιατί και η πόλη της Καρδίτσας ζει
από τον αγροτικό κόσµο, ο οποίος ουσιαστικά καταστράφηκε.
Εδώ θα αναφερθώ στο ότι από τα πενήντα ένα φαρµακεία που
υπάρχουν στην Καρδίτσα τα σαράντα έξι έχουν υποστεί τροµε-
ρές καταστροφές. Για αγροτική παραγωγή, φυσικά, δεν µιλάµε.

Βέβαια, ακούσαµε πολλούς από την Κυβέρνηση και Βουλευτές
να ανακαλύπτουν την κλιµατική αλλαγή, να λένε για εκατοµµύρια
τόνους νερό που έπεσε κ.λπ.. Ναι, αργά ανακαλύψατε την κλιµα-
τική αλλαγή, βέβαια. Υπάρχει η κλιµατική αλλαγή, αλλά δεν είναι
οι ευθύνες αποκλειστικά εκεί. Είναι η εύκολη λύση. Η κλιµατική
αλλαγή που υπάρχει απαιτεί µια πολιτεία να σχεδιάζει, να προ-
γραµµατίζει, να έχει σχέδια προσαρµογής στην κλιµατική αλλαγή
κάθε περιφέρειας.

Εµείς το 2016 κάναµε τον εθνικό σχεδιασµό προσαρµογής
στην κλιµατική αλλαγή, αλλά πώς προχωρούν αυτά στις περιφέ-
ρειες; Τι έργα υπάρχουν; Κάθε περιφέρεια στον προϋπολογισµό
της έχει και τεχνικά έργα, έχει προϋπολογισµούς για έργα αντι-
πληµµυρικά κ.λπ.. Τι έγιναν όλα αυτά; Μήπως πρέπει εσπευ-
σµένα να τα δείτε πώς προχωρούν και να δούµε και σε αυτή την
κατεύθυνση πάταξης της γραφειοκρατίας και των καθυστερή-
σεων να βοηθήσουµε όλοι, ώστε να προχωρήσουν και να θωρα-
κιστεί η χώρα µας στην κλιµατική αλλαγή, να θωρακιστούν οι
υποδοµές µας; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Γιατί, ξέρετε, υπάρχουν και ορεινές περιοχές, ειδικά στην Καρ-
δίτσα τώρα που οι υποδοµές έχουν πέσει, οκτώ µέρες µετά την
καταστροφή υπάρχουν αποκλεισµένα ακόµα χωριά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κλείστε, κυρία Κα-
φαντάρη.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε. 
Και βέβαια, προβλήµατα αντίστοιχα υπάρχουν και στις νησιω-

τικές περιοχές. Στην Ιθάκη αυτήν τη στιγµή τα παιδιά δεν µπο-
ρούν να πάνε σχολείο γιατί το οδικό δίκτυο είναι κατεστραµµένο. 

Έχετε τεράστιες ευθύνες! Η Πολιτική Προστασία να αναλάβει
τον ρόλο της! Η πολιτική πρόληψης να γίνει συγκεκριµένη και να
δραστηριοποιηθεί σε αυτήν την κατεύθυνση γιατί είναι βασικό –
πρόληψη, πρόληψη, πρόληψη- και βέβαια βραχεία αποκατά-
σταση που πρέπει να γίνει άµεσα για να λειτουργήσει σε αυτή τη
φάση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε. 
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Τέλος, για την Πολιτική

Προστασία κάνατε νόµο και τον βάλατε στην άκρη. Επανέρχονται
σχέδια του 2003. Με το «ΔΑΡΔΑΝΟ» και τις κατευθύνσεις που
δίνει προσπαθούµε να λύσουµε προβλήµατα. Οι ζηµιές είναι τε-
ράστιες. Χρειάζονται µέτρα! 

Και τέλος πάντων, σοβαρευτείτε, κύριοι της Κυβέρνησης!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Εγώ προειδοποιώ ότι

κάποιοι συνάδελφοι δεν θα µιλήσουν. Κάνετε κατάχρηση του
χρόνου. Κλείστε, κυρία Καφαντάρη! 

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Δεν είναι µόνο τα µέσα µα-
ζικής επικοινωνίας και οι απευθείας αναθέσεις από τη Γενική
Γραµµατεία Προστασίας του Πολίτη µε την τροπολογία που φέρ-
νετε. Δεν είναι µόνον αυτά. Είναι οι ανάγκες του κόσµου. Σοβα-
ρευτείτε γιατί ο κόσµος έχει ανάγκη, πρέπει να τον στηρίξετε και
από εκεί κρίνεται και η πολιτική σας!

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κοιτάξτε και τον χρό-
νο. Αυτό είναι το µισό λεπτό που είπατε.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Δεν θέλω ευχαρι-

στίες. Απλώς θέλω να προειδοποιήσω ότι κάποιοι συνάδελφοι
δεν θα µιλήσουν. Θα υπάρξει συγκεκριµένος χρόνος λήξης της
συνεδρίασης και αυτό οφείλεται σε συναδέλφους οι οποίοι θέ-
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λουν να µιλήσουν παραπάνω από τα πέντε λεπτά που δικαιούνται
από τον Κανονισµό.

Τον λόγο έχει ο κ. Κέλλας για πέντε λεπτά.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Ευχαριστώ κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα συζητούµε ένα εξαιρε-

τικά σηµαντικό νοµοσχέδιο, που ως επίκεντρο έχει τον άνθρωπο
και ελπίζουµε µε αυτό να δώσουµε µία ανάσα στις περιοχές που
επλήγησαν από τον κυκλώνα.

Βρέθηκα στις πληγείσες περιοχές των Φαρσάλων από την
πρώτη στιγµή, από το Σάββατο το πρωί. Πρόκειται για βιβλική
καταστροφή, που µε λόγια είναι δύσκολο να περιγράψουµε. Ολό-
κληρα νοικοκυριά στον δρόµο, καλυµµένα από λάσπη, εκατον-
τάδες ζώα πνιγµένα, ποιµνιοστάσια κατεστραµµένα -όπου βε-
βαίως ήταν δυνατή η πρόσβαση- και δεκάδες χιλιάδες στρέµ-
µατα βαµβακιού, που ήταν έτοιµα για συγκοµιδή, αφανισµένα.
Και από την άλλη µεριά ένας κόσµος σε απόγνωση.

Η Κυβέρνηση αντέδρασε άµεσα και µε εντολή του Κυριάκου
Μητσοτάκη το µεσηµέρι του Σαββάτου έφτασε στα Φάρσαλα
υπουργικό κλιµάκιο υπό τον Υφυπουργό τον Θεόδωρο Λιβάνιο. 

Ήδη έχουν εκταµιευθεί 37 εκατοµµύρια ευρώ και µε το παρόν
σχέδιο νόµου ορίζεται κατ’ αρχάς η χορήγηση 5 χιλιάδων και 8
χιλιάδων ευρώ αντιστοίχως για κάθε σπίτι ή επιχείρηση που
επλήγη, χρήµατα ακατάσχετα και αφορολόγητα.

Επίσης, προβλέπεται αναστολή κατασχέσεων, πλειστηρια-
σµών και κρατήσεων έως 30 Σεπτεµβρίου 2021, καθώς και ανα-
στολή όλων των εκκρεµών βεβαιωµένων και ληξιπρόθεσµων
φορολογικών υποχρεώσεων τόσο για τις επιχειρήσεις όσο και
για τα φυσικά πρόσωπα για έξι µήνες, ενώ εισήχθη και η τροπο-
λογία για παράταση δήλωσης για τα αδήλωτα τετραγωνικά
στους ΟΤΑ έως τις 31 Δεκεµβρίου του 2020. Εδώ βέβαια πρέπει
να πω για τον κ. Χατζηδάκη ότι καλό είναι αυτή η παράταση µέχρι
31 Δεκεµβρίου, που τη ζητά και το Τεχνικό Επιµελητήριο, να ισχύ-
σει για όλο τον κόσµο, λόγω του φόρτου των εργασιών, αλλά και
λόγω των προβληµάτων των τεχνικών που εµφανίζει το σύστηµα.

Κύριε Σταϊκούρα, ένα µέτρο το οποίο εφαρµόστηκε µε από-
λυτη επιτυχία -και µπράβο σας!- για τις επιχειρήσεις είναι η επι-
στρεπτέα προκαταβολή. Πρέπει να εφαρµοστεί τώρα και για
τους πληµµυροπαθείς, για τις επιχειρήσεις στις περιοχές που
επλήγησαν από την πληµµύρα. Το ζητάνε και νοµίζω ότι είναι το
µόνο µέτρο που µπορεί να τους βοηθήσει αποτελεσµατικά.

Ακόµη θα ήθελα να επισηµάνω, κύριε Υπουργέ, δύο κατηγο-
ρίες πληγέντων που πρέπει να περιληφθούν σε ειδική νοµοθετική
ρύθµιση. 

Πρώτον, πέραν των καταστροφών σε φυτικό και ζωικό κεφά-
λαιο, εκατοντάδες αποθήκες γεµάτες γεωργικά προϊόντα κατα-
στράφηκαν ολοσχερώς ή υπέστησαν µεγάλες ζηµιές. Στην πλειο-
ψηφία τους πρόκειται για αγρότες που είχαν µέσα αποθηκεύσει
τη σοδειά τους ή και για εµπόρους αγροτικών προϊόντων που
είχαν µέσα µερικές χιλιάδες τόνους από δηµητριακά, σιτάρι, κρι-
θάρι κ.λπ.. Τι θα γίνει µε αυτούς, κύριε Υπουργέ; Πώς θα αποζη-
µιωθούν; Τα οκτώ χιλιάρικα καλά είναι, αλλά νοµίζω ότι το
νούµερο είναι αστείο.

Δεύτερον, αρκετοί Φαρσαλινοί -το επισήµανε στην οµιλία του
στην Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων και ο δήµαρχος Φαρσά-
λων, ο κ. Μάκης Εσκίογλου- οι οποίοι λόγω της δουλειάς τους
µένουν στα Τρίκαλα, στην Καρδίτσα, στον Βόλο ή ακόµα και
µέσα στα Φάρσαλα, έχουν πατρικό στην Υπέρεια, στο Βασιλί,
στον Σταυρό, στο Ευίδριο, στα Πυργάκια, στα γύρω χωριά δη-
λαδή. Αυτοί έχουν καταστραφεί από την πληµµύρα. Νοµίζω ότι
και αυτοί πρέπει να λάβουν την αποζηµίωση, άσχετα αν δηλώνε-
ται στην εφορία ως πρώτη ή δεύτερη κατοικία.

Περαιτέρω, κύριε Υπουργέ, οι αγρότες έχουν πάθει τεράστια
καταστροφή σε γεωργικά µηχανήµατα, ποµόνες, αυτοκίνητα, λά-
στιχα ποτίσµατος, λεβητοστάσια. Και βεβαίως ο διοικητής του
ΕΛΓΑ, ο κ. Λυκουρέντζος, προς τιµήν του, επί πέντε µέρες περιό-
δευσε σε όλες τις πληγείσες περιοχές στον Θεσσαλικό Κάµπο,
αλλά αυτές οι καταστροφές που δεν αφορούν τις καλλιέργειες,
πώς θα αποζηµιωθούν; Αυτά πρέπει να γίνουν άµεσα γιατί αρχίζει
η επόµενη καλλιεργητική περίοδος. 

Όσον αφορά τις υποδοµές, έχουν καταστραφεί στο σύνολό
τους ή στην πλειοψηφία τους οι υποδοµές υδραυλικών έργων,

ενώ ζηµιές έχουν υποστεί και γεφύρια και σηµαντικό τµήµα της
οδοποιίας. Βέβαια η αποκατάσταση των υποδοµών δεν αφορά
µόνον εσάς, κύριε Υπουργέ, αλλά χρειάζεται ο συντονισµός και
άλλων Υπουργείων αλλά και αυτοδιοικητικών αρχών και µάλιστα
άµεσα. Ήδη ο περιφερειάρχης Θεσσαλίας -για να λέµε και κά-
ποιες αλήθειες- µετά από έκτακτο περιφερειακό συµβούλιο ενέ-
κρινε και ξεκινά: Πρώτον, άµεσα η κατασκευή της γέφυρας στο
Δίλοφο, που θα συνδέσει το Δίλοφο µε το Αχίλλειο και τα Φάρ-
σαλα µε σκοπό τον επόµενο µήνα να παραδοθεί για χρήση. Δεύ-
τερον, αποκαθίσταται ο δρόµος Δένδρα-Ναρθάκι-Σκοπιά. Τρίτον,
ξεκινάει η επισκευή της εθνικής οδού Φάρσαλα-Βόλος και Φάρ-
σαλα - Λάρισα στα σηµεία που έχει υποστεί ζηµιά. 

Και νοµίζω, κύριε Σταϊκούρα, ότι η ενίσχυση της Περιφέρειας
Θεσσαλίας τη δεδοµένη χρονική στιγµή και λόγω των έκτακτων
συνθηκών θα είναι απαραίτητη. Νοµίζω ότι πρέπει να δοθούν
χρήµατα. Επιτέλους, πρέπει να οχυρώσουµε τον τόπο µας καλύ-
τερα απέναντι στην κλιµατική αλλαγή. Έργα αντιπληµµυρικά
µικρά, όπως στοιχειώδες καθάρισµα και εκβαθύνσεις τάφρων,
αλλά και µεγάλα, όπως το φράγµα της Σκοπιάς, που εδώ και δε-
καετίες σέρνεται στα συρτάρια και το οποίο θα λειτουργήσει και
ως αντιπληµµυρικό και ως αρδευτικό, αλλά και ως υδρευτικό,
πρέπει να προχωρήσουν τώρα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, τελειώνω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, κύριε

Κέλλα. Θα µε διευκολύνετε. Σας παρακαλώ θερµά. Κλείστε σε
µισό λεπτό.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Βεβαίως, κύριε Πρόεδρε.
Τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης δεν αποδίδουν την πραγµατική

εικόνα καταστροφής στον κάµπο των Φαρσάλων, ίσως γιατί επι-
κεντρώνονται περισσότερο στην Καρδίτσα ή στις άλλες πληγεί-
σες περιοχές της Ελλάδος. Εκτός από τα Φάρσαλα, πρέπει να
σας πω ότι έχει ζηµιά και η Λάρισα, όπου χίλια στρέµµατα -Φα-
λάνη, Βρυότοπος, Ροδιά- έχουν πληµµυρίσει και βεβαίως και εκεί
οι αγρότες απαιτούν δίκαιες και γρήγορες αποζηµιώσεις.

Ακούω τους συναδέλφους του ΣΥΡΙΖΑ επικριτικούς γιατί ήταν
καθυστερηµένη, λέει, η παρέµβαση της Κυβέρνησης, µιας Κυ-
βέρνησης η οποία ήταν αυθηµερόν στον τόπο της καταστροφής
και ενός Πρωθυπουργού που επισκέφθηκε άµεσα τις πληγείσες
περιοχές. Και εγώ σας ερωτώ: Στο σπίτι του κρεµασµένου µιλάνε
για σκοινί; Έλεος! Τέλος τα fake news!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Κέλλα, κλεί-
σατε. Σας παρακαλώ.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Στο άρθρο 8 θα καταθέσω την αναφορά του Επιµελητηρίου

Λάρισας…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Όλοι τελειώνετε και

δεν τελειώνετε! Δεν έχω δει κανέναν που να λέει ότι τελειώνει και
να τελειώνει!

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Καταθέτω την αναφορά του Επιµελητη-
ρίου Λάρισας για επέκταση επαγγελµάτων που πρέπει να είναι
στις διαφηµίσεις.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χρήστος Κέλλας καταθέτει
για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα αναφορά, η οποία βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και δυο λόγια για την παιδεία. Για πρώτη φορά µετά από δέκα
χρόνια διορίζονται τέσσερις χιλιάδες πεντακόσιοι άνθρωποι για
την Ειδική Αγωγή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Δεν είναι η µέρα για
την παιδεία, κύριε Κέλλα.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Για πρώτη φορά είκοσι πέντε χιλιάδες εκ-
παιδευτικοί ήταν στις θέσεις τους στο τέλος Αυγούστου. Για
πρώτη φορά διορίζονται άλλες επτά χιλιάδες τριάντα δύο και το
επόµενο δεκαήµερο θα διοριστούν άλλες πέντε χιλιάδες για να
πληρωθούν και οι υπόλοιπες κενές θέσεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και κοιτάξτε τον χρό-
νο που πήρατε. 

Κλείσατε, κύριε Κέλλα.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Για όλους αυτούς τους λόγους, κύριοι συ-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΣΙΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2020 (ΠΡΩΙ) 19001



νάδελφοι, υπερψηφίζουµε το παρόν νοµοσχέδιο και είµαστε εδώ
για να παρακολουθήσουµε την υλοποίηση των εξαγγελθέντων
µέτρων που πρέπει να γίνει άµεσα.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει ο Βου-
λευτής του ΣΥΡΙΖΑ κ. Βασίλης Κόκκαλης για πέντε λεπτά.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µετά από ένα άσχηµο γεγονός,

µετά από µία φυσική καταστροφή, τις πρώτες ώρες κρίνεται αν
και κατά πόσο το κράτος και όσοι έχουν την ευθύνη διακυβέρνη-
σης έχουν ένα συνεκτικό σχέδιο ή προσπαθούν να κερδίσουν πο-
λιτικό χρόνο έως ότου ξεπεραστεί αυτή η δύσκολη συγκυρία. 

Νοµίζω ότι από τα πραγµατικά δεδοµένα και από όλα αυτά τα
οποία σήµερα µας παρουσιάστηκαν από την Κυβέρνηση, συµπε-
ραίνουµε ότι δυστυχώς η Κυβέρνηση κινείται στη δεύτερη κα-
τεύθυνση. Να είµαστε ξεκάθαροι. Δεν θα εστιάσω στην έγκαιρη
προσέλευση κάποιου υπεύθυνου την ώρα της ζηµιάς. 

Μια σοβαρή πολιτεία, όµως, οφείλει σε µία φυσική κατα-
στροφή να απαντήσει σε ένα πολύ βασικό ερώτηµα των πληττό-
µενων από την κακοκαιρία. Ένα πράγµα έπρεπε, κύριε Υπουργέ,
κύριοι της Κυβέρνησης, να βγείτε και να πείτε: Αποζηµιώνω όλες
τις ζηµιές. Έχουµε που έχουµε ανασφάλεια, λόγω της οικονοµι-
κής κρίσης, του COVID-19, πολλώ δε µάλλον αυτή η ανασφάλεια
επιτείνεται στις πληττόµενες περιοχές. Αποζηµιώνω ως κράτος
όλες τις ζηµιές. Αντ’ αυτού τι έχουµε; Έχουµε δώδεκα µέτρα.

Σας άκουσαν κάποιοι για τα δώδεκα µέτρα. Δεν θα αναφέρω
ονόµατα, πιστεύω να είναι πιστευτό ότι µεταφέρω αιτήµατα και
παράπονα συµπολιτών. Από τα δώδεκα µέτρα τα τρία ήταν εκ
του νόµου υποχρέωσή σας. Ξέρετε, υπάρχει η λέξη ανωτέρα βία,
κύριε Υπουργέ. 

Δεν κάνετε χατίρι όταν αναστέλλετε για έξι µήνες φορολογικές
και ασφαλιστικές υποχρεώσεις. Δεν κάνετε κανένα χατίρι όταν
αναστέλλετε πλειστηριασµούς για έναν χρόνο. Εννοείται οι τρά-
πεζες απλά ρυθµίσεις ευνοϊκές θα κάνουν. Άρα από τα δώδεκα
έµειναν τα εννέα. Δεν κάνουµε χατίρι όταν κάποιου καταστρά-
φηκε η επιχείρησή του και του λέµε ότι σου µεταθέτω την υπο-
χρέωσή σου για λίγους µήνες, ξεκάθαρα πράγµατα.

Κατ’ αρχάς σε αυτό το νοµοσχέδιο έπρεπε να είναι εµπλεκό-
µενο και το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης. Οι περιοχές οι
οποίες επλήγησαν είναι καθαρά αγροτικές, κύριε Υπουργέ. Είναι
ο Αλµυρός, τα Φάρσαλα, η Καρδίτσα, που σηµαίνει ότι η τοπική
τους κοινωνία στηρίζεται αν όχι αποκλειστικά σε µεγάλο βαθµό
από τους αγρότες και κτηνοτρόφους. 

Μας κατηγορήσατε µόλις ακούσατε την οµιλία του Αλέξη Τσί-
πρα για πολιτικό καιροσκοπισµό, ότι πάµε να εκµεταλλευτούµε.
Εγώ θα σας µεταφέρω τέσσερις ερωτήσεις συµπολιτών µου, για
να δούµε εάν είναι πολιτικός καιροσκοπισµός ή δεν είναι. Μπορεί
και να είναι ή µπορεί και εµείς να µην έχουµε καταλάβει σωστά
κάτι από τα δώδεκα µέτρα.

Σε επιχειρηµατία από τα Φάρσαλα καταστράφηκαν τα αγρο-
τικά του προϊόντα. Σε ποια από τα δώδεκα µέτρα εµπίπτει αν εµ-
πίπτει; Αγρότης από το Βασιλί Φαρσάλων είχε αποθηκευµένους
πενήντα πέντε τόνους σιτάρι. Ρωτάει ποια είναι η διαδικασία και
εάν θα αποζηµιωθεί. Αγρότης από τον Σταυρό Φαρσάλων ρωτά
τα λάστιχα ποτίσµατος και οι γεωτρήσεις σε ποια από τις δώδεκα
ρυθµίσεις υπάγονται. Αν υπάγεται, τότε εµείς κακώς το λέµε έτσι
και είµαστε πολιτικοί καιροσκόποι ή δεν καταλάβαµε καλά. Δύο
επιχειρηµατίες από την Καρδίτσα, ένας µε café bar restaurant και
ένας µε ρούχα, καταστράφηκαν και υπάρχουν και φωτογραφίες
και ρωτάνε οι άνθρωποι: Ποια είναι η διαδικασία, και το ποιο βα-
σικό, εάν αποζηµιώνονται τα εµπορεύµατα ύψους 50.000 ευρώ. 

Μήπως εννοείτε την επιστρεπτέα προκαταβολή ότι θα βοηθή-
σετε τους επιχειρηµατίες µε δάνεια έστω και µε την εγγύηση του
δηµοσίου ή µέσω της επιστρεπτέας προκαταβολής; Να το ξεκα-
θαρίσουµε, κύριε Υπουργέ. Όλοι θα συµφωνήσουµε σε κάτι, ότι
πέντε και οκτώ χιλιάδες ευρώ είναι ψίχουλα. Αλλά ο επιχειρηµα-
τίας έχει και εµπορεύµατα. Είναι κρίσιµο, έπρεπε και δυστυχώς
δεν το έχουµε ακούσει, έτσι κάνει µια σοβαρή πολιτεία, να πει
«αποζηµιώνεστε όλοι».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και κλείστε µε αυτό,

κύριε Κόκκαλη.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Έκλεισα, κύριε Πρόεδρε, και ευχα-

ριστώ για την κατανόησή σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας):Σας ευχαριστούµε
θερµά και εµείς.

Πριν καλέσω τον κ. Αλεξιάδη να πω ότι θα υπάρξει λήξη της
συνεδρίασης, δηλαδή λήξη ψηφοφορίας στις 19.45’. Καταλαβαί-
νετε ότι µέχρι τότε είναι να µιλήσει ακόµη ο Υφυπουργός Οικο-
νοµικών, αν χρειαστεί κάποια παρέµβαση από τον Υπουργό Οικο-
νοµικών σε θέµατα τα οποία τίθενται, είναι ο Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας και επο-
µένως αυτό που εγώ προειδοποίησα –αργά βέβαια γιατί αργά
είχα τη διαχείριση της συνεδρίασης- γίνεται πραγµατικότητα ότι
πολλοί συνάδελφοι δεν θα µιλήσουν. 

Γιατί γίνεται αυτό; Πρέπει στις 20.00’ να αρχίσει ο κοινοβου-
λευτικός έλεγχος διότι λήγει η Σύνοδος. Θα µπούµε σε νέα Σύ-
νοδο που σηµαίνει ενώ συνάδελφοι, µάλιστα πολλοί γιατί είναι
πολλές, έχουν προετοιµαστεί για τις επίκαιρες ερωτήσεις και
ταυτόχρονα Υπουργοί έχουν προετοιµαστεί να απαντήσουν, όλο
αυτό το θέµα καταρρίπτεται εάν δεν λήξει η συνεδρίαση στις
19.45’. Γιατί πρέπει να καθαριστεί και να αεριστεί και η Αίθουσα
διότι ζούµε και την περίοδο της πανδηµίας και πρέπει να τηρούµε
εµείς πρώτοι τους υγειονοµικούς κανόνες.

Τον λόγο έχει ο κ. Αλεξιάδης για πέντε λεπτά τα οποία, παρα-
καλώ, να τηρήσουν όλοι, για να µιλήσει έστω και ένας συνάδελ-
φος παραπάνω.

ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε σήµερα ένα νοµο-

σχέδιο, το οποίο η Κυβέρνηση το έφερε µε τη διαδικασία του
επείγοντας, επειδή ήθελε να µας πείσει, (αυτό είναι το πολιτικό
της αφήγηµα, προσπαθεί να το περάσει σε όλους), ότι έχει µέσα
επείγουσες διατάξεις. Και βεβαίως µέσα στις διατάξεις του νο-
µοσχεδίου υπάρχουν πολλές που λύνουν προβλήµατα, που αν-
τιµετωπίζουν θέµατα της καταστροφής αυτής. 

Αλλά ποια είναι η πολιτική απρέπεια και η πολιτική πονηράδα
της Κυβέρνησης; Σε µία δύσκολη περίοδο, σε ένα νοµοσχέδιο το
οποίο αντιµετωπίζει προβλήµατα καταστροφής για µεγάλο
µέρος της ελληνικής επικράτειας έρχεται και κρύβει διατάξεις µε
τις οποίες ευνοεί συγκεκριµένα συµφέροντα. Αυτή είναι η πολι-
τική απρέπεια! Βεβαίως δεν έχουµε καµµία απορία γιατί γίνεται
αυτό από τη Νέα Δηµοκρατία. Στο παρελθόν και η Νέα Δηµοκρα-
τία και άλλα κόµµατα στη Βουλή έφερναν τέτοιες διατάξεις για
συγκεκριµένους λόγους.

Και το ερώτηµα είναι: Αφού λύνει επείγοντα προβλήµατα η Κυ-
βέρνηση, το επείγον πρόβληµα της προστασίας της πρώτης κα-
τοικίας όχι µε βάση κάτι που είπε κάποιο στέλεχος του ΣΥΡΙΖΑ ή
κάποιος άσχετος, αλλά η προστασία της πρώτης κατοικίας µε
βάση αυτό που είπε ο Πρωθυπουργός στη ΔΕΘ θα νοµοθετηθεί
µε βάση την τροπολογία που προσπάθησε ο κ. Γκιόλας να ανα-
πτύξει και έχουµε καταθέσει έξι Βουλευτές, για να υλοποιηθεί
αυτό το οποίο έχει πει ο κύριος Πρωθυπουργός; 

Παράκληση να µας απαντήσετε σε αυτήν την Αίθουσα επιτέ-
λους εάν είναι επείγοντα αυτά τα θέµατα. Πρέπει να αντιµετωπι-
στούν ή «περσινά ξινά σταφύλια», για να θυµηθούµε µια παλιά
ιστορία;

Ας έρθουµε, όµως, τώρα σε µια ανάλυση για το νοµοσχέδιο
τριών άρθρων τα οποία, κύριε Σταϊκούρα, µε κάθε προσωπική
εκτίµηση, θα σας βαρύνουν πολιτικά.

Στο άρθρο 8 ερώτηση, την οποία του χρόνου θα καταθέσουµε
και ως γραπτή ερώτηση: Στο άρθρο 8 για τη φοροελάφρυνση
µέσω έκπτωσης διαφηµιστικής δαπάνης της οποίας είναι άγνω-
στο το κόστος για το δηµόσιο -δεν ξέρουµε πόσο θα κοστίσει για
το δηµόσιο- πόσες επιχειρήσεις από τη Καρδίτσα και τις Σοφά-
δες σας ζήτησαν µια τέτοια βοήθεια; 

Στο άρθρο 9, µε 18 εκατοµµύρια κόστος για το δηµόσιο. Ναι
βεβαίως κάνει ένα προϊόν πιο φθηνό και να τα συζητήσουµε όλα
αυτά. Μακάρι να φέρετε διατάξεις να καταργήσετε αυτό που φω-
νάζατε εσείς και ο κ. Βεσυρόπουλος, τους είκοσι εννέα άδικους
φόρους του ΣΥΡΙΖΑ, (δηλαδή είκοσι οκτώ γιατί έναν προλάβαµε
και τον καταργήσαµε εµείς), αλλά δεν έχετε φέρει ακόµα τίποτα.
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Μακάρι να φέρνατε αυτές τις διατάξεις να τις συζητήσουµε. 
Αλλά, για να καταλάβω, για αυτό το άρθρο 9 και για τα 18 εκα-

τοµµύρια, γιατί πρώτα απ’ όλα επιλέγετε να υλοποιήσετε αυτά
που σας ζήτησαν συγκεκριµένες εταιρείες και γιατί τα 18 εκα-
τοµµύρια δίνονται µε αυτόν τον τρόπο σε αυτούς που νοµοθε-
τείτε και όχι σε αυτούς που έπαθαν τις καταστροφές; Υπάρχουν
εταιρείες από τα Φάρσαλα και το Λιανοκλάδι που ζήτησαν την
αναστολή του τέλους συνδροµητικής τηλεόρασης; 

Και το πιο σκανδαλώδες όλων, κύριοι Βουλευτές, το οποίο
µάλλον το ζήτησαν εταιρείες από τη Μακρακώµη και τον Αλµυρό
είναι η χρηµατοδότηση των ΜΜΕ. Και ψάχνοντας στα χαρτιά µου
βρήκα ότι τα ΜΜΕ αυτά θα χρηµατοδοτηθούν µε µία άγνωστη
δαπάνη. Γιατί κοιτάξτε την άλλη πολιτική πονηριά της Κυβέρνη-
σης: στην έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους λέει
«άγνωστη δαπάνη». Δεν ξέρουµε πόσο θα είναι! Στην επιτροπή
ο αρµόδιος Υπουργός είπε 2 εκατοµµύρια. Γιατί δεν φέρνετε µία
νοµοτεχνική βελτίωση να πείτε «έως το ποσό των 2 εκατοµµυ-
ρίων ευρώ»; 

Αλλά θυµίστε µου, κύριε Υπουργέ, σας παρακαλώ κάτι άλλο:
είναι αυτές οι εταιρείες οι οποίες χρωστούν χρήµατα στο ελλη-
νικό δηµόσιο για τις τηλεοπτικές άδειες και που για να τους βοη-
θήσετε, δώσατε έναν χρόνο αναστολή στην πληρωµή αυτών των
δόσεων ενώ στην Καρδίτσα και στις άλλες περιοχές δεν δώσατε;
Δώσατε για έξι µήνες και σε έξι µήνες θα ψάξουν να βρουν να
πληρώσουν τον ΕΝΦΙΑ για τα σπίτια που έχουν καταστραφεί και
θα ταλαιπωρούνται µε διαδικασίες για να απαλλαγούν από τον
ΕΝΦΙΑ.

Κλείνοντας, θεωρούσα –και αυτό, κύριε Πρόεδρε, όχι ως προς
την ιδιότητα τη φυσική σας, ως προς την ιδιότητά σας ως εκπρό-
σωπου του Προεδρείου, αφορά και το Προεδρείο- όταν η Επι-
στηµονική Υπηρεσία της Βουλής κάνει µια πολύ καλή δουλειά και
µας µοιράζει µια έκθεση νοµίζω ότι πρέπει να υπάρχει η στοιχει-
ώδης απαίτηση, η Κυβέρνηση να απαντά σε αυτά που της λέει η
Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Φέρατε δύο νοµοτεχνικές βελτιώσεις –και µε αυτό ολοκλη-
ρώνω, κύριε Πρόεδρε- στο νοµοσχέδιο και πουθενά δεν απαν-
τάτε στα πολύ σοβαρά που σας λέει η Επιστηµονική Υπηρεσία
της Βουλής, στο άρθρο 3, όπου θέτει ένα ερώτηµα, -απαντήστε
το πριν ψηφιστεί το νοµοσχέδιο- ως προς την έδρα, δηλαδή αν
κάποιος καταστράφηκε το σπίτι του στην Καρδίτσα και φορολο-
γείται στην Αθήνα, τι θα γίνει µε αυτό το αντικείµενο, µε αυτό το
θέµα; 

Και το πολύ πιο σοβαρό απ’ όλα είναι στο άρθρο 11 όπου λέει
«δεδοµένου ότι στην αιτιολογική έκθεση του παρόντος δεν ανα-
φέρεται η σχετική γνωµοδότηση της Ενιαίας Ανεξάρτητης Αρχής
Δηµοσίων Συµβάσεων» –το ξέχασε το Υπουργείο Οικονοµικών να
ρωτήσει την Ενιαία Ανεξάρτητη Αρχή Δηµοσίων Συµβάσεων για
να φέρει αυτή τη διάταξη, ήταν τόσο επείγον να βοηθηθούν οι
επιχειρήσεις αυτές- «ενδείκνυται η αποστολή σχετικού σχεδίου
απόφασης στην ΕΑΑΔΗΣΥ».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και µε αυτό ολοκλη-
ρώνετε, κύριε συνάδελφε, διότι δεν έχετε άλλο χρόνο.

ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Παράκληση, λοιπόν, απαντήστε σε αυτά τα ερωτήµατα…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ο Υπουργός…
ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ: …γιατί καταλαβαίνω ότι σας ενοχλεί ο

χαρακτηρισµός «πολιτικοί απατεώνες», αλλά µετά και από αυτό
το νοµοσχέδιο θα είναι ένας χαρακτηρισµός, ο οποίος είναι πολύ
ήπιος και πρέπει, τουλάχιστον, να ενισχυθεί.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Καλώ τώρα στο Βήµα
τον Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας, κ. Κωνσταντίνο Μαραβέγια
για πέντε λεπτά και στη συνέχεια θα πάρει τον λόγο ο Κοινοβου-
λευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας,
κ. Καραθανασόπουλος.

Κύριε Μαραβέγια, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΑΒΕΓΙΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η χώρα δυστυχώς βρίσκεται σή-
µερα αντιµέτωπη όχι µε µία, αλλά µε τρεις έκτακτες ανάγκες αν-
θρωπιστικού χαρακτήρα. Η πρώτη είναι η συνέχεια της υγειο-
νοµικής κρίσης του περασµένου Μαρτίου που φαίνεται ότι επα-
νακάµπτει, τουλάχιστον στην Αττική. Η δεύτερη έκτακτη ανάγκη
εµφανίστηκε ξανά και αυτή πρόσφατα, δυστυχώς, µε την πρό-
κληση ταραχών από αλλοδαπούς και την καταστροφή του Κέν-
τρου Μεταναστών της Μόριας, έναν εµπρησµό που άφησε
άστεγους περισσότερους από είκοσι χιλιάδες ανθρώπους.

Η τρίτη ανθρωπιστική έκτακτη ανάγκη ήταν ατυχώς µια θεο-
µηνία. Μάθαµε στην Ελλάδα από πρώτο χέρι ένα νέο ακραίο και-
ρικό φαινόµενο, τον µεσογειακό κυκλώνα. Οι καταστροφές που
προκάλεσε ήταν τεράστιες. Μόνο οι υλικές ζηµιές στην Θεσσα-
λία υπολογίζονται σε 800.000.000 ευρώ και βέβαια, η µεγαλύ-
τερη απώλεια ήταν αυτή των τριών συνανθρώπων µας που χά-
θηκαν από τις πληµµύρες. Εποµένως, µιλάµε για τρεις έκτακτες
ανάγκες τις οποίες κλήθηκε παράλληλα η Κυβέρνηση να αντιµε-
τωπίσει επιτυχώς. Και όντως, το κάνει αποτελεσµατικά, χωρίς
αυτό να σηµαίνει πως δεν υπάρχουν και άλλα πράγµατα που
µπορούν να γίνουν.

Κύριοι συνάδελφοι, ξεκινώ µε τα πραγµατικά µέτρα και τις
ρυθµίσεις του παρόντος νοµοσχεδίου. Με το πρώτο άρθρο θε-
σπίζεται η οικονοµική ενίσχυση ύψους 5.000 ευρώ για τα φυσικά
πρόσωπα των οποίων επλήγη η κατοικία και 8.000 ευρώ για τα
νοµικά πρόσωπα µε στόχο να αντιµετωπιστεί η έκτακτη ανάγκη
λόγω «Ιανού» και οι συνεπακόλουθες πληµµύρες που έπληξαν
περιοχές της Θεσσαλίας.

Με το άρθρο 3 επιβάλλεται αναστολή έως την 30ή Σεπτεµβρίου
του 2021 κάθε πράξης αναγκαστικής εκτέλεσης επί κινητής ή ακί-
νητης περιουσίας φυσικών ή νοµικών προσώπων στις περιοχές
που κηρύχθηκαν σε κατάσταση έκτακτης ανάγκης λόγω «Ιανού».
Για το ίδιο χρονικό διάστηµα αναστέλλονται και οι προθεσµίες
άσκησης ένδικων µέσων ή βοηθηµάτων που αφορούν σε εκκρε-
µείς πλειστηριασµούς.

Με το άρθρο 5 -και προς διασφάλιση των θέσεων εργασίας
στις πληγείσες από τον «Ιανό» περιοχές- θεσπίζονται επείγοντα
µέτρα για τους εργαζόµενους επιχειρήσεων που επλήγησαν.
Στην περίπτωση της Μαγνησίας οι περιοχές αυτές ανήκουν στον
Δήµο Αλµυρού, αλλά θα πρέπει εδώ να ξαναδεί το Υπουργείο Οι-
κονοµικών, κύριε Υπουργέ, και κάποιες άλλες δηµοτικές ενότη-
τες, όπως τη Νέα Αγχίαλο, που, επίσης, επλήγη ιδιαίτερα έντονα.
Δεν υπάρχει, κατά τη γνώµη µου, λόγος εξαίρεσης. Γι’ αυτές τις
περιοχές οι εργοδότες µπορούν να θέτουν σε αναστολή τις συµ-
βάσεις εργασίας τους µέχρι την αποκατάσταση των ζηµιών που
έχουν προκληθεί αλλά όχι πέραν των τριών µηνών.

Οι επιχειρήσεις υποχρεούνται µετά τη λήξη της αναστολής να
διατηρήσουν τον ίδιο αριθµό εργαζοµένων, τουλάχιστον για
χρόνο ίσο µε εκείνο της αναστολής. Οι παραπάνω εργαζόµενοι
είναι δικαιούχοι των 534 ευρώ τον µήνα, καθώς και αναλογίας
δώρο Χριστουγέννων µε πλήρη ασφαλιστική κάλυψη από τον
κρατικό προϋπολογισµό.

Με το άρθρο 10 δίνεται οικονοµική ανάσα στο Υπουργείο Παι-
δείας προκειµένου να καλυφθεί η µισθοδοσία επιπλέον αναπλη-
ρωτών και ωροµίσθιων εκπαιδευτικών. Οι πιστώσεις αυτές θα
διατεθούν σε επείγουσες και απρόβλεπτες ανάγκες πρόσθετων
προσλήψεων για κάθε είδους νέων συµβασιούχων, συµπεριλαµ-
βανοµένου του ειδικού εκπαιδευτικού και βοηθητικού προσωπι-
κού.

Οι ζηµιές λόγω «Ιανού» σε κατοικίες και ιδιωτικά κτήρια καλύ-
πτονται στο 60% από το κράτος, ενώ παράλληλα ο Στρατός
έσπευσε παντού για να επισκευάσει δηµόσιες υποδοµές. Μόνο
στην περιοχή της Καρδίτσας διατέθηκαν από τον Στρατό προ-
σωπικό και µέσα του Μηχανικού, αλλά παρασκευάζονται και κα-
θηµερινά επτακόσιες µερίδες φαγητού για τους πληγέντες της
περιοχής. Αυτή είναι η ουσιαστική βοήθεια που έδωσε η Κυβέρ-
νηση Μητσοτάκη µε έκτακτα επιδόµατα στους πολίτες και επι-
χορηγήσεις στους πληττόµενους δήµους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν χρειάζεται να ακούσει κα-
νένα «µπράβο» για όσα κάνει η Κυβέρνηση Κυριάκου Μητσοτάκη
στον συγκεκριµένο τοµέα. Αυτό που χρειάζεται η κάθε Κυβέρ-
νηση είναι µια αντιπολίτευση που να ασκεί υπεύθυνη κριτική και
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να προτείνει πράγµατα εφικτά. 
Ας δούµε τώρα τι λέει στη συγκεκριµένη περίπτωση του

«Ιανού» ο ΣΥΡΙΖΑ, διαβάζοντας τη σχετική ανάρτηση-σχόλιο του
κ. Τσίπρα για τα µέτρα που πήρε πρόσφατα η Κυβέρνηση Μη-
τσοτάκη. Πρώτα απ’ όλα την κατηγορεί γιατί δεν αποκατέστησε
τα γεφύρια της Θεσσαλίας στέλνοντας τον Στρατό. Προφανώς,
εννοεί το Μηχανικό και τον ειδικό εξοπλισµό του που βρίσκεται
στον Έβρο. 

Τι µας λέτε, λοιπόν; Τι µας λέει και ο πρώην Πρωθυπουργός,
κ. Τσίπρας, ο οποίος γνωρίζει πως ακριβώς έχουν τα πράγµατα;
Η συνεχής απειλή υπάρχει στα χερσαία µας σύνορα και ουσια-
στικά µας λέει να αφήσουµε τον Έβρο, ειδικά αυτόν τον καιρό,
για να φέρουµε τους γεφυροποιούς στην κεντρική Ελλάδα. Πρέ-
πει όλοι µας να αισθανόµαστε τυχεροί που σε αυτές τις κρίσιµες
στιγµές βρίσκεται στο τιµόνι της χώρας ο Κυριάκος Μητσοτάκης
και όχι ο κ. Τσίπρας…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και µε αυτό ολοκλη-
ρώστε, κύριε Μαραβέγια.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΑΒΕΓΙΑΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρό-
εδρε.

Τροµάζω και µόνο µε τη σκέψη τι θα συνέβαινε αν καλούνταν
σήµερα να υλοποιήσει τις φαεινές του ιδέες. Η άλλη µεγάλη ιδέα
είναι να καταστήσει το κράτος µια γιγαντιαία ασφαλιστική χωρίς
ασφάλιστρα. 

Μας είπε ότι πρέπει να υπάρξει πλήρης και µη επιστρεπτέα
στήριξη των επιχειρήσεων για τις ζηµιές του «Ιανού». Έδωσε
ποτέ ο κ. Τσίπρας κρατικές αποζηµιώσεις στο 100% για φυσικές
καταστροφές κατά τα πέντε χρόνια της πρωθυπουργίας του; Ου-
δέποτε! Όµως, τώρα σπεύδει να παίξει µε τον πόνο των πληγέν-
των παριστάνοντας τον καλό µε λεφτά που δεν υπάρχουν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κλείστε, κύριε Μαρα-
βέγια. Κόβετε άλλον συνάδελφό σας. Βάλτε τελεία!

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΑΒΕΓΙΑΣ: Αν αυτό δεν είναι πολιτική
εµπάθεια, όπως έλεγε και ο ίδιος, δεν µπορώ να φανταστώ τι
είναι. 

Το πιο εξοργιστικό -και ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε σε ένα
δευτερόλεπτο- ήταν η απρεπής αναφορά στην αντιµετώπιση των
µεγάλων φυσικών καταστροφών. Το πρόβληµα δεν ήταν οι εκα-
τοντάδες νεκροί αλλά η αρνητική δηµοσιότητα. Γι’ αυτό λέω ξανά
πως όλοι οι Έλληνες πρέπει να αισθάνονται πολύ τυχεροί που
σήµερα σε αυτές τις δυσκολίες ο υπεύθυνος Πρωθυπουργός
είναι ο κ. Μητσοτάκης και όχι κάποιος τυχοδιώκτης.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Θα καλέσω στο Βήµα
τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδας, κ. Καραθανασόπουλο για έξι λεπτά.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Βεβαίως, ένας Ποµπέο σάς ενώνει Νέα Δηµοκρατία και ΣΥ-

ΡΙΖΑ. Σας ενώνει η εξυπηρέτηση των αµερικανονατοϊκών σχεδια-
σµών, για να συµµετέχουν στο πλιάτσικο σε βάρος των λαών της
περιοχής και οι ελληνικοί όµιλοι.

Να µπούµε τώρα στο νοµοσχέδιο µετά από αυτόν τον σχολια-
σµό.

Στο ίδιο έργο θεατές είµαστε, κύριε Πρόεδρε, µόνο που αυτή
τη φορά έχουµε εναλλαγή των ρόλων µετά από κάθε θεοµηνία
και βεβαίως όλοι σας επενδύετε στον ανθρώπινο πόνο, για να
µπορέσετε να συγκαλύψετε το γεγονός ότι είσαστε όλοι σας συ-
νυπεύθυνοι για τα προβλήµατα που αντιµετωπίζουν οι πληµµυ-
ροπαθείς. Είναι κροκοδείλια τα δάκρυά σας. Και το λέµε αυτό
γιατί, βεβαίως, καταφεύγετε στην εύκολη κριτική πότε πήγε το
υπουργικό κοµµάτι, πότε ο Πρωθυπουργός, πότε δεν πήγαν. Οι
της Νέας Δηµοκρατίας κατηγορούν τον ΣΥΡΙΖΑ τι έκανε στο πα-
ρελθόν και µε αυτόν τον τρόπο προσπαθείτε να συγκαλύψετε τις
ευθύνες που έχετε και οι σηµερινοί και οι χθεσινοί. Και το λέµε
αυτό, γιατί έχουµε να κάνουµε µε ένα προδιαγεγραµµένο έγ-
κληµα, αυτό το οποίο συνέβη στα νησιά του Ιονίου, στη Θεσσα-

λία και αλλού και οι ευθύνες είναι διαχρονικές. Ανήκουν, βεβαίως,
στη σηµερινή Κυβέρνηση, αλλά ανήκουν και στις προηγούµενες
κυβερνήσεις. 

Αναρωτήθηκε ο κ. Τσακαλώτος στην παρέµβασή του ποιο είναι
αυτό το µοντέλο που µας έκανε πιο ευάλωτους στο να µην µπο-
ρούµε να αντιµετωπίσουµε τις συνέπειες των φυσικών φαινοµέ-
νων. Εµείς το λέµε καθαρά. Να φέρω δύο παραδείγµατα για να
γίνω αντιληπτός.

Η άναρχη και ανεξέλεγκτη χωροθέτηση των αιολικών πάρκων
έχει ευθύνη για τα πληµµυρικά φαινόµενα; Βεβαίως. Η Αγία Ευ-
φηµία πνίγεται κάθε χρόνο από το αιολικό πάρκο που είναι από
πάνω της.

Δεύτερον, η άλογη τουριστική ανάπτυξη, όπου τα πάντα υπο-
τάσσονται στην τουριστική ανάπτυξη έχει ευθύνες; Βεβαίως. Το
πάρκινγκ που κατασκευάστηκε πάνω στο ρέµα κατέστρεψε την
Άσσο και ήταν δηµοτικό το πάρκινγκ, για να παρκάρουν εκεί τα
τουριστικά λεωφορεία και οι τροχοβίλες. Να, λοιπόν, ποιοι είναι
οι υπεύθυνοι. Έχουµε εδώ να κάνουµε συγκεκριµένα µε τη χρή-
ση γης και τη χωροταξία, που εξυπηρετεί τις ανάγκες των επι-
χειρηµατικών οµίλων και τις προτεραιότητές τους και όχι την ικα-
νοποίηση των λαϊκών αναγκών και από αυτήν την άποψη εµείς
το λέµε καθαρά, δεν είναι σωστό να γενικεύουµε ότι για τα φαι-
νόµενα τα πληµµυρικά φταίει ο ανθρώπινος παράγοντας. Όχι.
Φταίνε οι παρεµβάσεις οι οποίες γίνονται, για να εξυπηρετηθούν
οι σχεδιασµοί και οι προτεραιότητες των µονοπωλιακών οµίλων.
Οι εκάστοτε. Και αυτό γίνεται ακόµη πιο φανερό στο γεγονός αν
θα µπορούσε να θωρακιστεί η χώρα µας από τέτοιου είδους φαι-
νόµενα, σεισµούς, πληµµύρες, φωτιές, µε βάση τη δεδοµένη
ανάπτυξη της τεχνολογίας.

Βλέπουµε, λοιπόν, ότι αντί να γίνεται αυτό, έχουµε έργα υπο-
δοµής που εξυπηρετούν τα συµφέροντα των επιχειρηµατικών
οµίλων και µάλιστα µε τέτοιο τρόπο που να προκαλούν και πληµ-
µυρικά φαινόµενα. Είναι τυχαίο ότι το Υπουργείο Μεταφορών
προκήρυξε έργα, τα οποία αφορούν την αντιπληµµυρική θωρά-
κιση των µεγάλων οδικών αξόνων; Γιατί; Γιατί όταν κατασκευά-
στηκαν οι οδικοί άξονες, για να µπορέσει να µειωθεί το κόστος,
αλλά να αυξήσουν τα κέρδη τους οι παραχωρησιούχοι, δεν έγι-
ναν αντιπληµµυρικά έργα και τώρα καλούνται να πληρώσουν οι
φορολογούµενοι, για να γίνουν τα αντιπληµµυρικά έργα στους
οδικούς άξονες και να µην πνίγεται ο κόσµος. 

Να, λοιπόν, πώς είναι το κέρδος υπεύθυνο στο να µην γίνονται
τα απαραίτητα αντιπληµµυρικά έργα. Και αυτό φαίνεται πολύ κα-
θαρά στις πληγείσες περιοχές. Για παράδειγµα, κατέρρευσε το
απαρχαιωµένο ηλεκτρικό δίκτυο, άσχετα αν το καλοκαίρι προκα-
λεί και πυρκαγιές. Τι δεν κατέρρευσε, όµως; Δεν κατέρρευσε το
δίκτυο που είναι νέας τεχνολογίας, νέας γενιάς που εξυπηρετεί
τις ανεµογεννήτριες. Το παράδειγµα της Αγίας Ευφηµίας και
πάλι το φέρνουµε. Οι ανεµογεννήτριες λειτουργούσαν, αλλά ο
κόσµος δεν είχε ρεύµα. Οι κτηνοτρόφοι δεν µπόρεσαν να σώ-
σουν την παραγωγή τους και το βιός τους για παράδειγµα.

Έτσι, λοιπόν, φαίνεται καθαρά ότι τα έργα τα οποία προκρί-
νονται είναι αυτά τα οποία εξυπηρετούν τις ανάγκες των µονο-
πωλιακών οµίλων και όχι του λαού. 

Τρίτο στοιχείο, το κράτος. Το κράτος είναι παντοδύναµο για
να εισπράττει φόρους, είναι παντοδύναµο για να τσακίζει τους
αγώνες των εργαζοµένων και ξαφνικά γίνεται αδύναµο, όταν
πρόκειται να αντιµετωπίσει πληµµυρικά φαινόµενα και ανάγκες
του κόσµου.

Αλήθεια, δεν το ξέρετε ότι θα υπήρχε απαγορευτικό και δεν
µπορούσαν τα συνεργεία να µεταβούν; Θα έπρεπε να γίνει νωρί-
τερα.

Γνωρίζετε, κύριε Υπουργέ, ότι στην Κεφαλλονιά δεν λειτουρ-
γούσε καµµία γεννήτρια, ούτε καν στο επιτελείο της Πολιτικής
Προστασίας δεν λειτουργούσε γεννήτρια και όταν κόπηκε το
ρεύµα δεν µπορούσε να επικοινωνήσει το επιτελείο της Πολιτικής
Προστασίας της Περιφέρειας της Κεφαλλονιάς. Το ξέρετε, κύριε
Υπουργέ, ότι στο Κέντρο Υγείας της Σάµης, που είχε κοπεί το
ρεύµα, κάνανε επέµβαση µε τον φακό τηλεφώνου εκείνη την
ηµέρα; 

Να, λοιπόν, ποια είναι τα κριτήρια και ποιο είναι το κράτος που
υπερασπίζεστε. Αυτό, λοιπόν, το κράτος είναι που έχει την ευ-
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θύνη µε τις κυβερνήσεις, τις περιφέρειες και τους δήµους για τα
προβλήµατα που αντιµετωπίζει ο λαός.

Άλλο ζήτηµα. Σας κάνουµε κριτική, κύριε Υπουργέ, και στην
Κυβέρνηση, γιατί τα µέτρα είναι αποσπασµατικά. Και γιατί είναι
αποσπασµατικά; Πρώτον, γιατί ακριβώς δεν βάζετε ένα πλαίσιο
άµεσης αποκατάστασης των υποδοµών. Λέτε να στείλουν οι
δήµοι τεχνικούς φακέλους για να γίνουν τα έργα. Αλήθεια, για
τον δρόµο στο Θιάκι που µεταφέρει καθηµερινά δεκάδες µαθη-
τές και κόβει το νησί στο δύο, θα πρέπει να γίνει πρώτα τεχνικός
φάκελος, να δηµοπρατηθεί, να γίνουν ενστάσεις για να γίνει αυτό
το έργο, αλλιώς θα µείνει το νησί αποκοµµένο; Τι ωραία πράγ-
µατα είναι αυτά τα οποία λέτε! Μιλάµε για τις συγκεκριµένες συν-
θήκες, όπου ο δρόµος θα έπρεπε ήδη να έχει γίνει. Να είχαν
αποκατασταθεί σηµαντικές φθορές.

Δεύτερο ζήτηµα της κριτικής µας. Η αποζηµίωση η δική σας
έχει κόφτη των ζηµιών. Εµείς λέµε ότι πρέπει να αποζηµιωθεί το
σύνολο των καταστροφών που έγιναν. Των πραγµατικών ζηµιών
που υπέστησαν και στις οικείες και στους επαγγελµατικούς χώ-
ρους και στις αγροκτηνοτροφικές µονάδες και όχι αποσπασµα-
τική αντιµετώπιση. Να καλυφθεί το σύνολο των απωλειών κι όχι
µόνο του φετινού εισοδήµατος. Εδώ έχουµε φαινόµενα, που λιό-
δεντρα φεύγανε. Καταστράφηκε, όχι µόνο η φετινή παραγωγή
του ελαιόλαδου, αλλά και για τα επόµενα χρόνια, ενδεχοµένως.

Η απώλεια αυτών των εισοδηµάτων θα καλυφθεί, κύριε Υπουρ-
γέ; Θα ληφθεί υπ’ όψιν; 

Μιλάτε µέσα για το ζήτηµα των εργαζοµένων. Ξέρετε πολύ
καλά ότι στις περιοχές των Ιονίων Νησιών οι επιχειρήσεις στα-
µάτησαν πρώτες τη λειτουργία τους, γιατί είναι τουριστικές επι-
χειρήσεις. Είναι µικρά µαγαζιά εστίασης. Αυτά δεν θα ξαναλει-
τουργήσουν µέχρι του χρόνου, αν θα λειτουργήσουν και του
χρόνου. Οι εργαζόµενοι δεν µπορούν να συµπληρώσουν εκεί τα
πενήντα ένσηµα, για να µπουν στο ταµείο ανεργίας. Τι να την κά-
νουν την αναστολή της σύµβασης; Εδώ πέρα πρέπει να µειώσετε
το όριο για τους εργαζόµενους των συγκεκριµένων επιχειρή-
σεων, για να µπουν στο ταµείο ανεργίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, κύριε
Καραθανασόπουλε. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ολοκληρώνω µε το τε-
λευταίο, κύριε Πρόεδρε, και ευχαριστώ πολύ, πήρα και τη δευ-
τερολογία µου.

Είναι η ταχύτητα των αποζηµιώσεων. Εδώ υπάρχουν καταγγε-
λίες ότι στον σεισµό του ’14 …

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Δεν υπάρχει δευτε-
ρολογία, αλλά ολοκληρώστε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ολοκληρώνω σε τριάντα
δευτερόλεπτα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Απλά, για να µην καλ-
λιεργείται …

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Εντάξει, νόµιζα ότι είχα
και δευτερολογία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Όχι, όχι. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Λέω, λοιπόν, ότι στους

σεισµόπληκτους του ’14 στα Ιόνια Νησιά, ακόµη τους χρωστάτε
αποζηµίωση. Πέρασαν τρεις κυβερνήσεις από τότε και κατά τα
άλλα κόπτεσθε για την ευαισθησία. 

Τέλος, χρειάζονται άµεσα µέτρα ολοκληρωµένης θωράκισης,
αντιπληµµυρικής, αντισεισµικής και αντιπυρικής, µε διευθέτηση
του συνόλου των χειµάρρων, αλλά και των λεκανών απορροής.
Αυτά είναι τα απαραίτητα έργα, για να µην έχουµε επανάληψη
των ίδιων πλέον φαινοµένων.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαριστού-

µε.
Τον λόγο έχει ο συνάδελφος κ. Παναγής Καππάτος από τη

Νέα Δηµοκρατία για πέντε λεπτά.
ΠΑΝΑΓΗΣ ΚΑΠΠΑΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, λόγω του θέ-

µατος του νοµοσχεδίου θα τοποθετηθώ για ορισµένα ζητήµατα
που αφορούν ειδικότερα την Κεφαλλονιά και την Ιθάκη.

Λυπάµαι που ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, ο κ.
Τσίπρας, δεν βρήκε χώρο στην οµιλία του να κάνει έστω µια ανα-

φορά στην Κεφαλλονιά και την Ιθάκη που µπορεί να είναι ένας
τόπος πιο µικρός, αλλά έχει κι αυτός µεγάλα προβλήµατα.

Συζητώντας για τα καιρικά φαινόµενα της προηγούµενης εβ-
δοµάδας η µεγαλύτερη επιτυχία στην Κεφαλλονιά και την Ιθάκη
ήταν ότι υπήρχε επαρκής προετοιµασία και ενηµέρωση για την
κακοκαιρία. Το αποτέλεσµα ήταν ότι η πλειονότητα των πολιτών
πειθάρχησε και έτσι δεν θρηνήσαµε θύµατα. Με όλες τις διαχρο-
νικές αδυναµίες του το ελληνικό κράτος λειτούργησε από την
πρώτη στιγµή και σήµερα στέκεται δίπλα στους ανθρώπους που
αντιµετωπίζουν δυσκολίες εξαιτίας της κακοκαιρίας.

Η Κυβέρνηση χρηµατοδότησε άµεσα από τους Οργανισµούς
Τοπικής Αυτοδιοίκησης για τις έκτακτες ανάγκες και συνεχώς
αξιολογεί την κατάσταση. Ευχαριστώ τον Υφυπουργό κ. Χαρδα-
λιά για την άµεση παρέµβασή του, το Υπουργείο Οικονοµικών,
το Υπουργείο Εσωτερικών, το Υπουργείο Υποδοµών και Μετα-
φορών και όλη την Κυβέρνηση, γιατί στέκονται δίπλα στην Κε-
φαλλονιά και την Ιθάκη και σε νοµοθετικό επίπεδο και µε χρη-
µατοδότηση των εκτάκτων αναγκών.

Οι Ένοπλες Δυνάµεις είναι στην Κεφαλλονιά από την πρώτη
στιγµή και κυριολεκτικά ξεθάβουν τον οικισµό της Άσσου. Τα
µέτρα στήριξης που προβλέπει το νοµοσχέδιο είναι πολύ σηµαν-
τικά. Οι κύριες προβλέψεις αφορούν σε χορήγηση οικονοµικών
ενισχύσεων, αφορολόγητο και ακατάσχετο των ενισχύσεων, ανα-
στολή µέτρων αναγκαστικής εκτέλεσης, µέτρα για την προστα-
σία των θέσεων εργασίας και στήριξη ανέργων.

Ωστόσο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχει ένα αρνητικό
προηγούµενο στην Κεφαλλονιά αρκετά πρόσφατο, γι’ αυτό και
οι πολίτες είναι αρκετά δύσπιστοι όταν ακούνε για µέτρα στήρι-
ξης και αποζηµιώσεις. Αναφέροµαι στον σεισµό του 2014 στην
Κεφαλλονιά. Σας λέω χαρακτηριστικά ότι οι αποζηµιώσεις από
τον σεισµό του 2014 δεν έχουν δοθεί σε κανέναν και πέρασαν
τεσσεράµισι ολόκληρα χρόνια διακυβέρνησης της Αντιπολίτευ-
σης, αγαπητοί συνάδελφοι. Το ίδιο έχει γίνει και σε περιοχές της
Κεφαλλονιάς που έχουν χτυπηθεί από πληµµύρες από τα προ-
ηγούµενα έτη.

Υπάρχουν τρία σηµεία που πρέπει η πολιτεία να δει µε προ-
σοχή: Πρώτον, σε κάποιες περιπτώσεις οι αποζηµιώσεις που
προβλέπονται δεν καλύπτουν τις ανάγκες. Για τον πρωτογενή
τοµέα και τον τουρισµό, για παράδειγµα, πρέπει να δοθεί στο-
χευµένα µεγαλύτερη οικονοµική στήριξη. Οι διαδικασίες αποζη-
µιώσεων πρέπει να γίνουν γρήγορα και µε τρόπο που δεν θα
ταλαιπωρεί ακόµα περισσότερο τους πολίτες.

Δεύτερον, είναι κρίσιµο να στηριχθούν οι Οργανισµοί Τοπικής
Αυτοδιοίκησης µε προσωπικό για τις τεχνικές υπηρεσίες τους,
ώστε να µπορέσουν να ολοκληρώσουν τις διαδικασίες για την
αποκατάσταση των υποδοµών χωρίς καθυστερήσεις.

Τρίτον, να δοθούν παρατάσεις για σηµαντικές διαδικασίες µε
τις οποίες αρκετοί πολίτες αυτές τις ηµέρες δεν µπορούσαν να
ολοκληρώσουν. Αναφέρω συγκεκριµένα: Παράταση προθεσµίας
για την υπαγωγή αυθαιρέτων, παράταση προθεσµίας για την κα-
ταγραφή των αδήλωτων τετραγωνικών από τους δήµους και την
παράταση δυνατότητας έκδοσης οικοδοµικών αδειών κατηγο-
ρίας 1 και 2.

Κυρίες και κύριοι Υπουργοί, το πιο σηµαντικό είναι η ελληνική
πολιτεία να δει επιτέλους µε πραγµατικό ενδιαφέρον κρίσιµα θέ-
µατα που χρονίζουν για την Κεφαλλονιά και την Ιθάκη. Τα έκτα-
κτα µέτρα είναι σηµαντικά, αλλά δεν µπορούν τα βασικά προ-
βλήµατα των νησιών µας να αντιµετωπίζονται µέσω καταστάσεων
έκτακτης ανάγκης. Η Κεφαλλονιά και η Ιθάκη είναι νησιά που αν-
τιµετωπίζουν διαχρονικά προβλήµατα από όλο το φάσµα των φυ-
σικών καταστροφών, από σεισµούς, πληµµύρες, πυρκαγιές και
κατολισθήσεις.

Όσον αφορά την υγεία δεν γίνεται, για παράδειγµα, κυρίες και
κύριοι Υπουργοί, σε µεγάλες πόλεις της ηπειρωτικής Ελλάδας,
όπως στην Καλαµάτα, τα νοσοκοµεία να χαρακτηρίζονται άγονα
και στο Νοσοκοµείο της Κεφαλλονιάς να µην µπορεί να βρεθεί
µια διαδικασία, ώστε να έρθουν να εργαστούν γιατροί των πιο
βασικών ειδικοτήτων.

Το Νοσοκοµείο Κεφαλλονιάς και το Κέντρο Υγείας Ιθάκης επι-
βάλλεται να κηρυχθούν άγονα. Τι άλλο πρέπει να συµβεί, κύριοι
Υπουργοί για να κηρυχθούν άγονα; Δεν γίνεται επί δέκα χρόνια
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να έχει γίνει µία δωρεά δεκάδων εκατοµµυρίων ευρώ για τη λει-
τουργία µονάδας εντατικής θεραπείας στην Κεφαλλονιά, το ελ-
ληνικό κράτος να έχει βάλει την υπογραφή του για τη λειτουργία
της και το Υπουργείο Υγείας να µην έχει προβεί στις απαραίτητες
διαδικασίες δέκα χρόνια τώρα. Δεν γίνεται επί δεκαετίες το
Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας να αδρανεί για τη ρύθ-
µιση του ιδιοκτησιακού καθεστώτος των δασικών εκτάσεων στα
Ιόνια Νησιά, µια υπόθεση για την οποία προσπαθούµε να πεί-
σουµε τις ηγεσίες των Υπουργείων για πράγµατα που έχουν κρι-
θεί από αµετάκλητες αποφάσεις του Αρείου Πάγου και του Συµ-
βουλίου της Επικρατείας και αποτελούν τροχοπέδη για την ανά-
πτυξη των νησιών του Ιονίου.

Πριν ολοκληρώσω, κύριε Πρόεδρε, εκ µέρους των πολιτών της
Κεφαλλονιάς και της Ιθάκης θέλω να ευχαριστήσω όλους όσοι
στάθηκαν δίπλα µας αυτές τις δύσκολες µέρες, την τοπική αυ-
τοδιοίκηση, τις Ένοπλες Δυνάµεις, τις οποίες δεν είδε ο κ. Τσί-
πρας, τους ετεροδηµότες µας, τις υπηρεσίες, την Πυροσβεστική,
την Αστυνοµία, το Λιµενικό και όλα τα Σώµατα Ασφαλείας.

Το πιο αισιόδοξο για την κοινωνία µας µέσα από αυτήν την κα-
ταστροφή είναι το µεγάλο κύµα εθελοντισµού και αλληλεγγύης
που αυτές τις ηµέρες ζούµε στην Κεφαλλονιά και την Ιθάκη. Εθε-
λοντικές οµάδες και απλοί πολίτες δουλεύουν µέρα και νύχτα.
Έσωσαν ζωές. Οφείλουµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ως ελ-
ληνικό Κοινοβούλιο να τους τιµήσουµε.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-
στούµε γιατί προσεγγίσατε όσο κανένας άλλος τον χρόνο, αν και
είστε Βουλευτής µονοεδρικής πληγείσας ιδιαιτέρως περιοχής.

Καλώ τον Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ κ. Νίκο Παππά να πάρει τον
λόγο, για πέντε λεπτά.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Έτυχε να συζητάµε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο σε µια στιγµή

που γίνονται κοσµοϊστορικές δηλώσεις. Αναφέροµαι κατ’ αρχήν
στην ιστορική δήλωση ότι η Συµφωνία των Πρεσπών είναι µια
ιστορική συµφωνία. Εδώ χρειαζόµαστε µια διευκρίνιση, διότι
έγινε ορθή επανάληψη. Αντιλαµβάνεστε το γελοίον του πράγµα-
τος, διότι πρόκειται για ανακοίνωση του Υπουργείου Εξωτερικών,
ανακοινώσεις τις οποίες βλέπει όλοι η διεθνής διπλωµατία. Δεν
υπήρξε ποτέ αυτό το κείµενο; Έγινε κάποιο λάθος γραµµατειακό
ή υπάρχει βέτο µέσα στη Νέα Δηµοκρατία και ασκήθηκε για να
φύγει αυτή η λέξη από το κοινό ανακοινωθέν;

Το θυµάστε το βέτο που έλεγε ότι θα ασκήσει εδώ ο κ. Μητσο-
τάκης -είναι προφανές ότι δεν υφίσταται- για την είσοδο της Βό-
ρειας Μακεδονίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Μάλλον άλλο βέτο
υπάρχει και κάνει τη χώρα –νοµίζω- να προκαλεί τη συµπάθεια,
ας το πω ευγενικά, άλλων διπλωµατικών αποστολών.

Η δήλωση η δεύτερη, για την οποία µας είχε προϊδεάσει µε συ-
νέντευξή του ο κύριος Υπουργός των Οικονοµικών στην κυρια-
κάτικη «ΑΥΓΗ», ήρθε από το Γραφείο Προϋπολογισµού της
Βουλής και λέει ό,τι και στο τρίτο τρίµηνο η ύφεση θα είναι µε-
γαλύτερη ακόµη και από αυτήν που καταγράφηκε στο δεύτερο
τρίµηνο και αυτή είναι αποκλειστικά δική σας η ύφεση. Δεν υπάρ-
χει lockdown και κορωνοϊός εκεί. Εκεί υπάρχουν οι δικές σας
λανθασµένες επιλογές, που δεν έγινε καµµία προετοιµασία κατά
τη διάρκεια του lockdown, που βεβαίως δεν ενισχύθηκε ο εγχώ-
ριος τουρισµός και άνοιξε ο διεθνής τουρισµός χωρίς αυστηρά
πρωτόκολλα υγειονοµικά και χωρίς προϋπόθεση να γίνεται τεστ.

Πού έχουµε φτάσει τώρα; Να φταίνε τα παιδιά µας στα σχο-
λεία -ακούσαµε κι αυτό από περισπούδαστους-, ότι οι καταλή-
ψεις θα είναι οι εστίες εξάπλωσης του ιού και µας ζητάνε και
κάποιοι να καταδικάσουµε τα παιδιά µας. Δεν θα τα καταδικά-
σουµε τα παιδιά µας. Τα παιδιά µας θα τα στηρίξουµε και εάν κά-
ποιοι έχουν σκοπό να τα καταδικάσουν, θα αγωνιστούµε µαζί µε
τα παιδιά µας για να αποτρέψουµε αυτό το ενδεχόµενο. Και
φταίνε βέβαια και οι επιβάτες των λεωφορείων!

Προσέξτε, µε το που αναλάβατε ακυρώσατε διαγωνισµό για
επτακόσια πενήντα λεωφορεία, ο οποίος διαγωνισµός –άκουσον,
άκουσον, πρωτοφανές βέβαια για τα ελληνικά διοικητικά χρο-
νικά- προέβλεπε ότι θα καλύπτονταν και το σέρβις και τα ανταλ-
λακτικά. Τι σηµαίνει αυτό, δηλαδή; Σηµαίνει ότι δεν θα υπήρχε

χώρος για έξτρα αναθέσεις κατά τη διάρκεια της ζωής και της
χρήσης των λεωφορείων. Για δεκαπέντε χρόνια θα ήταν η σύµ-
βαση, η οποία θα µείωνε και τα λειτουργικά κόστη που αντιµε-
τωπίζουν οι συγκεκριµένες εταιρείες. Θα µπορούσαµε αυτήν τη
µείωση του κόστους να την κάνουµε µείωση του εισιτηρίου. Τον
ακυρώσατε αυτόν τον διαγωνισµό -µάλιστα-, για να έρθετε τώρα
να πείτε: «Θα βρούµε διακόσια λεωφορεία, παίρνοντας από τον
ιδιωτικό τοµέα». Μάλιστα.

Με συγχωρείτε, δεν είναι επιλογές αυτές οι οποίες στηρίζουν
το δηµόσιο συµφέρον και το να κατηγορούµε τον κόσµο και να
βγαίνουν και διάφοροι έξυπνοι στην τηλεόραση να λένε «πηγαί-
νετε µε τα πόδια στη δουλειά σας» είναι τουλάχιστον προσβλη-
τικό.

Καρδίτσα. Έχετε εικόνα; Πραγµατικά το ρωτώ µε ειλικρίνεια.
Ξέρετε ποια ήταν η εικόνα το Σάββατο το βράδυ; Απόκοσµο το
σκηνικό. Καθόλου ρεύµα, ουδείς αξιωµατούχος να έχει εµφανι-
στεί από την τοπική αυτοδιοίκηση και τον πρώτο και τον δεύτερο
βαθµό, αυτοί που πανηγύριζαν δίπλα σας για την επιτυχία σας
στις δηµοτικές εκλογές, που λέγανε «µας πρόλαβε ο «Ιανός»».

Έχετε υπ’ όψιν σας ότι έδιναν στα τοπικά µέσα ενηµέρωσης
την είδηση ότι την προηγουµένη της καταστροφής, την Πέµπτη
το πρωί -προσέξτε µε λίγο- έκανε σύσκεψη η τοπική αυτοδιοί-
κηση µε τους συναρµόδιους φορείς και προετοιµάστηκαν επαρ-
κώς για τον «Ιανό». 

Καταθέτω στα Πρακτικά το πρωτοσέλιδο της εφηµερίδας
«Πρωινός Τύπος Καρδίτσας» της Παρασκευής. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νικόλαος Παππάς καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν δηµοσίευµα, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Την ίδια µέρα που το βράδυ έγινε η καταστροφή δηλώνουν ότι
είναι πανέτοιµοι να αντιµετωπίσουν τον «Ιανό». Το καταλαβαί-
νετε; Και οι ίδιοι οι άνθρωποι είχαν το σθένος -πραγµατικά τους
θαυµάζω- να µην εµφανιστούν δίπλα στους συµπολίτες τους τη
στιγµή που πάλευαν µόνοι τους µε τις λάσπες και τα χώµατα. 

Αντιλαµβάνεστε και εσείς, κύριε Υπουργέ, ότι τα 5 και τα 8 χι-
λιάρικα είναι προφανές ότι δεν αφορούν τη σωτηρία περιουσιών
και την επανεκκίνηση της οικονοµικής ζωής της πόλης. Διότι η
οικονοµική ζωή της πόλης έχει καταστραφεί επειδή έχει κατα-
στραφεί εξοπλισµός, εµπόρευµα και στοκ. Έχει καταστραφεί και
η σοδειά έξω από την πόλη που θα δηµιουργούσε εισοδήµατα
τα οποία θα µπορούσαν να ενισχύσουν την πόλη µε την οικονο-
µική δραστηριότητα µέσα σ’ αυτήν. Θα πρέπει βέβαια και οι κα-
ταγραφές των ζηµιών να προχωρήσουν πάρα πολύ γρήγορα. 

Σας παρακαλούµε πάρα πολύ, αποσύρετε τη διάταξη για την
αδιαφανή ενίσχυση µόνο των πανελλαδικής εµβέλειας τηλεοπτι-
κών σταθµών. Είναι µία διάταξη προσβλητική νοµίζω και για το
ελληνικό Κοινοβούλιο, αλλά ενδεχοµένως και για αυτούς που θα
θελήσουν να την αξιοποιήσουν. Δεν τιµά τη Βουλή. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα µόνο τριάντα δευτερόλεπτα. 
Κλείνοντας θα ήθελα να πω ότι η χώρα χρειάζεται την επανεκ-

κίνηση ενός µεγαλόπνοου εθνικού στρατηγικού σχεδιασµού για
τις υποδοµές και τις µεταφορές. Έχετε παγώσει όλα τα έργα.
Στο προεκλογικό σας πρόγραµµα λέγατε ότι η συνέχιση των
έργων που είχαµε δροµολογήσει θα έφτιαχνε σαράντα χιλιάδες
θέσεις εργασίας. Έχετε παγώσει τα πάντα. Είναι µία στιγµή στην
οποία η οικονοµία µας θα µπορούσε µε πολιτική και οικονοµική
στρατηγική, η οποία πραγµατικά θα απαντά στα προβλήµατα, να
βάλει µπροστά δηµόσια έργα τέτοια που να την πάνε στην επό-
µενη γενιά υποδοµών µεταφορών και τεχνολογίας, να της αφή-
σουν ένα αυξηµένο απόθεµα παραγωγικότητας και να δηµιουρ-
γήσουν θέσεις εργασίας. Βεβαίως το δηµόσιο θα εισέπραττε από
τη φορολογητέα ύλη που θα δηµιουργούνταν. Φαίνεται ότι εσείς
είστε άλλης σχολής. Περιµένετε να επισυµβεί η πισσαρίδειος κα-
ταστροφή και µετά βλέπουµε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεχίζουµε µε τον

Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας κ. Δηµήτριο Μαρκόπουλο, για
πέντε λεπτά. 
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Κύριε Μαρκόπουλε, έχετε τον λόγο. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνά-

δελφοι, να ξεκινήσω από εκεί που το άφησε ο Νίκος Παππάς. 
Κύριε Παππά, καµµιά ιστορική συµφωνία µε τις Πρέσπες δεν

υπάρχει. Είναι µια ύπουλη, ξεκάθαρα ύπουλη, επιζήµια, άθλια
συµφωνία, η οποία δυστυχώς µε αυτόν τον ύπουλο τρόπο δε-
σµεύει και τις επόµενες κυβερνήσεις, για να το κάνουµε καθαρό.
Πιο καθαρό δεν γίνεται. Ύπουλη ήταν, ύπουλη είναι και ύπουλη
θα είναι αυτή η συµφωνία. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, ο θρίαµβος των δηµαγωγών είναι βρα-
χύβιος. Τα έργα τους όµως αιώνια. Αυτό δεν το λέω εγώ. Το έχει
πει ο Γάλλος ποιητής και συγγραφέας Σαρλ Πεγκί. Ακούγοντας
πριν τον Πρόεδρο του ΣΥΡΙΖΑ, Αλέξη Τσίπρα, ακριβώς αυτό το
πράγµα θυµήθηκα. Τα ερείπια στο Μάτι, οι ζωές που χάθηκαν, οι
καταστροφές στη Μάνδρα επιβεβαιώνουν πως όντως τα ερείπια
είναι αιώνια. Η ζηµιά είναι όντως βαριά. 

Μας προκαλείτε. Πείτε µας που βρέθηκαν στα χρόνια της δια-
κυβέρνησής σας αυτές οι διαδικασίες επούλωσης των ζηµιών σε
Μάτι και Μάνδρα; Τίποτα δεν έγινε. Ο κόσµος σας καταδίκασε
γι’ αυτό και γι’ αυτό έχετε καταψηφιστεί. Γιατί σας καταψήφισε;
Γιατί δεν απαλύνατε τον πόνο. Γιατί δεν είχατε σχέδιο. Ο θρίαµ-
βος όµως των δηµαγωγών, όπως είπε ο Γάλλος ποιητής, αποδει-
κνύεται βραχύς, γιατί τον Αλέξη Τσίπρα πλέον δεν τον ακούει η
κοινωνία. Ο δηµαγωγός Αρχηγός σας που έστηνε σόου επάνω
στα καµένα -θα θυµόσαστε τον θίασο Πολάκη - Δούρου- έχει
πλέον πολύ βραχύ πολιτικό βίο. Το ξέρουν όλοι, το βλέπουν. 

Ακούω µάλιστα κάτι αναφορικά µε τη λίστα Πέτσα και τα µέσα
µαζικής ενηµέρωσης. Πείτε µας, συνάδελφοι εσείς του ΣΥΡΙΖΑ.
Η λίστα η δική σας τεσσεράµισι χρόνια και οι εφηµερίδες που
σαν µανιτάρια εκδίδονταν και µετά έκλειναν, πότε θα δηµοσιευ-
θεί; Προσκαλώ και προκαλώ τον Υπουργό µας, τον κ. Πέτσα, να
φέρει τη λίστα της διαφηµιστικής δαπάνης τεσσερισήµισι ετών
διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ. Εκεί θα γελάσει πραγµατικά κάθε πικρα-
µένος από τα µέσα που βραχύβια λειτούργησαν, εξυπηρέτησαν
συγκεκριµένους σκοπούς και κατόπιν ολοκλήρωσαν την παρου-
σία τους στον χώρο των µέσων µαζικής ενηµέρωσης. 

Σήµερα, λοιπόν, δεν συζητούµε ένα απλό νοµοσχέδιο. Επί της
ουσίας καλούµε τον ελληνικό λαό να συγκρίνει. Και ο λαός ήδη
το κάνει. Γνωρίζει και αξιολογεί. Και φυσικά απορρίπτει τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ. Αν ο κ. Τσίπρας είχε µια στάλα µνήµης όφειλε σήµερα να
σιωπήσει. Αν είχε ένα γραµµάριο στρατηγικής -που πολύ το αµ-
φισβητώ- θα γνώριζε πως στο σπίτι του κρεµασµένου δεν µιλάνε
για σχοινί. Μάνδρα, Μάτι: πάντοτε θα σας στοιχειώνουν. Πάντοτε
θα αποτελούν ένα πολύ σηµαντικό πράγµα: τον φάρο της ανικα-
νότητάς σας. Μάνδρα, Μάτι: δύο κρίσεις διαχειριστήκατε και τα
κάνατε µαντάρα. Και ερχόσαστε εδώ και εγκαλείτε αυτούς που
αµέσως µέσα σε λίγες ώρες, µέσα σε λίγες ηµέρες έρχονται να
κλείσουν πληγές. 

Πολύ σωστά ο Ευκλείδης Τσακαλώτος -πρέπει να επαναλάβω
ότι είναι ένας πολιτικός τζέντλεµαν- υποστηρίζει πως πρέπει να
κατεβάσετε τους τόνους κάτι που δεν έκανε σήµερα ο αρχηγός
σας. Απατεώνες, ξέρετε δεν είναι εκείνοι που κυβερνούν µε σύ-
νεση, που αποζηµιώνουν όσους πλήττονται που δίνουν οικονο-
µικές ενισχύσεις στην ώρα τους, που αναβάλλουν ή εξαλείφουν
πληρωµές. Εκείνοι που έταζαν κατάργηση του ΕΝΦΙΑ µε ένα
νόµο και ένα άρθρο και που τελικά δεν έπραξαν, τι είναι; Αυτοί
που άφησαν τη Μάνδρα στο έλεος του Θεού και έλεγαν «ε, έκα-
τσε και µια στραβή στη Μάνδρα στη βάρδιά µας» τι είναι; Όσοι
έταζαν ένα νέο σχέδιο για το Μάτι και έστηναν σόου επάνω εκεί;
Ξέρετε ο Τσίπρας είχε πάει στις 05:30 το πρωί, γιατί είχε και δρο-
σούλα το καλοκαίρι ενδεχοµένως, µε µια κάµερα και κανέναν κά-
τοικο. Αυτοί τι είναι; Ποιοι είναι οι πολιτικοί απατεώνες; Η σύγκρι-
ση και τα συµπεράσµατα στον κόσµο που µας ακούει. 

Ας είσαστε, λοιπόν, φειδωλοί στα λόγια. Χρειάζεται µία συ-
στολή. Ένας αναστοχασµός, µία αυτοκριτική. Θα ολοκληρώσω
λέγοντας πως σπάνια Κυβέρνηση έχει βρεθεί στη θέση που αυτή
εδώ η Κυβέρνηση έχει φτάσει, διαχειριζόµενη µε επάρκεια πολ-
λαπλές κρίσεις. 

Κάτι σηµαντικό για να κλείσω. Η Κυβέρνηση Μητσοτάκη δια-
χειρίζεται κρίσεις. Είναι πολύ σηµαντικό αυτό που λέω. Διαχειρί-
ζεται κρίση. Δεν δηµιούργησε κρίση, όπως έκανε η κυβέρνηση

Τσίπρα – Καµµένου - Βαρουφάκη. Αυτά για να µην ξεχνιόµαστε. 
Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαριστού-

µε τον κ. Μαρκόπουλο για την τήρηση και οικονοµία του χρόνου. 
Να καλέσω στο Βήµα τον Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ κ. Σωκράτη

Φάµελλο, για πέντε λεπτά. Το τονίζω, πέντε λεπτά.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Είναι γεγονός ότι θα µπορούσε κάποιος να σχολιάσει πάρα

πολλά σχετικά µε την ακροδεξιά φιλολογία που αναπτύσσεται τις
τελευταίες ώρες µέσα στη Βουλή για να καλύψει τα ελλείµµατα
της Κυβέρνησης Μητσοτάκη. Όµως αξίζει να πούµε ένα τίτλο.
Ναι, η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ πήρε µία κρίση, στην οποία οδήγησαν
οι προηγούµενες κυβερνήσεις τη χώρα και µας έβγαλε από την
κρίση. Και η Κυβέρνηση Μητσοτάκη κάνει ό,τι µπορεί για να δη-
µιουργήσει ταυτόχρονα οικονοµική, κοινωνική, υγειονοµική και
εθνική κρίση. Δυστυχώς για τη χώρα τα πράγµατα πάνε όλο και
προς το χειρότερο. 

Δεν προσέξατε τι είπε ο Ευκλείδης Τσακαλώτος που πήγατε
να τον χαϊδέψετε. Ευκλείδη, µόλις τώρα µιλούσε ο κ. Μαρκόπου-
λος για σένα. Είπε στην ανάρτησή του ότι η Δεξιά δεν δικαιούται
να µιλάει για ψέµατα, απατεωνιές και πολιτικές συµπαιγνίες πίσω
από την πλάτη του λαού γιατί η πολιτική που εφαρµόζει είναι εις
βάρος της κοινωνίας και του λαού. Και τα ξεκαθάρισε αυτά. 

Όµως υποχρεούµαστε να µιλήσουµε για κάτι άλλο σήµερα.
Δυστυχώς, κύριε Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι
Βουλευτές, υπάρχει ένα σοβαρότατο θέµα στη διπλωµατία της
χώρας µας. Η χώρα µας σήµερα έχει πληγεί διπλωµατικά διότι
είναι απολύτως αναξιόπιστο να κατεβάζει το Υπουργείο Εξωτε-
ρικών δήλωση για να την ανασκευάσει εκ των υστέρων, όταν µά-
λιστα αυτή η δήλωση αφορά συνάντηση Υπουργού Εξωτερικών
της χώρας µας, της επίσηµης διπλωµατικής αρχής, µε τον Υ-
πουργό Εξωτερικών των Ηνωµένων Πολιτειών. 

Το να αλλάζει η δήλωση εκ των υστέρων, εξαιτίας των εσω-
κοµµατικών σας προβληµάτων, εκθέτει την Ελλάδα παγκοσµίως
και δυστυχώς, δηµιουργεί αναξιοπιστία µε την οποία καλείται η
Ελλάδα να πάει να διαπραγµατευτεί σε επόµενα κρίσιµα ζητή-
µατα. 

Και ερωτώ, µε αυτήν την αναξιοπιστία θα πάτε να διαπραγµα-
τευτείτε µε την Τουρκία, την προκλητική και παραβατική Τουρκία,
την αναθεωρητική Τουρκία, αλλάζοντας δήλωση εκ των υστέρων,
προσβάλλοντας όλον τον ελληνικό λαό για την επάρκειά του και
για τη σοβαρότητα και τιµιότητα του; Με ποια αξιοπιστία θα σας
αντιµετωπίσει τώρα ο κ. Ποµπέο ή οι άλλοι Υπουργοί Εξωτερι-
κών; Δηλαδή, θα έχουν τη βαθιά κατανόηση ότι ο Έλληνας Υ-
πουργός Εξωτερικών ή δεν διάβασε τη δήλωση ή είναι απλά ασό-
βαρος -για να το πω εγώ µετρηµένα-, γιατί δεν είστε εσείς σοβα-
ροί και µετρηµένοι; 

Δυστυχώς, µας περιµένουν κρίσιµοι λογαριασµοί στο µέλλον
και η Κυβέρνηση αποδεικνύει ότι δεν έχει τη δυνατότητα να δια-
χειριστεί αυτήν την κρισιµότητα, γιατί αυτό το θέατρο σκιών -επι-
τρέψτε µου- συνεχίζεται και στα εσωτερικά, όπου η Κυβέρνηση
αποδεικνύει ότι δεν έχει ιερό και όσιο. Διότι, σε µια ταχεία νοµο-
θέτηση για να στηρίξουµε τους πολίτες περιοχών που επλήγη-
σαν, τους µειώνουµε τα εισοδήµατα εν τέλει, γιατί δίνουµε µικρό-
τερες αποζηµιώσεις από τους µισθούς τους, τους µειώνουµε τις
αποζηµιώσεις σε σχέση µε άλλες περιοχές και παράλληλα περ-
νούν ρυθµίσεις απ’ την πίσω πόρτα που αποδεικνύουν την προ-
νοµιακή σχέση που έχει αυτή η Κυβέρνηση µε τους καναλάρχες
και µε µια πολύ µικρή ελίτ επιχειρηµατιών που είναι αυτοί που
έβγαλαν τη Νέα Δηµοκρατία Κυβέρνηση. Ξεπληρώνετε γραµµά-
τια, κυρίες και κύριοι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας. Προτε-
ραιότητά σας δεν είναι το ΕΣΥ, δεν δίνετε τα λεφτά για µονάδες
εντατικής θεραπείας, δεν είναι οι γιατροί, δεν κάνετε προσλή-
ψεις, δεν είναι τα σχολεία, δεν είναι τα παιδιά µας, δεν φέρνετε
δασκάλους, δεν δίνετε υγειονοµικό εξοπλισµό, µόνο µάσκες αλε-
ξίπτωτα ξέρατε να δώσετε, δεν είναι καν τα µέσα µαζικής µετα-
φοράς, δεν είναι οι άνθρωποι της διπλανής πόρτας, δεν βοηθάτε
τον κόσµο να πάει µε προστασία στη δουλειά του, ούτε καν αυτό
δεν είστε άξιοι να κάνετε. Ταυτόχρονα, ενώ βάζει σοβαρά ζητή-
µατα ακόµα και η Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής, από την
πίσω πόρτα δίνετε λεφτά όχι µόνο στους καναλάρχες, αλλά και
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σε κάποιες επιχειρήσεις για να καταγράφουν αφορολόγητα και
έτσι να ωφελούνται και αυτές και τα κανάλια. Από δύο πόρτες
λοιπόν, ωφελούνται οι καναλάρχες. 

Για να µην πω την νέα ρύθµιση «προνοµιακή» για τους κλινι-
κάρχες που δώσατε άλλα 30 εκατοµµύρια αντί να τα δώσετε στο
σύστηµα υγείας, αντί να τα δώσετε σε τεστ για τον κόσµο, για
τον λαό, για την κοινωνία να έχει τουλάχιστον αναλύσεις, να τα
δώσετε στα παιδιά µας. Ξέρετε ότι υπάρχουν σχολεία, σύλλογοι
γονέων και κηδεµόνων στην ανατολική Θεσσαλονίκη που δέ-
χτηκε έγγραφο να προµηθευτεί µάσκες, θερµόµετρα, στολή προ-
στασίας, απολυµαντικά και χαρτί υγείας; Αυτή είναι η κατάσταση
στην οποία έχετε φτάσει την ελληνική παιδεία. Εκεί την έχετε κα-
ταντήσει την ελληνική παιδεία.

Και βέβαια, να το πούµε ξεκάθαρα η χατιρική ρύθµιση για τα
κανάλια αποδεικνύει το αδιέξοδο της Νέας Δηµοκρατίας, απο-
δεικνύει την ήττα της, αποδεικνύει την φθορά της στην κοινωνία,
γιατί έρχεστε να καλύψετε αυτήν την αποδόµηση. Φοβάστε γιατί
η κοινωνία υποφέρει. Το πρόβληµα είναι ότι η κοινωνία υποφέρει,
το πρόβληµα είναι ότι υποβαθµίζεται κοινωνικά, οικονοµικά η ζωή
µας. Το πρόβληµα είναι ότι µας οδηγείτε σε αδιέξοδο και στο
εθνικό ζήτηµα και αυτό δεν πρέπει να σας το επιτρέψουµε. 

Ως εκ τούτου λοιπόν, πρέπει να ξεκαθαρίσουµε ότι πρέπει να
πάρετε τώρα πίσω τις ρυθµίσεις για τα κανάλια, τις ρυθµίσεις για
τις διαφηµίσεις, τις ρυθµίσεις για τις ιδιωτικές κλινικές και να µε-
τατρέψετε τη χρηµατοδότηση αυτήν σε µια χρηµατοδότηση για
την κοινωνία. 

Και επιτρέψτε µου να πω, κλείνοντας πάρα πολύ γρήγορα. Δυ-
στυχώς, υπάρχει ένα σοβαρότατο ζήτηµα σε όλον τον τεχνικό
κόσµο και σε όλους τους ιδιοκτήτες µικρής και µεσαίας ιδιοκτη-
σίας. Με έναν απίστευτο παραλογισµό ο Υπουργός που έδωσε
παράταση πριν από λίγους µήνες, κατόπιν εορτής, για τα αυθαί-
ρετα δεν δίνει τώρα και απαγορεύει την καταγραφή αυθαιρέτων
ενώ δεν υπάρχει ακόµα ηλεκτρονική ταυτότητα κτηρίου για να
γίνονται δικαιοπραξίες, κάτι που βεβαιώνει και η σύνοδος των
συµβολαιογραφικών συλλόγων ότι θα σταµατήσουν και οι δικαιο-
πραξίες και οι τακτοποιήσεις των αυθαιρέτων. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Σας δηλώσαµε επίσηµα και µε τροπολογία για δεύτερη φορά:
Αποφασίστε την παράταση όχι δια παντός, µέχρι να υπάρξει ηλε-
κτρονική ταυτότητα κτηρίου και αφού το τεχνικό επιµελητήριο
λέει 31 Δεκεµβρίου, εµείς λέµε 15 Ιανουαρίου, να έχουµε παντού
κανονικότητα και διαφάνεια να µην έχουµε αυθαιρεσίες, να µπο-
ρεί να συντηρηθεί και η οικονοµική λειτουργία όχι µόνο του τε-
χνικού κόσµου, αλλά και των νοικοκυριών που τώρα πρέπει να
πληρώσουν και τον ΕΝΦΙΑ, πρέπει να πληρώσουν αρκετά ζόρια
εξαιτίας δικών σας λαθών και καθυστερήσεων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Ας µην πληρώσουν τώρα και αυτό το πρόστιµο, αλλά ας έχουν

τρεις µήνες να λυθεί ταυτόχρονα δια παντός, µε µία µεταρρύθ-
µιση των αυθαιρέτων. Διότι, το µόνο που κάνετε είναι να πουλάτε
προς τα έξω κάποιες δικές µας επιτυχίες, από το πλεόνασµα
µέχρι τα ενεργειακά της χώρας και να αποδοµείτε πουλώντας
και τακτοποιώντας γαλάζια παιδιά παντού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώσατε, κύ-
ριε Φάµελλε.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Σώστε τουλάχιστον, το θέµα της δια-
χείρισης της ακίνητης περιουσίας και των αυθαιρέτων για να
έχουµε προστασία του περιβάλλοντος και της ποιότητας ζωής.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Εντάξει. Ακουστή-
κατε.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Γιατί µε τις εµµονές σας οδηγούµα-
στε στον κατήφορο παντού.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Παρακαλώ να ετοιµα-
στεί γρήγορα το Βήµα και να καλέσω την κ. Ασηµίνα Σκόνδρα
για πέντε λεπτά. 

Πρέπει όλοι να µάθουµε τον Κανονισµό. Προβλέπονται πέντε

λεπτά και πέντε λεπτά πρέπει να πάρετε. Με παίρνουν εδώ στο
τηλέφωνο συνάδελφοι, οι οποίοι κόβονται και δεν θα µιλήσουν,
ενώ περίµεναν. Παράκληση θερµή. 

ΑΣΗΜΙΝΑ ΣΚΟΝΔΡΑ: Κύριε Πρόεδρε, εκπροσωπώ έναν νοµό
κατεστραµµένο και σας παρακαλώ για ένα λεπτό την ανοχή σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Όχι δεν θα υπάρξει
καθόλου ανοχή. Θα κλείσετε στα πέντε λεπτά.

Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΑΣΗΜΙΝΑ ΣΚΟΝΔΡΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, εκφράζω τα θερµά µου συλλυπητήρια στις

οικογένειες των τριών θυµάτων που είχαµε στον νοµό µου. Το
πόσο σφοδρή ήταν εκείνη η βραδιά της Παρασκευής δεν περι-
γράφεται. Δεν θα µπω σε αυτήν τη λογική, µιας και δεν έχω χρό-
νο.

Θα πω όµως, ότι το µεγαλείο της καταστροφής φάνηκε όταν
υποχώρησαν τα νερά και έµειναν οι λάσπες. Η χειρότερη φυσική
καταστροφή στην ιστορία της πόλης και του νοµού. Η Καρδίτσα
καταστράφηκε από άκρη σε άκρη και µαζί µε τις αµέτρητες υλι-
κές ζηµιές, δικαίως, κύριε Υπουργέ έµεινε και διάχυτη η ανησυχία
για το αύριο. 

Πεντέµισι χιλιάδες σπίτια πληµµύρισαν, οικοσυσκευές κατα-
στράφηκαν πολλά δε από αυτά τα σπίτια δεν είναι πια κατοική-
σιµα. Ίδια είναι η εικόνα σε βιοτέχνες, επαγγελµατίες, εµπόρους
και πάσης φύσεως επιχειρήσεις. Από τις τρεις χιλιάδες επιχειρή-
σεις περίπου στην Καρδίτσα, άνω του 80% έχουν υποστεί σοβα-
ρές υλικές ζηµιές και από αυτές πάνω από τις µισές καταγρά-
φουν ζηµιά δεκάδων χιλιάδων ευρώ. Τα ορεινά χωριά άλλαξαν
µορφή και τα ποτάµια άλλαξαν ροή. Ο Κάµπος πληµµυρισµένος
και οι αγρότες σε απόγνωση, λίγο πριν τη συγκοµιδή του βαµβα-
κιού, η παραγωγή χάθηκε ολοσχερώς. 

Για τους κτηνοτρόφους, τι να σας πω; Έχασαν ολόκληρα κο-
πάδια, µελισσοκόµοι, κτηνοτρόφοι και ο κατάλογος δεν έχει τε-
λειωµό. Τεράστιες οι καταστροφές στις υποδοµές και στο οδικό
δίκτυο του νοµού, µε δρόµους κοµµένους, µε γεφύρια γκρεµι-
σµένα, µε κατολισθήσεις, µε σιδηροδροµικό δίκτυο σε αχρηστία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βρισκόµουν στο επίκεντρο της
καταιγίδας. Δεν είναι εδώ η κ. Καφαντάρη για να την βεβαιώσω
ότι εµείς δεν ντρεπόµασταν και δεν φοβόµασταν το βράδυ της
Παρασκευής να είµαστε δίπλα στον κόσµο και µέσα στη λάσπη,
δίπλα στους άντρες της ΕΜΑΚ, της Πυροσβεστικής, της Αστυ-
νοµίας, του ΕΚΑΒ, του δήµου και της περιφέρειας. Έζησα από
κοντά τις υπεράνθρωπες προσπάθειες που κατέβαλαν, για να
αποτρέψουν τα χειρότερα. Εκείνο το βράδυ απεγκλώβισαν χίλι-
ους και πλέον ανθρώπους. Γι’ αυτό και θέλω να εκφράσω την ευ-
γνωµοσύνη µου στα σωστικά συνεργεία και επίσης, να εκφράσω
και τα συγχαρητήρια στον κ. Χαρδαλιά και στο επιτελείο του που
έδρασε αστραπιαία και ενίσχυσε την Καρδίτσα µε ερπυστριο-
φόρα, µε πλωτά που επιχειρούσαν όλη τη νύχτα υπό τον Στρα-
τηγό Συντονιστή Επιχειρήσεων Θεσσαλίας και Στερεάς και τον
Περιφερειάρχη Πυροσβεστικής Θεσσαλίας, που ήταν κοντά µας.
Θα µου πείτε ότι έκαναν το καθήκον τους. Βεβαίως. Αλλά έχει
καταγραφεί, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ ότι το καθήκον δεν είναι σε όλους
αυτονόητο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το κυρίαρχο µήνυµα που στέλ-
νει σήµερα αποφασιστικά ο Πρωθυπουργός µας και σύσσωµη η
Κυβέρνηση είναι ότι «Δεν είστε µόνοι. Βρισκόµαστε έµπρακτα
δίπλα σας». Εκτός από την αµεσότατη, φυσική παρουσία στην
Καρδίτσα του Πρωθυπουργού και σχεδόν όλου του Υπουργικού
Συµβουλίου µέσα στις τρεις πρώτες µέρες, υπήρξαν και τάχιστα
αποφάσεις για την αναστήλωση του οικονοµικού και κοινωνικού
ιστού για έργα και υποδοµές τέτοιες µάλιστα, που θα οχυρώσουν
την περιοχή µας, όπως το µεγάλο αντιπληµµυρικό έργο, που επί
χρόνια διεκδικούσαµε, το φράγµα του Μουζακίου, που εξήγγειλε
ο Πρωθυπουργός και ελπίζω γρήγορα να εξαγγελθεί και το
φράγµα του Ενιπέα στη Σκοπιά. 

Οι Υπουργοί µε συντονισµένες δράσεις προχώρησαν στην επι-
χορήγηση των δήµων για την ενίσχυση των πληµµυροπαθών. Η
Περιφέρεια Θεσσαλίας επιχειρεί µε υποδοµές, µε στόλο µηχα-
νηµάτων και έχει ξεκινήσει ήδη η καταγραφή των ζηµιών. Στόχος
µας είναι να επιστρέψει η ζωή των πολιτών το συντοµότερο δυ-
νατόν στην κανονικότητα.
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Σήµερα, ο κ. Σταϊκούρας φέρνει επειγόντως στη Βουλή το σχε-
τικό νοµοσχέδιο µε συγκεκριµένη στόχευση. Δεν θα µπω σε επι-
µέρους άρθρα, λόγω του χρόνου. Άλλωστε, ακούστηκαν. Σας
µεταφέρω το κλίµα που επικρατεί, κύριε Υπουργέ, στον νοµό
µου. Οι πολίτες τώρα έχουν στραµµένο το βλέµµα στις πρωτο-
βουλίες της Κυβέρνησης.

Τα πρώτα µέτρα που εξαγγέλθηκαν και σήµερα ψηφίζονται
είναι σίγουρα θετικά. Όµως, αντίπαλός µας αυτή τη στιγµή είναι
ο χρόνος διότι οι ανάγκες είναι κατεπείγουσες και εµείς πρέπει
να τις προλάβαµε.

Σίγουρα, κύριε Υπουργέ, αναφέρατε ότι πολλά έχουν δροµο-
λογηθεί µε υπουργικές αποφάσεις, αλλά πιστεύω ότι µπορεί να
απαιτηθούν πολύ περισσότερα.

Επιγραµµατικά λέω: Ειδικό αναπτυξιακό σχέδιο για ανασυγ-
κρότηση ολόκληρου του νοµού, άµεσα άτοκα δάνεια σε πληγέν-
τες µε ζηµιές δεκάδων ή εκατοντάδων χιλιάδων ευρώ από το
Παρακαταθηκών και Δανείων και στη συνέχεια όταν η διαδικασία
των αποζηµιώσεων ολοκληρωθεί να συµψηφιστεί µετά το ποσό
και το υπόλοιπο να αποπληρωθεί από τον ίδιο τον ιδιοκτήτη,
άµεση ενεργοποίηση του Ταµείου Αλληλεγγύης της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, απαλλαγή ενός έτους από τον ΕΝΦΙΑ, πάγωµα των
χρεών των πληγέντων σε εφορία, ΕΦΚΑ, τράπεζες και δήµους
χωρίς προσαυξήσεις και δυνατότητα νέων ρυθµίσεων, παράταση
πληρωµής των διακανονισµών στη ΔΕΗ για τους αγρότες καθώς
και αναστολή σφράγισης των επιταγών. Ο αγροτικός και ο επι-
χειρηµατικός κόσµος πρέπει να επιστρέψει τάχιστα στην παρα-
γωγική διαδικασία. Γρήγορη και δίκαιη αποζηµίωση των αγροτών
και των κτηνοτρόφων συµπεριλαµβανοµένου του µηχανικού τους
εξοπλισµού και των ζωοτροφών. Πάντα να θυµόµαστε ότι ειδικά
η Καρδίτσα στηρίζεται αποκλειστικά στην αγροτική οικονοµία.
Βελτίωση του πλαισίου αποζηµιώσεων ώστε να συµπεριληφθούν
οι υπόγειοι, βοηθητικοί και κοινόχρηστοι χώροι αποθήκευσης και
λεβητοστάσια.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρία συνάδελφε,
ολοκληρώστε παρακαλώ.

ΑΣΗΜΙΝΑ ΣΚΟΝΔΡΑ: Είναι µακρύς ο κατάλογος. Δεν θα συ-
νεχίσω, κύριε Πρόεδρε, αφού µε «µαλώνετε».

Θα καταθέσω στα Πρακτικά υπόµνηµα του Επιµελητηρίου
Καρδίτσας και επιστολή του Δήµου Καρδίτσας µε όσα κρίνουν
απαραίτητα. Παρακαλώ να τα µελετήσετε, κύριε Υπουργέ, και να
τα λάβετε υπ’ όψιν σας.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Ασηµίνα Σκόνδρα καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ως Βουλευτής του Νοµού Καρδίτσας είµαι κοινωνός της απελ-
πισίας και των προσδοκιών των πολιτών. Ταυτόχρονα, οφείλω να
διεκδικήσω ό,τι είναι απαραίτητο για τον τόπο µου και βέβαια
όπου εντοπίζεται πρόβληµα να σας το επισηµαίνω και να το λύ-
νουµε.

Κλείνω απευθυνόµενη σε όσους κάνουν σήµερα εδώ κακοπρο-
αίρετη κριτική, επιφυλάσσονται ή ψηφίζουν κατά του νοµοσχε-
δίου. Είναι τουλάχιστον εξοργιστικό, κύριοι συνάδελφοι, να
χρησιµοποιείτε φτηνή αντιπολιτευτική ρητορική για να πλήξετε
την Κυβέρνηση. Τελικό θύµα γίνονται οι ίδιοι οι πολίτες. Προκαλεί
λύπη και ντροπή, αλλά και οργή όταν σκεπτόµαστε πώς χειριστή-
κατε καταστροφικά συµβάντα στο πρόσφατο παρελθόν. Έχετε
τόσο θράσος να ζητάτε να σας εµπιστευθούν αύριο αυτοί οι πο-
λίτες.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε.
Να καλέσω στο Βήµα τη Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ κ. Αχτσιόγλου

για πέντε λεπτά.
Στη συνέχεια θα πάρει τον λόγο ο κ. Παπαδόπουλος και ο Υφυ-

πουργός κ. Βεσυρόπουλος.
ΕΦΗ ΑΧΤΣΙΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να απευθύνω µια γνή-

σια ερώτηση προς τα κυβερνητικά έδρανα.
Κύριε Σταϊκούρα, επειδή σας άκουσα, θεωρείτε ότι ο κ. Τσίπ-

ρας στην προηγούµενη τοποθέτησή του κινδυνολογεί, θα ήθελα

ειλικρινά να σας ρωτήσω αν θεωρείτε ότι τα πράγµατα πηγαίνουν
καλά σε ό,τι αφορά την κατάσταση που διαµορφώνεται από την
πανδηµία; Θεωρείτε ότι πηγαίνουν καλά; Θεωρείτε ότι έχετε τον
έλεγχο της κατάστασης µε την πολιτική που ασκείτε; Διότι η ει-
κόνα που έχουµε εµείς από την κοινωνία, η πραγµατική εικόνα
που εµείς λαµβάνουµε είναι ότι τα πράγµατα δεν πάνε καλά, ότι
ο έλεγχος χάνεται, αν δεν έχει ήδη χαθεί.

Θα γίνω συγκεκριµένη. Είχατε τρεις δουλειές να κάνετε ως Κυ-
βέρνηση και σας έδωσε τον χρόνο η ελληνική κοινωνία για να τις
κάνετε:

Να ενισχύσετε το δηµόσιο σύστηµα υγείας, να εγγυηθείτε το
ασφαλές άνοιγµα των σχολείων και να ενισχύσετε τα µέσα µαζι-
κής µεταφοράς. Σας έδωσε η κοινωνία χρόνο για να κάνετε αυ-
τές τις τρεις δουλειές. Και στις τρεις δουλειές έχετε αποτύχει.

Το δηµόσιο σύστηµα υγείας λειτουργεί µε λιγότερο µόνιµο
προσωπικό από ότι πέρυσι. Είπε ο κ. Μητσοτάκης στη ΔΕΘ ότι
οι ΜΕΘ είναι πια χίλιες. Αυτό είναι ψέµα. Δεν συµβαίνει αυτό.
Αυτό είναι ένα καθαρό ψέµα. Και στο διάγγελµά του το είπε αυτό.
Λίγη ώρα αργότερα βγήκε υπουργική απόφαση –την καταθέτω
στα Πρακτικά- η οποία λέει ότι θα πρέπει να χρησιµοποιηθούν
κλίνες από τις ιδιωτικές κλινικές, µάλιστα, δίνοντας διπλάσια
αποζηµίωση από την προβλεπόµενη και προς θεού δεν πρόκειται
περί επιστράτευσης κλινών, αλλά πρόκειται για µια συνδιαλλαγή
µε τους κλινικάρχες µε διπλάσια αποζηµίωση αν θέλουν, εφόσον
αποδέχονται το περιστατικό. Δηλαδή αφήνουµε τη δηµόσια
υγεία εν µέσω υγειονοµικής κρίσης και την κάλυψη των αναγκών
του ΕΣΥ στην καλή διάθεση των κλινικαρχών.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Έφη Αχτσιόγλου καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Είναι αυτό υπέρ του δηµόσιου και του κοινωνικού συµφέρον-
τος; Είναι αυτός έλεγχος της κατάστασης;

Δεύτερον, σχολεία: Λειτουργούµε ή δεν λειτουργούµε µε λι-
γότερους εκπαιδευτικούς και περισσότερους µαθητές ανά αί-
θουσα από ό,τι πέρυσι; Λειτουργούµε. Τα σχολεία άνοιξαν µε
είκοσι πέντε χιλιάδες κενά. Πήρατε τους µισούς αναπληρωτές
από ότι πέρυσι και έρχεστε µε µπαλώµατα τρίµηνων συµβάσεων
σε αναπληρωτές -τη χρηµατοδότηση αυτού του σχεδίου, των
µπαλωµάτων των τρίµηνων συµβάσεων έρχεται να κάνει το πα-
ρόν νοµοσχέδιο- για να µαζέψετε µια κατάσταση η οποία δεν µα-
ζεύεται.

Το 75% των µαθητών συνωστίζονται αυτήν τη στιγµή σε τάξεις
άνω των δεκαεπτά ατόµων σε τµήµατα που φτάνουν και τους εί-
κοσι οκτώ µαθητές, κυρίως στην Αθήνα και τη Θεσσαλονίκη.
Είναι αυτό έλεγχος της κατάστασης; Είναι αυτό καλή χρήση του
χρόνου που σας έδωσε η κοινωνία για να οργανώσετε την κατά-
σταση και την αντιµετώπιση της πανδηµίας;

Μέσα µαζικής µεταφοράς: Καθηµερινά παρακολουθούµε το
φαινόµενο του ακραίου συνωστισµού µε τους τεράστιους κινδύ-
νους που δηµιουργεί αυτό για τη δηµόσια υγεία. Και ποια είναι η
αντίδραση της Κυβέρνησης; Μια διαρροή έκανε ο κ. Μητσοτάκης
για να δηλώσει τη δυσαρέσκειά του προς τον κ. Καραµανλή. Τι
είναι ο κ. Μητσοτάκης; Σχολιαστής των ειδήσεων είναι; Είναι Κυ-
βέρνηση αυτή; Είναι πράξη της Κυβέρνησης που αντιµετωπίζει
ή προλαµβάνει την κατάσταση; Είναι αυτό υπέρ του δηµοσίου
συµφέροντος; Είναι αυτό καλή χρήση του χρόνου που σας έδω-
σε η κοινωνία για να οργανώσετε τα πράγµατα;

Ερχόµαστε και στο ζήτηµα της οικονοµίας: Από την πρώτη
στιγµή λέγαµε για γενναίο εµπροσθοβαρές πακέτο µέτρων για
να στηρίξετε τους εργαζόµενους, τις µικρές επιχειρήσεις, το ει-
σόδηµα των νοικοκυριών για να προλάβουµε τις καταστάσεις. Τι
κάνατε; Δαπανήσατε µόλις 4,6 δισεκατοµµύρια και µιλώ για τις
πραγµατικές δαπάνες.

Καταθέτω στα Πρακτικά το δελτίο του Υπουργείου Οικονοµι-
κών, το δελτίο εκτέλεσης του προϋπολογισµού που δείχνει ότι
οι πραγµατικές δαπάνες που έγιναν µέχρι τα τέλη του Αυγού-
στου από το κράτος προς την πραγµατική οικονοµία δεν ξεπερ-
νούν τα 4,6 δισεκατοµµύρια. Τα 24 δισεκατοµµύρια που ακούγο-
νται από τον κ. Μητσοτάκη είναι ιστορίες άλλες. Ούτε 4,6 δισε-
κατοµµύρια, λοιπόν, για την πραγµατική οικονοµία, γεγονός που
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µας φέρνει στην προτελευταία θέση της Ευρωζώνης.
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Έφη Αχτσιόγλου καταθέτει

για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και αυτό δεν το κάνετε γιατί υπάρχει κάποια ανεπάρκεια, κατά
τη γνώµη µου, αλλά από άποψη. Έχετε άποψη για το πώς πρέπει
να είναι η αγορά εργασίας. Την άποψη αυτή την εκδηλώσατε
πολύ πριν την έναρξη του κορωνοϊού. Οι ρυθµίσεις προστασίας
των εργαζοµένων είναι εµπόδια που πρέπει να αρθούν, η βελ-
τίωση των µισθών είναι προβληµατική κατάσταση για την αντα-
γωνιστικότητα της ελληνικής οικονοµίας, έχετε άποψη για την
αγορά εργασίας, έχετε άποψη για τις µικρές και µεσαίες επιχει-
ρήσεις. Δεν είναι τυχαίο ότι µιλάτε για επιχειρήσεις-ζόµπι, δεν
είναι τυχαίο ότι η έκθεση Πισσαρίδη τις χαρακτηρίζει κι αυτές ως
προβλήµατα για την ελληνική οικονοµία και την πορεία της ως
βαρίδια. Άρα, υπάρχει άποψη γι’ αυτό. 

Και µπροστά σ’ αυτήν την κατάσταση τι κάνετε; Μιλάµε για
διακόσιες χιλιάδες θέσεις εργασίας χαµένες, η ανεργία ανεβα-
σµένη κατά τέσσερις µονάδες µέσα σε τρεις µήνες, µία στις
τρεις µικροµεσαίες επιχειρήσεις λέει ότι θα κλείσει το επόµενο
διάστηµα. Αυτή είναι η έκθεση του οικονοµικού κλίµατος των µι-
κρών επιχειρήσεων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και µε αυτή τη σκέψη
κλείστε, κυρία Αχτσιόγλου.

ΕΦΗ ΑΧΤΣΙΟΓΛΟΥ: Τι κάνετε; Αναλαµβάνετε κάποια ευθύνη;
Αναθεωρείτε κάποια πολιτική; Το µόνο που ακούσαµε από τον κ.
Μητσοτάκη προχθές στο καινούριο του διάγγελµα είναι η ατο-
µική ευθύνη των πολιτών η οποία –προσοχή- είναι τόσο πιο βαριά
όσο πιο αδύναµος είναι ο φορέας του. Είναι µεγάλη η ατοµική
ευθύνη για τους µαθητές, είναι µεγάλη η ατοµική ευθύνη για
τους πρόσφυγες. Όσο πιο αδύναµος ο φορέας, τόσο πιο µεγάλη
είναι η ατοµική ευθύνη.

Λοιπόν, τα πράγµατα δεν πάνε έτσι. Έτσι δεν θα ελέγξετε την
κατάσταση ούτε µε τη νέα λίστα Πέτσα θα µπορέσετε να ελέγ-
ξετε την κατάσταση. Η βιτρίνα έχει σπάσει και η κοινωνία κινείται
ήδη.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε.
Θα καλέσω στο Βήµα τον Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ κ. Αθανάσιο

Παπαδόπουλο για πέντε λεπτά.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Το κυβερνητικό σχέδιο νόµου δεν ανταποκρίνεται στις εξαγ-

γελίες που προσδιορίζει.
Ζήτηµα πρώτο: οι συχνές πια φυσικές καταστροφές συσχετί-

ζονται όλο και πιο πολύ µε τον βιασµό της φύσης και την κλιµα-
τική αλλαγή. Ωστόσο, συγκεκριµένες βιβλικές καταστροφές από
τις πρόσφατες πληµµύρες στην Καρδίτσα, στο Μουζάκι, στην
Αργιθέα, στην ευρύτερη περιοχή της Θεσσαλίας, της Στερεάς,
στα Ιόνια Νησιά και παλαιότερα στη Μάνδρα, στην Εύβοια,
αφορά και την περιοχή µου, τον Νοµό Τρικάλων στα Μεγάλα Κα-
λύβια, στο Ζάρκο, στη Πηνειάδα, στο Κεραµίδι, στον Κλοκοτό,
στη Νοµή -και βέβαια να θυµίσω τώρα εδώ ότι αυθαίρετα εντε-
λώς ο Δήµος Φαρκαδόνας αφαιρέθηκε από τους δήµους που
πρέπει να ενισχυθούν για τις ζηµιές που είχαν- συσχετίζονται,
λοιπόν, όχι µόνο µε ακραία καιρικά φαινόµενα µε τη σφορδρό-
τητα του «Ιανού» και την κλιµατική αλλαγή, αλλά και µε τον συν-
τονισµό της πολιτικής πρόληψης, µε ανθρωπογενείς πολεοδοµι-
κές αυθαιρεσίες, εγκληµατικές παραβάσεις δόµησης, µε τη δια-
χρονική απουσία ώριµων µικρών φραγµάτων, λιµνοδεξαµενών,
υπογειοποίησης αρδευτικών δικτύων, καθορισµό ανώτατης πο-
σότητας άρδευσης ανά καλλιέργεια, αντιπληµµυρικών υποδοµών
και συγκεκριµένου και ολοκληρωµένου σχεδίου διαχείρισης του
υδάτινου δυναµικού σε κάθε γεωγραφική περιοχή της χώρας.

Τα φράγµατα Μουζακίου, Πύλης, Νεοχωρίτη, Ληθαίου, Αγιο-
νερίου, Ενιπέα και βέβαια τα αντιπληµµυρικά έργα στους παρα-
ποτάµους του Πηνειού και στον Πάµισο -να θυµίσουµε ότι στη
µπαζωµένη κοίτη του Πάµισου κατέρρευσε µέρος του Κέντρου
Υγείας του Μουζακίου- είχαν, λοιπόν, µελέτες περιβαλλοντικών
επιπτώσεων, ύδρευσης, άρδευσης, αντιπληµµυρικής προστα-

σίας και οφείλατε έστω και τώρα να έχετε εγκαταλείψει το ανε-
δαφικό φαραωνικό σχέδιο για εκτροπή του Αχελώου, που δυστυ-
χώς δεν το υπερασπίζει µόνο ο κ. Αγοραστός, το υπερασπίζει και
ο κ. Μητσοτάκης και ορισµένοι άλλοι από εσάς, ευτυχώς όχι
όλοι. 

Δεύτερον, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και οι φορείς
της περιφερειακής και τοπικής αυτοδιοίκησης οφείλουν έστω και
τώρα να παρέµβουν άµεσα σε όλα τα ζητήµατα που αφορούν τη
σωστή, ολοκληρωµένη διαχείριση των νερών σε κάθε λεκάνη
απορροής και να χρηµατοδοτήσουν µε εθνικούς και ευρωπαϊ-
κούς πόρους όλα τα µικρά φράγµατα, όλα τα έργα αντιπληµµυ-
ρικών υποδοµών που συµβάλλουν στην αειφόρο διαχείριση του
υδάτινου δυναµικού. 

Τρίτον, οι πολίτες στις πληγείσες περιοχές µε τις κατεστραµ-
µένες κατοικίες, υποδοµές, επιχειρήσεις, καλλιέργειες, ζωικό κε-
φάλαιο, µηχανήµατα, αποθήκες δεν αισθάνονται να υπάρχει
συντονισµός του επιτελικού κράτους, του «γαλάζιου» κράτους
που οικοδοµείται και σε συντονισµό µε την αυτοδιοίκηση να έ-
χουν κάνει όλα εκείνα για να προστατεύσουν και να πάρουν τα
οικονοµικά µέτρα που να ανταποκρίνονται στο µέγεθος των κα-
ταστροφών σε περίοδο εφιαλτικής οικονοµικής ύφεσης. 

Και βέβαια στις κυβερνητικές αποφάσεις για αποζηµιώσεις
των πληγέντων από τον «Ιανό» και τις πληµµύρες δεν µπορούν
να αγνοούνται οι αγρότες, οι γεωργοί και κτηνοτρόφοι ως επαγ-
γελµατίες του πρωτογενούς τοµέα. 

Επισηµαίνουµε ότι η Βουλή σε συνεδρίαση της Ολοµέλειας
πρέπει να εγκρίνει έκτακτη οικονοµική ενίσχυση και άµεση απο-
ζηµίωση των πληγέντων αγροτικών εκµεταλλεύσεων στο 100%
της παραγωγής που παραδίδονταν κατά µέσο όρο τα τρία προ-
ηγούµενα έτη από το Υπουργείο Οικονοµικών µε έκτακτη δαπάνη
του αποθεµατικού του κρατικού προϋπολογισµού -και βέβαια
συµπληρωµατικά δρα και ο ΕΛΓΑ- για να ανταποκριθούν στις συ-
νολικές ζηµιές που είχαν και στην επανεκκίνηση της παραγωγής
τους, να δοθεί όλη η συνδεδεµένη ενίσχυση για το βαµβάκι.

Αναστολή φορολογικών ασφαλιστικών υποχρεώσεων, ΕΝΦΙΑ
για τριετία και όχι για εξάµηνο, ένταξη του Δήµου Φαρκαδόνας
στους πληγέντες δήµους, αναστολή πλειστηριασµών, προστασία
εργασίας, κ.λπ..

Ζήτηµα τέταρτον, µια σηµαντική επισήµανση. Το πρωθυπουρ-
γικό δίληµµα «καραντίνα ή αυτοπροστασία» είναι και σύµφωνα
µε το Σύνταγµα, ανεδαφικό και προκλητικό στα δεδοµένα της πε-
ριόδου που ζούµε. Δεν µπορεί να αντικατασταθεί η ευθύνη της
πολιτείας µε ένα ισοπεδωτικό µέτρο που αναθέτει ατοµική ευ-
θύνη σε κάθε ανέµελο, σε κάθε επιπόλαιο, σε κάθε άνθρωπο ο
οποίος αγνοεί και τους κινδύνους µεταδοτικότητας του κορω-
νοϊού και αυτά να µην θωρακίζουν το Εθνικό Σύστηµα Υγείας, να
µην παίρνουµε µέτρα για τα σχολεία, για τα µέσα µαζικής µετα-
φοράς κοκ.

Ελπίζω στις τελικές αποφάσεις που θα πάρουµε σαν Βουλή
ορισµένα από αυτά τα ζητήµατα να περιληφθούν.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Σας ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει ο Υφυπουργός Οικονοµικών κ. Απόστολος Βε-

συρόπουλος.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Θέλω και από την Ολοµέλεια να εκφράσω τα ειλικρινή µου

συλλυπητήρια στις οικογένειες των ανθρώπων που χάθηκαν από
τα ακραία καιρικά φαινόµενα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση επιβεβαιώνει ότι
διαθέτει αυξηµένα αντανακλαστικά στη διαχείριση κρίσεων που
µετατρέπονται σε εφαρµοσµένες πολιτικές και ουσιαστικές θε-
σµικές παρεµβάσεις. Τα καταστροφολογικά σενάρια παραµέ-
νουν στα αζήτητα, δεν τα αγοράζουν οι πολίτες. Η συντριπτική
πλειοψηφία των Ελλήνων πολιτών κρίνει µε ορθολογικά κριτήρια.
Αποτιµά θετικά τα µέτρα και τις παρεµβάσεις στις οποίες προ-
χώρησε η Κυβέρνηση από την πρώτη µέρα για να αντιµετωπίσει
τις συνέπειες της πανδηµίας στην οικονοµία, αλλά και στην κοι-
νωνία. 

Οι επιπτώσεις αυτές δεν αποτελούν στατικό µέγεθος. Είµαστε
υποχρεωµένοι να επικαιροποιούµε διαρκώς µέτρα στήριξης, να
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τα ανανεώνουµε, αλλά και να προχωράµε σε νέες παρεµβάσεις
για να κρατήσουµε ζωντανή την οικονοµική και επιχειρηµατική
δραστηριότητα, για να διασφαλίσουµε τις θέσεις απασχόλησης,
αλλά και να απλώσουµε ένα δίχτυ κοινωνικής προστασίας για
τους αδυνάτους. Οι παρεµβάσεις και τα µέτρα της Κυβέρνησης
συµβάλλουν στην εµπέδωση ενός κλίµατος ειλικρίνειας και εµ-
πιστοσύνης µε τους πολίτες. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η οικονοµία λόγω της πανδη-
µίας είναι σε ύφεση και η πρώτη και κύρια προτεραιότητά µας
εδώ και έξι µήνες είναι να στηρίξουµε τις επιχειρήσεις, τους ερ-
γαζόµενους, αυτούς που πραγµατικά έχουν ανάγκη. Να αντιµε-
τωπίσουµε έκτακτες καταστάσεις που επιβαρύνουν το µέγεθος
των συνεπειών από την πανδηµία. Αυτό ακριβώς επιχειρούµε µε
το νοµοσχέδιο που έρχεται σήµερα προς ψήφιση. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν από µια περίπου εβδοµάδα
τρεις περιφέρειες της χώρας χτυπήθηκαν από ακραία καιρικά
φαινόµενα. Τα αντανακλαστικά της Κυβέρνησης λειτούργησαν
άµεσα, γεγονός που αποτυπώνεται στις διατάξεις που περιλαµ-
βάνονται στο πρώτο µέρος του νοµοσχεδίου. Προχωρούµε σε
ουσιαστικά µέτρα στήριξης άµεσα. Αναφέροµαι στη χορήγηση
οικονοµικής ενίσχυσης 5.000 ευρώ για τους πολίτες και 8.000
ευρώ για τις επιχειρήσεις που επλήγησαν από την πρόσφατη θε-
οµηνία στις 18 και 19 Σεπτεµβρίου στην Περιφέρεια Θεσσαλίας
και στους Νοµούς Φθιώτιδας, Κεφαλληνίας, Ιθάκης, Ζακύνθου,
Λευκάδας, Κορινθίας και Ευρυτανίας. Είναι βέβαια αυτονόητο ότι
οι ενισχύσεις αυτές είναι αφορολόγητες και ακατάσχετες.

Με τις διατάξεις που περιλαµβάνονται στο νοµοσχέδιο λαµβά-
νονται ειδικά µέτρα για τη στήριξη της απασχόλησης σε αυτές
τις περιοχές. Μέσα από την παροχή της δυνατότητας στις επι-
χειρήσεις να θέτουν σε αναστολή τις συµβάσεις εργασίας των
εργαζοµένων τους µέχρι την αποκατάσταση των ζηµιών που
έχουν προκληθεί και για χρονικό διάστηµα που δεν θα εκτείνεται
πέρα από τους τρεις µήνες. 

Για όσους εργαζόµενους οι συµβάσεις τους τεθούν σε ανα-
στολή προβλέπεται αποζηµίωση ειδικού σκοπού. Οι επιχειρήσεις
δεν θα έχουν το δικαίωµα να µειώσουν το προσωπικό τους µε
καταγγελία των συµβάσεων για το χρονικό διάστηµα που έχουν
τεθεί σε αναστολή οι συµβάσεις εργασίας των εργαζοµένων
τους. Δηλαδή µε πολύ απλά λόγια δεν µπορούν να γίνουν απο-
λύσεις. 

Υπάρχουν και άλλα µέτρα στήριξης, όπως: Πρώτον, η ανα-
στολή πλειστηριασµών, αλλά και κάθε µέτρου αναγκαστικής
εκτέλεσης για φυσικά και νοµικά πρόσωπα στις πληγείσες περιο-
χές για έναν χρόνο. 

Δεύτερον, η παράταση για την καταβολή των βεβαιωµένων
οφειλών µέχρι τις 18 Μαρτίου 2021, µε την επισήµανση ότι η πα-
ράταση αφορά και στις βεβαιωµένες οφειλές για τον ΕΝΦΙΑ στις
πληγείσες περιοχές, τα εκκαθαριστικά του οποίου αναρτήθηκαν
την Παρασκευή. 

Το νοµοσχέδιο περιλαµβάνει και µέτρα στήριξης για τους πο-
λίτες που αντιµετωπίζουν τις συνέπειες της πανδηµίας. 

Αναφέροµαι στη διευκόλυνση των φορολογούµενων για την
εξόφληση του ΕΝΦΙΑ, αφού δίνεται η δυνατότητα στους πολίτες
να καταβάλλουν τις δύο πρώτες µηνιαίες δόσεις από τις έξι του
ΕΝΦΙΑ, (Σεπτεµβρίου και Οκτωβρίου), µέχρι τις 30 Οκτωβρίου
2020, χωρίς καµµία επιπλέον προσαύξηση. 

Θα ήθελα να αναφερθώ στη διάταξη µε την οποία θεσπίζονται
κίνητρα για τη διαφηµιστική δαπάνη. Είναι µία διάταξη που έχει
ξεκάθαρη στόχευση να ενισχύσει την οικονοµική δραστηριότητα
σε συγκεκριµένους κλάδους, όπως είναι η ψυχαγωγία, τα µέσα
ενηµέρωσης, ο τοµέας της διαφήµισης και των ψηφιακών µέσων. 

Το πεδίο αυτών που ωφελούνται απ’ αυτή τη ρύθµιση είναι δι-
ευρυµένο. Δεν αφορά µόνο τις εταιρείες που θα δουν τη σχετική
δαπάνη να εκπίπτει. Αφορά τις διαφηµιστικές εταιρείες, τα ψη-
φιακά µέσα, τις εταιρείες παραγωγής, τα µέσα µαζικής ενηµέ-
ρωσης, τον τοµέα της ψυχαγωγίας. 

Αν κάποιοι το παραβλέπουν ή προσπαθούν να το διαστρεβλώ-
σουν, µάλλον ξεχνούν ότι σε αυτούς τους κλάδους υπάρχουν χι-
λιάδες εργαζόµενοι, που για να συνεχίσουν να έχουν εργασία
πρέπει οι εταιρείες και οι επιχειρήσεις στις οποίες εργάζονται να
έχουν οικονοµική δραστηριότητα και έσοδα. 

Εκεί αποβλέπει κυρίως αυτή η ρύθµιση, στη διατήρηση των θέ-
σεων απασχόλησης σ’ αυτούς τους κλάδους, καθώς και στην τό-
νωση της κατανάλωσης και, ως εκ τούτου, στην ενίσχυση του
εµπορίου και στην αύξηση του τζίρου των επιχειρήσεων, οι ο-
ποίες πλήττονται ιδιαιτέρως λόγω της πανδηµίας του κορωνοϊού. 

Σύµφωνα µε αυτήν, η διαφηµιστική δαπάνη εκπίπτει προσαυ-
ξηµένη από τα ακαθάριστα έσοδα των επιχειρήσεων σε ποσοστό
100% για το φορολογικό έτος 2020 και σε ποσοστό 60% για το
φορολογικό έτος 2021. 

Η µοναδική προϋπόθεση που τίθεται είναι η διαφηµιστική δα-
πάνη της επιχείρησης για το φορολογικό έτος 2020 να ανέρχεται
τουλάχιστον στο ίδιο ποσό µε αυτή του 2019. Μάλιστα, υπάρχει
ειδική πρόβλεψη για τις επιχειρήσεις που έχουν πληγεί από την
πανδηµία, για τις οποίες το όριο µειώνεται στο 70% σε σχέση µε
τη διαφηµιστική δαπάνη του 2019. Ανάλογη στόχευση έχει και η
διάταξη για την αναστολή του τέλους στη συνδροµητική τηλεό-
ραση ως τις 30 Σεπτεµβρίου 2021. 

Αντιλαµβάνοµαι ότι δεν είναι ευχάριστο για τους συναδέλφους
της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης να έρχεται η Κυβέρνηση του Κυ-
ριάκου Μητσοτάκη και να καταργεί ή να µειώνει φόρους που οι
ίδιοι επέβαλαν ως κυβέρνηση. Εµείς, όµως, έχουµε στον πυρήνα
της πολιτικής µας τη µείωση των φόρων. 

Υπενθυµίζω ότι για να ενισχύσουµε τον τουρισµό και την εσ-
τίαση είχαµε προχωρήσει στη µείωση του ΦΠΑ στο 13% στις µε-
ταφορές, στα εισιτήρια των κινηµατογράφων και στα µη αλκοο-
λούχα ποτά, όπως είναι ο καφές και τα αναψυκτικά, οι χυµοί και
το τσάι που σερβίρονται στον κλάδο της εστίασης, µέχρι τις 31
Οκτωβρίου 2020. Με διάταξη που περιέχεται στο παρόν νοµο-
σχέδιο παρατείνεται η ισχύς αυτού του µέτρου µέχρι τις 30 Απρι-
λίου 2021. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση κινείται σε δύο κα-
τευθύνσεις: Θέλουµε να κρατήσουµε ζωντανές τις επιχειρήσεις,
να διατηρήσουµε τις θέσεις απασχόλησης, αλλά και να στηρί-
ξουµε αυτούς που πραγµατικά έχουν ανάγκη. Την ίδια, όµως,
στιγµή σχεδιάζουµε την επόµενη ηµέρα την επιστροφή σε υψη-
λούς και βιώσιµους ρυθµούς ανάπτυξης. Η προσπάθεια αυτή
είναι διαρκής, οι συνθήκες µέσα στις οποίες ζούµε θα απαιτή-
σουν και άλλες παρεµβάσεις. 

Ισχύει στο ακέραιο η δέσµευση του Πρωθυπουργού ότι θα πά-
ρουµε όσα µέτρα χρειαστούν για να στηρίξουµε την πραγµατική
οικονοµία και τους οικονοµικά ασθενέστερους συνανθρώπους
µας. 

Μαζί µε την υγειονοµική διάσταση στη διαχείριση της πανδη-
µίας υπάρχει και η συνέχεια της ζωής, της οικονοµικής δραστη-
ριότητας. Από αυτή την περιπέτεια θέλουµε να βγούµε όλοι µαζί.
Υγιείς και δυνατοί. Ο Πρωθυπουργός δίνει τον τόνο σε αυτή την
προσπάθεια. Εµπιστεύεται τους πολίτες, απευθύνεται σε αυτούς
µε ειλικρίνεια. Η σχέση αυτή εµπιστοσύνης είναι ισχυρή και αµ-
φίδροµη, δείχνει τον δρόµο για το µέλλον, για να επιστρέψει η
χώρα σε υψηλούς ρυθµούς ανάπτυξης µέσα στο 2021. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαριστού-
µε. 

Θα δώσω τον λόγο στη Βουλευτή του Κινήµατος Αλλαγής την
κ. Ευαγγελία Λιακούλη για πέντε λεπτά αυστηρά. Αµέσως µετά
θα πάρει τον λόγο ο κ. Συρµαλένιος. Νοµίζω ότι µετά δεν θα µεί-
νει άλλος χρόνος. Ίσως µείνει για τον κ. Οικονόµου. 

Λάβετε υπ’ όψιν ότι µίλησαν και δύο Αρχηγοί, γι’ αυτό και ο
υπολογισµός ξέφυγε, παρά το γεγονός ότι στην αρχή οι οµιλητές
έκαναν κάποια κατάχρηση του χρόνου. 

Κυρία Λιακούλη, έχετε τον λόγο. 
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, στο ίδιο έργο

θεατές για άλλη µία φορά, δυστυχώς! Εδώ ο κόσµος καίγεται, ο
τόπος µας καταστράφηκε, ο τόπος µου καταστράφηκε και εσείς
µεταξύ σας κουνάτε το δάκτυλο ο ένας στον άλλον. Για άλλη µία
φορά στο ίδιο ακριβώς έργο! 

Δυστυχώς, σήµερα τα ανακατέψατε όλα. Κάνατε µείξη του Μα-
κεδονικού από τη µια, της κωλοτούµπας από την άλλη της Κυ-
βέρνησης, της µυστικής διπλωµατίας, ο άλλος το Μάτι και τη
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Μάνδρα θυµήθηκε, µε µια «γαρνιτούρα», µία «essence», θα
έλεγα, από κανάλια και καναλάρχες πάλι. Γιατί έχει πάντα ένα ξε-
χωριστό εκλογικό ενδιαφέρον, βλέπετε. Δεν θα σταµατήσετε τε-
λικά ποτέ αυτόν τον ανταγωνισµό για το ποιος θα είναι ο
χειρότερος και ποιος διαχειρίστηκε κατά τον χειρότερο τρόπο
από εσάς τους δύο τους ανταγωνιστές την κατάσταση της κρί-
σης;

Σήµερα σας ακούνε στην Καρδίτσα, σας ακούν στην Εύβοια,
την Κεφαλλονιά. Σας ακούν στα Φάρσαλα. Και εσείς δεν αντιλαµ-
βάνεστε τον τόπο και το τι λέτε και στο τι αναφέρεστε πολλοί
από σας. Και λυπάµαι που το λέω δηµόσια από το Βήµα της Βου-
λής. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτοί οι άνθρωποι που µοιρο-
λογούν αυτήν τη στιγµή στον τόπο τους έχασαν ανθρώπους -χά-
θηκαν τέσσερις ζωές- έχασαν την περιουσία τους, τα σπίτια
τους, τη σοδειά τους, έχασαν τις ίδιες τις ζωές τους. Περιµένουν,
λοιπόν, από το ελληνικό Κοινοβούλιο και από όλους τους εκπρο-
σώπους, από τους Υπουργούς κατ’ αρχήν, αλλά και από τους
Βουλευτές κατά δεύτερον, να ακούσουν το µακρόπνοο σχέδιο,
το βραχυπρόθεσµο, µακροπρόθεσµο σχέδιο, για την ανασυγκρό-
τηση και την ανάταξή τους. Άκουσαν κάτι τέτοιο σήµερα; Δυστυ-
χώς, όχι. 

Είναι ώρα ευθυνών και θα πρέπει να σταθούµε µε ένα µεγαλείο
ψυχής απέναντι σε αυτούς τους ανθρώπους που πονούν, αφ’
ενός χωρίς λαϊκισµούς. Δεν θα αρχίσω να αναφέρω τα ονόµατα
των ανθρώπων που συνάντησα τις τελευταίες δέκα µέρες. Το
θεωρώ πολύ λίγο και πολύ µικρό. 

Θα πω, όµως, ότι είναι η ώρα να αφήσουµε ελεύθερη τη δι-
καιοσύνη να κάνει τη δουλειά της. Αυτό θα πω µόνο για τις ευ-
θύνες. Έχει παρέµβει ήδη εισαγγελέας της Καρδίτσας. Νοµίζω
ότι αυτό τα λέει όλα από µόνο του. 

Αν αφήσουµε ελεύθερη τη δικαιοσύνη και δεν γίνουν αυτά που
έχουµε δει κατά καιρούς στο παρελθόν, νοµίζω ότι οι ευθύνες
θα αποδοθούν, αν υπάρχουν, όπου υπάρχουν, όπως πρέπει και
όταν πρέπει. 

Είναι αλήθεια η κοινωνία αυτή τη στιγµή της Καρδίτσας, των
Φαρσάλων και όλων των πληγεισών περιοχών που περιµένει τα
ανακουφιστικά µέτρα της Κυβέρνησης, κύριοι Υπουργοί; 

Δεν µας καταδέχτηκαν ούτε ο Πρωθυπουργός ούτε ο Αρχηγός
της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης να έρθουν στα Φάρσαλα, δεν
καταδέχτηκαν να µας δουν από κοντά. Ήµασταν µάλλον πολύ µι-
κροί, µικροί αλλά µε πολύ µεγάλη καταστροφή, σας διαβεβαι-
ώνω. 

Μόνο η Αρχηγός µας, η Πρόεδρος του Κινήµατος Αλλαγής,
είχε την ευαισθησία να κάνει στάση και συζήτηση µε τους θεσµι-
κούς φορείς στα Φάρσαλα, για να διαπιστώσει ιδίοις όµµασι τι
ακριβώς συµβαίνει στην περιοχή. 

Με λόγια απλά και σταράτα, λοιπόν, ο Κάµπος αιµορραγεί. Οι
γαλότσες έχουν µπει. Δεν µπορούν να βγουν από τα χωράφια οι
άνθρωποι. Κοιµούνται στα τρακτέρ πολλοί απ’ αυτούς. Δεν έχουν
σπίτια, δεν έχουν σοδειές, δεν έχουν εισοδήµατα και αυτή είναι
η χρονιά που τους περιµένει. Χειµώνας έρχεται. Υγειονοµικής φύ-
σεως θέµατα, που δεν θέλει κανείς να τα ακουµπήσει. 

Πήγαµε προχθές στον Παλαµά, κυρίες και κύριοι Βουλευτές,
και βρήκαµε νεκρά ζώα γύρω-γύρω στους δρόµους. Νεκρά. Τα
βλέπαµε, τα ακουµπούσαµε. Τι θα γίνει µ’ αυτό; 

Περισυλλογή των ζώων στην ύπαιθρο, µε φρεάτια βουλωµένα,
µε υπαρκτό τον κίνδυνο νέων ασθενειών, µε θερµές θερµοκρα-
σίες, που καλά κρατούν στον Κάµπο, µαζί µε την πάντα υπαρκτή
απειλή του COVID-19, και θεωρούµε πραγµατικά ότι έχουµε ολο-
κληρωµένο σχέδιο επαναφοράς της Θεσσαλίας στη φυσιολογική
ζωή;

Το Κίνηµα Αλλαγής έκανε συγκεκριµένες προτάσεις σε ό,τι
αφορά τα άµεσα µέτρα της ανακούφισης, αλλά και σε ό,τι αφορά
την εξατοµίκευση των ζηµιών, ακόµη περισσότερο στις εκµεταλ-
λεύσεις, στις επιχειρήσεις, στους εργαζόµενους. 

Εσείς, βεβαίως, ως Κυβέρνηση λέτε διαρκώς -σας άκουσα
τρεις-τέσσερις φορές- ότι επιχειρείτε να βάλετε τέλος στην απο-
σύνθεση της περιοχής µετά την καταστροφή. Αυτό δεν σηµαίνει,
όµως, ότι έχετε αυτόµατα και σχέδιο πραγµατικής ανασύνθεσης.
Το µεγάλο στοίχηµα είναι η επόµενη µέρα για τα Φάρσαλα, την

Καρδίτσα, το Μουζάκι, το Σοφικό. 
Τι κάνετε γι’ αυτό και τι έχετε πει γι’ αυτό; Τι έχετε δώσει γι’

αυτό; Πώς το βλέπετε; Ή µήπως το σοκ το επενδύσατε µε ένα
νέο σοκ; Τι κάνετε στην εργασία; Έκτακτα και επείγοντα µέτρα
αναστολής της εργασίας µε τα 534 ευρώ; Επενδύετε πάνω στην
καταστροφή; Μα, όσο και να κρυφτείτε φαίνεσθε. Αυτό δεν το
έχετε καταλάβει; 

Επίσης, όσον αφορά τις επιχειρήσεις που µπαίνουν σε ανα-
στολή µετά από φυσική καταστροφή οριζόντιο το µέτρο σε όλες
τις επιχειρήσεις; Μπορεί αυτό να σταθεί;

Τελειώνω µόνο µε την τροπολογία που κατέθεσε το Κίνηµα Αλ-
λαγής.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Δεν έχουµε χρόνο!
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, κατε-

βαίνω.
Τα περιφερειακά µέσα ενηµέρωσης, όπως έντυπα, sites, εφη-

µερίδες, τηλεόραση κ.ο.κ., έχουν ακροαµατικότητα 25%-26%,
σύµφωνα µε τις στατιστικές µελέτες, κι εσείς δίνετε το 2%! Επι-
τέλους διαφάνεια και διαύγεια και όχι επένδυση πάλι στην κατα-
στροφή για να δηµιουργήσετε τις δικές σας σχέσεις στήριξης.
Οι άνθρωποι µοιρολογούν, «µην φέρεστε εσείς σαν τον «Ιανό»
µε δύο πρόσωπα και το ένα πραγµατικά άσχηµο».

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει ο κ.

Συρµαλένιος και ολοκληρώνουµε –όπως είχα πει- µε τον κ. Οικο-
νόµου για αυστηρά πέντε λεπτά. Και στη συνέχεια θα κλείσει τη
συνεδρίαση ο Υπουργός κ. Σταϊκούρας –µου είπε ότι θέλει πέντε
µε έξι λεπτά- και θα πάµε στην ψηφοφορία.

Λυπάµαι –το είπα από νωρίς- πρέπει στις 20.00’ να αρχίσει ο
κοινοβουλευτικός έλεγχος διότι ολοκληρώνεται αυτή η Σύνοδος
και εποµένως δεκαπέντε συνάδελφοι περιµένουν για τις ερωτή-
σεις, γιατί εάν δεν γίνουν απόψε, θα χαθούν. Και θα είναι και δε-
καπέντε Υπουργοί που θα απαντήσουν. Δεν ξέρω εάν
συµπίπτουν µερικοί. Το είχα προαναγγείλει. Παρακάλεσα από
την ώρα που ανέβηκα στην Έδρα να φείδονται του χρόνου οι συ-
νάδελφοι. Δεν µπορώ να κάνω τίποτε άλλο.

Τον λόγο έχει ο κ. Συρµαλένιος για πέντε λεπτά αυστηρά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η τεράστια φυσική και οικονο-

µική καταστροφή που έπληξε τον Νοµό Καρδίτσας, τα Φάρσαλα
–όπως είπε προηγουµένως η συνάδελφος- αλλά και την Κεφαλ-
λονιά, την Ιθάκη, τη Ζάκυνθο και άλλες περιοχές, δεν πληρώνεται
και δεν αναπληρώνεται µε καµµία ενίσχυση, πόσω µάλλον µε τα
µέτρα-ασπιρίνες που πήρε η Κυβέρνηση. Δεν αναλύω τα µέτρα,
τα έχουν αναλύσει πολλοί συνάδελφοι προηγουµένως.

Το χειρότερο, όµως, απ’ όλα είναι ότι το πακέτο µέτρων που
ξεκίνησε από τον Μάρτιο για την αντιµετώπιση της πανδηµίας
τείνει να µονιµοποιηθεί για κάθε αιτία. Η ένταξη των εργαζοµέ-
νων σε όλες τις πληµµυροπαθείς περιοχές στο καθεστώς της
αναστολής εργασίας και η µονιµοποίηση της αποζηµίωσης των
534 ευρώ τον µήνα αποτελεί ουσιαστικά την καταβολή και την
επαναφορά του υποκατώτατου µισθού για τους εργαζόµενους.

Παράλληλα η ελάχιστη ενίσχυση των αυτοαπασχολούµενων,
των ελεύθερων επαγγελµατιών και των µικρών επιχειρήσεων µε
την επιστρεπτέα προκαταβολή, αλλά και την πάγια ενίσχυση των
5.000 και των 8.000 δεν µπορεί να αντιµετωπίσει το εύρος της
ζηµιάς που είναι σωρευτικό και µαζί µε την οικονοµική κρίση που
έχει προέλθει από την πανδηµία.

Σχετικά µε τον ΦΠΑ και την παράτασή του µέχρι 30-4-2021
αποτελεί και αυτό ένα ηµίµετρο. Εµείς προεκλογικά στο πρό-
γραµµά µας είχαµε µόνιµη µείωση του ΦΠΑ στην εστίαση από το
13% έως το 11%, ενώ σε ό,τι αφορά την τωρινή κρίση έχουµε
προτείνει όσο διαρκεί η κρίση να πάει στο 6%. 

Και βεβαίως εδώ θα κάνω µία παρένθεση. Ψηφίσατε µία τρο-
πολογία για απαλλαγή από τον ΕΝΦΙΑ για τα µικρά νησιά κάτω
από χίλιους διακόσιους κατοίκους. Δεν καταλαβαίνω, κύριοι
Υπουργοί των Οικονοµικών, ποιος εγκέφαλος εξαίρεσε τα µικρά
νησιά των Κυκλάδων απ’ αυτήν την ρύθµιση; Εγώ σας καλώ να
το σκεφτείτε και να το επαναφέρετε. Το κόστος είναι πάρα πολύ
µικρό. Πρέπει να επεκταθεί και σε άλλα επτά, οχτώ νησιά των Κυ-
κλάδων που είναι κάτω των χιλίων κατοίκων.
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ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Και στον
Σκορπιό;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: Ο Σκορπιός δεν είναι στις Κυκλά-
δες.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Ναι, αλλά
είναι µικρό νησί.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: Παντού, σε όλα τα νησιά που
είναι κάτω από χίλιους κατοίκους.

Εµείς είχαµε προτείνει δύο φορές τροπολογία. Ήταν στο πρό-
γραµµά µας, όπως ήταν και στο πρόγραµµά µας να µειωθεί ο
φόρος εισοδήµατος σε νησιά κάτω των τριών χιλιάδων...

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Κύριε Συρµαλένιε, µη µιλάτε εσείς για τον ΕΝΦΙΑ!

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Τι είναι αυτά, κύριε

Υπουργέ; Τι λέτε, που δεν θα µιλάµε για τον ΕΝΦΙΑ! Αν θέλετε,
πάρτε τον λόγο να του απαντήσετε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: Εντάξει, κύριε Βεσυρόπουλε,
εµείς ψηφίσαµε πριν από τις εκλογές τη µείωση του ΦΠΑ σε δύο
δόσεις για τα εισοδήµατα, για τις χαµηλές αξίες. Εσείς θεσµο-
θετήσατε τη µείωση του ΦΠΑ σε αξίες πάνω από ένα εκατοµµύ-
ριο και αφορούσε δεκατέσσερις χιλιάδες φυσικά πρόσωπα.
Αυτούς θέλατε να ενισχύσετε. Αυτούς που είναι υψηλών αξιών
και όχι τους µικρούς και τους µεσαίους.

Σε ό,τι αφορά το άρθρο 11 και τη νέα λίστα Πέτσα, η Κυβέρ-
νηση έχει αποδείξει ότι έχει πολύ κοντά χέρια σε ό,τι αφορά τους
εργαζόµενους και τις µικρές επιχειρήσεις. Ενισχύει µε το σταγο-
νόµετρο και οι ενισχύσεις φτάνουν µε πολύ µεγάλη καθυστέ-
ρηση, ενώ έχετε µεγάλη απλοχεριά προς τους ισχυρούς φίλους
σας όπως είναι οι καναλάρχες, που όχι µόνο πήραν τη µερίδα
του λέοντος από την λίστα Πέτσα, αλλά ανεστάλη η πληρωµή για
την αδειοδότησή τους.

Και επίσης θα σας πω και για κάποιους άλλους ισχυρούς φί-
λους όπως η «FRAPORT». Της αναστείλατε από τον Μάιο τη λη-
ξιπρόθεσµη οφειλή ύψους 44 εκατοµµυρίων ευρώ. Φέρνετε λοι-
πόν σήµερα µια νέα χαριστική ρύθµιση διαφηµιστικής καµπάνιας
από τα ΜΜΕ για τη δηµόσια υγεία που θα έπρεπε να είναι εντε-
λώς δωρεάν. 

Μάλιστα η νέα λίστα Πέτσα επικαλείται την περίπτωση γ’ της
παραγράφου 2 του άρθρου 32 του ν.4412/2016. Τι λέει εκεί; Θα
σας διαβάσω ακριβώς τι λέει. «Στο µέτρο που είναι απολύτως
απαραίτητο εάν λόγω κατεπείγουσας ανάγκης οφειλόµενης σε
γεγονότα απρόβλεπτα για την αναθέτουσα αρχή, δεν είναι δυ-
νατή η τήρηση των προθεσµιών που προβλέπονται για τις ανοι-

χτές, κλειστές ή ανταγωνιστικές διαδικασίες µε διαπραγµάτευση,
οι περιστάσεις που επικαλούνται οι αναθέτουσες αρχές για την
αιτιολόγηση της κατεπείγουσας ανάγκης δεν πρέπει σε καµµία
περίπτωση να απορρέουν από δική τους ευθύνη».

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Δεν είναι δική σας ευθύνη να προβλέψετε -και είχατε προβλέ-

ψει- το εύρος και το µάκρος της πανδηµίας, και τώρα ξαφνικά
θεωρείτε ότι αυτό είναι κατεπείγουσα και απρόβλεπτη ανάγκη,
για να θεσµοθετήσετε για άλλη µια φορά τη λίστα Πέτσα;

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, έχετε καταλάβει ότι χτίζετε
στην ενηµέρωση µοντέλο Βόρειας Κορέας και µάλιστα εντός Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης; Το έχετε καταλάβει αυτό; Αυτό κάνετε.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Να καλέσω στο Βήµα
τον τελευταίο συνάδελφο, τον Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας,
κ. Ιωάννη Οικονόµου, ο οποίος µάλιστα διευκολύνει τη διαδικα-
σία.

Θα µου επιτρέψετε όµως να διαβάσω για το δίκαιο του πράγ-
µατος τα ονόµατα των Βουλευτών οι οποίοι ήθελαν να µιλήσουν,
αλλά δεν µπορούν λόγω του περιορισµού του χρόνου. Είναι ο κ.
Θεόδωρος Δρίτσας από τον ΣΥΡΙΖΑ, η κ. Αικατερίνη Παπακώστα
- Παλιούρα από τη Νέα Δηµοκρατία, Βουλευτής πληγείσας πε-
ριοχής, της Θεσσαλίας, ο κ. Κωνσταντίνος Ζαχαριάδης, η κ. Δια-
µάντω Μανωλάκου, ο κ. Γεώργιος Στύλιος ο οποίος είναι από
νοµό που επλήγη από τη θεοµηνία, ο κ. Χρήστος Σπίρτζης, ο κ.
Αλέξανδρος Μεϊκόπουλος, η κ. Ολυµπία Τελιγιορίδου, ο κ. Βασί-
λειος - Πέτρος Σπανάκης, ο κ. Αθανάσιος Παπαχριστόπουλος, η
κ. Αναστασία Αναγνωστοπούλου, ο κ. Ξενοφών Μπαραλιάκος και
ο κ. Διονύσιος Σταµενίτης. 

Οι συνάδελφοι που είναι εδώ παρόντες µπορούν να δώσουν
στα Πρακτικά την οµιλία τους, προκειµένου να συµπεριληφθεί
στο Πρακτικό της σηµερινής συνεδρίασης, εάν το θέλουν φυ-
σικά. Και θα πάρω εγώ την ευθύνη.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Εγώ που µιλάω χωρίς χειρόγραφο τι
να κάνω; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Είπα εάν το επιθυ-
µούν. 

(Στο σηµείο αυτό οι Βουλευτές κ. Ξενοφών (Φώντας) Μπαρα-
λιάκος, κ. Αικατερίνη (Κατερίνα) Παπακώστα – Παλιούρα, κ. Γε-
ώργιος Στύλιος και κ. Διονύσιος Σταµενίτης κατέθεσαν για τα
Πρακτικά τις οµιλίες τους, οι οποίες έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Οικονόµου,
έχετε τον λόγο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η αµήχανη και απελπισµένη

προσπάθεια του ΣΥΡΙΖΑ να αποδείξει ότι η Κυβέρνηση δεν δια-
χειρίζεται σωστά τις κρίσεις που περνά η χώρα συνεχίστηκε και
στη συζήτηση και αυτού του νοµοσχεδίου. Η πραγµατικότητα
είναι ότι η χώρα βρίσκεται στη µέγγενη πολλαπλών κρίσεων και
αντί για µια υπεύθυνη Αντιπολίτευση, αυτό που έχουµε είναι µία
συµµαχία µε την πραγµατικότητα και την αλήθεια.

Στον χώρο της υγείας προσπαθούν να µας πουν πως τα πράγ-
µατα είναι χειρότερα από ό,τι µας τα παρέδωσαν εκείνοι που
είχαν εκατόν ογδόντα µε διακόσια κρεβάτια ΜΕΘ στη χώρα. Τα
έχουµε τριπλασιάσει, πλησιάζουµε τον ευρωπαϊκό µέσο όρο,
όταν επί των ηµερών τους ήταν κάτω από το µισό του ευρωπαϊ-
κού µέσου όρου. Μιλούν για ελλείψεις προσωπικού, την ώρα που
υπάρχουν εξίµισι χιλιάδες νοσηλευτικό και ιατρικό προσωπικό
ήδη στο σύστηµα υγείας και προγραµµατίζονται και καινούργιες
προσλήψεις. 

Στην προσπάθεια να περιορίσουµε το οικονοµικό αποτύπωµα
της πανδηµίας έχουν ανακαλύψει κάτι πολύ έξυπνο από την αρχή
της κρίσης και στα προγράµµατα που ανακοίνωναν, αλλά και
στην παρουσία του Αρχηγού της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης
στη Θεσσαλονίκη. Παίρνουν τα µέτρα, τη φιλοσοφία, την κατεύ-
θυνση των µέτρων που είχε εξαγγείλει η Κυβέρνηση για την αν-
τιµετώπιση της κρίσης και απλώς προσθέτουν κάποια εκατοµµύ-
ρια µε την ευκολία της φιλοσοφίας ΣΥΡΙΖΑ γύρω από την οικο-
νοµική πολιτική.

Στην εξωτερική πολιτική ακούσαµε σήµερα βαριές κουβέντες
για τη δήθεν ανευθυνότητα και ελαφρότητα της ελληνικής εξω-
τερικής πολιτικής, της ελληνικής εξωτερικής πολιτικής που υπεν-
θυµίζω πέτυχε τα αποτελέσµατα οριοθέτησης της ΑΟΖ µε την
Αίγυπτο και µε την Ιταλία, πέτυχε να πείσει όλο τον κόσµο να οι-
κοδοµήσει συµµαχίες για την προκλητικότητα της Τουρκίας και
στο Αιγαίο και στην Ανατολική Μεσόγειο. 

Το ίδιο κάνει και στα άρθρα του σηµερινού νοµοσχεδίου, το
ίδιο και στην φιλοσοφία ενίσχυσης των πληγεισών περιοχών, των
ανθρώπων από τις περιοχές που τους χτύπησε ο «Ιανός», των αν-
θρώπων που είδαν την κακοκαιρία να καταστρέφει τα καταστή-
µατα τους, τα σπίτια τους, τις επιχειρήσεις τους και την αγροτική
παραγωγή. 

Πρόκειται για τη συνέχεια µιας προσπάθειας η οποία αρνείται
να δει την πραγµατικότητα. Ποια ήταν η πραγµατικότητα, κύριε
Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; Η πραγµατικότητα ήταν
ότι από την πρώτη στιγµή, µε εντολή του Πρωθυπουργού, κυ-
βερνητικά κλιµάκια βρέθηκαν σε όλες τις πληγείσες περιοχές.
Από την πρώτη στιγµή ξεκαθαρίστηκε για λόγους ουσιαστικούς
και ψυχολογικούς ότι θα υπάρχει η µέγιστη δυνατή στήριξη, µε
εργαλεία και που υπήρχαν στο ελληνικό νοµικό και θεσµικό οπλο-
στάσιο, αλλά και που εφαρµόστηκαν στη συνέχεια για το Μάτι,
τη Μάνδρα και για τις καταστροφές στην Εύβοια. 

Φτάσαµε, λοιπόν, σήµερα να ψηφίζουµε αυτό το νοµοσχέδιο
στα τέσσερα πρώτα άρθρα του µε πρόνοιες, µε προβλέψεις και
µε νόµους που θα ενισχύσουν τους ανθρώπους που έπαθαν
ζηµιά. 

Και στα σοβαρά τώρα. Πέρα από τις δικαιολογίες και τις επι-
κρίσεις της Αντιπολίτευσης αυτό που πρέπει να γίνει, κύριε Πρό-
εδρε, κύριοι συνάδελφοι, κύριοι Υπουργοί, είναι να τρέξουµε
γρήγορα. Στην ταχύτητα, στην αξιοπιστία των όσων δεσµευτή-
καµε, των όσων και ο ίδιος ο Πρωθυπουργός δήλωσε στην Καρ-
δίτσα όπου περπάτησε και συνοµίλησε µε ανθρώπους, των όσων
ανακοινώθηκαν από υπουργικά χείλη για όλες τις πληγείσες πε-
ριοχές, θα κριθεί η αξιοπιστία όχι απλώς της Κυβέρνησης -αυτή
κρίνεται κάθε µέρα- αλλά και η αξιοπιστία της πολιτείας. 

Είναι ανάγκη τα χρήµατα που είπαµε να δοθούν γρήγορα και
έγκαιρα. Είναι ανάγκη ό,τι δικαιούται ο κόσµος να το πάρει. Να
αποσαφηνίσουµε και να ξεκαθαρίσουµε ότι πηγές χρηµατοδότη-
σης δεν είναι µόνο µία. Άκουσα την υποκριτική -επιτρέψτε µου
να χαρακτηρίσω- αγωνία διαφόρων συναδέλφων από την Αντι-
πολίτευση. Ρώτησαν κάποιοι: «Και τα λάστιχα που καταστράφη-
καν πώς θα αποζηµιωθούν;». Θα αποζηµιωθούν από τα ΠΣΕΑ και

οφείλετε να το ξέρετε. «Τα εµπορεύµατα µέσα στα καταστήµατα
και οι οικοσυσκευές από πού θα αποζηµιωθούν;». Θα αποζηµιω-
θούν από τα κονδύλια του Υπουργείου Εσωτερικών που ήδη έ-
χουν ανακοινωθεί και από κονδύλια του Υπουργείου Ανάπτυξης.

Στην προσπάθειά σας, λοιπόν, να σκιαµαχείτε µε την πραγµα-
τικότητα και να µην αποδέχεστε την αλήθεια, είτε δεν γνωρίζετε,
όπως οφείλατε να κάνετε, είτε αποκρύπτετε για αντιπολιτευτι-
κούς λόγους που δεν έχουν, όµως, νόηµα και σηµασία όταν
άλλος έχει χάσει το βιός του, το εµπόρευµα του, την περιουσία
του, πηγές χρηµατοδότησης που πραγµατικά υπάρχουν και θα
δώσουν στον κόσµο τη µέγιστη δυνατή ανακούφιση που επιβάλ-
λεται και που µπορούµε να καλύψουµε σε αυτή τη χρονική στιγ-
µή.

Κλείνω λέγοντας το εξής. Επισήµανα, κύριε Υπουργέ, το στοί-
χηµα και την ανάγκη της ταχύτητας αποζηµίωσης, τον καλό συν-
τονισµό που πρέπει να γίνει. Διότι διάφοροι φορείς από, θα έλεγα
εγώ, καλή προαίρεση και καλή θέληση στην περιφέρεια καλούν
τους πολίτες να δηλώσουν εκεί τις ζηµιές και τις καταγραφές
τους. Πρέπει να αποφύγουµε το οποιοδήποτε µπέρδεµα εκεί. 

Να πω δύο πράγµατα. Πρώτον, υπάρχουν όντως κάποια πε-
ριορισµένα πεδία όπου υπάρχουν µεγάλες ζηµίες εξαιτίας της
καταστροφής. Η καταστροφή των γεωτρήσεων για παράδειγµα
που έπαθαν αρκετοί αγρότες στην κοιλάδα του Σπερχειού, κάτω
από τη Λυγαριά, στο Ζηλευτό, σε διάφορες περιοχές της Φθιώ-
τιδας. Είναι ένα θέµα που δεν υπάρχει πλαίσιο, γιατί µέχρι στιγ-
µής δεν είχαµε κληθεί να το αντιµετωπίσουµε, για να αποζηµιω-
θούν. Πρέπει να εξαντλήσουν κάθε δυνατότητα τα συναρµόδια
Υπουργεία και το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και ο ΕΛΓΑ
και το Υπουργείο Οικονοµικών έτσι ώστε να βρεθούν πόροι και
να αποζηµιωθεί και αυτή η απώλεια γεωτρήσεων και µηχανολο-
γικού εξοπλισµού. 

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας το τελευταίο που είναι το πιο
σηµαντικό -δεν άπτεται του σηµερινού νοµοσχεδίου, είχα τη δυ-
νατότητα να το ξαναπώ και σε προηγούµενη τοποθέτησή µου-
το κεφάλαιο της αντιπληµµυρικής προστασίας πρέπει να ξανα-
έρθει στην επικαιρότητα, να ανέβει πίστα, να αποτελέσει κεν-
τρική κυβερνητική προτεραιότητα. Χρήµατα υπάρχουν, πόροι
ανακοινώθηκαν και εκταµιεύθηκαν. Πρέπει να ξαναδούµε λίγο
τους µηχανισµούς και συνολικά το πλαίσιο µε την κεντρική Κυ-
βέρνηση σε ακόµα πιο συντονιστικό και πρωτεύοντα ρόλο προς
την κατεύθυνση αυτή. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαριστού-
µε.

Και κλείνουµε τη σηµερινή διαδικασία για να πάµε στην ψηφο-
φορία µε την τοποθέτηση του Υπουργού, του κ. Σταϊκούρα. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Έχουµε και µια παρατήρηση. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τι παρατήρηση; 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Έχουµε παρακαλέσει ιδιαιτέρως, γιατί

είναι και πολύ ευαίσθητο και κρίσιµο θέµα το σηµερινό για χιλιά-
δες ανθρώπους, για τις τροπολογίες που αποτελούνται από πολ-
λά θέµατα, που αρθρώνονται σε πολλά άρθρα. Όπως κάνει ο
Υπουργός εδώ τώρα µε τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις που σπάει
τις εκ των υστέρων παρεµβάσεις του και τις τοποθετεί µέσα στο
σχέδιο νόµου σε νοµοτεχνικά καταλληλότερη διάταξη, θέλουµε
ακριβώς το ίδιο να γίνει και στις τροπολογίες, στις ρυθµίσεις που
είναι να ψηφίσουµε. Διότι καλούµεθα να καταψηφίσουµε µία τρο-
πολογία επειδή διαφωνούµε µε ένα άρθρο ή και το αντίθετο. 

Δεν έχει σηµασία το θεµατολόγιο. Έχει σηµασία, όµως, ο απο-
κλεισµός της δυνατότητας ο πολίτης να ξέρει τι κάνουµε. Θα µας
λένε µετά αυτή την τροπολογία δεν την ψηφίσατε, ενώ έχουµε
τοποθετηθεί θετικά. Γιατί η Κυβέρνηση σε αυτό δεν βοηθάει το
Σώµα που θέλει να ενισχύσει µε την ψήφο του κάποιες ρυθµίσεις;
Υπάρχει ώρα ακόµη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Αυτή τη στιγµή δεν
γίνεται. Έχει διαµοιραστεί το σπλάχνο του νοµοσχεδίου. 

Τώρα, από εκεί και πέρα, η Κυβέρνηση τα ακούει και λαµβάνει
υπ’ όψιν της τα λόγια τα οποία είπατε.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο προκειµένου να κλείσετε τη
σηµερινή διαδικασία. 

19030 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Σας ευ-
χαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.  

Θα ήθελα να ευχαριστήσω όλες και όλους συναδέλφους για
τις τοποθετήσεις τους σήµερα και για κάποιες ουσιαστικές επι-
σηµάνσεις που έκαναν, έτσι ώστε να βοηθήσουν την Κυβέρνηση
-καλοπροαίρετα θα έλεγα εγώ- να υλοποιήσει µια σειρά από δρά-
σεις και πρωτοβουλίες για να ανακουφίσει συµπατριώτες µας. 

Θα ήθελα να κάνω ορισµένες επισηµάνσεις σε αυτά που ά-
κουσα µετά την πρώτη µου τοποθέτηση. Ρώτησε Βουλευτής του
ΣΥΡΙΖΑ, που απουσιάζει αυτή τη στιγµή, γι’ αυτό και δεν λέω ονό-
µατα: «Καλά τα πηγαίνουµε; Είστε ικανοποιηµένοι;» Προφανώς,
δεν θα µπορούσε κανένας Υπουργός Οικονοµικών να είναι ικα-
νοποιηµένος όταν η χώρα µπαίνει σε βαθιά ύφεση, όταν ο πλού-
τος στο τέλος της χρονιάς θα είναι λιγότερος από ό,τι την προη-
γούµενη χρονιά. Άρα, δεν θα µπορούσα να είµαι ικανοποιηµένος,
να είµαστε ικανοποιηµένοι, όταν η χώρα µπαίνει σε ύφεση. 

«Ελέγχετε την κατάσταση;». Η απάντηση εδώ είναι ναι. Η κα-
τάσταση ελέγχεται και ελέγχεται τόσο στο υγειονοµικό πεδίο
όσο και στο πεδίο της οικονοµίας. Ακούσαµε και καταθέσαµε
συγκεκριµένους αριθµούς που αποδεικνύουν ότι η κατάσταση
ελέγχεται στο πεδίο της υγείας σε ό,τι αφορά τις ΜΕΘ και τις
προσλήψεις, στην παιδεία -έδωσα συγκεκριµένα χαρακτηριστικά
στοιχεία- και στην οικονοµία, σε ό,τι αφορά τον όγκο, την ποι-
ότητα και την ποσότητα των µέτρων, δηµοσιονοµικών µέτρων και
µέτρων ενίσχυσης ρευστότητας. 

Ξέρετε, καµµιά φορά δεν είναι αν η Κυβέρνηση πιστεύει ότι
ελέγχει την κατάσταση και η Αντιπολίτευση πιστεύει ότι δεν ελέγ-
χει την κατάσταση. Είναι τι λένε και οι τρίτοι, τι λένε οι αγορές,
τι λένε οι θεσµοί. Η χώρα είναι σε κατάσταση ενισχυµένης επο-
πτείας από το καλοκαίρι του 2018 και οι θεσµοί στην τελευταία
έκθεση αξιολόγησης επικρότησαν τον τρόπο µε τον οποίο δια-
χειρίζεται την υγειονοµική κρίση η Κυβέρνηση. 

Αυτό δεν σηµαίνει ότι θριαµβολογούµε, το τόνισα από την
αρχή, ούτε όµως ότι κινδυνολογούµε. Κι αν θα µπορούσα να κα-
ταθέσω για τα Πρακτικά -το έχω πει πολλές φορές δηµόσια- το
πρώτο εξάµηνο του 2020 η χώρα, δυστυχώς, εµφανίζει µια
ύφεση της τάξης του 8%. Ο µέσος ευρωπαϊκός όρος, µε τα προ-
σωρινά στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ που έχουµε, είναι στο 9% και οι
χώρες του Νότου είναι 9,3% η Πορτογαλία, 11,7% η Ιταλία,
12,3% η Γαλλία, 13,1% η Ισπανία. Το καταθέτω για τα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Οικονοµικών κ. Χρήστος Σταϊ-
κούρας καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αυτό σηµαίνει, µαζί µε το γεγονός ότι η Ευρωπαϊκή Επιτροπή
αναθεώρησε επί τα βελτίω για τη χώρα την εκτίµησή της, ότι µάλ-
λον κάτι καλό κάνει αυτή η Κυβέρνηση για να περιορίσει τις δυ-
σµενείς οικονοµικές και κοινωνικές συνέπειες της πανδηµίας. 

H χώρα θα µπει -και είναι- σε βαθιά ύφεση. Ευελπιστούµε,
προσδοκούµε και όλοι εκτιµούν ότι θα υπάρχει ισχυρή ανάκαµψη
το 2021. Αυτό θα αποτυπωθεί την επόµενη εβδοµάδα και στο
προσχέδιο του κρατικού προϋπολογισµού και είµαστε εδώ να πά-
ρουµε ακόµα περισσότερα µέτρα.

Ακούω από την Αντιπολίτευση να λέει: Μα ο κρατικός προϋπο-
λογισµός έχει δαπάνες 4,6 δισεκατοµµύρια. Άρα τα µέτρα που
έχετε πάρει είναι 4,6 δισεκατοµµύρια. Θα µου επιτρέψετε, χωρίς
να θέλω να κάνω µαθήµατα δηµόσιων οικονοµικών εδώ µέσα, ότι
πρώτα από όλα, εκτός από τον κρατικό προϋπολογισµό, υπάρχει
η γενική κυβέρνηση, άρα υπάρχουν απώλειες εσόδων και δαπά-
νες που γίνονται στη γενική κυβέρνηση και όχι στον κρατικό προ-
ϋπολογισµό.

Δεύτερη παρατήρηση, έρχεται συνάδελφος του ΣΥΡΙΖΑ και
λέει: Οι δαπάνες είναι 4,6 δισεκατοµµύρια, άρα παίρνετε µέτρα
ύψους 4,6 δισεκατοµµυρίων. Να ρωτήσω το εξής: Η µείωση του
ΦΠΑ στις µεταφορές, στο ταξί, στα λεωφορεία, στον καφέ τι εί-
ναι; Δαπάνη; Προφανώς είναι απώλεια εσόδων. Είναι µέτρο; Χά-
νεις έσοδα από µείωση φόρων. Δεν είναι δαπάνη. Η µείωση ή ο
µηδενισµός της προκαταβολής φόρου είναι έσοδο ή δαπάνη;

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Πόσο έχει φτάσει αυτό;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Κύριε Λο-

βέρδο, φέτος οι επιχειρήσεις µε την εκκαθάριση του φόρου που

έγινε θα πληρώσουν 1,56 δισεκατοµµύριο ευρώ. Πέρσι πλήρω-
σαν 3,5 δισεκατοµµύρια ευρώ. Αυτό σηµαίνει ότι βοηθήσαµε την
πολύ µικρή επιχειρηµατικότητα, τη µεσαία και τη µεγάλη, µει-
ώνοντας τη φορολόγηση κατά 2 δισεκατοµµύρια ευρώ. 

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ: Ρευστότητα…
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Μισό λεπ-

τό. Βιαστήκατε. Τι σηµαίνει ρευστότητα; Η µείωση της φορολό-
γησης της επιχείρησης στο 24% είναι ρευστότητα;

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Για την αναστολή είπε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Δεν έχω

πάει ακόµα στην αναστολή.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ: Για την προκαταβολή…
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Μην τα

µπερδεύουµε. Μίλησα για τη µείωση ή τον µηδενισµό της προ-
καταβολής φόρου. Αυτό µαζί µε τη µείωση της φορολογίας στις
επιχειρήσεις στο 24% -µόνιµη µείωση φορολογίας από τη σηµε-
ρινή Κυβέρνηση- οδήγησε σε µία απώλεια δηµοσίων εσόδων 2
δισεκατοµµυρίων ευρώ, αλλά σε µία ενίσχυση της επιχειρηµατι-
κότητας, της µικρής, της µεσαίας και της µεγάλης, κατά 2 δισε-
κατοµµύρια ευρώ.

Εκτός αυτού, είναι οι αναστολές, που επίσης είναι µέτρο. Ανα-
στολή τι σηµαίνει; Πράγµατι, δεν πληρώνεις σήµερα, θα πληρώ-
σεις κάποια στιγµή στο µέλλον. Ποιος, όµως, θα πληρώσει τις
συντάξεις σήµερα; Δεν πέφτουν χρήµατα από τον ουρανό. Προ-
φανώς πρέπει να έχεις τα ταµειακά διαθέσιµα για να καλύψεις
την απώλεια εσόδων προκειµένου να πληρώσεις τις συντάξεις
του τρέχοντος µήνα και µία σειρά από µέτρα. Για µην τα αναλύω,
όµως, καταθέτω στα Πρακτικά τη σελίδα 33 της Ευρωπαϊκής Επι-
τροπής. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Οικονοµικών κ. Χρήστος Σταϊ-
κούρας καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής

Σύµφωνα µε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή τα µέτρα της Κυβέρνη-
σης µέχρι τον Ιούλιο του 2020 ήταν 20,4% δισεκατοµµύρια ευρώ.
Οι δικές µας εκτιµήσεις είναι ότι θα ξεπεράσουµε τα 24 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ στο τέλος της χρονιάς. 

Μικρά ακριτικά νησιά. Πράγµατι, εµείς κάναµε µία πολιτική
στόχευση. Μικρά ακριτικά νησιά. Χωρίς πλειοδοσία, µε κριτήρια.
Άκουσα συναδέλφους -και οφείλω να οµολογήσω ότι τέτοια αγω-
νία µού έχουν εκφράσει και οι συνάδελφοι της κυβερνητικής
πλειοψηφίας- για διάφορα νησιά στην Ελλάδα. Μα εδώ βάλαµε
κάποια κριτήρια: µικρά ακριτικά νησιά. Και θέλω να δείτε τη διά-
ταξη και επισηµαίνω ότι ο τρόπος µε τον οποίο γράφτηκε από το
Υπουργείο Οικονοµικών δεν είναι για είκοσι οκτώ νησιά. Εφαρ-
µογή βλέπει η διάταξη σήµερα σε είκοσι οκτώ νησιά. Είναι για
όλα τα µικρά ακριτικά νησιά. Συγκρατήστε το αυτό. Για όλα τα
µικρά ακριτικά νησιά. Σήµερα βρίσκει εφαρµογή σε είκοσι οκτώ
νησιά, όπου έχουµε βρει ότι υπάρχει ακίνητη περιουσία, που πλη-
ρώνει ΕΝΦΙΑ. Στο µέλλον δεν ξέρουµε τι θα γίνει. Άρα δίνουµε
το κίνητρο για όλα τα µικρά ακριτικά νησιά.

Και έρχοµαι στο τελευταίο σηµείο. Θα το πω πολύ απλά. Νο-
µίζω ότι το είπαν αρκετοί συνάδελφοι, αλλά θέλω να το ξεκαθα-
ρίσω.

Ακούω πολλές φορές συναδέλφους της Αντιπολίτευσης να
λένε: Με 5 χιλιάδες ευρώ και µε 8 χιλιάδες ευρώ δεν σώζεται
ούτε το νοικοκυριό ούτε η επιχείρηση. Αυτό είναι αλήθεια. 

Μα εµείς δεν είπαµε 5 χιλιάδες και 8 χιλιάδες. Ερχόµαστε και
λέµε ότι φέρνουµε ένα πλαίσιο µέτρων για να στηρίξουµε το νοι-
κοκυριό και την επιχείρηση. Για παράδειγµα, νοµοθετήσαµε ότι
και ένα φυσικό πρόσωπο σε αυτές τις γεωγραφικές περιοχές,
στους είκοσι δήµους, που έχουν οριοθετηθεί, δεν θα πληρώσει
για έξι µήνες τις φορολογικές υποχρεώσεις του, δεν θα πληρώ-
σει ΕΝΦΙΑ, δεν θα πληρώσει φόρο εισοδήµατος για έξι µήνες,
δεν θα έχει πλειστηριασµούς, θα ανασταλούν οι δανειακές υπο-
χρεώσεις του. Άρα δεν θα χρειάζεται ουσιαστικά να έχει εκροή
πόρων προς ασφαλιστικό ταµείο, προς τράπεζες, προς εφορία.
Ήδη δώσαµε προκαταβολή 8 εκατοµµύρια στο Υπουργείο Εσω-
τερικών για να αρχίσουν να πληρώνονται το συντοµότερο δυνα-
τόν τα 600 ευρώ και ερχόµαστε και λέµε µέσα τη διάταξη νόµου
ότι άµεσα µέσω ηλεκτρονικής πλατφόρµας του Υπουργείου Ψη-
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φιακής Μεταρρύθµισης θα πληρωθούν και 5 χιλιάδες ή 8 χιλιά-
δες. Το ένα προστίθεται στο άλλο.

Ερχόµαστε και λέµε µέσα από υπουργική απόφαση την οποία
σας ανέφερα, ότι θα δοθεί προκαταβολή φόρου. Την επαναλαµ-
βάνω τη διάταξη: Σε εξαιρετικές περιπτώσεις όπου παρατηρούν-
ται σηµαντικές και εκτεταµένες ζηµιές τόσο σε αριθµό πληγεισών
επιχειρήσεων όσο και σε µέγεθος καταστροφής, µπορεί να πα-
ρέχεται προκαταβολή έναντι του συνολικού ποσού της επιχορή-
γησης. 

Και πώς θα λειτουργήσει αυτό πρακτικά; Η περιφέρεια θα υπο-
βάλει κάθε δεκαπέντε µέρες στην αρµόδια Διεύθυνση του
Υπουργείου Οικονοµικών κατάσταση των επιχειρήσεων που
επλήγησαν, για τις οποίες έχει ολοκληρωθεί η καταγραφή και η
εκτίµηση. Το ποσοστό της προκαταβολής και ο τρόπος της εκτα-
µίευσης θα οριστούν µε ΚΥΑ και θα υπάρχουν συγκεκριµένα δι-
καιολογητικά, προκειµένου να δοθεί η προκαταβολή. Ο ΕΛΓΑ
τώρα καταγράφει όλες τις ζηµιές. Ο συνάδελφος ο κ. Οικονόµου
µίλησε για ζηµιές οι οποίες αυτήν τη στιγµή δεν αποζηµιώνονται
από τον ΕΛΓΑ. Θα καταγραφούν, όµως, από τον ΕΛΓΑ, για να
αποζηµιωθούν µε άλλους τρόπους, µέσα από το Πρόγραµµα Δη-
µοσίων Επενδύσεων και µεταγενέστερα, όπως ευελπιστούµε,
µέσα από το Ταµείο Αλληλεγγύης.

Άρα, αναστολές φορολογικών υποχρεώσεων, αναστολές δα-
νειακών υποχρεώσεων, αναστολές πλειστηριασµών, 600 ευρώ,
5 χιλιάδες ευρώ, 8 χιλιάδες ευρώ, ΕΛΓΑ και η υπουργική από-
φαση για προκαταβολή, είναι το πακέτο µέτρων αθροιστικά, συν-
δυαστικά, έτσι ώστε το ταχύτερο δυνατόν να βρεθούµε κοντά
στον πολίτη ο οποίος πλήττεται. Αυτός είναι ο σχεδιασµός. Και
είπα δηµόσια, µέσα στη Βουλή, ότι έχουµε τους πόρους να κα-
λύψουµε όλες τις ανάγκες και όλες τις ζηµιές οι οποίες αποδε-
δειγµένα θα έρθουν στο Υπουργείο Οικονοµικών για αποζηµίω-
ση.

Τελευταία παρατήρηση και κλείνω: Δεν γίνεται δεκτή καµµία
βουλευτική τροπολογία. Ούτως ή άλλως κάποιοι συνάδελφοι που
τις έχουν υπογράψει, ενώ τοποθετήθηκαν εδώ, δεν τις ανέδειξαν
καν. Γίνονται δεκτές όλες οι υπουργικές τροπολογίες.

Σε ό,τι αφορά το Ταµείο Αλληλεγγύης, να το επαναλάβω, γιατί
το άκουσα από δύο συναδέλφους: Η διαδικασία για τη χρηµατο-
δότηση ζηµιών από το Ταµείο Αλληλεγγύης ξεκίνησε. Γνωρίζετε,
όµως, ότι το Ταµείο Αλληλεγγύης πληρώνει µέσα από συγκεκρι-
µένες διαδικασίες και µετά από ένα εύλογο χρονικό διάστηµα.
Πιθανόν να µην είναι επιλέξιµα όλα όσα θα σταλούν, ούτε ξέ-

ρουµε το απόλυτο ύψος των πόρων που θα λάβουµε. Συνεπώς,
σήµερα δεν περιµένουµε για να προχωρήσουµε -άσχετα αν
έχουµε στείλει για τις διαδικασίες αυτές- πόρους από τις διαδι-
κασίες του Ταµείου Αλληλεγγύης. Πληρώνουµε άµεσα από το
Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων και µετά θα λάβουµε τη στή-
ριξη από το Ταµείο Αλληλεγγύης µε βάση τα προβλεπόµενα και
τον σχετικό κανονισµό. Αυτό κάναµε και αυτό θα συνεχίσουµε να
κάνουµε.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κηρύσσεται περαι-
ωµένη η συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και των τροπολο-
γιών του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών: «Επείγου-
σες ρυθµίσεις για την αντιµετώπιση των καταστροφικών συνε-
πειών από την πορεία του µεσογειακού κυκλώνα “Ιανός”, περαι-
τέρω µέτρα για την αντιµετώπιση των συνεχιζόµενων συνεπειών
της πανδηµίας του κορωνοϊού COVID-19 και άλλες κατεπείγου-
σες διατάξεις».

Εισερχόµαστε στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων, των
τροπολογιών και του συνόλου και η ψήφισή τους θα γίνει χωρι-
στά. 

Θέλω να επισηµάνω ότι η ψηφοφορία περιλαµβάνει την αρχή
του νοµοσχεδίου, δεκατρία άρθρα, τέσσερις τροπολογίες, το
ακροτελεύτιο άρθρο, καθώς και το σύνολο του νοµοσχεδίου. 

Κάθε φορά στην οθόνη εµφανίζονται ως τέσσερα άρθρα προς
ψήφιση. Για να ψηφίσετε και τα υπόλοιπα, θα πρέπει να κυλήσετε
την οθόνη αφής. Στο πάνω δεξιά µέρος της οθόνης εµφανίζεται
κάθε φορά ο αριθµός των άρθρων που αποµένουν για ψήφιση.
Και βεβαίως, θα πρέπει να βεβαιωθείτε ότι έχετε ψηφίσει όλα τα
πεδία της ψηφοφορίας. 

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Παρακαλώ να κλεί-

σει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.
(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Οι θέσεις των κοµµά-

των, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλεκτρονικό
σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής συνε-
δρίασης και έχουν ως εξής:
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«Επείγουσες ρυθµίσεις για την αντιµετώπιση των καταστροφι-
κών συνεπειών από την πορεία του µεσογειακού κυκλώνα
«Ιανός», περαιτέρω µέτρα για την αντιµετώπιση των συνεχιζόµε-
νων συνεπειών της πανδηµίας του κορωνοϊού COVID-19 και
άλλες κατεπείγουσες διατάξεις»

Επί της Αρχής     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 1 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΝΑΙ

Άρθρο 2 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: ΝΑΙ
Άρθρο 3 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΝΑΙ

Άρθρο 4 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 5 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 6 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 7 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΝΑΙ

Άρθρο 8 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 9 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 10 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 11 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 12 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 13 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Υπ. τροπ. 475/69 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Υπ. τροπ. 481/75 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: -
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Υπ. τροπ. 482/76 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: -

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Υπ. τροπ. 483/77 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Ακροτελεύτιο Άρθρο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Επί του Συνόλου     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεπώς το σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών: «Επείγουσες ρυθµίσεις για
την αντιµετώπιση των καταστροφικών συνεπειών από την πορεία
του µεσογειακού κυκλώνα «Ιανός», περαιτέρω µέτρα για την αν-
τιµετώπιση των συνεχιζόµενων συνεπειών της πανδηµίας του κο-
ρωνοϊού COVID-19 και άλλες κατεπείγουσες διατάξεις» έγινε
δεκτό κατά πλειοψηφία, σε µόνη συζήτηση, επί της αρχής, των
άρθρων και του συνόλου και έχει ως εξής:

«Επείγουσες ρυθµίσεις για την αντιµετώπιση των καταστρο-
φικών συνεπειών από την πορεία του µεσογειακού κυκλώνα
«Ιανός», περαιτέρω µέτρα για την αντιµετώπιση των συνεχιζό-
µενων συνεπειών της πανδηµίας του κορωνοϊού COVID-19 και
άλλες κατεπείγουσες διατάξεις

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΜΕΡΟΣ Α’: ΜΕΤΡΑ ΕΝΙΣΧΥΣΗΣ ΠΛΗΓΕΝΤΩΝ ΑΠΟ ΦΥΣΙΚΕΣ
ΚΑΤΑΣΤΡΟΦΕΣ

Άρθρο 1: Χορήγηση οικονοµικής ενίσχυσης στους πληγέντες
από τις φυσικές καταστροφές που προκλήθηκαν από την πορεία
του µεσογειακού κυκλώνα «Ιανός» και τις συνεπακόλουθες πληµ-
µύρες της 18ης και 19ης Σεπτεµβρίου 2020

Άρθρο 2: Αφορολόγητο και ακατάσχετο των πάσης φύσεως
ενισχύσεων προς τους πληγέντες από τις φυσικές καταστροφές
που προκλήθηκαν από την πορεία του µεσογειακού κυκλώνα
«Ιανός» και τις συνεπακόλουθες πληµµύρες της 18ης και 19ης
Σεπτεµβρίου 2020

Άρθρο 3: Αναστολή µέτρων αναγκαστικής εκτέλεσης σε πλη-
γείσες περιοχές λόγω της πορείας του µεσογειακού κυκλώνα
«Ιανός»

Άρθρο 4: Παράταση συµβάσεων εργασίας προσωπικού Ιδιω-
τικού Δικαίου Ορισµένου Χρόνου Αποκατάστασης Επιπτώσεων
Φυσικών Καταστροφών της Γενικής Γραµµατείας Υποδοµών του
Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών

Άρθρο 5: Έκτακτα και επείγοντα µέτρα για την προστασία των
θέσεων εργασίας στις πληγείσες περιοχές της Χώρας από τις
φυσικές καταστροφές που προκλήθηκαν από την πορεία του µε-
σογειακού κυκλώνα «Ιανός» και τις συνεπακόλουθες πληµµύρες
της 18ης και 19ης Σεπτεµβρίου 2020

Άρθρο 6: Στελέχωση επιτροπών εκτίµησης και καταγραφής ζη-
µιών για επιχορήγηση επιχειρήσεων µετά από θεοµηνία

Άρθρο 7: Παράταση προθεσµιών στους δήµους που επλήγη-
σαν από θεοµηνίες

Άρθρο 8: Παράταση ισχύος εγκριτικών αποφάσεων του προ-
γράµµατος «Επίδοµα Στέγασης»

ΜΕΡΟΣ Β’: ΜΕΤΡΑ ΚΑΤΑΠΟΛΕΜΗΣΗΣ ΤΩΝ ΣΥΝΕΠΕΙΩΝ ΤΟΥ
ΚΟΡΩΝΟΪΟΥ COVID-19 ΚΑΙ ΑΛΛΕΣ ΕΠΕΙΓΟΥΣΕΣ ΦΟΡΟΛΟΓΙΚΕΣ
ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 9: Καταβολή δόσεων Ενιαίου Φόρου Ιδιοκτησίας Ακινή-
των για το έτος 2020 

Άρθρο 10: Επέκταση της µείωσης των συντελεστών Φόρου
Προστιθέµενης Αξίας για συγκεκριµένα αγαθά και υπηρεσίες
µέχρι τις 30 Απριλίου 2021

Άρθρο 11 Προσαυξηµένη έκπτωση διαφηµιστικής δαπάνης
κατά τα φορολογικά έτη 2020 και 2021

Άρθρο 12: Αναστολή επιβολής τέλους συνδροµητικής τηλεό-
ρασης

Άρθρο 13: Χρηµατοδότηση από το συγχρηµατοδοτούµενο
σκέλος του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων του Υπουρ-
γείου Παιδείας και Θρησκευµάτων των αναπληρωτών και ωροµί-
σθιων εκπαιδευτικών

Άρθρο 14: Κατεπείγουσες διατάξεις για την ενηµέρωση του
κοινού για θέµατα προστασίας της δηµόσιας υγείας

Άρθρο 15: Αρµοδιότητα οργάνων για προσωρινή αναστολή
λειτουργίας οργανικών µονάδων δηµόσιων υπηρεσιών

Άρθρο 16: Μείωση οικονοµικού ανταλλάγµατος σε πληττόµε-
νες επιχειρήσεις που δραστηριοποιούνται σε χώρους ζώνης λι-
µένα

Άρθρο 17: Ρυθµίσεις για την αντιµετώπιση έκτακτων αναγκών
του Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη - 

Τροποποίηση του άρθρου 116 του ν. 4674/2020
Άρθρο 18: Παράταση ισχύος ρυθµίσεων για την αντιµετώπιση

εκτάκτων αναγκών λόγω του κορωνοϊού COVID-19
Άρθρο 19: Παράταση θητείας Διοικητικού Συµβουλίου Ι.Φ.Ε.Τ.

Α.Ε.
Άρθρο 20: Διαδικασία αποδοχής δωρεών
Άρθρο 21: Ένταξη των ωφελούµενων του προγράµµατος «Στέ-

γαση και Εργασία για τους αστέγους» στο Επίδοµα Στέγασης
ΜΕΡΟΣ Γ’: ΛΟΙΠΕΣ ΕΠΕΙΓΟΥΣΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ
Άρθρο 22: Τρόποι εκλογής των αιρετών µελών των υπηρεσια-

κών συµβουλίων εκπαιδευτικού προσωπικού και ειδικού εκπαι-
δευτικού προσωπικού ειδικής αγωγής

Άρθρο 23: Έναρξη ισχύος

ΜΕΡΟΣ Α’
ΜΕΤΡΑ ΕΝΙΣΧΥΣΗΣ ΠΛΗΓΕΝΤΩΝ 

ΑΠΟ ΦΥΣΙΚΕΣ ΚΑΤΑΣΤΡΟΦΕΣ

Άρθρο 1
Χορήγηση οικονοµικής ενίσχυσης στους πληγέντες 

από τις φυσικές καταστροφές που προκλήθηκαν από την
πορεία του µεσογειακού κυκλώνα «Ιανός» 

και τις συνεπακόλουθες πληµµύρες της 18ης 
και 19ης Σεπτεµβρίου 2020

1. Σε πληγέντα φυσικά ή νοµικά πρόσωπα ή πληγείσες νοµικές
οντότητες που περιέρχονται ή περιήλθαν προσωρινά ή µόνιµα
σε κατάσταση έκτακτης ανάγκης εξαιτίας των φυσικών κατα-
στροφών που προκλήθηκαν από την πορεία του µεσογειακού κυ-
κλώνα «Ιανός» και των συνεπακόλουθων πληµµυρών που έπλη-
ξαν περιοχές της Περιφέρειας Θεσσαλίας, καθώς και των Περι-
φερειακών Ενοτήτων Φθιώτιδας, Κεφαλληνίας, Ιθάκης, Ζακύν-
θου, Λευκάδας, Κορινθίας και Ευρυτανίας, στις 18 και 19 Σεπτεµ-
βρίου 2020 χορηγείται έκτακτη εφάπαξ ενίσχυση µε τη µορφή
επιδόµατος. Η ενίσχυση του προηγούµενου εδαφίου ανέρχεται
για τα πληγέντα φυσικά πρόσωπα στο ποσό των πέντε χιλιάδων
(5.000) ευρώ  ανά κατοικία και για τα νοµικά πρόσωπα ή νοµικές
οντότητες, των οποίων επλήγη η επιχείρηση, στο ποσό των οκτώ
χιλιάδων (8.000) ευρώ  ανά επιχείρηση.

2. Την έκτακτη εφάπαξ ενίσχυση της παρ. 1, δικαιούνται: α) οι
ένοικοι κατοικιών, είτε αυτοί είναι ιδιοκτήτες (µε πλήρη ή ψιλή
κυριότητα) είτε είναι επικαρπωτές, ή µισθωτές, εξαιρουµένων
των βραχυχρόνιων µισθώσεων, ή ένοικοι µε δωρεάν παραχώ-
ρηση, των οποίων η κατοικία έχει πληγεί από τα φαινόµενα της
παρ. 1, β) οι επιχειρήσεις (φυσικά ή νοµικά πρόσωπα ή νοµικές
οντότητες) που στεγάζονται σε κτιριακές εγκαταστάσεις, και
επλήγησαν από τα φαινόµενα της παρ. 1 µε την προϋπόθεση ότι
η κτιριακή εγκατάσταση ήταν σε χρήση την ηµέρα του συµβάν-
τος και η επιχείρηση που επλήγη ήταν σε λειτουργία.

3. Η αίτηση, η οποία συνιστά ταυτοχρόνως και υπεύθυνη δή-
λωση του ν. 1599/1986 (Α’ 75) ως προς την αλήθεια του περιε-
χοµένου της, απευθύνεται στη Διεύθυνση Αποκατάστασης Επι-
πτώσεων Φυσικών Καταστροφών Κεντρικής Ελλάδας (Δ.Α.Ε.Φ.Κ.
-Κ.Ε.) του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών και υποβάλλε-
ται σε ειδική πλατφόρµα, µέσω της Ενιαίας Ψηφιακής Πύλης της
Δηµόσιας Διοίκησης (gov.gr) του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυ-
βέρνησης. Για την είσοδο του αιτούντος στην ανωτέρω πλατ-
φόρµα απαιτείται η προηγούµενη αυθεντικοποίησή του µε τη
χρήση των κωδικών-διαπιστευτηρίων της Γενικής Γραµµατείας
Πληροφοριακών Συστηµάτων Δηµόσιας Διοίκησης του Υπουρ-
γείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης. Εναλλακτικά, η αίτηση δύναται
να υποβάλλεται µέσω Κέντρου Εξυπηρέτησης Πολιτών (Κ.Ε.Π.)
από τον δικαιούχο, σύµφωνα µε τις παρ. 1 και 2, ή τον νόµιµο ή
εξουσιοδοτηµένο εκπρόσωπο του δικαιούχου ή της επιχείρησης,
ανάλογα µε τη νοµική µορφή αυτής. Τα στοιχεία της ταυτότητας
που αναφέρονται στην αίτηση, όταν πρόκειται για Έλληνες πο-
λίτες, αποδεικνύονται από το δελτίο αστυνοµικής ταυτότητας ή
τη σχετική προσωρινή βεβαίωση της αρµόδιας Αρχής ή το δια-
βατήριο ή την άδεια οδήγησης. Η ταυτότητα των αλλοδαπών
αποδεικνύεται µε το διαβατήριο και την ισχύουσα άδεια παρα-
µονής. Με απόφαση του Υπουργού Ψηφιακής Διακυβέρνησης
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καθορίζονται οι τεχνικές λεπτοµέρειες και τα ειδικότερα ζητή-
µατα για την υποβολή της αίτησης και το περιεχόµενο αυτής.

4. Οι ιδιοκτήτες ακινήτων δικαιούνται εφάπαξ ενίσχυση τόσο
για την κύρια όσο και για τις δευτερεύουσες κατοικίες που είτε
ιδιοχρησιµοποιούνται είτε µισθώνονται σε τρίτους µε βραχυχρό-
νιες περιοδικές µισθώσεις.

5. Οι ενισχύσεις προς επιχειρήσεις χορηγούνται βάσει των Κα-
νονισµών 1407/2013, 1408/2013 και 717/2014 σχετικά µε τις ενι-
σχύσεις ήσσονος σηµασίας, πληρουµένων των προϋποθέσεων
που τίθενται σε αυτούς, ιδίως ως προς τον έλεγχο της σώρευ-
σης.

6. Η πληρωµή των δικαιούχων διεκπεραιώνεται µε µόνη την
υποβολή της αίτησης και το ποσό καταβάλλεται στον δικαιούχο,
µετά από την έκδοση απόφασης της Δ.Α.Ε.Φ.Κ.-Κ.Ε., από τη Δι-
εύθυνση Οικονοµικής Διαχείρισης του Υπουργείου Υποδοµών και
Μεταφορών, µε την έκδοση τακτικού χρηµατικού εντάλµατος σε
τραπεζικό λογαριασµό, ο οποίος γνωστοποιείται στην Υπηρεσία,
µέσω της αίτησης που υποβάλλει ο δικαιούχος.

7. Σε περίπτωση περισσοτέρων του ενός δικαιούχων (συνιδιο-
κτητών που διαµένουν στην πληγείσα κατοικία), η αίτηση υπο-
βάλλεται από τον καθένα χωριστά και του χορηγείται το ποσό
της ενίσχυσης, που αντιστοιχεί στο ποσοστό ιδιοκτησίας ή χρή-
σης, που δηλώνει στην αίτηση που συνιστά κατά τα ανωτέρω και
υπεύθυνη δήλωση. Σε περίπτωση που σε τµήµα της πληγείσας
κατοικίας φέρεται να στεγάζεται επαγγελµατική δραστηριότητα,
την αίτηση υποβάλλει ο κύριος της κατοικίας, υπό τις διακρίσεις
του προηγούµενου εδαφίου, εκτός αν η κατοικία έχει συνολικά
µισθωθεί η παραχωρηθεί, οπότε εφαρµόζονται οι διατάξεις των
προηγούµενων παραγράφων.

8. Οι ιδιοκτήτες κενών, εγκαταλελειµµένων ή ηµιτελών κατοι-
κιών ή επαγγελµατικών χώρων, δεν δικαιούνται έκτακτης ενίσχυ-
σης.

9. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών, Ανάπτυξης
και Επενδύσεων, Εσωτερικών και Υποδοµών και Μεταφορών, κα-
θορίζονται η διαδικασία και ο τρόπος πληρωµής, η διαδικασία
διαπίστωσης της ορθότητας της υποβληθείσας αίτησης και της
ακρίβειας των δηλωθέντων στοιχείων από τις αρµόδιες υπηρε-
σίες όπως ορίζονται στην εν λόγω απόφαση, επιπλέον δικαιολο-
γητικά που τυχόν θα απαιτηθεί να κατατεθούν, κατά περίπτωση,
από τους δικαιούχους και κάθε αναγκαία λεπτοµέρεια για την
εφαρµογή του παρόντος. 

10. Ψευδής δήλωση από τον αιτούντα, πέραν των προβλεπό-
µενων από άλλες διατάξεις κυρώσεων, επιφέρει την υποχρέωση
επιστροφής του τετραπλασίου του χορηγηθέντος επιδόµατος
από τον λαβόντα προς το Ελληνικό Δηµόσιο, το οποίο εισπράτ-
τεται κατά τις διατάξεις περί είσπραξης δηµοσίων εσόδων. Οι
δηµόσιες αρχές ή επιχειρήσεις κοινής ωφέλειας, οφείλουν να
αποστέλλουν προς τη Δ.Α.Ε.Φ.Κ.-Κ.Ε. κάθε αιτούµενο στοιχείο
που απαιτείται για τον έλεγχο της ορθότητας των υποβληθεισών
δηλώσεων.

11. Ως καταληκτική ηµεροµηνία υποβολής αιτήσεων για τη χο-
ρήγηση της έκτακτης εφάπαξ ενίσχυσης µε τη µορφή επιδόµα-
τος ορίζεται η 30ή Νοεµβρίου 2020. Με απόφαση του Υπουργού
Υποδοµών και Μεταφορών, η προθεσµία του προηγούµενου εδα-
φίου δύναται να παρατείνεται για χρονικό διάστηµα που δεν µπο-
ρεί να υπερβαίνει την 31η Ιανουαρίου 2021.

Άρθρο 2
Αφορολόγητο και ακατάσχετο των πάσης φύσεως 
ενισχύσεων προς τους πληγέντες από τις φυσικές 

καταστροφές που προκλήθηκαν από την πορεία του µεσο-
γειακού κυκλώνα «Ιανός» και τις συνεπακόλουθες πληµµύ-

ρες της 18ης και 19ης Σεπτεµβρίου 2020

Η οικονοµική ενίσχυση του άρθρου 1, που καταβάλλεται στα
πληγέντα φυσικά ή νοµικά πρόσωπα ή πληγείσες νοµικές οντό-
τητες που περιέρχονται ή περιήλθαν προσωρινά ή µόνιµα σε κα-
τάσταση έκτακτης ανάγκης εξαιτίας των φυσικών καταστροφών
που προκλήθηκαν από την πορεία του µεσογειακού κυκλώνα
«Ιανός» και τις συνεπακόλουθες πληµµύρες που έπληξαν περιο-
χές της Περιφέρειας Θεσσαλίας, καθώς και των Περιφερειακών

Ενοτήτων Φθιώτιδας, Κεφαλληνίας, Ιθάκης, Ζακύνθου, Λευκά-
δας, Κορινθίας και Ευρυτανίας, στις 18 και 19 Σεπτεµβρίου 2020,
ορίζεται ως αφορολόγητη, µη εφαρµοζοµένης της παρ. 1 του άρ-
θρου 47 του ν. 4172/2013 (Α’ 167) σε περίπτωση διανοµής ή κε-
φαλαιοποίησής της, ανεκχώρητη και ακατάσχετη στα χέρια του
Δηµοσίου ή τρίτων, κατά παρέκκλιση κάθε γενικής και ειδικής
διάταξης, δεν υπόκειται σε οποιαδήποτε κράτηση, τέλος ή ει-
σφορά, συµπεριλαµβανοµένης και της ειδικής εισφοράς αλλη-
λεγγύης του άρθρου 43Α του ν. 4172/2013 (Α’ 167), δεν δεσ-
µεύεται και δεν συµψηφίζεται µε βεβαιωµένα χρέη προς τη Φο-
ρολογική Διοίκηση και το Δηµόσιο εν γένει, τους δήµους, τις πε-
ριφέρειες, τα ασφαλιστικά ταµεία ή τα πιστωτικά ιδρύµατα και
δεν υπολογίζεται στα εισοδηµατικά όρια για την καταβολή οποι-
ασδήποτε παροχής κοινωνικού ή προνοιακού χαρακτήρα.

Άρθρο 3
Αναστολή µέτρων αναγκαστικής εκτέλεσης 
σε πληγείσες περιοχές λόγω της πορείας 

του µεσογειακού κυκλώνα «Ιανός»

Σε περιοχές που κηρύχθηκαν σε κατάσταση έκτακτης ανάγκης
µε απόφαση της Γενικής Γραµµατείας Πολιτικής Προστασίας,
εξαιτίας των φυσικών καταστροφών που προκλήθηκαν από την
πορεία του µεσογειακού κυκλώνα «Ιανός», αναστέλλεται, από τη
δηµοσίευση του παρόντος και έως τις 30 Σεπτεµβρίου 2021, η
διενέργεια κάθε πράξης αναγκαστικής εκτέλεσης επί της κινητής
ή ακίνητης περιουσίας φυσικών ή νοµικών προσώπων. Η ανα-
στολή καταλαµβάνει ιδίως, αλλά όχι περιοριστικά, τη διενέργεια
πλειστηριασµών, κατασχέσεων, αποβολών και προσωπικών κρα-
τήσεων. Κατά το χρονικό διάστηµα του πρώτου εδαφίου, ανα-
στέλλονται οι προθεσµίες άσκησης ενδίκων µέσων και βοηθη-
µάτων που αφορούν σε εκκρεµείς διαδικασίες αναγκαστικής
εκτέλεσης.

Άρθρο 4
Παράταση συµβάσεων εργασίας προσωπικού Ιδιωτικού Δι-

καίου Ορισµένου Χρόνου Αποκατάστασης 
Επιπτώσεων Φυσικών Καταστροφών της Γενικής

Γραµµατείας Υποδοµών του Υπουργείου Υποδοµών και Με-
ταφορών

1. Συµβάσεις εργασίας ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου
του προσωπικού όλων των ειδικοτήτων των Τοµέων Αποκατάστα-
σης Επιπτώσεων Φυσικών Καταστροφών Ανατολικής και Δυτικής
Αττικής της υπό στοιχεία οικ./617/ΓΔζ1/24.7.2018 απόφασης του
Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών (Β’ 3019) και της Διεύθυν-
σης Αποκατάστασης Επιπτώσεων Φυσικών Καταστροφών Κεν-
τρικής Ελλάδας της Γενικής Γραµµατείας Υποδοµών του Υπουρ-
γείου Υποδοµών και Μεταφορών, οι οποίες έχουν συναφθεί σύµ-
φωνα µε τα άρθρα 20 του  ν. 2190/1994 (Α’ 28) και 56 επ. του π.δ.
410/1988  (Α’ 191), παρατείνονται αυτοδίκαια από τη λήξη τους
µέχρι και τις 30 Απριλίου 2021. Η παράταση δεν µεταβάλλει τον
χαρακτήρα της σχέσης εργασίας, βάσει της οποίας προσλήφθη-
καν οι απασχολούµενοι στις θέσεις αυτές.

2. Συµβάσεις εργασίας ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου
δεκαέξι (16) ατόµων όλων των ειδικοτήτων των Τοµέων Αποκα-
τάστασης Επιπτώσεων Φυσικών Καταστροφών της Περιφερει-
ακής Ενότητας Χανίων, της Γενικής Διεύθυνσης Αποκατάστασης
Επιπτώσεων Φυσικών Καταστροφών Κεντρικής Ελλάδας, της Γε-
νικής Γραµµατείας Υποδοµών του Υπουργείου Υποδοµών και Με-
ταφορών, οι οποίες έχουν συναφθεί σύµφωνα µε τα άρθρα 20
του ν. 2190/1994 (Α’ 28) και 56 επ. του π.δ. 410/1988 (Α’ 191), και
οι οποίες είχαν παραταθεί δυνάµει του άρθρου 73 του ν.
4663/2020 (Α’ 30), για διάστηµα οκτώ (8) µηνών, παρατείνονται
αυτοδίκαια από τη λήξη τους µέχρι και τις 30.4.2021. Η παρά-
ταση δεν µεταβάλλει τον χαρακτήρα της σχέσης εργασίας, βάσει
της οποίας προσλήφθηκαν οι απασχολούµενοι στις θέσεις αυτές.
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Άρθρο 5
Έκτακτα και επείγοντα µέτρα για την προστασία των θέσεων
εργασίας στις πληγείσες περιοχές της Χώρας από τις φυσι-
κές καταστροφές που προκλήθηκαν από την πορεία του µε-

σογειακού κυκλώνα «Ιανός» και τις συνεπακόλουθες
πληµµύρες της 18ης και 19ης Σεπτεµβρίου 2020

1. Οι επιχειρήσεις-εργοδότες του ιδιωτικού τοµέα, ανεξαρτή-
τως κλάδου και επιχειρηµατικής δραστηριότητας, που επλήγη-
σαν από τον µεσογειακό κυκλώνα «Ιανός» και τις συνεπακό-
λουθες πληµµύρες της 18ης και 19ης Σεπτεµβρίου 2020 στις πε-
ριοχές:

19036 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



µπορούν να θέτουν σε αναστολή τις συµβάσεις εργασίας µέρους
ή όλων των εργαζοµένων τους, µέχρι την αποκατάσταση των ζη-
µιών που έχουν προκληθεί ένεκα του ανωτέρω φαινοµένου και
όχι πέραν των τριών (3) µηνών.

2. Οι επιχειρήσεις-εργοδότες της παρ. 1 υποχρεούνται να µην
προβούν σε µειώσεις προσωπικού µε καταγγελία των συµβά-
σεων εργασίας, για τον χρόνο που θέτουν τις συµβάσεις εργα-
σίας των εργαζοµένων τους σε αναστολή, σύµφωνα µε την παρ.
1. Σε περίπτωση πραγµατοποίησής τους, οι καταγγελίες αυτές
είναι άκυρες. 

3. Οι επιχειρήσεις-εργοδότες της παρ. 1 που κάνουν χρήση
της ανωτέρω ρύθµισης υποχρεούνται µετά από τη λήξη του χρό-
νου της αναστολής των συµβάσεων εργασίας του προσωπικού
τους, να διατηρήσουν τον ίδιο αριθµό θέσεων εργασίας για χρο-
νικό διάστηµα ίσο µε εκείνο της αναστολής.

4. Οι εργαζόµενοι, των οποίων η σύµβαση εργασίας τελεί σε
αναστολή, σύµφωνα µε το παρόν, είναι δικαιούχοι έκτακτης οι-
κονοµικής ενίσχυσης, ως αποζηµίωσης ειδικού σκοπού, ποσού
πεντακοσίων τριάντα τεσσάρων (534) ευρώ, καθώς και αναλο-
γίας δώρου Χριστουγέννων. 

5. Η αποζηµίωση του ειδικού σκοπού είναι αφορολόγητη, ανεκ-
χώρητη και ακατάσχετη στα χέρια του Δηµοσίου ή τρίτων, κατά
παρέκκλιση κάθε γενικής και ειδικής διάταξης, δεν υπόκειται σε
οποιαδήποτε κράτηση, τέλος ή εισφορά, δεν δεσµεύεται  και δεν
συµψηφίζεται µε βεβαιωµένα χρέη προς τη Φορολογική Διοίκηση
και το Δηµόσιο εν γένει, τους δήµους, τις περιφέρειες, τα ασφα-
λιστικά ταµεία ή τα πιστωτικά ιδρύµατα.

6. Οι Αναλυτικές Περιοδικές Δηλώσεις των εργαζοµένων, των
οποίων οι συµβάσεις εργασίας τελούν σε αναστολή, σύµφωνα
µε το παρόν, υποβάλλονται από τον εργοδότη. Η δαπάνη της
πλήρους ασφαλιστικής τους κάλυψης υπολογίζεται επί των ονο-
µαστικών µισθών τους. 

7. Η δαπάνη για την αποζηµίωση ειδικού σκοπού και την ασφα-
λιστική κάλυψη των εργαζοµένων καλύπτεται από τον Κρατικό
Προϋπολογισµό. 

8. Για τη λήψη της αποζηµίωσης ειδικού σκοπού από τους ερ-
γαζόµενους, ο εργοδότης υποχρεούται να υποβάλει υπεύθυνη
δήλωση στο Πληροφοριακό Σύστηµα «ΕΡΓΑΝΗ» του Υπουργείου
Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, µε την οποία δηλώνει τους
εργαζόµενους των οποίων οι συµβάσεις εργασίας τελούν σε ανα-
στολή. 

9. Οι επιχειρήσεις-εργοδότες υποχρεούνται να γνωστοποι-
ήσουν την ανωτέρω υπεύθυνη δήλωση, εγγράφως ή ηλεκτρο-
νικά, αυθηµερόν στον εργαζόµενο, δηλώνοντάς του και τον
αριθµό πρωτοκόλλου καταχώρισης της πράξης τους στο Πλη-
ροφοριακό Σύστηµα «ΕΡΓΑΝΗ». Μετά από την ανωτέρω γνωστο-
ποίηση οι δικαιούχοι-εργαζόµενοι, σύµφωνα µε τα ανωτέρω, για
να λάβουν την αποζηµίωση ειδικού σκοπού, υποβάλλουν υπεύ-
θυνη δήλωση σε ηλεκτρονική πλατφόρµα που τηρείται για τον
σκοπό αυτόν στη Γενική Διεύθυνση Εργασιακών Σχέσεων, Υγείας
και Ασφάλειας στην Εργασία και Ένταξης στην Εργασία της Γε-
νικής Γραµµατείας Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας και Κοι-
νωνικών Υποθέσεων. Στην υπεύθυνη δήλωση των δικαιούχων
εργαζοµένων συµπεριλαµβάνονται, εκτός των προσωπικών τους
στοιχείων, τα οποία αντλούνται αυτόµατα από το Πληροφοριακό
Σύστηµα  «ΕΡΓΑΝΗ», τα στοιχεία του προσωπικού τους τραπεζι-
κού λογαριασµού IBAN, καθώς και ο αριθµός πρωτοκόλλου κα-
ταχώρισης της υπεύθυνης δήλωσης του εργοδότη στο Πληρο-
φοριακό Σύστηµα «ΕΡΓΑΝΗ». 

10. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Εργα-
σίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, καθορίζονται οι όροι και κάθε
αναγκαία λεπτοµέρεια για την εφαρµογή της παρούσας.

11.  Με απόφαση του Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Υπο-
θέσεων καθορίζονται οι όροι και κάθε αναγκαία λεπτοµέρεια ει-
δικώς για την εφαρµογή του παρόντος µέσω του Πληροφορια-
κού Συστήµατος «ΕΡΓΑΝΗ» και της ηλεκτρονικής πλατφόρµας
που τηρείται για τον σκοπό αυτόν στη Γενική Διεύθυνση Εργα-
σιακών Σχέσεων, Υγείας και Ασφάλειας στην Εργασία και Έντα-
ξης στην Εργασία της Γενικής Γραµµατείας Εργασίας, του
Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων.

Άρθρο 6
Στελέχωση επιτροπών εκτίµησης και καταγραφής

ζηµιών για επιχορήγηση επιχειρήσεων 
µετά από θεοµηνία

Στο άρθρο 36 του ν. 2459/1997 (Α’17) προστίθεται παρ. 7 ως
εξής:

«7. Η εκτίµηση και η καταγραφή των ζηµιών σε επιχειρήσεις
που επλήγησαν από θεοµηνίες, σύµφωνα µε την παρ. 1, διενερ-
γείται από τις αρµόδιες επιτροπές που συστήνονται κατά περί-
πτωση µε απόφαση του Περιφερειάρχη. Αν το προσωπικό της
Περιφέρειας το οποίο συµµετέχει στις ως άνω επιτροπές δεν
επαρκεί για την άµεση ολοκλήρωση των ενεργειών του προηγού-
µενου εδαφίου, ως µέλη της Επιτροπής µπορούν να ορίζονται
µόνιµοι και ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου (ΙΔΑΧ) υπάλληλοι
υπηρεσιών του δηµοσίου και του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα,
καθώς και µέλη του Τεχνικού Επιµελητηρίου Ελλάδος (ΤΕΕ) και
του Οικονοµικού Επιµελητήριου Ελλάδος (ΟΕΕ).»  

Άρθρο 7
Παράταση προθεσµιών στους δήµους που επλήγησαν από

θεοµηνίες

Ειδικά για τους δήµους της παρ. 1 του άρθρου 1 και του άρ-
θρου ενδέκατου της από 22.8.2020 Πράξης Νοµοθετικού Περιε-
χοµένου (Α’161), η οποία κυρώθηκε µε το άρθρο 2 του ν.
4722/2020 (Α’177), η προθεσµία του πρώτου εδαφίου της παρ. 2
του άρθρου 51 του ν. 4647/2019 (Α’204), ως προς την υποβολή
δήλωσης για τον καθορισµό της επιφάνειας ή και της χρήσης
ακινήτου περί του υπολογισµού φόρων, τελών και εισφορών
προς τους Ο.Τ.Α. α’ βαθµού, και η προθεσµία του δεύτερου εδα-
φίου της παρ. 2 του άρθρου 222 του ν. 4555/2018 (Α’133), ως
προς την υποβολή υπεύθυνης δήλωσης για τη µη χρησιµοποίηση
ακινήτου, του οποίου η ηλεκτροδότηση έχει διακοπεί, παρατεί-
νονται έως τις 31.12.2020.

Άρθρο 8
Παράταση ισχύος εγκριτικών αποφάσεων
του προγράµµατος «Επίδοµα Στέγασης»

1. Παρατείνεται για δύο (2) µήνες η ισχύς: 
α) των εγκριτικών αποφάσεων του προγράµµατος «Επίδοµα

Στέγασης» του άρθρου 3 του ν. 4472/2017  (Α’ 74), η ισχύς των
οποίων λήγει τον Σεπτέµβριο του έτους 2020 και 

β) των εγκριτικών αποφάσεων του προγράµµατος «Ελάχιστο
Εγγυηµένο Εισόδηµα» του άρθρου 235 του        ν. 4389/2016 (Α’
94), η ισχύς των οποίων έληξε τον Αύγουστο του έτους 2020. 

2. Η παράταση της  παρ. 1 χορηγείται εφόσον: α) δεν υποβλη-
θεί νέα αίτηση εντός του Σεπτεµβρίου και του Οκτωβρίου του
έτους 2020 για τη συνέχιση της χορήγησης των ανωτέρω επιδο-
µάτων και β) οι δικαιούχοι, σύµφωνα µε τις ανωτέρω εγκριτικές
αποφάσεις, διαµένουν στις περιφερειακές ενότητες και τους δή-
µους που κηρύχθηκαν σε κατάσταση έκτακτης ανάγκης εξαιτίας
των φυσικών καταστροφών που προκλήθηκαν από την πορεία
του µεσογειακού κυκλώνα «Ιανός» και των συνεπακόλουθων
πληµµυρών που έπληξαν περιοχές της Περιφέρειας Θεσσαλίας,
καθώς και των Περιφερειακών Ενοτήτων Φθιώτιδας, Κεφαλλη-
νίας, Ιθάκης, Ζακύνθου, Λευκάδας, Κορινθίας και Ευρυτανίας
στις 18 και 19 Σεπτεµβρίου 2020. 

3. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Εργα-
σίας και Κοινωνικών Υποθέσεων δύναται να παρατείνεται η ισχύς
των εγκριτικών αποφάσεων της παρ. 1. Με όµοια απόφαση δύ-
ναται να παρατείνεται η ισχύς των αντιστοίχου περιεχοµένου εγ-
κριτικών αποφάσεων, για την αντιµετώπιση αναλόγων περιπτώ-
σεων έκτακτων αναγκών και διαχείρισης των συνεπειών φυσικών
καταστροφών.

ΜΕΡΟΣ Β’ 

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΣΙΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2020 (ΠΡΩΙ) 19037



ΜΕΤΡΑ ΚΑΤΑΠΟΛΕΜΗΣΗΣ ΤΩΝ ΣΥΝΕΠΕΙΩΝ 
ΤΟΥ ΚΟΡΩΝΟΪΟΥ COVID-19 ΚΑΙ ΑΛΛΕΣ ΕΠΕΙΓΟΥΣΕΣ ΦΟ-

ΡΟΛΟΓΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 9
Καταβολή δόσεων Ενιαίου Φόρου 

Ιδιοκτησίας Ακινήτων για το έτος 2020 

Το τελευταίο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 8 του ν. 4223/2013
(Α’ 287) αντικαθίσταται ως εξής:

«Ειδικά για το έτος 2020, ο Ενιαίος Φόρος Ιδιοκτησίας Ακινή-
των (ΕΝ.Φ.Ι.Α.) καταβάλλεται σε έξι (6) ισόποσες µηνιαίες δόσεις.
Η πρώτη και η δεύτερη δόση δύνανται να καταβληθούν µέχρι την
τελευταία εργάσιµη ηµέρα του µηνός Οκτωβρίου 2020 και καθε-
µιά από τις επόµενες, µέχρι την τελευταία εργάσιµη ηµέρα των
τεσσάρων (4) επόµενων µηνών.»

Άρθρο 10
Επέκταση της µείωσης των συντελεστών Φόρου
Προστιθέµενης Αξίας για συγκεκριµένα αγαθά 

και υπηρεσίες µέχρι τις 30 Απριλίου 2021

Η παρ. 2 του άρθρου 11 του ν. 4690/2020 (Α’ 104) αντικαθί-
σταται ως εξής:

«2. Οι διατάξεις του Παραρτήµατος III «Αγαθά και Υπηρεσίες
που υπάγονται σε µειωµένο συντελεστή (παρ. 1 του άρθρου 21)»,
του Κώδικα Φόρου Προστιθέµενης Αξίας, ο οποίος κυρώθηκε µε
τον ν. 2859/2000, όπως τροποποιούνται από την παρ. 1, εφαρ-
µόζονται από την 1η.6.2020 έως και την 30ή.4.2021.»

Άρθρο 11
Προσαυξηµένη έκπτωση διαφηµιστικής δαπάνης κατά τα φο-

ρολογικά έτη 2020 και 2021

Στον ν. 4172/2013 (Α’ 167) προστίθεται άρθρο 22Γ, ως εξής:

«Άρθρο 22Γ
Προσαυξηµένη έκπτωση διαφηµιστικής δαπάνης κατά τα φο-

ρολογικά έτη 2020 και 2021

H διαφηµιστική δαπάνη που πραγµατοποιεί επιχείρηση κατά
τα φορολογικά έτη 2020 και 2021, κατά το µέρος που η εν λόγω
δαπάνη αφορά:

α) στην ανάρτηση σε χώρους που νόµιµα προορίζονται για
υπαίθρια διαφήµιση, διαφηµιστικών και χορηγικών µηνυµάτων ή
επί πληρωµή δηµοσιεύσεων ή 

β) στην αγορά χρόνου ή χώρου, µε σκοπό τη µετάδοση ή κα-
ταχώρηση δια των ακόλουθων Μέσων Ψυχαγωγίας: βα) της τη-
λεόρασης, ββ) του ραδιοφώνου, βγ) του κινηµατογράφου, βδ)
του διαδικτύου, βε) των υπηρεσιών κοινωνικής δικτύωσης και των
λοιπών ψηφιακών µέσων και εργαλείων εφόσον η µετάδοση ή η
καταχώριση στις υποπερ. βδ) και βε) πραγµατοποιήθηκε από επι-
χείρηση που έχει καταχωρισθεί στο Μητρώο Επιχειρήσεων Ηλε-
κτρονικών Μέσων Ενηµέρωσης του άρθρου 52 του ν. 4339/2015
(Α’ 133) και βστ) των εφηµερίδων και περιοδικών, εκπίπτει από
τα ακαθάριστα έσοδα των επιχειρήσεων κατά τον χρόνο της
πραγµατοποίησής της, προσαυξηµένη κατά ποσοστό εκατό τοις
εκατό (100%) για το φορολογικό έτος 2020 και κατά εξήντα τοις
εκατό (60%) για το φορολογικό έτος 2021 υπό τις ακόλουθες
προϋποθέσεις:

(i) η διαφηµιστική δαπάνη της επιχείρησης για το φορολογικό
έτος 2020 ανέρχεται τουλάχιστον στο ισόποσο της προ εκδό-
σεως πιστωτικών τιµολογίων κύκλου εργασιών (τζίρου) διαφηµι-
στικής δαπάνης στα οριζόµενα στις περ. α) και β)  για το έτος
2019 και

(ii) η διαφηµιστική δαπάνη της επιχείρησης για το φορολογικό
έτος 2021 ανέρχεται τουλάχιστον στο εκατόν πέντε τοις εκατό
(105%) του ποσού της προ εκδόσεως πιστωτικών τιµολογίων κύ-
κλου εργασιών (τζίρου) διαφηµιστικής δαπάνης στα οριζόµενα
στις περ. α) και β)  για το έτος 2019.               

Εφόσον η επιχείρηση βάσει σχετικών κανονιστικών πράξεων

της διοίκησης, έχει αναστείλει τη δραστηριότητά της ή επλήγη
οικονοµικά λόγω της εµφάνισης και διάδοσης του κορωνοϊού
COVID-19, η ανωτέρω υπό στοιχείο (i) προϋπόθεση πληρούται
εφόσον το ύψος της διαφηµιστικής δαπάνης για το έτος 2020
ανέρχεται τουλάχιστον σε ποσοστό εβδοµήντα τοις εκατό (70%)
της προ εκδόσεως πιστωτικών τιµολογίων κύκλου εργασιών (τζί-
ρου) διαφηµιστικής δαπάνης έτους 2019. Αν προκύψουν ζηµιές
µετά από την αφαίρεση των ως άνω ποσοστών, αυτές µεταφέ-
ρονται µε βάση το άρθρο 27.  

Με απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών, έπειτα από εισή-
γηση του Διοικητή της Ανεξάρτητης Αρχής Δηµοσίων Εσόδων,
ορίζεται κάθε ειδικότερο θέµα για την εφαρµογή της παρούσας.

Άρθρο 12
Αναστολή επιβολής τέλους 
συνδροµητικής τηλεόρασης

Αναστέλλεται η επιβολή του τέλους στη συνδροµητική τηλεό-
ραση σύµφωνα µε το άρθρο 54 του ν. 4389/2016 (Α’ 94) για την
περίοδο από 1ης Οκτωβρίου 2020 έως 30 Σεπτεµβρίου 2021. 

Άρθρο 13
Χρηµατοδότηση από το συγχρηµατοδοτούµενο σκέλος του

Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων 
του Υπουργείου Παιδείας και Θρησκευµάτων 

των αναπληρωτών και ωροµίσθιων εκπαιδευτικών

Το άρθρο 19 του ν. 4283/2014 (Α’ 189) αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 19
Χρηµατοδότηση από το συγχρηµατοδοτούµενο σκέλος του

Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων 
του Υπουργείου Παιδείας και Θρησκευµάτων 

των αναπληρωτών και ωροµίσθιων εκπαιδευτικών

Για την πληρωµή αναπληρωτών και ωροµίσθιων εκπαιδευτι-
κών, καθώς και Ειδικού Εκπαιδευτικού και Ειδικού Βοηθητικού
Προσωπικού, µπορεί να γίνει χρήση πόρων του συγχρηµατοδο-
τούµενου σκέλους του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων
του Υπουργείου Παιδείας και Θρησκευµάτων. Η σχετική δαπάνη
µπορεί να βαρύνει τη Συλλογική Απόφαση Έργων (ΣΑΕ) 445/2
µε Κωδικό Έργου 2019ΣΕ44520000 του Συγχρηµατοδοτούµενου
Σκέλους του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων του έτους
2020 και τίτλο «Πληρωµή αναπληρωτών και ωροµίσθιων εκπαι-
δευτικών, καθώς και Ειδικού Εκπαιδευτικού και Βοηθητικού Προ-
σωπικού (ΕΕΠ-ΕΒΠ) του Υπουργείου Παιδείας και Θρησκευ-
µάτων βάσει του άρθρου 47 του ν. 4692/2020 (Α’ 111), Π.Κ.
2014ΣΕ04700000», έως το ποσό των εκατόν τριάντα δύο εκατοµ-
µυρίων επτακοσίων εξήντα οκτώ χιλιάδων (132.768.000) ευρώ
και την οικεία συλλογική απόφαση του έτους 2021 έως το ποσό
των εκατόν τριάντα τριών εκατοµµυρίων πεντακοσίων σαράντα
δύο χιλιάδων (133.542.000) ευρώ ή αντίστοιχο έργο Συλλογικής
Απόφασης του συγχρηµατοδοτούµενου σκέλους του Υπουρ-
γείου Παιδείας και Θρησκευµάτων.»

Άρθρο 14
Κατεπείγουσες διατάξεις για την ενηµέρωση

του κοινού για θέµατα προστασίας 
της δηµόσιας υγείας

Είναι δυνατή η ανάθεση υπηρεσιών επικοινωνίας και ενηµέρω-
σης των πολιτών, καθώς και κάθε άλλης συναφούς υπηρεσίας
που απαιτείται για την έγκαιρη υλοποίησή τους, για την προστα-
σία της δηµόσιας υγείας και τη λήψη µέτρων για την αποτροπή
διασποράς του κορωνοϊού COVID-19, κατ’ εφαρµογή της περ. γ)
της παρ. 2 του άρθρου 32 του ν. 4412/2016 (Α’ 147) και κατά πα-
ρέκκλιση ειδικότερων διατάξεων που αφορούν στην ανάθεση
σχετικών υπηρεσιών από την Προεδρία της Κυβέρνησης και δια-
τάξεων που αφορούν στη µετάδοση των σχετικών µηνυµάτων
από µέσα µαζικής ενηµέρωσης.

Με κοινή απόφαση του Υπουργού στον οποίο έχουν ανατεθεί
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οι αρµοδιότητες της Γενικής Γραµµατείας Επικοινωνίας και Ενη-
µέρωσης και του Υπουργού Οικονοµικών καθορίζονται οι όροι
και προϋποθέσεις ανάθεσης και παροχής των υπηρεσιών, η δια-
δικασία διάθεσης των σχετικών πιστώσεων για την κάλυψη της
προκαλούµενης δαπάνης και οι λοιπές αναγκαίες λεπτοµέρειες
για την εφαρµογή του παρόντος. Ο Υπουργός στον οποίο έχουν
ανατεθεί οι αρµοδιότητες της Γενικής Γραµµατείας Επικοινωνίας
και Ενηµέρωσης είναι αρµόδιος για την υλοποίηση του παρόν-
τος.

Άρθρο 15
Αρµοδιότητα οργάνων για προσωρινή αναστολή

λειτουργίας οργανικών µονάδων δηµόσιων υπηρεσιών

1. Προς τον σκοπό της αποφυγής κινδύνου διάδοσης του κο-
ρωνοϊού COVID-19, δύναται, σε περίπτωση εµφάνισης ύποπτου
ή επιβεβαιωµένου κρούσµατος κορωνοϊού COVID-19, να επιβάλ-
λεται ως µέτρο πρόληψης και περιορισµού της διάδοσης της
νόσου η προσωρινή αναστολή της λειτουργίας επιµέρους οργα-
νικών µονάδων µιας δηµόσιας υπηρεσίας ή του συνόλου αυτών.
Η απόφαση για την προσωρινή αναστολή λειτουργίας εκδίδεται
από τον οικείο Υπουργό ή τους επικεφαλής των αντίστοιχων υπη-
ρεσιών του Δηµοσίου µετά από γνώµη του Διευθυντή Δηµόσιας
Υγείας και Κοινωνικής Μέριµνας της οικείας Περιφερειακής Ενό-
τητας, κατ' εφαρµογή του εκάστοτε ισχύοντος Πρωτοκόλλου
Διαχείρισης Κρούσµατος της «Επιτροπής Αντιµετώπισης Εκτά-
κτων Συµβάντων Δηµόσιας Υγείας από Λοιµογόνους Παράγον-
τες». Η απόφαση του προηγούµενου εδαφίου αναρτάται στη
ΔΙΑΥΓΕΙΑ, αποστέλλεται στη Γενική Γραµµατεία Ανθρώπινου Δυ-
ναµικού Δηµοσίου Τοµέα του Υπουργείου Εσωτερικών και αναρ-
τάται στην ιστοσελίδα του οικείου φορέα προς ενηµέρωση των
πολιτών. 

2. Αποφάσεις για την αναστολή λειτουργίας του συνόλου των
οργανικών µονάδων των δηµοσίων υπηρεσιών, δηµοτικής ή πε-
ριφερειακής ενότητας ή εθνικού επιπέδου λαµβάνονται από τα
οριζόµενα ως αρµόδια όργανα κατά την περ. ε) της παρ. 4 του
άρθρου πρώτου της από 25.2.2020 Πράξης Νοµοθετικού Περιε-
χοµένου (Α’ 42), η οποία κυρώθηκε µε το άρθρο πρώτο του ν.
4682/2020  (A’ 76).

3. Οι διατάξεις του άρθρου 43 του ν. 4722/2020 (Α’ 177) δεν
θίγονται από την εφαρµογή του παρόντος.

Άρθρο 16
Μείωση οικονοµικού ανταλλάγµατος σε πληττόµενες επιχει-

ρήσεις που δραστηριοποιούνται σε χώρους 
ζώνης λιµένα

Στο άρθρο εξηκοστό όγδοο της από 13.4.2020 Πράξης Νοµο-
θετικού Περιεχοµένου (A’ 84), η οποία κυρώθηκε µε το άρθρο 1
του ν. 4690/2020 (Α’ 104), προστίθενται παρ. 4, 5 και 6 ως εξής:

«4. Οι παραχωρησιούχοι δικαιωµάτων χρήσης χώρων ζώνης
λιµένα, κατά το άρθρο 24 του ν. 2971/2001 (Α’ 285), προς εγκα-
τάσταση ή λειτουργία επιχείρησης, η οποία έχει πληγεί δραστικά
από την πανδηµία του κορωνοϊού COVID-19, δυνάµει των απο-
φάσεων που έχουν εκδοθεί κατ’ εξουσιοδότηση της παρ. 2 του
άρθρου 1, της παρ. 2 του άρθρου 2 και των παρ. 1 και 2 του άρ-
θρου 3 της από 11.3.2020 Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου
(Α’55), η οποία κυρώθηκε µε το άρθρο 2 του ν. 4682/2020 (Α’ 76),
απαλλάσσονται από την υποχρέωση καταβολής του 40% του οι-
κονοµικού ανταλλάγµατος για τους µήνες Απρίλιο και Μάιο 2020,
κατά παρέκκλιση των κείµενων διατάξεων. Ο παραχωρησιούχος
δικαιώµατος χρήσης χώρων ζώνης λιµένα, κατά το άρθρο 24 του
ν. 2971/2001, προς εγκατάσταση ή λειτουργία επιχείρησης η
οποία εξακολουθεί να πλήττεται οικονοµικά λόγω της εµφάνισης
και διάδοσης του κορωνοϊού COVID-19 σύµφωνα µε την από-
φαση του Υπουργού Οικονοµικών που προβλέπεται στην παρ. 5
του άρθρου δεύτερου της από 20.3.2020 Πράξης Νοµοθετικού
Περιεχοµένου (Α’ 68), η οποία κυρώθηκε µε το άρθρο 1 του
ν. 4683/2020 (Α’ 83), απαλλάσσεται από την υποχρέωση καταβο-
λής του 40% του συνολικού οικονοµικού ανταλλάγµατος για τους
µήνες κατά τους οποίους πλήττεται, αρχής γενοµένης από τον

µήνα Ιούνιο 2020 και το αργότερο έως και τον µήνα Σεπτέµβριο
2020, κατά παρέκκλιση των κείµενων διατάξεων.

5. Οι παραχωρησιούχοι δικαιωµάτων χρήσης χώρων ζώνης λι-
µένα, κατά το άρθρο 24 του ν. 2971/2001, προς εγκατάσταση ή
λειτουργία επιχείρησης, η οποία πλήττεται οικονοµικά  από την
πανδηµία του κορωνοϊού COVID-19, σύµφωνα µε την απόφαση
του Υπουργού Οικονοµικών που προβλέπεται στην παρ. 6 του
άρθρου δεύτερου της από 20.3.2020 Πράξης Νοµοθετικού Πε-
ριεχοµένου, η οποία κυρώθηκε µε το άρθρο 1 του ν. 4683/2020,
δύνανται να απαλλαγούν από την υποχρέωση καταβολής µέρους
του οικονοµικού ανταλλάγµατος, το οποίο δεν µπορεί να είναι µι-
κρότερο από το 30% του συνολικού οικονοµικού ανταλλάγµατος
για τους µήνες κατά τους οποίους πλήττονται αρχής γενοµένης
από τον µήνα Σεπτέµβριο 2020 και το αργότερο έως και τον µήνα
Δεκέµβριο 2020, κατά παρέκκλιση των κείµενων διατάξεων. Για
την εφαρµογή του προηγούµενου εδαφίου απαιτείται σχετική
απόφαση του διοικητικού οργάνου του φορέα διοίκησης και εκ-
µετάλλευσης του λιµένα.

6. Στην περίπτωση που οι παραχωρησιούχοι έχουν ήδη κατα-
βάλλει στο ακέραιο το οικονοµικό αντάλλαγµα για την παραχώ-
ρηση του δικαιώµατος χρήσης της ζώνης λιµένα για προγενέ-
στερους µήνες, οι προαναφερόµενες µειώσεις συµψηφίζονται µε
την επόµενη δόση καταβολής του οικονοµικού ανταλλάγµατος
της τρέχουσας παραχώρησης.»

Άρθρο 17
Ρυθµίσεις για την αντιµετώπιση έκτακτων αναγκών του

Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη - 
Τροποποίηση του άρθρου 116 του ν. 4674/2020

Το άρθρο 116 του ν. 4674/2020 (Α’ 53) αντικαθίσταται ως
εξής:

«Άρθρο 116
Αντιµετώπιση έκτακτων αναγκών 

του Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη

1. Στο πλαίσιο διαχείρισης των µεταναστευτικών ροών και του
περιορισµού της διασποράς του κορωνοϊού COVID-19, δύνανται
να συνάπτονται από τα αρµόδια όργανα του Υπουργείου Προ-
στασίας του Πολίτη µε τη διαδικασία της απευθείας ανάθεσης
ανεξαρτήτως ποσού, κατά παρέκκλιση κάθε εθνικής, γενικής ή
ειδικής, διάταξης, συµβάσεις προµήθειας επιχειρησιακού υλικο-
τεχνικού εξοπλισµού και µέσων της Ελληνικής Αστυνοµίας, πα-
ροχής υπηρεσιών σίτισης του αστυνοµικού προσωπικού στην
περιοχή του Έβρου και του Ανατολικού Αιγαίου, υπηρεσιών κα-
θαριότητας στα προαναχωρησιακά κέντρα κράτησης σε όλη την
Επικράτεια, καθώς και προµήθειας υγειονοµικού και λοιπού σχε-
τικού υλικού και παροχής αντίστοιχων υπηρεσιών, για την κά-
λυψη αναγκών των αστυνοµικών και σωφρονιστικών Υπηρεσιών.

2. Οι δαπάνες της παρ. 1 καλύπτονται κατόπιν σχετικής έγκρι-
σης και µεταφοράς πιστώσεων από το Υπουργείο Οικονοµικών,
µετά από αιτιολογηµένο αίτηµα του Υπουργείου Προστασίας του
Πολίτη.

3. Το παρόν ισχύει έως τις 31 Δεκεµβρίου 2020.»

Άρθρο 18
Παράταση ισχύος ρυθµίσεων για την αντιµετώπιση
έκτακτων αναγκών λόγω του κορωνοϊού COVID-19

1. Η ισχύς του άρθρου τρίτου της από 25.2.2020 Πράξης Νο-
µοθετικού Περιεχοµένου (A’ 42), η οποία κυρώθηκε µε το άρθρο
1 του ν. 4682/2020 (A’ 76), και αντικαταστάθηκε µε το άρθρο δέ-
κατο τρίτο του ν. 4693/2020 (Α’ 116), ως προς τις προµήθειες
υγειονοµικού υλικού, φαρµάκων και µέσων προστασίας, παρα-
τείνεται έως την 31η.12.2020.

2. Η ισχύς του άρθρου τετάρτου της από 25.2.2020 Πράξης
Νοµοθετικού Περιεχοµένου, η οποία  κυρώθηκε µε το άρθρο 1
του ν. 4682/2020 και αντικαταστάθηκε µε το άρθρο δέκατο τέ-
ταρτο του ν. 4693/2020, ως προς την αναγκαστική διάθεση χώ-
ρων για την κάλυψη αναγκών δηµόσιας υγείας, παρατείνεται έως
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την 31η.12.2020.
3. Η ισχύς του άρθρου δέκατου έκτου της από 30.3.2020 Πρά-

ξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου  (A’ 75), η οποία κυρώθηκε µε το
άρθρο 1 του ν. 4684/2020 (Α’ 86), ως προς την αποστολή δεδο-
µένων τιµών των καταστηµάτων υπεραγορών τροφίµων, παρα-
τείνεται για έξι (6) µήνες από την έναρξη ισχύος του παρόντος.

4. Η ισχύς των παρ. 1 και 2 του άρθρου δέκατου έβδοµου της
από 30.3.2020 Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου, η οποία κυ-
ρώθηκε µε το άρθρο 1 του ν. 4684/2020 και τροποποιήθηκε µε
το άρθρο 134 του ν. 4692/2020 (Α’111), ως προς τη συνέχιση της
χρηµατοδότησης πράξεων συγχρηµατοδοτούµενων προγραµµά-
των, παρατείνεται για έξι (6) µήνες από την έναρξη ισχύος του
παρόντος.

5. Η ισχύς του άρθρου 8 του ν. 4682/2020 (Α’ 76), ως προς τον
καθορισµό νέων χώρων λειτουργίας των υπαίθριων αγορών, πα-
ρατείνεται για έξι (6) µήνες από την έναρξη ισχύος του παρόν-
τος.

Άρθρο 19
Παράταση θητείας Διοικητικού Συµβουλίου Ι.Φ.Ε.Τ. Α.Ε.

Παρατείνεται από τη λήξη της η θητεία του Διοικητικού Συµ-
βουλίου της ανωνύµου εταιρείας µε την επωνυµία Ινστιτούτο
Φαρµακευτικής Έρευνας και Τεχνολογίας (I.Φ.Ε.Τ. Α.Ε.) έως και
τις 31.10.2020.

Άρθρο 20
Διαδικασία αποδοχής δωρεών

Το άρθρο όγδοο της από 14.3.2020 Πράξης Νοµοθετικού Πε-
ριεχοµένου (Α’ 64), η οποία κυρώθηκε µε το άρθρο 3 του ν.
4682/2020 (Α’ 76) και τροποποιήθηκε µε το άρθρο δέκατο της
από 30.3.2020 Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου (Α’ 75), η
οποία κυρώθηκε µε το άρθρο 1 του ν. 4684/2020 (A’ 86), αντικα-
θίσταται ως ακολούθως:

« Άρθρο όγδοο
Διαδικασία αποδοχής δωρεών

1. Εφόσον εξακολουθεί να υφίσταται άµεσος κίνδυνος δηµό-
σιας υγείας από τη διασπορά του κορωνοϊού COVID-19, η έλ-
λειψη του οποίου βεβαιώνεται µε απόφαση του Υπουργού
Υγείας, και πάντως για χρονικό διάστηµα που δεν µπορεί να
υπερβαίνει τους δέκα (10) µήνες από την έναρξη ισχύος της πα-
ρούσας, ο Υπουργός Υγείας δύναται να αποδέχεται κάθε δωρεά
ειδών ειδικού νοσοκοµειακού εξοπλισµού πάσης φύσεως, µέσων
ατοµικής προστασίας και φαρµάκων πάσης φύσεως, καθώς και
δωρεές που αφορούν κατασκευαστικά έργα για τη δηµιουργία,
την επέκταση και τον εκσυγχρονισµό χώρων στέγασης κλινών
ΜΕΘ, από τρίτους, φυσικά και νοµικά πρόσωπα. Η αποδοχή των
ανωτέρω δωρεών διενεργείται αµελλητί µε δήλωση αποδοχής
του Υπουργού Υγείας ως προς τα δωριζόµενα κινητά πράγµατα
προς τον δωρητή τους. Τα δωριζόµενα αντικείµενα και ο σχετι-
κός εξοπλισµός παραδίδονται και αναλαµβάνονται προς διάθεση
από το Υπουργείο Υγείας. Με απόφαση του Γενικού Γραµµατέα
Υπηρεσιών Υγείας κατανέµονται και διατίθενται σε κάθε δηµόσιο
ή ιδιωτικό φορέα προς χρήση ή ανάλωση, συµπεριλαµβανοµέ-
νων όλων των εποπτευόµενων φορέων του Υπουργείου Υγείας,
των Δηµόσιων Υγειονοµικών Περιφερειών και των νοσοκοµείων,
ιδιωτικών και δηµόσιων, όλων των δοµών δηµόσιας υγείας.

2. Ειδικός νοσοκοµειακός εξοπλισµός που εµπίπτει στην έν-
νοια των δωριζόµενων πραγµάτων του παρόντος, ενόψει της ενε-
στώσας έκτακτης ανάγκης δηµόσιας υγείας, ενδεικτικά είναι:
αναπνευστήρες, κλίνες νοσηλείας, πάγιος εξοπλισµός κλινών,
µόνιτορ παρακολούθησης ζωτικών ενδείξεων, κλειστά κυκλώ-
µατα αναρρόφησης και αναγκαία ιατροτεχνολογικά προϊόντα συ-
νοδά προς τη λειτουργία αναπνευστήρων, πάσης φύσεως ατο-
µικά µέσα προστασίας, µάσκες κάθε είδους, µέσα ατοµικής προ-
φύλαξης και υγειονοµικός ρουχισµός. Στην έννοια των πάσης
φύσεως δωρεών κατασκευαστικών έργων για τη λειτουργία κλι-
νών ΜΕΘ συµπεριλαµβάνονται ενδεικτικά και όχι περιοριστικά:

εργασίες κατασκευαστικών βελτιώσεων, προσθήκης χώρων στις
ήδη υφιστάµενες κλινικές, αµοιβές σχετικές µε πάσης φύσεως
κατασκευαστικές εργασίες σε χώρους που προορίζονται για τη
λειτουργία κλινών ΜΕΘ, δαπάνες και αµοιβές για παροχή υπη-
ρεσιών µελετών, καθώς και αγορές αναγκαίων υλικών και πρώ-
των υλών για τη διενέργεια κατασκευαστικών έργων και βελτιώ-
σεων.

3. Για τις δωρεές των οποίων η διαδικασία αποδοχής διενερ-
γείται σύµφωνα µε το παρόν εφαρµόζεται η περ. ιστ’ της παρ. 1
του άρθρου 27 του ν. 2859/2000 (Α’ 248, Κώδικας ΦΠΑ), χωρίς
να απαιτείται έγκριση από τον Υπουργό Οικονοµικών. Η αποδοχή
των εν λόγω δωρεών κοινοποιείται υποχρεωτικά στο Υπουργείο
Οικονοµικών.»

Άρθρο 21
Ένταξη των ωφελούµενων του προγράµµατος 

«Στέγαση και Εργασία για τους αστέγους» 
στο Επίδοµα Στέγασης

1. Οι ωφελούµενοι του προγράµµατος «Στέγαση και Εργασία
για τους αστέγους» κατ’ εφαρµογή της υπό στοιχεία οικ.
60134/786/15.12.2017 κοινής υπουργικής απόφασης (Β’ 4545),
όπως τροποποιήθηκε µε τις υπό στοιχεία Δ13/οικ. 54905-
2718/19.10.2018 (Β’ 4934) και Δ13/οικ. 27917-615/19.6.2019 (Β’
2619) κοινές υπουργικές αποφάσεις, οι οποίοι, µετά από τη λήξη
του δικαιώµατός τους, απεντάσσονται από το πρόγραµµα αυτό,
δικαιούνται  να λάβουν το Επίδοµα Στέγασης του άρθρου 3 του
ν. 4472/2017 (Α’ 74), κατόπιν υποβολής σχετικής αίτησης στην
ηλεκτρονική εφαρµογή του Επιδόµατος Στέγασης του Οργανι-
σµού Προνοιακών Επιδοµάτων και Κοινωνικής Αλληλεγγύης
(Ο.Π.Ε.Κ.Α.) µέσω της Ενιαίας Ψηφιακής Πύλης της Δηµόσιας
Διοίκησης (gov.gr) του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης.

2. Το ποσό του Επιδόµατος Στέγασης που δικαιούνται οι ωφε-
λούµενοι της παρ. 1,  είναι ίσο µε αυτό της επιδότησης που ελάµ-
βαναν από το πρόγραµµα «Στέγαση και Εργασία για τους αστέ-
γους» και έως τα όρια που καθορίζονται στην υπό στοιχεία οικ.
60134/786/15.12.2017 κοινή υπουργική απόφαση, όπως τροπο-
ποιήθηκε και ισχύει σύµφωνα µε την παρ. 1.

3. Το δικαίωµα καταβολής του επιδόµατος, σύµφωνα µε τις
παρ. 1 και 2, ξεκινά τον επόµενο µήνα από αυτόν της λήξης του
προγράµµατος «Στέγαση και Εργασία για τους αστέγους» για
κάθε ωφελούµενο και ισχύει για διάστηµα δώδεκα (12) µηνών,
υπό την προϋπόθεση ύπαρξης σύµβασης µίσθωσης κατοικίας
για το ως άνω χρονικό διάστηµα.

4. Αν η απένταξη από το πρόγραµµα «Στέγαση και Εργασία για
τους αστέγους»  έλαβε χώρα πριν από τη δηµοσίευση του πα-
ρόντος και εντός του Σεπτεµβρίου του έτους 2020, το δικαίωµα
που αναγνωρίζεται σύµφωνα µε τις παρ. 1 έως 3, ισχύει αναδρο-
µικά από την 1η Σεπτεµβρίου 2020.    

5. Οι δικαιούχοι του Επιδόµατος Στέγασης του άρθρου 3 του
ν. 4472/2017 κατ’ εφαρµογή του άρθρου δέκατου έκτου της από
20.3.2020 Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου (Α’ 68), η οποία
κυρώθηκε µε το άρθρο 1 του ν. 4683/2020 (Α’ 83), λαµβάνουν το
Επίδοµα Στέγασης για δώδεκα (12) µήνες µετά από την απένταξή
τους από το πρόγραµµα «Στέγαση και Εργασία για τους αστέ-
γους».

ΜΕΡΟΣ Γ’ 
ΛΟΙΠΕΣ ΕΠΕΙΓΟΥΣΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 22
Τρόποι εκλογής των αιρετών µελών των υπηρεσιακών συµ-

βουλίων εκπαιδευτικού προσωπικού και ειδικού 
εκπαιδευτικού προσωπικού ειδικής αγωγής

1. Το άρθρο 19 του π.δ. 1/2003 (Α’ 1) αντικαθίσταται ως εξής:
«Οι αιρετοί εκπρόσωποι των εκπαιδευτικών πρωτοβάθµιας και

δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης, που µετέχουν στα: α) Περιφερει-
ακά Υπηρεσιακά Συµβούλια Πρωτοβάθµιας Εκπαίδευσης
(Π.Υ.Σ.Π.Ε.), β) Περιφερειακά Υπηρεσιακά Συµβούλια Δευτερο-
βάθµιας Εκπαίδευσης (Π.Υ.Σ.Δ.Ε.), γ) Ανώτερα Περιφερειακά
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Υπηρεσιακά Συµβούλια Πρωτοβάθµιας Εκπαίδευσης
(Α.Π.Υ.Σ.Π.Ε.), δ) Ανώτερα Περιφερειακά Υπηρεσιακά Συµβούλια
Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης (A.Π.Υ.Σ.Δ.E.), ε) Κεντρικό Υπη-
ρεσιακό Συµβούλιο Πρωτοβάθµιας Εκπαίδευσης (Κ.Υ.Σ.Π.Ε.) και
στ) Κεντρικό Υπηρεσιακό Συµβούλιο Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευ-
σης (Κ.Υ.Σ.Δ.Ε.), εκλέγονται µε άµεση, καθολική και µυστική ψη-
φοφορία που διεξάγεται το πρώτο Σάββατο του µηνός
Νοεµβρίου κάθε δεύτερου έτους. Η εκλογή διεξάγεται στην έδρα
κάθε Διεύθυνσης Εκπαίδευσης.»

2. Το άρθρο 34 του π.δ. 1/2003 αντικαθίσταται ως εξής:
«Οι αιρετοί εκπρόσωποι του Ειδικού Εκπαιδευτικού και του Ει-

δικού Βοηθητικού Προσωπικού ειδικής αγωγής στα Περιφερει-
ακά Υπηρεσιακά Συµβούλια Ειδικού Εκπαιδευτικού Προσωπικού
(Π.Υ.Σ.Ε.Ε.Π.) και στο Κεντρικό Υπηρεσιακό Συµβούλιο Ειδικού
Εκπαιδευτικού Προσωπικού (Κ.Υ.Σ.Ε.Ε.Π.) εκλέγονται µε άµεση,
καθολική και µυστική ψηφοφορία που διεξάγεται το πρώτο Σάβ-
βατο του µηνός Νοεµβρίου κάθε δεύτερου έτους. Η εκλογή διε-
ξάγεται στην έδρα κάθε Περιφερειακής Διεύθυνσης Εκπαίδευ-
σης. Μέλη του Ειδικού Εκπαιδευτικού και του Ειδικού Βοηθητι-
κού Προσωπικού, που υπηρετούν σε Κέντρα Εκπαιδευτικής και
Συµβουλευτικής Υποστήριξης (Κ.Ε.Σ.Υ.) και σε Σχολικές Μονά-
δες Ειδικής Αγωγής και Εκπαίδευσης (Σ.Μ.Ε.Α.Ε.) που λειτουρ-
γούν εκτός έδρας της Περιφερειακής Διεύθυνσης Εκπαίδευσης,
µπορούν να ψηφίζουν µε αλληλογραφία.»

3. Οι εκλογικές διαδικασίες που διενεργούνται κατ’ εφαρµογή
των παρ. 1 και 2 δύναται να διεξαχθούν µέσω ηλεκτρονικής ψη-
φοφορίας κατόπιν απόφασης του Υπουργού Παιδείας και Θρη-
σκευµάτων, µε την οποία καθορίζονται και οι αναγκαίες λεπτοµέ-
ρειες ως προς τον τρόπο διεξαγωγής της ηλεκτρονικής ψηφο-
φορίας, κατά παρέκκλιση του π.δ. 1/2003 και άλλων συναφών
διατάξεων που ρυθµίζουν αποκλειστικά και µόνο τη διεξαγωγή
της εκλογικής διαδικασίας µε αυτοπρόσωπη εµφάνιση των εκλο-
γέων ενώπιον εφορευτικών επιτροπών ή µε αλληλογραφία.

4. Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας και Θρησκευµάτων
καθορίζονται και ανακαθορίζονται οι ηµεροµηνίες διεξαγωγής
των διάφορων σταδίων της εκλογικής διαδικασίας ανάδειξης των
αιρετών µελών των εν λόγω υπηρεσιακών συµβουλίων. Με κοινή
απόφαση των Υπουργών Παιδείας και Θρησκευµάτων και Υγείας,
εφόσον δεν είναι δυνατή η ηλεκτρονική ψηφοφορία της παρ. 3,
αναστέλλονται διάφορα στάδια προκηρυχθείσας εκλογικής δια-
δικασίας για λόγους προστασίας της δηµόσιας υγείας ή της
υγείας των συµµετεχόντων στις διαδικασίες αυτές. Στην περί-
πτωση αυτή, µε την ίδια απόφαση, παρατείνεται η θητεία των αι-
ρετών µελών των εν λόγω υπηρεσιακών συµβουλίων για το
χρονικό διάστηµα που είναι απολύτως αναγκαίο για να περαι-
ωθούν οι εκλογικές διαδικασίες και πάντως όχι πέραν των οκτώ
(8) µηνών.  

5. Οι διατάξεις του παρόντος εφαρµόζονται για τις εκλογικές
διαδικασίες που διεξάγονται µετά από την έναρξη ισχύος του πα-
ρόντος, ανεξαρτήτως της έκδοσης υπουργικής απόφασης, µε
την οποία έχει καθορισθεί διάφορος χρόνος και τρόπος διεξα-
γωγής τους.

Άρθρο 23
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς του παρόντος αρχίζει από τη δηµοσίευσή του στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως εκτός αν άλλως ορίζεται στις επι-
µέρους διατάξεις του.

Αθήνα,                            2020

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

1. ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 2. ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ
ΚΑΙ ΕΠΕΝΔΥΣΕΩΝ

3. ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ 4. ΠΑΙΔΕΙΑΣ ΚΑΙ
ΤΟΥ ΠΟΛΙΤΗ ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ

5. ΕΡΓΑΣΙΑΣ ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΩΝ
ΥΠΟΘΕΣΕΩΝ

6. ΥΓΕΙΑΣ 7. ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ 

8. ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ 9. ΥΠΟΔΟΜΩΝ
ΚΑΙ ΜΕΤΑΦΟΡΩΝ 

10. ΝΑΥΤΙΛΙΑΣ ΚΑΙ ΝΗΣΙΩΤΙΚΗΣ
ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ

11. ΕΠΙΚΡΑΤΕΙΑΣ 12. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

13. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ 14. Ο ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ

ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ                        ΤΟΥ ΠΟΛΙΤΗ
ΚΑΙ ΕΠΕΝΔΥΣΕΩΝ

15. Ο ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΣΤΟΝ ΠΡΩΘΥΠΟΥΡΓΟ»

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προ-
εδρείο για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως
προς την ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το Σώµα παρέσχε τη

ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη

συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 20.00’ λύεται η συνεδρίαση για τις 20.05’, δη-
λαδή σε λίγα λεπτά, µε αντικείµενο εργασιών του Σώµατος: κοι-
νοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων.
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Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                            ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


